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ΑΛΛΑΖΕΙ Ο ΤΡΑΠΕΖΙΚΟΣ ΧΑΡΤΗΣ

Κέρδη και εξαγορές φέρνει το 2025
Κέρδη, εξαγορές και μερίσματα περιλαμβάνει
το μενού του τραπεζικού τομέα για το 2025.
Δεν αποκλείεται να λάβει τραπεζική άδεια και

κάποια από τις fintech εταιρείες που δραστη-
ριοποιούνται στην Κύπρο. Θα αλλάξει ξανά
ο τραπεζικός χάρτης. Οικονομική, σελ. 3

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Γιατί δεν έχουμε
ηγέτες στον κόσμο

Ο καθηγητής Ψυχιατρικής Ελίας Αμπουτζα-
ούντ μιλάει για το κενό ηγεσίας που παρα-
τηρείται. Aποδομεί τη «βιομηχανία ηγεσίας»,
η οποία, όπως υποστηρίζει, έχει δημιουρ-
γήσει ένα σύστημα που δεν μπορεί να πα-
ραγάγει καλούς ηγέτες. Τέχνες, σελ. 1

ΠΡΟΣΩΠΟ

Η Σαμάνθα Χάρβεϊ
μιλάει στην «Κ»

Η συγγραφέας Σαμάνθα Χάρβεϊ έλαβε το
βραβείο Μπούκερ, για το μυθιστόρημά της
«Τροχιές», ένα βιβλίο για την εμπειρία του
Διαστήματος. Μιλάει στην «Κ» και εξηγεί
πώς έγραψε το μυθιστόρημα που της χάρισε
το βραβείο. Τέχνες, σελ. 4

Οδηγός μας
το διεθνές δίκαιο
Η Κυπριακή Δημοκρατία βρί-
σκεται σε μία ιδιαίτερη γεω-
πολιτική γεωγραφική θέση, με
το 37% της επικράτειάς της να
είναι εδώ και μισό αιώνα υπό
τουρκική στρατιωτική κατοχή.
Και επειδή, όπως φάνηκε τα
τελευταία χρόνια, τίποτε δεν
παραμένει σταθερό σε παγκό-
σμιο επίπεδο, η χώρα μας θα
πρέπει να επιμένει απαρασά-
λευτα σε ό,τι ορίζει το διεθνές
δίκαιο και μακριά από πρόσκαι-
ρες και μη σταθερές συμμαχίες.
Οδηγός θα πρέπει να είναι το
μακροπρόθεσμο συμφέρον της
χώρας, και ιδιαίτερα η επανέ-
νωση του νησιού και όχι οι
πρόσκαιρες επικοινωνιακές
σχέσεις.
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ΤΟ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ

Η διπλωματία
περιπλέκει
το καλώδιο

Σε διπλωματικές ατραπούς με απροσ-
διόριστες, επί του παρόντος, επιπτώ-
σεις για την υλοποίησή του, έχει πε-
ριπλεχθεί το ηλεκτρικό καλώδιο. Η
απόφαση για πάγωμα των εργασιών
βυθομέτρησης μέχρι νεωτέρας ενι-
σχύει τις ανησυχίες για το ρίσκο του
έργου. Σελ. 3

ΑΠΟ ΛΕΥΚΩΣΙΑ

Εξηγήσεις
για το θέμα
των Takata
ζητεί η Ε.Ε.

Εν αναμονή πληροφοριών 

Ενημέρωση από τη Λευκωσία για
τους Takata και τη διαχείριση των
κοινοποιήσεων του συστήματος
ταχείας προειδοποίησης, Rapex/Sa-
fety-Gate, ζήτησε η Κομισιόν. Σε
αντίθετη περίπτωση δύναται να
ενεργοποιήσει προδικαστική δια-
δικασία. Επί του παρόντος, η Ε.Ε.
δεν έχει στοιχεία για ευθύνες του
κυπριακού κράτους. Σελ. 4

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΑΜΥΝΑ

Πού βρίσκεται
η Λευκωσία

Η Κυπριακή Δημοκρατία επιδιώκει
να ενταχθεί στην ευρωπαϊκή αμυν-
τική βιομηχανία διά της πλαγίας
οδού της εξειδίκευσης στην έρευνα
και την καινοτομία. Είναι επίσης
υπέρ της θέσης πως οι χώρες που
ήδη επενδύουν στην άμυνα να μπο-
ρούν να επωφεληθούν. Σελ. 10

ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΥΣΠΙΣΤΙΑ

Αλλαγές και 
στο Μαξίμου

Ζήτημα ημερών φαίνεται ότι είναι οι
αλλαγές στο κυβερνητικό σχήμα. «Κλει-
δί» θα είναι οι αποφάσεις για τη σύν-
θεση του επιτελείου του Μαξίμου.
Ποια τα σενάρια των μετακινήσεων
των στελεχών και πώς η κυβέρνηση
της Νέας Δημοκρατίας θα επιχειρήσει
να αλλάξει το κλίμα. Σελ. 18, 19

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟΙ

Πώς θα σταθούν
έναντι του Τραμπ

Χωρίς να έχει ξεπεράσει το σοκ της
κάλπης, το κόμμα των Δημοκρατικών
αναζητεί, μεταξύ ηττοπαθούς αδρά-
νειας και ακτιβισμού, τον τρόπο για
να αντιπολιτευθεί τον πρόεδρο Ντό-
ναλντ Τραμπ, χωρίς προς ώρας να τα
καταφέρνει. Σελ. 22

Το μπούλινγκ που υπέστη ο Ουκρανός Πρόεδρος στον Λευκό Οίκο άνοιξε αυτόματα τη συζήτηση για το πώς αναδια-
μορφώνεται το διεθνές σκηνικό. Η Ευρώπη μελετά τον τρόπο αντίδρασής της, ενώ η Λευκωσία εξετάζει κατά πόσο οι
στενοί δεσμοί που είχαν δημιουργηθεί τους τελευταίους μήνες με τις ΗΠΑ ενδεχομένως να διασαλευτούν. Ανοίγει η

συζήτηση για το ποιοι παράγοντες μπορεί να κρίνουν ανατροπές στην ισορροπία δυνάμεων. Σελ. 5

ΜΕΝΕΛΑΟΣ ΜΕΝΕΛΑΟΥ

Στο τραπέζι  
οι προτάσεις μας  

Θέση μας, η συνέχιση της διαδικασίας
από εκεί που μείναμε στο Κραν Μον-
τανά, διαφυλάσσοντας πλήρως το κε-
κτημένο της τελευταίας προσπάθειας,
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Ε/κ
διαπραγματευτής. Σελ. 8

ΑΤΥΠΗ ΣΥΝΟΔΟΣ

Το Εθνικό πάει
στην Ελβετία

Παρόλες τις διαφωνίες που έχουν, τα
κόμματα θα παρευρεθούν στην Ατυπη
Σύνοδο της Γενεύης. Θα απουσιάζει
μόνο το ΕΛΑΜ. Παρών θα είναι και ο
τέως  πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Αναστασιάδης. Σελ. 6

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Τρία σενάρια
στη Γενεύη

Τρία σενάρια προκύπτουν από την προ-
ετοιμασία της ελληνοκυπριακής πλευράς
και την οργάνωση που προέκυψε από
τη διάσκεψη. Η καλή, η κακή και η εν-
διάμεση έκβαση ως προς τα αποτελέ-
σματα της Γενεύης. Σελ. 7

Η Κύπρος
σ’ έναν κόσμο
που αλλάζει 
Ο σχεδιασμός της Λευκωσίας μπροστά

στον απρόβλεπτο Ντόναλντ Τραμπ 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Καλές σχέσεις: Αγγέλλεται εξ Αγκύρας ότι εις τας ενώπιον της εθνο-
συνελεύσεως προγραμματικάς δηλώσεις του ο πρωθυπουργός
Ισμέτ Ινονού αναφερόμενος εις την εξωτερικήν πολιτικήν της κυ-
βερνήσεως εδήλωσεν: «Αι προθέσεις μας, και δεν αμφιβάλλομεν

περί της αμοιβαιότητος αυτών,
είνε να διατελούμεν εις καλάς
σχέσεις και μάλιστα να ενισχύ-
σωμεν την μετά της Βουλγα-
ρίας φιλίαν μας. Ανώτερα αμοι-
βαία συμφέροντα των δύο χω-
ρών επιβάλλουν την διατήρη-
σιν της ειρήνης εν τοις Βαλκα-
νίοις». Εν συνεχεία ετόνισεν

ότι η φιλία μετά των Σοβιέτ ως και το Βαλκανικόν σύμφωνον έχουν
μεγίστην αξίαν διά την διατήρησιν της διεθνούς ειρήνης. Μετά τας
προγραμματικάς δηλώσεις η κυβέρνησις έτυχεν ομοθύμου ψήφου
εμπιστοσύνης των παρόντων 376 βουλευτών επ’ αυτών. 

Κατάσκοπος: Εις την Βρέστην της Γαλλίας συνελήφθη μια ωραιοτά-
τη γυναίκα, ονόματι Λυδία Οσβαλντ, ηλικίας 28 ετών, η οποία ως
απεδείχθη εκ των ανακρίσεων ήτο κατάσκοπος και ελάμβανε μηνι-
αίως 4.500 φράγκα παρά της Γερμανίας διά τας υπηρεσίας τας οποί-
ας προσέφερεν. Η Λυδία εδήλωσεν ότι δεν έλαβε τον καιρόν να
δράση εις την Γαλλίαν, εν τούτοις εξηκριβώθη ότι παρουσιάζετο ως
δημοσιογράφος και υπό την ιδιότητα ταύτην κατώρθωσε να επισκε-
φθή διάφορα πολεμικά πλοία. Επίσης απεκαλύφθη ότι η κατάσκοπος
έπαιξε ύποπτον ρόλον εις την Αγγλίαν, εις την Ελβετίαν και εις την
Αμερικήν. Η γαλλική αστυνομία κατώρθωσε να την εξιχνιάση και να
θέση τέρμα εις την δράσιν της.    

Σατανάς: Οι διαλαληταί του εσπερινού παραρτήματος διά την εκ Βό-
λου πληροφορίαν περί του τραυματισμού του αρχιστασιαστού [σ.σ.:
εννοείται ο Ελ. Βενιζέλος] εχαρακτήρισαν επιγραμματικώς και διά
την ιστορίαν όλου του κόσμου το είδος του αισθήματος, το οποίον
εμπνέει εις τον Ελληνικόν Λαόν ο οικτρός άνθρωπος. Οι μικροί πω-
ληταί του παραρτήματος εκραύγαζον «Ο τραυματισμός του σατανά!»
και οι διαβάται αμέσως αντελαμβάνοντο περί τίνος επρόκειτο...

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
9.3.1935
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Η επίσκεψη της βασίλισσας Μάξιμα
της Ολλανδίας στις πατατοφυτείες
της Ξυλοφάγου υπήρξε πηγή έμ-
πνευσης για την κυπριακή λαϊκή
ποιητική δημιουργία. Έτσι γεννήθη-
κε μια νέα κατηγορία τσιαττιστών,
αντίστοιχα σημαντική με τα δημοφι-
λή «μυλλωμένα»: Τα λεγόμενα «μα-
ξιμαλιστικά». Η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού
μάλιστα, που διατηρεί αξιοσημεί-
ωτα κονέ με την περιοχή, εμπιστεύ-
τηκε στη στήλη δύο μαξιμαλιστικά
δείγματα γραφής τα οποία «τσιάττι-
σαν» λεβεντογέννες αγρότισσες,
σκορπώντας ρίγη συγκίνησης στα
οικήματα των Λαϊκών Οργανώσεων
Κοκκινοχωρίων.

«Εεεεε, Μάξιμα, γιορ μάτζεστι, εί-
σαι για τον χωρκόν μας (δις), κρομ-
μύιν στην τηάνισην χαλλούμιν στον
νορόν μας (δις)». «Εεεεε, Μάξιμα
μου, το πετικιούρ εγέμωσεν με
βρώμαν (δις), ήντα ’θελες να περ-
πατάς στο κότσινον το χώμαν (δις)». 

Στο καρέ υπήρξε ομοφωνία: Ζήσα-
με μεγάλες στιγμές! Ή όπως γλα-
φυρά λέχθηκε: «Αυτό δεν ήταν βα-
σιλική επίσκεψη αλλά ο στιλιστικός
Αρμαγεδδών!». Από πού να ξεκινή-
σουμε και πού να τελειώσουμε
αλήθεια; Από το βελούδινο ντραπέ
φόρεμα, μέρα μεσημέρι στο περι-
βόλι του Προεδρικού; Από την
τουαλέτα με τις παγιέτες στη δε-
ξίωση ή την καπελαδούρα στα φυ-
λάκια της πράσινης γραμμής; Η στι-
λιστική εξωστρέφεια της βασίλισ-
σας γέννησε βασανιστικά ερωτήμα-
τα στους κοσμικούς κύκλους της
αστικής Λευκωσίας. Η Ιουλία Πα-
λαιολόγου Ουίλσον είχε και γι’ αυτό
μια πειστική απάντηση:

«Η μεγαλειότατη άκουσε “προεδρι-
κό μέγαρο” και το πήρε τοις μετρη-
τοίς. Σκέφτηκε, για να το λένε ΜΕ-
ΓΑ-ΡΟ θα κυριολεκτούν. Εξ ου και η
βελούδινη πανδαισία λες και πήγαι-
νε για επίσκεψη στο Μπαλμόραλ.
Όταν κατάλαβε πού ακριβώς βρισκό-

ταν ήτο πλέον αργά: Ντράπηκε το
ντραπέ! Οπότε συνέχισε το ίδιο αγέ-
ρωχη το πρόγραμμά της και μόνο
όταν έφτασαν στην Ξυλοφάγου τα
πήρε στο βασιλικό κρανίο. “Φέρτε
μου φλατ παπούτσια, γιατί δεν θα
έχουμε μούτρα ν’ αντικρίσουμε τον
Christian Louboutin”. Σε αντίθεση
πάντως με τη βασίλισσα που άφησε
τις γόβες της στο αμάξι, η Μαρία Αν-
τουανέττα του υπουργείου Γεωργίας
περπάτησε στο κοκκινόχωμα με τα
τακούνια της. Αγέρωχη η Μαρία Πα-
ναγιώτου, πλην όμως για τους λάθος
στιλιστικούς λόγους».

«Βομβάρδισε τους πατατοπαραγω-
γούς με ερωτήσεις το βασιλικό ζεύ-
γος – “Φαίνεται ότι κατέχουν το αν-

τικείμενο” (δήλωση ιδιοκτήτη συ-
σκευαστηρίου στο Λιοπέτρι)». Η εί-
δηση έτυχε σημειολογικής ανάλυ-
σης από το καρέ στο Pralina της
Στασικράτους. Η Ιουλία, φορώντας
μια vintage δημιουργία του Paco
Rabanne (μάξι φόρεμα, ως φόρο
τιμής στη στιλιστική εξωστρέφεια
της Μάξιμα), ομολόγησε θαρραλέα:
«Εδώ κοτζάμ βασιλιάδες το κατέ-
χουν το αντικείμενο. Ενώ η αστική
Λευκωσία το μόνο που καταλαβαί-
νει από αγροτικά είναι η φρουταρία
της Μυρούλας στον Άγιο Ανδρέα.
Καλές μουλάρες είμαστε κι εμείς».

Η πιο πάνω είδηση ξεχώρισε σε το-
πικό επίπεδο. Αν μιλάμε όμως για
πανελλήνια εμβέλεια, ο τίτλος που

έκλεψε τις εντυπώσεις ανήκει στο
Πρώτο Θέμα: Το εθνόσημο της Ου-
κρανίας με το σήμα της Maserati
μπέρδεψε πρώην υπουργός της
Κύπρου – «Ακολουθούσε ενδυμα-
τολογική επιλογή Τσίπρα», είπε. Το
καρέ φυσικά δεν χρειαζόταν να
πληροφορηθεί από τον υπότιτλο το
όνομα της Έμιλυς Γιολίτη. «Η
υπουργός πρετ α πορτέ!» αναφώ-
νησαν οι κυρίες εν χορώ κι έπειτα
είδαν το viral video όπου η εν λόγω
κυρία κάνει μια σε βάθος στιλιστι-
κο-πολιτική ανάλυση της νέας παγ-
κόσμιας τάξης πραγμάτων, με λαϊ-
κές εκφράσεις τύπου «έσιει πιττίν»
αλλά με… οξφορδιανή φινέτσα.

Μπορεί να ήταν η νύξη για την Οξ-

φόρδη ή πάλι μπορεί να ήταν ο βα-
σιλικός αέρας που έπνεε τις τελευ-
ταίες ημέρες στα σαλόνια της αστι-
κής Λευκωσίας. Σε κάθε περίπτωση
ο σχολιασμός του σκανδάλου του
English School μονοπώλησε το εν-
διαφέρον του καρέ. Ιδιαίτερα η
ατάκα της τέως προέδρου του Διοι-
κητικού Συμβουλίου «We lie every
day», η οποία δικαίως τοποθετείται
σε περίοπτη θέση, δίπλα από το
«This is Cyprus» του Συλλούρη. Αν
και το πιο αξιοπρόσεκτο σε αυτή
την ιστορία χρεώνεται στον σύμ-
βουλο εκπαίδευσης της Σχολής To-
ny Little, ο οποίος σε επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
ανέφερε: «Συχνά οι Διευθυντές
μπορούν να ασκήσουν κάποια δια-

κριτική ευχέρεια σε συγκεκριμένες
περιπτώσεις, ιδιαίτερα όταν υπάρ-
χει ποιμαντική ανησυχία για το παι-
δί». Ποιμαντική ανησυχία! Το γλωσ-
σοπλαστικό εύρημα άρεσε τόσο πο-
λύ στο καρέ που η Ιουλία απέδωσε
τα εύσημα από καρδιάς: «Chapeau,
Mr Μικρούτσικε!».

Ένας λαός που «ψεύδεται καθημε-
ρινά» αλλά διακρίνεται για τις «ποι-
μαντικές ανησυχίες» του έχει και
τους πολιτικούς που του αξίζουν.
Διδακτικό παράδειγμα: ο άνθρωπος
που εξασφάλισε 70.000 ψήφους
και μια θέση στο ευρωκοινοβούλιο.
Ο Φειδίας Παναγιώτου, ο οποίος σε
μια ακόμα αντισυστημική εμφάνιση
στο καρναβάλι της Λεμεσού, έδωσε
ένα ηχηρό χαστούκι στο κατεστη-
μένο. Εμφανίστηκε γυμνός από τη
μέση και πάνω, φορώντας μόνο μια
γραβάτα, και βγάζοντας τη γλώσσα
στις κάμερες σαν ρεπλίκα ροκ σταρ.
«Στον καιρό μας σπάγαμε πλάκα με
τον Ούτοπο. Τώρα σπάνε πλάκα οι
Ούτοποι της νέας πολιτικής σκηνής
με όλους εμάς», είπε η Ιουλία και οι
κυρίες κατανεύσαν σιωπηλά.

Αυτή η βδομάδα όμως δεν προ-
σφέρεται για δύσθυμες σκέψεις. Η
επίσκεψη της βασίλισσας Μάξιμα
ανέβασε επιτέλους το πεσμένο στι-
λιστικό ηθικό της αστικής Λευκω-
σίας και τροφοδότησε με χιούμορ
την τιμημένη κυπριακή επαρχία. Η
κόκκινη Κουλλίτσα, αξιοποιώντας
τις διασυνδέσεις της με τον αγροτι-
κό κόσμο, εξασφάλισε για τη στήλη
ένα ακόμα μπιζουδάκι της λαϊκής
θυμοσοφίας: «Εεεε, τζι ήρτεν η
Μάξιμα μας πέρα στου Ξυλοφάου
(δις), εφόρεν το καππελούδιν της
τζιαι επάταν λάου λάου (δις)».

Υγ. Ο γράφων δεν έχει κανένα απο-
λύτως ταλέντο στα τσιαττιστά. Θερ-
μές ευχαριστίες στους αναγνώστες
της στήλης που είχαν έμπνευση και
κέφια.

Τα μαξιμαλιστικά

stavros.christodoulou@gmail.com

Η επίσκεψη της βασίλισσας Μάξιμα προκάλεσε ρίγη συγκίνησης στα σαλόνια της αστικής Λευκωσίας και ενέπνευσε τους τσιαττιστάρηδες
στα Κοκκινοχώρια.

Η Τοπική Αυτοδιοίκηση,
η πράσινη φορολογία και τα πράσινα άλογα

Κάποιοι από τους αντιδημάρχους
ζητούν την ανάκληση των 209 προ-
σφάτως διορισθέντων από τον Πρό-
εδρο κοινοταρχών. Πιθανόν –και πο-
λύ λογικά– να σκέφτονται πως έχου-
με ήδη αρκετές εκατοντάδες αργό-
σχολων στην Τοπική Αυτοδιοίκηση
(ονόματα δεν λέμε, υπολήψεις δεν
θίγουμε) οπότε ποιος ο λόγος να
προσθέσουμε και άλλους με τα ίδια
ακριβώς ανύπαρκτα καθήκοντα; 
Η δε κυβέρνηση, μετά που κατάλα-
βε τι πατάτα έκανε με τους κοινο-
τάρχες (καμία σχέση με τις πατάτες
που δείξαμε στη βασίλισσα) δηλώ-
νει πως είναι πρόθυμη να συζητήσει
το θέμα αλλά μετά τις προεδρικές
του 2028! Άστε, ρε πονηροί.

Οργανώθηκαν πάντως οι αντιδή-
μαρχοι για να διεκδικήσουν τα δι-
καιώματά τους. Ακόμη λίγο θα κά-
νουν και συντεχνία. Και φανταστείτε
πως ακόμη δεν έχουν καν καθήκον-
τα. Τρέμω στη σκέψη τι μπορεί να
ζητήσουν αν κάνουν και καμιά δου-
λειά. Φυσικά τώρα τρέχουμε (όπως
πάντα εκ των υστέρων) να καθορί-
σουμε με νομοσχέδιο τις αρμοδιό-
τητες των αντιδημάρχων. Πρέπει να
είμαστε η μόνη χώρα στον κόσμο
που πρώτα εκλέγει αξιωματούχους
και μετά κάθεται να σκεφθεί τι θα
μπορούσαν να κάνουν. Επικό. 

Κάποιοι πολυμήχανοι κρατούμενοι
προσπάθησαν να περάσουν κινητά

τηλέφωνα στις φυλακές, κρύβοντάς
τα σε μικρό ψυγείο. Ενδιαφέρουσα
και πρωτότυπη η ιδέα τους, αλλά σε
καμία περίπτωση δεν μπορεί να αν-
ταγωνιστεί τον κρατούμενο που είχε
περάσει κινητά τηλέφωνα στις φυ-
λακές κρύβοντάς τα στον πρωκτό
του και με ρύθμιση στο silent.

Μας λένε τώρα πως θα μπορούσαμε
να αποφύγουμε τις πράσινες φορο-
λογίες (που θα κάνουν δυσχερέστε-
ρη τη θέση πολιτών και επιχειρήσε-
ων) αφού η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν
υποχρέωνε στην εφαρμογή τους
πριν από το 2027. Το διάβασα και
βίωσα όλα τα χρώματα του Ουράνι-
ου Τόξου, αφού ενώ περίμενα να
δω μια άσπρη μέρα ήρθαν οι πράσι-
νες φορολογίες για να μου κάνουν

μαύρη την ψυχή. Όπως περίπου λέ-
ει και το τραγούδι, τα όνειρά μου
κόκκινα, οι φόροι σου πράσινοι,
ρούχα μαζί που πλύθηκαν και έχου-
νε γίνει ροζ. Πράσινα άλογα, ή όπως
είναι το σωστό «πράσσειν άλογα».

Ο υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ
Μάρκο Ρούμπιο εμφανίστηκε σε τη-
λεοπτική συνέντευξή του με ζωγρα-
φισμένο σταυρό στο μέτωπο. «Ου
Γριστός, θαύμα» αναφώνησε θρη-
σκευόμενη θεία μου μόλις είδε το
σχετικό βίντεο στο δελτίο ειδήσεων.
Πάντως, όπως πάει η νέα αμερικανι-
κή κυβέρνηση δεν αποκλείω σύντο-
μα να δούμε και τον Ελον Μασκ με
σταυρό, εκείνο της Κου Κλουξ Κλαν. 
Δείξαμε τις πατάτες μας στο βασιλι-
κό ζεύγος αλλά παραλείψαμε να

δείξουμε το εθνικό φρούτο της
Μπανανίας μας, που είναι φυσικά οι
μπανάνες Πάφου, ενώ κάποιοι επι-
μένουν πως θα τους εντυπωσιάζαμε
ακόμη περισσότερο αν τους δείχνα-
με τα φημισμένα μας διεθνώς αγ-
γούρια Χλώρακας. 

Στην προχθεσινή έκτακτη σύνοδο
κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης
οι Ευρωπαίοι συζήτησαν το Ουκρα-
νικό –που υποτίθεται ήταν και ο λό-
γος της σύσκεψης– για 15 μόνο λε-
πτά. Διαβάζω πως ο Ζελένσκι πήρε
αγκαλιές, παχιά λόγια και χαμόγελα,
μα τίποτα πιο ουσιαστικό. Όπως τρα-
γούδησε προφητικά κάποτε και η
Μαντώ «Αγκαλίτσες και φιλάκια και
χαρούλες και λόγια γλυκά, αγκαλί-
τσες και φιλάκια κι απ’ την άλλη μου
κάνεις νερά…». 

Η υπόθεση με τη θέση του διευθυντή
Ειδήσεων στο ΡΙΚ έχει γράψει ιστορία
που θα μπορούσε εύκολα να μπει και
στο ρεκόρ Γκίνες. Έχουμε διορι-
σμούς, προσφυγές, ενστάσεις, δίκες,
ακυρώσεις διορισμού, επαναδιορι-
σμούς και πάλι απ’ την αρχή! Θα μπο-
ρούσε να γίνει σενάριο για την πιο
κωμική σειρά όλων των εποχών. Το
ΡΙΚ είναι σίγουρα το κωμικοτραγικό
ίδρυμα που μας αξίζει και σαφέστατα
μια μικρογραφία της φαιδρότητας της
κοινωνίας μας. Όσοι έχετε γερό στο-
μάχι μελετήστε λίγο αυτή την ιστορία.
Θα πάθετε την πλάκα σας. 

Την άλλη βδομάδα διορίζω 456 αζάδες.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ 

Στις 10 Σεπτεμβρίου 2024 η εκπρό-
σωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
που συμμετείχε στη σύσκεψη της
Λευκωσίας για το ηλεκτρικό καλώ-
διο, σε μια προσπάθεια να κάμψει
τους δισταγμούς της κυπριακής
πλευράς για μια σειρά ρυθμιστικών
ζητημάτων, διαβεβαίωνε πως η Ε.Ε.
θα συνδράμει προκειμένου να εκλεί-
ψουν οι ανησυχίες της Λευκωσίας
για το γεωπολιτικό ρίσκο του έργου.
Επτά μήνες μετά, το επίσημο πά-
γωμα των εργασιών για πόντιση
του ηλεκτρικού καλωδίου, τα όσα
έβαζε στο τραπέζι η κυπριακή πλευ-
ρά αποδεικνύεται πως δεν ήταν
υπεκφυγές, όπως είχε εκτιμηθεί
τότε από παράγοντες του έργου,
προκειμένου η Λευκωσία να δημι-
ουργήσει υπόβαθρο για τις δεύτερες
σκέψεις που γινόντουσαν για τη
μετοχική της παρουσία στο ηλε-
κτρικό καλώδιο.

Ο απόπλους του ιταλικού σκά-
φους Ievoli Relume που ήταν αγ-
κυροβολημένο στο Ηράκλειο Κρή-
της για τη Μεσίνα της Σικελίας, ενώ
είχε προηγηθεί η αναχώρηση και
του δεύτερου πλοίου, NG Worker,
δείχνει πως παρά τα όσα εκφρά-
σθηκαν δημόσια το προηγούμενο
διάστημα, το ηλεκτρικό καλώδιο
έχει περιπλεχθεί σε διπλωματικούς
και γεωπολιτικούς ατραπούς με
απροσδιόριστες, επί του παρόντος,
επιπτώσεις για την υλοποίησή του.
Μια εξέλιξη που ενδυναμώνει τις
απόψεις εκείνες που επιμένουν πως
υποτιμήθηκε ο γεωπολιτικός πα-
ράγοντας συνεπείατων παράνομων
τουρκικών διεκδικήσεων μετά το
λεγόμενο τουρκολιβυκό σύμφωνο.
Επίσημα η ματαίωση των ερευνη-
τικών εργασιών από τα δύο ιταλικά
σκάφη αποδόθηκε σε οικονομικούς

λόγους, ωστόσο, πίσω από την από-
φαση φαίνεται να βρίσκεται ένα
πλούσιο διπλωματικό παρασκήνιο
το αποκορύφωμα του οποίου είναι
το νέο περιβάλλον που προέκυψε
πέραν του Ατλαντικού, το οποίο
προκαλεί ήδη γενικότερη αβεβαι-
ότητα στη Γηραιά Ήπειρο και ει-
δικότερα ερωτηματικά αν η Ουά-
σιγκτον συνεχίζει την ισχυρή στή-
ριξη του ενεργειακού έργου. 

Το πάγωμα
Τα δύο ιταλικά σκάφη, «Ievoli

Relume» και «NG Worker», που
ναυλώθηκαν από τη γαλλική εται-
ρεία NEXANS, ξεκίνησαν τον πε-
ρασμένο Ιούλιο της εργασίες βυ-
θομέτρησης για πόντιση του κα-
λωδίου σε διεθνή ύδατα στη νοητή
γραμμή Κάσου και Καρπάθου. Η
παρουσία των δύο ερευνητικών
πλοίων προκάλεσε την αντίδραση
της Τουρκίας, η οποία απέστειλε
στην περιοχή πολεμικές μονάδες
επιφανείας, προκαλώντας επεισό-
διο, με αποτέλεσμα οι εργασίες να
διακοπούν και τα πλοία να επιστρέ-
φουν στο Ηράκλειο αναμένοντας
το πράσινο φως για επανέναρξη
των εργασιών. Οκτώ μήνες μετά
και με τις πληροφορίες να φουν-
τώνουν πως η ελληνική πλευρά εμ-
φανίζεται διστακτική ένεκα του
γεωπολιτικού παράγοντα, διαρροές
το προηγούμενο διάστημα επέμε-
ναν πως οι εργασίες θα ξεκινούσαν
αρχές Μαρτίου. Αντί αυτού, την
περασμένη Πέμπτη ανακοινώθηκε
επίσημα από το υπουργείο Ενέρ-
γειας στην Αθήνα πως ο ΑΔΜΗΕ,
Φορέας Υλοποίησης του Έργου,
προχωρά σε προσωρινό πάγωμα
πληρωμών προς τη NEXANS ύψους
€70 εκατ. λόγω της παρατεταμένης
αβεβαιότητας σε σχέση με την πο-
ρεία της ηλεκτρικής διασύνδεσης

Κρήτης - Κύπρου. Πηγές στην ελ-
ληνική πρωτεύουσα υποστηρίζουν
πως η απόφαση για προσωρινό πά-
γωμα ήταν πολιτική και λήφθηκε
από το υπουργείο Εξωτερικών και
το υπουργείο Ενέργειας.Η απόφαση
αυτή είχε ως αποτέλεσμα και το
δεύτερο ιταλικό σκάφος, «Ievoli
Relume», να σηκώσει άγκυρες και
να γυρίζει πίσω στην Ιταλία με
άγνωστη την ημερομηνία επιστρο-
φής του.

Η διπλωματία
Αρμόδιες πηγές και στη Λευκω-

σία υποστηρίζουν πως η απόφαση
της Αθήνας να παγώσει προσωρινά
τις ερευνητικές εργασίες ενδεχο-
μένως να δημιουργήσει τετελεσμέ-
να αναφορικά με τις παράνομες
διεκδικήσεις της Τουρκίας. Ωστόσο,

όπως σημείωναν οι ίδιες πηγές, το
τοπίο παραμένει θολό τόσο σε δι-
πλωματικό όσο και επιχειρησιακό
επίπεδο και θα ξεκαθαρίσει το επό-
μενο διάστημα από τις κινήσεις
που θα γίνουν από την ελληνική
κυβέρνηση. Ένα άλλο στοιχείο που
δεν μπορεί να αγνοηθεί και που
ενδεχομένως να είχε ιδιαίτερο βά-
ρος στις αποφάσεις που λήφθηκαν,
είναι οι επαφές του Έλληνα υπουρ-
γού Εξωτερικών στην αμερικανική
πρωτεύουσα, με τον Τούρκο υπουρ-
γό Εξωτερικών, αλλά και η αλλαγή
προτεραιοτήτων της γαλλικής πλευ-
ράς μετά την εκλογή Τραμπ. Όπως
διαφάνηκε και στη σύσκεψη της
Λευκωσίας τον περασμένο Σεπτέμ-
βριο, η ελληνική πλευρά πόνταρε
αρκετά στη στάση της Γαλλίας σε
αυτό που ονομάζεται γεωπολιτικό

ρίσκο ένεκα και της εμπλοκής δύο
γαλλικών εταιρειών στην ηλεκτρική
διασύνδεση. Της NEXANS, κατα-
σκευάστριας εταιρείας του υπο-
βρύχιου καλωδίου αλλά και του
γαλλικού fund Meridiam, με το
οποίο ο ΑΔΜΗΕ φέρεται να έχει
συμφωνήσει για συμμετοχή στο
μετοχικό σχήμα του καλωδίου με
ποσοστό 49,9%. Στα θετικά υπό τις
περιστάσεις θα πρέπει να εκληφθεί
η αντίδραση της NEXANS, η οποία
παρά την προσωρινή αναστολή
πληρωμών ανακοίνωσε πως η συ-
νεργασία της με τον ΑΔΜΗΕ δεν
επηρεάζεται και πως συνεχίζει κα-
νονικά την κατασκευή του καλω-
δίου. 

Η Λευκωσία
Στην κυπριακή πρωτεύουσα,

όπως έλεγε αρμόδια πηγή της «Κ»,
οι εξελίξεις παρακολουθούνται με
προσοχή, κυρίως για ενδεχόμενες
επιπτώσεις στη μεγάλη εικόνα που
είναι η ηλεκτρική διασύνδεση της
Κύπρου με τα ευρωπαϊκά δίκτυα
μέσω Ελλάδας και λιγότερο για το
εμπορικό κομμάτι από τη συμμε-
τοχή της Κυπριακής Δημοκρατίας
στο μετοχικό σχήμα του έργου,
ένεκα και των ενστάσεων που φαί-
νεται ότι συνεχίζουν να υπάρχουν.
Οι ίδιες πηγές σημείωναν με νόημα
πως οι παρατηρήσεις των Αμερι-
κανών συμβούλων της κυβέρνησης
επιβεβαιώνονται και θα παίξουν
σημαντικό ρόλο στις τελικές απο-
φάσεις που θα ληφθούν. Αρμόδιες
πηγές έλεγαν στην «Κ» πως η Λευ-
κωσία ενημερώθηκε για την από-
φαση προσωρινού παγώματος πλη-
ρωμών. Το θέμα του καλωδίου ήταν
στην ατζέντα των επαφών του προ-
έδρου της Δημοκρατίας με τον πρω-
θυπουργό της Ελλάδας στην Αθήνα,
χθες Σάββατο. 

Σε διπλωματικές ατραπούς το καλώδιο
Η απόφαση για πάγωμα των εργασιών βυθομέτρησης μέχρι νεωτέρας ενισχύει τις ανησυχίες για το γεωπολιτικό ρίσκο του έργου

Η Κομισιόν
Πολύ μεγάλο ενδιαφέρον
παρουσιάζει η τοποθέτηση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
στο προσωρινό πάγωμα των
εργασιών, νοουμένου ότι η
ηλεκτρική διασύνδεση Κύ-
πρου-Κρήτης έχει ενταχθεί
στη λίστα των Έργων Κοινού
Ενδιαφέροντος και έχει λά-

βει επιχορήγηση ύψους
€657 εκατ. ευρώ στο πλαίσιο
της διευκόλυνσης «Συνδέον-

τας την Ευρώπη» (CEF), η
οποία είναι η υψηλότερη

επιχορήγηση CEF για ένα με-
μονωμένο έργο. Το έργο

προορίζεται επίσης για στή-
ριξη ύψους 100 εκατ. ευρώ
από τη διευκόλυνση της Ε.Ε.
για την ανάκαμψη και την αν-
θεκτικότητα (δάνειο). Μέχρι
την Παρασκευή που έκλεινε
το φύλλο της «Κ» δεν υπήρ-
ξε αντίδραση από τις Βρυ-
ξέλλες, οι οποίες με δημό-
σιες τοποθετήσεις έχουν

υποστηρίξει το έργο πολιτικά
και οικονομικά. Η αρμόδια

επιτροπή της Κομισιόν σε το-
ποθέτησή της στην «Κ» είχε

διαβεβαιώσει πως «όπως για
όλα τα Έργα Κοινού Ενδια-

φέροντος, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή παραμένει πλήρως

προσηλωμένη στο έργο και
θα βοηθήσει τους φορείς

υλοποίησης του έργου και τα
επηρεαζόμενα κράτη-μέλη
να διασφαλίσουν την υλο-

ποίησή του».

Οι εξελίξεις γύρω από τις εργασίες για το ηλεκτρικό καλώδιο βρέθηκαν στις
επαφές του προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη με τον πρωθυ-
πουργό της Ελλάδας Κυριάκο Μητσοτάκη, το Σάββατο στην Αθήνα.
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<<<<<<

Η χρήση/συμμετοχή
στο σύστημα ταχείας
προειδοποίησης της
πύλης ασφαλείας της
Ε.Ε. προβλέπεται από
την ευρωπαϊκή νομο-
θεσία και ειδικότερα
από το άρθρο 26 του

Κανονισμού (ΕΕ)
2023/988 για τη Γενι-
κή Ασφάλεια Προϊόν-

των (GPSR).

<<<<<<

Οι υποχρεώσεις
των κατασκευαστών
είναι μεν δεδομένες

και δεν αμφισβητούν-
ται. Δύσκολα όμως

μπορούν να συγκεν-
τρώσουν την απο-

κλειστική ευθύνη για
όσα δεν έκανε ένα
ολόκληρο κράτος.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Επίσημη ενημέρωση από τις αρχές
της Κυπριακής Δημοκρατίαςζητάει,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
η Κομισιόναναφορικά με το ζήτημα
των επικίνδυνων αερόσακων Takata
και τη διαχείριση των κοινοποι-
ήσεων του συστήματος ταχείας
προειδοποίησης, Rapex/Safety-
Gate. Όπως δημοσιεύσαμε, το σύ-
στημα ταχείας προειδοποίησης της
Ε.Ε., εξέπεμψε σήμα κινδύνου 57
φορές, με αφετηρία το 2019, κοι-
νοποιώντας σε όλα τα κράτη-μέλη
την «επικινδυνότητα» των αερό-
σακων Takata. Ωστόσο, σε όλες τις
περιπτώσεις το κυπριακό κράτος
και δη η αρμόδια αρχή, δηλαδή το
Τμήμα Οδικών Μεταφορών (ΤΟΜ)
απουσίαζαν, καθώς δεν ενεργοποι-
ήθηκαν, κάτι που προκύπτει ευθέως
εκ του αποτελέσματος. Έτσι, μετά
από έξι ολόκληρα χρόνια καθυστέ-
ρησης από την πρώτη κοινοποίηση
του συστήματος Rapex/Safety-Gate
και αφού έχασαν τη ζωή τους δύο
άνθρωποι, φτάσαμε στο 2025, με
το κυπριακό κράτος να επιχειρεί
κάποια «πρώτα βήματα» στο ζήτημα
διαχείρισης των συνεπειών των
Takata. 

Όπως λοιπόν είναι σε θέση να
γνωρίζει η «Κ», η Κομισιόν βρίσκε-
ται σε επικοινωνία με τις κυπριακές
Αρχές προκειμένου να αντλήσει
ενημέρωση και πληροφορίες γύρω
από το θέμα που δημιουργήθηκε.
Οι ίδιες πληροφορίες της «Κ» ανα-
φέρουν ότι επί του παρόντος η Ε.Ε.
δεν έχει πληροφόρηση ή αποδει-
κτικά στοιχεία που θα μπορούσαν
να θεμελιώσουν υποψίες περί ευ-
θύνης του κυπριακού κράτους.
Όπως είμαστε σε θέση να γνωρί-
ζουμε, οι πληροφορίες που θα συλ-
λέξουν επί του προκειμένου οι αρ-
μόδιες υπηρεσίες της Κομισιόν,
ήτοι η διεύθυνση για τη Δικαιοσύνη
και το Κράτος Δικαίου (που έχει
αρμοδιότητα γύρω από τη λειτουρ-
γία του συστήματος Rapex/Safe-
ty-Gate), θα καθορίσουν τη στάση
που θα τηρήσει η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, η οποία εάν κρίνει ότι το
κυπριακό κράτος ενήργησε στο
πλαίσιο των κοινοτικών του υπο-
χρεώσεων, τότε το ζήτημα θα θε-
ωρείται λήξαν, ενώ σε αντίθετη πε-
ρίπτωση, η Κομισιόν δύναται να
ενεργοποιήσει προδικαστική δια-
δικασία (infringement procedure). 

Καθοριστικής σημασίας για την
εξέλιξη του ζητήματος θα είναι ο
τρόπος με τον οποίο η Κομισιόν
θα υπολογίσει τη συμμετοχή του

κυπριακού κράτους στο σύστημα
Rapex/Safety-Gate. Εάν κρίνει γε-
νικά τη συμμετοχή της Κύπρου,
στη βάση των ενεργειών της Υπη-

ρεσίας Προστασίας Καταναλωτή,
που όπως πληροφορούμαστε είχε
65 κοινοποιήσεις και δύο ανατρο-
φοδοτήσεις του συστήματος τα-

χείας ειδοποίησης στη διάρκεια
του 2024, τότε ενδεχομένως η Κο-
μισιόν να οδηγηθεί στο συμπέρα-
σμα ότι το κυπριακό κράτος υλο-
ποιεί τις υποχρεώσεις του. Ωστόσο,
εάν κρίνει ειδικά τη συμμετοχή
της Κύπρου στο ζήτημα των κοι-
νοποιήσεων για τους επικίνδυνους
αερόσακους Takata, από το 2019,
(με την ευθύνη να βαραίνει την
αρμόδια υπηρεσία του Τμήματος
Οδικών Μεταφορών και το αρμόδιο
Υπουργείο), τότε θα διαπιστώσει
εκ των πραγμάτων την παντελή
απουσία του κυπριακού κράτους
και άρα η απόφαση των Βρυξελλών
θα είναι, πιθανόν, πολύ διαφορε-
τική. Σημειώνεται ότι με βάση την
κοινοτική νομοθεσία, έκαστο κρά-
τος-μέλος οφείλει να συμμετέχει
στο σύστημα ταχείας προειδοποί-
ησης Rapex/Safety-Gate, προβαί-
νοντας σε κοινοποιήσεις και ανα-
τροφοδοτώντας (follow-up) κοινο-
ποιήσεις άλλων κρατών-μελών,
στις περιπτώσεις που ένα προϊόν
συνιστά «σοβαρό κίνδυνο». Κάτι
που δεν υπάρχει αμφιβολία ότι
ισχύει στην περίπτωση των αερό-
σακων Takata. 

Υπάρχουν ωστόσο και κάποιοι
παράγοντες, οι οποίοι θα μπορού-
σαν να προσμετρήσουν θετικά για
το κυπριακό κράτος. Ο πρώτος πα-
ράγοντας αφορά στη γενική συμ-
μετοχή που καταγράφει η Κύπρος
στο σύστημα Rapex/Safety-Gate,
με τρανταχτή όμως εξαίρεση το
μείζον θέμα των επικίνδυνων αε-
ρόσακων Takata, για το οποίο δεν
έχει αρθρώσει λέξη, με τις γνωστές
συνέπειες. Ο δεύτερος παράγοντας
αφορά στην υποχρέωση κατα-
σκευαστών και διανομέων να ενη-
μερώνουν για ενδεχόμενες ανα-
κλήσεις. Υποχρέωση η οποία είναι
μεν δεδομένη, αλλά δύσκολα μπορεί
να ξεπλύνει ένα ολόκληρο κράτος
που ύπνωττε για έξι σχεδόν χρόνια.
Παρά το γεγονός ότι όφειλε να προ-
βεί σε ελέγχους, στη βάση των ενη-
μερώσεων του συστήματος ταχείας
προειδοποίησης της Ε.Ε. για τους
επικίνδυνους αερόσακους, που είχε
καταγράψει δεκάδες κοινοποιήσεις
από το 2019. 

Ας δούμε ποιες είναι οι υποχρε-
ώσεις των 27 κρατών-μελών, συ-
νεπώς και της Κύπρου, ως επίσης
και ποια επιμέρους στοιχεία θα
μπορούσαν να συνυπολογιστούν
από τις Βρυξέλλες. 

Η χρήση/συμμετοχή στο σύστημα
ταχείας προειδοποίησης της πύλης
ασφαλείας της Ε.Ε. προβλέπεται
από την ευρωπαϊκή νομοθεσία και
ειδικότερα από το άρθρο 26 του
Κανονισμού (ΕΕ) 2023/988 για τη
Γενική Ασφάλεια Προϊόντων (GPSR).
Ειδικότερα, τα κράτη-μέλη, περι-
λαμβανομένης και της Κύπρου,
έχουν την υποχρέωση να κοινο-
ποιούν τα διορθωτικά μέτρα που
λαμβάνουν οι αρχές τους ή οι οι-
κονομικοί φορείς σε σχέση με επι-
κίνδυνα προϊόντα που παρουσιά-
ζουν σοβαρό κίνδυνο για την υγεία
και την ασφάλεια των καταναλω-
τών. Άρα, όπως αβίαστα συνάγεται,
η Κύπρος, όφειλε αφενός να λάβει
διορθωτικά μέτρα υπό το φως των
κοινοποιήσεων του συστήματος
ταχείας προειδοποίησης της Ε.Ε.
και αφετέρου να γνωστοποιήσει
τα μέτρα που είχε λάβει. Κάτι που
δυστυχώς δεν έγινε (από τις αρχές
του 2019 μέχρι και το τέλος του
2024). 

Σημειώνεται ότι ακόμη και για
επικίνδυνα προϊόντα που παρου-
σιάζουν «λιγότερο σοβαρό κίνδυνο»,
τα κράτη-μέλη, περιλαμβανομένης
και της Κύπρου, υποχρεούνται να
ενημερώνουν την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, αν και η χρήση του συστή-
ματος ταχείας προειδοποίησης Sa-
fety Gate δεν είναι υποχρεωτική
για αυτές τις περιπτώσεις. 

Σε ό,τι αφορά στα μέτρα που
κοινοποιούνται από ένα κράτος-
μέλος σχετικά με προϊόν που πα-
ρουσιάζει σοβαρό κίνδυνο, «τα λοι-
πά κράτη-μέλη κοινοποιούν μέσω
του συστήματος ταχείας προειδο-
ποίησης/πύλης ασφαλείας τα διορ-
θωτικά μέτρα ή άλλες ενέργειες
που ελήφθησαν στη συνέχεια σχε-
τικά με τα ίδια προϊόντα». Ως επίσης
«και οποιεσδήποτε άλλες σχετικές
πληροφορίες, συμπεριλαμβανομέ-
νων των αποτελεσμάτων δοκιμών
ή αναλύσεων που πραγματοποι-
ήθηκαν, χωρίς αδικαιολόγητη κα-

θυστέρηση. Αυτά είναι τα λεγόμενα
μέτρα παρακολούθησης». 

Κατά συνέπεια, οι αρμόδιες αρ-
χές της Κύπρου, όφειλαν από την
πρώτη κιόλας κοινοποίηση που δη-
μοσιεύθηκε τον Ιανουάριο του 2019
για τους Takata στο σύστημα Ra-
pex/Safety Gate με πρωτοβουλία
της Ρουμανίας για έξι μοντέλα της
αυτοκινητοβιομηχανίας Mazda, να
εξετάσουν εάν υπήρχαν ανάλογα
επικίνδυνα προϊόντα και στην Κύ-
προ και να ανατροφοδοτήσουν το
σύστημα Rapex/Safety Gate. 

Σημειώνεται ότι γενικότερα, σε
περιπτώσεις που τα κράτη-μέλη
δεν εκπληρώνουν τις υποχρεώσεις
τους, εναπόκειται στην Κομισιόν
να εξετάσει το ενδεχόμενο λήψης
των κατάλληλων μέτρων, λαμβά-

νοντας υπόψη τις ιδιαιτερότητες
της υπόθεσης (για παράδειγμα εάν
πρόκειται για μεμονωμένο ζήτημα
ή για συστημικό πρόβλημα). Σε πε-
ρίπτωση που η Επιτροπή διαπι-
στώσει σοβαρές και συστημικές
παραβιάσεις του δικαίου της Ε.Ε.,
θα μπορούσε να εξετάσει το ενδε-
χόμενο κίνησης διαδικασίας επί
παραβάσει κατά του οικείου κρά-
τους-μέλους. Να ενεργοποιήσει δη-
λαδή προδικαστική διαδικασία. 

65 κοινοποιήσεις Κύπρου 
Σύμφωνα με τα στοιχεία που

έχουν ενώπιόν τους οι Βρυξέλλες,
στη διάρκεια του 2024, η Κύπρος
έχει υποβάλει 65 κοινοποιήσεις και
2 ανατροφοδοτήσεις, στο σύστημα
Safety Gate, για επικίνδυνα προ-

ϊόντα. Κάτι που θα μπορούσε να
εκληφθεί ως μια απτή απόδειξη ότι
το κυπριακό κράτος συμμετέχει ως
οφείλει στο σύστημα ταχείας προ-
ειδοποίησης Safety Gate. Ωστόσο,
αυτές οι κοινοποιήσεις που καλώς
έγιναν, στο πλαίσιο της Υπηρεσίας
Προστασίας Καταναλωτή, αφορούν
άλλες υποθέσεις επικίνδυνων προ-
ϊόντων και όχι τους αερόσακους
Takata, για τους οποίους η ευθύνη
ανήκει στο ΤΟΜ και η πολιτική ευ-
θύνη στο υπουργείο Μεταφορών,
που από το 2019 δεν έκαναν το πα-
ραμικρό. Ούτε σε επίπεδο κοινο-
ποιήσεων, ούτε σε επίπεδο ανα-
τροφοδότησης, follow up, του συ-
στήματος Rapex/Safety-Gate. 

Γίνεται λοιπόν κατανοητό ότι η
διαπίστωση ή όχι της ύπαρξης συ-

στημικού προβλήματος, στη συμ-
μετοχή της Κύπρου στο σύστημα
Rapex/Safety-Gate, θα έχει διαφο-
ρετική κατάληξη εάν η Κομισιόν
κρίνει γενικά αυτή τη συμμετοχή,
η οποία υφίσταται μέσω της Υπη-
ρεσίας Προστασίας Καταναλωτή.
Και εάν την κρίνει ειδικά, στην πε-
ρίπτωση ζητημάτων οδικής ασφά-
λειας και των επικίνδυνων αερό-
σακων Takata, καθώς εν προκει-
μένω, η συμμετοχή του ΤΟΜ και
κατά συνέπεια του κυπριακού κρά-
τους είναι από το 2019, ανύπαρκτη. 

Σημειώνεται ότι η Κομισιόν δεν
παραγνωρίζει και τις υποχρεώσεις
των κατασκευαστών, σχετικά με
τις περιπτώσεις κατά τις οποίες τα
προϊόντα που διαθέτουν στην αγο-
ρά της Ε.Ε. καθίστανται επικίνδυνα.
Άλλωστε, σύμφωνα με το άρθρο 9
παράγραφος 8 του GPSR, όταν ένας
κατασκευαστής θεωρεί ή έχει λό-
γους να πιστεύει, με βάση τις πλη-
ροφορίες που έχει στην κατοχή
του, ότι ένα προϊόν που έχει δια-
θέσει στην αγορά είναι επικίνδυνο,
πρέπει αμέσως να λαμβάνει τα απα-
ραίτητα διορθωτικά μέτρα, συμ-
περιλαμβανομένων της απόσυρσης
ή ανάκλησης. Παράλληλα, οφείλει
να ενημερώνει τους καταναλωτές
σχετικά, σύμφωνα με το άρθρο 35
ή το άρθρο 36 ή και τα δύο. Ως επί-
σης και να ενημερώνει σχετικά,
μέσω του Safety Business Gateway,
τις αρχές εποπτείας της αγοράς
των κρατών-μελών, στα οποία το
προϊόν έχει διατεθεί στην αγορά.

Οι υποχρεώσεις των κατασκευα-
στών είναι μεν δεδομένες και δεν
αμφισβητούνται. Δύσκολα όμως
μπορούν να συγκεντρώσουν την
αποκλειστική ευθύνη για όσα δεν
έκανε ένα ολόκληρο κράτος. Όταν
από το 2019 το σύστημα Rapex/Sa-
fety Gate βοούσε με δεκάδες κοι-
νοποιήσεις για την επικινδυνότητα
των αερόσακων Takata και το κυ-
πριακό κράτος ήταν αν μη τι άλλο,
αδρανές.

Οι υποχρεώσεις της Κύπρου

Η Κύπρος, όφειλε αφενός να λάβει διορθωτικά μέτρα υπό το φως των κοινοποιήσεων του συστήμα-
τος ταχείας προειδοποίησης της Ε.Ε. και αφετέρου να γνωστοποιήσει τα μέτρα που είχε λάβει. Κάτι
που δυστυχώς δεν έγινε (από τις αρχές του 2019 μέχρι και το τέλος του 2024).

Κομισιόν καλεί
Λευκωσία

για τους Takata
Η Ε.Ε. ζητάει ενημέρωση – Τι λέει η ευρωπαϊκή νομοθεσία

για τις υποχρεώσεις της Κύπρου και το Safety Gate

Εάν η Κομισιόν κρίνει ότι το κυπριακό κράτος ενήργησε στο πλαίσιο των κοινοτικών του υποχρεώσε-
ων, τότε το ζήτημα θα θεωρείται λήξαν, ενώ σε αντίθετη περίπτωση, η Κομισιόν δύναται να ενεργο-
ποιήσει προδικαστική διαδικασία (infringement procedure).
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η ζωντανή αναμετάδοση της βαναυ-
σότητας που υπέστη ο Ουκρανός
πρόεδρος από τον πρόεδρο και αν-
τιπρόεδρο των ΗΠΑ, προκάλεσε αμέ-
σως σωρεία συζητήσεων για το πώς
αναδιαμορφώνεταιη διεθνής πολιτική
σκηνή και κατά πόσο ανατρέπεται
ο κόσμος όπως τον γνωρίζαμε. Όσα
εκτυλίχθηκαν ήταν αρκετά για να
σταλεί το μήνυμα και στους πλέον
δύσπιστους πως η δεύτερη θητεία
Τραμπ δεν θα είναι επανάληψη της
πρώτης. Ήταν παράλληλα μία ευκαι-
ρία να εμπεδωθεί το μήνυμα πως το
διεθνές δίκαιο εύκολα υποσκάπτεται
και οι διαχρονικές συμμαχίες χωρών
μπορούν να ανατραπούν αναλόγως
του ποιος βρίσκεται στην Προεδρία
των ΗΠΑ. Αυτό από μόνο του άνοιξε
τη συζήτηση για την ευρωπαϊκή άμυ-
να και ασφάλεια. Ήταν όμως και ένα
μάθημα στους μέχρι σήμερα συμμά-
χους των ΗΠΑ ότι επί Προεδρίας
Τραμπ τίποτα δεν είναι δεδομένο.
Μέσα σε αυτό το ευμετάβλητο διεθνές
σκηνικό, το ερώτημα που εγείρεται
είναι πώς θα κινηθεί η Λευκωσία, δε-
δομένου ότι το τελευταίο διάστημα
είχε εναποθέσει τις ελπίδες και τις
προσδοκίες της σε αυτή την ενισχυ-
μένη συνεργασία με τις ΗΠΑ. Τόσο
για τη στήριξή της στο Κυπριακό όσο
και για την ενίσχυση του ρόλου της
χώρας στην περιοχή. 

Μία πρόσκληση
και μία συμμαχία

Η πρόσκληση του Νίκου Χριστο-
δουλίδη στην Ουάσινγκτον και η συ-
νάντηση που είχε με τον τέως πρό-
εδρο των ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν τον πε-
ρασμένο Νοέμβριοαποτέλεσε σημείο
καμπής για την εξωτερική πολιτική
της χώρας, καθώς σφράγισε τη δυτική

της πλεύση χωρίς υποσημειώσεις,
αλλά αποτέλεσε παράλληλα και ση-
μείο καμπής για την αλλαγή ψυχο-
λογίας μιας κυβέρνησης που βρισκό-
ταν μέχρι τότε συνεχώς στον τοίχο
από τις αλλεπάλληλες κρίσεις. Ήταν
αφενός ένα σωσίβιο σε μία δύσκολη
χρονική συγκυρίαγια την κυβέρνηση,
και αφετέρου και κίνηση με ουσία,
καθώς ο Νίκος Χριστοδουλίδης θα
ήταν ο πρώτος πρόεδρος που θα επι-
σκεπτόταν τον Λευκό Οίκο μετά τον
Γλαύκο Κληρίδη. Για τη συνάντηση
Μπάιντεν-Χριστοδουλίδη είχε ερ-
γαστεί σκληρά η Αμερικανίδα πρέ-
σβειρα Τζούντι Ντέιβις, η οποία εκτός
του ότι είχε αποκτήσει μία πολύ
στενή σχέση με τον Πρόεδρο και
κατ’ επέκταση σημαντική επιρροή
στη χώρα από την ημέρα εκλογής
του, επεδίωξε να επιβραβευθεί με
κάποιο τρόπο για τον σαφή δυτικό
προσανατολισμό της χώρας, αλλά
και τη λευκή επιταγή διερεύνησης
στοιχείων που έδωσε στο FBI για τις
κυρώσεις έναντι της Ρωσίας.

Ευφορία
και τακτικισμοί

Στο ζήτημα της εξωτερικής πο-
λιτικής, ο Νίκος Χριστοδουλίδης
υπήρξε σαφής ως προς το ότι η Κύ-
προς ανήκει στη Δύση, εγκαταλεί-
ποντας τις ρωσικές εξαρτήσεις και
προς έκπληξη πολλών άνοιξε παράλ-
ληλα το κεφάλαιο πρόθεσης ένταξης
στο ΝΑΤΟ. Στο πλαίσιο αυτής της
ευφορίας βεβαίως δεν παραλείφθη-
καν επικοινωνιακές υπερβολές και
μία μάχη των εντυπώσεων. Δεν ήταν
λίγοι εκείνοι που είδαν σκωπτικά τη
ζέση του Προέδρου Χριστοδουλίδη
να αποκαλύψει κρυφή συνάντηση
στο Προεδρικό με στενό συνεργάτη
του Τραμπ –χωρίς να τον κατονο-
μάζει– λίγο πριν από τις αμερικανικές

εκλογές για να διαβεβαιώσει ότι οι
ισχυρές σχέσεις που κτίστηκαν θα
συνεχιστούν και με την εκλογή
Τραμπ. Όπως ερωτήματα προκάλεσε
και η χρονική συγκυρία της διαρροής
του Προεδρικού για πρόθεση της
κυβέρνησης να αιτηθεί αίτηση έν-
ταξης στο ΝΑΤΟ μετά τη λύση του
Κυπριακού. Αυτή η πρόθεση Χρι-
στοδουλίδη ήταν κάτι που προφανώς
καλωσόρισαν οι ΗΠΑ, χωρίς ωστόσο
να σημαίνει –όπως λανθασμένα ερ-
μηνεύτηκε– πως δεσμεύονται να
βοηθήσουν τη χώρα προς αυτή την
κατεύθυνση. Σημαντικά είναι όσα
συμφωνήθηκαν στο εξοπλιστικό
κομμάτι, χωρίς ωστόσο να παραλεί-

πονται και υπερβολές σε ό,τι έχει να
κάνει με την επένδυση στη βάση
Ανδρέας Παπανδρέου. Πέραν των
τακτικισμών βεβαίως, στην ουσία
ήταν ένα τρίμηνο ιδιαίτερα θετικό
για την εξωτερική πολιτική της χώρας
με ξεκάθαρη κατεύθυνση και προ-
σανατολισμό. Το ερώτημα που εγεί-
ρεται πλέον είναι αν οι τελευταίες
εξελίξεις στις ΗΠΑ ανατρέπουν τις
προσδοκίες της Λευκωσίας και αν
λήγει άδοξα ο μήνας του μέλιτος με-
ταξύ των δύο χωρών εξαιτίας δύο
σημαντικών πτυχών. 

• Ο Ντόναλντ Τραμπ φαίνεται να
μην είναι αξιόπιστος εταίρος καθώς
δεν τηρεί κανόνες του διεθνούς δι-
καίου. 

• Η Τουρκία ενισχύεται συνεχώς

λόγω των τελευταίων πολιτικών εξε-
λίξεων στην περιοχή.

Η αλήθεια είναι πως στο Προεδρι-
κό είδαν με σχετική ανησυχία τις
τελευταίες δηλώσεις του Τραμπ. Δεν
ήταν μόνο ο τρόπος αντιμετώπισης
του Ουκρανού Προέδρου. Ήταν και
όσαπροηγήθηκαν με τις εμπρηστικές
δηλώσεις για τη Γροιλανδία, τον Κα-
ναδά, ακόμη και το όραμα ανοικο-
δόμησης της Γάζας, εκτοπίζοντας
τους Παλαιστίνιους από την περιοχή.
Στην τελευταία περίπτωση πολλοί
ήταν εκείνοι που έκαναν –ανήσυ-
χοι– συνειρμούς για το τι μπορεί να
σκεφτεί για την περίκλειστη πόλη
της Αμμοχώστου. Ο νέος Αμερικανός
Πρόεδρος άλλωστε, δεν νιώθει υπό-
χρεος απέναντι στην Κύπρο για τον
δυτικό προσανατολισμό της, τον
απεγκλωβισμό της από τη Ρωσία και
την προθυμία που έδειξε να συνερ-
γαστεί με το FBI για τις κυρώσεις
έναντι της Ρωσίας. Είναι γνωστός ο
θαυμασμός του άλλωστε για τον Πού-
τιν και τον Τούρκο Πρόεδρο και είναι
πολύ καλά γνωστό πως δίνει ιδιαίτερη
έμφαση στο τι συμφέρει οικονομικά
τόσο τον ίδιο όσο και τις ΗΠΑ. Με
αυτά ως δεδομένα και με την απο-
χώρηση της Αμερικανίδας πρέσβει-
ρας Τζούντι Ντέιβις τους προσεχείς
μήνες, υπάρχουν σχετικές ανησυχίες
για το ενδεχόμενο αλλαγής στάσης
και πολιτικής. 

Σε ό,τι αφορά την αλλαγή σκυτά-
λης στην πρεσβεία, το Προεδρικό
επιβεβαιώνει τις πολύ στενές σχέσεις
Ντέιβις-Προέδρου, ωστόσο θεωρούν
δεδομένο ότι η καλή σχέση θα συ-
νεχιστεί και με τον/τη διάδοχό της,
ασχέτως αν δεν γνωρίζουν ακόμη
το πρόσωπο που θα αναλάβει. Γενι-
κότερα, αν και το Προεδρικό παρα-
κολουθεί στενά τις εξελίξεις, προς
το παρόν δεν επικρατεί σοβαρή ανη-
συχία για το ενδεχόμενο αλλαγής
στάσης των ΗΠΑ απέναντι στην Κύ-

προ για μία σειρά παραγόντων όπως
υποστηρίζουν:

• Ο Στρατηγικός Διάλογος υπο-
γράφηκε επί διακυβέρνησης Νίκου
Αναστασιάδη κατά την πρώτη θητεία
Ντόναλντ Τραμπ.

• Η ισχυρή σχέση που έχει κτίσει
η Κύπρος με το Ισραήλ επηρεάζει,
όπως λέγεται, θετικά και τη στάση
που τηρεί η Ουάσινγκτον. 

• Η σημαντική θέση της Κύπρου
στην περιοχή και όσων συμβαίνουν
στη Συρία. 

Είναι όμως όλα αυτά αρκετά για
να προκαλέσουν εφησυχασμό με δε-
δομένο πως η Κύπρος εναπόθεσε
όλες τις προσδοκίες της σε δύο χώρες,
ΗΠΑ και Ισραήλ, που πλέον αμφι-
σβητούν κάθε έννοια του διεθνούς
δικαίου; Αυτό που επιχειρείται δι-
πλωματικά είναι μία πολιτική να πε-
ράσει η Κύπρος κάτω από το ραντάρ.
Να μην προκαλέσει δηλαδή με κά-
ποιον τρόπο την μήνιν του Αμερι-
κανού Προέδρου ή να διασαλεύσει
με τις κινήσεις της τα οικονομικά
συμφέροντά του ώστε να οδηγήσει
σε αντίστοιχες δυσάρεστες για την
Κύπρο δηλώσεις. Το πρώτο τεστ του
πού βαδίζουν οι σχέσεις των δύο χω-
ρών δόθηκε την Τετάρτη που πέρασε
με την τηλεφωνική επικοινωνία που
είχε ο υπουργός Εξωτερικών Κων-
σταντίνος Κόμπος με τον Αμερικανό
ομόλογό του Μάρκο Ρούμπιο.

Όπως μαθαίνει η «Κ», επιβεβαι-
ώθηκαν οι καλές σχέσεις των δύο
χωρών, η στενή συνεργασία τους
στο ενεργειακό κομμάτι με την Ex-
xon, ενώ παράλληλα αντάλλαξαν
απόψεις για όσα εκτυλίσσονται στη
Συρία και ποιος μπορεί να είναι ο
ρόλος της Τουρκίας. Δεν αποκλείεται,
όπως αναφέρουν διπλωματικές πηγές,
να υπάρξει σύντομα επίσκεψη του
κ. Ρούμπιο στην Κύπρο που σίγουρα
θα μειώσει τις όποιες ανησυχίες και
τον αναβρασμό.

Χριστοδουλίδης και Κυπριακό
σε σκηνικό διεθνούς ρευστότητας 
Πολιτική κάτω από το ραντάρ επιχειρεί να εφαρμόσει η Λευκωσία μπροστά στον απρόβλεπτο Τραμπ

Στοιχείο που φαίνεται να βοηθά
την Κύπρο ή που να προκαλεί εφη-
συχασμό στην κυβέρνησηαποτελεί
η θέση της στην περιοχή, ιδιαίτερα
αυτή τη χρονική συγκυρία που επι-
κρατεί αναβρασμός. Είναι άλλωστε
γνωστό πως Κύπρος, Ιορδανία και
Αίγυπτος αποτελούν αυτή τηστιγμή
τον πυλώνα σταθερότητας στην
περιοχή για τη διεθνή κοινότητα.
Απόδειξη αυτού θεωρείται και το
παρασκήνιο που εκτυλίχθηκε τον
προηγούμενο μήνα όταν ο Ισραη-
λινός Πρόεδρος συνάντησε στο
Προεδρικό τον Πρωθυπουργό των
Ηνωμένων Αραβικών Εμιράτων για
να συζητήσουν τις εξελίξεις στην
περιοχή. Αυτό βεβαίως τείνει να

προκαλέσει σε κάποιους –ακόμη
και στο κυβερνητικό στρατόπεδο–
την ψευδαίσθηση ότι η Κύπρος
μπορεί να αποτελέσει πυλώνα και
ρόλο κλειδί σε τέτοιο σημείο που
χώρες να μπορούν να αντιπαρα-
τεθούν με την Τουρκία για τα συμ-
φέροντα της Κύπρου. Όσο και αν
το Ισραήλ θέτει ζήτημα για την
Τουρκία και τις πολιτικές της, έχει
διαμηνύσει με σαφήνεια στη Λευ-
κωσία πως δεν πρόκειται να μπει
στην πρώτη γραμμή υπεράσπισης
της Κύπρου, αν υπάρξει τελικώς
ένταση μεταξύ των δύο χωρών.
Φάνηκε άλλωστε πως η Τουρκία
παίζει έναν πρωταγωνιστικό ρόλο
σε όσα εκτυλίσσονται στη Συρία

και επεκτείνεται πλέον με το Ου-
κρανικό. Δεν θα πρέπει να περνά
απαρατήρητο πως ενώ επικροτείται
ο ρόλος της Κύπρου στην περιοχή,
στη συνάντηση για τη Συρία που
έγινε με πρωτοβουλία της συμμάχου
κατά τα άλλα Γαλλίας, η Κύπρος
διά του υπουργού Εξωτερικών Κων-
σταντίνου Κόμπου και παρά την
παρουσία άλλων Ευρωπαίων υπουρ-
γών Εξωτερικών δεν προσκλήθηκε,
καθώς κύριος προσκεκλημένος και
συνομιλητής ήταν η Τουρκία. Μία
κίνηση που στέλνει το μήνυμα ότι
διαχρονικοί μας σύμμαχοι αντι-
λαμβάνονται πλέον τον καίριο ρόλο
της Τουρκίας, τόσο σε ό,τι αφορά
τη Συρία όσο και στο ευρωπαϊκό

σκηνικό ευρύτερα. Αυτός ο κόσμος
που αλλάζει έχει ήδη κινητοποιήσει
τη μέχρι σήμερα αμήχανη Ε.Ε. και
ανοίγει πλέον επίσημα τη συζήτηση
για το πώς μπορεί να αποτελέσει
το αντίβαρο. Καίριο ρόλο προσπαθεί
να αποκτήσει σε όλο αυτό τον διά-
λογο για την Ουκρανία τόσο η Βρε-
τανία, όσο και η Γαλλία που πλέον
θεωρεί έναν σημαντικό σύμμαχο
την Τουρκία σε αυτές τις επιδιώξεις.
Το ερώτημα εδώ είναι πώς η ίδια
η Λευκωσία θα αντιδράσει σε κάτι
τέτοιο και ποιο ρόλο θα έχει. Υπάρ-
χει μπροστά της το ενδεχόμενο να
θέσει προσκόμματα για τη συμμε-
τοχή της Τουρκίας παρά το παρά-
δοξο ότι παράλληλα προσπαθεί να

ενταχθεί σε έναν συνασπισμό, το
ΝΑΤΟ όπου έχει ρόλο η Τουρκία.
Υπάρχει το ενδεχόμενο να επιμείνει
σε ένα αντιτουρκικό μπλοκ όπως
διαφάνηκε για παράδειγμα με την
αντίδραση του Νίκου Χριστοδου-
λίδη στην παρουσία της Άγκυρας
στη Σύνοδο Κορυφής. Κίνηση που
σίγουρα προσθέτει πόντους σε μία
μερίδα της κοινωνίας στο εσωτε-
ρικό, όμως παράλληλα δημιουργεί
σύγχυση για το ποιες τελικά είναι
οι επιδιώξεις και ποιοι θα τη στη-
ρίξουν σήμερα σε ένα τέτοιο εγ-
χείρημα. Υπάρχει βεβαίως και το
ενδεχόμενο η Κύπρος να επιτελέσει
έναν ρόλο βοηθητικό σε αυτό το
ευμετάβλητο περιβάλλον, συστρα-

τευόμενη πλήρως με το νέο κεφά-
λαιο που επιχειρεί να ανοίξει η Ευ-
ρώπη στο θέμα της ασφάλειας και
της άμυνας. Το σίγουρο είναι πως
πλέον ο κόσμος αναδιαμορφώνεται
και η Κύπρος θα κληθεί να αποφα-
σίσει αν θα είναι στη Δύση, όπως
άλλωστε εξήγγειλε ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης. Μία Δύση που διαμορ-
φώνεται σε προσήλωση σε αρχές
διεθνούς δικαίου. Πλέον το ιδεο-
λογικό διακύβευμα δεν είναι Δύ-
ση-Ανατολή, αλλά η Δύση που εκ-
προσωπεί φιλελεύθερες δημοκρα-
τίες έναντι απολυταρχικών καθε-
στώτων και χωρών που καταστρα-
τηγούν δικαιώματα και κανόνες
διεθνούς δικαίου. 

Ο παράγοντας θέση

<<<<<<<

Η αποχώρηση
της Τζούλι Ντέιβις,

ο διάδοχος και τι σηματο-
δοτεί για το παγκόσμιο
σκηνικό το μπούλινγκ
Τραμπ προς Ζελένσκι.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης είχε εκφράσει την αντίθεσή του με την παρουσία της Τουρκίας στη Σύνοδο Κορυφής, εγείροντας ερωτήματα, αν μιλούσε στο εσωτερικό, επιχειρώντας να κερδίσει πολιτικούς
πόντους, ή αν θεωρεί πως η καλύτερη λύση είναι η δημιουργία ενός αντιτουρκικού μπλοκ.

ΚΥ
Π

Ε
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Τα μεγάλα ανοικτά μέτωπα του 2025 

Ε ίμαστε ήδη στον Μάρτιο, πέ-
ρασαν οι δύο πρώτοι μήνες
του χρόνου και μετράμε ήδη

δύο χρόνια διακυβέρνησης Νίκου
Χριστοδουλίδη. Οι εκδηλώσεις προ-
γραμματισμού –φαντασμαγορικές
ή μη– που καθιερώθηκαν από πέ-
ρυσι πρέπει να αξιολογούνται σω-
στά, με βάθος και με πολιτική προ-
σέγγιση. Το ίδιο και ο απολογισμός
που θα γίνει. Σε αυτό το κείμενο
θα προσπαθήσω να καταγράψω τα
μεγάλα ανοικτά μέτωπα που η κυ-
βέρνηση έχει και πρέπει να αντι-
μετωπίσει. Το Κυπριακό δεν είναι
μέρος αυτής της ανάλυσης. 

Ένα από τα κυρίαρχα ζητήματα
είναι το μέτωπο της ενέργειας. Οι

δηλώσεις του αρμόδιου υπουργού
δείχνουν πως δεν έχουν άμεσες,
χειροπιαστές και αποτελεσματικές
λύσεις. Δεν είναι άσχετο το γεγονός
πως στον προγραμματισμό του Ια-
νουαρίου, ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας αφιέρωσε για την ενέργεια,
κάτι λιγότερο από δύο λεπτά σε
μια ομιλία σχεδόν μιας ώρας. Είναι
περιττό να αναλύσουμε και πάλι
πως ο λογαριασμός του ηλεκτρισμού
«καίει» τον προγραμματισμό και
τον προϋπολογισμό νοικοκυριών
και επιχειρήσεων. Σήμερα όμως,
το να ακούνε οι πολίτες τον υπουργό
της Ενέργειας να λέει πως δεν βλέ-
πει πως θα μειωθεί το κόστος ενέρ-
γειας το 2025 και τον πρόεδρο της

ΑΗΚ να το επαναλαμβάνει και να
προσθέτει και το 2026, προκαλεί
και εντείνει την απογοήτευση της
κοινωνίας. 

Ένα δεύτερο μέτωπο που αφορά
στο επίπεδο διαβίωσης και έχει να
κάνει και με την ποιότητα ζωής
των πολιτών είναι το συνταξιοδο-
τικό. Ο υπουργός Εργασίας έβαλε
ένα χρονικό ορόσημο για να ολο-
κληρώσει τα νομοσχέδια πριν τα
φέρει στη Βουλή. Είναι ένα ζήτημα
που μπορεί να απειλήσει την ερ-
γατική ειρήνη, αλλά σίγουρα αφορά
στο σύνολο του πληθυσμού, όπως
και το πακέτο νομοσχεδίων ή πο-
λιτικών της φορολογικής αλλαγής. 

Την ίδια ώρα, η συζήτηση της

αξιολόγησης των εκπαιδευτικών
είναι ένα μέτωπο που, αν δεν με-
τρηθεί σωστά, κινδυνεύει να κα-
ταλήξει σε βραδυφλεγή βόμβα για
την κυβέρνηση. Η σωστή αξιολό-
γηση βεβαίως δεν σημαίνει την
άνευ όρων αποδοχή των αιτημάτων
των συνδικαλιστών. Πέραν του
συνδικαλιστικού ζητήματος, τα
κλιματιστικά, οι εξαγγελίες για το
ολοήμερο σχολείο που δεν υλοποι-
ούνται, αλλά και η γενικότερη αν-
τίληψη πως το δημόσιο σχολείο
χρειάζεται έναν γενναίο ανασχε-
διασμό βάζει την παιδεία ψηλά
στην ατζέντα. Δύο άλλα μεγάλα κε-
φάλαια αφορούν στις μεταρρυθμί-
σεις που ψηφίστηκαν και εφαρμό-

ζονται. Η υγεία και η τοπική αυτο-
διοίκηση. Οι αλλαγές που πρέπει
να γίνουν έχουν να κάνουν με τη
χρεοκοπία ή όχι των δύο αυτών
πυλώνων. Οι προσεγγίσεις «έτσι
τα βρήκαμε», δεν βοηθούν. Τέλος,
η ασφάλεια, που μαζί με την υγεία
και την παιδεία αποτελούν τα τρία
αγαθά που κάθε χώρα οφείλει να
παρέχει στους πολίτες της, είναι
εκτός ελέγχου. Και σίγουρα το τρέ-
ξιμο πίσω από τα γεγονότα δεν
είναι η καλύτερη μέθοδος. 

Σε αυτό το σκηνικό η τοποθέ-
τηση, πολιτικά και ουσιαστικά, της
παράταξής μας είναι κρίσιμη. Και
για μας, για την παράταξή μας,
αλλά κυρίως για την πορεία και την

κατάληξη όλων των ζητημάτων.
Σήμερα, ίσως περισσότερο από
ποτέ προηγουμένως, χρειάζεται
μια προσέγγιση με τόλμη, που να
σπάζει κόκαλα εκεί που χρειάζεται
και να βάζει την ανάλογη πολιτική
πίεση. Δεν υπάρχει άλλος δρόμος
που να ωφελεί. Αντιλήψεις που μοι-
ράζουν το πάπλωμα, που έχουν
από πίσω τους σκεπτικό πονηρό
και υστερόβουλο, δεν βοηθούν.
Καλή πολιτική μας χρονιά. 

Ο Δημήτρης Μ. Δημητρίου είναι βουλευ-
τής Λευκωσίας του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού και πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Επιτροπής Θεσμών.
dmdemetriou.com

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Μπορεί στην Άτυπη Σύνοδο της Γε-
νεύης που έχει οριστεί για τις 17
και 18 Μαρτίου να μην αναμένονται
δραστικές ανατροπές, αλλά μία προ-
σπάθεια των Η.Ε. για να παραμείνει
η διαδικασία επίλυσης του Κυπρια-
κού ζωντανή, ωστόσο σύσσωμη η
πολιτική ηγεσία –πλην του ΕΛΑΜ–
θα βρίσκεται στο πλευρό του προ-
έδρου της Δημοκρατίας. Στην τε-
λευταία συνεδρίαση του Εθνικού
Συμβουλίου, όπου υπήρξε και έν-
τονη συζήτηση αναφορικά με τα
μέλη της διαπραγματευτικής ομά-
δας, ο Νίκος Χριστοδουλίδης απη-
ύθυνε κάλεσμα στους αρχηγούς
των κοινοβουλευτικών κομμάτων,
λέγοντας ότι η παρουσία όλων θα
στείλει το μήνυμα της ενότητας,
παρά τις εσωτερικές διαφωνίες, με
στόχο την επίλυση του Κυπριακού.

Άμεση ήταν η ανταπόκριση του
ΔΗΣΥ, με την Αννίτα Δημητρίου
να δηλώνει το παρών της στη διά-
σκεψη της Γενεύης, με το κόμμα
βέβαια επανειλημμένα να σημει-
ώνει πως δεν δίνει λευκή επιταγή

στον Πρόεδρο σε σχέση με τους
χειρισμούς για επανέναρξη της
προσπάθειας επίλυσης του Κυ-
πριακού, ενώ φέρεται να επανα-
φέρει στο τραπέζι την πρόταση
για την αποκεντρωμένη ομοσπον-
δία. Πάντως, στελέχη του κόμματος
εκφράζουν επιφυλάξεις κατά πόσο
έγιναν από πλευράς Προεδρικού
ασκήσεις επί χάρτου και εξετά-
στηκαν όλα τα πιθανά σενάρια που
πιθανώς να τεθούν ενώπιον της
ελληνοκυπριακής πλευράς, κάνο-
ντας λόγο για ανάγκη να υπάρξει
καλή προετοιμασία. Μάλιστα, θέ-
τουν και το θέμα της διαπραγμα-
τευτικής ομάδας, κυρίως για την
απουσία προσώπων με προϋπη-
ρεσία στις διαπραγματευτικές δια-
δικασίες του Κυπριακού και όχι σε
σχέση με τα άτομα που επιλέχθη-
καν να συμμετέχουν.

Παρών και ο Στεφάνου
Θετικά απάντησε και ο γ.γ. του

ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφάνου, αντι-
λαμβανόμενος την ανάγκη να κρα-
τηθεί ζωντανή η προσπάθεια επα-
νέναρξης της διαδικασίας επίλυσης
του Κυπριακού. Από πλευράς ΑΚΕΛ
διαμηνύεται πως η ελληνοκυπριακή
πλευρά θα πρέπει να είναι ξεκάθαρη
σε σχέση με τη συνέχιση της δια-
πραγμάτευσης από εκεί που είχε
μείνει στο Κραν Μοντανά, όπως
και να έχει άποψη για το πλαίσιο
Γκουτέρες και τα ζητήματα που εκ-
κρεμούν. Την ίδια ώρα, το κόμμα
της Αριστεράς, όπως ανέφερε και
ο κ. Στεφάνου στον Πρόεδρο, έχει
ήδη ετοιμάσει οδικό χάρτη για τη
συνέχιση της διαδικασίας, χωρίς
ωστόσο μέχρι αυτή την ώρα να
έχει γίνει περαιτέρω συζήτηση επί
της ουσίας της πρότασης. 

Διαφωνούν μεν… αλλά
Στη Γενεύη θα βρεθούν και οι

αρχηγοί των κομμάτων που στη-
ρίζουν την κυβέρνηση Νίκου Χρι-
στοδουλίδη, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και ΔΗ-
ΠΑ, αν και η στάση εκάστου δια-
φέρει και δεν μπορεί να χαρακτη-
ριστεί ως ομάδα υποστήριξης του
Προέδρου.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος για
ακόμη μία φορά φέρεται να απο-
φεύγει να συζητήσει το θέμα με
την υπόλοιπη ηγεσία του κόμματος,
πλην μιας απλής αναφοράς που
έγινε στην τελευταία συνεδρίαση
της Κεντρικής Επιτροπής με αφορ-
μή την παρουσία του στην άτυπη
πενταμερή.

Διαμηνύεται ότι λίγο πριν από
το συνέδριο του ΔΗΚΟ, που θα
πραγματοποιηθεί στις 22-23 Μαρ-
τίου, δεν επιθυμεί να ανοίξει νέο

κύκλο αντιπαραθέσεων, μιας και
είναι γνωστό πως εντός του κόμ-
ματος υπάρχουν διαφορετικές τά-
σεις ακόμα και για το Κυπριακό.
Άλλωστε στις δηλώσεις του μετά
την τελευταία συνεδρίασητου Εθνι-
κού Συμβουλίου, μεταξύ άλλων ο
κ. Παπαδόπουλος είπε ότι «παρά
την αρνητική στάση της Τουρκίας,
θεωρούμε ότι πρέπει να στηρίξουμε
τις προσπάθειες του προέδρου της
Δημοκρατίας», τονίζοντας πως «σε
καμία περίπτωση δεν μπορούμε
να αποδεχθούμε ότι η βάση των
διαπραγματεύσεων θα πρέπει να
παρεκκλίνει μεοποιονδήποτε τρόπο
από το συμφωνημένο πλαίσιο που
έχουν καθορίσει τα ψηφίσματα
των Ηνωμένων Εθνών και σε ό,τι
αφορά τη δική μας πλευρά, οι δικές
μας επιδιώξεις θα πρέπει να εδρά-
ζονται και να βασίζονται πάνω στις

ομόφωνες αποφάσεις του Εθνικού
Συμβουλίου».

Στην αποστολή για Γενεύη θα
είναι και ο πρόεδρος της ΕΔΕΚ Μα-
ρίνος Σιζόπουλος, αν και διαφωνεί
τόσο με τη σύγκληση πενταμερούς
διάσκεψης όσο και με το γεγονός
πως οι συνομιλίες πρέπει να συνε-
χιστούν από εκεί που έμειναν
στο Κραν Μοντανά.

Τα ηγετικά στελέχη της ΕΔΕΚ
πολλές φορές την τελευταία διετία
ρωτήθηκαν γιατί βρίσκονται στη
συγκυβέρνηση μιας και διαφωνούν
με τους χειρισμούς του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη στο Κυπριακό, με τις
απαντήσεις να περιορίζονται στο
ότι υπάρχουν πολλά άλλα ζητήματα
που συμφωνούν, αλλά και στο γε-
γονός ότι συμφώνησαν με τον Πρό-
εδρο πως η όποια λύση θα στηρί-
ζεται σε συγκεκριμένες αρχές τις

οποίες μέχρι σήμερα δεν παραβίασε.
Παρών στη άτυπη συνάντηση και
ο πρόεδρος της ΔΗΠΑ Μάριος Κα-
ρογιάν, επαναλαμβάνοντας τη θέση
πως το μοναδικό αποδεκτό πλαίσιο
λύσης είναι η ΔΔΟ με πολιτική ισό-
τητα. Την ίδια ώρα, το κόμμα εκ-
φράζει ανησυχία σε σχέση με τη
φρασεολογία από πλευράς ΟΗΕ
περί ανάγκης για ευελιξία και συμ-
βιβασμό στο ζήτημα του κοινού
εδάφους. Εκ μέρους του Κινήματος
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών,
θα μεταβεί στη Γενεύη ο α΄ αντι-
πρόεδρος του Κινήματος, Κυριάκος
Τσιμίλλης, μιας και όπως αναφέρει
ο Γιώργος Περδίκης, αυτός τους
εκπροσωπεί και στο Εθνικό Συμ-
βούλιο.

Kαι ο τέως Πρόεδρος   
Θετικά στο κάλεσμα του Νίκου

Χριστοδουλίδη να ταξιδέψει στη
Γενεύη ως μέλος του Εθνικού Συμ-
βουλίου απάντησε και ο τέως πρό-
εδρος της Δημοκρατίας Νίκος Ανα-
στασιάδης. Η παρουσία του από
τους πλείστους κρίνεται ως θετική,
αφού όπως αναφέρεται είναι γνώ-
στης των μέχρι τώρα διαπραγμα-
τεύσεων του Κυπριακού και μπορεί
η συμβουλή του την κρίσιμη στιγμή
να είναι καταλυτική.

Την ίδια ώρα βέβαια εκφράζονται
και κάποιες επιφυλάξεις σε σχέση
με τη σύνδεσή του με τη μη επιτυχή
κατάληξη στο Κραν Μοντανά και
τις προθέσεις της ελληνοκυπριακής
πλευράς, σημειώνεται ωστόσο πως
θα βρίσκεται στη Γενεύη ως μέλος
του Εθνικού και δεν θα παρακάθεται
στο τραπέζι των διαβουλεύσεων. 

Απόν το ΕΛΑΜ
Διαφορετική στάση από τα υπό-

λοιπα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου
τηρεί το ΕΛΑΜ, με τον πρόεδρο
του κόμματος Χρίστο Χρίστου να
μη συμμετέχει στην αποστολή της
άτυπης διάσκεψης. Μάλιστα, ενώ-
πιον του Εθνικού Συμβουλίου ανέ-
φερε στον Πρόεδρο και το σκεπτικό
της άρνησής του, λέγοντας πως πι-
θανώς να ήταν καλύτερα η πολιτική
ηγεσία να παραμείνει εντός ώστε
σε περίπτωση που τεθούν ζητήματα
τα οποία χρειάζονται διαβούλευση,
ο Πρόεδρος να ζητήσει χρόνο, να
επιστρέψει, ώστε να διαβουλευτεί
μαζί της.

Ωστόσο, την ίδια ώρα ξεκαθα-
ρίζεται πως το ΕΛΑΜ θεωρεί πως
η επικείμενη πολυμερής συνάντηση
στη Γενεύη δεν είναι κάτι που θα
οδηγήσει σε σημαντικές εξελίξεις
στο Κυπριακό και ότι αν δεν υπάρ-
ξουν οι κατάλληλες προϋποθέσεις
η Κυπριακή Δημοκρατία δεν πρέπει
να πάει σε αυτές τις διαπραγμα-
τεύσεις.

Συνοδεία του Εθνικού
στη Γενεύη ο Πρόεδρος

Οι επικεφαλής των κομμάτων ζητούν από τον κ. Χριστοδουλίδη
να υπάρξει καλή προετοιμασία και ξεκάθαρες θέσεις 

<<<<<<

Στελέχη του ΔΗΣΥ
εκφράζουν επιφυλάξεις
κατά πόσο έγιναν από
πλευράς Προεδρικού
ασκήσεις επί χάρτου
και εξετάστηκαν όλα
τα πιθανά σενάρια που
πιθανώς να τεθούν
ενώπιον της ελληνοκυ-
πριακής πλευράς.

Όλα τα κόμματα πλην του ΕΛΑΜ θα παρευρεθούν στη Γενεύη, ενώ τον Νίκο Χριστοδουλίδη θα συνοδεύσει και ο τέως πρόεδρος
της Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης.

ΚΥ
Π
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Τέμπη: Διάτρητος ΟΣΕ, κράτος-μπάχαλο, υπουργοί-παρατηρητές

Γ ια όποιον επιμένει να σκέπτε-
ται ορθολογικά και αμερόλη-
πτα (διόλου αυτονόητο), το

πόρισμα του Εθνικού Οργανισμού
Διερεύνησης Σιδηροδρομικών και
Αεροπορικών Ατυχημάτων και
Ασφάλειας Μεταφορών (ΕΟΔΑΣΑ-
ΑΜ) για το δυστύχημα των Τεμπών
είναι εξαιρετικά χρήσιμο. Τεκμη-
ριώνει επιχειρησιακές πράξεις και
παραλείψεις, και περιγράφει το ευ-
ρύτερο οργανωσιακό-θεσμικό πλαί-
σιο του δυστυχήματος. Τι μαθαί-
νουμε; Αρκετά. 

Κατ’ αρχάς, καταρρίπτεται η θε-
ωρία του αμιγώς ανθρώπινου λά-
θους. Τη θεωρία αυτή υποστήριξαν
υπουργοί και το πόρισμα της ΝΔ.
Στην καφενειακή εκδοχή της θε-
ωρίας, το ανθρώπινο λάθος γίνεται
αντιληπτό ως βλακεία («Η τραγική
δύναμη της βλακείας», Τ. Θεοδω-
ρόπουλος, «Καθημερινή», 26/2/25).
Το πόρισμα ερευνά πώς προέκυψαν
τα λάθη του σταθμάρχη Λάρισας
και του μηχανοδηγού της IC-62.
Δεν ήταν βλάκες ή εγγενώς απερί-
σκεπτοι. Για να κατανοήσουμε τις
ενέργειές τους, γράφει το πόρισμα,
πρέπει να τις εντάξουμε στο πλαίσιό
τους. Ποιο ήταν αυτό; 

Πρώτο, το εργασιακό-συστημικό
πλαίσιο. Ο πίνακας ελέγχου είχε
εγκατασταθεί στο σταθμό της Λά-
ρισας το 2022, αλλά ο συγκεκριμέ-
νος σταθμάρχης δεν είχε εκπαι-
δευθεί επαρκώς στη χρήση του.
Αν και ο ΟΣΕ είχε δώσει οδηγίες
για την αυτόματη χάραξη των δρο-

μολογίων, ήταν κοινή πρακτική η
χειροκίνητη χάραξη. Ο σταθμάρχης
έκανε χειροκίνητη χάραξη του συγ-
κεκριμένου δρομολογίου, αλλά ξέ-
χασε να γυρίσει το κλειδί 118 Α/Β
στην κύρια θέση του, η οποία θα
έστελνε την αμαξοστοιχία στη σω-
στή γραμμή. Δεν αντελήφθη το λά-
θος του. Γιατί;

Ο πίνακας ελέγχου που χρησι-
μοποιούσε ο σταθμάρχης για να
χειριστεί εξ αποστάσεως τα κλειδιά,
«μπορεί να οδηγήσει σε σύγχυση»
άπειρους σταθμάρχες, όπως ο συγ-
κεκριμένος. Ο συνήθης φόρτος ερ-
γασίας του επιβαρύνθηκε, το μοι-
ραίο βράδυ, από σειρά παραγόντων,
όπως: τεχνικές βλάβες, πληθώρα
επικοινωνιών, και τη «γνωστική
και συναισθηματική» περίσπαση
του σταθμάρχη από τη διόρθωση
προηγούμενου λάθους του. Ο σταθ-
μάρχης υπηρετούσε ένα μόνο μήνα
στο απαιτητικό πόστο του, όταν
απαιτείται ένας-ενάμισης χρόνος
για την απόκτηση επαρκούς πείρας.
Η αλληλοεπικάλυψη των βαρδιών
ήταν ασαφής – «έλειπαν σαφείς
διαδικασίες και πρακτικές». 

Την εντολή του σταθμάρχη στον
μηχανοδηγό της επιβατικής αμα-
ξοστοιχίας IC-62 να αναχωρήσει
από τη Λάρισα δεν επιβεβαίωσε ο
μηχανοδηγός, ως όφειλε, ούτε ο
σταθμάρχης αντέδρασε στη μη επι-
βεβαίωση. Δεν υπάρχει τυποποι-
ημένο πρωτόκολλο επικοινωνιών
στον ΟΣΕ, ενώ το μέσον επικοινω-
νίας (ο ασύρματος) είναι «αναχρο-

νιστικό». Ο μηχανοδηγός δεν αν-
τέδρασε στη λάθος θέση του κλειδιού
118 Α/Β. Γιατί; «Δεν ήταν ασυνήθιστο
να κατευθύνονται οι μηχανοδηγοί
στην αντίθετη γραμμή». Η φωτο-
σήμανση δεν λειτουργούσε. Ο σταθ-
μάρχης έπρεπε να δίνει προφορική
εντολή στον μηχανοδηγό να αγνοεί
το κόκκινο. Στο επιχειρησιακό σύμ-
παν του ΟΣΕ κυριαρχεί η εικονικό-
τητα – «κόκκινο» και «πράσινο» δεν
έχουν το σύνηθες νόημα. Εν ολίγοις,
οι συνθήκες για ένα δυστύχημα
ήταν παρούσες. Έλειπε μόνο η ευ-
θυγράμμισή τους. Επήλθε, τυχαία,
στις 28 Φεβρουαρίου 2023.  

Δεύτερο, το ευρύτερο οργανω-
σιακό πλαίσιο. Το ελληνικό σιδη-

ροδρομικό δίκτυο έχει τις χαμηλό-
τερες δαπάνες συντήρησης και
ανανέωσης ανά γραμμή χιλιομέτρου
στην Ευρώπη. Ο ΟΣΕ επηρεάστηκε
δυσμενώς από τη μνημονιακή λι-
τότητα, η οποία οδήγησε «σε κα-
κοσυντηρημένες και όλο και πιο
υποβαθμισμένες υποδομές, και σε
διαρθρωτική έλλειψη προσωπικού».
Ο ΟΣΕ «δεν προβαίνει σε προλη-
πτική συντήρηση των περιουσια-
κών του στοιχείων. Οι παρεμβάσεις
πραγματοποιούνται μόνο όταν [αυ-
τά] αποτυγχάνουν». 

Επιπλέον, «ο τρόπος με τον οποίο
ο ΟΣΕ διαχειρίζεται τις αρμοδιό-
τητες-δεξιότητες των σταθμαρχών
του δεν εγγυάται ότι αυτοί είναι

ικανοί στις εργασίες τους που σχε-
τίζονται με την ασφάλεια». Δεν
υπάρχει αξιολόγηση, «αφήνοντας
τον ΟΣΕ σε άγνοια για οποιαδήποτε
επιδείνωση των επιδόσεων των
σταθμαρχών». 

Η δεσπόζουσα αντίληψη περί
ασφάλειας ήταν επικίνδυνα απλοϊ-
κή. «Κυριαρχούσε η ισχυρή πεποί-
θηση ότι όλοι οι λειτουργικοί κίν-
δυνοι μπορούν να ελεγχθούν αρκεί
να εφαρμόζονται αυστηρά οι κα-
νόνες». Αυτό, άλλωστε, ήταν το
πνεύμα της κατάθεσης του πρώην
υπουργού Μεταφορών Κ. Καρα-
μανλή στη Βουλή, όπως και του
πορίσματος της ΝΔ. Αν όλοι έκαναν
τη δουλειά τους καλά, ισχυρίστη-
καν, δεν θα υπήρχε πρόβλημα. Σω-
στά. Κι αν δεν την έκαναν; Υπήρχαν
δικλίδες ασφαλείας; Όχι. Το σύ-
στημα ήταν διάτρητο. Ένα τέτοιο
σύστημα βεβαίωνε τη Βουλή ως
«ασφαλές» ο κ. Καραμανλής
(22/2/23). 

Τρίτο, η πρώτη απόκριση στο
δυστύχημα. Η κρατική απόκριση
ήταν αμήχανη, ερασιτεχνική, χωρίς
συντονισμό. «Ο τόπος του δυστυ-
χήματος δεν αντιμετωπίστηκε ως
φέρων οποιαδήποτε πολύτιμα στοι-
χεία, δεν συλλέχθηκαν δείγματα
και δεν κρατήθηκε προσεκτική κα-
ταγραφή των συντριμμιών πριν τα
βαριά μηχανήματα σηκώσουν και
μπαζώσουν τα πάντα. Δεν υπήρξε
ουσιαστικός επιχειρησιακός συν-
τονισμός διαφορετικών υπηρεσιών
στο σημείο της σύγκρουσης. Δεν

υπήρχε καμία συνολική δομή δι-
οίκησης σε ισχύ, κανένας Διευθυν-
τής Επιχειρήσεων δεν διορίστηκε».
«Το Σχέδιο Διαχείρισης Ανθρώπι-
νων Απωλειών δεν ενεργοποιήθηκε
ποτέ επίσημα». Το υπουργείο Πο-
λιτικής Προστασίας ψευδώς ισχυ-
ρίστηκε το αντίθετο. 

Και το κορυφαίο: «Η κυβέρνηση
ήταν παρούσα στο σημείο από τις
πρώτες ώρες μετά το ατύχημα, με
αναπληρωτές υπουργούς και γενι-
κούς γραμματείς διαφορετικών
υπουργείων, αλλά όλοι λειτούργη-
σαν στον ρόλο του “παρατηρητή”,
χωρίς κάποιος να ενεργεί με μια
επίσημη ιδιότητα εκδίδοντας εν-
τολές». Τι χαμένη ευκαιρία: θα μπο-
ρούσαν να είχαν κάνει επιτόπιο
ρεπορτάζ! 

Αντιλαμβάνεται η κυβέρνηση
του «επιτελικού κράτους» πόσο αυ-
τογελοιοποιείται όταν επικαλείται
το επιχείρημα του «παρατηρητή»
προς υπεράσπισή της; Την πιο κρί-
σιμη ώρα, οι πολιτικοί αξιωματού-
χοι, αντί να συντονίζουν και να εν-
τέλλονται την εφαρμογή των πρω-
τοκόλλων, απλώς «παρατηρούσαν»
- παρέλυσαν! Δεν μπορώ να φαν-
τασθώ πιο θεαματική διάψευση
της θεωρίας του λεγόμενου επιτε-
λικού κράτους. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
www.htsoukas.com

Ο σταθμάρχης υπηρετούσε ένα μόνο μήνα στο απαιτητικό πόστο του, όταν
απαιτείται ένας-ενάμισης χρόνος για την απόκτηση επαρκούς πείρας. Η αλ-
ληλοεπικάλυψη των βαρδιών ήταν ασαφής – «έλειπαν σαφείς διαδικασίες
και πρακτικές». 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Η εβδομάδα που πέρασε κορύφωσε
τις διεργασίες προετοιμασίας της
άτυπης διάσκεψης για το Κυπριακό
τόσο σε επίπεδο οργάνωσης –εκ
μέρους των Η.Ε.– όσο και στο επί-
πεδο της προπαρασκευαστικής δι-
πλωματίας των εμπλεκομένων με-
ρών. Το διήμερο 17-18 Μαρτίου,
στη γνώριμη για το Κυπριακό Γε-
νεύη της Ελβετίας, αποτελεί και τυ-
πικά την πρώτη οργανωμένη προ-
σπάθεια του ΟΗΕ να εξετάσει αν
υπάρχει περιθώριο επανέναρξης
του διαλόγου μετά από την κατάρ-
ρευση της διαδικασίας στο Κραν
Μοντανά, το 2017. Παρά το γεγονός
πως όσοι ασχολούνται με το Κυ-
πριακό διατηρούν χαμηλές προσ-
δοκίες ως προς το απτό αποτέλεσμα
της διάσκεψης, αυτό που πλέον αρ-
χίζει να διαφαίνεται είναι πως όσα
εξελιχθούν δεν θα αποτελούν την
κατάληξη της μακράς ιστορίας των
διαπραγματεύσεων στο Κυπριακό.
Φυσικά, ούτε αυτό αναιρεί πως στον
δημοφιλή, διπλωματικά, προορισμό
της Ελβετίας δεν ελλοχεύουν εκ-
βάσεις με θετικό, αρνητικό αλλά
και… «ενδιάμεσο» πρόσημο. 

Η «χορογραφία»
της διάσκεψης

Όπως ανακοινώθηκε από τα
Η.Ε. η διάρθρωση της άτυπης διά-
σκεψης περιστρέφεται γύρω από

το άνοιγμά της, την πρώτη μέρα
με επίσημο γεύμα που θα παραθέσει
ο γ.γ. του ΟΗΕ προς τους δύο ηγέτες
και ακολούθως, την Τρίτη, θα αρ-
χίσουν οι επαφές του κ. Γκουτέρες
με όλα τα εμπλεκόμενα μέρη. Τα
Η.Ε. ουσιαστικά επιβεβαιώνουν τη
θέση που καταρρίπτει το επιχείρημα
της πλευράς Τατάρ για διάσκεψη
τύπου «4+1», μιας και οι τρεις εγ-
γυήτριες δυνάμεις θα εκπροσω-
πούνται σε υψηλό επίπεδο (ΥΠΕΞ
Ελλάδας και Τουρκίας, Γεραπετρίτης
και Φιντάν, Βρετανός ΥΦΥΠΕΞ για
θέματα Ευρώπης, Ντότι). Φυσικά
πέραν της έκβασης της διάσκεψης
και αναλόγως σεναρίων, η δεύτερη
ημέρα μπορεί να έχει πολλαπλές
καταλήξεις, με την «Κ» να γνωρίζει
από ενημερωμένες πηγές πως εξαρ-

τάται, σε αυτό το επίπεδο, από τον
ίδιο τον γ.γ. του ΟΗΕ, Αντόνιο Γκου-
τέρες, που ηγείται της διαδικασίας. 

Τα σενάρια 
Τα τρία σενάρια που προκύπτουν

τόσο από την προετοιμασία της
ελληνοκυπριακής πλευράς όσο και
από τα όσα έχουν διαμειφθεί «καθ’
οδόν» για την οργάνωση της διά-
σκεψης –ιδίως μετά την περασμένη
Νέα Υόρκη και τον διορισμό ειδικής
απεσταλμένου από τον γ.γ. για το
Κυπριακό– περιλαμβάνουν καλή,
κακή και ενδιάμεση έκβαση ως
προς τα αποτελέσματα της Γενεύης:

• To καλό σενάριο: Σε αυτή την
περίπτωση και παρά το γεγονός
πως κανείς δεν θα προσέλθει την

επομένη της Γενεύης στο τραπέζι
των συνομιλιών για να λύσει άμεσα
το Κυπριακό, μια διάσκεψη σε καλό
κλίμα θα μπορούσε να οδηγήσει
τη διαδικασία σε παράταση. Ήδη,
τα Η.Ε. διά του εκπροσώπου Τύπου
του γ.γ., Στεφάν Ντουζαρίκ, έχουν
αποστείλει το σινιάλο μιας διαδι-
κασίας σε καλό κλίμα. Πώς θα μπο-
ρούσε αυτή να επισφραγιστεί; Με
μια κίνηση συναίνεσης όπου μια
συμφωνία για τη διάνοιξη νέων ση-
μείων διέλευσης (οδοφραγμάτων)
και νέων ΜΟΕ (Μέτρα Οικοδόμησης
Εμπιστοσύνης) θα συντηρούσε τη
διαδικασία του Κυπριακού, εκτός
αδιεξόδων, με ζητήματα όπως η αλ-
λαγή παραδείγματος στα Κατεχό-
μενα (π.χ. απομάκρυνση του Τατάρ
από την ηγεσία της τ/κ κοινότητας

τον προσεχή Οκτώβριο ή νωρίτερα
σε πρόωρες «εκλογές») να οδηγούν
εντός του 2026 σε επιστροφή στη
διαδικασία. Μια τέτοια έκβαση περ-
νάμέσα και από τον επαναδιορισμό
ειδικού απεσταλμένου για το Κυ-
πριακό ή την επανεμπλοκή της κας
ντι Κάρλο – δεδομένης της ιεραρ-
χικής της θέσης στον ΟΗΕ. 

• Το κακό σενάριο: Σε ένα σε-
νάριο που θα οδηγούσε σε σοβαρές
επιπλοκές στο Κυπριακό, όπως το
γνωρίσαμε ιστορικά, μια «κακή»
διάσκεψη όπου οι δύο ηγέτες θα
επιμένουν εμφατικά στις αφετη-
ριακές τους θέσεις, εντείνοντας το
αδιέξοδο χρόνων, θα μπορούσε να
οδηγήσει σε κήρυξη αδιεξόδου. Ο
κ. Γκουτέρες, σε ό,τι ακολούθησε
της τριμερούς του 2019 και της

πενταμερούς του 2021, είχε μεν
ευχηθεί «καλή τύχη» στις δύο κοι-
νότητες, ωστόσο στη δεύτερη πε-
ρίπτωση είχε «αποκρούσει» την
εμμονή του Τατάρ, πλέον στην ηγε-
σία της τ/κ κοινότητας, για λύση
δύο κρατών, τονίζοντας την από-
σταση αυτού του πλαισίου «από
τους όρους εντολής του». Αν και
θεωρείται εξαιρετικά δύσκολο να
επαναλάβει κάτι τέτοιο αν η διά-
σκεψη της Γενεύης αποτύχει, το
ενδεχόμενο –θεωρητικά– να κα-
ταφύγει στο Σ.Α. του ΟΗΕ για να
αλλάξει τα δεδομένα του ιστορικού
πλαισίου επίλυσης του Κυπριακού
δεν πρέπει να αποκλειστεί. 

• Το ενδιάμεσο σενάριο: Υπάρχει
φυσικά και το τρίτο και «ενδιάμεσο»
σενάριο, το οποίο επί της αρχής,

διαπραγματευτικά, δεν ικανοποιεί
την ελληνοκυπριακή πλευρά. Σε
ένα τέτοιο ενδεχόμενο, ο κ. Γκου-
τέρες θα αποφάσιζε μια συμβιβα-
στική φόρμουλα που θα προσπα-
θούσε να γεφυρώσει το χάσμα με-
ταξύ των αφετηριακών θέσεων των
δύο πλευρών που είναι εκ διαμέτρου
αντίθετες («συνέχιση των συνομι-
λιών από εκεί που διακόπηκαν το
2017» VS «λύση στη βάση της κυ-
ριαρχικής ισότητας»). Ούτε αυτό
το σενάριο μπορεί να αποκλειστεί
επί της αρχής και σε κάθε περί-
πτωση θα έβαζε, μεσοπρόθεσμα,
στο τραπέζι των συνομιλιών ζητή-
ματα όπως τα λεγόμενα «3Α» (απευ-
θείας εμπόριο, απευθείας πτήσεις,
απευθείας σχέσεις των Κατεχομέ-
νων) αναβαθμίζοντας ουσιαστικά
πτυχές της λεγόμενης «ΤΔΒΚ». 

Φυσικά τα παραπάνω σενάρια
συνδυάζονται και αλληλοεπιδρούν
μεταξύ τους, με τη μεγάλη εικόνα
ωστόσο να είναι πως η Γενεύη ούτε
θα επαναρχίσει τις συνομιλίες του
Κυπριακού, αλλά ούτε και θα κη-
ρύξει αδιέξοδο στη διαδικασία με
εμφατικό τρόπο. 

Η διπλωματική
προετοιμασία 

Χθες, ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας επισκέφθηκε την Αθήνα – στον
απόηχο και του ναυαγίου για την
ηλεκτρική διασύνδεση αλλά και σε
μια συγκυρία που ο Έλληνας πρω-
θυπουργός τελεί υπό πίεση λόγω
της υπόθεσης των Τεμπών. Φυσικά
ο μέγιστος συντονισμός Λευκω-
σίας-Αθήνας αποτελεί προτεραι-
ότητα δεδομένου ότι αμέσως μετά
την άτυπη διάσκεψη, ακολουθεί το
Ανώτατο Συμβούλιο Ελλάδας-Τουρ-
κίας. Την Παρασκευή, επίσης στη
Λευκωσία, βρέθηκε και ο αρμόδιος
υπουργός για θέματα Ευρώπης, Στί-
βεν Ντότι, όπου συνάντησε διαδο-
χικά τους δύο ηγέτες. Κατά τη διάρ-
κεια της επίσκεψής του είχε, επίσης,
επαφές μετον υπουργό Εξωτερικών,
Κωνσταντίνο Κόμπο, την υφυπουρ-
γό για Ευρωπαϊκά Θέματα, Μαριλένα
Ραουνά, την πρόεδρο της Βουλής
και πρόεδρο του ΔΗΣΥ, Αννίτα Δη-
μητρίου και τον γ.γ. του ΑΚΕΛ, Στέ-
φανο Στεφάνου. Επίσης, στα Κα-
τεχόμενα συναντήθηκε και με
τον ηγέτη του Ρεπουμπλικανικού
Τουρκικού Κόμματος (CTP), Τουφάν
Ερχιουρμάν. Όπως αναφέρουν αρ-
μόδιες πηγές στην «Κ», ο Βρετανός
αξιωματούχος, που θα είναι σε επί-
πεδο εκπροσώπησης στην άτυπη
διάσκεψη, επισκέφθηκε την Κύπρο
για σκοπούς, επίσης, προετοιμασίας
προκειμένου και το Λονδίνο να απο-
κτήσει εικόνα του κλίματος που
επικρατεί για μια τόσο κρίσιμη διά-
σκεψη. 

Τα τρία σενάρια
της άτυπης Πενταμερούς

Το καλό, το κακό και το ενδιάμεσο για την επομένη ημέρα της Γενεύης
και πώς τα Η.Ε. θα προσπαθήσουν να άρουν το αδιέξοδο 

<<<<<<<

Το διήμερο 17ης-18ης
Μαρτίου κορυφώνει την
προσπάθεια των ΗΕ
να δοκιμάσουν άρση
του αδιεξόδου
του Κυπριακού μετά από
σχεδόν μια δεκαετία.

Oσοι ασχολούνται με το Κυπριακό διατηρούν χαμηλές προσδοκίες ως προς το απτό αποτέλεσμα της διάσκεψης. Όσα γίνουν βέβαια δεν θα
αποτελούν την κατάληξη της μακράς ιστορίας των διαπραγματεύσεων στο Κυπριακό. Η φωτογραφία από τη συνάντηση των Χριστοδουλίδη –
Τατάρ τη Δευτέρα 20 Ιανουαρίου 2025. 
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Ζητούμενοείναι να έχουμε επόμενα
βήματα προς την κατεύθυνση της
αναζωογόνησης μιας διαδικασίας
συνομιλιών με στόχο την επίτευξη
λύσης στο πλαίσιο που ορίζουν τα
ψηφίσματα των Η.Ε.», δηλώνει ο
διαπραγματευτής της ε/κ πλευράς
Μενέλαος Μενελάου σε συνέντευξη
στην «Κ» ενόψει της διευρυμένης
διάσκεψης για το Κυπριακό που θα
πραγματοποιηθεί 17 και 18 Μαρτίου
στη Γενεύη. Κληθείς να σχολιάσει
τη στάση της τουρκικής πλευράς
αναφέρει ότι το τι θα κάνει η άλλη
πλευρά είναι κάτι που θα φανεί
στην πράξη, ωστόσο, επισημαίνει

ότι σε αυτή τη φάση δεν υπάρχει
κάποια ένδειξη διαφοροποίησης
και επανόδου στο συμφωνημένο
πλαίσιο. Ο κ. Μενελάου αναφέρει
ότι θέση της ε/κ πλευράς είναι η
συνέχιση της διαδικασίας από εκεί
που μείναμε στο Κραν Μοντανά,
διαφυλάσσοντας πλήρως το κεκτη-
μένο της τελευταίας προσπάθειας
και να εργαστούμε για να καλύψου-
με την απόσταση που έχει απομείνει. 

–Ανακοινώθηκε ότι η διευρυμένη
διάσκεψη για το Κυπριακό θα
πραγματοποιηθεί στις 17 και 18
Μαρτίου στη Γενεύη. Ποιος είναι
ο στόχος; 

–Ζητούμενο είναι η προσπάθεια

που γίνεται το τελευταίο διάστημα
να παραμείνει στις ράγες και να
έχουμε επόμενα βήματα προς την
κατεύθυνση της αναζωογόνησης
μιας διαδικασίας συνομιλιών, με
στόχο την επίτευξη λύσης στο πλαί-
σιο που ορίζουν τα ψηφίσματα των
Η.Ε. 

–Άρα η επιδίωξη αυτή τη στιγμή
είναι απλώς να κρατηθεί η διαδι-
κασία σε εξέλιξη; 

–Αποτιμώντας την κατάσταση
με βάση τα δεδομένα που έχουμε
μπροστά μας αυτή τη στιγμή, το
βασικό ζητούμενο είναι να έχουμε
επόμενα βήματα. Θα δούμε μέσα
από την προεργασία που είναι σε

εξέλιξη και κυρίως μέσα από την
προσπάθεια που θα γίνει στην ίδια
τη διευρυμένη συνάντηση, πόσο
μακριά θα μπορέσουμε να φτά-
σουμε.

–Συνήθως λέμε ότι αυτές οι δια-
σκέψεις πρέπει να είναι καλά προ-
ετοιμασμένες για να μην καταλή-
ξουν σε ναυάγιο, διότι σε τέτοια
περίπτωση οι επιπτώσεις για την
ουσία του Κυπριακού θα είναι
χειρότερες. Με δεδομένες τις θέ-
σεις που εκφράζει η τουρκική
πλευρά, θα πάμε στη Γενεύη για
να επαναλάβει εαυτόν ο κ. Τατάρ; 

–Συμμεριζόμαστε την ανάγκη
για εξαντλητική προετοιμασία
όπως και το ότι το ναυάγιο δεν
αποτελεί επιλογή. Τι θα κάνει η
άλλη πλευρά είναι κάτι που θα φα-
νεί στην πράξη.

–Υπάρχουν ενδείξεις για αλλαγή
στη στάση της τουρκικής πλευ-
ράς;

–Όχι, σε αυτή τη φάση δεν έχου-
με κάποια ένδειξη διαφοροποίησης
και επανόδου στο συμφωνημένο
πλαίσιο. 

–Πώς αυτό θα καταστεί εφικτό; 
–Αυτό είναι κάτι που θα διαφανεί

στην πορεία. Έως τώρα δεν έχει
γίνει. Όμως δεν πρέπει να προεξο-
φλούμε ότι δεν θα γίνει. Έχουμε
δει και στο παρελθόν να γίνονται
αναπροσαρμογέςσε θέσεις που δια-
τυπώνονταν από τουρκικής πλευ-
ράς. Πάντως, είναι απολύτως ξεκά-
θαρο χωρίς καμιά αμφιταλάντευση
από τη διεθνή κοινότητα, το Συμ-
βούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων
Εθνών και την Ευρωπαϊκή Ένωση
ότι το Κυπριακό πρέπει να λυθεί
στο ομοσπονδιακό πλαίσιο και αυτό
η Τουρκία και η τ/κ πλευρά το ακούν
και δεν μπορούν να μην το λαμβά-
νουν υπόψη. 

–Αποκλείεται τα Ηνωμένα Έθνη
να αναζητήσουν τη μέση λύση
ανάμεσα σε ομοσπονδία και δύο
κράτη; 

–Δεν τίθεται τέτοιο θέμα και
αυτό είναι απολύτως ξεκαθαρισμένο
από μέρους της διεθνούς κοινότητας
και του Συμβουλίου Ασφαλείας. Η
βάση λύσης του Κυπριακού είναι
το ομοσπονδιακό πλαίσιο.

–Έχουμε λάβει τέτοια διαβεβαί-
ωση από τα Ηνωμένα Έθνη;

–Η σταθερή διαβεβαίωση είναι
τα ψηφίσματα του Συμβουλίου
Ασφαλείας, τα οποίαείναι απολύτως
σαφή. 

–Έχουμε ενδείξεις αν προτίθεται
να καταθέσει κάτι ο κ. Γκουτέρες
στη διάσκεψη; 

–Όχι. Ορόλος των Η.Ε. στο πλαί-
σιο που ορίζουν τα ψηφίσματα του
Συμβουλίου Ασφαλείας είναι να
υποβοηθήσουν τους εμπλεκόμενους
σε μια ειρηνευτική διαδικασία, έτσι
ώστε να διαμορφώσουν έναν δρόμο
προς την επίτευξη μιας συμφωνίας. 

–Δεν θα μπορούσε να βοηθήσει
καταθέτοντας κάποιες ιδέες; 

–Υπάρχει το κεκτημένο του Κραν
Μοντανά. Μέρος αυτού του κεκτη-
μένου είναι η ομοσπονδιακή βάση
λύσης, οι συγκλίσεις και τα έξι ση-
μεία που ο γ.γ. είχε μοιραστεί με
όλους τους εμπλεκόμενους στο
Κραν Μοντανά. 

–Τελικά ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης αποδέχεται τα έξι σημεία

Γκουτέρες ως έχουν ή ισχύουν
όσα έλεγε προεκλογικά και μετε-
κλογικά μέχρι ενός σημείου; 

–Η θέση μας είναι ότι η προσπά-
θεια θα πρέπει να συνεχιστεί από
εκεί που μείναμε στο Κραν Μον-
τανά, διαφυλάσσοντας πλήρως το
κεκτημένο της τελευταίας προσπά-
θειας και να εργαστούμε για να κα-
λύψουμε την απόσταση που έχει
απομείνει. 

–Θα μπορούσε να καταθέσει κά-
ποιον οδικό χάρτη για τη συνέχεια
ο κ. Γκουτέρες; 

–Το αποτέλεσμα θα το γνωρί-
ζουμε όταν γίνει η συνάντηση. Η
προσπάθεια και το ζητούμενο είναι
να έχουμε συνέχεια.

–Γιατί τότε ο γ.γ. ΟΗΕ να μαζέψει
όλα τα μέρη σε μια διάσκεψη αν
όντως δεν υπάρχει κάτι επί της
ουσίας; Έστειλε την κα Ολγκίν,

έστειλε την κα ντι Κάρλο, γιατί
τώρα προσκαλεί όλα τα μέρη και
θα είναι ο ίδιος παρών; 

–Διότι γίνεται αντιληπτό και από
τα Ηνωμένα Έθνη ότι στο γενικό-
τερο πλαίσιο της κατάστασης που
επικρατεί περιφερειακά και διεθνώς
είναι αναγκαίο να υπάρχουν πολι-
τικές διαδικασίες για την αντιμε-
τώπιση διεθνών προβλημάτων εντός
του πλαισίου του διεθνούς δικαίου
και να συνεχίζονται οι προσπάθειες,
έτσι ώστε αυτές οι διαδικασίες να
έχουν βιώσιμη προοπτική. Το εναλ-
λακτικό σενάριο θα ήταν η απουσία
οποιωνδήποτε κινήσεων, η έλλειψη
κάθε προοπτικήςπουαποτελείπρό-
σφορο έδαφος για επιπλοκές και
επιδείνωση. 

–Οι προτάσεις του Προέδρου θα
είναι στο τραπέζι της διάσκεψης; 

–Ασφαλώς. Τις έχουμε μοιραστεί

με τα Ηνωμένα Έθνη με γνώμονα
να υποβοηθήσουμε την προσπάθεια
που διεξάγεται από τον γ.γ. ΟΗΕ
για να γίνουν βήματα προς τα εμ-
πρός.

–Αγγίζουν και την ουσία και τη
διαδικασία του Κυπριακού; 

–Ναι, αφορούν και την ουσία
του Κυπριακού και τον τρόπο μέσα
από τον οποίο μπορεί να υποβοη-
θηθεί αυτή η προσπάθεια έτσι ώστε
να έχουμε ουσιαστική πρόοδο. 

–Αφορούν και πτυχές κεφαλαίων
του Κυπριακού; 

–Δεν χρειάζεται να πούμε πε-
ρισσότερα δημοσίως. Θέλουμε να
υποβοηθήσουμε να υπάρξει πρό-
οδος και είμαστε προσηλωμένοι σε
αυτό.

–Έχουμε κάποιο σχόλιο από την
τουρκική πλευρά; 

–Συνεχίζεται από μέρους των
Η.Ε. η προετοιμασία της διάσκεψης
και στο πλαίσιο των επαφών τους
γίνονται συζητήσεις με όλους τους
εμπλεκόμενους. 

–Υπάρχει κάποια εξέλιξη σχετικά
με τις επαφές για διάνοιξη νέων
σημείων διέλευσης; 

–Και σε αυτό το θέμα συνεχίζεται
η προσπάθεια. Είναι γεγονός ότι
δεν έχει υπάρξει μέχρι τώρα ο βαθ-
μός ανταπόκρισης από μέρους της
άλλης πλευράς που θα επέτρεπε να
πούμε ότι έχουμε κάνει την πρόοδο
που θα θέλαμε. Αλλά η συζήτηση
είναι ακόμη σε εξέλιξη.

–Μπορεί να υπάρξει νέα συνάν-
τηση ηγετών για το θέμα των οδο-
φραγμάτων πριν από τη Γενεύη; 

–Ελπίζουμε να έχουμε πρόοδο
και να γίνει συνάντηση για να
ανακοινωθεί συμφωνία. Με τα μέ-
χρι στιγμής δεδομένα δεν μπο-
ρούμε να πούμε ότι έχουμε αυτή
την πρόοδο.

–Ο κ. Τατάρ υποστηρίζει ότι η ε/κ
πλευρά ζητεί τράνζιτ διελεύσεις
και ότι αυτό παραβιάζει το πνεύμα
της συναντίληψης της Νέας Υόρ-
κης. Τα Ηνωμένα Έθνη συμφω-
νούν μαζί του ή θεωρούν ότι οι
προτάσεις μας είναι εντός πλαι-
σίου; 

–Κατά το δείπνο στη Νέα Υόρκη
αποφασίστηκαν δύο πράγματα. Η
πραγματοποίηση της διευρυμένης
συνάντησης και η διερεύνηση του
ενδεχομένου διάνοιξης νέων ση-
μείων διέλευσης. Εμείς υποβάλαμε
εισηγήσεις για τα σημεία διέλευσης,
που διαμορφώνουν ένα πλαίσιο
αμοιβαίου οφέλους. Τα Ηνωμένα
Έθνη δεν κρίνουν τις προτάσεις
της κάθε πλευράς. Υποβοηθούν τη
συζήτηση και την προσπάθεια να
υπάρξει αποτέλεσμα. Τα περί ει-
σηγήσεων που είναι «εκτός πλαι-
σίου» είναι θέση της τουρκοκυ-
πριακής πλευράς. Δεν εγείρεται τέ-
τοιο θέμα. Έχουν συμφωνηθεί και
στο παρελθόν διευθετήσεις ως μέ-
ρος συμφωνιών για τη διάνοιξη ση-
μείων διέλευσης. Για παράδειγμα,
όταν συμφωνήθηκε η διάνοιξη του
σημείου διέλευσης στον Λιμνίτη
συμπεριλήφθηκαν διευθετήσεις
για την πρόσβαση των Τουρκοκυ-
πρίων από και προς τον θύλακα
των Κοκκίνων.

–Ούτε θεωρούν ότι το γεγονός
ότι βάλαμε κι άλλα πράγματα στην
εξίσωση δημιούργησε πρόβλημα;

–Όχι, τουναντίον. 

–Η στάση Τραμπ στο Ουκρανικό
μάς προβληματίζει; Ασκεί πίεση
στο Κίεβο να αποδεχθεί τα τετε-
λεσμένα της ρωσικής εισβολής
και κατοχής. 

–Το βασικότερο μήνυμα από τα
τεκταινόμενα διεθνώς και στην
Ουκρανία και αλλού, είναι ότι το
περιβάλλον όπως διαμορφώνεται
υπογραμμίζει ακόμη περισσότερο
την ανάγκη εντατικοποίησης των
πολιτικο-διπλωματικών πρωτοβου-
λιών, ότι το κενό και η αδράνεια
δεν πρέπει ποτέ να αποτελούν επι-
λογή και ότι είναι ψευδαίσθηση
ότι υπάρχει αυτό που περιγράφει
ο όρος στάτους κβο, ο οποίος ανα-
φέρεται συχνά και σε σχέση με το
Κυπριακό.

Η πραγματικότητα δεν είναι
ποτέ στατική, η ιστορία εξελίσσεται
διαρκώς, σε κάποιες συγκυρίες οι

ταχύτητες επιταχύνονται και οι ζυ-
μώσεις μπορεί να επιφέρουν εξε-
λίξεις που επιδρούν στο ευρύτερο
πλαίσιο και δεν αφήνουν κανέναν
ανεπηρέαστο. 

–Φαίνεται πάλι να αναβαθμίζεται
ο ρόλος της Τουρκίας με αφορμή
τις εξελίξεις στη Συρία και το Ου-
κρανικό. Γιατί ο Ερντογάν να μπει
στη διαδικασία έστω να συζητή-
σει για το Κυπριακό; Γιατί να συ-
ζητήσει επιστροφή εδαφών, όταν
βλέπει τους Αμερικανούς να λένε

στον Ζελένσκι να ξεχάσει τα εδά-
φη που έχασε από τη Ρωσία στον
πόλεμο; 

–Αυτοί είναι εύλογοι προβλη-
ματισμοί. Το κρίσιμο ερώτημα που
πιστεύω θα πρέπει να μας απασχο-
λήσει είναι «εμείς τι πρέπει να κά-
νουμε;». Θα αρκεστούμε στη δια-
πίστωση ότι μέσα σε μια τέτοια δύ-
σκολη συγκυρία δεν έχουμε άλλη
επιλογή από το να αποδεχθούμε
παθητικά και μοιρολατρικά ότι τί-
ποτα δεν μπορεί να γίνει; Η δική
μας προσέγγιση είναι ότι ακριβώς
όταν βρίσκεσαι σε μια ομολογου-
μένως πολύ δύσκολη συγκυρία,
εκείνο που πρωτίστως χρειάζεται
είναι να είσαι περισσότερο ενερ-
γητικός.

–Υπάρχει κάτι που να αποτελεί
κίνητρο για τον Ερντογάν ακόμη

και μέσα σε αυτό το περιβάλλον
για να συζητήσει το Κυπριακό; 

–Υπάρχουν παράγοντες που θα
μπορούσαν να λειτουργήσουν ως
καταλύτες για την Τουρκία σε σχέ-
ση με το Κυπριακό. Είναι κρίσιμης
σημασίας για την Τουρκία να έχει
μια σταθερή σχέση με την Ε.Ε. Σε
αυτό το πεδίο πιστεύουμε ότι υπάρ-
χουν περιθώρια για να συνεχίσουμε
να εργαζόμαστε. Υπάρχουν κι άλλοι
παράγοντες μέσα από τους οποίους
μπορούν να δημιουργηθούν αμοι-
βαία επωφελείς συνθήκες. 

–Αναφέρεστε στα ενεργειακά; 
–Η επίλυση του Κυπριακού και

η εξομάλυνση των σχέσεων θα επι-
φέρει φυσιολογικά δυνατότητες
σε όλους τους τομείς. 

–Μπορεί η Κύπρος να βασίζεται

στην Ε.Ε. για το Κυπριακό, βλέ-
ποντας πώς αντιδρά σε όσα συμ-
βαίνουν στο Ουκρανικό με την
αλλαγή στάσης των ΗΠΑ;

–Είναι εξαιρετικά κρίσιμης ση-
μασίας το γεγονός ότι σε αυτό το
δύσκολο περιβάλλον, η Κύπρος
είναι κράτος-μέλος της Ε.Ε. Το Κυ-
πριακό και οι υποχρεώσεις της
Τουρκίας είναι μια βασική παρά-
μετρος που δεν μπορεί να παρα-
γνωριστεί στο πλαίσιο των ευρω-
τουρκικών με βάση και τις αποφά-
σεις της ίδιας της Ε.Ε. 

–Δικαιολογημένα Κύπριοι πολίτες
εκφράζουν παράπονο για τη στά-
ση της Ε.Ε. στο Ουκρανικό και
ζητούν ανάλογη αλληλεγγύη και
στο Κυπριακό; Ή άλλο Ουκρανία
και άλλο Κύπρος; 

–Υπάρχει στήριξη και αλληλεγ-

γύη από μέρους της Ε.Ε. έναντι της
Κύπρου. Υπάρχουν οι αποφάσεις
της Ε.Ε. για τα ευρωτουρκικά που
διασυνδέονται ρητά με το Κυπρια-
κό. Υπάρχουν πολλά παραδείγματα
πτυχών του Κυπριακού για τις οποί-
ες η ιδιότητα της Κύπρου ως κρά-
τους-μέλους της Ε.Ε. έχει επενερ-
γήσει καταλυτικά για την επίτευξη
σημαντικών συγκλίσεων. Μην ξε-
χνούμε ότι η Κυπριακή Δημοκρατία
έχει γίνει μέλος της Ε.Ε. με το σύ-
νολο της επικράτειάς της με ανα-
στολή της εφαρμογής του κεκτη-
μένου στις κατεχόμενες περιοχές,
η οποία θα αρθεί με τη λύση του
Κυπριακού.

Δεν νομίζω, εξάλλου,ότι υπάρχει
αυτή τη στιγμή ισχυρότερο κίνητρο
για λύση του Κυπριακού από την
προοπτική μιας ενωμένης Κύπρου
ως μέλους της Ε.Ε.

Υπάρχουν παράγοντες-καταλύτες για την Τουρκία στο Κυπριακό
<<<<<<

Οι προτάσεις του
Προέδρου Χριστο-
δουλίδη θα είναι στο
τραπέζι της διάσκεψης. 

<<<<<<

Ζητούμενο από τη διά-
σκεψη είναι να έχουμε
επόμενα βήματα προς
την κατεύθυνση της
αναζωογόνησης μιας
διαδικασίας συνομιλιών,
με στόχο την επίτευξη
λύσης στο πλαίσιο των
ψηφισμάτων των Η.Ε.

<<<<<<

Είναι ξεκάθαρο από
τη διεθνή κοινότητα
ότι το Κυπριακό πρέπει
να λυθεί στο ομοσπον-
διακό πλαίσιο και αυτό
η Τουρκία και η τ/κ
πλευρά το ακούνε και
δεν μπορούν να μην
το λαμβάνουν υπόψη.

Μενέλαος Μενελάου, Ε/κ διαπραγματευτής στο Κυπριακό

Στόχος να διαφυλαχθεί
το κεκτημένο

του Κραν Μοντανά
Μέρος αυτού είναι η ομοσπονδιακή βάση λύσης,

οι συγκλίσεις και τα έξι σημεία Γκουτέρες 

Σε αυτή τη φάση δεν έχουμε κάποια ένδειξη διαφοροποίησης της στάσης της άλλης πλευράς και
επανόδου στο συμφωνημένο πλαίσιο.
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Δεν θα υπάρχουν άστεγοι στη Φινλανδία

Η είδηση έγραφε: «Σε λίγο δεν
θα υπάρχουν άστεγοι στη
Φινλανδία». Πώς τα κατά-

φεραν; Πώς γίνεται να έλυσαν ένα
πρόβλημα κοινό στις περισσότερες
μεγάλες πόλεις του κόσμου;

Το 2007, λέει, το φινλανδικό
κράτος έβαλε στόχο να μηδενίσει
τον αριθμό των αστέγων στη χώρα
μέσα στα επόμενα 20 χρόνια. Την
επόμενη χρονιά ξεκίνησαν το πρό-
γραμμα «Housing First» – «Σπίτι
Πρώτα», το οποίο ακολουθούσε
μια καινοτόμο μεθοδολογία: αντί
να βρίσκουν δουλειές στους αστέ-
γους ή να τους δίνουν βραχυπρό-
θεσμη στέγαση σε δομές, βοηθή-
ματα ή επιδόματα, τους έδιναν κάτι
άλλο: σπίτι. Συγκεκριμένα, συστά-
θηκε ένας οργανισμός ο οποίος
έχτιζε ή αγόραζε και ανακαίνιζε μι-
κρά διαμερίσματα με χαμηλότοκα
δάνεια και μετά τα απέδιδε σε αστέ-
γους, οι οποίοι έμεναν εκεί πληρώ-
νοντας χαμηλό ενοίκιο έπειτα από
ένα διάστημα. Η ιδέα είναι ότι πρώ-
τα πρέπει να λυθεί το πρόβλημα
της ασφαλούς, αυτόνομης στέγης
γι’ αυτούς τους ανθρώπους και μετά
έπονται όλα τα άλλα. Στη συνέχεια,

στελέχη του οργανισμού προσέ-
φεραν και συμβουλευτικές υπηρε-
σίες για αιτήσεις για εργασία και
επιδόματα, καθώς και άλλες μορφές
στήριξης και, ως εκ θαύματος, έχον-
τας τα απολύτως βασικά, οι άνθρω-
ποι έβρισκαν τον δρόμο τους. 

Το αποτέλεσμα του προγράμ-
ματος ήταν εντυπωσιακό. Οι τέσ-
σερις στους πέντε ωφελουμένους
κατόρθωσαν να μείνουν στο σύ-
στημα, να βρουν δουλειές, σε κά-
ποιες περιπτώσεις να μετακομίσουν
και σε καλύτερη μόνιμη στέγη.
Πλέον σε ολόκληρη τη χώρα υπο-
λογίζεται ότι υπάρχουν λιγότεροι
από 1.000 άστεγοι, από 18.000 τη
δεκαετία του 1980. 

Προγράμματα της φιλοσοφίας
του «Σπίτι Πρώτα» έχουν δοκιμαστεί
και σε πολλές άλλες χώρες, με πα-
ρόμοια αποτελέσματα. Είναι κο-
στοβόρα, βεβαίως. Κοστίζουν δε-
κάδες εκατομμύρια ευρώ όλα αυτά
τα σπίτια. Ξέρετε τι άλλο είναι κο-
στοβόρο, όμως; Η αστεγία. Το κό-
στος της αστυνόμευσης, της εγ-
κληματικότητας, της πίεσης στο
σύστημα υγείας, οι εξωτερικότητες
της δημόσιας ασφάλειας, της ελ-

κυστικότητας μιας πόλης ως του-
ριστικού προορισμού, της απώλειας
εργατικού δυναμικού. Στη Φινλαν-
δία, χάρη στο πρόγραμμα αυτό, το
κράτος δαπανά 15.000 ευρώ λιγό-
τερα ανά ωφελούμενο από ό,τι δα-
πανούσε πριν.

Ωραία όλα αυτά και αισιόδοξα.
Μακάρι να λειτουργούσε και στην
Ελλάδα ένα τέτοιο πρόγραμμα.
Αλλά αυτό δεν είναι το αντικείμενο
του σημερινού άρθρου. Διαβάζοντας
τα αποτελέσματα του «Housing
First» η πρώτη μου αντίδραση δεν
ήταν «α, μπράβο τους, πάλι καλά

τα έκαναν οι Σκανδιναβοί», αλλά
κάτι εντελώς διαφορετικό: κάτι έχει
πάει πάρα πολύ στραβά στον κόσμο
μας. Κάπου το έχουμε πάρει το
πράγμα λάθος. Το σκέφτηκα και
τον προηγούμενο μήνα, περπα-
τώντας στο Λονδίνο, βλέποντας
σωρούς από πλαστικές σακούλες
που δεν ήταν σκουπίδια, αλλά αυ-
τοσχέδιες κατασκευές αστέγων
που κοιμούνταν στο πεζοδρόμιο
υπό βροχή. To 2% του πληθυσμού
του Λονδίνου καταγράφεται ως
«άστεγο», σχεδόν 5.000 άνθρωποι
κάθε μέρα κοιμούνται στον δρόμο.
Και βέβαια, κάθε μέρα το θυμόμαστε
και στην Αθήνα, όπου το πρόβλημα
είναι λιγότερο έντονο, αλλά επίσης
εμφανές.

Το ερώτημα είναι πιο βασικό
και θεμελιώδες. Πώς είναι αυτό να
είναι κάτι που έχουμε επιτρέψει
να συμβαίνει; Δεν είναι κομμάτι
της ανθρώπινης φύσης. Δεν ζούσαν
πάντα οι άνθρωποι έτσι. Τον 17ο
αιώνα, όταν διάφορες φυλές της
Βόρειας Αμερικής ήρθαν για πρώτη
φορά σε επαφή με τους Ευρωπαίους
αποίκους, έπαθαν πολιτισμικό σοκ.
Μέλη των Χιούρον, μιας φυλής

που ζούσε στις όχθες της λίμνης
Οντάριο, δεν μπορούσαν να συλ-
λάβουν ότι υπάρχει κάτι που τους
περιέγραψαν ότι υπάρχει στις γαλ-
λικές πόλεις: ζητιάνοι. Οι Μίκμακ
θεωρούσαν τους Γάλλους αγροί-
κους, ζηλόφθονες και κακότροπους
και τους έκανε ιδιαίτερα μεγάλη
εντύπωση ότι δεν μοιράζονταν τον
πλούτο και την τροφή, με αποτέ-
λεσμα μέλη της κοινότητάς τους
να πεινάνε – κάτι που θεωρούσαν
αδιανόητο και απάνθρωπο. Αλλά
και πολυάριθμες άλλες κοινότητες
από όλο τον κόσμο ζούσαν με εν-
τελώς διαφορετικό τρόπο από αυ-
τόν που έχουμε συνηθίσει εμείς
ως δεδομένο. Κάτι άλλαξε κάποια
στιγμή, κάποιος παράγοντας μπήκε
σε κάποιες από τις ανθρώπινες
κοινωνίες και άλλαξε τα κίνητρα
και τις προτεραιότητές μας. Το ποι-
ος ήταν αυτός ο παράγοντας και
το τι πήραν οι κοινωνίες σε αντάλ-
λαγμα, είναι θέμα για άλλο άρθρο.
Αλλά κάποια στιγμή, κάπως ελήφθη
η απόφαση ότι αυτό το πράγμα εί-
ναι φυσιολογικό.

Η ιδέα ότι υπάρχουν μεταξύ μας
άνθρωποι, μέλη της κοινότητας

στην οποία έχουμε επιλέξει να ζού-
με, οι οποίοι δεν έχουν τίποτε και
μένουν να πεινάνε στους δρόμους
μας, φαίνεται κάτι φυσιολογικό.
Στενάχωρο, μεν, αλλά μέρος της
κανονικότητας. Πυροδοτεί συναι-
σθήματα, θα θέλαμε να μη συμ-
βαίνει, μπορεί και να μας ωθεί να
αγοράσουμε και κανένα τεύχος
της «Σχεδίας». Αλλά μέχρι εκεί.
Συμβαίνουν αυτά τα πράγματα.
Κάποιοι έχουν και κάποιοι δεν
έχουν. Δεν γίνεται αλλιώς. Οταν
προσπαθούμε να εξηγήσουμε στα
παιδιά μας, που κοιτάζουν τους
ανθρώπους αυτούς με απορία, τι
είναι αυτό που βλέπουν, βεβαίως,
όλες και όλοι το καταλαβαίνουμε:
πάνω στην προσπάθεια, μέσα στις
αδέξιες δικαιολογίες μας, συνει-
δητοποιούμε ότι αυτό το πράγμα
δεν στέκει. Οτι δεν βγάζει νόημα.
Δεν υπάρχει δικαιολογία. Κάτι θε-
μελιωδώς λάθος υπάρχει στον τρό-
πο με τον οποίο έχουμε επιλέξει
να ζούμε μαζί. Οπότε μπράβο στους
Φινλανδούς, αλλά με τα ωραία τους
μέτρα καταπολεμούν το σύμπτωμα.
Το πρόβλημα, κι εκεί και παντού,
παραμένει άλυτο.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Η ρητορική έκκληση και οι προ-
τάσεις της Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν για επανεξοπλισμό της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης γενικότερα,
και την αμυντική βιομηχανία ει-
δικότερα, οι χειρισμοί του Αντόνιο
Κόστα για κοινό πλαίσιο –έστω–
των 26 για την Ουκρανία χωρίς
εξαντλητική διαπραγμάτευση επί
των λέξεων, και η αναζήτηση ξε-
κάθαρων συμμάχων μεταξύ των
Ευρωπαίων από τον Βολοντίμιρ
Ζελένσκι, καθώς ο Αμερικανός
πρόεδρος ενεργεί ως απολογητής
του Κρεμλίνου, θα συνεχίσουν να
κυριαρχούν στη συζήτηση στις
Βρυξέλλες καθ’ όλη τη διάρκεια
του Μαρτίου. Και την ίδια στιγμή,
σε αυτό το περιβάλλον όπου πολλές
βεβαιότητες βρίσκονται στον αέρα,
η Κύπρος, ως μικρή χώρα που άφη-
σε πίσω τη Ρωσία και βρισκόταν
εν μέσω μιας στροφής προς τις
ΗΠΑ, αναζητεί πλέον ένα πιο στα-
θερό πλαίσιο ασφάλειας εντός του
σχήματος που με δυσκολίες δια-
μορφώνεται στην Ε.Ε. Λοξοκοιτά-
ζοντας με νευρικότητα προς την
Τουρκία και τον ρόλο που η χώρα
διεκδικεί σε μια ευρωπαϊκή δομή
ασφαλείας, με ή χωρίς ΝΑΤΟ.

Η Άγκυρα παραμένει στο τρα-
πέζι των συζητήσεων παρά τις
ανησυχίες της Λευκωσίας. Διπλω-
ματικές πηγές στις Βρυξέλλες, άλ-

λωστε, επισημαίνουν πως η Τουρ-
κία είναι μια χώρα που αν χρειαστεί
να παρέχει εγγυήσεις ασφαλείας
με ειρηνευτές δεν αντιμετωπίζει
τους ίδιους εσωτερικούς περιορι-
σμούς για την ανάπτυξή τους που
ορίζουν τις ενέργειες των δημο-
κρατικών κρατών της Ε.Ε., είναι
μία από τις ισχυρότερες στρατιω-
τικές δυνάμεις του ΝΑΤΟ, και θα
μπορούσε να γίνει ευπρόσδεκτη
και από την Ουκρανία και από τη
Ρωσία.

Όμως η θέση της Κύπρου στο
νέο σκηνικό της άμυνας της Ευ-
ρώπης δεν καθορίζεται μόνο από
το πού βρίσκεται η Τουρκία. Η Λευ-
κωσία έχει κάθε λόγο να επενδύει
στο να παραμείνει ένας από τους
εταίρους που διατηρεί συνεργασία
με τις ΗΠΑ, προβάλλοντας με θέρμη
προς τον Τύπο την επίσκεψη του
«USSMountWhitney» στην Κύπρο,
και βλέποντας ως θετική περιφε-
ρειακή ένδειξη την παραμονή της
ναυτικής βάσης στην Αλεξανδρού-
πολη. Παράλληλα, η Κύπρος επι-
διώκει να ενταχθεί στην ευρωπαϊκή

αμυντική βιομηχανία διά της πλα-
γίας οδού της εξειδίκευσης στην
έρευνα και την καινοτομία.

Τουρκία και ΝΑΤΟ
Φτάνοντας στη Σύνοδο Κορυ-

φής την Πέμπτη ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης με ιδιαίτερη ένταση
τάχθηκε αφενός κατά των συνά-
ξεων ομάδων μερικών μόνο ισχυ-

ρών κρατών μελών, και αφετέρου
κατά της παρουσίας σε κάποιες
από αυτές και της Τουρκίας, λόγω
της μη ευθυγράμμισης με τις κυ-
ρώσεις της Ε.Ε. και του ότι κατέχει
με στρατεύματά της μέρος κράτους
μέλους. 

Ερωτηθείς από την «Κ» πώς
μπορεί να τύχει διαχείρισης στην
πράξη το γεγονός πως κράτη μέλη

θέλουν την Τουρκία στο τραπέζι,
ο ΠτΔ επανέλαβε απλώς τις προ-
ηγούμενες δηλώσεις του. Μετά τη
συνάντηση περιορίστηκε να ση-
μειώσει τη θετική τροποποίηση
των συμπερασμάτων όπου τονί-
στηκε η σημασία της ασφάλειας
σε όλα τα σύνορα – και όχι μόνο
στα ανατολικά.

Την τροποποίηση αυτή είδαν

ως θετική εξέλιξη και άλλα κράτη
μέλη στα εξωτερικά σύνορα της
Ε.Ε., δηλαδή η Ελλάδα, η Ισπανία
και η Ιταλία, για διαφορετικούς λό-
γους η καθεμία, αλλά και γιατί ανα-
γνωρίστηκε ο ρόλος της ασφάλειας
όλων των συνόρων στη συνολική
ασφάλεια της Ε.Ε., και ως εκ τούτου
της σημασίας των επενδύσεων και
εκεί. Στα συμπεράσματα πάντως

δεν κατονομάζεται άλλη χώρα ως
απειλή από τη Ρωσία και τη Λευ-
κορωσία. Η θέση της Τουρκίας στο
παζλ επιβεβαιώθηκε την Παρασκευή
το πρωί με την τηλεδιάσκεψη των
Κόστα, Φον ντερ Λάιεν και της ύπα-
της εκπροσώπου Κάγια Κάλας με
«ομοϊδεάτες εταίρους» του ΝΑΤΟ,
και ειδικότερα του Ηνωμένου Βα-
σιλείου, της Τουρκίας, του Καναδά,
της Νορβηγίας και της Ισλανδίας,
για ενημέρωση για όσα συζητήθη-
καν την Πέμπτη. Το παρών του
στην τηλεδιάσκεψη έδωσε ο ίδιος
ο Ταγίπ Ερντογάν, αντί ο Χακάν
Φιντάν που είχε μεταβεί στο Λονδίνο
προ ημερών με πρόσκληση του Κιρ
Στάρμερ.

Το Κυπριακό πάντως δεν είναι
άσχετο με τη συζήτηση για την
άμυνα, καθώς η συμμετοχή της χώ-
ρας σε συνεργασίες της αμυντικής
βιομηχανίας και προγράμματα της
Ε.Ε. περιορίζεται εκ των πραγμάτων
από το άλυτο πρόβλημα.

Εξοπλισμοί και δάνεια
Πριν και μετά τη Σύνοδο της

Πέμπτης, ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης ήταν ιδιαίτερα αισιόδοξος
για τις δυνατότητες της Κύπρου
και τις ευκαιρίες που προσφέρουν
οι προτάσεις που διαμορφώνονται
ενόψει του επόμενου Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου στις 20 Μαρτίου, και
θα συγκεκριμενοποιηθούν ακόμα
περισσότερο μέσω της έκθεσης
(white paper) της Κομισιόν για την
άμυνα.

Ειδικότερα, στις δηλώσεις του
λίγο πριν από το τέλος της συζή-
τησης για την άμυνα, ο ΠτΔ ανα-
φέρθηκε στα μέτρα ενίσχυσης της
αμυντικής βιομηχανίας, μέσα από
δάνεια τα οποία θα κατευθύνονται
κυρίως σε ευρωπαϊκές εταιρείες μέ-
σω κρατών μελών, και επεσήμανε
πως και στην Κύπρο υπάρχουν εται-
ρείες που μπορούν να αξιοποιήσουν
τις νέες ευκαιρίες, υπενθυμίζοντας
και την πρόσφατη σύσταση του
Συμβουλίου Αμυντικής Βιομηχανίας
από την Κυπριακή Δημοκρατία.

Είναι, ωστόσο, κατανοητό πως
η συνεισφορά της Κύπρου δεν είναι
της ίδιας κλίμακας με αυτή άλλων
χωρών, αλλά πως μπορεί μέσω της
εξειδίκευσης και της έρευνας και
καινοτομίας να εστιάσει στην πα-
ραγωγή υψηλής τεχνολογίας εξαρ-
τημάτων ή λογισμικού, στο πλαίσιο
ευρύτερων πανευρωπαϊκών συ-
νεργασιών.

Το άλλο μεγάλο μέτρο, οι χαλα-
ρώσεις στους δημοσιονομικούς κα-
νόνες, είναι κάτι που θεωρητικά
δεν χρειάζεται η Κύπρος καθώς οι
αμυντικές δαπάνες επί του ΑΕΠ εί-
ναι αρκετά ψηλές, πέριξ του 1,5%
που είναι ο στόχος, με την κυβέρ-
νηση να έχει δηλώσει την πρόθεση
να φτάσει ακόμα και στο 2%, ενώ,
κατά τον ΠτΔ, το ποσοστό του δη-
μόσιου χρέους κινείται προς τη σω-
στή κατεύθυνση.

Παρόλα αυτά η Κύπρος ήταν
μεταξύ των χωρών που είναι υπέρ
της θέσης πως πρέπει και οι χώρες
που ήδη επενδύουν στην άμυνα
να μπορούν να επωφεληθούν, μέσω
της εξαίρεσης από το χρέος δαπα-
νών που ήδη γίνονται.

<<<<<<<

Η Κύπρος ελπίζει σε
ώθηση των προσπα-
θειών ανάπτυξης εξει-
δικευμένης αμυντικής
βιομηχανίας, καλο-
βλέπει τις δημοσιονο-
μικές χαλαρώσεις,
αν και ο ΠτΔ δηλώνει
άνετος για το χρέος.

Η Λευκωσία ελπίζει στην κατά το δυνατόν περισσότερη ενότητα, ώστε να μη μείνει εκτός από σύμπραξη ΝΑΤΟϊκών εταίρων, αλλά και για να
κρατήσει χαρτιά απέναντι στην Τουρκία. Στη φωτογραφία ο πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης με τον Ούγγρο πρωθυπουργό Βί-
κτορ Όρμπαν στη συνεδρίαση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου στις Βρυξέλλες, στις 6 Μαρτίου.

Η Κύπρος στην εποχή 
της ευρωπαϊκής άμυνας

Με την εξειδίκευση σε έρευνα και καινοτομία επιδιώκει η Λευκωσία 
να ενταχθεί στην ευρωπαϊκή αμυντική βιομηχανία   
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Το ερώτημα είναι 
πιο βασικό και θεμελιώ-
δες. Πώς είναι αυτό να
είναι κάτι που έχουμε
επιτρέψει να συμβαίνει;
Δεν είναι κομμάτι της
ανθρώπινης φύσης. 
Δεν ζούσαν πάντα 
οι άνθρωποι έτσι.
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Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Η Ελένη Ξένου παρακολούθησε τη συ-
ζήτηση που διεξήχθη με θέμα τον δη-
μοσιογραφικό λόγο και με κύριο ομιλητή
τον γλωσσολόγο Γεώργιο Μπαμπινιώτη
και καταγράφει τους προβληματισμούς
που αναδείχθηκαν σε σχέση με τη
γλωσσική πενία που κυριαρχεί σήμερα
στα ΜΜΕ.

Δημοσιογραφία και γλώσσα πάνε
μαζί. Σαφής τοποθέτηση από τον συν-
τονιστή κ. Φοινικαρίδη στον πρόλογο
της συζήτησης. Και οι προκλήσεις, με
τις οποίες έρχονται σήμερα αντιμέτωποι
οι δημοσιογράφοι, πολλές. Ταχύτητα
και προχειρότητα. Ξύλινη γλώσσα και
φράσεις κλισέ. Επιταγές πολιτικής ορ-
θότητας. «Δημοσιογραφία» των πολιτών
στα ΜΚΔ. Επίπλαστες ειδήσεις. Τεχνητή
νοημοσύνη. Πώς μπορεί λοιπόν να πα-
ραμείνει ο δημοσιογράφος επιδραστικός
δάσκαλος της γλώσσας –όπως τον χα-
ρακτήρισε ο κ. Μπαμπινιώτης– όταν
όλα γύρω του συνηγορούν στην υπο-
βάθμισή της από αξία σε εργαλείο; Αυτό
το βασικό ερώτημα κλήθηκαν οι συμ-
μετέχοντες στη συζήτηση που διεξήχθη
στο Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών
να απαντήσουν.

1
Τι οφείλει

να επιδιώκει
ο δημοσιογράφος;

«Δυστυχής ύπαρξη ο δημοσιογρά-
φος», λέει ο κ. Μπαμπινιώτης, παρα-
θέτοντας τις πρώτες του σκέψεις. Και
επεξηγεί: «Εξ ορισμού πρέπει να είναι
πολύ δυνατός γνώστης της γλώσσας
και άριστος χρήστης». Πόσο εύκολο
ωστόσο είναι κάτι τέτοιο; «Εγώ ως γλωσ-
σολόγος ξέρω ότι δεν είναι καθόλου
εύκολο, επομένως ο δημοσιογράφος
έχει επωμιστεί ένα μεγάλο βάρος, στο
οποίο πρέπει να ανταποκριθεί.». Και
πώς θα ανταποκριθεί; «Πρέπει να έχει
απαιτήσεις από τον εαυτό του, ώστε
να ψάχνεται και να ποικίλει τον λόγο
του, και διά της ποικιλίας του λόγου
του να διδάσκει». Ξεκάθαρη η απάντησή
του και κατηγορηματική: «Η νοηματική
και γλωσσική αλληλουχία δεν είναι
μόνο όροι γλωσσολογικοί, είναι πράξη
δημοσιογραφική, και ο δημοσιογράφος
πρέπει πάντοτε να στοχεύει στην ποι-
ότητα λόγου. Να παράγει έναν ποιοτικό
λόγο, ανεβάζοντας το επίπεδο της επι-
κοινωνίας. Να επιδιώκει την εγκυρό-
τητα. Να στοχεύει στο να γίνεται κα-
τανοητός και όσο πρέπει επιδραστικός.
Ο δημοσιογράφος είναι στην πράξη
δάσκαλος των αρχών επικοινωνίας».

2
Έχει παρέλθει

ανεπιστρεπτί η εποχή
της ποιότητας λόγου;
Η εποχή, την οποία αναπολεί ο πρύ-

τανης του Πανεπιστημίου Frederick,
κ. Γιώργος Δημοσθένους, όπου αγωνι-
ούσε να ξημερώσει Κυριακή, για να
τρέξει στα περίπτερα και να αγοράσει
τις πρωινές εφημερίδες, έχει μάλλον
παρέλθει ανεπιστρεπτί. «Σ’ εκείνες τις
εφημερίδες», επισημαίνει, «υπήρχε μια
σημαντική γραφίδα, που αποτυπωνόταν
μέσα από κείμενα σπουδαίων δημο-
σιογράφων, οι οποίοι δεν σπούδασαν
καν δημοσιογραφία». Η νοσταλγική

παραπομπή του στην εποχή, όπου στις
εφημερίδες έγραφαν ποιητές, λογοτέ-
χνες και φιλόλογοι, έρχεται να ενισχύσει
τη θέση του κ. Μπαμπινιώτη ότι ο ρόλος
του δημοσιογράφου στην κατάκτηση
της γλώσσας είναι καθοριστικός. Και
γι’ αυτό είναι επίσης λυπηρό, όπως πα-
ραδέχεται ο κ. Δημοσθένους, «το γε-
γονός πως αυτοί οι παλιοί δημοσιογρά-
φοι, οι άριστοι γνώστες και χρήστες
της γλώσσας, δεν έχουν σήμερα τις
ίδιες ευκαιρίες ανέλιξης –κυρίως στον
δημόσιο τομέα– με τους πτυχιούχους,
πράγμα που σημαίνει πως η επάρκεια
και ικανότητά τους δεν τυγχάνει της
πρέπουσας αναγνώρισης». Ο κ. Δημο-
σθένους παραθέτει ακόμα μια θλιβερή
διαπίστωση: «Τα τελευταία χρόνια το
ενδιαφέρον για σπουδές σε προγράμ-
ματα επικοινωνίας και δημοσιογραφίας
έχει μειωθεί. Ίσως φταίει η κρίση που
αντιμετωπίζει το επάγγελμα του δημο-
σιογράφου. Ίσως όμως και άλλοι λόγοι
πολύ πιο σύνθετοι.»

3
Τα νέα μέσα και

η δημοσιογραφία
των «κλικ» επηρεάζουν

τη γλώσσα;

Ευρύτατη η ευθύνη του γραφείου
του κυβερνητικού εκπροσώπου, αφού
στην αρμοδιότητά του υπάγεται η επι-
κοινωνιακή πολιτική του κράτους. Αυτό
τι σημαίνει σε ό,τι αφορά το θέμα μας,
που είναι η χρήση της γλώσσας και δη
στη διαμόρφωση της κοινής γνώμης;
Ο αναπληρωτής κυβερνητικός εκπρό-
σωπος κ. Γιάννης Αντωνίου απαντά:
«Η απόδοση και εφαρμογή αυτής της
επικοινωνιακής πολιτικής, εξαιτίας της
τεχνολογίας, έχει αλλάξει τρόπους, κι
αυτό επηρεάζει και τη χρήση της γλώσ-
σας», λέει και εξηγεί: «Η παρουσία των
πολλών και διαφορετικών μέσων ενη-
μέρωσης επιβάλλει την προσαρμογή
της εκάστοτε ανακοίνωσης στο κάθε
μέσο, με αποτέλεσμα να συμβαίνει αυτό
που παρατηρείται σήμερα, δηλαδή τα
μέσα να αγιάζουν τον σκοπό και όχι το
αντίθετο. Μια ανακοίνωση της προ-
εδρίας πρέπει π.χ. να προσαρμοστεί
και στις νέες τεχνολογίες, που έχουν
μια εντελώς διαφορετική λογική, κοινό
και γλώσσα επικοινωνίας. Σύντομα, κο-
φτά κείμενα, πιο επιθετικά, όπου πολλές
φορές θυσιάζονται βασικοί κανόνες
γραμματικής και συντακτικού, για να
υπηρετηθεί η ταχύτητα, ο μικρός χώρος
και η κυριαρχία της εικόνας. Αυτό συ-
νεπάγεται πολλαπλές εκπτώσεις στη
σωστή χρήση της γλώσσας.» Εκπτώσεις
όμως γίνονται και στο θέμα του ήθους
και της δεοντολογίας, κι αυτές ο κ. Αν-
τωνίου τις υπογραμμίζει υπό την άλλη
ιδιότητάτου, εκείνη του δημοσιογράφου.

Αναφέρεται στη δημοσιογραφία των
κλικ, το λεγόμενο clickbait. «Αν στα
fake news η πρόθεση είναι η εξαπάτηση,
εδώ είναι η παραπλάνηση –παραπλα-
νητικοί τίτλοι και πληροφορίες– που
αποσκοπεί στην αύξηση της επισκεψι-
μότητας, η οποία στα νέα μέσα μετα-
φράζεται σε αύξηση κέρδους.» Ο κ. Αν-
τωνίου ευτύχησε, λέει, να υπηρετήσει
μια δημοσιογραφία που, παρά τα ελ-
λείμματά της, είχε σαν ευαγγέλιο την
εγκυρότητα. «Καλύτερα να χάσουμε
μια είδηση παρά την αξιοπιστία μας»
ήταν η απαράβατη αρχή της εποχής
του. Και τώρα; «Τώρα η ταχύτητα προ-
έχει της εγκυρότητας, ο ανταγωνισμός
είναι περισσότερο από ποτέ έντονος,
και η εντυπωσιοθηρία γίνεται σε βάρος
της υπεύθυνης ενημέρωσης.»

4
Πόσο απέχει

η αλήθεια από το ψέμα
και την ηθική;

Πώς οι γλωσσικές επιλογές των δη-
μοσιογράφων επηρεάζουν την ηθική
της δημοσιογραφικής πρακτικής; Η
πρόεδρος της Επιτροπής Δημοσιογρα-
φικής Δεοντολογίας κα Έλλη Κοτζαμάνη
λέει κατηγορηματικά πως «ηθική και
δεοντολογία στη δημοσιογραφία είναι
συνώνυμα». «Ο δημοσιογράφος οφείλει
να μελετά τη γλώσσα που θα χρησιμο-
ποιήσει και να βεβαιώνεται ότι αυτή
δεν παραβιάζει τις αρχές της δημοσιο-

γραφίας και τις διατάξεις του κώδικα
δεοντολογίας.» Ποιες είναι όμως αυτές
οι αρχές; «Η πρώτη υποχρέωση του
δημοσιογράφου είναι απέναντι στην
αλήθεια. Στους καιρούς ωστόσο που
ζούμε το αληθές δεν απέχει και πολύ
από το ψευδές. Στην εποχή της τεχνο-
λογίας και της ΑΙ (Τεχνητής Νοημοσύ-
νης), υπάρχει και μια ανεξέλεγκτη ροή
πληροφοριών από το σύνολο των μέσων
(ΜΜΕ και ΜΚΔ), όπου όλοι γίνονται
λίγο δημοσιογράφοι. Έτσι το ψέμα εύ-
κολα μετατρέπεται σε αλήθεια και μά-
λιστα εδραιώνεται, επειδή εύκολα το
υιοθετεί η κοινή γνώμη, ιδιαίτερα αν
τύχει ευρείας μετάδοσης.» Μια ακόμα
αρχή που πλήττεται από τα σημεία των
καιρών είναι η επαλήθευση. «Αυτή την
αρχή, η οποία ήταν ανέκαθεν η πεμ-
πτουσία της δημοσιογραφίας, πλέον
την προσπερνούμε στην προσπάθειά
μας να ανταγωνιστούμε τα άλλα μέσα,
και την παραβιάζουμε, προκειμένου
να προλάβουμε την ταχύτητα». Εξίσου
σημαντική αρχή η εμπιστοσύνη σε συ-
νάρτηση με την ανεξαρτησία, αλλά και
με την ανάληψη και συμπερίληψη. Η
πληθώρα ωστόσο των παραδειγμάτων
παραβίασης αυτής της εμπιστοσύνης
οδηγεί τον δημοσιογράφο υπό αμφι-
σβήτηση». Πότε και πώς συμβαίνει; Η
κα Κοτζαμάνη απαντά: «Ο δημοσιο-
γράφος συχνά χρησιμοποιεί γλώσσα
που ωθεί την κοινή γνώμη να υιοθετεί
συγκεκριμένες απόψεις και θέσεις.
Έτσι γίνεται ταύτιση είτε με πολιτικά
κόμματα και πολιτικούς είτε με αξιώματα
ή άλλους φορείς που χρησιμοποιούν
την κοινή γνώμη για δικούς τους σκο-
πούς και όχι ορθά. Έχουμε επίσης
συχνά παράπονα για τη χρήση γλώσσας
από δημοσιογράφους, η οποία συνιστά
ρητορική μίσους. Όλα αυτά βάζουν
τους δημοσιογράφους στο στόχαστρο
και η ποιότητα της δημοσιογραφίας τί-
θεται υπό αμφισβήτηση», καταλήγει.

5
Υπάρχει απάντηση

στα φαινόμενα
γλωσσικής πενίας

των ΜΜΕ;

Δυστυχώς ούτε και ο πρόεδρος της
Ένωσης Συντακτών κ. Φράγκος «έχει
ευχάριστα νέα να μας πει». «Κάποτε,
και συγκεκριμένα τον 19ο αιώνα», πε-
ριγράφει, «η δημοσιογραφία και η λο-
γοτεχνία ήταν δίδυμες αδελφές, τον
20ό αιώνα έγιναν ξαδέλφες και τον 21ο
αιώνα έχουν καταλήξει μακρινοί συγ-
γενείς. Η αναγνωστική κουλτούρα, η
φιλαναγνωσία ακολουθούν φθίνουσα
πορεία εδώ και δεκαετίες, κι αυτό μοι-
ραία αντικατοπτρίζεται στην ποιότητα
και το βάθος του λόγου που εκφέρεται
δημοσίως. Τέτοιος είναι ο πολιτικός

λόγος όπως επίσης και ο δημοσιογρα-
φικός. Ο δημοσιογραφικός λόγος φθίνει.
Η εξατομικευμένη γραφή, το προσωπικό
ύφος και στιλ σπανίζουν. Τα εκφραστικά
μέσα της δημοσιογραφικής κοινότητας
πένονται, το λεξιλόγιο συρρικνώνεται,
οι κλισέ φράσεις και τα στερεότυπα
ηγεμονεύουν, οι αγγλισμοί πληθαίνουν
αναφομοίωτα, η δε σύνταξη και η γραμ-
ματική δεινοπαθούν. Η φτώχεια στην
έκφραση οδηγεί μοιραία σε φτώχεια
στη σκέψη και σε φτώχεια στη γνώση.
Στις μέρες μας, δυστυχώς, συνεπικου-
ρούντων και των ΜΚΔ, δεν παρατη-
ρούνται απλώς φαινόμενα γλωσσικής
πενίας, απαντώνται φαινόμενα γλωσ-
σικής μιζέριας». Παρότι κάνει μικρή
διάκριση μεταξύ του έντυπου δημο-
σιογραφικού λόγου, τον οποίο και βρί-
σκει σε καλύτερη μοίρα από τον ηλε-
κτρονικό, ο κ. Φράγκος δεν παύει να
πιστεύει πως συντρέχουν σοβαροί λόγοι
ανησυχίας. Μία και μοναδική οδό βλέπει
ο ίδιος, για να ανακοπεί η φθίνουσα
πορεία: «Το συνεχές, επίμονο, προσε-
χτικό και συστηματικό διάβασμα λο-
γοτεχνικών έργων. Η προσφυγή στη
λογοτεχνία είναι η σωσίβια λέμβος για
τη δημοσιογραφία και για την ποιότητα
του λόγου που εκφέρει». Την ίδια ώρα,
ωστόσο, επειδή θέλει να είναι ρεαλιστής,
αποκαλύπτει πως «εδώ και τρία χρόνια
τα τμήματα διόρθωσης όλων των ημε-
ρήσιων εφημερίδων έχουν καταργηθεί
για λόγους οικονομικής περισυλλογής».

6
Πόση ευθύνη αναλογεί

στο εκπαιδευτικό
σύστημα;

Η ευθύνη ποιον βαραίνει περισσό-
τερο τελικά γι’ αυτή τη γλωσσική πενία
του δημόσιου λόγου και δη του δημο-
σιογραφικού; Ισχύει πως πρέπει να την
αναζητήσουμε στη δημόσια παιδεία;
Η κα Ειρήνη Ροδοσθένους, πρώτη λει-
τουργός Εκπαίδευσης, είναι της άποψης
ότι όντως η ευθύνη βαραίνει περισσό-
τερο το εκπαιδευτικό σύστημα, γιατί
εκεί είναι που θα πάρουν «τα πρώτα
εφόδια τα παιδιά μας, πιο στοχευμένα
όσον αφορά στην ελληνική γλώσσα».
Και με έμφαση στη σημασία της καλ-
λιέργεια της κριτικής σκέψης, έρχεται
να θέσει έναν ουσιαστικό προβλημα-
τισμό: Τι μπορούν να κάνουν οι εκπαι-
δευτικοί μέσα στις τάξεις, έτσι ώστε
να αναπτύξουν και να καλλιεργήσουν
αυτή την κριτική σκέψη; Με παραπομπή
στη μέθοδο του Σωκράτη, η κα Ροδο-
σθένους πιστεύει πως «οι εκπαιδευτικοί
πρέπει να αφήσουν τα παιδιά να συ-
νομιλήσουν, να επικοινωνήσουν, να
αναπτύξουν πρωτοβουλία μέσα στην
τάξη, να υπάρχει αυτή η πειθαρχημένη
δράση σ’ αυτή την επικοινωνία και
μέσω αυτής της αναζήτησης της αλή-
θειας να απαλλαγούν ακόμη και από
προκαταλήψεις και στερεότυπα. Με
αυτόν τον τρόπο θα βοηθηθούν, ώστε
να κινηθούν έξω από το κουτί, να έχουν
τη διανοητική ετοιμότητα να επεξερ-
γαστούν και να αξιολογήσουν πληρο-
φορίες και να δώσουν τη δική τους
θέση με ακρίβεια, σαφήνεια και διά-
κριση σχολίων και γεγονότων». Και βέ-
βαια να συνειδητοποιήσουν τον ρόλο
της γλώσσας ως εργαλείου σκέψης.
«Να συνειδητοποιήσουν», λέει η κ. Ρο-
δοσθένους, «ότι οι λέξεις δεν είναι
απλώς κενές μονάδες αλλά εμπεριέχουν
έννοιες, ιστορία, κουλτούρα, προσφέ-
ροντας το υπόβαθρο για μια ουσιαστική
κατανόηση των εννοιών».

(ΜΕΡΟΣ Α ΤΗΣ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ)

Η αξιακή σημασία
της γλώσσας και

η γλωσσική πενία των ΜΜΕ

Στις μέρες μας, δυστυχώς, συνεπικουρούντων και των ΜΚΔ, δεν παρατηρούνται απλώς φαινόμενα γλωσσικής πενίας, απαντώνται φαινόμενα γλωσσικής μιζέριας.

<<<<<<<

Δυστυχής ύπαρξη ο δημο-
σιογράφος. Εξ ορισμού

πρέπει να είναι πολύ δυνα-
τός γνώστης της γλώσσας
και άριστος χρήστης της. 

<<<<<<<

Η ταχύτητα προέχει της εγ-
κυρότητας, ο ανταγωνισμός
είναι περισσότερο από ποτέ
έντονος, και η εντυπωσιο-
θηρία γίνεται σε βάρος της
υπεύθυνης ενημέρωσης.
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Στις 24 Φεβρουαρίου, η «Κ»
δημοσίευσε πληροφορίες
σύμφωνα με τις οποίες, η
Ε.Ε. γνωστοποίησε προς όλα
τα κράτη-μέλη τον «κίνδυνο»
που ενέχουν οι αερόσακοι

Takata, μέσω του συστήματος ταχείας προ-
ειδοποίησης Rapex/Safety Gate. Σύμφωνα
με τις πληροφορίες που δημοσιεύσαμε, το
σύστημα ταχείας προειδοποίησης «ήχησε»
57 φορές, με αφετηρία το 2019, επισημαί-
νοντας ότι «εάν ανοίξουν οι αερόσακοι,
μπορεί να προκληθούν θραύσματα από το
φουσκωτό τους μέρος και να τραυματιστούν
οι επιβάτες του οχήματος», εξηγώντας ότι
«το προωθητικό νιτρικού αμμωνίου που
χρησιμοποιείται στον αερόσακο μπορεί
να υποστεί αλλοίωση με την πάροδο του
χρόνου λόγω υποβάθμισης που συμβαίνει
μετά από παρατεταμένη έκθεση σε υγρασία
και υψηλές θερμοκρασίες». 

Σήμερα, η «Κ» δημοσιεύει πληροφορίες
σύμφωνα με τις οποίες η Κομισιόν έχει ζη-
τήσει ενημέρωση και πληροφόρηση από

τη Λευκωσία. Παράλληλα, παραθέτουμε
την ευρωπαϊκή νομοθεσία που καθιστά
σαφή την υποχρέωση όλων των κρατών
να συμμετέχουν στο σύστημα ταχείας προ-
ειδοποίησης της Ε.Ε., σε περίπτωση που
ένα προϊόν θεωρείται πολύ επικίνδυνο.
Όπως δηλαδή η περίπτωση των αερόσακων
Takata, για τους οποίους το σύστημα Ra-
pex/Safety Gate, βοούσε από το 2019, αλλά
το κυπριακό κράτος και η αρμόδια αρχή
του, το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, ήταν
στην καλύτερη περίπτωση, απόντες. 

Ανεξαρτήτως της εξέλιξης της έρευνας
της Κομισιόν, το κυπριακό κράτος είναι
πολιτικά και ηθικά εκτεθειμένο. Ενώ τα
αποτελέσματα της αδράνειάς του, από το
2019, για έξι ολόκληρα χρόνια, είναι και
γνωστά, είναι και τραγικά. 

Υπό το φως λοιπόν των πληροφοριών
για τις 57 κοινοποιήσεις του Rapex/Safe-
ty-Gate, ο τέως υπουργός Μεταφορών Γιάν-
νης Καρούσος, ρωτήθηκε από τον Ανδρέα
Κημήτρη, στο πλαίσιο συνέντευξης στην
«Κ», «πώς γίνεται να μην πήρατε είδηση

τι γινόταν»; Και είπε ο κ. Καρούσος: «Αυτό
πρέπει να το απαντήσει η υπηρεσία που
χειρίζεται το θέμα, το Τμήμα Οδικών Με-
ταφορών αλλά και η Υπηρεσία Καταναλω-
τή». Ο κ. Καρούσος ήταν ο πολιτικός προ-
ϊστάμενος του Τμήματος Οδικών Μετα-
φορών και άρα είχε πολιτική ευθύνη για
την αδράνεια του κυπριακού κράτους και
όσα δεν έγιναν σε σχέση με τους Takata. 

Πολιτική ευθύνη, η οποία ελπίζω κάποια
στιγμή να γίνει αντιληπτή, σε αυτό τον
τόπο. Κι αν δεν μπορεί να γίνει αντιληπτή,
ας αναλάβει το κυπριακό κράτος να κάνει
δωρεάν σεμινάρια για την έννοια της πο-
λιτικής ευθύνης/ευθιξίας, σε όσους φιλο-
δοξούν να γίνουν πολιτικές περσόνες. Το
μόνο σίγουρο είναι ότι οι αίθουσες των
σεμιναρίων θα είναι ασφυκτικά γεμάτες.  

Διότι και ο διάδοχος του κ. Καρούσου,
ο Αλέξης Βαφεάδης, νυν υπουργός Μετα-
φορών, έδωσε μια εξίσου απογοητευτική
απάντηση, όταν κλήθηκε να τοποθετηθεί
γύρω από την υποχρέωση συμμετοχής του
κράτους στο σύστημα Rapex/Safety Gate

(πηγή ΚΥΠΕ): «Η ευθύνη για την ενημέ-
ρωση, η οποία διοχετεύεται από το RAPEX
στην Υπηρεσία Καταναλωτή, στο Τμήμα
Οδικών Μεταφορών (ΤΟΜ), παράλληλα
και βάσει της νομοθεσίας, η ευθύνη για
ενημέρωση δεν καταλήγει στο ΤΟΜ, αλλά
η ενημέρωση είναι ευθύνη του διανομέα
που ενεργεί εκ μέρους του κατασκευαστή».
Τα ελληνικά και τη σύνταξη του υπουργού,
τα παρακάμπτω. Την ουσία όμως δεν είναι
εύκολο.

Ο κ. Βαφεάδης, λοιπόν, όπως εμφανώς
προκύπτει, επιχειρεί να φορτώσει την ευ-
θύνη στους κατασκευαστές/διανομείς,
αποφεύγοντας να αναφέρει λέξη για τη
δεδομένη αδράνεια και κατά συνέπεια ευ-
θύνη του κυπριακού κράτους, στο σκάνδαλο
Takata.  

Είναι βεβαίως ορθό ότι οι κατασκευαστές
και οι διανομείς έχουν υποχρέωση να ενη-
μερώνουν για τις ανακλήσεις, αλλά εν προ-
κειμένω και σε σχέση με το σύστημα Ra-
pex/Safety Gate, ευθύνη έχει και το ίδιο
το κράτος και το ΤΟΜ, το οποίο από το

2019 μέχρι και το 2025 δεν έχει κουνήσει
το δακτυλάκι του, παρά τις 57 κοινοποιήσεις
του συστήματος Rapex/Safety Gate για
τους επικίνδυνους Takata. Άλλωστε, η υπο-
χρέωση συμμετοχής στο σύστημα ταχείας
προειδοποίησης της Ε.Ε. ανήκει στο κράτος
και όχι στους κατασκευαστές και στους
διανομείς, πίσω από τους οποίους επιχειρεί
να οχυρωθεί ο κ. Βαφεάδης. 

Σε κάθε περίπτωση, ο τρόπος με τον
οποίο πολιτεύονται Καρούσος και Βαφεάδης
παραπέμπει σε ένα ανεύθυνο πολιτικά και
ουσιαστικά κράτος, το οποίο τόσο επί προ-
ηγούμενης κυβέρνησης, όσο και στην υφι-
στάμενη κυβέρνηση του Νίκου Χριστο-
δουλίδη, επιχειρεί να μεταθέσει κάθε εν-
δεχομένη ευθύνη του, αλλού. Κάτι βεβαίως
που δεν αποτελεί ίδιον αναγνωρισμένων
χωρών και δη κρατών-μελών της Ε.Ε., όπως
είναι η Κυπριακή Δημοκρατία, αλλά θυμίζει
άλλου είδους μορφώματα. Έχω την πεποί-
θηση ότι η Κύπρος αξίζει κάτι καλύτερο. 

Από τον Καρούσο στον Βαφεάδη 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

«Το Δωμάτιο της Εξουσίας είναι το δωμάτιο
των εξαπατημένων ονειροπόλων. Είναι δύ-
σκολο να είσαι σε θέση να βλέπεις αυτό που
πίστευες σαν την καλύτερη λύση, να γίνεται
το μεγαλύτερο πρόβλημά σου». Αυτό ανάμεσα
σε άλλα είπε ο Ανδρέας Παπανδρέου στον

Θανάση Λάλα σε μια εκ βαθέων εξομολόγηση. Μιλώντας
δε για τα μυστικά που κρύβονται πίσω από τις κλειστές
πόρτες του, υπήρξε αφοπλιστικός: «Αν ομολογούντο, θα
μας απορρύθμιζαν, θα επηρέαζαν τη σκέψη και τη στάση
των άλλων απέναντί μας. Είναι η ντροπή μας, οι μικρότητές
μας, οι ενοχές μας, οι φόβοι μας, τα ανεξήγητα που μας
εξηγούν πιο ολοκληρωμένα σαν προσωπικότητες! Μην ξε-
χνάτε ότι είμαστε κι αυτά που αγνοούν οι άνθρωποι για
μας, είμαστε το σκοτάδι μας. Η όποια λάμψη μας μεγεθύνεται
από το σκοτάδι μας». Βαθιά φιλοσοφημένη σκέψη, από ένα
πρόσωπο που άφησε το αποτύπωμά του στη σύγχρονη ελ-
ληνική πολιτική Ιστορία. 

Αναρωτιέμαι αλήθεια, τι θα έλεγε ένας πολιτικός όπως
ο ιστορικός ηγέτης του ΠΑΣΟΚ σήμερα, εάν έβλεπε τα πα-
ράθυρα και τις πόρτες του δωματίου της εξουσίας να χάσκουν
ορθάνοιχτα. Αυτή την αίσθηση είχα πάντως παρακολου-
θώντας το βίντεο της συνάντησης Ντόναλντ Τραμπ και
Βολοντίμιρ Ζελένσκι στο Οβάλ Γραφείο, παρουσία του αν-
τιπροέδρου Τζέι Ντι Βανς. Ο οποίος, καταργώντας κάθε
κανόνα διεθνούς διπλωματίας ή απλώς ευπρέπειας, κατη-
γόρησε τον Ουκρανό πρόεδρο για αχαριστία απέναντι στην
αμερικάνικη γενναιοδωρία, ρωτώντας τον ευθέως: «Έχετε
πει έστω και μία φορά ευχαριστώ κατά τη διάρκεια αυτής
της συνάντησης;». Όσα απίστευτα έγιναν μπροστά στις
κάμερες συνιστούν ένα πρωτοφανές πολιτικό μπούλινγκ.
Αυτό που ο σχολιαστής του τηλεοπτικού δικτύου Rossiya24
χαρακτήρισε ως «δημόσιο μαστίγωμα». Ο δε Τραμπ, με τον
κυνισμό που τον διακρίνει, έβαλε την τελευταία πινελιά
απευθυνόμενος στους δημοσιογράφους: «Αυτό είναι πολύ
καλή τηλεόραση», είπε.

Κακή τηλεόραση ή όχι το μόνο σίγουρο είναι πως ό,τι
παρακολούθησε εμβρόντητη η υφήλιος ήταν πολιτική. Τρέ-
χουσα πολιτική, στον άναρχο κόσμο που εγκαινίασε με
τυμπανοκρουσίες ο Ντόναλντ Τραμπ. Αλλά είναι και κάτι
παραπάνω από αυτό: η συνειδητοποίηση ότι γυρίσαμε ορι-
στικά σελίδα. Γιατί αυτό που παρακολουθήσαμε είναι
Ιστορία. Όσο ακραίο κι αν ακουστεί, πρόκειται για τη νέα
Γιάλτα, με τον Τραμπ απόλυτο κυρίαρχο του παιχνιδιού να
χαράσσει τα σύνορα του νέου κόσμου. Δεν είναι μόνο η
Ουκρανία, όπου ειρήσθω εν παρόδω μαθαίνουμε ότι οι
ΗΠΑ μεθοδεύουν το ξήλωμα Ζελένκσι συζητώντας με τη
Γιούλια Τιμοσένκο και μέλη του κόμματος του πρώην προ-
έδρου Πετρό Ποροσένκο. Είναι και ο Κόλπος του Μεξικού,
είναι και η Γροιλανδία, είναι ενδεχομένως και άλλα στην
ατζέντα που δεν αποκαλύφθηκαν ακόμη. Να παρακαλούμε
να μη στραφεί προς την Ανατολική Μεσόγειο, γιατί δεν θα
είναι καθόλου απίθανο το σενάριο μιας «αγοραπωλησίας»
εν είδει σχεδίου λύσης του Κυπριακού. 

Μετά απ’ όλα αυτά, η αποστροφή του Ανδρέα Παπανδρέου
«είμαστε το σκοτάδι μας» ακούγεται τουλάχιστο ρομαντική.
Γιατί τώρα πια το σκοτάδι δεν είναι μια εσωτερική υπόθεση
των ενοίκων του δωματίου της εξουσίας. Ο Ντόναλντ Τραμπ,
αφού άνοιξε διάπλατα πόρτες και παράθυρα εκθέτοντας
σε κοινή θέα αυτό που επί αιώνες καλυπτόταν πίσω από
μυστήριο, έριξε το σύνθημα στην αρένα: όλα στο φως. Ας
μη μείνει τίποτε κρυφό – ούτε λόγια, ούτε απειλές, τίποτε.
Ποντάροντας μάλλον στο προφανές: ότι οι μάζες των κοι-
νωνικών δικτύων είναι τόσο αποχαυνωμένες και τόσο τυ-
φλωμένες από θυμό που θα το χάψουν: Πως αυτό που βλέ-
πουμε, αυτό είναι. Πως όσα συμβαίνουν στο δωμάτιο της
εξουσίας αποτελούν μέρος του πραγματικού κόσμου όπου
όλα λύνονται με λεφτά και ισχύ. Ας ελπίσουμε ότι οι Ευρωπαίοι
εταίροι είναι αρκετά υποψιασμένοι ώστε να μην αναλάβουν
ρόλους κομπάρσων στο καουμπόικο b -movie της διακυ-
βέρνησης Τραμπ. Ο αντιπρόεδρός του άλλωστε ήταν σαφής,
ενώ κουνούσε επιτιμητικά το δάχτυλο στην Ε.Ε.: «Υπάρχει
ένας νέος σερίφης στην πόλη».

Υγ. Ο τίτλος αποτελεί παράφραση του βιβλίου του Θανάση
Λάλα «Ψίθυροι από το δωμάτιο της εξουσίας» - Ανδρέας Πα-
πανδρέου: «Δεν μετανιώνω για ό,τι κι αν έζησα, γι’ αυτό απο-
φασίζω να σ’ τα διηγηθώ» (Εκδόσεις Αρμός).

Κραυγές από το
δωμάτιο της εξουσίας

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ο ΟΑΥ αποφάσισε πως δεν θα συνάψει
συμβόλαιο με την κα Γιαννάκη μετά την
αφυπηρέτησή της. Τα ερωτήματα, ωστόσο,
που προκλήθηκαν από αυτή την ιστορία
παραμένουν αναπάντητα. Με κυριότερο
ποιος φέρει ευθύνη για το ότι ο Οργανισμός

παραμένει ανέτοιμος να αναλάβει το πρόγραμμα απο-
στολής ασθενών στο εξωτερικό, όπως προβλέπει η νο-
μοθεσία. Και επίσης, γιατί το εν λόγω πρόγραμμα είναι
τόσο εξαρτημένο από ένα άτομο ώστε να προωθείται
συστηματικά η εντύπωση (και η πεποίθηση) πως μετά
την αφυπηρέτησή του θα επικρατήσει το χάος.

Μήπως είναι η εύκολη λύση να ρίξουμε όλη την
ευθύνη στον ΟΑΥ για το ότι δεν προετοιμάστηκε να
αναλάβει το πρόγραμμα; Διότι ακόμα κι αν δεχτούμε
ότι αυτά τα δύο χρόνια κωλυσιεργούσε ο ΟΑΥ, δεν
υπάρχει προϊστάμενη αρχή να το ελέγξει; Βεβαίως και
υπάρχει. Και αυτή είναι το υπουργείο Υγείας. Άρα, γιατί
το υπουργείο Υγείας δεν μερίμνησε, όταν και αν διαπί-
στωνε κωλυσιεργία από τον ΟΑΥ, να επιβάλει την επί-
σπευση της διαδικασίας;

Ή γιατί δεν μερίμνησε εξαρχής και προληπτικά να
δρομολογηθούν όλες οι διαδικασίες μεταφοράς της εν
λόγω υπηρεσίας, ώστε να αποτραπεί οποιοδήποτε εν-
δεχόμενο κωλυσιεργίας; Δεν φέρει ευθύνη το υπουργείο
Υγείας γι’ αυτό; Ή μήπως φέρει τη μεγαλύτερη ευθύνη;
Αυτή η μεταφορά, εκτός από νομοθεσία απαιτεί και πο-
λιτική βούληση κι αν ο υπουργός Υγείας δεν έχει αυτή
την πολιτική βούληση ή δεν την εκφράζει ως οφείλει
επιβάλλοντας με αποφασιστικότητα την προώθηση των
διαδικασιών, τότε ο ΟΑΥ τι μπορεί να κάνει; Αν λ.χ. ο
ΟΑΥ μέσα σ’ αυτά τα δύο χρόνια έστελνε πρόσωπα να
εκπαιδευτούν στο Υπουργείο, αλλά δεν τύγχαναν της
ανάλογης προσοχής επειδή δεν υπήρχε αυτή η πολιτική
βούληση, τότε ποιος ευθύνεται, ο ΟΑΥ ή το Υπουργείο;
Και επίσης ποιος ευθύνεται που το πρόγραμμα μεταφοράς
ασθενών στο εξωτερικό κατάντησε τόσο εξαρτημένο
από τη γενική διευθύντρια και πόσο υπηρετεί κάτι τέτοιο
τη διαφάνεια;

Και η γενική διευθύντρια, δεδομένης της αφυπηρέ-
τησής της, γιατί δεν μερίμνησε αυτά τα δύο χρόνια να
παραδώσει τη γνώση στον ΟΑΥ, ώστε να μείνει ήσυχη
πως θα εξακολουθήσει το πρόγραμμα να λειτουργεί
τόσο καλά όσο υπό την εποπτεία της; Δεν είναι πιο
λογικό αυτός που αφυπηρετεί και προΐσταται ενός τόσο
σημαντικού προγράμματος, από το οποίο εξαρτώνται
ανθρώπινες ζωές –όπως αρέσκεται ο κ. Δίπλαρος να μας
υπενθυμίζει– να φροντίσει εγκαίρως να υπάρξει η διάδοχη
κατάσταση και η μεταφορά αυτής στον ΟΑΥ το συντο-
μότερο; Κι αν κινδυνεύουν ζωές, γιατί τη μέγιστη ευθύνη
δεν την έχει η κα Γιαννάκη και ο υπουργός που, από
ό,τι διαφάνηκε, δεν έκαναν τίποτα γι’ αυτή τη μεταφορά,
αλλά την έχει μόνο ο ΟΑΥ; Και ο πρόεδρος του Δ.Σ. του
ΟΑΥ γιατί δεν μιλάει πιο ξεκάθαρα καταγγέλλοντας δη-
μόσια όποιον έδειξε απροθυμία να στηρίξει αυτή τη με-
ταφορά και περιορίζεται μόνο στο πρόβλημα υποστε-
λέχωσης; Δεν αντιλαμβάνεται το Δ.Σ. του ΟΑΥ ότι είναι
υπόλογο πρωτίστως στους πολίτες; Και οι βουλευτές
που κόπτονται τόσο για την υγεία του κόσμου, γιατί
δεν φρόντισαν να επισπεύσουν το νομοσχέδιο του ξε-
παγώματος, το οποίο όπως δηλώνει το υπουργείο Οικο-
νομικών εκκρεμεί στη Βουλή; Και τα κόμματα γιατί σιω-
πούν; Γιατί αντί να θέτουν αυτά τα ερωτήματα προς
την κυβέρνηση προτιμούν τις περιστροφικές κινήσεις
γύρω από τη στενή ανάγνωση των γεγονότων; Μήπως
επειδή ούτε αυτά έχουν την πολιτική βούληση να ξηλωθεί
κάτι το οποίο τους εξυπηρετεί μικροκομματικά;

Μήπως συμβαίνει αυτό που με θάρρος δήλωσε ο κ.
Παμπορίδης σε ραδιοφωνική εκπομπή; Πως «η διαδικασία
εξυπηρέτησης των συμπολιτών μας που βρίσκονται σε
τόση μεγάλη ανάγκη είναι το ιδανικότερο όπλο για τους
πολιτικούς να κάνουν ρουσφέτι»; Κι αν όντως εκεί οφεί-
λεται αυτή η δυσοσμία που αναδύεται από όλη αυτή
την ιστορία, τότε η κυβέρνηση, η οποία δεσμεύτηκε να
πολεμήσει τις κατεστημένες νοοτροπίες, γιατί δεν το
πράττει και συμπεριφέρεται ως προστάτης του συστή-
ματος; Υπάρχει κανείς να μας δώσει απαντήσεις ή
ρίχνουμε αβγά στον τοίχο;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Ζητούνται
απαντήσεις

elenixenou11@gmail.com

Η καλλιτέχνις και υπερασπιστής των ανθρωπίνων δικαιωμάτων Jocelyn Bartolome εργάζεται σε
μια τοιχογραφία για την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας, στα κεντρικά γραφεία της ομάδας για τα
δικαιώματα των γυναικών «Gabriela» στο Quezon City, Metro Manila, Φιλιππίνες, 07 Μαρτίου 2025. 
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Ενώ ο Νίκος Χριστοδουλίδης
προκαλούσε σκωπτικά σχόλια
όταν προεκλογικά χαρακτήριζε
διαπλοκή ακόμη και την κίνηση
γονιών να αλλάξουν το παιδί
τους σχολείο από αυτό που ορί-

ζεται βάσει της διαμονής τους, ένα γεγονός
δύο χρόνια μετά την εκλογή του αποτελούσε
την απόλυτη ειρωνεία των τότε λεχθέντων
του, τα οποία έβρισκε μπροστά του. Η ηχο-
γραφημένη συνομιλία που διέρρευσε στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης τις προηγούμενες
μέρες, παρουσίαζε την πρόεδρο του Δ.Σ. της
Αγγλικής Σχολής να ασκεί πίεση στον διευ-
θυντή να επιτρέψει την εισδοχή μαθητή,
γόνου μέλους του Δ.Σ. του σχολείου, που
δεν κατάφερε να περάσει στις εισαγωγικές
εξετάσεις. Και ενώ ο διευθυντής αρνείτο να
το κάνει, υποστηρίζοντας μεταξύ άλλων πως
αν έκανε κάτι τέτοιο θα έλεγε ψέματα στον
εαυτό του, η ίδια, με τον αφοπλιστικό κυνισμό
της, ανταπαντούσε πως λέμε ψέματα στον
εαυτό μας κάθε μέρα. 

Η εν λόγω έκφραση, ήταν για κάποιους
μία φτιασιδωμένη μετάλλαξη της φιλοσοφίας
«This is Cyprus». Και σε αυτό ακριβώς το
πλαίσιο έλεγαν πως αυτά συμβαίνουν παντού
και καθημερινά. Πως μπροστά στη σωρεία
σκανδάλων που προηγήθηκαν όλα αυτά τα
χρόνια και έπληξαν κατ’ επέκταση το όνομα
της χώρας, είναι αφέλεια και κυρίως υπερβολή
να πέφτουμε σήμερα από τα σύννεφα για
όσα εκτυλίχθηκαν στον μικρόκοσμο της Αγ-
γλικής Σχολής. Είναι όμως ένα θέμα που
αφορά την Αγγλική Σχολή αποκλειστικά, ή
την κοινωνία μας ευρύτερα; Αν κάτι ανέδειξε
το σκάνδαλο, είναι ακριβώς το τι πάει λάθος
στην Κύπρο. Ήταν η αντανάκλαση της κυ-
πριακής πραγματικότητας και η θλιβερή συ-
νειδητοποίηση της παρακμής που περιβάλλει
πτυχές αυτού του κράτους. 

Η παυθείσα πλέον πρόεδρος του Δ.Σ., η
οποία πιάστηκε με τη γίδα στην πλάτη, δεν
ηγείτο απλώς του συγκεκριμένου σχολείου,
αλλά εκπροσωπεί την Εισαγγελία ως δικη-
γόρος Α της Δημοκρατίας. Ακούσαμε συνεπώς
έναν κατά τα άλλα θεματοφύλακα των νόμων
του κράτους να πιέζει τον υφιστάμενό της
να ξεφύγει από το νομικό πλαίσιο. Ακούσαμε

να ζητάει βόλεμα ημετέρων «που θα μείνει
σε αυτό το δωμάτιο», υποσκάπτοντας τον
ρόλο της ως προέδρου του Δ.Σ., αλλά κυρίως
τον θεσμό της δικαιοσύνης που κατά τα άλλα
εκπροσωπεί. 

Ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο, θα έπρεπε να
είχε κινητοποιηθεί αμέσως η Γενική Εισαγ-
γελία διενεργώντας αυτεπάγγελτα έρευνα.
Τόσο για να διαπιστώσει αν υπάρχουν ποι-
νικές ευθύνες, αλλά και για να περισώσει
μέσω αυτής της κίνησης το κύρος ενός
θεσμού που υπονομεύεται καθημερινά εκ
των έσω.

Όμως, η ιστορία είναι βαθιά πολιτική και
ηθική. Δεν είναι μόνο ότι ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης έμεινε εκτεθειμένος από έναν
ακόμη κακό διορισμό. Είναι το ποιόν των
ανθρώπων που διαχρονικά αναλαμβάνουν
θέσεις κλειδιά. Μία ελίτ που θεωρεί ότι δι-
καιωματικά τούς ανήκουν θέσεις, συγκεκρι-
μένα προνόμια και ευνοϊκή μεταχείριση.
Έστω κι αν αυτή παρακάμπτει νόμους, οδηγεί
στην αναξιοκρατία και στο βόλεμα ημετέρων.
Από το σκάνδαλο των διαβατηρίων, όταν
μία συγκεκριμένη κάστα ανθρώπων λάβωσε
το όνομα της χώρας για να πλουτίσει, μέχρι
και τα ρεζιλίκια σήμερα στην Αγγλική Σχολή. 

Πρόσωπα που έχουν το θράσος να διε-
ρωτώνται τι έκαναν λάθος και κουνούν το
δάκτυλο σε όσους τους αποκάλυψαν. Πρό-
σωπα, όμως, που αναλαμβάνουν εξουσία
χωρίς να συνειδητοποιούν ότι έχουν την
ηθική υποχρέωση να μην επωφελούνται
έναντι άλλων. Και που αποδεικνύουν μέρα
με τη μέρα πως για τους ίδιους η ανάληψη
θέσεων δεν είναι το μέσο για να εκσυγχρο-
νίσουν τον τόπο ή ένα σχολείο, αλλά να τον
κρατήσουν πίσω, εξυπηρετώντας αποκλει-
στικά τα συμφέροντά τους και του περίγυρού
τους. Το πιο ανησυχητικό σε όλη αυτή την
κατάσταση είναι που εμπεδώνεται μέρα με
την ημέρα στην ίδια την κοινωνία, ότι το
βόλεμα ημετέρων, η ευνοιοκρατία και η πα-
ράκαμψη νόμων, είναι η νέα κανονικότητα.
Και πως λέγοντας ψέματα στον εαυτό μας
καθημερινά θα πρέπει να αποδεχτούμε πως
αυτή τελικά είναι η Κύπρος που μας αξίζει.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η μικρογραφία της παρακμής

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ο Βλαντιμίρ Πούτιν απάντησε
στο προχθεσινό διάγγελμα
του Εμανουέλ Μακρόν,

υπενθυμίζοντάς του την τύχη του
Ναπολέοντα. Το διάγγελμα του
Μακρόν αφορούσε τη δημιουργία
ενός συστήματος ευρωπαϊκής
άμυνας στο οποίο η Γαλλία θα
προσφέρει την πυρηνική της δύ-
ναμη. Μετά την αποχώρηση της
Αγγλίας από την Ευρωπαϊκή Ενω-
ση, η Γαλλία είναι η μόνη πυρη-
νική δύναμη στην Ε.Ε. Δεν ξέρω
ποιους μπορεί να εντυπωσιάσει
ο πρόεδρος Πούτιν, όμως οφείλω
να διατυπώσω τις απορίες μου. Ο
Ναπολέων με τη Μεγάλη Στρατιά
του έφτασε έως τη Μόσχα, την
οποία είχαν εγκαταλείψει οι Ρώσοι.
Αντιμέτωπος με τον αμείλικτο ρω-
σικό χειμώνα αναγκάστηκε να
υποχωρήσει, θυσιάζοντας τις ζω-
τικές δυνάμεις του στρατού του.
Τα περιγράφει με ακρίβεια ο Λέον
Τολστόι στο «Πόλεμος και Ειρήνη»
– ένα αριστούργημα, που ακόμη
κι αν το έχετε διαβάσει αξίζει να
το ξαναδιαβάσετε. 1812, μια ου-
βερτούρα του Τσαϊκόφσκι. Ο ητ-
τημένος Ναπολέων επιστρέφει
στη Γαλλία, όπου αποκαθίσταται
η μοναρχία με τον Λουδοβίκο 18ο
και ο ίδιος εξορίζεται στη νήσο
Ελβα. Την ατμόσφαιρα της εποχής

την καταγράφει ο Δουμάς στον
«Κόμη Μόντε Χρίστο». Ο Ναπο-
λέων όμως δεν παραδίδεται. Επι-
στρέφει στη Γαλλία και οργανώνει
την εκστρατεία των 100 ημερών.
Ο Λουδοβίκος εγκαταλείπει το
Παρίσι – πάσχοντας από ποδάγρα,
είπε αργότερα ότι αυτό που επι-
θύμησε τις ημέρες εκείνες ήσαν
οι παντόφλες του. Και κάπως έτσι
φτάνουμε στο Βατερλώ. Ενα το-
πωνύμιο στο Βέλγιο, όπου έγινε
η μάχη που διαμόρφωσε την πο-
ρεία της Ευρώπης τον 19ο αιώνα.
1815. Σημειωτέον ότι είναι η χρο-
νιά που ο λόρδος Ελγιν επρόκειτο
να πουλήσει τα λάφυρά του από
τον Παρθενώνα στο Βρετανικό
Μουσείο. Λόγω των γεγονότων η
πώληση αναβλήθηκε.

Το Βατερλώ είναι συνώνυμο
της ήττας. Οχι μόνον του Ναπο-
λέοντος, αλλά οποιασδήποτε ήτ-
τας. Απόδειξη ότι η Ιστορία δεν
φτιάχνεται μόνον από τους νικη-
τές. Ενίοτε τη διαμορφώνουν και
οι ηττημένοι. Στις 18 Ιουνίου του
1815 οι δυνάμεις των Αγγλων υπό
τον Ουέλινγκτον και των Πρώσων
υπό τον Μπλίχερ κατατρόπωσαν
τις δυνάμεις των Γάλλων υπό τον
Ναπολέοντα. Δύο αριστουργή-
ματα αποδίδουν την ατμόσφαιρα
της ημέρας εκείνης. Το ένα είναι

«Οι Αθλιοι» του Βίκτωρος Ουγκώ,
το άλλο «Το Μοναστήρι της Πάρ-
μας» του Σταντάλ. Να το πω και
πάλι. Αν τα έχετε διαβάσει αξίζει
να τα ξαναδιαβάσετε. Είναι ανε-
ξάντλητα.

Το μόνο βέβαιο είναι ότι στο
Βατερλώ οι Ρώσοι ήσαν στη Ρωσία.
Θα μου πείτε ότι η ήττα της Με-
γάλης Στρατιάς στην εκστρατεία
της Ρωσίας οδήγησε στην πτώση
του Ναπολέοντα. Στο σημείο αυτό
προκύπτουν δύο στοιχεία που
αναδεικνύουν την παρανοϊκή ρη-
τορεία του Πούτιν. Το πρώτο είναι
ότι η Ρωσία δεν απειλείται από
την Ευρώπη. Η σύγκριση του Μα-
κρόν με τον Ναπολέοντα ακού-
γεται και λίγο σαν κακόγουστο
αστείο. 

Αντιθέτως, η Ευρώπη αισθά-
νεται ότι απειλείται από τη Ρωσία.
Αν η Αμερική τής επιτρέψει να
επιβάλει με τους δικούς της όρους
μια συνθήκη ειρήνης με την Ου-
κρανία, η Ευρώπη οφείλει να ανα-
λάβει τις ευθύνες της για να προ-
στατεύσει τις δημοκρατίες της.
Το δεύτερο είναι ότι ο Ναπολέων
ηττήθηκε σε έναν ευρωπαϊκό πό-
λεμο. Τον διαδέχθηκαν κι άλλοι,
και στον 19ο και στον 20ό αιώνα.

Ολα αυτά ανήκουν στην Ιστο-
ρία. Το παρόν όμως μοιάζει να

την περιφρονεί. Και μόνο το γε-
γονός ότι στον ανταγωνισμό συμ-
μετέχουν τα πυρηνικά όπλα δεί-
χνει ότι έχουμε περάσει σε άλλο
ιστορικό κεφάλαιο. Το προηγού-
μενο περιέγραφε έναν κόσμο φορ-
τωμένο με πυρηνικά, τα οποία
όμως υπήρχαν για να μη χρησι-
μοποιηθούν. Κάτι σαν το προπα-
τορικό αμάρτημα. Σήμερα όμως;
Ποιος μπορεί να χειραγωγήσει
τον κυνισμό του Τραμπ ή να συγ-
κρατήσει την παράνοια των έγ-
κλειστων του Κρεμλίνου;

Απ’ αυτήν την άποψη εμείς οι
Ελληνες είμαστε ευτυχείς. Μας
απασχολεί το «μπάζωμα» στα Τέμ-
πη. Και έτσι μπορούμε να κοιτά-
ζουμε τον κόσμο που μεταμορ-
φώνεται αφ’ υψηλού. Ο κόσμος
καίγεται και επί τρεις ημέρες οι
εκπρόσωποί μας στη Βουλή τσα-
κώνονταν σαν τις νοικοκυρές που
θέλουν να απλώσουν τα πλυμένα
στην ταράτσα. Δεν είναι απαραι-
τήτως κακό. Στο κάτω κάτω η
ήττα του Ναπολέοντα στο Βατερ-
λώ μάς ευνόησε από μια άποψη.
Εξι χρόνια μετά ξέσπασε η Ελλη-
νική Επανάσταση. Αυτή που ξε-
πέρασε τους περιορισμούς της Ιε-
ράς Συμμαχίας. Τα καταφέραμε
τότε, οπότε για ποιον λόγο να μην
τα καταφέρουμε και τώρα;

Τι γυρεύει ο Πούτιν στο Βατερλώ;
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ε ίμαστε όλοι για διαδήλωση;
Φυσικά είμαστε. Ολοι οι ενή-
λικοι που μπορούμε να κα-

ταλάβουμε γιατί διαδηλώνουμε,
τι ακριβώς ζητούμε, εάν πράγματι
η διαδήλωσή μας εξυπηρετεί το
γενικό καλό, και άλλα διάφορα.
Στα νιάτα μου κατέβηκα σε διά-
φορες διαδηλώσεις για την Κύπρο,
και τώρα πια ξέρω ότι άλλοτε συ-
νέβαλα σε μια εκδήλωση ομοψυ-
χίας προς τους Κυπρίους, χρήσιμη
ως διαπραγματευτικό όπλο της πα-
τρίδας μου, άλλοτε όμως, ανυπο-
ψίαστα, πρόσθεσα τη φωνή μου
σε μια λανθασμένη πολιτική, που
τελικά έβλαψε και εμάς και τους
Κυπρίους. 

Ναι, λοιπόν, είμαστε όλοι για
διαδήλωση, όλοι όσοι έχουν αρ-
κετές γνώσεις ώστε ψύχραιμα να
ζυγιάσουν ποιος και γιατί τους κα-
λεί, τι ακριβώς ζητείται, εάν υπάρχει
φόβος να καπελωθεί η εκδήλωση
από κάτι άλλο, εάν υπηρετεί το γε-
νικό καλό, και τι θα κοστίσει στο
σύνολον αυτή η διαδήλωση. Πράγ-
ματα δηλαδή που κανένας στα μι-
κρά του νιάτα δεν μπορεί να κάμει,
αφού ούτε γνώσεις έχει προφθάσει
να αποκτήσει ούτε έχει καθόλου
πείρα ζωής. 

Εμένα λοιπόν μόνον λύπη μου
προκάλεσε η εικόνα παιδιών του
γυμνασίου, του λυκείου και του
δημοτικού ακόμη, που τα κατέβα-
σαν στη διαδήλωση είτε παρατά-
ξεις, είτε δημοτικές αρχές, είτε οι
γονείς τους. Για τις παρατάξεις το

καταλαβαίνω, είναι ένας τρόπος
στρατολογίας. Για τους δημάρχους
επίσης – πειθήνιους ψηφοφόρους
θέλουν. Με τους γονείς όμως απο-
ρώ. Εκεί που το πήγαν το παιδάκι
τους, τι του δίδαξαν; Οτι για να
διορθώσει κάτι «κακό», ένας τρόπος
είναι να κατεβεί στον δρόμο να
φωνάζει. Οτι αρκεί να εμπιστεύεται
κάποιον –τον γονιό του στην προ-
κειμένη περίπτωση, αλλά γιατί όχι
αύριο έναν ρασοφόρο, τον προ-
πονητή του σε κάποιο άθλημα ή
έναν φίλο που θαυμάζει;– για να
πάει να γίνει μέρος μιας ανάκατης
ομάδας, της οποίας δεν γνωρίζει
ούτε ακριβώς τη φυσιογνωμία ούτε
εάν έχει και άλλους, ανομολόγητους
σκοπούς. Και αδιαφορώντας για
το οικονομικό βάρος που ρίχνει
πάνω σε άλλους. 

Διότι αυτό συνεπάγεται κάθε
διαδήλωση τις τελευταίες δεκαε-
τίες. Πρώτον γιατί όταν υποστη-
ρίζεται από μια γενική απεργία χά-
νουν πάμπολλοι το μεροκάματο ή
τις εισπράξεις του μαγαζιού τους.
Συγχρόνως το κράτος χάνει – δεν
ξέρω πόσα, αλλά σίγουρα πολλά
εκατομμύρια. Που φυσικά θα λεί-
ψουν από τον γενικό κορβανά.
Διαδήλωσαν ένα εκατομμύριο πο-
λίτες; Τα υπόλοιπα εννέα εκατομ-
μύρια πολίτες θα πληρώσουν κι
αυτοί τα σπασμένα του ενός που
διαδήλωσε. 

Και όταν λέω «σπασμένα» εννοώ
αυτό ακριβώς. Γιατί πάνε τρεις, του-
λάχιστον, δεκαετίες όπου κάθε δια-

δήλωση συνοδεύεται από μια εξόρ-
μηση αντιεξουσιαστών / αναρχικών
/ μπαχαλάκηδων, που είναι πάντα
μασκοφόροι και που κρατώντας
φονικά στειλιάρια και σφενδονί-
ζοντας πέτρες ορμούν στο πλήθος.
Που σημαίνει πολύ μεγάλη κινη-
τοποίηση της Αστυνομίας για να
προστατεύσει τους διαδηλωτές.
Ακολουθούν σύγχυση, τρεχάλες,
ταραχή, και έπεται η επίθεση στους
αστυνομικούς. Οι οποίοι, ύστερα
από κάθε διαδήλωση, κάνουν τον
σταυρό τους ότι τη γλίτωσαν μονάχα
με μερικά σπασμένα κόκαλα και
τραυματισμούς, και δεν θρήνησαν
άλλον έναν Γιώργο Λυγγερίδη, του
οποίου τον μαρτυρικό θάνατο υπο-
μένουν σιωπηλά οι γονείς, και για
τον οποίον Λυγγερίδη κανείς δεν
ακούω να ζητάει «δικαίωση». 

Οι ίδιοι αυτοί ιδεολόγοι «νεαροί»
τα τελευταία χρόνια κουβαλούν
και βαριοπούλες, με τις οποίες τσα-
κίζουν κάθε μάρμαρο που βρίσκουν
απροστάτευτο – πρώτα απ’ όλα τα
πεζοδρόμια, τα σκαλιά της «Με-
γάλης Βρεταννίας» και γενικά την
πλατεία Συντάγματος. Φέτος δεν
έκαναν μόνο το Σύνταγμα συν-
τρίμμια, αλλά έσπασαν και την πε-
ρίφραξη του αρχαιολογικού χώρου
του Ολυμπίου Διός και ξεκόλλησαν
μάρμαρα από την πλακόστρωση
του αρχαίου ναού για να τα σφεν-
δονίσουν στους αστυνομικούς. 

Οι γονείς λοιπόν που κατέβασαν
το παιδάκι τους στη διαδήλωση,
του δίδαξαν ότι όταν κάτι θέλει,

και το θεωρεί σωστό, θεμιτό είναι
να χτυπήσει αστυνομικό και να
τσακίσει ό,τι μάρμαρο βρει εμπρός
του, ακόμη και τα έργα του αρχαίου
πολιτισμού σαν βάνδαλος. Θλίβομαι
λοιπόν για τους γονείς. Δεν κατα-
λαβαίνουν τι κάνουν; 

Αλλά εμφανίστηκαν και δάσκα-
λοι της πρωτοβάθμιας και της δευ-
τεροβάθμιας εκπαίδευσης που
έβγαλαν τις τάξεις τους στις πλα-
τείες με ντουντούκες, να διασπεί-
ρουν παραλογισμό και μίσος. «Δεν
είναι ατύχημα, είναι δολοφονία!»,
κανοναρχούσαν οι δάσκαλοι, και
τα παιδάκια επαναλάμβαναν το
σύνθημα σαν πρόβατα. 

Αυτή την ντουντούκα είχα να
την ακούσω από το κουμμουνι-
στικό κίνημα του 1944/45, με τις
φρικαλεότητες στην Ούλεν και
την ομηρία εκατοντάδων Αθηναί-
ων. Χωνί το ονόμαζαν τότε και
προσωποποιούσε την ηγεσία του
κομμουνιστικού κόμματος. «Είπε
το χουνί να κατεβείτε όλοι στον
δρόμο». «Είπε το χουνί να κλείσετε
όλα τα παντζούρια»... Είναι δυνατόν
να υπάρχουν γονείς που επιτρέ-
πουν σε δασκάλους να χρησιμο-
ποιούν έτσι τα παιδιά τους; Αντί
να τους διδάσκουν πώς να σκέ-
πτονται, να τα μαθαίνουν πώς να
βελάζουν; Δεν θα υψώσουν καμία
φωνή οι σύλλογοι γονέων; 

Ωραία τιμάται έτσι η μνήμη των
νεκρών! 

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας. 

Το Σύνταγμα που έγινε συντρίμμια 
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ   

Η Ελλάδα 
και η νέα Γιάλτα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Πριν από 80 χρόνια,
η γεωπολιτική μοίρα
της χώρας σφραγί-
στηκε πάνω σε ένα
κομμάτι χαρτί που
έδωσε στους ομο-

τράπεζούς του ο Ουίνστον Τσώρ-
τσιλ. Σήμερα έχει κανείς την αί-
σθηση πως ο πλανήτης θα ξανα-
μοιραστεί. Οχι ακριβώς όπως έγινε
στη Γιάλτα το 1945. Γιατί ούτε η
Ελλάδα είναι η διχασμένη, ρημαγ-
μένη χώρα του τέλους του πολέμου.
Αλλά και γιατί ο πλανήτης είναι
πολύ πιο άναρχος και δεν είναι κα-
θαρό ούτε ποιος είναι ο νικητής
και ποιος ο ηττημένος, ούτε επίσης
ποιοι θα καθίσουν στο τελικό τρα-
πέζι, όπου θα χαραχτούν οι νέες
σφαίρες επιρροής.

Αφήστε επίσης που με τον
Τραμπ και τον Πούτιν στο τραπέζι,
δεν ξέρεις πού μπορείς να κατα-
λήξεις. Ο μεν Τραμπ μπορεί εύκολα
να σε ανταλλάξει με κάτι που δεν
μπορείς καν να φανταστείς, ο δε
Πούτιν παίζει αριστοτεχνικά το
παιχνίδι χωρίς να ανοίγει ποτέ τα
χαρτιά του.

Η Ελλάδα έχει τα τελευταία 60
χρόνια δύο μεγάλες αγωνίες: Η
πρώτη είναι να κινείται πάνω σε
σταθερές ράγες, που την προφυ-
λάσσουν από περιπέτειες και εκτρο-
πές, διασφαλίζοντας τον συνεχή
εκσυγχρονισμό της. Αυτό μας δια-
σφάλισε η Ε.Ε. Η δεύτερη αγωνία
ήταν και παραμένει η Τουρκία. Γι’
αυτό το ζήτημα είχαμε εναποθέσει
τις ελπίδες μας στις σχέσεις με τις
ΗΠΑ. Θεωρούσαμε ότι σε οριακές
στιγμές η Ουάσιγκτον θα παρενέ-
βαινε για να αποτρέψει έναν πόλεμο
στο Αιγαίο ή στην Κύπρο. Κυρίως,
γιατί δεν θα ήθελε να διαταραχθεί
η συνοχή της δυτικής συμμαχίας.
Οπως λέει συχνά ένας βετεράνος
και έμπειρος διπλωμάτης, «εμείς
παριστάναμε ότι θα στεκόμασταν
στο πλευρό των ΗΠΑ σε έναν γε-
νικευμένο πόλεμο και εκείνοι ότι
μας παρείχαν εγγυήσεις ασφαλεί-
ας». Τώρα, όμως, έχουμε περάσει

από την εποχή των ασφαλών υπο-
θέσεων και της διπλωματικής υπο-
κρισίας στον απολύτως στεγνό κό-
σμο της συναλλαγής. Εκείνο το πα-
λιό κλισέ κάθε Ελληνα πολιτικού
όταν απευθυνόταν σε Αμερικανό
συνομιλητή του, ότι «η Ελλάδα
είναι το λίκνο της Δημοκρατίας»,
ελάχιστους αφορά και μοιάζει γρα-
φικό όταν βλέπεις πώς συμπερι-
φέρεται ο Τραμπ στον Καναδά, τη
χώρα με την οποία οι ΗΠΑ διατη-
ρούν τις πιο στενές σχέσεις.

Είμαστε πια σε έναν κόσμο όπου
η ερώτηση, πριν συμμετάσχεις στο
μοίρασμα της τράπουλας, είναι
«και εσύ τι φέρνεις στο τραπέζι;».
«Εχεις στρατό; Μάλιστα. Είσαι δια-
τεθειμένος να ρισκάρεις να τον
στείλεις σε μια επικίνδυνη απο-
στολή για λογαριασμό των συμμά-
χων σου;», «Εχεις φυσικούς πόρους,
έλα να κάνουμε ένα ντιλ», «Διαθέτεις
σοβαρή πολεμική βιομηχανία; Εχεις
να προσφέρεις καινοτομία ή πα-
ραγωγή οπλικών συστημάτων;».

Δυστυχώς, έχουμε αποδυναμώ-
σει μόνοι μας κάποια από τα χαρτιά
μας. Ο εγχώριος λαϊκισμός και η
διαχρονική φαυλότητα και ανε-
πάρκεια του πολιτικού μας συστή-
ματος διέβρωσαν την απαραίτητη
κουλτούρα ασφαλείας. Στα λόγια
«είμαστε Ισραήλ», στην πράξη ό,τι
να ’ναι σε κρίσιμους τομείς. Εχουμε
πάντως αποδειχθεί καλοί στο να
παίζουμε τα γεωπολιτικά χαρτιά
μας από τον Μαυροκορδάτο έως
τις μέρες μας. Με λίγη ευρηματι-
κότητα και επιμονή, θα βρούμε το
ασφαλές γεωπολιτικό μονοπάτι.
Αρκεί να σοβαρευτούμε, ενωμένοι
αν γίνεται... Γιατί το πιο βασικό σε
αυτό το άναρχο και επικίνδυνο
σκηνικό είναι να μπορείς –στα δύ-
σκολα– να βασιστείς στις δικές σου
δυνάμεις. Το έμαθε το μάθημα η
Ουκρανία, που κινδυνεύει να μην
καθίσει στο μεγάλο τραπέζι που
αφορά το δικό της μέλλον και η
οποία είδε τις γεωπολιτικές βεβαι-
ότητες και προσδοκίες της να κα-
ταρρέουν σε λίγες ώρες.

Οίστρος πολεμικός
κυρίευσε τους Ευρω-
παίους ηγέτες, που
ασπαζόμενοι αλλή-
λους και με τον πρό-
εδρο της Ουκρανίας

Βολοντίμιρ Ζελένσκι, διαβουλεύ-
θηκαν προ τριημέρου στις Βρυξέλ-
λες αναζητώντας τρόπους για να
καλύψουν το κενό ασφαλείας έναντι
της Ρωσίας του προέδρου Πούτιν,
διότι προεξοφλούν ότι ο πρόεδρος
των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ σκο-
πεύει να αποχωρήσει στρατιωτικώς
από την ευρωπαϊκή ήπειρο.

Είναι να απορεί κανείς ότι πο-
λιτικοί, ηγούμενοι κρατών –κάποια
εκ των οποίων με ιστορία αιώνων–
, μπορεί όντως να πιστεύουν πως
είναι δυνατόν ποτέ να υπάρξει ηγέ-
της των Ηνωμένων Πολιτειών που
θα εγκαταλείψει την Ευρώπη στο
έλεος οιουδήποτε. Ο κ. Τραμπ απαί-
τησε απλώς, δικαίως, δραματική
αύξηση των αμυντικών δαπανών
των κρατών-μελών του ΝΑΤΟ και
το επέτυχε.

Με δεδομένη όμως την οικονο-
μική κρίση στην οποία βυθίζεται
η Ευρώπη έπρεπε να υπάρχει αξιό-
πιστη απειλή, που δεν είναι άλλη
από την προβληθείσα εκτίμηση
ότι εάν η Ρωσία δεν ηττηθεί στον
πόλεμο με την Ουκρανία, θα ει-
σβάλει στην Ευρώπη, με ορισμένους
να υποστηρίζουν ότι αυτό θα πρέπει
να αναμένεται σε μία πενταετία.

Η επίκληση, βεβαίως, μιας θα-
νασίμου απειλής είναι απαραίτητη
για να πεισθούν οι πολίτες ότι θα
πρέπει να υποστούν θυσίες. Στη
βάση αυτής της λογικής κινήθηκε
επί δεκαετίες και η αμερικανική
εξωτερική πολιτική. Θανάσιμος εχ-
θρός των ΗΠΑ και εν γένει της πο-
λιτισμένης ανθρωπότητος ήταν ο
Σαντάμ Χουσεΐν του Ιράκ, ο Χαφέζ
αλ Ασαντ της Συρίας και σήμερα
ο Βλαντιμίρ Πούτιν.

Ο κ. Τραμπ έσπασε την παρά-
δοση αυτή, δίχως να εξυπηρετεί

τα ρωσικά συμφέροντα ή τις φιλο-
δοξίες τους προέδρου Πούτιν.
Απλώς ανησυχεί δικαίως για μια
κλιμάκωση του ουκρανικού πολέ-
μου ακόμη και με χρήση πυρηνι-
κών. Και ήταν τραχύς αλλά σαφέ-
στατος όταν απευθυνόμενος στον
πρόεδρο Ζελένσκι είπε ότι «τζογάρει
να προκαλέσει Γ΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο».

Κινούμενος στην εκ διαμέτρου
αντίθετη κατεύθυνση, ο βοναπαρ-
τιστής πρόεδρος της Γαλλίας Εμα-
νουέλ Μακρόν διεκήρυξε ως ει
«αστραγαλίζων μετά παίδων» επέ-
κταση της πυρηνικής ομπρέλας
της χώρας του στη Γερμανία, για
να εισπράξει τα ειρωνικά σχόλια
του προέδρου Πούτιν.

Προσεκτικότερος ο Βρετανός
πρωθυπουργός σερ Κιρ Στράμερ
επέλεξε να διαδραματίσει ρόλο εν-
διαμέσου Ουάσιγκτον και Ευρώπης,
δίχως να διακινδυνεύσει πυρηνική
κάλυψη της Ευρώπης. Δεν υποδύε-
ται τον ρόλο του Ουίνστον Τσώρ-
τσιλ. Το παράδειγμα της Μάργκαρετ
Θάτσερ έχει μάλλον υπ’ όψιν του,
η οποία μετά την εισβολή της Αρ-
γεντινής στα Φώκλαντ τον Απρίλιο
του 1982 εκήρυξε τον πόλεμο και
έπειτα από ένα χρόνο κέρδισε για
μία φορά ακόμη τις εκλογές.

Πολύς ο λόγος περί αναπτύξεως
ευρωπαϊκής ειρηνευτικής δυνάμεως
στην Ουκρανία μετά το τέλος του
πολέμου. Δεν θα είναι όμως του
τύπου των ειρηνευτικών δυνάμεων
στην Κύπρο, οι άνδρες των οποίων
έχουν ανάγκη ενός «μπερέ» και
αντηλιακών. Θα είναι δύναμη τα-
ξιαρχίας, μάχιμης, με σοβαρό κίν-
δυνο εμπλοκής.

Ας αφήσουν, λοιπόν, ταπεινού-
μενοι τον πρόεδρο Τραμπ να επε-
ξεργασθεί μία συμφωνία, όπως
εξάλλου ταπεινώθηκαν όταν ακο-
λούθησαν τον πρόεδρο Τζο Μπάιν-
τεν εμπλεκόμενοι στον ρωσοου-
κρανικό πόλεμο, για να εισπράξουν
όσα εισέπραξαν έως τώρα.

Βοναπαρτισμοί της Ε.Ε.
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Ας πούμε σχηματικά
ότι η Πενταμερής εί-
ναι το 50% του Κυ-
πριακού, το υπόλοιπο,
ως πλαίσιο που το κι-
νεί, βρίσκεται στις

σχέσεις Ε.Ε.-Τουρκίας. Στη συγκυρία,
η αναβάθμιση της ευρωτουρκικής
σχέσης. Τηλεφώνημα ανάμεσα σε
Τ. Ερντογάν - Αντόνιο Κόστα, συ-
ζητήσεις και με την Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, προ δύο περίπου μηνών.
Τίτλοι και αριθμοί ζαλίζουν: 

Ρεπορτάζ, Π. Ξανθούλης, Καθη-
μερινή, 2/3: «Εκπόνηση οδικού χάρ-
τη για αναζωογόνηση όλου του φά-
σματος των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων, κάτι που συνεπάγεται την
επανέναρξη και των ενταξιακών
διαπραγματεύσεων της Τουρκίας,
οι οποίες κρίθηκε ότι βρίσκονται
σε αδιέξοδο από το 2018.

• Συμμετοχή της Τουρκίας στον
σχεδιασμό της πολιτικής άμυνας
και ασφάλειας της Ε.Ε.

• Δρομολόγηση της αναβάθμισης
της Τελωνειακής Ένωσης της Τουρ-
κίας που εκτιμάται ότι θα υπερδι-
πλασιάσει τον όγκο ευρωτουρκικών
εμπορικών συναλλαγών που το 2023
ανήλθε σε 206 δισεκατομμύρια ευ-
ρώ.

• Τερματισμός της υποχρέωσης
θεωρήσεων διαβατηρίων. Η Ε.Ε. εμ-
φανίζεται έτοιμη να παράσχει “δι-
ευκολύνσεις” για φοιτητές και επι-
χειρηματίες. 

• Υπογραφή Περιεκτικής Αερο-
πορικής Συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρκίας»

Η τρέχουσα ε/κ πολιτική δεν μπο-
ρεί να αντιμετωπίσει αυτά τα ζητή-

ματα. Ο λόγος απλός: η κατάκτηση
της ένταξης και η αντιμετώπιση
των δύο κρίσιμων στοιχημάτων της,
δεν πέρασε από τη Λευκωσία. Τα
διαχειρίστηκαν ο Γ. Κρανιδιώτης
το 1995 και ο Κ. Σημίτης το 1999.
Έτσι το πολιτικό μας προσωπικό
δεν εκπαιδεύτηκε στην τέχνη της
διεκδίκησης μέσα στο κοινοτικό
πλαίσιο, δεν εκπαιδεύτηκε να σχε-
διάζει μόνο του, να προσπαθήσει,
να φάει τα μούτρα του, να κερδίσει
κ.λπ. Έμεινε στις γενικολογίες, ζη-
τούσε το άριστο και κρυβόταν στα
δύσκολα – θα πετούσε αλλού ευθύ-
νες, αυτή τα «είπε», κ.λπ.

Ειδικότερα, 1995, οι συζητήσεις
για την Τ.Ε. Τουρκίας-Ε.Ε. Ο Γ. Κρα-
νιδιώτης σε παρέμβασή του στο
Συμβούλιο Υπουργών, 19 Δεκεμβρίου
1994, είπε μεταξύ άλλων: «Η Ελλάδα
θεωρεί ότι η Τ.Ε. με την Τουρκία
συνιστά ένα ποιοτικό βήμα μπροστά
στις σχέσεις Τουρκίας-Ε.Ε., και έχει
σημαντικό πολιτικό χαρακτήρα.
Ωστόσο, η Ελλάδα δεν θα συμφω-
νήσει στην Τ.Ε. με την Τουρκία,
εκτός και αν πάρει σε αντάλλαγμα
κάτι στην Κύπρο. Αν οι εταίροι μας
είναι τόσο πρόθυμοι για αυτή τη
συμφωνία, πρέπει να λάβουν σοβαρά
υπόψη τους κάποιες από τις ελλη-
νικές απαιτήσεις…».

Ο Γ. Κρανιδιώτης, αφού πήρε τον
ορισμό ημερομηνίας για έναρξη εν-
ταξιακών συνομιλιών για την Κύπρο,
ήρε τις ενστάσεις του για την ανα-
βάθμιση της Τ.Ε.-Τουρκίας-Ε.Ε. Κα-
μία πολιτική δύναμη στη νήσο δεν
στήριξε τους χειρισμούς Κρανιδιώτη. 

Σήμερα επανέρχεται μετά από

30 χρόνια η ίδια θεματολογία – ανα-
βάθμιση της Τ.Ε. Τουρκίας-Ε.Ε. Βέ-
βαια, σε άλλες συνθήκες. 

1. Ο καταλυτικός ρόλος αυτή τη
φορά ανήκει στη Λευκωσία, σχέδιο,
κινητοποίηση, πολιτική του συγ-
κεκριμένου.

2. Η ελληνική κυβέρνηση δεν θα
πάρει πρωτοβουλίες, αν όμως η Κύ-
προς κινηθεί, θα τη στηρίξει.

3. Η Κύπρος χρειάζεται να απο-
γαλακτιστεί, να σχεδιάσει δικές της
πρωτοβουλίες, να δείξει ότι έμαθε.

Δύο θέματα που και κατά μια πο-
λύ σπάνια χρονική σύμπτωση, συμ-
βαδίζουν: Τ.Ε. Τουρκίας-Ε.Ε., Κυ-
πριακό Πενταμερής στη Γενεύη,
17-18/3. Μπορεί να είναι συγκοινω-
νούντα δοχεία, μόνο αν η Λευκωσία
ενδιαφέρεται να αξιοποιήσει τη δι-
πλωματική σκέψη Κρανιδιώτη.

Βέβαια αυτό δεν γίνεται στο κενό,
μόνο πάνω σε πολύ συγκεκριμένες
πτυχές, όπως λ.χ. ενδεχόμενες ει-
σηγήσεις για αλλαγές στο Πλαίσιο
Γκουτέρες που δεν θα αλλάζουν την
κύρια φιλοσοφία του. 

Ειδικότερα, Γενεύη, 17-18 Μαρ-
τίου: Το τρίπτυχο «στρατεύματα,
επεμβατικά δικαιώματα, μία ψήφος»,
τα δύο πρώτα για την ε/κ, το τρίτο
για την τ/κ πλευρά, θα κυριαρχήσουν
στη διαβούλευση των δύο ημερών.
Ο πιο επωφελής στόχος για την Κύ-
προ είναι η ανάκτηση του διαπραγ-
ματευτικού κεκτημένου, όπως δια-
γράφεται μέσα στις πρόνοιες τού
από τα Έξι Σημεία «Πλαισίου Γκου-
τέρες»:

Σημείο 1. «Χρειαζόμαστε τον τερ-
ματισμό του μονομερούς επεμβα-

τικού δικαιώματος και της Συνθήκης
Εγγυήσεως. Οι εγγυήτριες δυνάμεις
δεν μπορούν να εφαρμόσουν και
να εποπτεύουν τους εαυτούς τους».

Σημείο 2: «Σχετικά με τα στρα-
τεύματα, δραστική μείωση από την
πρώτη ημέρα. Και μετά σε ένα χα-
μηλό αριθμό, για να φτάσουμε τα
επίπεδα των στρατευμάτων του
1960». Το κεφάλαιο «καθολική ψη-
φοφορία, στάθμιση στο 20%, με τη
μία θετική ψήφο» συνιστά κομβικό
σημείο για όλο το πακέτο. Εμφανώς
βελτιώνει ουσιωδώς τις πρόνοιες
στο σύστημα αποφάσεων του ’60
– βέτο εφ’ όλης της ύλης από πρό-
εδρο/αντιπρόεδρο, συν ξεχωριστές
διαδικασίες εκλογής τους.

Η συμφωνία για καθολική ψη-
φοφορία των Κυπρίων με στάθμιση
της ψήφου στο 20% για να μην εκλέ-
γουν οι Ε/κ και τον αντιπρόεδρο,
συνιστά μία εξαιρετικά προοδευτική
εξέλιξη. Με τη στάθμιση, πρώτο
ρόλο θα έχουν όσοι πολιτικοί δια-
θέτουν παγκύπρια απήχηση, γι’
αυτό και απορρίπτουν την πρόνοια
αυτή οι οπαδοί της χωριστικής πο-
λιτικής. 

Πίσω στη μεγάλη εικόνα. Ανα-
βάθμιση της ευρωτουρκικής σχέσης
έναντι επίλυσης. Τ. Ερντογάν με
Αντόνιο Κόστα και Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν. Η τάση στην Ε.Ε. για
εκσυγχρονισμό της Τ.Ε. Τουρκίας-
Ε.Ε. είναι σαρωτική. Μπορεί να είναι
και το κυπριακό πλεονέκτημα, εφό-
σον δούμε τον καταιγισμό των γε-
ωπολιτικών αλλαγών ως ευκαιρία.

Καταιγισμός με ευκαιρία
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Διασώστες επί το έργον μετά από ρωσικό βομβαρδισμό στο Χάρκοβο της βορειοανατολικής Ουκρανίας. Τουλάχιστον οκτώ άνθρω-
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Ως Αμερικανίδα που ζει στην Κύπρο, έχω παρα-
κολουθήσει πώς εξελίχθηκε ο τρόπος ηγεσίας
της χώρας μου υπό τον Ντόναλντ Τραμπ, αλλά
τίποτα δεν με είχε προετοιμάσει αρκετά για την
πρόσφατη συνάντηση στο Οβάλ Γραφείο μεταξύ
του Ντόναλντ Τραμπ, του αντιπροέδρου Βανς

και του Ουκρανού προέδρου Βολοντιμίρ Ζελένσκι. Ήταν ανα-
τριχιαστικό. Αυτό που θα έπρεπε να ήταν μια σοβαρή διπλωματική
συνομιλία μετατράπηκε σε μια αμήχανη μάχη εξουσίας, με τον
κ. Τραμπ και τον κ. Βανς να κατηγορούν τον κ. Ζελένσκι ότι
δεν έδειξε αρκετή ευγνωμοσύνη για τη στρατιωτική βοήθεια
των ΗΠΑ που εστάλη στην Ουκρανία, για να πολεμήσει τη
Ρωσία. Παρακολουθώντας τη συνάντηση, δεν μπορούσα να
σκεφτώ τι έπρεπε να είχε κάνει ο Ουκρανός πρόεδρος. Να γο-
νατίσει, με τα χέρια υψωμένα, λέγοντας ευχαριστώ;

Ο Ζελένσκι, εμφανώς σε άβολη θέση, αναγκάστηκε να αμυνθεί
μπροστά στις κάμερες. Διόρθωσε τον Τραμπ για τη χρονιά που
η Ρωσία εισέβαλε στην Ουκρανία –ο Τραμπ είπε λανθασμένα
το 2015, στην πραγματικότητα ήταν το 2014– και στη συνέχεια
ρώτησε τον Βανς, μάλλον επιδεικτικά, αν είχε πατήσει ποτέ το
πόδι του στην Ουκρανία. Ήταν μια τολμηρή κίνηση, αλλά η
γλώσσα του σώματός του έλεγε μια διαφορετική ιστορία. Καθόταν
σχεδόν στην άκρη της πολυθρόνας, σχεδόν σαν να ήταν έτοιμος
να βγει έξω. Μπορείς να τον κατηγορήσεις; Βλέποντας αυτό
να συμβαίνει, ήταν δύσκολο να μην αναρωτηθεί κάποιος: Τι
θα συμβεί μετά, ένα αναγκαστικό τάιμ άουτ για ανασυγκρότηση
από πλευράς της Ουκρανίας; Αυτό που πραγματικά έκανε αυτή
τη συζήτηση τόσο άβολη, όμως, ήταν η έντονη ανισορροπία
ισχύος. Αν ο κ. Τραμπ είχε φερθεί με αυτόν τον τρόπο στον
Ρώσο πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν, ο κ. Πούτιν θα είχε αντιδράσει
εντελώς διαφορετικά και μάλλον θα προετοιμαζόμασταν για
τον Τρίτο Παγκόσμιο Πόλεμο. Αλλά δεδομένου ότι η Ουκρανία
δεν είναι ούτε Ρωσία ή ΗΠΑ, ήταν ένας εύκολος στόχος για πα-
ρόμοιο εκφοβισμό. Ήταν σαν να βλέπεις τον νταή της παιδικής
χαράς να επιδεικνύει τη δύναμή του, γνωρίζοντας ότι το άλλο
παιδί δεν έχει άλλη επιλογή από το να κάνει πίσω. Και αυτό
ακριβώς έκανε ο Ζελένσκι, αν και η γλώσσα του σώματός του
ούρλιαζε ότι δεν ήταν σίγουρος τι έπρεπε να πράξει… να κλάψει
ή να παραδοθεί…

Η σκηνή στο Οβάλ Γραφείο μού θύμισε την πρόσφατη συ-
νέντευξή μου με τον John Koenig, τον πρώην πρέσβη των ΗΠΑ
στην Κύπρο. Μου είχε πει ότι, πριν από μήνες, έλεγε στους Ευ-
ρωπαίους φίλους του να σταματήσουν να βασίζονται στην Αμε-
ρική. Ο κ. Koenig είδε αυτή την αλλαγή να έρχεται πολύ πριν
καν ο Τραμπ αναλάβει τα καθήκοντά του. Σύμφωνα με τον κ.
Koenig, οι ΗΠΑ δεν είναι πλέον ο αξιόπιστος σύμμαχος που
ήταν κάποτε. Αν αυτό δεν ήταν ξεκάθαρο πριν, είναι σίγουρα
τώρα. Δεν έχει να κάνει πλέον με συνεργασία και αμοιβαίο
σεβασμό – έχει να κάνει με την επίδειξη των μπράτσων και της
δύναμής σου, και να βάλεις τους συμμάχους σε άβολες θέσεις.
Ποιος χρειάζεται τη διπλωματία όταν έχεις μια καλή, παλιομοδίτικη
δημόσια επίπληξη;

Όλο αυτό μου θύμισε επίσης πόσο έχει αλλάξει η παγκόσμια
δυναμική υπό την ηγεσία του Τραμπ. Η Αμερική, που κάποτε
θεωρείτο παγκόσμια δύναμη σταθερότητας, είναι τώρα τόσο
απρόβλεπτη όσο ένα μικρό παιδί, που κρατάει ένα γεμάτο όπλο.
Το στιλ ηγεσίας του Τραμπ ταιριάζει λιγότερο για ουσιαστικό
διάλογο και περισσότερο για τη διεκδίκηση της κυριαρχίας.
Καμία προσπάθεια συναντίληψης, καμία προσπάθεια οικοδόμησης
σχέσεων – απλώς επίδειξη δύναμης για να υπενθυμίσει στον
Ζελένσκι (και σε οποιονδήποτε άλλο) ποιος είναι πραγματικά
ο κύριος της κατάστασης… και σίγουρα δεν είναι ο Ζελένσκι.
Για την Ευρώπη, αυτό το συμβάν πρέπει να είναι στιγμή αφύ-
πνισης. Εάν οι ΗΠΑ δεν είναι πλέον αξιόπιστος σύμμαχος, ίσως
είναι καιρός να αρχίσετε να σκέφτεστε τη δική σας αμυντική
στρατηγική – ειδικά αν δεν θέλετε να καταλήξετε σε αδιέξοδο
στην επόμενη μεγάλη παγκόσμια συνάντηση. Η Ευρώπη πρέπει
να αναλάβει τον έλεγχο του μέλλοντός της, ξεκινώντας από
την ενίσχυση της άμυνάς της και τη δημιουργία ισχυρότερων
περιφερειακών εταιρικών σχέσεων. Ποιος θα φανταζόταν ότι
οι ΗΠΑ θα ήταν αυτές που θα έδειχναν στην Ευρώπη πώς να
μην ηγείται;

Ως Αμερικανίδα δεν μπορώ παρά να νιώθω απογοητευμένη.
Η προσέγγιση του Τραμπ στις εξωτερικές σχέσεις δεν είναι
απλώς ενοχλητική – είναι επιζήμια για τις ΗΠΑ στην παγκόσμια
σκηνή. Έχουμε γίνει μια χώρα που χρησιμοποιεί τη δύναμη
για να εκφοβίσει, αντί να οικοδομήσει μόνιμες σχέσεις.  

Μία συνάντηση
για γερά νεύρα

Της ΣΙΜΕΪΝ ΜΠΟΥΣΝΕΛ

bushnells@kathimerini.com.cy

Οι ηγέτες της Ευρώ-
πης με πολλή δυσκο-
λία άρχισαν να δέχον-
ται πως το καθεστώς
που χτίζει γύρω του
ο Ντόναλντ Τραμπ

δεν είναι φιλικό προς την Ευρώπη
στην καλύτερη περίπτωση, και σύμ-
μαχος του καθεστώτος Πούτιν στον
διαμελισμό μιας ευρωπαϊκής χώρας,
στη χειρότερη. Μετά από αρκετές
εβδομάδες εκκλήσεων στην ιερό-
τητα των διατλαντικών δεσμών, με
την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν να
προσπαθεί να αναδείξει την αν-
θρώπινη διάσταση των στατιστικών
για τα τρισεκατομμύρια διατλαν-
τικού εμπορίου μέσω των σχέσεων
των επιχειρήσεων, α ναι, και των
πολιτών, οι ηγέτες της Ε.Ε. άρχισαν
να αντιλαμβάνονται στην πράξη τι
συμβαίνει.

Και άρχισαν να κάνουν αυτό
που κάνουν καλύτερα, και που στο
τέλος αποδίδει, αν και πάντα με

μια καθυστέρηση που κοστίζει
στην Ευρώπη ζωές, αξιοπρέπεια
και στο τέλος-τέλος, χρήμα: άρχισαν
τις συναντήσεις και τις διεργασίες.

Η έκτακτη Σύνοδος Κορυφής
της Πέμπτης ήταν μεν επιτυχία
όσον αφορά τη συμφωνημένη πρό-
οδο σε απτά μέτρα που αποδίδουν
ευρώ και επενδύσεις για τόνωση
της ευρωπαϊκής αμυντικής βιομη-
χανίας. Ώστε μια ήπειρος 27 χωρών,
συλλογικά πιο ευημερούσες και
ισχυρές από τη Ρωσία του Βλαντιμίρ
Πούτιν, να σταθεί στα δικά της πό-
δια. Απέναντι στη Μόσχα, αλλά και
ενδεχομένως οποιονδήποτε άλλον,
από το Πεκίνο μέχρι και –πού ξέ-
ρεις– την Ουάσινγκτον.

Η σύνοδος ήταν δε αποτυχία
όσον αφορά το στοίχημα η Ε.Ε. να
βγει με μια ισχυρή φωνή για το πώς
βλέπει και προωθεί τον εαυτό της
όχι μόνο ως οικονομικός αλλά και
ως γεωπολιτικός παίχτης, αν δηλαδή
θα είναι ακόμα μία από τις μεγάλες

δυνάμεις, ή αν παραμένει εγκλω-
βισμένη μεταξύ της φθίνουσας
ισχύος των ΗΠΑ και της αυξανό-
μενης ισχύος της Κίνας (ο Πούτιν
μπορεί να φαντάζεται και να θέλει
τη Ρωσία να είναι μεγάλη δύναμη,
όμως τα νούμερα δεν βγαίνουν).

Αυτή είναι και η μεγάλη εικόνα,
το πολυβασανισμένο παροιμιώδες
δάσος, ενώ Προεδρικό και ΑΚΕΛ
κοντράρονται για το παροιμιώδες
και χτυπημένο από συνεχή ρητο-
ρικά σκάγια δέντρο. Το ΑΚΕΛ θα
μπορούσε να έχει ουσιαστική κρι-
τική να ασκήσει εστιάζοντας από
την αρχή στο παραφούσκωμα από
το Προεδρικό της στάσης της Κύ-
πρου για να αποφευχθεί η Τουρκία
να αναδειχθεί σε παίκτη στο νέο
σκηνικό ασφάλειας της Ευρώπης. 

Ωστόσο, το ΑΚΕΛ ξεκίνησε τον
χαρτοπόλεμο μιλώντας για τη στρα-
τιωτικοποίηση της Ευρώπης, σε
μια εποχή όπου για πρώτη φορά η
Ευρώπη κινδυνεύει να βρεθεί απρο-

στάτευτη μεταξύ μιας ακροδεξιάς
ιμπεριαλιστικής και νεο-ορθόδοξης
Ρωσίας, μιας αυταρχικής υπερκα-
πιταλιστικής με κόκκινη επίφαση
Κίνας, και των ΗΠΑ που έχουν
πάρει επικίνδυνους δρόμους.

Το Προεδρικό απάντησε με ευ-
κολία, κατηγορώντας την άλλη
πλευρά για δογματικές προσεγγί-
σεις, και προτάσσοντας το ότι η
Κύπρος παίρνει πρωτοβουλίες και
δεν μένει στον απομονωτισμό. Για
το πρώτο έχει δίκαιο – είναι πάντα
το αδύναμο σημείο του ΑΚΕΛ, και
έχει δίκαιο ακόμα και για το δεύ-
τερο, για τον τρόπο με τον οποίο
η κυβέρνηση είναι ενεργή τουλά-
χιστον στην εξωτερική της πολιτική
(δεν ξέρουμε ακριβώς πώς να πε-
ριγράψουμε αυτό που είναι στην
εσωτερική πολιτική εκτός από –
κατά το ηπιότερο– ασυντόνιστη).

Ο απομονωτισμός στον οποίο
αναφέρθηκε ο κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος Κωνσταντίνος Λετυμ-

πιώτης, δεν ξέρουμε σε τι αναφέ-
ρεται, γιατί η Κύπρος δεν ήταν ποτέ
μια χώρα που θα μπορούσε να απο-
συρθεί από τη διεθνή σκηνή. Και
ως κατηγορία δεν φαίνεται να τεκ-
μηριώνεται από την αρχική τοπο-
θέτηση του ΑΚΕΛ.

Τέλος πάντων, και για να μην
κουραζόμαστε με τον χαρτοπόλεμο
δηλώσεων που δεν αφορούν ου-
σιαστικά κανέναν εκτός από τα
στενά ακροατήρια των αντιμαχό-
μενων, η δήλωση που ακολούθησε
από τον εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ,
Γιώργο Κουκουμά, χτυπούσε εκεί
που χωράει σχολιασμός στους στό-
χους και τα αποτελέσματα της προ-
σέγγισης της Κύπρου: δηλαδή την
καλλιέργεια μιας εικόνας για το
εσωτερικό ακροατήριο, από το κτή-
ριο Europa των Βρυξελλών, πως η
Κύπρος μπορούσε να αφήσει την
Τουρκία εκτός νυμφώνος στη συ-
ζήτηση για το μέλλον της ασφάλειας
της Ευρώπης. Η αναφορά των συμ-

περασμάτων την οποία διεκδικεί
η κυβέρνηση ως επιτυχία δεν ανα-
φέρεται στην Ανατολική Μεσόγειο
ή στην Τουρκία. Όμως ανοίγει το
κάδρο των απειλών προς την ασφά-
λεια όλης της Ε.Ε. στις απειλές σε
όλα τα σύνορά της, πέρα από την
υπαρκτή απειλή της Ρωσίας. Είναι
ένα πρακτικό εργαλείο για την άντ-
ληση κονδυλίων, αλλά και συμβο-
λικό για μια Κύπρο που συχνά (όχι
άδικα) θεωρείται μονοθεματική και
εμμονική. Και στις διακομματικές
διαμάχες, καλό είναι να βλέπουμε
το δάσος. Οι μεν να μην ακυρώνουν
κάθε εξέλιξη κολλημένοι σε ένα
φαντασιακό που δεν τους επιτρέπει
να είναι η αποτελεσματική αντι-
πολίτευση που χρειαζόμαστε, και
οι δε να μην πουλούν τις ρούχινες
κορδέλες για μεταξωτές, γιατί μετά
ακόμα και οι πρακτικές ρούχινες
κορδέλες φαντάζουν φύκια.

Διατλαντικοί και διακομματικοί
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Τι δίνει άραγε στον
πρόεδρο Τραμπ το δι-
καίωμα να καταστρα-
τηγεί όλους τους κα-
νόνες της πολιτικής
ευπρέπειας τόσο εν-

τός των ΗΠΑ όσο και εκτός; Τι του
δίνει το δικαίωμα στη χυδαιότητα
και την κακοήθεια; Τι του επιτρέπει
να συμπεριφέρεται σαν ειδεχθής
δικτάτορας, ενώ ηγείται της μεγα-
λύτερης δημοκρατίας στον κόσμο,
αυτής που μέχρι χθες πιστεύαμε
ότι ήταν η ηγέτιδα δύναμη του
ελεύθερου κόσμου; Θα μπορούσε
ο Τραμπ να μετατρέψει την Αμερική
σε παγκόσμιας εμβέλειας ολοκλη-
ρωτισμό; Υπάρχει κάποιο δομικό
στοιχείο που επιτρέπει αυτή τη με-
τατροπή ή είναι απλώς συγκυρία;
Δυστυχώς, όπως χαρακτηριστικά
αναλύει ο Αλέξις ντε Τοκβίλ, στα
1830, η δομική αδυναμία των ΗΠΑ
είναι «η τυραννία της πλειοψηφίας»:
«Η ίδια η ουσία των δημοκρατικών
κυβερνήσεων είναι ότι η κυριαρχία
της πλειοψηφίας είναι απόλυτη. 

Διότι, στις δημοκρατίες, τίποτε
πλην της πλειοψηφίας δεν μπορεί
να προβάλει αντίσταση. Εκτός αυ-
τού, τα περισσότερα αμερικανικά

συντάγματα προσπάθησαν να αυ-
ξήσουν τεχνητά αυτή τη φυσική
δύναμη της πλειοψηφίας. […] Αρ-
κετές ιδιαίτερες συνθήκες στην
Αμερική τείνουν επίσης να κάνουν
τη δύναμη της πλειοψηφίας όχι
μόνο κυρίαρχη, αλλά και αήττητη.
[…] Αυτό που επικρίνω περισσό-
τερο στο δημοκρατικό πολίτευμα,
όπως αυτό έχει οργανωθεί στις
Ηνωμένες Πολιτείες, δεν είναι ότι
είναι αδύναμο, όπως ισχυρίζονται
πολλοί στην Ευρώπη, αλλά, αντί-
θετα, ότι είναι παντοδύναμο. Και
αυτό που με απωθεί περισσότερο
στην Αμερική δεν είναι η ακραία
ελευθερία που βασιλεύει εκεί, αλλά,
αντιθέτως, η απουσία ουσιαστικών
εγγυήσεων κατά της τυραννίας».

Τόσο εντός των αμερικανικών
συνόρων όσο και εκτός, η απολυ-
ταρχία του Τραμπ βρίσκει σταθερό
θεμέλιο στην τυραννία της πλει-
οψηφίας του αμερικανικού λαού.
Ο Τραμπ είναι τρόπον τινά η φωνή
της. Εκτός των συνόρων, η φωνή
αυτή διακηρύσσει ότι μόνο αυτή
υπάρχει, και μπροστά της οφείλει
να σιωπά και να υποτάσσεται η αν-
θρωπότητα. Γράφει ο Τοκβίλ:
«Υπάρχει ένας καθολικός νόμος

που έχει θεσπιστεί, ή τουλάχιστον
υιοθετηθεί, όχι μόνο από την πλει-
οψηφία του κάθε λαού, αλλά από
την πλειοψηφία όλων των ανθρώ-
πων. Αυτός ο νόμος είναι η δικαιο-
σύνη. Έτσι, η δικαιοσύνη αποτελεί
το όριο του δικαιώματος κάθε λαού
να διατάζει. […] Όταν αρνούμαι
να υπακούσω σε έναν άδικο νόμο,
δεν αρνούμαι το δικαίωμα μιας
εθνικής πλειοψηφίας να διατάσσει.
Απλώς επικαλούμαι, πέρα από την
κυριαρχία του κάθε έθνους, την
κυριαρχία του ανθρώπινου γένους».
Εντός των συνόρων, η φωνή αυτή
φιμώνει όλες τις υπόλοιπες: «Όταν
ένα άτομο ή μια κοινωνική ομάδα
υφίσταται μια αδικία στις Ηνωμένες
Πολιτείες, σε ποιον θέλετε να προ-

σφύγει; Στην κοινή γνώμη; Αυτή
είναι που διαμορφώνει την πλει-
οψηφία. Στο νομοθετικό σώμα; Εκ-
προσωπεί την πλειοψηφία και την
υπακούει τυφλά. Στην εκτελεστική
εξουσία; Εκλέγεται από την πλει-
οψηφία και την υπηρετεί ως πα-
θητικό όργανο. Στην αστυνομία;
Η αστυνομία δεν είναι τίποτε άλλο
από την πλειοψηφία υπό τα όπλα.
Στους ενόρκους; Οι ένορκοι είναι
η πλειοψηφία που έχει το δικαίωμα
να εκδίδει αποφάσεις. Οι ίδιοι οι
δικαστές, σε ορισμένες πολιτείες,
εκλέγονται από την πλειοψηφία.
Επομένως, όσο άδικο ή παράλογο
και αν είναι το μέτρο που σας πλήτ-
τει, πρέπει να υποταχθείτε ή να
φύγετε. Τι άλλο είναι αυτό, αν όχι
η ίδια η ψυχή της τυραννίας υπό
τη μορφή της ελευθερίας;»

Ακόμη πιο ριζική είναι η κριτική
του Τοκβίλ για την ελευθερία της
σκέψης στις ΗΠΑ: «Δεν γνωρίζω
καμία χώρα όπου, σε γενικές γραμ-
μές, να επικρατεί λιγότερη ανεξαρ-
τησία του πνεύματος και λιγότερη
πραγματική ελευθερία της συζή-
τησης από ό,τι στην Αμερική. […]
Στην Αμερική, η πλειοψηφία χαράζει
έναν τρομερό κύκλο γύρω από τη

σκέψη. Εντός των ορίων του κύκλου,
ο κάθε συγγραφέας είναι ελεύθερος,
αλλά αλίμονό του αν τολμήσει να
τα παραβιάσει. Δεν είναι ότι έχει
να φοβηθεί μια αυτόφωρη διαδι-
κασία, αλλά είναι εκτεθειμένος σε
κάθε είδους δυσάρεστα πράγματα
και σε καθημερινές διώξεις. […]
Πριν δημοσιεύσει τις απόψεις του,
πίστευε ότι είχε κάποιους οπαδούς.
Πλέον, φαίνεται ότι δεν τους έχει
πια. Γιατί εκείνοι που τον κατακρί-
νουν μιλούν ανοιχτά, ενώ εκείνοι
που σκέφτονται όπως εκείνος, χωρίς
να έχουν το θάρρος του, σιωπούν
και αποστασιοποιούνται. Στο τέλος
επιστρέφει στη σιωπή, σαν να νιώθει
τύψεις που είπε την αλήθεια».

Ο μηχανισμός καταστολής της
ελευθερίας που χρησιμοποιεί ο
Τραμπ είναι η πεμπτουσία της δη-
μοκρατικής τυραννίας της πλει-
οψηφίας: «Οι πρίγκιπες χρησιμο-
ποιούσαν ωμή, “υλική”, βία. Οι δη-
μοκρατικές κοινωνίες του σήμερα
έχουν καταστήσει τη βία τόσο υλική
όσο και πνευματική […]. Ο παλαιός
δεσποτισμός, για να φτάσει στην
ψυχή, χτυπούσε ωμά το σώμα. Και
η ψυχή, ξεφεύγοντας, υψωνόταν
ένδοξα πάνω από αυτό. Αλλά στις

δημοκρατικές κοινωνίες, η τυραννία
είναι διαφορετική. Εγκαταλείπει
το σώμα και πηγαίνει κατευθείαν
στην ψυχή. Ο αφέντης δεν λέει:
“Θα σκεφτείς όπως εγώ ή θα πε-
θάνεις”. Λέει: “Η ζωή σου, τα αγαθά
σου, τα πάντα παραμένουν στην
ιδιοκτησία σου, αλλά από σήμερα
είσαι ξένος ανάμεσά μας. Θα δια-
τηρήσεις τα προνόμιά σου ως πο-
λίτης, αλλά θα σου είναι πλέον
άχρηστα. Αν αναζητείς τη συνα-
ναστροφή των συμπολιτών σου,
αυτοί θα σε αποστρέφονται. […]
Θα παραμείνεις ανάμεσα στους αν-
θρώπους, αλλά θα χάσεις την αν-
θρωπιά σου. Θα σου συμπεριφέ-
ρονται σαν να είσαι μίασμα. Ακόμη
και εκείνοι που πιστεύουν στην
αθωότητά σου θα σε εγκαταλεί-
ψουν, γιατί θα φοβούνται μην πά-
θουν τα ίδια. Πήγαινε στο καλό.
Σου χαρίζω τη ζωή, αλλά η ζωή που
σου αφήνω είναι χειρότερη από
τον θάνατο”». Είναι άραγε τυχαίο
ότι καμία φωνή εντός της Αμερικής
δεν ορθώνεται κατά του Τραμπ;  

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής Πολιτικής και Κοινωνικής Φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ισότητα των φύλων – γιατί μιλάμε ακόμη γι’ αυτήν;
Των ΕΛΕΟΝΩΡΑΣ ΜΕΛΕΤΗ, ΛΟΥΚΑ ΦΟΥΡΛΑ και ΜΙΧΑΛΗ ΧΑΤΖΗΠΑΝΤΕΛΑ

Ασπρομάλληδες και
καραφλοί, όταν ακούν
τη λέξη διατάγματα,
σηκώνονται οι τρίχες
της κεφαλής τους.
Όσοι γεύτηκαν τους
πικρούς καρπούς της

χούντας των Αθηνών ακόμη κλαίνε
και οδύρονται. Οι δικτάτορες κυ-
βέρνησαν την Ελλάδα με διατάγματα.
Μπορεί να έφτιαξαν δρόμους και να
έκτισαν νοσοκομεία, αλλά έφεραν
και την καταστροφή της Κύπρου
και την ταπείνωση του Ελληνισμού.
Στην Κύπρο, τα τελευταία χρόνια η
Βουλή των Αντιπροσώπων όλο και
πιο συχνά απεμπολεί δικές της εξου-
σίες και δίνει το δικαίωμα στην κυ-
βέρνηση να εκδίδει διατάγματα. Η
διαφορά μεταξύ νομοθεσιών και δια-
ταγμάτων είναι ουσιαστική και όχι
τυπική. Τα διατάγματα αγγίζουν και
ξεπερνούν, σε πολλές περιπτώσεις,
τις συνταγματικές διατάξεις περί
διαχωρισμού των εξουσιών. 

Οι νομοθεσίες ουσιαστικά θέτουν
το πλαίσιο μέσα στο οποίο μπορεί
να κινηθεί η εκτελεστική εξουσία.
Τα διατάγματα ουσιαστικά δίνουν
το δικαίωμα στην εκτελεστική εξου-
σία να ενεργεί χωρίς νομοθετικό
πλαίσιο. Οι δικηγόροι, παλαιοί και
νέοι, διχάζονται για τη συνταγμα-
τικότητα των διαταγμάτων και ίσως
σε κάποια στιγμή θα κληθεί το Συν-
ταγματικό Δικαστήριο να ξεκαθαρίσει
το θέμα. Τα νομοσχέδια ετοιμάζονται
από την κυβέρνηση και οι προτάσεις
νόμου από τους βουλευτές. Ωστόσο,
για να καταστούν νόμοι, θα πρέπει
να εγκριθούν από την Ολομέλεια
της Βουλής και να υπογραφούν από
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Σε
περίπτωση διαφωνιών, υπάρχει και
ο δρόμος του Ανώτατου Δικαστηρίου,
ο οποίος είναι και ο τελικός κριτής
της νομιμότητας μιας νομοθεσίας,
στη βάση των προνοιών του Συν-
τάγματος. Τελευταία δύσκολη υπό-
θεση, τα διατάγματα για τα προβλη-
ματικά εξαρτήματα αυτοκινήτων
και κυρίως για τους αερόσακους «ΤΑ-
ΚΑΤΑ», διατάγματα τα οποία οδή-
γησαν σε ένα πραγματικό μπάχαλο.
Οι εισαγωγείς ή διανομείς αυτοκι-
νήτων, όπως και αν λέγονται, φαί-
νεται ότι «παίζουν πελλόν» εδώ και
πολλά χρόνια χωρίς να συγκινείται
κανείς. Διατάγματα για ακινητοποι-
ήσεις αυτοκινήτων, διατάγματα για
να αντικατασταθούν οι «βόμβες»
στα αυτοκίνητα, διατάγματα ακόμη
μελετώνται και για να μην πληρώ-
νουν τα «θύματα» των προβλημα-
τικών εξαρτημάτων. Και όλα αυτά,
για ένα λυμένο παγκοσμίως πρό-
βλημα εδώ και δεκαετίες. Αν ένα
εξάρτημα είναι προβληματικό από
το εργοστάσιο, αντικαθίσταται χωρίς
καμία επιβάρυνση από τους εισα-
γωγείς ή διανομείς. Κατά τα άλλα,
λένε ότι θα διενεργήσουν έρευνες
για ένα αυταπόδεικτο και συνεχιζό-
μενο σκάνδαλο. Καλά, τα τελευταία
21 χρόνια, δεν ξέρουν ποιοι ήταν οι
ακριβοπληρωμένοι διευθυντές του

Τμήματος Οδικών Μεταφορών και
της Υπηρεσίας Προστασίας του Κα-
ταναλωτή, οι οποίοι έχουν, λένε, την
ευθύνη για την «κινητή τρέλα» στους
δρόμους; Δεν διάβασαν άραγε τις
57 προειδοποιήσεις των Βρυξελλών;
Αν ακολουθείτο ο δρόμος των νο-
μοθεσιών, αντί των διαταγμάτων,
θα έπρεπε να γίνουν απλώς καταγ-
γελίες, να επέμβει η Αστυνομία και
να οδηγηθούν οι υπεύθυνοι στη Δι-
καιοσύνη. Τόσο απλά θα λυνόταν
το πρόβλημα.

Η ιστορία των διαταγμάτων δεν
είναι στρωμένη με αίσθημα δικαιο-
σύνης, με κορυφαίο παράδειγμα τα
πρωτοφανή σε αυστηρότητα δια-
τάγματα για τον κορωνοϊό. Στο όνομα
της υγείας του λαού, μέσω των δια-
ταγμάτων, «καταπατήθηκαν» βασικά
ανθρώπινα δικαιώματα, όπως η ελευ-
θερία διακίνησης και η ελευθερία
της έκφρασης, ενώ κατέστη ουσια-
στικά υποχρεωτική η λήψη εμβολίων,
μέσω πολλών άλλων περιορισμών.
Η τότε κυβέρνηση εφάρμοσε μέσω
των διαταγμάτων, ίσως τα σκληρό-
τερα μέτρα στην Ευρώπη, ενδεχο-
μένως και στον κόσμο, με φοβερό-
τερο την απαγόρευση επιστροφής
Κυπρίων φοιτητών στον τόπο τους.
Η Αστυνομία ανέλαβε τη «δυσάρε-
στη» υποχρέωση να κυνηγά όσους
παρανομούσαν στη βάση διαταγ-
μάτων, καταγγέλλοντας ακόμη και
ιεράρχες. Η δικαιοσύνη ακολούθως
ανέτρεψε ουσιαστικά τα διατάγματα,
αθωώνοντας τους υπόπτους, αλλά
ήταν πλέον πολύ αργά. Οι συνέπειες,
ψυχολογικές και σωματικές, λόγω
του εγκλεισμού, της μετατροπής
όλου του νησιού σε ανοικτή φυλακή,
ακόμη δεν μελετήθηκαν και το πιο
πιθανό ποτέ δεν θα μελετηθούν. Το
μόνο σίγουρο σήμερα είναι ότι έχου-
με δραματική αύξηση των θανάτων
στην Κύπρο, όπως δείχνουν και οι
στατιστικές. Σε άλλες χώρες, όπου
δεν εφαρμόστηκαν δρακόντεια μέ-
τρα, με διατάγματα για τον κορωνοϊό,
τα δεδομένα στο τέλος της ημέρας,
ήταν σίγουρα πολύ καλύτερα. Όσοι
ταξίδεψαν σε άλλες ευρωπαϊκές χώ-
ρες, εκείνη την εποχή, διαπίστωσαν
ότι η Κύπρος ξεπέρασε κάθε όριο
λογικής. Ήταν και πάλι μάλλον πει-
ραματόζωο, όπως στο κούρεμα των
καταθέσεων. Οι Κύπριοι είναι λαός
της υποταγής, λόγω και των πολλών
κατακτητών οι οποίοι πέρασαν από
το νησί. Ωστόσο, είναι και λαός της
βίαιης αντίδρασης, όταν το βάρος
και η αδικία ξεπεράσουν κάθε όριο.
Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι πα-
ρομοιάζονται οι Κύπριοι με τα κυ-
πριακά γαϊδούρια, τα οποία αντέχουν
βάρη όσο κανένα άλλο γαϊδούρι στον
κόσμο. Αλλά διαθέτουν και την ισχυ-
ρότερη, φονική κλωτσιά, όταν ξε-
περάσουν τα όρια οι ιδιοκτήτες τους.
Τα διατάγματα είναι επικίνδυνες
πρακτικές και αλίμονο αν ξεπερά-
σουν τα όρια, γιατί τότε «γαία πυρί
μιχθήτω». 

Επικίνδυνα διατάγματα
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Η απολυταρχία στην Αμερική

Φ ανταστείτε να εργάζεστε
θεωρητικά για ολόκληρο
τον χρόνο, αλλά ουσιαστι-

κά να εργάζεστε δωρεάν τον τε-
λευταίο ενάμιση μήνα. Για τις γυ-
ναίκες στην Ε.Ε., οι οποίες αμεί-
βονται κατά μέσο όρο 13% λιγότερο
από τους άνδρες συναδέλφους
τους, αυτό το μισθολογικό χάσμα
μεταξύ των φύλων αντιπροσωπεύει
την πραγματικότητά τους. Για ποια
λοιπόν ισότητα μιλάμε; 

Για τις γυναίκες με παιδιά, το
χάσμα απασχόλησης ανέρχεται
στο εντυπωσιακό 26%, σχεδόν δι-
πλάσιο από το 14% που παρατη-
ρείται στον γενικό πληθυσμό. Δεν
πρόκειται μόνο για ευκαιρίες στα-
διοδρομίας που χάνονται. Πρόκει-
ται για την απλήρωτη εργασία που
επωμίζονται οι γυναίκες, περιορί-
ζοντας την οικονομική τους ανε-
ξαρτησία. Για ποια λοιπόν ισότητα
μιλάμε;

Το μαγείρεμα, η καθαριότητα
και η φροντίδα των μελών της οι-
κογένειας, βασικά καθήκοντα που
δεν εμφανίζονται ποτέ στη μισθο-
δοσία, εξακολουθούν να επιβαρύ-
νουν δυσανάλογα τις γυναίκες.
Αυτή η ανισορροπία όχι μόνο πε-
ριορίζει την προσωπική ελευθερία
και τον ελεύθερο χρόνο, αλλά επη-
ρεάζει επίσης την ικανότητα των
γυναικών να συμμετέχουν πλήρως
στη δημόσια και οικονομική ζωή.
Για ποια λοιπόν ισότητα μιλάμε; 

Το αόρατο όριο: ακόμη και όταν
οι γυναίκες ανεβαίνουν στην εται-
ρική ιεραρχία, συχνά περιορίζονται
σε χαμηλότερα αμειβόμενους ρό-
λους με περιορισμένη επιρροή.
Πάρα πολλές γυναίκες παραμένουν
παγιδευμένες, οι φιλοδοξίες τους
περιορίζονται από αόρατα εμπόδια.

Για ποια λοιπόν ισότητα μιλάμε;
Στις τελευταίες κοινοβουλευ-

τικές εκλογές της Ε.Ε., μόνον το
39% των εκλεγμένων αντιπροσώ-
πων ήταν γυναίκες, ενώ στα εθνικά
κοινοβούλια κυμαίνονται γύρω
από ένα θλιβερό ποσοστό 3 % γυ-
ναικείας εκπροσώπησης. Για ποια
λοιπόν ισότητα μιλάμε; 

Οι προκλήσεις της ανισότητας
των φύλων εκτείνονται πέρα από
τον χώρο εργασίας. Οι παγκόσμιες
κρίσεις, από τις γεωπολιτικές συγ-
κρούσεις έως το αυξανόμενο κό-
στος ζωής, επηρεάζουν δυσανά-
λογα την ψυχική και σωματική
υγεία των γυναικών. Επιπλέον, οι
κρίσεις τείνουν να εντείνουν τη
βία κατά των γυναικών, διαβρώ-
νοντας περαιτέρω την ευημερία
και την ασφάλειά τους. Για ποια
λοιπόν ισότητα μιλάμε; 

Η σεξουαλική βία κατά των γυ-
ναικών παραμένει ευρέως διαδε-
δομένη, σοβαρή και δεν καταγ-
γέλλεται. Για ποια λοιπόν ισότητα
μιλάμε; Με αυτές τις σκληρές πραγ-
ματικότητες, δεν αποτελεί έκπληξη
το γεγονός ότι η ισότητα των φύ-
λων παραμένει ένα πιεστικό ζή-
τημα στην Ε.Ε. Σήμερα, μιλάμε
γι’ αυτό με πρόσθετη έμφαση,
επειδή ο τελευταίος Δείκτης Ισό-
τητας των Φύλων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης μάς αναγκάζει να αντι-
μετωπίσουμε μια δυσάρεστη αλή-
θεια: παρά τις δεκαετίες αγώνων
και προόδου, η ισότητα των φύλων
παραμένει μια ψευδαίσθηση σε
πολλούς τομείς.

Μπορούμε να δούμε πόσο απα-
τηλή είναι η ισότητα των φύλων
από τη δυσάρεστη ιστορία που
λένε οι αριθμοί του Δείκτη. Παρά
κάποιες μικρές νίκες, για παρά-

δειγμα, ένα μέτριο άλμα στον τομέα
της «εξουσίας», η πρόοδος προς
την ισότητα των φύλων είναι οδυ-
νηρά αργή και άνιση. Ενώ είναι
πολύ ευπρόσδεκτο το γεγονός ότι
περισσότερες γυναίκες παρά άν-
δρες αποφοιτούν τώρα από το πα-
νεπιστήμιο, πάρα πολλές γυναίκες
παραμένουν παγιδευμένες σε πα-
ραδοσιακούς ρόλους, περιορισμέ-
νες από προκαταλήψεις και ευά-
λωτες στη βία τόσο στην εργασία,
όσο και στο σπίτι. Πόσο ακόμα
πρέπει να περιμένουν οι γυναίκες
για πραγματική ισότητα;

Η ισότητα των φύλων δεν είναι
απλώς θέμα δικαιοσύνης – είναι
ένας θεμελιώδης πυλώνας της οι-
κονομικής, κοινωνικής και ηθικής
ευημερίας της κοινωνίας μας. Η
ανισορροπία μεταξύ των φύλων,
για παράδειγμα, κοστίζει στην Ε.Ε.
περίπου 370 δισεκατομμύρια ευρώ
ετησίως. Πέρα από το οικονομικό
κόστος, τα έμφυλα πρότυπα με-
λέτης συνεχίζουν να ενισχύουν
ξεπερασμένα στερεότυπα σχετικά
με τους ρόλους ανδρών και γυναι-
κών, αποδυναμώνοντας τον ίδιο
τον ιστό της κοινωνίας μας. Και
πού βρίσκεται η ηθική στη σωμα-
τική και ψυχολογική κακοποίηση
των γυναικών που παραμένει με-
λανή κηλίδα στη θέση της Ε.Ε.
στον κόσμο; Η ισότητα κατ’ όνομα
δεν σημαίνει τίποτα χωρίς ισότητα
στην πραγματικότητα. 

Το φετινό θέμα της Παγκόσμιας
Ημέρας της Γυναίκας «Επιτάχυνση
της δράσης» είναι κάτι περισσότερο
από μια κραυγή συσπείρωσης:
είναι ένα αίτημα. Ο χρόνος για να
αναρωτηθούμε γιατί μιλάμε για
ισότητα των φύλων έχει τελειώσει.
Το πραγματικό ερώτημα είναι: τι

κάνουμε για να συμβεί αυτό; Ευ-
τυχώς, δεν ξεκινάμε από το μηδέν.
Ο δείκτης ισότητας των φύλων
της Ε.Ε. για το 2024 δεν είναι απλώς
μια έκθεση – είναι μια εντολή για
πραγματική, επείγουσα αλλαγή.

Η ισότητα των φύλων δεν είναι
μόνο θερμά λόγια. Ο καθένας από
εμάς έχει έναν ρόλο να παίξει. Είτε
είστε υπεύθυνος χάραξης πολιτι-
κής, επιχειρηματίας, εκπαιδευτικός
ή απλώς ενημερωμένος πολίτης,
οι φωνές και οι ενέργειές μας μπο-
ρούν να βοηθήσουν ή να εμποδί-
σουν τον στόχο της ισότητας των
φύλων. Μπορούμε όλοι να αμφι-
σβητήσουμε τις δικές μας προκα-
ταλήψεις. Μπορούμε όλοι να υπο-
στηρίξουμε οργανώσεις που αγω-
νίζονται για τα δικαιώματα των
γυναικών. Μπορούμε όλοι να θυ-
μόμαστε ότι αγωνιζόμενοι για την
ισότητα των φύλων αγωνιζόμαστε
για μια πιο δίκαιη, ευημερούσα
και ανθρώπινη κοινωνία για όλους.

Ήρθε η ώρα να μετατρέψουμε
την ευαισθητοποίηση σε δράση,
να αντικαταστήσουμε τον εφη-
συχασμό με τη δέσμευση και να
διασφαλίσουμε ότι κάθε γυναίκα
έχει την ευκαιρία να αναπτύξει
τις δυνατότητές της. Ας επιταχύ-
νουμε τη δράση και ας μετατρέ-
ψουμε επιτέλους την υπόσχεση
της ισότητας σε πραγματικότητα
για όλους.

Η κα Ελεονώρα Μελέτη είναι ευρω-
βουλεύτρια, συντονίστρια της Κοινο-
βουλευτικής Ομάδας του ΕΛΚ για τα δι-
καιώματα των γυναικών. Ο κ. Λουκάς
Φουρλάς είναι ευρωβουλευτής ΕΛΚ
επικεφαλής κυπριακής αντιπροσωπεί-
ας. Ο κ. Μιχάλης Χατζηπαντέλα είναι
ευρωβουλευτής ΕΛΚ.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Τόσο εντός των αμερικα-
νικών συνόρων όσο και
εκτός, η απολυταρχία
του Τραμπ βρίσκει στα-
θερό θεμέλιο στην τυ-
ραννία της πλειοψηφίας
του αμερικανικού λαού. 
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Η 28η Φεβρουαρίου 2025 έχει
σοβαρή πιθανότητα να απο-
δειχθεί ημερομηνία καμπής

στην ελληνική πολιτική. Γιατί εκεί-
νη τη μέρα διοργανώθηκαν μαζικές,
υπαίθριες και υπερκομματικές κι-
νητοποιήσεις πολιτών σε περισ-
σότερες από 100 ελληνικές πόλεις.
Για να συλλάβεις, αγαπητέ ανα-
γνώστη, την εξαιρετική διάσταση
αυτού του συμβάντος, κάνε ένα
απλό τεστ. Συγκεντρώσου και υπο-
λόγισε αν θυμάσαι τα ονόματα 100
ελληνικών πόλεων. Χωρίς να ανα-
τρέξεις σε Google search, ούτε Ch-
atGPT. Μεγάλη συγκέντρωση έγινε
μέχρι και στη Λήμνο, ένα απόμερο
μικρό νησί που δεν είχε, δεν έχει
και δεν θα έχει ποτέ σιδηρόδρομο.
Κατά δήλωση του έγκριτου δημο-
σιογράφου Αλέξη Παπαχελά, «άν-
θρωποι που δεν κατεβαίνουν ποτέ
σε συγκεντρώσεις περπάτησαν χι-
λιόμετρα για να είναι εκεί». Επειδή
«είναι πολύ βασικό να νιώθεις ότι

το παιδί σου μπορεί να πάει στην
πόλη όπου σπουδάζει με το τρένο,
χωρίς να κινδυνεύει από τις συσ-
σωρευμένες αμαρτίες του πολιτικού
συστήματος».

Η 28η Φεβρουαρίου 2025 ξεσκέ-
πασε μια παρατεταμένη προσπά-
θεια της κυβέρνησης να αποσιω-
πήσει τα θέματα, οδηγώντας τον
κόσμο σε αποπροσανατολισμό.
Υπήρξε έντονη κυβερνητική εκ-
στρατεία επίκλησης της δικαιοσύ-
νης, γιατί ποιος είναι αυτός που θα
αμφισβητήσει τη θεσμική σημασία
της δικαιοσύνης; Ταυτόχρονα, για
δύο χρόνια η κυβέρνηση λουφάζει,
αποφεύγοντας να μιλήσει για την
πολιτική διάσταση του εγκλήματος.
Κι ας τηβοήθησε η ορθή παραίτηση
του υπουργού Μεταφορών αμέσως
μετά το δυστύχημα της 28/2/23 με
τους 57 νεκρούς.

Όλοι καταλαβαίνουμε ότι ο σταθ-
μάρχης ευθύνεται εγκληματικά για
τη σύγκρουση των δύο συρμών.

Δεν χρειαζόμαστε να ολοκληρώσει
το έργο της η δικαιοσύνη, γιατί κα-
νένα πρόβλημα δεν θα έχει λυθεί

με το να οδηγηθεί ο σταθμάρχης
σε ισόβια. Ο λαός δεν αποδέχεται
το κυβερνητικό κουτόχορτο. Οι

αποστομωτικές συγκεντρώσεις της
28ης Φεβρουαρίου απέδειξαν πως
οι πολίτες και πρωταγωνιστικά η
τάχα μου αδιάφορη νεολαία βρί-
σκονται σήμερα ένα επίπεδο πιο
πάνω από την κυβέρνηση. Τόσο
πολιτικό, όσο και ηθικό επίπεδο.
Η μόνη εθνικά ορθή λύση, λοιπόν,
είναι η παραδοχή της διετούς κω-
λυσιεργίας και η συστράτευσηόλων
των υγιών δυνάμεων, χωρίς κομ-
ματικές ταμπέλες, στο έργο δημι-
ουργίας του σύγχρονου σιδηρο-
δρόμου που αξίζει ο τόπος. Με συ-
στήματα που να μην υστερούν
έναντι των ευρωπαίων εταίρων
μας. 

Ένας ουσιώδης κανόνας στην
επικοινωνία είναι ότι perceptions
drive reality. Και οι εντυπώσεις
που έχει σήμερα ο ελληνικός λαός
για την κυβέρνηση είναι ότι δεν
ενδιαφέρεται αρκετά για την ανα-
βάθμιση του σιδηροδρόμου, γι’
αυτό και έχασε μια διετία από το

δυστύχημα των Τεμπών, με από-
πειρες επικοινωνιακών τεχνασμά-
των. Φαίνεται ότι εδώ εξαντλήθηκε
η στρατηγική αριστοτεχνικού μάρ-
κετινγκ και χειραγώγησης των Μέ-
σων και μέσω αυτών της κοινής
γνώμης. Δεν θα είναι εύκολη η ζη-
τούμενη κυβερνητική μεταστροφή.
Θα απαιτηθεί να εγκαταλείψει την
έπαρση που απέκτησε επωφελού-
μενη της κατρακύλας του Σύριζα
και της εσωστρέφειας του ΠΑΣΟΚ.
Αν, λοιπόν, μετά την 28η Φεβρουα-
ρίου 2025 ο ελληνικός λαός ζητά
δικαιοσύνη, αυτή δεν είναι οι δίκες
που ονειρευόταν η κυβέρνηση,
αλλά κυβερνητικά έργα υποδομών
που, όταν παραδοθούν, θα δημι-
ουργήσουν νέους δεσμούς εμπι-
στοσύνης πολιτών-κράτους.

Ο Ξενοφών Χασάπης (Ph.D.) είναι σύμ-
βουλος και εκπαιδευτής Στελεχών Επι-
χειρήσεων και Νέων.
xenophon.hasapis@gmail.com

Η εξωτερική πολιτική της Κύ-
πρου υπό την προεδρία του
Νίκου Χριστοδουλίδη χαρα-

κτηρίζεται από μια σαφή στροφή
προς τη Δύση, με ξεκάθαρη επιδίωξη
την εδραίωση της θέσης της χώρας
ως στενού εταίρου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης (Ε.Ε.) και του ΝΑΤΟ, και
με ιδιαίτερη μέριμνα για την ενί-
σχυση των διμερών σχέσεων, πρω-
τίστως με τις Ηνωμένες Πολιτείες
(ΗΠΑ), και δευτερευόντως με τη
Βρετανία και άλλα δυτικά κράτη.
Αυτή η προσέγγιση άρχισε κατά τη
δεύτερη θητεία Ν. Αναστασιάδη,
αλλά ενισχύεται πολύ περισσότερο
στα δύο πρώτα χρόνια της διακυ-
βέρνησης Ν. Χριστοδουλίδη και
αποτυπώνεται σε μια σειρά αλλη-
λεξαρτώμενων ενεργειών και στρα-
τηγικών επιλογών που αναδεικνύουν
τη νέα κατεύθυνση της κυπριακής
διπλωματίας. Παραθέτω ενδεικτικά
ορισμένα κομμάτια αυτού του παζλ,
χωρίς αξιολογικό πρόσημο. 

Το πρώτο και σημαντικότερο
στοιχείο αυτής της πορείας είναι
η εμβάθυνση των σχέσεων με τις
ΗΠΑ με αναβάθμιση της συνεργα-
σίας στον τομέα της ασφάλειας και
της άμυνας, είτε με ένταξη της Κύ-
πρου σε στρατιωτικά προγράμματα
των ΗΠΑ, είτε με την άρση του εμ-
πάργκο όπλων από τις ΗΠΑ, είτε
με την επερχόμενη κατάργηση της
ταξιδιωτικής βίζας.

Ένα δεύτερο στοιχείο είναι η
περαιτέρω προώθηση και εμπλοκή
σε συνεργασίες εντός της Ε.Ε. Η
Κύπρος εμφανίζεται πλέον ως ξε-
κάθαρος υποστηρικτής μιας πιο
ενοποιημένης ευρωπαϊκής πολιτι-
κής άμυνας και ασφάλειας, ενι-
σχύοντας τη συμμετοχή της σε ευ-
ρωπαϊκά προγράμματα όπως η PE-
SCO (Μόνιμη Διαρθρωμένη Συνερ-
γασία).

Τρίτο ενδεικτικό στοιχείο είναι
οι συνεργασίες που επιχειρούνται
στην Ανατολική Μεσόγειο υπό τις
ευλογίες των ΗΠΑ, οι οποίες ενι-
σχύουν τη στροφή της Κυπριακής
Δημοκρατίας προς ένα δυτικό γε-
ωπολιτικό αφήγημα.

Το απαιτούμενο συμπλήρωμα
των προηγούμενων αναφορών, που
λειτουργεί αυξητικά ως προς την
επίδειξη αξιοπιστίας έναντι της
Δύσης, είναι η προθυμία και η πρα-
κτική απομάκρυνση από την όποια
ρωσική επιρροή τα τελευταία χρό-
νια. Η Κύπρος, χώρα με παραδο-

σιακά στενές σχέσεις με τη Ρωσία,
έχει αποστασιοποιηθεί σχεδόν πλή-
ρως από τη Μόσχα, ιδιαίτερα μετά
την εισβολή της τελευταίας στην
Ουκρανία το 2022. Η πλήρης εναρ-
μόνιση με τις ευρωπαϊκές κυρώσεις
προς τη Μόσχα έχει εγκαινιάσει
μια νέα εποχή στις σχέσεις με τη
Ρωσία, η οποία θα έχει ενδιαφέρον
να δούμε πώς θα εξελιχθεί δεδο-
μένων των σημαντικών ανακατα-
τάξεων που ήδη επιφέρει η διακυ-
βέρνηση Τραμπ στις ΗΠΑ και στις
σχέσεις τους τόσο με τον υπόλοιπο
«δυτικό» κόσμο, αλλά ιδιαίτερα με
τη Ρωσία.

Η περαιτέρω προσέγγιση με τη
Δύση φέρνει στην επιφάνεια οφέλη,
αλλά και προκλήσεις για την Κύπρο.
Στα θετικά από τη σκοπιά της κυ-
βέρνησης και όσων ενστερνίζονται
το συγκεκριμένο αφήγημα και προ-
σέγγιση είναι η ενίσχυση της ασφά-
λειας και της διεθνούς θέσης της
χώρας σε μια περίοδο αυξανόμενης
γεωπολιτικής αστάθειας, η αύξηση
των οικονομικών ευκαιριών με πι-
θανότητες μεγαλύτερων επενδύ-
σεων και περισσότερων συνεργα-
σιών σε τομείς όπως η ενέργεια
και η τεχνολογία, κ.ά. 

Από την άλλη, όσοι εναντιώνον-
ται σε αυτή τη μονομέρεια βλέπουν
με μεγάλη επιφύλαξη την απώλεια
διπλωματικής ευελιξίας που η απο-
μάκρυνση από τη Ρωσία και άλλους
μη δυτικούς εταίρους εμπεριέχει,

αφού περιορίζει εν τοις πράγμασι
τις διπλωματικές επιλογές της Κύ-
πρου σε περιόδους κρίσεων ή ανάγ-
κης για το Κυπριακό. Επιπλέον, η
πλήρης ευθυγράμμιση με τη Δύση
προκαλεί ήδη αντιδράσεις από πο-
λιτικές και κοινωνικές δυνάμεις
που παραδοσιακά τάσσονται υπέρ
μιας πιο πολυδιάστατης εξωτερικής
πολιτικής. Αυτά έχουν ήδη επιση-
μανθεί σε αρκετές αναλύσεις και
εδώ καταγράφονται περισσότερο
ως συνοπτικό πλαίσιο. Αυτό το
οποίο ενδιαφέρει περισσότερο να
καταδειχτεί σε αυτή την παρέμβαση
είναι οι πιθανές επιπτώσεις στον
εσωτερικό πολιτικό και κομματικό
ανταγωνισμό που έχει η επιλογή
της πλήρους εκδυτικοποίησης και
οι ενδεχόμενες διαφοροποιήσεις
που μπορεί να προκαλέσει στον
πολιτικό χάρτη, αναδιαμορφώνον-
τας τις επιλογές πολιτικών και κομ-
ματικών συμμαχιών.

Η ίδια η κυβέρνηση είναι ξεκά-
θαρο ότι επενδύει πολύ στη στροφή
αυτή παρουσιάζοντάς την ως ση-
μαντική επιτυχία, ευελπιστώντας
ότι η ενίσχυση της εικόνας της διε-
θνώς θα αντικατοπτριστεί και στο
εσωτερικό. Αν αυτό συμβεί, πιθανόν
να έχει αντίστοιχη θετική αντανά-
κλαση και στα κόμματα του κυβερ-
νητικού συνασπισμού (κάτι που
μέχρι στιγμής δεν έχει συμβεί). Την
ίδια στιγμή, η στροφή αυτή και οι
δεσμεύσεις που ενέχει, ασκούν ση-

μαντική πίεση στα κόμματα της
αντιπολίτευσης για διαφορετικούς
λόγους. 

Στον ΔΗΣΥ στερεί ζωτικό πεδίο
άσκησης διακριτής πολιτικής, αφού
ιδεολογικά, πολιτικά και αξιακά
είναι μια πολιτική που «συμπλέει»
με το DNA της συγκεκριμένης πα-
ράταξης και δημιουργεί γέφυρες
συνεργασίας με το κυβερνητικό
μπλοκ. Το ίδιο ισχύει και για τις ευ-
ρύτερες κοινωνικοοικονομικές πο-
λιτικές της νυν κυβέρνησης. Η αδυ-
ναμία ουσιαστικής διαφοροποίησης
εγκλωβίζει το κόμμα της Δεξιάς σε
συνεχόμενες εσωτερικές διελκυ-
στίνδες προσωπικού χαρακτήρα,
με αρνητικό αντίκτυπο στην εικόνα
του κόμματος στην κοινωνία. Μπο-
ρεί να έχει ήδη αρχίσει η εσωκομ-
ματική μάχη ενόψει προεδρικών
εκλογών του 2028, αλλά σε επίπεδο
πολιτικής ουσίας θα είναι δύσκολο
να εξηγηθεί και να προβληθεί πει-
στικά ένα πολιτικό πρόγραμμα δια-
φορετικό από αυτό που ήδη υλο-
ποιείται. Φυσιολογικά, θα τίθεται
το ερώτημα γιατί δεν μπορούν να
υπερισχύσουν οι κοινές πολιτικές
θέσεις και στοχεύσεις έναντι των
προσωπικών φιλοδοξιών και πίκρας
ένθεν και ένθεν. 

Η Αριστερά
Στο ΑΚΕΛ, την άλλη σημαντική

πολιτική δύναμη της αντιπολίτευ-
σης, που αντιτίθεται στη δυτικο-

ποίηση, δημιουργεί μια βραχυπρό-
θεσμη ευκαιρία, προσφέροντας
ένα πεδίο άσκησης διακριτής (και
ιδεολογικού χαρακτήρα) αντιπο-
λίτευσης, αλλά μεσοπρόθεσμα και
μακροπρόθεσμα ενδεχομένως προ-
καλεί περισσότερα διλήμματα και
προβλήματα. Βραχυπρόθεσμα, ενι-
σχύει το ιδεολογικό του αφήγημα,
ιδιαίτερα ανάμεσα στον κομματικό
πυρήνα, αλλά και έναντι της εξ αρι-
στερών κριτικής και πίεσης που
αντιμετωπίζει. Την ίδια στιγμή,
όμως, είναι ένα ερώτημα σε πόση
μάζα κόσμου έχει πλέον απήχηση
η αντιδυτική ρητορική και άρα σε
ποιο βαθμό βοηθά το κόμμα εκλο-
γικά. Ταυτόχρονα, ο χαρακτηρισμός
του ως ένα κόμμα «αντιευρωπαϊκό»,
«αντιδυτικό» και «φιλορωσικό» που
ήδη απευθύνεται στο κόμμα, πι-
θανόν να περιορίσει τις δυνητικές
επιλογές συμμάχων. 

Μεσοπρόθεσμα και βραχυπρό-
θεσμα, για το ΑΚΕΛ, οι περιορισμοί
θα είναι αντικειμενικά πολύ πιο
σοβαροί, ειδικά ενόψει των επερ-
χόμενων προεδρικών εκλογών. Για
έναν υποψήφιο της Αριστεράς, ή
έναν υποψήφιο που θα υποστηρί-
ζεται από το ΑΚΕΛ, η δυτική στροφή
της εξωτερικής πολιτικής και οι δε-
σμεύσεις που αναλαμβάνονται στο
πλαίσιο αυτής της πλήρους ταύτι-
σης, θέτουν συγκεκριμένα και πολύ
δύσκολα ερωτήματα. Η σχεδόν ολι-
κή ευθυγράμμιση με τις πολιτικές

της Ε.Ε. και των ΗΠΑ καθιστά δύ-
σκολη την προώθηση ενός πιο ισο-
ζυγισμένου ή πολυδιάστατου προ-
γράμματος διακυβέρνησης, καθώς
οποιαδήποτε προσπάθεια διαφο-
ροποίησης και αλλαγής θα μπο-
ρούσε να εκληφθεί ως αποστασιο-
ποίηση από τα «ευρωπαϊκά ιδεώδη»
και τις κρατικές δεσμεύσεις που
έχουν ήδη αναληφθεί. Σε τι θα συ-
νίσταται, όμως, ένα ριζοσπαστικό
ή έστω ένα διαφορετικό πολιτικό
πρόγραμμα για έναν υποψήφιο που
θα στηρίζεται από την Αριστερά
αν δεν θα αμφισβητηθούν δεσμεύ-
σεις που αγγίζουν και εκφεύγουν
από τον ιδεολογικό πυρήνα του
κόμματος; Για παράδειγμα: θα αναι-
ρεθούν οι κινήσεις ενσωμάτωσης
και οι δεσμεύσεις στο ΝΑΤΟ και
αυτές στις οποίες έχει ήδη αντιτεθεί
σφόδρα το κόμμα σε σχέση με τη
συνεργασία με τις ΗΠΑ; Αν όχι, τι
θα δεικνύει αυτό για μια κυβέρνηση
που θα στηρίζει και ενδεχομένως
να συμμετέχει το ΑΚΕΛ, και εν τέλει
για το ίδιο το κόμμα;  

Επιπλέον, αν επιλεγεί (μέσω του
υποψήφιου και του προγράμματος
διακυβέρνησης) η τήρηση των (δυ-
τικών) δεσμεύσεων και η διατήρηση
των αποστάσεων από χώρες όπως
η Ρωσία και η Κίνα και παρά την
κατανόηση ότι οι χώρες αυτές δεν
είναι πλέον σοσιαλιστικές, αυτό
μπορεί να αποξενώσει μέρος της
εκλογικής βάσης του κόμματος που
διατηρεί ισχυρούς δεσμούς και ταυ-
τίσεις με την παραδοσιακή αριστε-
ρή ρητορική.

Το ΑΚΕΛ ως κόμμα με, τουλά-
χιστον, ρητορικό διεθνιστικό προ-
σανατολισμό, θα πρέπει να ισορ-
ροπήσει μεταξύ της παραδοσιακής
του ταυτότητας και των νέων γε-
ωπολιτικών συνθηκών, ενδεχομέ-
νως υιοθετώντας έναν ακόμα πιο
μετριοπαθή λόγο. Κάτι που είναι
πιθανόν, όμως, να του στοιχίσει
εκλογικά σε πρώτη φάση αν εμφα-
νιστεί «υποδοχέας» αυτής της αν-
τίδρασης (πέραν της αποχής), αλλά
και ταυτοτικά σε σχέση με την ιδε-
ολογική του φυσιογνωμία, με σο-
βαρό τον κίνδυνο εσωστρέφειας
και συζητήσεων περί ταυτότητας
και αξιών του κόμματος. 

Συμπερασματικά, η δυτική στρο-
φή της κυπριακής εξωτερικής πο-
λιτικής επί προεδρίας Χριστοδου-
λίδη αντικατοπτρίζει μια στρατη-
γική επιλογή για εμβάθυνση των
σχέσεων της Κύπρου με τη Δύση,
που δημιουργεί σημαντικές προ-
κλήσεις για τον εσωτερικό πολιτικό
ανταγωνισμό, ενώ περιορίζει τις
επιλογές της αντιπολίτευσης. Στον
ΔΗΣΥ να διαφοροποιηθεί ουσιωδώς
και στο ΑΚΕΛ να προτείνει εναλ-
λακτικές πολιτικές. Για το κόμμα
της Αριστεράς προκαλεί και σοβαρά
διλήμματα για τις μελλοντικές του
συνεργασίες και εφαρμοστέες πο-
λιτικές σε μια ενδεχόμενη συμμε-
τοχή σε κυβερνητικό σχήμα. 

Ο κ. Γιάννος Κατσουρίδης είναι αναπλη-
ρωτής καθηγητής Συγκριτικής Πολιτικής,
Πανεπιστήμιο Λευκωσίας.

Τέμπη – Η 28η Φεβρουαρίου 2025 και η κυβερνητική υποκρισία
Του ΞΕΝΟΦΩΝΤΑ ΧΑΣΑΠΗ 

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Η 28η Φεβρουαρίου 2025 ξεσκέπασε μια παρατεταμένη προσπάθεια της
κυβέρνησης να αποσιωπήσει τα θέματα, οδηγώντας τον κόσμο σε αποπρο-
σανατολισμό.

Η πλήρης εκδυτικοποίηση της εξωτερικής πολιτικής της Κύπρου
και οι επιπτώσεις στον εσωτερικό πολιτικό ανταγωνισμό

Η δυτική στροφή της κυπριακής εξωτερικής πολιτικής επί προεδρίας Χριστοδουλίδη αντικατοπτρίζει μια στρατηγική επιλογή για εμβάθυνση
των σχέσεων της Κύπρου με τη Δύση, που δημιουργεί σημαντικές προκλήσεις για τον εσωτερικό πολιτικό ανταγωνισμό, ενώ περιορίζει τις
επιλογές της αντιπολίτευσης.

<<<<<<<

Η κυβέρνηση είναι ξεκά-
θαρο ότι επενδύει πολύ
στη δυτική στροφή πα-
ρουσιάζοντάς την ως ση-
μαντική επιτυχία, ευελ-
πιστώντας ότι η ενίσχυ-
ση της εικόνας της διε-
θνώς θα αντικατοπτρι-
στεί και στο εσωτερικό.
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Υστερα από δύο εβδομάδες αδιά-
κοπης πίεσης, όπου τόσο από τις 
πλατείες όσο και εντός της Βου-
λής σφυροκοπήθηκε ασταμάτητα 
η πλειοψηφία, η κυβέρνηση πλέ-
ον αναζητά ένα νέο μομέντουμ 
μέσα σε ένα τελείως διαφορετι-
κό πολιτικό πλαίσιο σε σχέση με 
αυτό που είχαμε ενάμιση μήνα 
πριν. Η αλήθεια είναι πως στο 
Μέγαρο Μαξίμου υπάρχει ακό-
μη μια «ζαλάδα», καθώς στα μέ-
σα Ιανουαρίου κανείς δεν περί-
μενε πως το θέμα των Τεμπών 
θα εξελιχθεί με τέτοιον τρόπο 
που θα οδηγήσει την κυβέρνη-
ση σε διαρκή θέση άμυνας και 
δημοσκοπική διολίσθηση μέσα 
σε τόσο μικρό χρονικό διάστη-
μα. «Αυτή η ζαλάδα πρέπει να 
καθαρίσει και να δούμε με ψυ-
χραιμία την επόμενη ημέρα, υπό 
τα νέα δεδομένα», ομολογούσε 
κυβερνητική πηγή την περασμέ-
νη Πέμπτη, μία ημέρα προτού ο 
πρωθυπουργός βρεθεί στη Βουλή 
για «την τελική μάχη» της ψηφο-
φορίας σχετικά με την πρόταση 
δυσπιστίας.   

«Τι θέλει ο κόσμος μας;» 

Η γραμμή άμυνας του Μαξί-
μου από εδώ και στο εξής εδρά-
ζεται σε μια πολύ «στυγνή» πο-
λιτική λογική που λέει το εξής: 
υπάρχει ένα ποσοστό 41% που 
ψήφισε τον Κυριάκο Μητσοτάκη 
μόλις δύο χρόνια πριν και μάλι-
στα μετά το δυστύχημα των Τε-
μπών. Αυτή είναι πλέον η μόνη 
δεξαμενή του πρωθυπουργού, 
καθώς είναι προφανές πως κά-
ποιος που δεν τον ψήφισε πριν 
από δύο χρόνια, αποκλείεται να 
τον ψηφίσει σήμερα. Το μεγάλο 
όμως πρόβλημα για τη Ν.∆. είναι 
πως αυτό το 41% είναι πλέον πο-
λυδιασπασμένο. Η ακτινογραφία 
του Μαξίμου έχει ήδη γίνει: αυτό 
το ποσοστό αποτελείται, χονδρι-
κά, από ένα 28%-29% που αυτο-
προσδιορίζεται ως κεντροδεξιό, 
ένα 9%-8% που είναι κεντρώο και 
το 4% όλα τα υπόλοιπα. Ο πρω-
θυπουργός θεωρεί πως το «παι-
χνίδι δεν έχει χαθεί» και μπορεί 
να κερδίσει ένα σημαντικό ποσο-
στό αυτού του 41% και πάλι, το 
οποίο στο Μαξίμου το ονομάζουν 
«συμμαχία της λογικής» απέναντι 
στη «συμμαχία των προθύμων» 
–ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Πλεύση Ελευ-
θερίας, Νέα Αριστερά–, όπως χα-
ρακτηρίστηκε η συνεργασία των 
κομμάτων που υπερψήφισαν την 
πρόταση δυσπιστίας. Στις αρχές 
της περασμένης εβδομάδας, όταν 

γίνονταν οι αλλεπάλληλες συσκέ-
ψεις ενόψει της πρότασης δυσπι-
στίας, ακούστηκε η εξής φράση 
στον πρωινό καφέ: «Ο δικός μας 
ο κόσμος θέλει δύο πράγματα 
από την τραγωδία των Τεμπών: 
να φτιάξουμε τον σιδηρόδρομο, 
που αφορά τις δικές μας ευθύνες, 
αλλά και να εγγυηθούμε πως δεν 
θα υπάρχουν άλλοι σταθμάρχες, 
όπως εκείνο το βράδυ». Κάπως 
έτσι ο πρωθυπουργός πήρε την 
προσωπική απόφαση να θέσει 
στη Βουλή το θέμα της συνταγ-
ματικής κατοχύρωσης της αξι-
ολόγησης, που ήταν ανέκαθεν 
μια προσωπική του άποψη. «Ο 
κόσμος που πίστεψε τον πρω-

θυπουργό το 2019 και το 2023 
δεν θέλει μόνο δικαιοσύνη και 
κάθαρση για τα Τέμπη, αλλά έχει 
και άλλες απαιτήσεις», ήταν η 
εξήγηση που δόθηκε.   

Τα ορόσημα  

Το ερώτημα αφορά ποιες είναι 
αυτές οι απαιτήσεις. Τι πρέπει να 
δώσει ο κ. Μητσοτάκης σε αυτό το 
41% ώστε να κερδίσει και πάλι ένα 
κομμάτι του; Στο Μαξίμου σχεδιά-
ζουν την επόμενη ημέρα πάνω σε 
πέντε πυλώνες που θεωρούν πως 
ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις 
της «συμμαχίας της λογικής».    

Πρώτον, τα εισοδήματα. Στο 
Μαξίμου θεωρούν ότι θα υπάρχει 

αρκετό πλεόνασμα ώστε να δο-
θούν χρήματα το ερχόμενο φθι-
νόπωρο, ενισχύοντας μισθούς και 
συντάξεις. Μια κατηγορία είναι οι 
συνταξιούχοι που μπορεί να δουν 
13η σύνταξη, ενώ υπάρχει σκέψη 
και για 13ο μισθό στους δημο-
σίους υπαλλήλους. Μένει όμως 
να φανούν οι δυνατότητες της 
ελληνικής οικονομίας, καθώς ο 
Κυριάκος Μητσοτάκης «δεν θα 
ρισκάρει». Από εκεί και πέρα το 
οικονομικό επιτελείο θα εξετάσει 
«και τη μείωση κάποιων φόρων 
ακόμη», με ορίζοντα τη ∆ΕΘ του 
Σεπτεμβρίου.   

∆εύτερον, το στοίχημα της 
Υγείας είναι μεγάλο. Ηδη οι προ-

σλήψεις έχουν ενισχύσει τα νο-
σοκομεία, αλλά μένουν πολλά να 
γίνουν, με κυριότερο την αναβάθ-
μιση των τριτοκοσμικών κτιρίων.    

Η Παιδεία είναι το τρίτο μεγάλο 
στοίχημα για την κυβέρνηση κα-
θώς αφορά «όλες τις οικογένειες», 
ενώ το τέταρτο αφορά τη στεγα-
στική πολιτική και την οικογένεια, 
έναν τομέα που αποτελεί βαρόμε-
τρο για τον κόσμο ο οποίος ψηφίζει 
Ν.∆. Τέλος, η βελτίωση των υπο-
δομών και δη του σιδηροδρόμου 
αποτελούν βασική προτεραιότητα, 
την οποία η κυβέρνηση πρέπει να 
υπηρετήσει με άλματα τα επόμενα 
δύο χρόνια. «Εάν τα καταφέρου-
με σε αυτούς τους πέντε τομείς, 
τότε ένα πολύ μεγάλο μέρος των 
πολιτών που μας ψήφισε το 2023, 
θα μας ψηφίσει ξανά», σημειώνει 
αρμόδια πηγή, δείχνοντας ποιος 
είναι ο στόχος της διετίας. 

Η ομιλία

Κατά την ομιλία του πάντως το 
βράδυ της Παρασκευής, ο πρω-
θυπουργός επιχείρησε επιπλέον 
να θέσει ένα πρώτο πλαίσιο στη 
συζήτηση που επίκειται για τη 
συνταγματική αναθεώρηση, λέ-
γοντας πως είναι έτοιμος να δε-
χτεί την αλλαγή διατάξεων για 
την ανάδειξη της ηγεσίας της ∆ι-
καιοσύνης, αλλά και την αναθε-
ώρηση του άρθρου 86 περί ευθύ-
νης υπουργών, εφόσον όμως ο 
κ. Ανδρουλάκης συναινέσει στη 
συνταγματική κατοχύρωση της 
αξιολόγησης, αλλά και στην αλ-
λαγή του άρθρου 16. Με αυτή την 
κίνηση ο κ. Μητσοτάκης θέλησε 
να ανακτήσει τη «μεταρρυθμιστι-
κή πρωτοβουλία» και να εκθέσει 
το ΠΑΣΟΚ.   

Διαφορετικές απόψεις    

Ολα τα παραπάνω είναι σχέ-
δια επί χάρτου που για να γίνουν 
πράξη είναι απαραίτητο οι πολιτι-
κοί τόνοι να πέσουν και να επέλ-
θει κάποιου είδους κανονικότητα. 
Στόχος είναι η «προσγείωση» να 
σηματοδοτηθεί από τον επικείμε-
νο ανασχηματισμό, που θα «ομο-
γενοποιήσει» ξανά το κυβερνη-
τικό σχήμα. Χαρακτηριστικό της 
κατάστασης που επικρατούσε αυ-
τές τις ημέρες στο Μαξίμου ήταν 
πως στις πολύωρες συσκέψεις 
υπήρχαν διαφορετικές απόψεις. 
Για παράδειγμα, υπήρξε εισήγη-
ση για υιοθέτηση της πρότασης 
Αλιβιζάτου να συνεδριάσει η προ-
ανακριτική επιτροπή για μία ημέ-
ρα και να στείλει όλη τη δικογρα-
φία για τον Χρήστο Τριαντόπουλο 
απευθείας στο δικαστικό συμβού-
λιο, κάτι που απορρίφθηκε. «∆εν 
θα ποινικοποιήσουμε άλλο την 
πολιτική ζωή της χώρας», ήταν 
η φράση που ακούστηκε, καθώς 
«όσο υποχωρούμε, είναι ένα βα-
ρέλι δίχως πάτο».  

H προσπάθεια «επαναπροσέγγισης» 
του 41% του 2023 αναμένεται να 
αποτυπωθεί στον επικείμενο ανα-
σχηματισμό, που θα είναι πιο ευρύς 
από όσο μας έχει συνηθίσει έως 
σήμερα ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
και σίγουρα θα έχει πιο έντονο κομ-
ματικό στοιχείο, καθώς λέγεται ότι 
θα επιστρατευθούν διαφορετικές 
«φυλές» της παράταξης. Το κουβά-
ρι του ανασχηματισμού θα αρχίσει 
να ξετυλίγεται από τη σύνθεση της 
επιτελικής ομάδας του Μεγάρου 
Μαξίμου, όπου τα σενάρια είναι 
δύο: είτε η μετακίνηση του Κω-
στή Χατζηδάκη με τον ρόλο του 
αντιπροέδρου είτε η επιστροφή 
του Γιώργου Γεραπετρίτη. Και στις 
δύο περιπτώσεις απελευθερώνο-
νται δύο σημαντικά υπουργεία: 
το ΥΠΕΞ και το Οικονομικών. Για 
το πρώτο ένα σενάριο είναι η επι-
στροφή σε θέση υπουργού του ∆η-
μήτρη Αβραμόπουλου ή η υπουρ-
γοποίηση του Μαργαρίτη Σχοινά. 
Για το υπουργείο Οικονομικών ένα 
σενάριο θέλει να μετακινείται η 
Νίκη Κεραμέως, ενώ εναλλακτι-
κά έχει συζητηθεί το όνομα του 
Κυριάκου Πιερρακάκη, που όμως 
έχει πολλά ανοιχτά ζητήματα στο 

Παιδείας και ενδεχόμενη αντικα-
τάστασή του μπορεί να δημιουρ-
γήσει καθυστερήσεις.    

Από εκεί και πέρα το Υποδομών 
και Μεταφορών είναι, στην πα-
ρούσα φάση, το υπουργείο για το 
οποίο αναζητείται «καμικάζι». Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, ο πρωθυ-
πουργός έχει λάβει ήδη αρνήσεις, 
όπως του Σταύρου Παπασταύρου 
και του Τάκη Θεοδωρικάκου, που 
δεν εμφανίστηκαν πρόθυμοι να 
αναλάβουν το εύφλεκτο χαρτοφυ-
λάκιο. Ο τελευταίος πάντως εξακο-
λουθεί να είναι στο τραπέζι, από 
τη στιγμή που το κρίσιμο κομμά-
τι των Μεταφορών –δηλαδή και 
των Τεμπών– αναμένεται να το 
αναλάβει ο Κωνσταντίνος Κυρα-
νάκης ως αναπληρωτής υπουργός, 
με εντολή να «τρέξει» το θέμα των 
σιδηροδρόμων.    

Ανακύκλωση    

Στη συνέχεια, μένει να φανεί 
πόσο ο πρωθυπουργός θέλει να 
ανακατέψει την τράπουλα και σε 
τι βαθμό θα παίξει «μουσικές κα-
ρέκλες» αλλάζοντας πόστα σε εν 
ενεργεία υπουργούς. Υπάρχει ήδη 
πάντως μια δεξαμενή βουλευτών 

που αρκετούς από αυτούς αναμέ-
νεται να τους δούμε είτε ξανά είτε 
για πρώτη φορά σε θέσεις υπουρ-
γών και υφυπουργών. Ο Κώστας 
Σκρέκας ακούγεται για το Πολι-
τικής Προστασίας, από το οποίο 
έχει ζητήσει να φύγει ο Βασίλης 

Κικίλιας. Ο Θάνος Πλεύρης είναι 
επίσης ένα πρόσωπο που μπο-
ρεί να μπει ξανά στο σχήμα και 
έχει ακουστεί και για το Υποδο-
μών. Ο Κώστας Κατσαφάδος είναι 
ένας βουλευτής που αναμένεται 

να μπει στην κυβέρνηση είτε ως 
υπουργός (ενδεχομένως Ναυτιλί-
ας) είτε ως υφυπουργός. Ερώτη-
μα είναι τι θα γίνει με το Υγείας, 
όπου αυτή τη στιγμή το επικρα-
τέστερο σενάριο είναι η αντικα-
τάσταση του Αδ. Γεωργιάδη από 
τον σημερινό υφυπουργό Μάριο 
Θεμιστοκλέους. Σε αυτή την περί-
πτωση, ο κ. Γεωργιάδης ίσως με-
τακινηθεί στο υπουργείο Ναυτι-
λίας ή στο Μετανάστευσης, από 
όπου αναμένεται να αποχωρήσει 
ο Νίκος Παναγιωτόπουλος. Για το 
ίδιο υπουργείο έχει ακουστεί και 
το όνομα του Σταύρου Παπασταύ-
ρου, όπως και για το Ενέργειας 
όπου είναι πιθανή η αποχώρηση 
του Θόδωρου Σκυλακάκη. Εναλ-
λακτικά, για το ίδιο χαρτοφυλά-
κιο έχει πέσει στο τραπέζι και το 
όνομα του Μάκη Βορίδη. 

Σημαντικό είναι και το υπουρ-
γείο Οικογένειας. Τα αποτελέ-
σματα που έχει φέρει η Σοφία 
Ζαχαράκη δεν αξιολογούνται ως 
ικανοποιητικά, μια και δεν έχει 
καταφέρει να εκπέμψει καθαρό 
μήνυμα. Το γεγονός όμως πως 
είναι γυναίκα και πρόσωπο δη-
μοφιλές θα την κρατήσει στην 

κυβέρνηση, είτε στο ίδιο υπουρ-
γείο είτε σε κάποιο άλλο, όπως το 
Τουρισμού. Εκεί ωστόσο υπάρχει 
η Ολγα Κεφαλογιάννη, που θα 
πρέπει σε αυτή την περίπτωση 
να μείνει εκτός. Αρκετοί πάντως 
είναι οι βουλευτές που θα τοπο-
θετηθούν σε θέσεις υφυπουργών: 
η Αννα Ευθυμίου μπορεί να πάει 
στο Εργασίας ή στο Ψηφιακής ∆ι-
ακυβέρνησης αναλαμβάνοντας το 
Κτηματολόγιο. Ο Κώστας Βλάσης 
ακούγεται για το Υγείας, ο Χρή-
στος Καπετάνος ή ο Γιώργος Κω-
τσός για το Πολιτικής Προστασί-
ας, ενώ οι Μακάριος Λαζαρίδης, 
Αγγελος Συρίγος, Λάκης Βασιλει-
άδης και Γιάννης Παππάς συνι-
στούν ακόμη μία δεξαμενή βου-
λευτών προς αξιοποίηση. Τέλος, 
πολύ πιθανή θεωρείται η έξοδος 
από την κυβέρνηση εξωκοινοβου-
λευτικών, όπως ο κ. Τσακλόγου 
και η κ. Λυτρίβη. Oλα τα παραπά-
νω αναμένεται να σχηματοποιη-
θούν από ∆ευτέρα, με τον ανα-
σχηματισμό να μπορεί να γίνει 
«οποιαδήποτε ώρα και στιγμή» 
μετά την Πέμπτη οπότε ορκίζεται 
νέος Πτ∆ ο κ. Τασούλας.   

ΣΤ. Γ. Π.   

Πέντε έξοδοι από το τούνελ   

Ο ανασχηματισμός ξεκινάει από το Μαξίμου    

Το πλάνο των πρωτοβουλιών της κυβέρνησης για να διαλύσει το νέφος της δυσπιστίας έξω από τη Βουλή  

Εκτιμάται ότι θα είναι 
πιο ευρύς από όσο μας 
έχει συνηθίσει έως σή-
μερα ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και σίγουρα 

θα έχει πιο έντονο κομ-
ματικό στοιχείο, καθώς 
λέγεται ότι θα επιστρα-
τευθούν διαφορετικές 

«φυλές» της παράταξης.   

Tου ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ  

Η στιγμή που από τον εξώστη έπεσαν στο βουλευτήριο φέιγ βολάν. «Λίγος ακτιβισμός δεν θα διατα-
ράξει την κοινοβουλευτική διαδικασία», ήταν το σχόλιο του πρωθυπουργού. Προσδοκία της κυβέρνη-
σης είναι, μετά τη μομφή, που υπερψηφίστηκε από 136 βουλευτές έναντι 157 που την καταψήφισαν, 
να επανέλθει η δημόσια ζωή σε ρυθμούς κανονικότητας.
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Ταπητολογία

«∆εν είστε κυ-
βέρνηση αρί-
στων, όπως λέ-
γατε, αλλά είστε 
και ένοχοι και 
άχρηστοι. Το 
επιτελικό κρά-
τος αποδείχθη-
κε ένα σύστημα 
εξουσίας-κουρε-

λού».

Νίκος 
Ανδρουλάκης 
προς Κυριάκο 
Μητσοτάκη

 

Κηπευτικά

«Συγκρατηθείτε, 
κ. Γεωργαντά, αν 
θέλετε ηρεμή-
στε. Αποδεχθεί-
τε ότι στη δημο-
κρατία υπάρχει 
και ο αντίλογος, 
διότι εκτίθεστε 
και δεν θα σας 
πάρουν με τις 
πέτρες, θα σας 
πάρουν με τις 
ντομάτες οι πο-

λίτες». 

Ζωή Κωνστα-

ντοπούλου

 

Δικονομικά

«Ο θυμόσοφος 
λαός λέει κάτι 
και ντρέπομαι 
που θα το πω. 
Της φυλακής τα 
σίδερα είναι για 
τους λεβέντες. 
Εσείς λεβέντες 
δεν φαίνεται να 
είστε, γιατί στη-
ρίζετε αυτή την 
κυβέρνηση, αλ-
λά τη φυλακή 
δεν θα τη γλιτώ-

σετε». 

Κυριάκος 
Βελόπουλος 

Ανάμνηση 
2015

«Είστε όλοι μα-
ζί ο ΣΥΡΙΖΑ του 
2015, μαζευτή-
κατε όλοι μαζί, 4 
κόμματα, 4 κοι-
νοβουλευτικοί 
εκπρόσωποι, 4 
αρχηγοί κι εσείς 
του ΠΑΣΟΚ μας 
εντυπωσιάζετε 
πάντα, καταφέ-
ρατε με ανίερη 
συμμαχία να συ-
νεργαστείτε με 
τον ΣΥΡΙΖΑ του 
2015 που σας 
έλεγε γερμανο-
τσολιάδες».

Ντόρα 
Μπακογιάννη 
προς ΠΑΣΟΚ

 

Ανάμνηση 
2018

«Θα ήθελα να 
ξεκινήσω από 
τον κ. Φάμελ-
λο, ο οποίος με 
περισσή οίηση, 
αμετροέπεια, 
ύβρι θα έλεγα, 
τολμάει να κου-
νάει το δάχτυλο 
στην κυβέρνηση, 
ενώ ο ίδιος συμ-
μετείχε σε αυτήν 
εδώ τη σύσκε-
ψη (σ.σ. δείχνει 
εικόνα από το 
κινητό του από 
τη σύσκεψη το 
βράδυ της τρα-
γωδίας στο Μάτι) 
υπό τον κύριο 
Τσίπρα. Κύριε 

Φάμελλε, δεν εί-
μαστε ίδιοι, γιατί 
εγώ δεν θα κα-
θόμουν ποτέ με 
τον κ. Τσίπρα σε 
αυτό το τραπέζι 
για να κοροϊδέ-
ψω την κοινω-
νία. Αυτό είναι 
συγκάλυψη».

Ακης Σκέρτσος 
προς Σωκράτη 

Φάμελλο

 

Ανάμνηση 
1993

«Η κατακραυ-
γή εναντίον της 
κυβέρνησης δεν 
αντανακλά πάνω 
στην παράταξη».

Αντώνης 
Σαμαράς

ΣΥΓΚΡΟΥΣΗ 
ΓΙΑ ΤΑ ΤΕΜΠΗ

ΕΙΠΑΝ 
ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ

ΕΙΠΑΝ 
ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ
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Εγινε το ΠΑΣΟΚ «παρακολούθη-
μα των συντριμμιών του ΣΥΡΙΖΑ» 
όπως λένε στην κυβέρνηση και 
στη Ν.∆. ή μπορεί να λειτουργή-
σει ως η πολιτική δύναμη που 
θα ηγηθεί του λεγόμενου προ-
οδευτικού χώρου, αξιοποιώντας 
συμμαχίες και κάνοντας στρα-
τηγικές επιλογές, για να ξεπερά-
σει τα αντικειμενικά εμπόδια της 
περιορισμένης κοινοβουλευτι-
κής δύναμής του; Θα μπορέσει 
η Χαριλάου Τρικούπη να ξεκολ-
λήσει το κόμμα από το τέλμα στο 
οποίο δείχνει να εγκλωβίζεται ή 
θα απολέσει τις όποιες αναφορές 
έχει στο προοδευτικό κέντρο και 
θα ομαδοποιηθεί με τα κόμματα 
διαμαρτυρίας, στα όρια του αντι-
συστημισμού; 

Η αδυναμία του κόμματος της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης να 
κεφαλαιοποιήσει την κοινωνική 
δυσαρέσκεια που εκδηλώνεται 
με επίκεντρο την υπόθεση των 
Τεμπών, προκαλεί ερωτήματα. 
Ερωτήματα προκάλεσε και η ετε-
ρόκλητη συμμαχία στην κατάθε-
ση πρότασης δυσπιστίας. Ακόμη 
και μέσα στο ίδιο το κόμμα. 

«Αν είχαμε 50 βουλευτές, εν-
νοείται ότι θα ήταν αυτοτελής 
ενέργεια», λέει συνεργάτης του 
Νίκου Ανδρουλάκη, δείχνοντας 
ότι ήταν η ανάγκη που οδήγησε 
στην από κοινού υποβολή της 
πρότασης δυσπιστίας και δεν 
επρόκειτο για κατ’ αρχήν επιλο-
γή. Στην ηγεσία του ΠΑΣΟΚ κά-
νουν λόγο για μια μεμονωμένη 
κίνηση, μια στρατηγική επιλογή 
για να πληγεί η κυβέρνηση, που 
δεν μπορούσε να γίνει χωρίς τη 
σύμπηξη μετώπου. Και, προκει-
μένου να μη δοθεί τροφή σε συ-
ζήτηση και σενάρια για πιθανή 
συνεργασία με ευρύτερους ορί-
ζοντες ή προοπτικές, έγινε η επι-
λογή να απευθυνθούν σε όλο τον 
πολιτικό χώρο στα αριστερά του 
ΠΑΣΟΚ: σε κόμματα και ανεξάρ-
τητους βουλευτές. «Θα μπορού-
σαμε να κάνουμε την πρόταση 
δυσπιστίας σε συνεργασία μόνο 
με τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό δεν θα έδι-
νε τροφή σε σενάρια για συνερ-
γασία με άλλη προοπτική;» είναι 
το ερώτημα που τίθεται από την 
πλευρά της Χαριλάου Τρικούπη. 

Από το περιβάλλον της ηγεσί-
ας του κόμματος της αξιωματικής 
αντιπολίτευσης γίνεται λόγος για 

«διαφορετικά κόμματα, με διαφο-
ρετική στόχευση, με διαφορετική 
ανάγνωση της πολιτικής πραγμα-
τικότητας, που δεν μπορούν να 
συμπορευθούν ευρύτερα». Για 
μια συγκυριακή και αναγκαστι-
κή «συνάντηση» απέναντι στην 
κυβέρνηση που δεν μπορεί να 
έχει καμιά άλλη κοινή συνιστα-
μένη, αφού το πολιτικό σχέδιο 
καθενός είναι διαφορετικό. Αλ-
λωστε, η συνεννόηση και οι δι-
αβουλεύσεις για τη διαμόρφωση 
του τελικού κειμένου της πρότα-
σης δυσπιστίας, που διήρκεσαν 
κυριολεκτικά μέχρι την τελευταία 
στιγμή, έδειξαν ότι κυριαρχούν οι 
ανταγωνισμοί και οι διαφορετικές 
στρατηγικές και είναι δύσκολο να 
βρεθεί κοινός τόπος, πόσο μάλλον 
έδαφος για συμπόρευση.

Ωστόσο, η πολυσύνθετη προ-
σωπικότητα του ΠΑΣΟΚ ακόμη 
και απέναντι σε αυτή τη συμπό-
ρευση βρίσκει πεδίο να εκφρα-
στεί. Ηδη από την πρώτη στιγμή 
που έγινε γνωστό ότι το κόμμα 
θα απευθυνθεί σε όλα τα κόμ-
ματα του λεγόμενου προοδευτι-
κού τόξου υπήρξαν μουρμούρες 
για τον κίνδυνο να φανεί ότι συ-
μπορεύεται με αντισυστημικές 

δυνάμεις. Η αναφορά γίνεται κυ-
ρίως για την Πλεύση Ελευθερίας, 
καθώς η επιθετική ρητορική της 
Ζωής Κωνσταντοπούλου δεν είναι 
από όλους αποδεκτή στο ΠΑΣΟΚ. 
Υπάρχουν, όμως, και εκείνοι που 
επιχειρούν διαφορετική ανάγνω-
ση. Πρόκειται για τη μερίδα στε-
λεχών που δεν έχουν κρύψει ότι 
τάσσονται υπέρ ενός πιο αριστε-
ρού προσανατολισμού του κόμ-
ματος και της επιστροφής στις κι-
νηματικές ρίζες του. Αυτοί είδαν 
θετικά τη συμπόρευση με τις δυ-
νάμεις στα αριστερά, καθώς θεω-
ρούν ότι το κεντρώο ακροατήριο 
έχει σε σημαντικό βαθμό μετακι-
νηθεί προς τη Ν.∆. και δεν είναι 
εύκολο να διεκδικηθεί. 

Οχι φασαρία

Ο Νίκος Ανδρουλάκης δέχεται 
πίεση και από τις δύο πτέρυγες 
να πάει το κόμμα είτε προς τη 
μία είτε προς την άλλη κατεύθυν-
ση. Ο ίδιος επιμένει στη γραμμή 
της πολιτικής αυτονομίας και της 
θεσμικής σοβαρότητας. «Οχι σε 
ανούσιους ακτιβισμούς, όχι σε 
φασαρία χωρίς ουσία, όχι σε ετε-
ροπροσδιορισμό», είναι η γραμμή 
της ηγεσίας του κόμματος της αξι-

ωματικής αντιπολίτευσης. Είναι 
και το μεγάλο στοίχημα, μια και 
η συνταγή αυτή απέδωσε μεν το 
2023 και οδήγησε σε αύξηση των 
ποσοστών του κόμματος, που και 
τότε βρέθηκε να πιέζεται για να 
διαλέξει πλευρά. Πλέον όμως, και 
με δεδομένη την υποχώρηση των 
δημοσκοπικών ποσοστών μέσα 
σε συνθήκες που θεωρητικά θα 
ευνοούσαν την αντιπολίτευση, 
αναδύεται το ερώτημα μήπως αυ-
τή η στρατηγική έχει φτάσει στα 
όριά της και δεν μπορεί να δώ-
σει κάτι παραπάνω. Στο επιτελείο 
του Νίκου Ανδρουλάκη εξακολου-
θούν να πιστεύουν, πάντως, ότι 
υπάρχει ένα σημείο καμπής, στο 
οποίο ακόμη δεν έχουμε φτάσει. 
Ενα σημείο μετά το οποίο η φθο-
ρά της κυβέρνησης θα καταστεί 
οριστικά μη αναστρέψιμη, κάτι 
που θα στρέψει τους ψηφοφό-
ρους σε αναζήτηση άλλης επιλο-
γής. Εκτιμούν, δε, ότι για την ώρα 
μετακινούνται οι ψηφοφόροι που 
στρέφονται προς αντισυστημικές 
δυνάμεις και το ΠΑΣΟΚ αυτούς 
δεν μπορεί να τους διεκδικήσει, 
διότι το τοποθετούν στα συστη-
μικά κόμματα και άρα έξω από 
το πλαίσιο των επιλογών τους.

Γενίτσαροι

«Η ιστορία του 
έθνους είχε 400 
χρόνια οθωμανι-
κής κατάκτησης. 
Εκείνη την περί-
οδο ήταν γνωστά 
τα γενιτσαρικά 
τάγματα που, για 
να αποδείξουν 
στον σουλτάνο 
ότι ήταν πιστοί, 
έκαναν σφαγές. 
Και σήμερα σε 
αυτή τη Βουλή 
υπάρχουν γενι-
τσαρικά τάγματα, 
κ. Φλωρίδη».

Νίκος 
Ανδρουλάκης

 

Σινεφίλ

«Η μέθοδος του 
μπαζώματος 
ήταν η προσφι-
λής μέθοδος 
εξαφάνισης κά-
θε ίχνους εγκλή-
ματος από την 
ιταλική μαφία».

Γιώργος 
Παπανδρέου

 

Στα κάγκελα

«Στο ΠΑΣΟΚ, δεν 
αγωνιστήκαμε 
να μείνει όρθια 
η χώρα για να 
ζήσουμε πολιτι-
κές εποχές Ρα-
χήλ Μακρή. ∆εν 
θα το επιτρέ-
ψουμε».

Οδυσσέας 
Κωνσταντινό-

πουλος

Νωρίς το βράδυ της Τρίτης, σύμ-
φωνα με ασφαλείς πληροφορίες 
της «Κ», ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέα 
Αριστερά και Πλεύση Ελευθερί-
ας βρέθηκαν για πρώτη φορά γύ-
ρω από το ίδιο τραπέζι στη Βουλή. 
Το πράσινο στρατόπεδο εκπρο-
σώπησαν οι ∆ημήτρης Μπιάγκης 
και ∆ημήτρης Μάντζος και την 
Κουμουνδούρου ο Θανάσης Θε-
οχαρόπουλος και ο ∆ιονύσης Κα-
λαματιανός. Πέτη Πέρκα και Ζωή 
Κωνσταντοπούλου συμπλήρωσαν 
την εξάδα που «κλείδωσε» σε με-
γάλο βαθμό το κείμενο της πρό-
τασης δυσπιστίας. Αργά το βράδυ 
της ίδιας μέρας πηγές τόσο από 
τη Χαριλάου Τρικούπη όσο και 
από την Κουμουνδούρου εξηγού-
σαν στην «Κ» τον λόγο για τον 
οποίο το «θερμόμετρο» ανέβηκε 
επικίνδυνα. Από το ΠΑΣΟΚ δεν 
διαπραγματεύονταν ο Νίκος Αν-
δρουλάκης να μην είναι ο αρχη-
γός που θα ανακοινώσει στο σώμα 
την πρωτοβουλία των τεσσάρων, 
ακολουθώντας, όπως τόνιζαν, τον 
κανονισμό της Βουλής. Στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ υπήρχαν στελέχη που χα-
ρακτήριζαν «βοναπαρτική» την 
απαίτηση της Χαριλάου Τρικούπη 
κάνοντας τελικά πίσω, όπως και 
τα άλλα δύο κόμματα. Η λακωνι-
κή και σύντομη τοποθέτηση του 
προέδρου του ΠΑΣΟΚ, χωρίς να 
καπελώσει τους υπόλοιπους τρεις, 
ηρέμησε τα πνεύματα.

Νεύρα για τις μεταγραφές

Το τριήμερο της συζήτησης 
στη Βουλή ήταν μια πρόβα συ-
μπόρευσης ή μια αναγκαστική 
συνύπαρξη κάτω από μια πολύ 
ειδική περίσταση; Οι συνθήκες 
δεν είναι ώριμες και όλα τα σημά-
δια έδειξαν από την αρχή πως η 
«συγκατοίκηση» είχε ημερομηνία 
λήξης το βράδυ της Παρασκευής. 
Ο εκνευρισμός ήταν αρκετά με-
γάλος στην Κουμουνδούρου όταν 
πληροφορήθηκαν ότι ο Νίκος Αν-
δρουλάκης θα ανακοινώσει την 
ένταξη του Πέτρου Παππά στο 
κοινοβουλευτικό δυναμικό του 
ΠΑΣΟΚ την ημέρα αναγγελίας της 
πρότασης δυσπιστίας. Σύμφωνα 
με πληροφορίες, στελέχη ειση-
γούνταν στον Σωκράτη Φάμελλο 
να προχωρήσουν σε ανακοίνω-
ση, όπως είχε γίνει με τη Ράνια 
Θρασκιά. Κάποιες γραμμές μά-
λιστα φέρεται να είχαν γραφτεί, 
ωστόσο ο πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ 

δεν ήθελε να θολώσει το μήνυμα 
της ημέρας. Με ξεχωριστές στρα-
τηγικές, εκπέμποντας σε διαφο-
ρετικές συχνότητες, οι τέσσερις 
αρχηγοί κοίταξαν πρωτίστως, μέ-
σα από τη μεγάλη εικόνα της συ-
γκρότησης ενός αντικυβερνητι-
κού μετώπου, να συσπειρώσουν 
το κοινό τους.

Η σύγκριση με το παρελθόν 
καταδεικνύει πως η πρόταση δυ-
σπιστίας μπορεί να είχε πολιτικό 
περιεχόμενο, όμως δεν είχε κά-
ποιο αντίκρισμα. Κανείς από τους 
τέσσερις δεν ευχόταν σε αυτή τη 
φάση να γίνει το «ατύχημα» και 
να τρέξουν οι πολιτικές εξελίξεις. 

Τα στοιχεία όλων των πρόσφατων 
ερευνών δείχνουν ότι η αντιπο-
λίτευση, χωρίς «πυξίδα», ψάχνει 
να βρει τον προσανατολισμό της. 
Αυτό που προκύπτει είναι πως το 
ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ και η Πλεύση 
Ελευθερίας, που εμφανίζονται 
να περνούν το όριο εισόδου στη 
Βουλή, μετά βίας καταφέρνουν, 
αν αθροιστούν, να ξεπεράσουν 
το ποσοστό της Νέας ∆ημοκρα-
τίας, που βρίσκεται στα πιο χα-
μηλά της επίπεδα. Η συνθήκη 
που επικρατεί αυτή τη στιγμή, 
με την ενίσχυση της αντισυστη-
μικής ψήφου, μόνο μεγαλύτερο 
κατακερματισμό μπορεί να φέρει 

στον χώρο της Κεντροαριστεράς. 
Για ποιο λόγο η Ζωή Κωνσταντο-
πούλου, τη στιγμή που βλέπει τα 
νούμερά της να διπλασιάζονται, 
να μπει σε μια ατέρμονη συζήτη-
ση συνεργασιών που μόνο φθορά 
μπορεί να της προκαλέσει;

Το γεγονός πως «ένας μόνος 
του δεν μπορούσε» να προχω-
ρήσει στην πρόταση δυσπιστίας 
αποτύπωσε την αναιμική παρου-
σία των κοινοβουλευτικών προ-
οδευτικών δυνάμεων. Οι τέσσε-
ρις είχαν επιχειρήσει να πιέσουν 
την κυβέρνηση και πριν από ένα 
χρόνο, καταθέτοντας πρόταση 
δυσπιστίας πάλι για τη σιδηρο-

δρομική τραγωδία των Τεμπών. 
Το διάστημα που ακολούθησε 
έδειξε πως κανείς τους δεν κέρ-
δισε κάτι. Μήπως αυτή τη φορά 
θα έπρεπε να το «πάνε αλλιώς; 
Το ερώτημα δεν είναι ρητορι-
κό, αλλά εύλογο και προκύπτει 
από τη στασιμότητα των δυνά-
μεων της αντιπολίτευσης σε μια 
εξαιρετικά δύσκολη περίοδο για 
το Μαξίμου. Είναι τουλάχιστον 
παράδοξο η δημοφιλία της κυ-
βέρνησης να πέφτει και να μην 
εμφανίζει μια αξιόλογη δυναμι-
κή ένας εναλλακτικός πόλος δι-
ακυβέρνησης. 

Το «ξεπάγωμα»

Την κουβέντα περί συμπόρευ-
σης την απορρίπτει πρώτο κατη-
γορηματικά το ΠΑΣΟΚ. Ισως αυτό 
το γεγονός, κατά έμπειρους κοινο-
βουλευτικούς, να του αφαιρεί την 
προοπτική της κυβερνησιμότη-
τας. Η αυτονόμηση ενδεχομένως 
να έχει πιο έντονα χαρακτηριστι-
κά από εδώ και στο εξής, καθώς 
στη Χαριλάου Τρικούπη έχουν 
καταλάβει πως η συνεργασία με 
τους δύο της Αριστεράς και την 
αντισυστημική Πλεύση Ελευθε-
ρίας δίνει πάτημα στη Νέα ∆ημο-
κρατία να ισχυρίζεται ότι ο Νίκος 
Ανδρουλάκης πήρε «διαζύγιο» με 
το Κέντρο. Παραγόμενο αποτέλε-
σμα από την τριήμερη συζήτηση, 
όπως όλα δείχνουν, είναι το «ξε-
πάγωμα» στις σχέσεις  ΣΥΡΙΖΑ - 
Νέας Αριστεράς. Στα ραντάρ της 
«Κ» ήρθε η πληροφορία πως με-
τά παρέμβαση του Σωκράτη Φά-
μελλου περίπου 10 βουλευτές της 
Κουμουνδούρου βρέθηκαν στην 
Ολομέλεια την Τετάρτη για να 
παρακολουθήσουν την τοποθέ-
τηση του Αλέξη Χαρίτση κατά 
τη συζήτηση της προ ημερησίας 
σε μια κίνηση ουσιαστικού πολι-
τικού συμβολισμού. Αλλες πηγές 
σημείωναν πως οι δύο αρχηγοί εί-
χαν την ευκαιρία να τα πουν για 
5-10 λεπτά στη Βουλή, διά ζώσης, 
σε σχέση πάντα με την πρόταση 
δυσπιστίας. Ελάχιστοι παρατή-
ρησαν επίσης ότι πριν από δύο 
εβδομάδες η Εφη Αχτσιόγλου, η 
οποία φέρεται να έχει «παγωμέ-
νες» σχέσεις με τον Αλέξη Τσίπρα 
μετά τις εσωκομματικές εκλογές 
του 2023, δήλωσε στην ΕΡΤ ότι 
συμφωνεί και προσυπογράφει το 
άρθρο του πρώην πρωθυπουργού 
στην ΕΦΣΥΝ για τη ∆ικαιοσύνη. 
Οχι πως η «εξίσωση» επαναπρο-
σέγγισης των πρώην συντρόφων 
είναι εύκολη. Μια πιθανή συνερ-
γασία, όμως, μεταξύ ΣΥΡΙΖΑ - Νέ-
ας Αριστεράς θα μπορούσε να λει-
τουργήσει ως μοχλός πίεσης προς 
τη Χαριλάου Τρικούπη.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Δυσπιστία προς αλλήλους

Δεύτερη Ζωή δεν έχει για το ΠΑΣΟΚ

Η σύμπραξη των τεσσάρων της αντιπολίτευσης μάλλον επιβεβαίωσε την ασυμβατότητά τους. Γιατί;

Ως συγκυριακή ανάγκη δικαιολογούν στη Χ. Τρικούπη τη συμπόρευσή τους με την αντισυστημική Αριστερά

Συντροφικά

Οταν ο Αλέξης 
Χαρίτσης επι-
τέθηκε στην 
κυβέρνηση για 
το email Τρια-
ντόπουλου, σε 
κοινή γραμμή 
με τον Σωκρά-
τη Φάμελλο 
για κλήση στην 
προανακριτι-

κή επιτροπή του 
Γιώργου Γερα-
πετρίτη και του 
Ακη Σκέρτσου, 
βουλευτές της 
Κουμούνδου-
ρου σχολίαζαν 
με χιουμοριστι-
κή - συντροφική 
διάθεση: «Επα-
νήλθε στις εργο-
στασιακές ρυθ-

μίσεις». 
 

Αξιολόγηση

Τον δρόμο για 
πρόωρες κάλ-
πες, με όρους 
∆ημοσίου, έδει-
ξε στην ομιλία 
της η Ολγα Γε-
ροβασίλη: «Η 
κυβέρνηση, ο 
πρωθυπουργός 
και τα γαλάζια 
παιδιά έχετε αρ-
νητική αξιολό-
γηση. ∆ηλαδή 

–με τους δικούς 
σας όρους– δια-
θεσιμότητα και 
απόλυση. Θα συ-
νιστούσα την πα-

ραίτηση».

Νούμερο 2

Την Πέμπτη το 
βράδυ, ο Παύ-
λος Πολάκης 
ρωτήθηκε από 
τους δημοσιο-
γράφους πώς 
του φάνηκαν οι 
παρεμβάσεις 
του Σωκράτη 
Φάμελλου στη 
Βουλή. Το «Νο 
2» του ΣΥΡΙΖΑ 
εμφανίστηκε 
ευχαριστημένο, 
δείχνοντας για 
ακόμα μία φορά 
πως στην Κου-
μουνδούρου επι-
κρατούν –παρά 
την γκρίζα δημο-
σκοπική εικόνα– 
«ήρεμα νερά».
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Ο Νίκος Ανδρουλάκης χαμογελαστός δίπλα στον Παύλο Χρηστίδη και στον Παύλο Γερουλάνο, την Παρα-
σκευή στη Βουλή. Ο πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ τέθηκε επικεφαλής της κίνησης κατάθεσης πρότασης δυσπιστίας 
προς την κυβέρνηση, όπως εξαρχής απαίτησε η Χαριλάου Τρικούπη, και αποδέχτηκαν ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αρι-
στερά και η Πλεύση Ελευθερίας, παρότι δεν έλειψαν κάποια σχόλια περί «βοναπαρτικής συμπεριφοράς».

ΣΥΓΚΡΟΥΣΗ 
ΓΙΑ ΤΑ ΤΕΜΠΗ

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

ΕΙΠΑΝ 
ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ

ΕΙΠΑΝ 
ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ
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Tεθωρακισμένα οχήματα Κορβέτες Μονάδες επιφανείας Πύραυλοι και διάφορα 
πυραυλικά συστήματα

Mη επανδρωμένα 
αεροσκάφη

Ηλεκτροοπτικά 
συστήματα

40 χώρες

4.500 μονάδες

3 χώρες (ενδιαφέρονται) 6 συμβόλαια 
για κορβέτες

140 πλοία

42 χώρες
50 χώρες

770 μονάδες

20+ χώρες

«Μια αρχιτεκτονική ασφαλείας που 
αφήνει έξω μια στρατιωτική δύνα-
μη όπως η Τουρκία δεν θα ήταν 
πολύ ρεαλιστική», έλεγε πρόσφα-
τα ο Τούρκος υπουργός Εξωτερι-
κών Χακάν Φιντάν, σε μια τοπο-
θέτηση η οποία κρίνεται με τη 
σειρά της για τον ρεαλισμό της.

Ουδείς αμφισβητεί το γεγονός 
ότι η Τουρκία συνιστά υπολογίσι-
μη στρατιωτική δύναμη. Ο δεύτε-
ρος μεγαλύτερος στρατός στο ΝΑ-
ΤΟ μετά τις ΗΠΑ ανήκει στο «τοπ 
5» των χωρών που συνεισφέρουν 
σε αποστολές της διατλαντικής 
συμμαχίας εντός και εκτός Ευρώ-
πης, συμπεριλαμβανομένων των 
επιχειρήσεων σε περιοχές όπως 
το Αφγανιστάν και το Ιράκ. Η χώ-
ρα έχει μεθοδικά αναπτύξει από 
τις αρχές του 2000 μια αμυντική 
βιομηχανία 3.500 επιχειρήσεων, 
που παράγουν 250 κατηγορίες 
προϊόντων. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία της γραμματείας αμυντικών 
βιομηχανιών της Τουρκίας για το 
2024, οι εξαγωγές της άμυνας δι-
αμορφώθηκαν στα 7,1 δισ. δολά-
ρια, σημειώνοντας άλμα σχεδόν 
30% από το 2023.

Διπλό όφελος

Η Αγκυρα έχει στρατηγικά 
χρησιμοποιήσει την αμυντική 
βιομηχανία της ως μέσο ενίσχυ-
σης των σχέσεων με τις χώρες 
της Γηραιάς Ηπείρου, μέσα από 
τις πωλήσεις στους πελάτες της 
με επίκεντρο τα Βαλκάνια και 
την Ανατολική Ευρώπη. «Υπάρ-
χουν στρατηγικοί λόγοι για τους 
οποίους η ευρωπαϊκή αγορά εί-
ναι ιδιαίτερα σημαντική για την 
Τουρκία. Ως χώρα εκτός Ε.Ε., οι 
πωλήσεις σε ευρωπαϊκές χώρες, 
ιδιαίτερα σε μέλη της Ε.Ε., προ-
σθέτουν αξιοπιστία στο επιχεί-
ρημα της Τουρκίας ότι συνιστά 
σημαντικό παράγοντα για την 
ευρωπαϊκή ασφάλεια. Αποκτά 
έτσι μεγαλύτερη σημασία ο ρόλος 
της δραστηριότητας της αμυντι-
κής βιομηχανίας της ως τρόπου 
ενίσχυσης των διμερών σχέσε-
ων. Παράλληλα, η επικράτηση 
σε διαγωνισμούς έναντι ευρωπα-
ϊκών και αμερικανικών εταιρει-
ών σε ρυθμιζόμενες και διαφα-
νείς διαγωνιστικές διαδικασίες, 
δίνει ένα κύρος σε συστήματα 
και εταιρείες που θα μπορούσαν 
να ωθήσουν την επιτυχία αλλού. 
Επιπλέον, οι τουρκικές εταιρείες 
είναι σε μεγάλο βαθμό ενσωμα-
τωμένες στο ευρωπαϊκό αμυντι-
κό - βιομηχανικό οικοσύστημα, 
με εταιρείες που ανήκουν τόσο 
στον ιδιωτικό τομέα όσο και στον 
οργανισμό των τουρκικών ενό-
πλων δυνάμεων να έχουν μακρο-
χρόνιες επιχειρηματικές σχέσεις 

με Ευρωπαίους ομολόγους τους», 
διαβάζουμε σε report του ∆ιε-
θνούς Ινστιτούτου Στρατηγικών 
Μελετών - IISS.  

Από αυτή την οπτική, δεν θα 
πρέπει ίσως να εκπλήσσει η επι-
λογή να κληθεί η Τουρκία στη 
σύνοδο του Λονδίνου για την Ου-
κρανία, όπου συμμετείχαν 12 ευ-
ρωπαϊκές χώρες. Η Αγκυρα από 
την πλευρά της δεν είχε παρά 
να αξιοποιήσει την ευκαιρία για 
να τοποθετηθεί ξανά με ενεργό 
ρόλο στις εξελίξεις, δεδομένου 
ότι είχε επίσης αποκλειστεί από 
τις αντίστοιχες συνομιλίες ΗΠΑ 
- Ρωσίας που διεξήχθησαν στη 
Σαουδική Αραβία.

Ο διαχωρισμός

«Οι αλλαγές που εκτυλίσσονται 
μετά την εκλογή Τραμπ απαιτούν 
μια νέα προσέγγιση, που θα αντι-
μετωπίζει την ευρωπαϊκή ασφά-
λεια με την ευρύτερη έννοια, γε-
φυρώνοντας το χάσμα μεταξύ της 
Ε.Ε. και των ευρωπαϊκών κρατών-
μελών του ΝΑΤΟ, που δεν συμ-
μετέχουν στην Ε.Ε. Ενας δομη-
μένος εξωτερικός διάλογος για 
την ασφάλεια μεταξύ της Τουρ-
κίας, του Ηνωμένου Βασιλείου, 
της Νορβηγίας και της Ε.Ε. είναι 
απαραίτητος. Ο διάλογος αυτός 
θα πρέπει επίσης να στοχεύει στο 
να συμπεριληφθούν ευρωπαϊκά 
κράτη εκτός Ε.Ε. και εκτός ΝΑΤΟ, 
όπως η Ουκρανία. Για την ευρω-
παϊκή ασφάλεια, η Ρωσία παρα-
μένει η πιο άμεση απειλή και η 
Ευρώπη δεν έχει την πολυτέλεια 
για ένα δόγμα ασφαλείας που θα 
τίθεται εναντίον της Μόσχας και 
θα αποκλείει την Τουρκία ταυ-
τόχρονα. Η Μαύρη Θάλασσα, η 
Ανατολική Μεσόγειος και η Μέ-
ση Ανατολή δεν είναι ξεχωριστές 
ζώνες στη ρωσοδυτική αντιπαρά-
θεση. Αντίθετα, είναι σε μεγάλο 
βαθμό ένας ενιαίος χώρος. Και η 
Τουρκία εκτείνεται σε όλες αυτές 
τις περιοχές», αναφέρει στην «Κ» 
από το Λονδίνο ο Γκαλίπ Ντα-
λάι, ανώτερος συνεργάτης στο 
Chatham House. Θεωρεί μάλιστα 
ότι η βελτίωση του κλίματος με 
την Ελλάδα έχει παίξει κι αυτή 
τον ρόλο της: «Σε στρατηγικό επί-
πεδο σημειώθηκαν πρόσφατα κά-
ποια θετικά βήματα στις σχέσεις 
Τουρκίας - Ευρώπης. Τον Οκτώ-
βριο, το Βερολίνο ενέκρινε ένα 
μεγάλης κλίμακας πακέτο εξαγω-
γών όπλων στην Αγκυρα, συμπε-
ριλαμβανομένων υλικών για τον 
εκσυγχρονισμό τουρκικών υπο-
βρυχίων και φρεγατών. Τον Νοέμ-
βριο, έπειτα από μεγάλη καθυστέ-
ρηση, το Βερολίνο ήρε επίσης το 
βέτο κατά της πώλησης αεροσκα-
φών Eurofighter στην Τουρκία. 
Ομοίως, η αποκλιμάκωση στην 
Ανατολική Μεσόγειο και οι πρό-

σφατες βελτιώσεις στις τουρκοελ-
ληνικές σχέσεις έχουν προσφέρει 
ένα πιο ευνοϊκό περιβάλλον δια-
λόγου για την εξωτερική πολιτι-
κή και την πολιτική ασφάλειας. Η 
κρίση της Ανατολικής Μεσογεί-
ου είχε καταστεί αναμφισβήτητα 
το πιο ακανθώδες ζήτημα εξωτε-
ρικής πολιτικής μεταξύ Ε.Ε. και 
Τουρκίας, φέρνοντας την Αγκυρα 
σε αντιπαράθεση με την Αθήνα, 
τη Λευκωσία και το Παρίσι. Ομως 
οι σχέσεις βελτιώνονται σταθερά 
και σε μια συνάντηση - ορόσημο 
που έδειξε αλλαγή του κλίματος 
στις σχέσεις έγινε τον Αύγουστο, 
όταν η Ε.Ε. κάλεσε τον Τούρκο 
υπουργό Εξωτερικών Χακάν Φι-
ντάν στην άτυπη συγκέντρωση 
των υπουργών Εξωτερικών της 
Ε.Ε. που πραγματοποιείται κάθε 
έξι μήνες στο Γκίμνιχ».

Αφερέγγυος σύμμαχος

Ακόμη κι αν εξαιρέσει κανείς –
εν είδει υπόθεσης εργασίας– την 
παράμετρο της τουρκικής εξωτε-
ρικής πολιτικής απέναντι σε χώ-
ρες της Ε.Ε. όπως η Ελλάδα και 
η Κύπρος, ωστόσο προκύπτουν 
ούτως ή άλλως ζητήματα από το 
γεγονός ότι η Αγκυρα έχει παίξει 
σε διπλό ταμπλό στην κρίση της 
Ουκρανίας. Στα πρώτα στάδια 
του πολέμου η Τουρκία ήταν από 
τους λίγους προμηθευτές στρατι-
ωτικού εξοπλισμού στην Ουκρα-
νία και η Αγκυρα έχει καλλιεργή-
σει βαθιά αμυντική συνεργασία 
με το Κίεβο. Ομως, την ίδια ώρα, 
έχει στενούς δεσμούς με τη Μό-
σχα και ο Ταγίπ Ερντογάν τρέφει 
μια φιλική προσωπική σχέση με 
τον Βλαντιμίρ Πούτιν. Μάλιστα η 
Τουρκία δεν συμμετείχε στις δυ-
τικές κυρώσεις κατά της Ρωσίας 
και, επιπλέον, τα μακροπρόθε-
σμα στρατηγικά της συμφέρο-
ντα σαφώς περιπλέκονται λόγω 
της εξάρτησής της από το ρωσι-
κό αέριο. Είναι μόνο κάποιοι από 
τους λόγους για τους οποίους στο 
τέλος της ημέρας «η ∆ύση μπο-
ρεί να είναι επιφυλακτική όσον 
αφορά την έγκριση ενός βασικού 
ρόλου της Αγκυρας στον τερματι-
σμό της σύγκρουσης, δεδομένης 
της αβεβαιότητας για τη μελλο-
ντική θέση της Τουρκίας στην 
ευρύτερη ∆ύση», όπως αναφέρε-
ται χαρακτηριστικά σε ανάλυση 
του Κέντρου Στρατηγικών και 
∆ιεθνών Μελετών - CSIS. 

Αρβύλες ή φρόνημα

«Οποιοσδήποτε ευρωπαϊκός 
στρατός θα πρέπει οπωσδήποτε 
να παραλείψει την Τουρκία. Πρώ-
τον, ενώ η Αγκυρα καυχιέται για 
το μέγεθος του στρατού της, οι 
προηγούμενες επιχειρήσεις του 
ΝΑΤΟ δείχνουν ότι αυτό δεν εί-
ναι το μέτρο που έχει σημασία. 

∆εν είναι το μέγεθος, αλλά η προ-
θυμία των πολιτικών ηγετών να 
συνεισφέρουν με στρατεύματα 
όταν ξεσπάσει η κρίση. ∆εύτε-
ρον, έχει σημασία το ιστορικό 
των εκβιασμών από την πλευ-
ρά της Τουρκίας. Εάν η Ευρώ-
πη προσκαλέσει την Τουρκία σε 
έναν ευρωπαϊκό στρατό, ειλικρι-
νά θα της αξίζει όταν ο Ερντογάν 
συνάψει μια ξεχωριστή συμφω-
νία με τους Ρώσους. Τρίτον, έχει 
σημασία η ιδεολογία. Κάθε Ευ-
ρωπαίος ηγέτης πρέπει να κάνει 
δύο ερωτήσεις: Εχει η Τουρκία 
σήμερα περισσότερα κοινά με 
το Βέλγιο ή με το Ιράν; Και είναι 
η Τουρκία διατεθειμένη να ζή-
σει εντός των συνόρων της; Αν 
η Τουρκία δεν είναι διατεθειμένη 
να φύγει αύριο από την Κύπρο, 
τότε η απάντηση είναι καθαρή: 
Η Τουρκία δεν είναι η λύση, αλλά 
το πρόβλημα», τονίζει στην «Κ» 
από την Ουάσιγκτον ο Μάικλ Ρού-
μπιν, ανώτερος συνεργάτης στο 
American Enterprise Institute. Ο 
ίδιος μάλιστα αμφισβητεί ακόμη 
και τα στοιχεία που εμφανίζονται 
ως πλεονεκτήματα της Τουρκίας 
στην εξίσωση: «∆ιπλωμάτες, ανα-
λυτές και λομπίστες της Τουρκίας 
στην Ουάσιγκτον και την K Street 
(σ.σ. οδός που είναι γνωστή ως 
κέντρο λόμπι στην αμερικανική 
πρωτεύουσα) συγχέουν τη στρα-
τιωτική ισχύ της με τη στρατη-
γική σημασία της. Σπάνια εξετά-
ζουν εάν η στρατιωτική δύναμη 
της Τουρκίας είναι πραγματική. 
Ο Ερντογάν πήρε έναν στρατό 
τον οποίο προσπάθησε να ξανα-
φτιάξει κατ’ εικόνα του. Οι εκ-
καθαρίσεις με πολιτικά κριτήρια 
οδήγησαν, για παράδειγμα, έναν 
στους πέντε Τούρκους πιλότους 
F-16 στη φυλακή. Οι αντικαταστά-
τες τους είχαν μόλις ένα κλάσμα 
της εμπειρίας των φυλακισμένων 
συναδέλφων τους. Αντιστοίχως, 
οι χερσαίες δυνάμεις της Τουρ-
κίας επιχειρούν στη Συρία μό-
νο με πληρεξούσιους ή εναντίον 
ελαφρά οπλισμένων αντιπάλων. 
Και στις επιχειρήσεις στα σύνο-
ρα με το Ιράκ δεν ενεπλάκησαν 
με το Ισλαμικό Κράτος. Αυτό έχει 
δύο εξηγήσεις: είτε δεν θεωρούν 

εχθρό το Ισλαμικό Κράτος είτε 
φοβούνται ότι μια άμεση συμπλο-
κή θα αποκάλυπτε την αδυναμία 
τους. Επιπλέον, στη Λιβύη είχαμε 
ουσιαστικά ισοπαλία του “δεύτε-
ρου μεγαλύτερου στρατού του 
ΝΑΤΟ” με την ομάδα Wagner. 
Παράλληλα, με εξαίρεση ίσως 
κάποιες δυνάμεις στο Ναγκόρ-
νο-Καραμπάχ, τόσο η αεροπορι-
κή υποστήριξη της επίθεσης του 
Αζερμπαϊτζάν κατά των Αρμενίων 
όσο και η παροχή drones στην 
άμυνα της Ουκρανίας δεν αφο-
ρούσε την ανάπτυξη τουρκικών 
στρατευμάτων στο πεδίο».

Τα εμπόδια

Η Τουρκία πάντως θα ήταν 
μάλλον πιο πρόθυμη να εμπλα-
κεί στρατιωτικά στο πλαίσιο μιας 
διευθέτησης στην Ουκρανία από 
πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης. «Η Τουρκία θέλει μια 
ασφαλή και σταθερή ευρωπαϊ-
κή γειτονιά, γι’ αυτό και έχει δια-
δραματίσει σημαντικό ρόλο στην 
ικανότητα του ΝΑΤΟ στα ∆υτικά 
Βαλκάνια. Σίγουρα δεν θέλει η 
Μαύρη Θάλασσα να γίνει ρωσική 
λίμνη. Βεβαίως, η Αγκυρα μπορεί 
επίσης να το δει και ως έναν τρό-
πο να αποσπάσει κάτι απτό από 
την Ε.Ε. στο ευρύτερο πλαίσιο 
των σχέσεων ανάμεσα στις δύο 
πλευρές», επισημαίνει στην «Κ» 
από τις Βρυξέλλες η Αμάντα Πολ, 
ανώτερη αναλύτρια στο European 
Policy Centre, η οποία σημειώνει: 
«Θα ήταν προς το συμφέρον της 
Ε.Ε. να εμβαθύνει τη συνεργα-
σία με την Αγκυρα στον τομέα 
της ασφάλειας και της άμυνας, 
αν και τα διμερή προβλήματα με-
ταξύ της Τουρκίας και ορισμέ-
νων κρατών-μελών είναι πιθανό 
να παραμείνουν εμπόδιο για μια 
ουσιαστική πρόοδο».

Η Τουρκία βρίσκεται σε αξιο-
σημείωτη στρατιωτική και στρα-
τηγική θέση. Ομως οι δεσμοί της 
με το Κρεμλίνο και οι προτεραιό-
τητες της εξωτερικής πολιτικής 
της, όπως αυτές έχουν καταγρα-
φεί, εγείρουν τουλάχιστον ερω-
τήματα στο σενάριο ενός ευρω-
παϊκού αμυντικού σχήματος με 
τη συμμετοχή της.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Ο «κριός»
της τουρκικής
βιομηχανίας

Η Αγκυρα χρησιμοποιεί τις εξαγωγές αμυντικού υλικού ως 
γεωπολιτικό εργαλείο. Εχει όμως τα συμμαχικά εχέγγυα για 
να γίνει μόνιμος εταίρος στην αμυντική δομή της Ευρώπης; 

Αναλυτές απαντούν στην «Κ»

90.000
 εργαζόμενοι 

250
κατηγορίες
 προϊόντων

Η ΡΟΥΛΕΤΑ ΤΗΣ ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Κάθε Ευρωπαίος ηγέ-
της πρέπει να κάνει δύο 
ερωτήσεις: Εχει η Τουρ-
κία σήμερα περισσότε-
ρα κοινά με το Βέλγιο
ή με το Ιράν; Και είναι 

η Τουρκία διατεθειμένη 
να ζήσει εντός

των συνόρων της;

Μάικλ Ρούμπιν 
Ανώτερος συνεργάτης 

στο American Enterprise 
Institute

Πέραν της Ουκρανίας, η 
Baykar έχει υπογράψει συμ-
βόλαια τουλάχιστον με Αλβα-
νία, Κροατία, Κόσοβο, Πολωνία 
και Ρουμανία. Η τουρκική εται-
ρεία εξαγόρασε επίσης την 
Piaggio Aerospace στην Ιτα-
λία. Συμφωνίες στην Ευρώπη 
έχουν συνάψει και τουρκικές 
κατασκευαστικές τεθωρακι-
σμένων, όπως οι BMC, Nurol 
Makina και Otokar. Η Τουρκία 
συνεργάζεται ακόμη με την 
Ισπανία στον τομέα των εκ-
παιδευτικών αεροσκαφών. Η 
τουρκική STM υπέγραψε πρό-
σφατα συμφωνία για την κατα-
σκευή δύο πλοίων αναπλήρω-
σης στόλου για το Ναυτικό της 

Πορτογαλίας.

Τα ντιλ με
την Ευρώπη

Η παραγωγή της Τουρκίας 
σε αριθμούς

Τι εξάγει η Αγκυρα και σε πόσες χώρες

Με στοιχεία της Γραμματείας Αμυντικών 
Βιομηχανιών της Τουρκίας - SSB και 

έτος αναφοράς το 2024
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Oπλικά συστήματα Drone καμικάζι Eπιθετικά ελικόπτερα Ραντάρ Ελαφρά όπλα και πιστόλια Εκπαιδευτικό
αεροσκάφος HURKUŞ

 24 χώρες

1.200 παραδόσεις

 10 χώρες

40 παραδόσεις

 11 χώρες

1.500 παραδόσεις

8 χώρες 2 χώρες

5 παραδόσεις

111 χώρες

Οι σύμμαχοι των Ηνωμένων Πολιτει-
ών, συμπεριλαμβανομένης της Ελ-
λάδας, αρχίζουν να ξεπερνούν την 
αμηχανία και το σοκ των πρώτων 
εβδομάδων και πλέον στρέφουν 
την προσοχή τους στην προσαρ-
μογή σε μια νέα πραγματικότητα.
 
Βασικό πρόβλημα και ζητούμενο 
στην παρούσα φάση για κράτη με 
τα χαρακτηριστικά της Ελλάδας, 
που δεν βρίσκονται στα ραντάρ 
των προτεραιοτήτων του Αμερι-
κανού προέδρου, είναι η εξεύρεση 
κατάλληλων συνομιλητών, οι οποί-
οι ασκούν κάποια επιρροή στον 
Τραμπ. Οι θεσμικές οδοί δεν είναι 
ιδιαίτερα ασφαλείς σε ένα προσω-
ποπαγές σύστημα και απουσιάζει 
για την ώρα το πρόσωπο εκείνο –
είτε εντός του Λευκού Οίκου είτε 
στο υπουργείο Εξωτερικών– το 
οποίο θα αναπτύξει τις κατάλλη-
λες επαφές και τη γνώση για την 
περιοχή ενδιαφέροντός μας. Ο δε 
Μάρκο Ρούμπιο έχει καπελωθεί 
από διάφορους προεδρικούς ειδι-
κούς απεσταλμένους και δεν φαί-
νεται να πρωταγωνιστεί στη λή-
ψη αποφάσεων. Επομένως, είναι 
σημαντικό να αποκτήσουμε πρό-
σβαση σε πρόσωπα που αποτελούν 
μέρος του οικοσυστήματος Τραμπ 
και τα οποία εμπιστεύεται, από 
όποιον κλάδο και αν προέρχονται.
 
Η αδιαφορία Τραμπ για την ευρύ-
τερη περιφέρειά μας, πλην Ου-
κρανίας και μέρους της Μέσης 
Ανατολής, μας δίνει χρόνο για να 
αναπτύξουμε το σχέδιό μας, από 
την άλλη, οφείλουμε να προετοι-
μαζόμαστε για να αποφύγουμε εκ-
πλήξεις, τόσο λόγω του παρορμη-
τικού χαρακτήρα του όσο και της 
πιθανότητας να προωθήσει κάποια 
ενδιαφέρουσα γι’ αυτόν πρόταση, 
και μάλιστα με απόλυτο και εκβι-
αστικό τρόπο. Επί παραδείγματι, 
ένα επιχειρηματικό κονσόρτσιουμ 
άντλησης και μεταφοράς υδρογο-
νανθράκων από την Ανατολική 
Μεσόγειο με τη συμμετοχή των 
περισσοτέρων κρατών και βέβαια 
αμερικανικών εταιρειών, που ήδη 
δραστηριοποιούνται στην περιο-
χή, θα ακουγόταν με ενδιαφέρον 
από τον Τραμπ. Προκειμένου να 
προχωρήσουν οι διαδικασίες γρή-
γορα, προφανώς θα παρακάμπτο-
νταν τα νομικά εμπόδια, κυρίως 
αυτά που απορρέουν από τις συ-
νοριακές διαφορές, στη λογική ότι 
τα κέρδη θα δημιουργούσαν τις 
προϋποθέσεις για μελλοντικές δι-
ευθετήσεις. 
 
Προκειμένου λοιπόν να αποφύγου-
με δυσάρεστες εκπλήξεις, γιατί κά-
ποια στιγμή η αμερικανική ηγεσία 
θα ασχοληθεί και με θέματα που 
μας αφορούν άμεσα, απαιτείται 
ανάληψη πρωτοβουλιών ακόμη 
και εκτός της πεπατημένης, με πε-
ριφερειακό πρόσημο που θα ικα-
νοποιούν το δίπολο «ειρήνη και 
business», που εκφράζει απολύτως 
τον Τραμπ. Σημειώνεται ότι η Ελ-
λάδα δεν πρέπει να ευθυγραμμι-
στεί με ένα σύστημα το οποίο λει-
τουργεί κόντρα στις καθιερωμένες 
νόρμες και περιφρονεί το διεθνές 
δίκαιο. ∆εν έχει, βέβαια, λογική να 
αποστούμε από την εταιρική σχέ-
ση με την Ουάσιγκτον, γνωρίζο-
ντας, πάντως, τους περιορισμούς 
που πιθανό να αντιμετωπίσουμε 
λόγω διαφοράς αντιλήψεων. Η Ελ-
λάδα πρέπει οπωσδήποτε να επεν-
δύσει στην πολυδιάστατη χειρα-
φέτηση της Ευρώπης και να είναι 
παρούσα στον πυρήνα της λήψης 

αποφάσεων που αφορούν την ευ-
ρωπαϊκή άμυνα. Να διεκδικήσει το 
αυτονόητο, που είναι η με όρους 
συμπερίληψη της Τουρκίας στους 
νέους σχεδιασμούς, οι οποίοι φαί-
νεται πως θα δημιουργήσουν έναν 
ενδιάμεσο προς το ΝΑΤΟ και την 
Ευρωπαϊκή Ενωση μηχανισμό, 
ώστε να έχουν την ευκαιρία γρή-
γορης λήψης αποφάσεων χωρίς 
βέτο, εξ ου και ο όρος «συμμαχία 
των προθύμων». Ακόμη όμως και 
σε αυτό το υπό διαμόρφωση σχή-
μα, θα πρέπει να υπάρχουν προ-
ϋποθέσεις συμμετοχής, κάτι που 
δίνει τη δυνατότητα σε Ελλάδα 
και Κύπρο να συνδέσουν μέρος 
της ατζέντας τους με αυτές. ∆εν 
μπορούμε να αποκλείσουμε την 
Τουρκία από την ευρωπαϊκή αρ-
χιτεκτονική ασφάλειας, αλλά πρέ-
πει να αξιοποιήσουμε την έντονη 
επιθυμία εμπλοκής τόσο εκ μέρους 
της όσο και ορισμένων Ευρωπαί-
ων. Εχει φροντίσει, άλλωστε, να 
προσαρμόσει την αμυντική βιομη-
χανία στα μέτρα της συνεργασίας 
και σύμπραξης με την αντίστοιχη 
ευρωπαϊκή. 
 
Το υπό διαμόρφωση σύστημα ασφα-
λείας θα διαιρεθεί εκ των πραγμά-
των σε περιφερειακά υποσυστή-
ματα. Στο σκέλος της ειρήνης, η 
Ελλάδα έχει το πλεονέκτημα των 
εμπεδωμένων σχέσεων με Ισρα-

ήλ, Αίγυπτο και Σαουδική Αρα-
βία, μέσω των οποίων και αφού 
διευρυνθεί με τη συμμετοχή και 
άλλων περιφερειακών δρώντων, 
μπορεί σταδιακά να δημιουργη-
θούν τοπικοί μηχανισμοί επίλυ-
σης των διαφορών. Οι ΗΠΑ δεν 
επιθυμούν να εμπλέκονται σε αυ-
τές και η Ε.Ε. δεν έχει το αναγκαίο 
εκτόπισμα, οπότε οποιαδήποτε 
τέτοια πρωτοβουλία έχει την ιδι-
οκτησία των τοπικών δυνάμεων 
και μάλιστα προσανατολισμένων 
πρωτίστως στη ∆ύση, λογικά θα 
γίνει ευμενώς δεκτή. Η προστα-
σία των μειονοτήτων με έμφαση 
στις χριστιανικές είναι μία πρό-
ταση που ενδιαφέρει τον Τραμπ 
και κυρίως το ακροατήριό του. Η 
προστασία ευαίσθητων υποδομών 
και δικτύων, αλλά και των θαλάσ-
σιων μεταφορών, που βάλλονται 
από τρίτες δυνάμεις στο πλαίσιο 
του υβριδικού πολέμου, επίσης δί-
νει προστιθέμενη αξία σε όποιον 
συμμετέχει ενεργά.
 
Στο επιχειρηματικό πεδίο, η Ελλά-
δα μπορεί να αποτελέσει σημείο 
αναφοράς ως πύλη μεταφοράς και 
διάθεσης διαφόρων μορφών ενέρ-
γειας, τουλάχιστον για τη νοτι-
οανατολική Ευρώπη, καθώς και 
να καταστεί κόμβος δικτύωσης, 
μεταφορών, logistics και data, σε 
μια φιλόδοξη εκδοχή ακόμη και 
μερικής παράκαμψης των Στενών, 
στην προσπάθεια αναδιάταξης των 
αλυσίδων τροφοδοσίας.

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Τα γεωπολιτικά
αναχώματα της Ελλάδας

Είναι σημαντικό να 
αποκτήσουμε πρόσβα-

ση σε πρόσωπα που 
αποτελούν μέρος του 

οικοσυστήματος Τραμπ 
και τα οποία εμπιστεύ-
εται, από όποιον κλάδο 

και αν προέρχονται. 

1.100
 projects

Ζαφέρ Σιράκαγια, αντιπρόεδρος του ΑΚP  

«Ο ρόλος μας στη νέα εποχή»  

Τον σημαντικό ρόλο που πιστεύει 
πως έχει η Τουρκία στο νέο το-
πίο μετά την επανεκλογή Τραμπ 
εξηγεί στην «Κ» ο Ζαφέρ Σιράκα-
για, αντιπρόεδρος του κυβερνώ-
ντος Κόμματος ∆ικαιοσύνης και 
Ανάπτυξης της Τουρκίας (AKP) με 
αρμοδιότητα τις διεθνείς σχέσεις. 
Ο κ. Σιράκαγια ανήκει στον κύ-
κλο των συνεργατών του Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν και είναι βουλευ-
τής Κωνσταντινούπολης, ενώ θεω-
ρείται ειδικός στις σχέσεις με την 
Ευρώπη. O ίδιος γεννήθηκε στη 
Γερμανία, αργότερα συνέχισε τις 
σπουδές του στο Πανεπιστήμιο 
Bilkent της Τουρκίας, στο τμήμα 
Πολιτικών Επιστημών και ∆ημό-
σιας ∆ιοίκησης. Ολοκλήρωσε το 
μεταπτυχιακό του στη ∆ιοίκηση 
Επιχειρήσεων στο Πανεπιστήμιο 
της Ουαλλίας, στο Λονδίνο.   

«H Toυρκία προκαλεί το ενδια-
φέρον με τη γεωστρατηγική θέση 
της σε ένα εύθραυστο και σύνθε-
το γεωπολιτικό περιβάλλον και σε 
μια ατμόσφαιρα όπου η παγκόσμια 
ισορροπία δυνάμεων αναδιαμορ-
φώνεται. Η χώρα μας ασκεί μια 
πολύπλευρη εξωτερική πολιτική 
παράλληλα με την πολυπολική πα-
γκόσμια τάξη πραγμάτων, η οποία 
γίνεται ολοένα και πιο εμφανής», 
τόνισε στην «Κ» ο κ. Σιράκαγια.  

Ο ίδιος υπενθυμίζει τον διαμε-
σολαβητικό ρόλο που είχε αναλά-
βει η Τουρκία μετά το ξέσπασμα 
του πολέμου στην Ουκρανία και 
για τη συνάντηση των υπουργών 
Εξωτερικών της Ρωσίας και της 
Ουκρανίας στο ∆ιπλωματικό Φό-
ρουμ της Αττάλειας το 2022, όπως 
και στην πρωτοβουλία για τα σι-
τηρά της Μαύρης Θάλασσας τον 
Ιούλιο του 2022 και την ανταλλα-
γή κρατουμένων τον Αύγουστο 
του 2024. «Ειδικά με την επανε-

κλογή του Τραμπ ως προέδρου 
στις ΗΠΑ, ο βαθμός στον οποίο θα 
καταστεί εφικτή μια πιθανή ειρή-
νη στην Ουκρανία είναι ένα θέμα 
που παρακολουθούμε πολύ στενά, 
καθώς δεν μπορεί να “διαβαστεί” 
ανεξάρτητα από την Τουρκία. Το 
γεγονός ότι η Κωνσταντινούπο-
λη επιλέχθηκε πρόσφατα για τον 
δεύτερο γύρο συνομιλιών μεταξύ 
αντιπροσωπειών των ΗΠΑ και της 
Ρωσίας με στόχο την ομαλοποίη-
ση των διμερών σχέσεων και τον 
τερματισμό της σύγκρουσης στην 
Ουκρανία είναι μια πολύ σημαντι-
κή εξέλιξη από αυτή την άποψη», 
αναφέρει. 

Ο κ. Σιράκαγια επισημαίνει ότι 
«στη μεταβαλλόμενη παγκόσμια 
τάξη πραγμάτων, η Τουρκία είναι 
μια χώρα που μπορεί να διατηρή-
σει ανοιχτούς διαύλους διαλόγου 
τόσο με τους συμμάχους της στην 
ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική ασφα-
λείας όσο και με τους εταίρους της 
στην Ευρασία» και υποστηρίζει 
πως η Τουρκία είναι ένας παράγο-
ντας που μπορεί να δημιουργήσει 
τη βάση για διάλογο με όλους τους 
φορείς και να επιδείξει αμερόλη-
πτη προσέγγιση.  

Ο αντιπρόεδρος του AKP υπο-
στηρίζει πως «ο μόνος τρόπος για 
να εξασφαλιστεί η βιωσιμότητα 
μιας πιθανής ειρήνης μεταξύ των 
μερών είναι η χώρα μας να πρω-
ταγωνιστεί ως στρατηγική δύνα-
μη ισορροπίας, αφού διαθέτει τον 
δεύτερο μεγαλύτερο στρατό της 
νατοϊκής συμμαχίας και στρατη-
γικό βάθος στη νοτιοανατολική 
πλευρά της, ενώ αποτελεί και το 
προγεφύρωμα της ευρασιατικής 
γεωγραφίας λόγω της γεωγραφι-
κής θέσης της».  

Τι επιδιώκουν  

Σύμφωνα με πληροφορίες, επι-
θυμία της Αγκυρας είναι να εντα-
χθεί στο ευρωπαϊκό σύστημα άμυ-
νας, με δύο βασικούς, άμεσους 
στόχους. Πρώτος είναι η συμμε-
τοχή στο Ευρωπαϊκό Επενδυτικό 
Σχέδιο Αμυνας (EDIP), το οποίο 
σκοπέυει να ενθαρρύνει τις χώρες 
της Ε.Ε. να παράγουν και να αγο-
ράζουν από κοινού όπλα. Σύμφωνα 
με δημοσιεύματα του τουρκικού 
Τύπου, η Γαλλία, η οποία αρχικά 
ήθελε να αποκλείονται από αυτή 
την πρωτοβουλία οι τρίτες χώρες, 
φαίνεται πως ανακαλεί τις θέσεις 
της τους τελευταίους μήνες. Σύμ-
φωνα με την εφημερίδα Hurriyet, 
αν και η υψηλή παραγωγική ικανό-
τητα της Τουρκίας και η υιοθέτηση 
μιας καινοτόμου προσέγγισης θεω-
ρούνται σημαντικά πλεονεκτήμα-
τα, δεν είναι σαφές εάν θα εγκριθεί 
η συμμετοχή της στο έργο.    

Μια άλλη προσδοκία της Τουρ-
κίας είναι ότι η αίτησή της το 2021 
να συμμετάσχει στο σχέδιο στρατι-
ωτικής κινητικότητας, που κάποιοι 
το παρομοιάζουν με «στρατιωτικό 
Σένγκεν», θα γίνει αποδεκτή. Το 
«Military Mobility», το οποίο συ-
ντονίζεται από τις Κάτω Χώρες, 
διασφαλίζει τη μεταφορά στρατι-
ωτικών στοιχείων από τη μια χώρα 
στην άλλη δίχως να ορθώνονται 
γραφειοκρατικά εμπόδια.

Του ανταποκριτή μας

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ

ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

«Η Τουρκία μπορεί να διατη-
ρήσει ανοιχτούς διαύλους δια-
λόγου τόσο με τους συμμάχους 
της στην ευρωπαϊκή αρχιτεκτο-
νική ασφαλείας όσο και με τους 
εταίρους της στην Ευρασία», 
υποστηρίζει ο Ζαφέρ Σιράκαγια.  

Α Π Ο Ψ Η

3.500
επιχειρήσεις 

2,6 δισ. $
 δαπάνες έρευνας 

και ανάπτυξης

15 δισ. $ 
κύκλος εργασιών 

10 δισ. $ 
συνολική αξία συμβολαίων

7,1 δισ. $
 αξία εξαγωγών: 

αύξηση 29% από το 2023

ξ

Ενδεικτικό της εξέλιξης που 
έχει επιτύχει ο κλάδος: Το 

2022 οι εξαγωγές αμυντικών 
εξοπλισμών της Τουρκίας 

ήταν 18 φορές ο όγκος 
του 2002. 

Η Τουρκία διαθέτει τον 
δεύτερο μεγαλύτερο στρατό 

ΝΑΤΟ ά ΗΠΑ

INFOGRAPHIC: ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ
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Ο πρόεδρος Τραμπ εξήγγειλε τη δια-
κοπή ομοσπονδιακής χρηματοδό-
τησης σε εκπαιδευτικά ιδρύματα 
που επιτρέπουν «παράνομες δια-
μαρτυρίες». Εκδηλώσεις διαμαρ-
τυρίας δεν είναι παράνομες λόγω 
της θεματολογίας τους· παράνο-
μες γίνονται μόνον αν τελεσθούν 
αξιόποινες πράξεις, αν γίνει χρή-
ση βίας, αν ομιλίες υποκινούν σε 
ταραχές, αν απειλείται η ασφά-
λεια τρίτων. O Τραμπ εξαγγέλλει: 
«Οι ταραχοποιοί θα φυλακίζονται/
αποστέλλονται μόνιμα πίσω στη 
χώρα από την οποία προήλθαν». 
Αυτό δεν είναι υπόθεση των δι-
καστηρίων; «Οι Αμερικανοί φοι-
τητές θα διαγράφονται μόνιμα ή, 
ανάλογα με το έγκλημα, θα συλ-
λαμβάνονται». ∆ηλαδή τα πανε-
πιστήμια δεν έχουν την αυτονο-
μία να καθορίζουν τα κριτήρια 
για την εγγραφή και διαγραφή 
φοιτητών; Ο πρόεδρος καταλή-
γει: «ΟΧΙ ΜΑΣΚΕΣ!», λες και η 

εκτελεστική εξουσία μπορεί να 
απαγορεύσει μέτρα για την προ-
στασία από μεταδοτικές ασθέ-
νειες τη στιγμή που παρατηρεί-
ται έξαρση κρουσμάτων ιλαράς. 
Οπως πολλά από τα εκτελεστικά 
διατάγματα που έχει υπογράψει ο 
Τραμπ, και αυτή η εξαγγελία βρί-
σκεται στα όρια της νομιμότητας· 
αν θα εφαρμοστεί θα το κρίνει η 
∆ικαιοσύνη.
 
Ο στόχος των μέτρων είναι προφα-
νής: οι διαμαρτυρίες κατά της πο-
λιτικής της κυβέρνησης του Ισρα-
ήλ, που αυθαίρετα ταυτίζονται με 
αντισημιτισμό. Ειδική επιτροπή 
του υπουργείου ∆ικαιοσύνης για 
την καταπολέμηση του αντιση-
μιτισμού στα πανεπιστήμια έχει 
στο στόχαστρό της δέκα ιδρύμα-
τα, ανάμεσά τους το Κολούμπια, 
το Χάρβαρντ, το Μπέρκλεϊ και τα 
Πανεπιστήμια του Λος Αντζελες 
και της Νέας Υόρκης. Ιδίως το Κο-
λούμπια βρίσκεται υπό πρόσθετη 
πίεση, καθώς τρία υπουργεία επα-

νεξετάζουν συμβόλαια και χορη-
γίες ύψους 5 δισ. δολαρίων. Οπως 
δήλωσε η υπουργός Παιδείας: «Τα 
ιδρύματα που λαμβάνουν ομοσπον-
διακά κονδύλια έχουν την ευθύνη 
να προστατεύουν όλους τους φοι-
τητές από διακρίσεις. Η προφανής 

αποτυχία του Κολούμπια να τηρή-
σει το δικό του μέρος αυτής της 
βασικής συμφωνίας εγείρει πολύ 
σοβαρά ερωτήματα σχετικά με την 
καταλληλότητα του ιδρύματος να 
συνεχίσει να συνεργάζεται με την 

κυβέρνηση των Ηνωμένων Πολι-
τειών». Εννοείται πως αντίστοιχη 
ευαισθησία δεν υπάρχει για την 
καταπολέμηση της ισλαμοφοβίας 
ή άλλων διακρίσεων.
 
Η εξαγγελία του Τραμπ ουσιαστικά 
εκβιάζει τις ηγεσίες των αμερικα-
νικών πανεπιστημίων, για να κα-
ταστείλουν διαμαρτυρίες κατά της 
κυβέρνησης του Ισραήλ. Συνεχίζει 
τον εκβιασμό που υπέστησαν τα 
αμερικανικά πανεπιστήμια από 
Αμερικανοεβραίους χορηγούς το 
2024 για την καταστολή φιλοπα-
λαιστινιακών διαδηλώσεων. Στο 
στόχαστρο δεν είναι πράξεις βί-
ας –ο Τραμπ έδωσε αμνηστία σε 
εκείνους που βιαιοπραγούσαν στο 
Καπιτώλιο– αλλά απόψεις. Σήμε-
ρα, στόχος του εκβιασμού είναι 
οι διαμαρτυρίες κατά του Ισραήλ, 
χθες ήταν τα προγράμματα που 
προωθούν διαφορετικότητα, ισό-
τητα και ένταξη. Εναντίον τους 
ο Τραμπ εξήγγειλε την ίδια απει-
λή της διακοπής ομοσπονδιακής 

υποστήριξης. Αν και ιδρύματα της 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης έχουν 
προσφύγει στη ∆ικαιοσύνη επειδή 
το μέτρο περιορίζει την ελευθερία 
έκφρασης, ο αριθμός των εταιρει-
ών και ιδρυμάτων που υποκύπτουν 
στον εκβιασμό διαρκώς αυξάνεται. 
Αρκετά πανεπιστήμια, όπως αυτά 
της Πενσυλβανίας, του Οχάιο, της 
Αϊόβα και της Αλάσκας, σταμάτη-
σαν σχετικές πρωτοβουλίες και δι-
έγραψαν ανάλογες εκφράσεις στις 
ανακοινώσεις τους.
 
Ο Τραμπ μπορεί να εκβιάζει, γιατί 
βλέπει ότι ο εκβιασμός κάνει τη 
δουλειά του, όταν τα θύματά του 
δεν έχουν άλλες επιλογές. Ο εκβια-
σμός λειτούργησε στην περίπτωση 
του Ζελένσκι, όταν είδε ότι οι Ευ-
ρωπαίοι δεν θα αναπλήρωναν τις 
απώλειες από τη διακοπή υποστή-
ριξης των ΗΠΑ· λειτούργησε στην 
περίπτωση των πανεπιστημίων 
που είδαν ότι δεν μπορούν να ανα-
πληρώσουν την απώλεια χορηγιών 
από Aμερικανοεβραίους· θα δουλέ-

ψει πάλι για όσα πανεπιστήμια δεν 
βρουν φωτισμένους χορηγούς που 
θα σταθούν στο πλευρό τους με χο-
ρηγίες για να προστατεύσουν την 
ελευθερία έκφρασης. Εδώ ισχύει 
το «χρήματα υπάρχουν».
 
Τα μέτρα του Τραμπ δεν θα έπρεπε 
να μας εκπλήσσουν. Μέντοράς του 
ήταν ο Ρόι Κόουν, βασικός παρά-
γοντας του μακαρθισμού. Το ανη-
συχητικό είναι ότι τα πλήγματα 
για την ελευθερία της έκφρασης 
έρχονται σε μια εποχή που κινδυ-
νεύει και η ελευθερία της σκέψης. 
Η σκέψη αναπτύσσεται στον εγκέ-
φαλο, όταν αντιδρά σε εξωτερικά 
ερεθίσματα και πληροφορίες. Σή-
μερα, αυτά τα ερεθίσματα προέρ-
χονται σε μεγάλο βαθμό από μέσα 
κοινωνικής δικτύωσης, φιλτραρι-
σμένα από αλγορίθμους και χωρίς 
εγκυρότητα.
 
O κ. Aγγελος Χανιώτης είναι καθηγητής 
Αρχαίας Ιστορίας στο Ινστιτούτο 
Προηγμένων Μελετών του Πρίνστον.

Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΧΑΝΙΩΤΗ

Νεομακαρθισμός στα πανεπιστήμια

Ο Τραμπ ουσιαστικά εκ-
βιάζει τις ηγεσίες των 
αμερικανικών πανεπι-
στημίων για να κατα-
στείλουν διαμαρτυρί-

ες κατά της κυβέρνησης 
του Ισραήλ.

Πώς κάνει κάποιος αντιπολίτευση 
στον Ντόναλντ Τραμπ; Με fact 
checking, με κραυγές, με πάθος, 
με ψυχραιμία; Από αριστερά, με 
μετριοπάθεια, κοροϊδευτικά, συ-
γκαταβατικά; Το υπαρξιακό ερώ-
τημα ταλανίζει χρόνια τώρα τους 
∆ημοκρατικούς και δεν έχει απα-
ντηθεί. «Οταν κάποιοι είναι βίαιοι 
ή κάνουν μπούλινγκ, δεν πέφτου-
με στο επίπεδό τους. Οχι, το σύν-
θημα είναι: Οταν ρίχνουν το επί-
πεδο, εμείς το ανεβάζουμε (When 
they go low, we go high)». Αυτό 
είχε πει το 2016 η πρώην Πρώτη 
Κυρία των ΗΠΑ Μισέλ Ομπάμα 
στη διάρκεια της προεκλογικής εκ-
στρατείας της πρώην ΥΠΕΞ, Χίλαρι 
Κλίντον, που ηττήθηκε τελικά από 
τον Ντόναλντ Τραμπ. Στην ομιλία 
του Τραμπ για την Κατάσταση του 
Εθνους το 2020, η πρώην πρόεδρος 
της Βουλής, Νάνσι Πελόζι, είχε σκί-
σει επιδεικτικά το τυπωμένο κεί-
μενο της ομιλίας του μπροστά του.

Στυλιζάρισμα

Εκτοτε το κόμμα έχει δοκιμάσει 
τα πάντα ή και όλες τις προανα-
φερθείσες μεθόδους ταυτόχρονα, 
χωρίς να έχει καταλήξει σε μια ενι-
αία γραμμή. Αυτή η στρατηγική 
αμηχανία φάνηκε κατά την ομι-
λία του ενώπιον του Κογκρέσου 
το βράδυ της Τρίτης. Ορισμένες 
βουλεύτριες των ∆ημοκρατικών 
ντύθηκαν στα ροζ και αρκέστηκαν 
στη συμβολική αυτή διαμαρτυρία, 
άλλοι συνάδελφοί τους φόρεσαν 
μπλουζάκια με τη λέξη «Αντιστα-
θείτε», κάποιοι είχαν γράψει σε 
ρακέτες πινγκ πονγκ συνθήματα 
όπως «Ο Ελον (σ.σ. Μασκ) κλέ-
βει», «Ψέμα» ή «Σώστε το σύστημα 
υγείας», η φωτογενής Αλεξάντρια 
Οκέισιο Κορτές (AOC) κάθισε σπίτι 
της συμμετέχοντας σε ένα περιο-
ρισμένο μποϊκοτάζ. Μόνον ένας, 
ο 77χρονος Αλ Γκριν, άρχισε να 
φωνάζει ότι δεν έχει την εντολή 
να διαλύσει το σύστημα υγείας, 
αρνούμενος να συνετιστεί με τις 
υποδείξεις του προέδρου, με απο-
τέλεσμα να κληθεί η φρουρά και 
να τον αποβάλει από την αίθουσα. 
Tην Πέμπτη, η Βουλή αποφάσισε 
την τιμωρία του Γκριν, ο οποίος 
εμφανίστηκε αμετανόητος λέγο-
ντας ότι θα το ξαναέκανε. «Κάνει 
τον Τραμπ να μοιάζει πιο προεδρι-
κός και συγκρατημένος», είπε για 
τη συμπεριφορά του ομοϊδεάτη 
του ο γερουσιαστής Τζον Φέτερ-
μαν. «Οι ∆ημοκρατικοί εξέθεσαν 
εαυτούς ως το κόμμα της τρέλας 
και τους μίσους. Το κόμμα που θέ-
λει την Αμερική τελευταία», ήταν 
το σχόλιο της εκπροσώπου του 

Λευκού Οίκου, Καρολάιν Λέβιτ. 
Εδειξαν ασέβεια προς τον πρό-
εδρο, δεν χειροκρότησαν, ουδέ-
ποτε έχει υπάρξει κόμμα με τόσο 
πολωτική στάση, ήταν τα επιχει-
ρήματά της, αν και οι Ρεπουμπλι-
κανοί είχαν κάνει ακριβώς το ίδιο 
κατά την τελευταία ομιλία του Τζο 
Μπάιντεν, ενώ ο Τραμπ ήταν προ-
σβλητικός αποκαλώντας π.χ. τη 
γερουσιαστή Ελιζαμπεθ Ουόρεν 
«Ποκαχόντας».

Η επίσημη απάντηση στην ομι-
λία Τραμπ ήρθε από μια μάλλον 
απρόσμενη εκπρόσωπο του κόμ-
ματος: η Ελίσα Σλότκιν, άρτι εκλε-
γείσα γερουσιαστής στο Μίσιγκαν, 
χρίστηκε «το ανερχόμενο αστέρι» 
των ∆ημοκρατικών στο Κογκρέ-
σο και ανέλαβε το δύσκολο έργο. 

«Είναι αργά, υπόσχομαι λοιπόν 
να είμαι πολύ πιο σύντομη από 
όσα παρακολουθήσατε», είπε με-
τά το αυτοαναφορικό διάγγελμα 
του προέδρου που διήρκεσε 100 
λεπτά – η μεγαλύτερη σε διάρκεια 
προεδρική ομιλία στη σύγχρονη 
ιστορία. Μέσα σε δέκα λεπτά σχο-
λίασε με μετριοπάθεια τα βασικά 
σημεία που έθιξε ο Τραμπ, αποφαι-
νόμενη ότι θα τρίζουν τα κόκαλα 
του πρώην προέδρου Ρόναλντ Ρέ-
ιγκαν με όσα διαδραματίστηκαν 
στον Λευκό Οίκο κατά την επί-
σκεψη του Ουκρανού προέδρου 
Βολοντίμιρ Ζελένσκι. Καταγγέλ-
λοντας την οικονομική πολιτική 
της κυβέρνησης ότι ευνοεί τους 
μεγιστάνες, όπως ο Ελον Μασκ, 
προέβλεψε ότι οι απλοί Αμερικα-

νοί θα είναι εκείνοι που θα πλη-
ρώσουν τις φοροαπαλλαγές αλλά 
και τις συνέπειες του εμπορικού 
πολέμου. Κατακεραύνωσε τις άκρι-
τες περικοπές δαπανών («Θέλετε 
να κόψετε “λίπος”; Θα σας βοη-
θήσω εγώ», διακήρυξε η πρώην 
πράκτορας της CIA). Αποκήρυξε 
τις μαζικές απολύσεις «ανθρώπων 
που εργάζονται για να προστα-
τεύσουν τα πυρηνικά μας όπλα, 
αποτρέπουν τη συντριβή αερο-
σκαφών και διενεργούν έρευνες 
για τη θεραπεία του καρκίνου, μό-
νο και μόνο για να προσληφθούν 
ξανά δύο ημέρες αργότερα». Οσο 
για το μεταναστευτικό, αναγνώ-
ρισε «το δικαίωμα κάθε χώρας να 
γνωρίζει ποιος και τι διασχίζει τα 
σύνορά της, αλλά η θωράκιση των 

συνόρων χωρίς τη διόρθωση του 
κατεστραμμένου συστήματος με-
τανάστευσης είναι σαν να αντιμε-
τωπίζει κανείς το σύμπτωμα και 
όχι την ασθένεια». 

Η κεντρώα κριτική της στην 
κυβέρνηση δεν βρήκε σύμφωνο 
τον Μπέρνι Σάντερς, ανεξάρτη-
το γερουσιαστή του Βερμόντ, ο 
οποίος διατηρεί στενές σχέσεις 
με το ∆ημοκρατικό Κόμμα. «Οχι, 
δεν πρόκειται να περικόψουμε την 
κοινωνική ασφάλιση», δεσμεύθη-
κε. Η ΑΟC, από την πλευρά της, 
σχολίαζε σε ζωντανό χρόνο την 
ομιλία στον λογαριασμό της στο 
Instagram και εκτίμησε πως αν και 
ο Τραμπ απέφυγε να αναφερθεί 
σε περικοπές στο σύστημα υγεί-
ας, αυτός ακριβώς είναι ο βασικός 
του στόχος. Γι’ αυτόν τον λόγο θα 
πρέπει, κατά τη γνώμη της, οι ∆η-
μοκρατικοί να διοργανώσουν συ-
ζητήσεις με πολίτες σε περιοχές 
που ελέγχονται από Ρεπουμπλικα-
νούς προκειμένου να αποτρέψουν 
τέτοιου είδους περικοπές και να 
ξεμπροστιάσουν όσους τοπικούς 
βουλευτές συναινούν σε αυτές. 

Εχοντας χάσει τον έλεγχο και 
των δύο σωμάτων του Κογκρέσου, 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, αλλά 
και παραδοσιακών προοδευτικών 
ΜΜΕ εξαιτίας των συμφερόντων 
των ιδιοκτητών τους, οι ∆ημοκρα-
τικοί δεν έχουν αποφασίσει προς 
το παρόν αν αυτό που χρειάζεται 
είναι ένα επιθετικό μήνυμα απέ-
ναντι σε έναν αχαλίνωτο πρόεδρο 
ή μια κεντρώα ρητορική που θα 
προσελκύσει όσους ψήφισαν τον 
Τραμπ αλλά απωθούνται από το 
άγριο δίμηνο της προεδρίας του. 
Το πρόβλημα είναι ότι η απεύθυν-
ση στο συναίσθημα, στην οποία 
διαπρέπει ο πρόεδρος των ΗΠΑ, 
δύσκολα μπορεί να αντιμετωπι-
στεί με λογικά επιχειρήματα, fact 
checking και μετριοπάθεια. 

Ταξικό χάσμα

«Θέλουν οι ∆ημοκρατικοί να 
ξαναγίνουν το κόμμα της εργα-
τικής τάξης; Είναι αυτό εφικτό; 
Ο Τζο Μπάιντεν το προσπάθησε 
με καλές οικονομικές πολιτικές – 
ένα μεγάλο ποσοστό των πολιτι-
κών του βοήθησε πράγματι τους 
ψηφοφόρους της εργατικής τάξης. 
Πολιτικά, όμως, δεν τον βοήθησε, 
γιατί δεν μπορείς να επιλύσεις με 
την οικονομία ένα πρόβλημα που 
έχει σχέση με την κουλτούρα και 
τον σεβασμό», ανέφερε αυτήν την 
εβδομάδα ο Συντηρητικός αρθρο-
γράφος των New York Times Ντέ-
ιβιντ Μπρουκς, για να καταλήξει: 
«Ισως θα πρέπει να αποδεχθούν 
ότι είναι το κόμμα των αστών με 
υψηλό επίπεδο εκπαίδευσης. Αυ-
τοί είναι και αυτούς θα εκπροσω-
πούν, με την ελπίδα ότι θα μπο-
ρούν να σχηματίσουν πλειοψηφίες 
γύρω από αυτές τις πληθυσμιακές 
ομάδες». 

Η κερκίδα
των ζαλισμένων
Δημοκρατικών
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Χωρίς να έχει ξεπεράσει το σοκ της κάλπης, το κόμμα 
αναζητεί, μεταξύ ηττοπαθούς αδράνειας και ακτιβισμού, 

τον τρόπο για να αντιπολιτευθεί τον Τραμπ

Η Νίντια Βελάσκεζ, η οποία έχει γεννηθεί στο Πουέρτο Ρίκο και εκπροσωπεί τους πολίτες της Νέ-
ας Υόρκης στη Βουλή των Αντιπροσώπων, και άλλα στελέχη των ∆ημοκρατικών σηκώνουν πλακάτ με 
συνθήματα όπως «Ο Μασκ κλέβει», «Προστατέψτε τους βετεράνους», κατά τη διάρκεια της ομιλίας 
του Ντόναλντ Τραμπ στο Κογκρέσο.

Α Π Ο Ψ Η

Χωρίς ενιαία
φωνή

Στην ομιλία 

του Τραμπ, 

κάποιες βου-

λεύτριες πή-

γαν ντυμέ-

νες στα ροζ , 

άλλοι συνά-

δελφοί τους 

φόρεσαν 

μπλουζάκια 

με τη λέξη 

«Αντισταθεί-

τε» ή κρατού-

σαν ρακέτες 

πινγκ πονγκ 

με συνθή-

ματα, ενώ η 

«σταρ» Κορ-

τές έκανε 

«μποϊκοτάζ» 

από το σπίτι 

της.

Θυμήθηκε
τον Ρέιγκαν

«Θα τρίζουν 

τα κόκαλα 

του Ρόναλντ 

Ρέιγκαν με 

όσα διαδρα-

ματίστηκαν 

στον Λευ-

κό Οίκο κατά 

την επίσκεψη 

του Βολοντί-

μιρ Ζελέν-

σκι», σχολί-

ασε η Ελίσα 

Σλότκιν, άρτι 

εκλεγείσα γε-

ρουσιαστής 

από το Μίσι-

γκαν, η οποία 

θεωρείται 

ανερχόμε-

νο αστέρι των 

Δημοκρατι-

κών.

Οι 3 «άσφαιρες» αντιδράσεις των Δημοκρατικών

«Σας τα λέγαμε εμείς» Οικειοθελής κώφωση

OFF

Επαναλαμβάνουν με αυταρέσκεια ότι δικαιώνο-
νται, για τη μη αντιμετώπιση του πληθωρισμού, 
για τις μαζικές απολύσεις στο κράτος κ.λπ.

Παραίτηση, απόσυρση από τη δημό-
σια σφαίρα, αποφυγή πολιτικών συ-
ζητήσεων και ειδήσεων.

«Αντίσταση» κονκάρδας

Κυριαρχούν οι συμβολικές διαμαρτυ-
ρίες: μπλουζάκια με συνθήματα, αντι-
τραμπική ποίηση, ανέκδοτα.

Η ΡΟΥΛΕΤΑ 
ΤΗΣ ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Τέσσερις μήνες μετά την επανεκλο-
γή του Ντόναλντ Τραμπ, οι Κινέζοι 
ιθύνοντες παρακολουθούν πολύ 
προσεκτικά όλες τις δηλώσεις του 
και προσπαθούν να ανιχνεύσουν 
τις προθέσεις του. Σημειώνουν 
ότι στην εξωτερική του πολιτική 
προτίμησε τις πρώτες εβδομάδες 
της προεδρίας του να ασχοληθεί 
με εκκρεμότητες πλησίον της χώ-
ρας του και να δρομολογήσει την 
απεμπλοκή των ΗΠΑ από τον πό-
λεμο στην Ουκρανία, με την πλήρη 
μεταστροφή της Ουάσιγκτον στις 
σχέσεις της με τη Μόσχα. Γνωρί-
ζουν, όμως, ότι πλησιάζει η ώρα 
για το μπρα ντε φερ ΗΠΑ - Κίνας, 
όπως δείχνει η αύξηση των αμερι-
κανικών δασμών επί των εισαγό-
μενων κινεζικών προϊόντων κατά 
20% στην παρούσα φάση. 
 
Η Κίνα δηλώνει έτοιμη για εμπορι-
κό πόλεμο με τις ΗΠΑ, αν και δεν 
τον επιθυμεί, λόγω της επιβραδυ-
νόμενης οικονομίας της. Γι’ αυτό, 
λοιπόν, προκρίνει στρατηγική αυ-
τοσυγκράτησης με στοχευμένα 
αντίποινα. Το Πεκίνο απάντησε 
αμέσως στις ανακοινώσεις της Ου-
άσιγκτον με δικούς του δασμούς 

σε αμερικανικά προϊόντα από επι-
λεγμένες πολιτείες με αυξημένη 
υποστήριξη του Ντόναλντ Τραμπ 
στις πρόσφατες εκλογές. Η προ-
σέγγιση αυτή βασίζεται εν πολ-
λοίς στον συνδυασμό «στρατηγι-
κής υπομονής» και «ασύμμετρου 
πολέμου» που έχει εισηγηθεί ο κα-
θηγητής Γου Σίνμπo, διευθυντής 
του Ινστιτούτου ∆ιεθνών Μελε-
τών του Πανεπιστημίου Fudan 
στη Σαγκάη.  
 
Σε ό,τι αφορά τις διατλαντικές σχέ-
σεις, το Πεκίνο επιχαίρει για την 
αποδυνάμωση των δεσμών μετα-
ξύ των ΗΠΑ και παραδοσιακών 
εταίρων τους, ιδιαίτερα μετά τις 
σκηνές απείρου κάλλους κατά την 
επίσκεψη του Ουκρανού προέδρου 
Ζελένσκι στον Λευκό Οίκο. Κινέ-
ζοι αναλυτές θεωρούν ότι αυτές 
οι εντάσεις προσφέρουν μοναδι-
κή ευκαιρία για επαναπροσέγγι-
ση μεταξύ της Κίνας και των Ευ-
ρωπαίων που είναι χολωμένοι με 
το Πεκίνο για την υποστήριξή του 
στη Μόσχα κατά τη διάρκεια του 
πολέμου στην Ουκρανία.  
 
Η ομιλία του υπουργού Εξωτερι-
κών Γουάνγκ Γι στην πρόσφατη 
∆ιάσκεψη του Μονάχου περιείχε 

την πρόταση για συνέργειες μετα-
ξύ του κινεζικού νέου ∆ρόμου του 
Μεταξιού (Belt and Road Initiative) 
και της ευρωπαϊκής στρατηγι-
κής διασυνδεσιμότητας Global 
Gateway. Ακόμη και η σινοευρω-

παϊκή συμφωνία για επενδύσεις 
που υπογράφηκε τον ∆εκέμβριο 
του 2020, αλλά «πάγωσε» λίγους 
μήνες αργότερα, δεν αποκλείεται 
να επανέλθει στις συζητήσεις με 
πρωτοβουλία του Πεκίνου.
 
Η Κίνα χαιρετίζει τις απευθείας δι-
απραγματεύσεις Τραμπ - Πούτιν, 
αλλά είναι λιγοστοί οι Κινέζοι σχο-
λιαστές που θεωρούν στέρεη την 

επαναπροσέγγιση μεταξύ της Ου-
άσιγκτον και της Μόσχας. Ομοί-
ως, εκφράζονται αμφιβολίες κατά 
πόσον ο Τραμπ θα μπορέσει να 
επαναλάβει αυτό που επέτυχε ο 
Ρίτσαρντ Νίξον τη δεκαετία ’70, 
όταν οι ΗΠΑ αναγνώρισαν τη Λα-
ϊκή ∆ημοκρατία της Κίνας (Λ∆Κ) 
και διέσπασαν το σινοσοβιετικό 
δίδυμο.
 
Οι αμφιβολίες αυτές είναι βάσιμες, 
καθώς ήταν πολύ διαφορετικές 
οι συνθήκες εκείνη την εποχή. 
Είχαν προηγηθεί συγκρούσεις το 
1969 ανάμεσα στην Κίνα και τη 
Σοβιετική Ενωση κατά μήκος των 
κοινών συνόρων τους και η Λ∆Κ 
αναζητούσε την ενσωμάτωσή της 
στο διεθνές σύστημα. Σήμερα η 
Κίνα είναι η δεύτερη μεγαλύτερη 
οικονομία παγκοσμίως, αναμφι-
σβήτητη στρατιωτική δύναμη και 
συμπορεύεται με τη Ρωσία κατά 
των ΗΠΑ. Η βαρυσήμαντη κοινή 
δήλωση που υπέγραψαν ο Σι Τζιν-
πίνγκ και ο Βλαντιμίρ Πούτιν στις 
4 Φεβρουαρίου 2022 στο Πεκίνο 
αποτελεί «μανιφέστο» για μια νέα 
διεθνή τάξη, απαλλαγμένη από την 
αμερικανική ηγεμονία.
 
Οσον αφορά τα ακανθώδη θέματα 

της Ταϊβάν και της Νοτιοσινικής 
Θάλασσας, η κινεζική ηγεσία δεν 
περιμένει ο Τραμπ να ανοίξει τα 
χαρτιά του ακόμη. Οι ιθύνοντες 
στο Πεκίνο εκτιμούν ότι ο Αμερι-
κανός πρόεδρος προτιμά να «πα-
κετάρει» αυτά τα ζητήματα με την 
εξέλιξη των διμερών οικονομικών 
σχέσεων και τον αδυσώπητο σινο-
αμερικανικό τεχνολογικό ανταγω-
νισμό. Ωστόσο, η Κίνα δεν χάνει 
ευκαιρία να τονίσει την αποφα-
σιστικότητά της να προσαρτήσει 
την αυτοδιοικούμενη Ταϊβάν ακό-
μη και με ένοπλα μέσα.  
 
Τέλος, όλοι οι Κινέζοι αναλυτές ομο-
νοούν ως προς τον δομικό χαρα-
κτήρα της αντιπαλότητας ΗΠΑ - 
Κίνας, ανεξαρτήτως του εκάστοτε 
Αμερικανού προέδρου. Αλλωστε, 
αποτελεί διακηρυγμένο στρατηγι-
κό στόχο του Πεκίνου έως το 2049, 
την 100ή επέτειο της ίδρυσης της 
Λ∆Κ, η Κίνα να αναδειχθεί «το πιο 
προηγμένο έθνος της υφηλίου» ή, 
με άλλα λόγια, να διεκδικήσει την 
παγκόσμια πρωτοκαθεδρία.

 
Ο κ. Πλάμεν Τόντσεφ είναι επικεφαλής 
του Τμήματος Ασιατικών Σπουδών στο 
Ινστιτούτο Διεθνών Οικονομικών Σχέσε-
ων (ΙΔΟΣ).

Η Κίνα δηλώνει έτοι-
μη για εμπορικό πόλε-
μο με τις ΗΠΑ, αν και 
δεν τον επιθυμεί, λόγω 
της επιβραδυνόμενης 
οικονομίας της. Γι’ αυ-
τό προκρίνει στρατηγι-

κή αυτοσυγκράτησης με 
στοχευμένα αντίποινα.

«Η τακτική του εκφοβισμού δεν μας 
πτοεί. Το μπούλινγκ δεν περνάει 
εδώ πέρα. Αν οι Ηνωμένες Πολι-
τείες θέλουν πραγματικά πόλεμο 
–δασμών, εμπορικό ή οποιοδήπο-
τε άλλο είδος πολέμου– τότε είμα-
στε έτοιμοι να πολεμήσουμε μέχρι 
τέλους». Σε αυτή την ασυνήθιστα 
ωμή, για τα δεδομένα του Πεκίνου, 
γλώσσα απάντησε ο εκπρόσωπος 
του κινεζικού υπουργείου Εξωτερι-
κών Λιν Τζιάν στον διπλασιασμό 
των δασμών επί των κινεζικών 
εισαγωγών από την Ουάσιγκτον. 
Ηδη οι αμερικανικοί δασμοί ανέρ-
χονται σε 20%, ενώ η κυβέρνηση 
Τραμπ απειλεί, μέσω σκόπιμων 
διαρροών στον Τύπο, ότι θα μπο-
ρούσε να τους ανεβάσει ακόμη και 
στο αστρονομικό ύψος του 60%. 

Η «σφήνα»

Η κλιμάκωση της πίεσης από 
τις ΗΠΑ βρίσκει την κινεζική 
ηγεσία σε μια δύσκολη συγκυ-
ρία. Την ώρα που οι χώρες της 
∆ύσης προσπαθούν να αναχαι-
τίσουν τον πληθωρισμό, η κινε-
ζική οικονομία υποφέρει από την 
ακριβώς αντίθετη παθολογία του 
αποπληθωρισμού, που συρρικνώ-
νει την κατανάλωση, αποθαρρύ-
νει τις επενδύσεις και φρενάρει 
την ανάπτυξη, διαβρώνοντας έτσι 
το αποφασιστικό θεμέλιο λαϊκής 
νομιμοποίησης του ΚΚΚ. Την 
ίδια ώρα, ο ηγέτης της χώρας Σι 
Τζινπίνγκ έχει βάσιμους λόγους 
να ανησυχεί για τους κινδύνους 
διπλωματικής απομόνωσης από 
έναν Τραμπ που προσεγγίζει τον 
Πούτιν στο Ουκρανικό για να βά-
λει σφήνα στη συμμαχία Κίνας - 
Ρωσίας, τηρουμένων των αναλο-
γιών όπως οι Νίξον και Κίσινγκερ 
προσέγγισαν τον Μάο το 1972 
για να απομονώσουν την ΕΣΣ∆. 

Στην ετήσια σύνοδο του Εθνι-
κού Λαϊκού Κογκρέσου, που άνοι-
ξε τις εργασίες της την περασμέ-
νη Τετάρτη στο Πεκίνο, ο Κινέζος 
πρωθυπουργός εμφανίστηκε αισι-
όδοξος ότι η χώρα του θα αντέξει 
στη δύσκολη δοκιμασία. «Το τερά-
στιο σκάφος της κινεζικής οικο-
νομίας θα συνεχίσει να σχίζει τα 
κύματα και να πλέει προς το μέλ-
λον», διακήρυξε σε λυρικό τόνο ο 
Λι Τσιάνγκ, θέτοντας τον αξιοζή-
λευτο, για τα δεδομένα των δυτι-
κών οικονομιών, στόχο για ετή-
σια ανάπτυξη της τάξης του 5%. 

Από τους κατεξοχήν κερδι-
σμένους της παγκοσμιοποίησης, 
όπως μαρτυρεί το θηριώδες εμπο-
ρικό πλεόνασμα του ενός τρισ. δο-
λαρίων, η Κίνα είναι η τελευταία 
που θα είχε λόγο να επιδιώξει μια 
μετωπική σύγκρουση με τις ΗΠΑ. 
Καθώς όμως η κυβέρνηση Τραμπ 
έχει βαλθεί να αποδομήσει την 
παγκόσμια οικονομική και γεω-
πολιτική τάξη των τελευταίων 35 
χρόνων, το Πεκίνο είναι υποχρε-
ωμένο να προετοιμαστεί για τα 
χειρότερα ενδεχόμενα. Γνωρίζει, 
άλλωστε, ότι ένας γενικευμένος 
εμπορικός πόλεμος του Τραμπ 
εναντίον της Κίνας θα ζημιώσει 
μεγάλες αμερικανικές επιχειρή-
σεις που δραστηριοποιούνται στη 
χώρα (συμπεριλαμβανομένης της 
Tesla του Ελον Μασκ) και θα φου-
ντώσει τον πληθωρισμό στις ΗΠΑ, 
ροκανίζοντας τη λαϊκή υποστή-
ριξη στον Αμερικανό πρόεδρο. 

Ηδη οι προηγούμενοι πόλεμοι 
δασμών της πρώτης προεδρίας 
Τραμπ και της κυβέρνησης Μπάι-
ντεν εναντίον της Κίνας αποδεί-
χτηκαν δίκοπο μαχαίρι: οι Κινέζοι 

αποκλείστηκαν από τα πιο προηγ-
μένα μικροτσίπ και άλλες τεχνο-
λογίες αιχμής των ΗΠΑ, αλλά και 
οι Αμερικανοί αποκλείστηκαν από 
την τεράστια αγορά των κινεζικών 
ορυκτών που είναι ζωτικά για την 
αμερικανική βιομηχανία (μετα-
ξύ άλλων, η Κίνα ελέγχει το 90% 
της παραγωγής σπανίων γαιών 
στον πλανήτη). Επιπλέον, το τε-
χνολογικό εμπάργκο ώθησε τους 
Κινέζους να αναπτύξουν εναλλα-
κτικές, πιο οικονομικές μορφές 
ανάπτυξης εφαρμογών τεχνη-
τής νοημοσύνης, όπως έδειξε το 
«κινεζικό Σπούτνικ Σοκ» με την 
απίστευτη επιτυχία της εφαρμο-
γής DeepSeek, τον περασμένο Ια-
νουάριο. Εξάλλου, ακόμη κι αν 
στεφθεί με επιτυχία η προσπά-
θεια του Τραμπ να ρυμουλκήσει 
τη Ρωσία, κάτι πολύ αμφίβολο, 
αυτό θα μπορούσε να οδηγήσει 
σε σύσφιγξη των δεσμών μεταξύ 
Ευρώπης και Κίνας – ακόμη και 
σε ένα καινούργιο διεθνές δια-
τραπεζικό σύστημα, εναλλακτικό 
έναντι του SWIFT, που ελέγχεται 
από τις ΗΠΑ.

Για την ώρα η κινεζική ηγεσία 
εμφανίζεται διστακτική καθώς η 
στάση του Τραμπ δεν έχει ακό-
μη αποκρυσταλλωθεί. Στην πρώ-
τη τετραετία του, η ατμόσφαιρα 
επιδεινώθηκε αισθητά, ιδίως με-
τά την ομιλία του τότε υπουργού 
Εξωτερικών των ΗΠΑ Μάικ Πο-
μπέο περί «κινεζικής απειλής», 
το 2020, όταν τόνισε ότι «ο ελεύ-
θερος κόσμος οφείλει να θριαμ-
βεύσει απέναντι σε αυτή τη νέα 
τυραννία». Ωστόσο ο πόλεμος των 
κυρώσεων έμεινε σε σχετικά ελεγ-
χόμενα πλαίσια. Αντίστοιχα, ο Τζο 
Μπάιντεν ανέβηκε στην εξουσία 
με τη φιλοσοφία της «σύγκρου-
σης ανάμεσα στις ∆ημοκρατίες 
της ∆ύσης και τον απολυταρχι-
σμό» Κίνας - Ρωσίας. Στο οικονο-
μικό πεδίο, όμως, ακολούθησε τη 
στρατηγική της «μικρής αυλής με 
ψηλό φράχτη», δηλαδή της επιβο-
λής δρακόντειων δασμών και απα-
γορεύσεων μόνο σε μικρό αριθμό 
ευαίσθητων προϊόντων. 

Στο ξεκίνημα της δεύτερης τε-
τραετίας του, ο Ντόναλντ Τραμπ 
στέλνει αντιφατικά μηνύματα. 

Προσκάλεσε στην τελετή της ορ-
κωμοσίας του τον Σι Τζινπίνγκ, 
τον οποίο χαρακτήρισε «κατα-
πληκτικό τύπο», διαμηνύοντας 
ότι επιδιώκει όχι τη σύγκρουση, 
αλλά μια συμφωνία – φυσικά, από 
θέση ισχύος. Είναι αλήθεια ότι 
οι πρώτες επιτυχίες της κυβέρ-
νησης Τραμπ στον διεθνή στί-
βο είχαν ξεκάθαρα αντικινεζική 
αιχμή. Υπό την απειλή των ΗΠΑ 
για ανάκτηση της διώρυγας του 
Παναμά ακόμη και με στρατιωτι-
κά μέσα, ο Παναμάς αποχώρησε, 
μετά την επίσκεψη του Αμερικα-
νού υπουργού Εξωτερικών Μάρκο 
Ρούμπιο, από το μεγάλο αναπτυ-
ξιακό πρόγραμμα του Σι «Μία Ζώ-
νη, Ενας ∆ρόμος», ενώ η εταιρεία 
του Χονγκ Κονγκ CK Hutchison, 
που διαχειριζόταν δύο λιμάνια 
της διώρυγας, υποχρεώθηκε να 
πουλήσει το μεγαλύτερο μέρος 
των μετοχών της στην αμερικα-
νική BlackRock. Η εκμετάλλευση 
σπανίων γαιών της Γροιλανδίας 
από κινεζική εταιρεία ήταν ένας 
από τους βασικούς λόγους πίσω 
από την εμμονή Τραμπ για την 
προσάρτηση της νήσου. 

Αντεπίθεση ή αναδίπλωση

Το θεμελιώδες ερώτημα που 
δεν έχει απαντηθεί, όμως, είναι 
αν αυτές οι τακτικές κινήσεις 
εντάσσονται σε μια στρατηγι-
κή συνολικής αντεπίθεσης για 
την εδραίωση της παγκόσμιας 
ηγεμονίας των ΗΠΑ, ή σε μια 
γραμμή αναδίπλωσης στο ∆υτι-
κό ημισφαίριο, όπου θα κυριαρ-
χεί πάντα το ∆όγμα Μονρόε, σε 
έναν κόσμο χωρισμένο σε σφαί-
ρες επιρροής, με τους Ευρωπαί-
ους, τους Ρώσους και τους Κινέ-
ζους να διατηρούν τις δικές τους. 
Ο ίδιος ο Τραμπ δεν έχει αποσα-
φηνίσει τις απόψεις του. Ωστό-
σο ο ισχυρής επιρροής αντιπρόε-
δρος Τζέι Ντι Βανς συμμερίζεται 
την οπτική όσων υποστηρίζουν 
ότι οι ΗΠΑ πάσχουν από το σύν-
δρομο της «εξωτερικής υπερεπέ-
κτασης», πέραν των οικονομικών 
της ορίων και ότι πρέπει να ανα-
διπλωθεί στη ζώνη των ζωτικών 
συμφερόντων της. Αλλά και ο Ελ-
μπριτζ Κόλμπι, που προορίζεται 
για αναπληρωτής υπουργός Αμυ-
νας, δήλωσε στο Κογκρέσο ότι οι 
ΗΠΑ πρέπει να φύγουν από την 
Ευρώπη και τη Μέση Ανατολή 
για να επικεντρωθούν στη ζώ-
νη Ασίας - Ειρηνικού, προσθέ-
τοντας ότι «η Ταϊβάν δεν είναι 
θεμελιώδους σημασίας για την 
Αμερική» και ότι η Νότια Κορέα 
πρέπει να επωμιστεί το βάρος 
της άμυνάς της. 

Του ΠΛΑΜΕΝ ΤΟΝΤΣΕΦ

Η σκιαμαχία των γιγάντων

Πώς διαβάζει τον Τραμπ το Πεκίνο

Η κινεζική ηγεσία στέλνει το μήνυμα ότι ετοιμάζεται για τη μεγάλη σύγκρουση που πασχίζει να αποφύγει

7,2%
θα αυξηθούν 
και φέτος οι κι-
νεζικές αμυντι-
κές δαπάνες, συ-
ντηρώντας την 
ταχεία αύξηση 
των στρατιωτι-
κών δυνατοτή-
των της Κίνας 
κατά τα τελευ-
ταία χρόνια.

234
πολεμικά σκά-
φη, έναντι 217 
των ΗΠΑ, διαθέ-
τει το κινεζικό 
ναυτικό, γεγονός 
που το καθιστά 
τον μεγαλύτερο 
στόλο στον κό-

σμο.
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Ο Σι Τζινπίνγκ εισέρχεται στη σύνοδο του Εθνικού Λαϊκού Συνεδρίου, στο Πεκίνο, την Τετάρτη. Ο Κι-
νέζος ηγέτης έχει βάσιμους λόγους να ανησυχεί για τους κινδύνους διπλωματικής απομόνωσης από τον 
Τραμπ, ο οποίος προσεγγίζει τον Πούτιν στο Ουκρανικό για να βάλει σφήνα στη συμμαχία Κίνας - Ρωσίας.

Η ΡΟΥΛΕΤΑ 
ΤΗΣ ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Α Π Ο Ψ Η
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ΑΠΟΕΛ: Με ή χωρίς
τον Πρόδρομο...

Είμαστε όντως τόσο κοντά, όσο ποτέ προηγουμένως,
σε αλλαγή δεδομένων στα διοικητικά της ποδοσφαιρικής
εταιρείας του ΑΠΟΕΛ; Δύσκολη η απάντηση, γιατί
από τις διερευνητικές επαφές ή προσεγγίσεις, μέχρι
τη δεδομένη έστω πρόταση για διάδοχη κατάσταση,
η απόσταση είναι χαώδης! Το πρόβλημα καινούργιο
δεν είναι. Σε δεινή οικονομική κατάσταση εδώ και
χρόνια βρίσκεται η ποδοσφαιρική εταιρεία του ΑΠΟΕΛ
και η διαφοροποίηση των δεδομένων προς το πολύ
χειρότερο, έχει να κάνει με τις εξελίξεις και την αφόρητη

πλέον πίεση για τις οφειλές στο κράτος. Τη λανθασμένη εδώ και χρόνια
οικονομική διαχείριση της διοίκησης Πετρίδη την αποδεικνύει το
ολοένα αυξανόμενο συνολικό χρέος. Η αδιαφορία ή απραξία όσων
τώρα ενεργοποιούνται ή έχουν τέτοια πρόθεση, αφαιρεί από τη νυν
διοίκηση την αποκλειστική ευθύνη, δεν μειώνει, ωστόσο, το τεράστιό
της μερίδιο... Άξιον απορίας, επίσης, η αδυναμία ή έστω η δυσκολία
της διοίκησης να ανταποκριθεί σε άμεσες υποχρεώσεις, ως προς τις
κρατικές οφειλές, με σοβαρές μάλιστα τις ενδεχόμενες συνέπειες, σε
μια περίοδο με σημαντικά έσοδα από την πορεία στην Ευρώπη... Ακού-
γονται πολλά, φημολογούνται ακόμη περισσότερα ως προς το ενδεχόμενο
αλλαγής στα διοικητικά της ποδοσφαιρικής εταιρείας. Η πρώτη
αντίδραση, σε όλα αυτά, από πλευράς διοίκησης Πετρίδη, δεν έδειξε
πρόθεση αποχώρησης παρά μόνο διάθεση αξιολόγησης και συζήτησης
ενδεχόμενης πρότασης. Ωστόσο, ακόμη και χωρίς οποιαδήποτε ου-
σιαστική κίνηση, κάτι τέτοιο δεν μπορεί να αποτελεί άλλοθι για τη
νυν διοίκηση, προκειμένου να συνεχίσει με την ίδια τακτική σε θέματα
οικονομικής διαχείρισης. Για πολλοστή φορά και στην πρόσφατη ανα-
κοίνωσή της, η διοίκηση Πρόδρομου Πετρίδη τονίζει πως συνεχίζεται
και εντείνεται η προσπάθεια για διευθέτηση των οικονομικών προ-
βλημάτων. Αν η προσπάθεια αυτή έχει να κάνει με νέους δανεισμούς
ή προείσπραξη εσόδων από εμπορικές συμφωνίες, το όποιο αποτέλεσμα
παροδικό και προσωρινό θα είναι.

Πολύς λόγος, επίσης, για το αν πρέπει ή όχι η διοίκηση να παραιτηθεί
και να διευκολύνει άλλους οι οποίοι επιθυμούν να εμπλακούν. Δικαίωμα
του πρόεδρου Πρόδρομου Πετρίδη και των συνεργατών του, αν πι-
στεύουν πως έχουν τις λύσεις να παραμείνουν στις θέσεις τους. Υπο-
χρέωσή τους, την ίδια ώρα, πρώτα και κύρια να παραδεχτούν την
αποτυχία στην τακτική και τις αποφάσεις τους και ακολούθως να
παρουσιάσουν, για πρώτη φορά, ζητώντας την έγκριση των μετόχων,
ένα ρεαλιστικό πλάνο οικονομικής εξυγίανσης, όσο οδυνηρό μπορεί
αυτό να είναι σε σχέση με αγωνιστικούς στόχους... Ρίσκα και υπερβάσεις,
δεν μπορούν πλέον να συμπεριλαμβάνονται σε όποιο πλάνο από
οποιονδήποτε, με την τελική απόφαση να ανήκει στους μετόχους.  

Και αν θα υπάρξει τελικά δεύτερη επιλογή, το δίλημμα θα πρέπει
να αφορά μόνο στην αξιολόγηση προτάσεων και σχεδιασμών, με
στόχο την αποφυγή της πιο δυσάρεστης συνέπειας για την ποδο-
σφαιρική εταιρεία και την οικογένεια του ΑΠΟΕΛ γενικότερα...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Συνυπεύθυνη για
την καταστροφή η ΚΟΠ 

Η ιστορική πια φώτο των πέντε προέδρων έξω από
το κτήριο του Φόρου Εισοδήματος, σηματοδοτεί μια
νέα εποχή για το κυπριακό ποδόσφαιρο. Για πρώτη
φορά στην ιστορία, τα σωματεία ανεξαρτήτως του
μεγέθους τους στην κοινωνία, βιώνουν την πίεση
του κράτους, τιθέμενα ταυτόχρονα ενώπιον των ευ-
θυνών τους, ελέω της οικονομικής δυσχέρειας στην
οποία έχουν περιπέσει. Στη φωτογραφία απεικονί-
ζονται οι πρόεδροι των ΑΕΛ, Ανόρθωση, ΑΠΟΕΛ,
Απόλλωνα και Εθνικού που βρίσκονται εκεί αναλαμ-

βάνοντας τις ευθύνες τους, χωρίς όμως να συμπεριλαμβάνεται κάποια
προσωπικότητα που σχετίζεται με την ΚΟΠ. Η απουσία ενός ατόμου
που εκπροσωπεί την Ομοσπονδία, δείχνει συμβολικά ότι η ΚΟΠ είναι
πια αδύναμη να υπερασπιστεί τα σωματεία της, όπως έκανε πάντοτε
στις διαπραγματεύσεις τους με τις δημόσιες υπηρεσίες. 

Ταυτόχρονα, μπορεί να ερμηνευτεί ωσάν και έχει βγάλει την ουρά
της έξω από το πρόβλημα, στο οποίο όμως συνέβαλε τα μέγιστα για
να δημιουργηθεί. Είναι πλέον ευρέως γνωστό και επιβεβαιώθηκε
ακόμη περισσότερο ελέω των καταγγελιών Παπασταύρου, ότι η Ομο-
σπονδία διατηρούσε ή διατηρεί ένα μυστηριώδες χρηματοδοτικό
πρόγραμμα, μέσα από το οποίο οι ομάδες, μέσω δανείων ή ελλιπών
ελέγχων στα κριτήρια και διάφορων άλλων διευκολύνσεων, συνέχιζαν
να λειτουργούν κανονικά, στηριζόμενες στην πλάτη της ηγεσίας της
ΚΟΠ. Ποτέ δεν διευκρινίστηκε μέχρι πού φτάνει η βοήθεια της Ομο-
σπονδίας στα σωματεία, ποιος είναι ο βαθμός ανάμειξής της στα οι-
κονομικά τους, αν εισπράττει ή κατακρατεί εισοδήματα, αν λειτουργεί
ως εγγυήτρια ή αν δανείζει τις ομάδες λαμβάνοντας τόκους! Πέραν
των πιο πάνω και άλλων πολλών μεθόδων που φέρεται να ισχυροποιούν
τη σχέση εξάρτησης των χρεοκοπημένων ομάδων με την ηγεσία της
ΚΟΠ, είναι επίσης γνωστό ότι διά της ΚΟΠ TV, η Ομοσπονδία πολλάκις
λειτούργησε ως άμεσος συνεργάτης των ομάδων. Πέραν της εποπτικής
αρχής που εκ της θέσεώς της διατηρεί, η ΚΟΠ δρούσε και ως ο βασικός
χορηγός των εταιρειών, καθότι διατηρούσε τα τηλεοπτικά δικαιώματά
τους. Στη σύγκρουση συμφερόντων που δημιουργείται, η ηγεσία της
Ομοσπονδίας, όπως μαθαίνουμε, δεν είχε κανέναν ενδοιασμό προ-
κειμένου να διατηρεί καλό επίπεδο στη συνεργασία της με  ποδοσφαιρική
εταιρεία, να εγγυηθεί εμμέσως δάνειο από ευρωπαϊκή τράπεζα, στο
οποίο μεγαλομέτοχος της ομάδας προέβη, εκχωρώντας ως βασική εγ-
γύηση τα τηλεοπτικά δικαιώματα που διαρκούν μέχρι το 2030 και τα
κατείχε η ΚΟΠ! Το μεμπτό στην όλη υπόθεση είναι ότι λεφτά του
δανείου εκχωρήθηκαν όχι στην ποδοσφαιρική εταιρεία, αλλά σε
ιδιωτική εταιρεία του μεγαλομέτοχου, μη κανείς γνωρίζοντας τον
τρόπο διαχείρισης των λεφτών!

Η Ομοσπονδία όχι μονάχα δεν απέτρεψε μια τέτοια ενέργεια, ως
όφειλε ηθικά λειτουργώντας ως προστάτιδα, αλλά φαίνεται να συναίνεσε,
καθότι ως ΚΟΠ TV ενδεχομένως να πληρώνει ή να ενημερώνεται για
την αποπληρωμή του δανείου που δόθηκε στην ιδιωτική εταιρεία του
μετόχου! Μη εμβαθύνοντας στην παραβίαση του fair play ή άλλα
νομικά ζητήματα που ενδεχομένως να προκύπτουν, μέσα από τέτοιες
συναλλαγές, αναδεικνύεται ταυτόχρονα και η σχέση εξάρτησης ή και
υποταγής που τρέφουν οι ομάδες διά των «ισχυρών» προέδρων τους!!

Επιπλέον, επιβεβαιώνεται ότι στην κακοδιαχείριση των ομάδων
συμμετείχε, πότε ως δανειοδότης, πότε ως προστάτης, πότε ως εγγυητής
και η ίδια η ΚΟΠ, οι ευθύνες της οποίας για την οικονομική καταστροφή
είναι επίσης μεγάλες!

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Παρά το γεγονός ότι οι περισσό-
τεροι εκτιμούσαν πως η FIFA θα
υιοθετούσε άμεσα και τυπικά τον
περίφημο «κανονισμό Βενγκέρ»
για το οφσάιντ, τελικά η επικύρωση
της εφαρμογής του πήρε νέα ανα-
βολή. Ωστόσο όλα δείχνουν πως,
ύστερα από διεργασίες τεσσάρων
ετών, βρισκόμαστε προ των πυλών
μιας εκ των μεγαλύτερων κανονι-
στικών αλλαγών στο άθλημα. Θυ-
μίζουμε ότι, όπως πρότεινε ο Αρσέν
Βενγκέρ, ένας ποδοσφαιριστής θα
υποδεικνύεται οφσάιντ μόνο στην
περίπτωση που ολόκληρο το σώμα
του θα βρίσκεται μπροστά από
τον τελευταίο αμυντικό και όχι
για... χιλιοστά, όπως συμβαίνει

σήμερα. Πρόκειται για μια αλλαγή
η οποία ενθαρρύνει το επιθετικό
ποδόσφαιρο, βοηθώντας τους φορ
να κερδίζουν εκατοστά που μπο-
ρούν να αποδειχθούν καταλυτικά
στις οριακές φάσεις, ενώ, από την
άλλη, για τους αμυνόμενους μια
τέτοια αλλαγή φέρνει επιπλέον
«πονοκεφάλους».

Η δοκιμή του νέου οφσάιντ έγι-
νε σε παιχνίδια της κατηγορίας
Κ18 στην Ιταλία και όπως ανακοί-
νωσε η FIFA θα επεκταθεί σε πε-
ρισσότερα μικρά τουρνουά, κυρίως
νέων, που θα διεξάγονται υπό την
αιγίδα της. Πηγές κοντά στην Παγ-
κόσμια Ομοσπονδία ανέφεραν ότι
αν και αρχικά είχε αποφασιστεί

να δοκιμαστεί στο Παγκόσμιο Κύ-
πελλο Συλλόγων αυτού του καλο-
καιριού, τελικά κρίθηκε σκόπιμο
να μην επηρεαστούν σε τακτικό
επίπεδο οι ομάδες, σε αυτό το κρί-
σιμο χρονικά σημείο οπότε όλες
οι ευρωπαϊκές και εγχώριες διορ-
γανώσεις είναι ανοικτές. Αν και
σύμφωνα με την επίσημη ανακοί-
νωση ο κανονισμός βρίσκεται ακό-
μη υπό μελέτη, η διατύπωση περί
«ελκυστικότητας του αθλήματος»
δείχνει ότι τα πάντα είναι θέμα
τάιμινγκ, χωρίς να αποκλείονται
κάποιες διαφοροποιήσεις σε επι-
μέρους τομείς, όπως για παράδειγ-
μα ο ρόλος που θα έχει ο VAR στις
επίμαχες φάσεις.

Drop ball
Σχετικά με τον κανονισμό drop

ball (διεκδικήσιμη μπάλα), εάν η
μπάλα βρίσκεται έξω από την πε-
ριοχή του πέναλτι όταν διακόπτε-
ται το παιχνίδι, τότε θα δίνεται
στην ομάδα που είχε ή θα απο-
κτούσε την κατοχή. Διαφορετικά,
θα δίνεται στην ομάδα που την
άγγιξε τελευταία. Εμμεσο ελεύθερο
λάκτισμα, αλλά χωρίς πειθαρχική
κύρωση, θα δίνεται εφόσον παί-
κτης που βρίσκεται προσωρινά
εκτός αγωνιστικού χώρου, ανα-
πληρωματικός, αποβλημένος ή
που έχει αντικατασταθεί αγγίξει
την μπάλα αλλά δεν υπάρχει πρό-
θεση άδικης παρέμβασης.

Του ΑΚΗ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ

Φανταστείτε ένα ντέρμπι του ελ-
ληνικού πρωταθλήματος να βρί-
σκεται στις καθυστερήσεις. Και ο
τερματοφύλακας της ομάδας που
προηγείται, θέλοντας να κερδίσει
χρόνο, να αργεί να δώσει συνέχεια
στο παιχνίδι. Με βάση τον τρέ-
χοντα κανονισμό, αν κρατήσει
την μπάλα στην κατοχή του για
περισσότερο από έξι δευτερόλεπτα,
ο αντίπαλος κερδίζει έμμεσο φάουλ.
Το πότε και αν είδαμε ποτέ ένα
διαιτητή να τον εφαρμόζει στην
πράξη, σε μια –αν μη τι άλλο– συ-
νηθισμένη εικόνα, είναι ένα ερώ-
τημα που ανάγεται στη σφαίρα
της φαντασίας.

Από την 1η Ιουλίου, θα έχουμε
τη νέα έκδοση των «Laws of the
Game», οι οποίοι είναι προάγγελος
της μεγάλης αλλαγής που κυοφο-
ρείται εδώ και καιρό και έχει να
κάνει με το λεγόμενο «Βενγκέρ
οφσάιντ». Η FIFA, στη συνεχή προ-
σπάθειά της να «βρει» περισσότερο
καθαρό χρόνο στους αγώνες, τρο-
ποποίησε τον συγκεκριμένο κα-
νόνα, με την παραδοξότητα ότι
αυξάνεται ο χρόνος κατοχής της
μπάλας από τους τερματοφύλακες
στα χέρια τους μέχρι τα 8΄΄ και η
ποινή μεταβάλλεται από έμμεσο
λάκτισμα, σε κόρνερ για τον αν-
τίπαλο (στατιστικά, οι φάσεις που
ξεκινούν από κόρνερ έχουν ένα
ποσοστό πιθανοτήτων για γκολ
που φτάνει στο 4%).

Οι διαιτητές, από την πλευρά
τους, θα «δηλώνουν» με τα χέρια
τους καταμέτρηση των τελευταίων
πέντε δευτερολέπτων, ως μορφή
προειδοποίησης στους γκολκίπερ
για τον χρόνο που απομένει. Είναι
χαρακτηριστικό πως, αν και έχουν
γίνει βήματα προόδου, οι καθυ-
στερήσεις των τερματοφυλάκων
μπορεί να ξεπεράσουν ακόμη και
τα 20 δευτερόλεπτα. Η συγκεκρι-
μένη είναι η κυριότερη από μια
σειρά τροποποιητικών αλλαγών
που αποφάσισε η 139η ετήσια γε-
νική συνέλευση του IFAB (Διεθνές
Ποδοσφαιρικό Συμβούλιο) στο
Μπέλφαστ και θα αρχίσουν να
εφαρμόζονται από το καλοκαίρι
σε όλα τα γήπεδα του κόσμου.

Πιλοτικά το μέτρο έχει ξεκινή-
σει, έχοντας θετικά αποτελέσματα
στην Αγγλία, στην Premier League
u21, στις μικρές κατηγορίες της
Ιταλίας, αλλά και στο πρωτάθλημα
της Μάλτας. Εκεί καταμετρήθηκε
ότι οι τερματοφύλακες κράτησαν
την μπάλα 796 φορές χωρίς να
υπερβούν το όριο των οκτώ δευ-
τερολέπτων, συνολικά υπήρξαν
μόνο τέσσερις περιπτώσεις όπου
τιμωρήθηκαν και ο κανόνας εφαρ-
μόστηκε αυστηρά σε όλες, εκτός
από μία, γεγονός που υποδηλώνει
ότι οι τερματοφύλακες βλέπουν
την απειλή της παραχώρησης κόρ-
νερ ως σοβαρό αποτρεπτικό πα-
ράγοντα. Η πρώτη διοργάνωση
στην οποία το ευρύ κοινό θα δει
το μέτρο στην πράξη θα είναι το
επερχόμενο (15/6-13/7) ανανεω-
μένο Παγκόσμιο Κύπελλο Συλλό-

γων, που θα διεξαχθεί στις ΗΠΑ
με τη συμμετοχή 32 ομάδων.

«Εξτρα πίεση»
«Αναμφίβολα ο νέος κανονισμός

θα βοηθήσει τη ροή του αγώνα
αλλά και το θέαμα, αν και σε εμάς
τους τερματοφύλακες, μέσα στη
διαδικασία του παιχνιδιού, θα προ-
σθέσει μια έξτρα πίεση», τονίζει
στην «Κ» ο γκολκίπερ του Αστέρα
Τρίπολης, Νίκος Παπαδόπουλος.
Σύμφωνα με τον έμπειρο κίπερ, η
αλλαγή αυτή είναι σε θέση να επη-
ρεάσει μέρος της αμυντικής τα-
κτικής και να αναπροσαρμόσει
ακόμη και τα προπονητικά πλάνα.
«Για τις ομάδες που χτίζουν build-
up από τον τερματοφύλακα και
με τρίτο παίκτη, υπό τον φόβο ότι
σε στενά χρονικά περιθώρια δεν
θα βρίσκεις ελεύθερο συμπαίκτη
και θα κάνεις λάθος, τότε θα προ-
τιμήσεις να δώσεις συνέχεια στο
παιχνίδι με μακρινή μεταβίβαση.
Κάτι που, για να είμαι ειλικρινής,
εμείς οι τερματοφύλακες το προ-
τιμούμε.

Ετσι θεωρώ πως θα επιδιώξουν
να προσαρμοστούν όλες οι ομάδες
σε αυτό το κομμάτι και κυρίως οι
αμυντικοί, που θα πρέπει να προ-
σφέρουν γρήγορες επιλογές στον

τερματοφύλακα ώστε να μειωθούν
οι πιθανότητες λάθους ύστερα από
αυτά τα κρίσιμα οκτώ δευτερόλε-
πτα. Στον αντίποδα, φυσικά, θα
προσαρμοστούν και οι αντίπαλοι,
προσπαθώντας να περιορίσουν
τις επιλογές σου και να πιέσουν
κατευθείαν ψηλά. Παράλληλα,
όμως, θα πρέπει να είναι οργανω-
μένοι και πίσω, για να μην πια-
στούν στον ύπνο από μια γρήγορη
επαναφορά. Σίγουρα όλες οι ομάδες
θα ρίξουν το βάρος τους στις προ-
πονήσεις στις στημένες φάσεις
και κυρίως στα κόρνερ. Σε ό,τι
αφορά εμάς τους τερματοφύλακες,
θα πρέπει να βελτιώσουμε ακόμη
περισσότερο την τεχνική μας στον
χειρισμό της μπάλας με τα πόδια».

Ο 35χρονος τερματοφύλακας
εκτιμά πως στο ξεκίνημα της εφαρ-
μογής οι βεβιασμένες κινήσεις δεν
θα λείψουν, τόσο από τους παίκτες
όσο και από τους διαιτητές, Ωστό-
σο, όπως λέει, «νομίζω ότι σε γε-
νικές γραμμές θα γίνει γρήγορα
συνήθεια στο παιχνίδι χωρίς να
υπάρχει ελαστικότητα και παρερ-
μηνείες του μέτρου από όλους.
Ούτως ή άλλως, και τώρα, στο πλαί-
σιο των έξι δευτερολέπτων, μας
παρακινούν να παίξουμε γρήγορα.
Είναι μια αλλαγή που πιστεύω αν-

τικατοπτρίζει τις πραγματικές συν-
θήκες, σε αντίθεση με τον ισχύοντα
κανονισμό που δικαίως δεν εφαρ-
μόζεται πουθενά».

Kάμερες
Από κει και πέρα, η FIFA επι-

βεβαίωσε την πρόθεσή της να
εφαρμόσει τις κάμερες σώματος
στους διαιτητές στο Παγκόσμιο
Κύπελλο Συλλόγων, στο πλαίσιο
της ζωντανής μετάδοσης των αγώ-
νων, με προοπτική αυτό να γίνει
σε μόνιμη βάση.

Οι διαιτητές θα έχουν τη δυνα-
τότητα να ανακοινώνουν τις απο-
φάσεις τους ύστερα από έλεγχο
VAR, μέσω μικροφώνου, και να
ακούγονται σε ολόκληρο το γή-
πεδο, χωρίς πάντως αυτό να είναι
υποχρεωτικό, ενώ σε δοκιμαστικό
επίπεδο θα ξεκινήσει η πιλοτική
εφαρμογή του Football Video Sup-
port, το γνωστό challenge, όπου
κάθε ομάδα θα έχει το δικαίωμα
να ζητήσει την επανεξέταση μέχρι
δύο φάσεων. Η FIFA επίσης έδωσε
κατευθυντήριες γραμμές για στε-
νότερη συνεργασία αρχηγών - δι-
αιτητών, ώστε σε συγκεκριμένες
καταστάσεις μόνον ο αρχηγός της
ομάδας να έχει δικαίωμα να προ-
σεγγίζει τον διαιτητή.

Στη «ζυγαριά» το οφσάιντ α λα Βενγκέρ

Προ των πυλών
το Ποδόσφαιρο 2.0

Νέοι κανονισμοί, που είτε θα εφαρμοστούν τάχιστα είτε βρίσκονται στο στάδιο
ωρίμανσης, αναμένεται να αλλάξουν τον τρόπο που παίζεται το ποδόσφαιρο

Οι αλλαγές που θα ισχύσουν από τη νέα σεζόν

Αν ένας τερματοφύλακας 
κρατήσει την μπάλα για 
περισσότερο από οκτώ 

δευτερόλεπτα ο διαιτητής 
θα καταλογίσει κόρνερ 
στην αντίπαλη ομάδα.

Οι διαιτητές θα φέρουν 
κάμερες. Στόχος, εκτός της 
καλής συμπεριφοράς των 

παικτών, να εισφέρουν 
στη ζωντανή τηλεοπτική 
μετάδοση των αγώνων.

Οι διαιτητές θα 
ανακοινώνουν τις 

αποφάσεις τους από 
μικροφώνου ύστερα από 

έλεγχο VAR. Το μέτρο δεν 
είναι υποχρεωτικό.

Μόνο ο αρχηγός της 
ομάδας θα μπορεί να 

προσεγγίζει και να ζητά 
εξηγήσεις από τον 

διαιτητή σε 
συγκεκριμένες 
καταστάσεις.

Αν σε προσωρινή διακοπή 
ματς, η μπάλα βρίσκεται 
εκτός μικρής περιοχής, η 

επανεκκίνηση του 
παιχνιδιού θα γίνεται από 
την ομάδα που είχε ή θα 

είχε την κατοχή.

Εμμεσο ελεύθερο 
λάκτισμα, αλλά χωρίς 

πειθαρχική κύρωση, θα 
δίνεται για παίκτη που 

βρίσκεται εκτός αγωνιστι-
κού χώρου, εφόσον αγγίξει 
την μπάλα χωρίς πρόθεση.

Στο εικονιζόμενο 
παράδειγμα, σήμερα 
ο επιθετικός 
θεωρείται οφσάιντ. 
Με την πρόταση 
Βενγκέρ θα θεωρεί-
ται καλυπτόμενος.

FOOTBALL
VIDEO SUPPORT

Στα πρότυπα του 
challenge στο 

μπάσκετ, κάθε ομάδα 
θα έχει το δικαίωμα 

να ζητήσει την 
επανεξέταση μέχρι 

δύο φάσεων.

ΔΟΚΙΜΑΣΤΙΚΑ 

ΟΦΣΑΪΝΤ «ΒΕΝΓΚΕΡ» 
Ο ποδοσφαιριστής θα υποδεικνύεται οφσάιντ, μόνο 

στην περίπτωση που ολόκληρο το σώμα του θα βρίσκεται 
μπροστά από τον αμυνόμενο. 
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ΜΕΙΩΣΗ ΚΑΤΑ 90%

Οι Δανοί δεν θα 
στέλνουν πια γράμματα 
Σταματούν στο τέλος του 2025 οι παρα-
δόσεις γραμμάτων από τα ταχυδρομεία
της Δανίας. Η κρατική υπηρεσία Post
Nord διαπιστώνει ότι τα γράμματα έχουν
μειωθεί κατά 90%. Επίσης, η γερμανική
Deutsche Post περικόπτει 8.000 θέσεις
εργασίας στο τμήμα παράδοσης επιστο-
λών και δεμάτων. Σελ. 10

ΞΕΝΟΙ ΕΚΑΤΟΜΜΥΡΙΟΥΧΟΙ

Κάνουν την Ελλάδα
φορολογική κατοικία

Περισσότεροι από 1.200 πλούσιοι ξένοι
υπήκοοι, πολλοί από τις ΗΠΑ και τη Βρε-
τανία, έχουν επιλέξει την Ελλάδα ως
φορολογική τους κατοικία. Λόγω των κι-
νήτρων που έχουν θεσπιστεί, η Ελλάδα
έχει καταστεί η όγδοη δημοφιλέστερη
μεταξύ των εκατομμυριούχων φορολο-
γικών μεταναστών. Σελ. 7

ΠΡΟΣΙΤΑ ΕΝΟΙΚΙΑ

Φοιτητικές εστίες από
εταιρείες στην Ελλάδα

Σύγχρονες κατοικίες σε ανακαινισμένα
κτίρια, που μετατρέπονται σε φοιτητικές
πολυκατοικίες είναι η πρόταση του ιδιω-
τικού τομέα για φοιτητική στέγη σε προ-
σιτή τιμή. Το ενοίκιο κυμαίνεται από 300
έως 700 ευρώ και περιλαμβάνει τους
λογαριασμούς ρεύματος, νερού και Ιν-
τερνετ. Σελ. 12

Κύπρος 3,19% 0,36%

Γερμανία 2,83 % 0,42%

Γαλλία 3,51% 0,38%

Ιταλία 3,96% 0,42%

Ισπανία 3,49% 0,45%

Ιρλανδία 3,09% 0,43%

Ελλάδα 3,65% 0,41%

Ην. Βασίλειο 4,66% 0,15%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Θετική
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Στο επίκεντρο του παγκόσμιου ενδιαφέροντος βρέθηκε ξαφνικά η Γροιλανδία, στο υπέδαφος της οποίας βρίσκεται ένα από τα μεγαλύτερα
αποθέματα του Δυτικού Ημισφαιρίου σε μέταλλα στρατηγικής σημασίας. Ανάμεσά τους τεράστια κοιτάσματα σπάνιων γαιών, των μετάλλων που
είναι αναγκαία για όλες τις σύγχρονες τεχνολογίες. Εκτιμάται ότι στη Γροιλανδία βρίσκονται ένα δισ. τόνοι μετάλλων σπάνιων γαιών, ποσότητα ικανή
να αντιστρέψει πλήρως τις συνθήκες στην παγκόσμια αγορά του είδους και όχι μόνον με οικονομικούς αλλά και με γεωπολιτικούς όρους. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των MΠΑΛAΖ ΚΟΡAΝΙ και ΦΡΑΝΣΈΣΚΟ ΚΑΝΈΠΑ / REUTERS  

Το τολμηρό βήμα της Γερμανίας
να αλλάξει τους δημοσιονομικούς
κανόνες της θα μπορούσε να γυ-
ρίσει το παιχνίδι για την ασθμαί-
νουσα οικονομία της Ευρώπης,
αποκαθιστώντας την ισχύ του
μεγαλύτερου έθνους της σε ένα
ληθαργικό μπλοκ που έχει μείνει
πίσω από τους παγκόσμιους ομο-
λόγους του. Το σχέδιο για την
αποδέσμευση των αμυντικών δα-
πανών και την αναμόρφωση των
γερμανικών υποδομών είναι μια
από τις μεγαλύτερες πολιτικές
αλλαγές στη χώρα, μετά την πτώ-
ση του Τείχους του Βερολίνου
το 1989. Η απόφαση ελήφθη λίγες
ώρες μετά την πρόταση της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής να αλλάξει
τους δημοσιονομικούς κανόνες

της Ε.Ε. με δάνεια «επανεξοπλι-
σμού» ύψους 150 δισ. ευρώ και
περισσότερο δημοσιονομικό χώ-
ρο για αμυντικές επενδύσεις στις
χώρες-μέλη.   

Και οι δύο κινήσεις υπαγορεύ-
θηκαν υπό τον φόβο ότι, με τον
Ντόναλντ Τραμπ στον Λευκό Οί-
κο, η Ευρώπη δεν μπορεί πλέον
να είναι σίγουρη για την προ-
στασία των ΗΠΑ, καθώς η Ρωσία
απειλεί τα ανατολικά σύνορά της.  

Οι γερμανικές προτάσεις –οι
οποίες πρέπει να εξασφαλίσουν
πρώτα την υποστήριξη της πλει-
οψηφίας των δύο τρίτων στο κοι-
νοβούλιο– θα δημιουργήσουν
ένα ταμείο υποδομής 500 δισ.
ευρώ, θα εξαιρέσουν τις αμυν-
τικές δαπάνες άνω του 1% του

ΑΕΠ από το «φρένο χρέους» και
θα επιτρέψουν στα κρατίδια της
Γερμανίας να έχουν μικρό έλ-
λειμμα. Δεδομένου ότι το γερ-
μανικό χρέος είναι λίγο πάνω
από το 60% του ΑΕΠ –το μισό
από εκείνο των ΗΠΑ και τα δύο
τρίτα του μέσου όρου της Ευρω-
ζώνης– δεν υπάρχει καμία ανη-
συχία προς το παρόν ότι η Γερ-
μανία βαδίζει σε μη βιώσιμη πο-

ρεία, ακόμη κι αν το χρέος αγγίξει
το 70% μέχρι το τέλος της δε-
καετίας. Η Bank of America χα-
ρακτήρισε την κίνηση ιστορική
και διεμήνυσε ότι θα εκτοξεύσει
τη γερμανική ανάπτυξη πιο κον-
τά στο 1,5%-2% από το 2027 και
μετά.  

Εάν η Γερμανία αναπτύσσεται,
αναπτύσσεται και η Ευρώπη, κα-
θώς ο τεράστιος βιομηχανικός
τομέας της βασίζεται σε προμη-
θευτές σε ολόκληρη την Ε.Ε. – ή
τουλάχιστον αυτό ήταν το συμ-
πέρασμα στο οποίο κατέληξαν
οι χρηματοπιστωτικές αγορές. Η
πρόσθετη δαπάνη δεν φαίνεται
επίσης να σημειώνεται εις βάρος
των υψηλότερων επιτοκίων δα-
νεισμού: οι επενδυτές εξακολου-

θούν να αναμένουν ακόμη τρεις
μειώσεις επιτοκίων από την ΕΚΤ
φέτος, υποδηλώνοντας ότι το με-
γαλύτερο χρέος δεν αποτελεί
ανησυχία προς το παρόν. Αυτό
οφείλεται πιθανώς στο ότι η κυ-
βέρνηση Τραμπ συνεχίζει να
απειλεί την Ε.Ε. με δασμούς, πι-
θανότατα πυροδοτώντας αντί-
ποινα που θα αποδυνάμωναν την
ανάπτυξη. Ενώ λίγα κράτη της
Ε.Ε. έχουν περιθώριο να αυξή-
σουν τον δανεισμό, απολαμβά-
νουν επίσης κάποια προστασία
από την ΕΚΤ, η οποία έχει υπο-
σχεθεί να τα προστατεύσει από
αδικαιολόγητες αυξήσεις στις
αποδόσεις των ομολόγων, εφόσον
πληρούν τους δημοσιονομικούς
κανόνες.

H Γερμανία αναλαμβάνει ξανά τον ρόλο του ηγέτη  

Ολα έτοιμα 
για επέκταση
-αναβάθμιση
αεροδρομίων

Εργασίες εντός Μαρτίου

Υπογράφονται και τα τελευταία
έγγραφα που απαιτούνται και
αρχίζουν τα έργα επέκτασης
των δυο αερολιμένων της Κύ-
πρου τις επόμενες εβδομάδες.
Έχουν ήδη εξασφαλιστεί οι
πολεοδομικές άδειες για την
αναβάθμιση και τον εκσυγ-
χρονισμό των αεροδρομίων
Λάρνακας και Πάφου, καθώς
και η έγκριση της Περιβαλ-
λοντικής Αρχής με ορισμένους
αστερίσκους. Σελ. 4

Εύφορο κλίμα
για δανεισμό

και κατανάλωση
Επιτόκια και χαλαρώσεις

Η χαλάρωση των κριτηρίων
από τις τράπεζες, σε συνδυα-
σμό με τη μείωση των επιτο-
κίων της ΕΚΤ, δημιουργούν
ένα κλίμα εύφορο για δανεισμό
από νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις. Δίνεται επίσης «σύρμα»
για περισσότερη κατανάλωση
και περιορισμό της αποταμί-
ευσης. Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Αναταράξεις
στις αγορές
ομολόγων λόγω
της Γερμανίας

Σελ. 9

Τα έτη 2024 και 2023 θα καταγρα-
φούν στη σύγχρονη ιστορία των
τραπεζών ως τα πιο κερδοφόρα.
Το δίπτυχο των κυπριακών τρα-
πεζών που θα χαρακτηρίσει το
2025 θα είναι αρκετά κέρδη, εξα-

γορές και μερίσματα, ενώ δεν απο-
κλείεται να δούμε εντός του 2025
να λαμβάνει τραπεζική άδεια και
κάποια από τις fintech εταιρείες
που δραστηριοποιούνται εντός
Κύπρου. Τα κέρδη που αναμένεται

να καταγραφούν φέτος δεν θα
είναι πολύ μακριά από τα κέρδη
του 2023. Πέραν των κερδών, οι
κυπριακές τράπεζες εντός του 2025
θα προχωρήσουν σε αρκετές αλ-
λαγές και θα αλλάξει πλήρως ο

τραπεζικός χάρτης. Συγκεκριμένα,
η Eurobankθα προχωρήσει στην
πλήρη εξαγορά της Ελληνικής Τρά-
πεζας (ήδη έχει εγκριθεί η νέα δη-
μόσια πρόταση για απόκτηση του
100% των μετοχών της) και ακο-

λούθως θα συνενωθεί με την Eu-
robankΚύπρου. Εξάλλου, η Alpha
Bank Κύπρου προχώρησε στην
εξαγορά της Astrobank και έτσι
θα δημιουργηθεί η τρίτη μεγαλύ-
τερη τράπεζα στην Κύπρο. Σελ. 3

Κέρδη και εξαγορές ορίζουν το 2025
Κτίζοντας στο 2023 και στο 2024 οι τράπεζες θέτουν νέους στόχους και αισιόδοξα πλάνα

Νέο Ελντοράντο για πολύτιμες γαίες η Γροιλανδία

<<<<<<

Εάν η γερμανική οικο-
νομία αναπτύσσεται,
αναπτύσσεται και η
υπόλοιπη Ευρώπη.   
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Τον τελευταίο καιρό, η Βικτόρια Γκου-
τιέρες σκέφτεται πολύ το αβοκάντο.
Ο πρόεδρος Τραμπ προειδοποιούσε
εδώ και καιρό για υψηλούς δασμούς
σε τρόφιμα και άλλες προμήθειες από
το Μεξικό, τον Καναδά και την Κίνα.
Ετσι, η, εμπορική διευθύντρια στον
παγκόσμιο διανομέα τροφίμων Sysco
άρχισε να αναζητά τα προϊόντα που
θα μπορούσαν να επηρεαστούν. Τα
καλά νέα για τη Sysco, μια εταιρεία
με ετήσια έσοδα 79 δισ. δολαρίων,
ήταν ότι η πανδημία την είχε ήδη
αναγκάσει να διαφοροποιηθεί και
ενίοτε να αντιγράψει τους προμη-
θευτές της σε βασικά προϊόντα. Τα
άσχημα νέα; Το αβοκάντο. «Η πλει-
ονότητα των αβοκάντο που κατανα-
λώνονται στις ΗΠΑ προέρχεται από
το Μεξικό. Μπορούμε να καλύψουμε

την πλήρη ζήτηση; Οχι», είπε η Γκου-
τιέρες την Τρίτη, όταν η απειλή των
δασμών έγινε πραγματικότητα. Η κυ-
βέρνηση Τραμπ επέβαλε δασμούς
25% σε όλες τις εισαγωγές από τον
Καναδά και το Μεξικό. Πρόσθεσε επί-
σης δασμούς 20% σε προϊόντα από
την Κίνα φέτος.

Ακόμη και πριν από την ανακοί-
νωση, εταιρείες όπως η Sysco προ-
σπαθούσαν να δημιουργήσουν απο-
θέματα ή να βρουν νέους προμηθευ-
τές σε χώρες που δεν επηρεάζονται
από τους δασμούς. Είναι άλλο πράγ-
μα, όμως, να δημιουργεί κανείς ένα
περιορισμένο απόθεμα καφέ ή τε-
κίλας από το Μεξικό και άλλο να ανα-
λαμβάνει δράση για ευπαθή προϊόντα
όπως το αβοκάντο. Εκεί, οι εταιρείες
έχουν δύο επιλογές: είτε επωμίζονται
το πρόσθετο κόστος είτε το μετα-
φέρουν στους καταναλωτές. Το Με-
ξικό, ο μεγαλύτερος παραγωγός αβο-
κάντο στον κόσμο, προμηθεύει πε-
ρίπου τα μισά αβοκάντο που χρησι-
μοποιούνται στην αλυσίδα εστιατο-
ρίων Chipotle. Η εν λόγω εταιρεία
είπε ότι δεν θα χρεώσει επιπλέον

τους πελάτες, τουλάχιστον προς το
παρόν. Η Target, από την άλλη, ανα-
κοίνωσε ότι θα αυξήσει τις τιμές στα
φρούτα και στα λαχανικά που εισά-
γονται από το Μεξικό.

Η ικανότητα των εταιρειών να με-
τακυλίουν το κόστος σε καταναλωτές
κουρασμένους από τον πληθωρισμό
μπορεί να είναι περιορισμένη, προ-
ειδοποιούν αναλυτές. Οι εταιρείες
συσκευασμένων τροφίμων, για πα-
ράδειγμα, μπορεί να κληθούν να
«απορροφήσουν μέρος του κόστους»,
αντί να διακινδυνεύσουν να χάσουν
μερίδιο αγοράς, σημειώνει η S&P Glo-
bal Ratings. Η πανδημία και οι προ-
κύπτουσες ελλείψεις και καθυστερή-
σεις από μακρινούς κατασκευαστές
οδήγησαν πολλές εταιρείες να αντι-
γράψουν τους προμηθευτές τους ή,
σε ορισμένες περιπτώσεις, να μετα-
τοπιστούν από προμηθευτές στην
Ασία, για παράδειγμα, σε πιο κοντινούς
στις ΗΠΑ, όπως ο Καναδάς και το Με-
ξικό. Η ιδέα ήταν να δημιουργηθούν
δίχτυα ασφαλείας στην αλυσίδα εφο-
διασμού, ιδέα που αποδεικνύεται πλέ-
ον επιζήμια.

Ορισμένες εταιρείες είναι ιδιαίτερα
εκτεθειμένες στους δασμούς. Τον πε-
ρασμένο μήνα, ο κολοσσός αλκοο-
λούχων Diageo, που αντλεί το 45%
των πωλήσεών του στις ΗΠΑ από τε-
κίλα και άλλα ποτά που εισάγονται
από το Μεξικό και τον Καναδά, προ-
ειδοποίησε ότι τα λειτουργικά του
κέρδη θα μπορούσαν να πληγούν
κατά 200 εκατ. δολάρια το δεύτερο
εξάμηνο του έτους. Η Sysco πάλι, η
οποία παρέχει τρόφιμα και ποτά σε
αλυσίδες εστιατορίων, καθώς και σε
μεγάλα νοσοκομεία και σχολεία, φρόν-
τισε να αλλάξει σημαντικά την αλυσίδα
εφοδιασμού της κατά τη διάρκεια της
COVID-19. Οι μεγάλες εταιρείες τρο-
φίμων κλήθηκαν άλλωστε να προ-
σαρμοστούν σε ζητήματα που σχετί-
ζονται με το κλίμα ή άλλες παραμέ-
τρους που μπορεί να εκτινάξουν τις
τιμές στα ύψη όπως η δραματική έλ-
λειψη αυγών τους τελευταίους μήνες,
λόγω της έξαρσης της γρίπης των πτη-
νών. «Για τους υπευθύνους της εφο-
διαστικής αλυσίδας, η αβεβαιότητα
και η αντιμετώπιση κραδασμών στο
σύστημα είναι μέρος του παιχνιδιού»,
συνοψίζει η Γκουτιέρες, «είτε πρόκειται
για καταιγίδες σε μια συγκεκριμένη
περιοχή είτε για δασμούς».

Προβληματίζει η ανάπτυξη 
Η έκτη συνεχόμενη μείωση των επιτοκίων με-
τά τον Ιούνη είναι γεγονός. Το βασικό επιτόκιο
αποδοχής καταθέσεων του ευρώ διαμορφώ-
θηκε στο 2,5%. Η εξέλιξη διευκολύνει τον νέο
δανεισμό προς επιχειρήσεις και νοικοκυριά
παρόλο που η ΕΚΤ παραδέχεται πως η ζήτηση
είναι γενικά υποτονική. Από την ανακοίνωση
των αποφάσεων ξεχωρίζουμε τη νέα υποβάθ-
μιση των αναπτυξιακών προοπτικών της Ευ-
ρωζώνης από τους οικονομολόγους της ΕΚΤ
στο 0,9% για το 2025, 1,2% για το 2026 και
1,3% για το 2027. Αυτές οι προβλέψεις προ-
καλούν ανησυχία καθώς για τα επόμενα τρία
χρόνια η οικονομική μεγέθυνση αναμένεται
κάτω από τα επίπεδα του πληθωρισμού και
των επιτοκίων, δημιουργώντας εύλογες απο-
ρίες όσον αφορά στη συνέχεια. 

••••
Ανησυχίες επενδυτών 
για βιωσιμότητα 
Η επάνοδος της Γερμανίας στην αγορά χρέ-
ους, εφόσον ξεπεραστεί το πρόβλημα με το
πλαφόν στις νέες εκδόσεις, προκάλεσε ξε-
πούλημα των ομολόγων της Ευρωζώνης.
Στους επιβαρυντικούς για τα ευρωομόλογα
παράγοντες είναι και η επερχόμενη αύξηση
των αμυντικών δαπανών λόγω των νέων απαι-
τήσεων του ΝΑΤΟ προς τους συμμάχους, κάτι
που αναμένεται πως θα επηρεάσεις όλες τις
χώρες της δυτικής Ευρώπης. Αν και ο πιστωτι-
κός κίνδυνος δεν προκαλεί μέχρι στιγμής πρό-
βλημα, οι επενδυτές ζυγίζουν τις ασθενικές
προοπτικές ανάπτυξης της Ευρωζώνης, οι
οποίες συγκρινόμενες θέτουν τις νέες εκδό-
σεις στην κατηγορία της μη βιωσιμότητας. 

••••
Μια μεταρρύθμιση 
όλα λάθος 
Η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης
είναι κλασσική περίπτωση μεταρρύθμισης
προς αποφυγή. Ύστερα από τόσα χρόνια κομ-
ματικών συζητήσεων η μεταρρύθμιση που
αποφασίστηκε δεν εξυπηρετεί κανέναν από
τους στόχους που αρχικά τέθηκαν. Η απόφα-
ση για τη δημιουργία θέσεων αντιδημάρχων
χωρίς ξεκάθαρα καθήκοντα και με αρκετό κό-
στος για το κράτος, ήρθε και έδεσε με την
απόφαση για διορισμό από τον υπουργό Εσω-
τερικών διακόσιων και πλέον κοινοταρχών, οι
οποίοι αρχικά είχαν ειδοποιηθεί πως οι θέσεις
τους καταργούνται μετά τη μεταρρύθμιση. Και
αντί να συζητείται γιατί η μεταρρύθμιση χάνει
τον ένα στόχο μετά τον άλλο, σήμερα η συζή-
τηση αφορά στα κριτήρια επιλογής των κοινο-
ταρχών και ποια κομματικά κατεστημένα εξυ-
πηρετήθηκαν. Για ακόμα μια φορά το πολιτικό

προσωπικό δείχνει αδιαφορία για τους πολί-
τες και συνεχίζει να ασχολείται με τα δικά του,
μέχρι που θα έρθει εκείνη η ώρα που ο κό-
σμος θα τους ξανα-γυρίσει την πλάτη και μετά
θα βγουν να λένε πως έλαβαν τα μηνύματα. 

••••
Κάτω από το χαλί 
Σύμφωνα με τα στοιχεία της Κεντρικής Τρά-
πεζας οι μη εξυπηρετούμενες χορηγήσεις
στα νοικοκυριά ανέρχονται σε πάνω από 10,5

δισ. ευρώ, προκαλώντας διάφορα προβλήμα-
τα με προεκτάσεις που αν και βρίσκονται για
πάνω από μια δεκαετία κάτω από το χαλί δεν
θα αργήσει η ώρα που θα τα βρούμε μπροστά
μας. Το συγκεκριμένο ζήτημα, μεταξύ άλλων,
πλήττει την ανταγωνιστικότητα της τραπεζικής
αγοράς αλλά και τη φερεγγυότητα της εσωτε-
ρικής οικονομίας. Δεν θα πρέπει επίσης να
μας διαφεύγει πως αυτά τα νοικοκυριά κου-
βαλούν ένα βάρος που δεν τους επιτρέπει ού-
τε να προγραμματίσουν το μέλλον ούτε να γί-
νουν μέρος της οικονομικής ανάπτυξης. Δη-
λαδή, αυτά τα δέκα και πλέον δισεκατομμύρια
ευρώ είναι ένα νεκρό κομμάτι πάνω στο σώμα
της κυπριακής οικονομίας. Και μπαίνει εύλογα
το ερώτημα: υπάρχει κάποιος θεσμός που
ασχολείται σοβαρά με το ζήτημα; 

••••
Ευρωπαϊκή πρωτοτυπία,
αλλά αν μας συμφέρει
γίνεται 
Σε σύνολο 18 ευρωπαϊκών χωρών μόνο η
Γαλλία και η Σουηδία εφαρμόζουν ξεχωρι-
στά συνταξιοδοτικά σχέδια για τους πολιτι-
κούς. Με βάση την έρευνα μόνο η Βουλγα-
ρία και η Ρουμανία επιτρέπουν σε αξιωμα-
τούχους να λαμβάνουν σύνταξη ενώ λαμβά-
νουν μισθό από ενεργό αξίωμα. Το ζήτημα
των πολλαπλών συντάξεων επίσης ήταν ένα
θέμα που απασχόλησε την υπηρεσία έρευ-
νας της Βουλής, η οποία χρησιμοποίησε
στοιχεία από το Ευρωπαϊκό Κέντρο Κοινο-
βουλευτικής Έρευνας και Τεκμηρίωσης. Με
εξαίρεση τη Βουλγαρία, Ρουμανία και Σουη-
δία απαγορεύεται η καταβολή πολλαπλών
συντάξεων, ενώ στη Γερμανία που επιτρέ-
πονται υπάρχει πλαφόν όπως και στην Ελλά-
δα, όπου κάθε επόμενη σύνταξη υπόκειται
σε κούρεμα. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ανεργία Τριβής
Η ανεργία τριβής ανα-
φέρεται στο είδος ανερ-
γίας το οποίο οφείλεται
στη συνεχή κίνηση του
εργατικού δυναμικού
από μία θέση εργασίας
σε άλλη ή από μία πε-

ριοχή σε άλλη. Η αδυναμία απορρόφη-
σης του εργατικού δυναμικού προκύπτει
κυρίως λόγω της μη ύπαρξης ενός πλή-
ρως αποτελεσματικού συστήματος πλη-
ροφοριών, όπου οι άνεργοι θα εντοπί-
ζουν άμεσα τις κενές θέσεις εργασίας
και οι εργοδότες θα εντοπίζουν άμεσα
τους ανέργους. Πρόκειται για το ελάχι-
στο επίπεδο ανεργίας σε μία οικονομία,
το οποίο υφίσταται ανεξαρτήτως του
επιπέδου απασχόλησης.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Oι δασμοί προκαλούν σοκ
στις εφοδιαστικές αλυσίδες

Της ΜΟΑΝΑ ΡΑΒΙΝΤΡΑΝΑΘ

Για πολλούς ανθρώπους η φθορά
του χρόνου έρχεται σε κύματα.
Μια μέρα, ύστερα από μια συνη-
θισμένη άσκηση, εμφανίζεται
ένας πόνος στο γόνατο. Μια δρα-
στηριότητα που υπό κανονικές
συνθήκες ήταν εύκολη γίνεται
όλο και πιο κοπιαστική. «Ξυπνάς
ένα πρωί και ξαφνικά αισθάνεσαι
γέρος», δήλωσε ο δρ Στιβ Χόφμαν,
καθηγητής Υπολογιστικής Βιο-
λογίας στο Ινστιτούτο Λάιμπνιτς
στην Ιένα της Γερμανίας. «Αυτό
είναι κατά κάποιον τρόπο το συμ-
πέρασμα».

Και φαίνεται πως μπορεί να
υπάρχει επιστημονική βάση για
αυτή την εμπειρία. Αναλύοντας
δείκτες που σχετίζονται με την
ηλικία, όπως πρωτεΐνες και άλλα
στοιχεία που βρίσκονται στο
αίμα, ορισμένοι επιστήμονες αρ-
χίζουν να κατανοούν ότι η γή-
ρανση στην ενήλικη ζωή δεν
είναι μια γραμμική διαδικασία,
αλλά ίσως μια διαδικασία που
κάνει μεγάλα άλματα σε ορισμένα
σημεία της ζωής του ατόμου.

Οι επιστήμονες υποπτεύονταν

εδώ και καιρό ότι η γήρανση μπο-
ρεί να συμβαίνει σε κύματα, αλλά
μόλις την τελευταία δεκαετία άρ-
χισαν να χρησιμοποιούν τη με-
λέτη κυττάρων για τη μέτρηση
του ρυθμού της. Μια περυσινή
μελέτη του Στάνφορντ, που απέ-
κτησε μεγάλη δημοσιότητα, πα-
ρακολούθησε διάφορες μοριακές
αλλαγές που σχετίζονται με τη
γήρανση σε δείγματα αίματος

που συλλέχθηκαν από 108 ενη-
λίκους ηλικίας μεταξύ 25 και 75
ετών. 

Συγκρίνοντας δείγματα από
διαφορετικά άτομα διαφορετικών
ηλικιών, οι επιστήμονες διαπί-
στωσαν ότι οι άνθρωποι φαίνεται
να γερνούν ταχύτερα γύρω στην
ηλικία των 44 ετών και ξανά γύρω
στα 60.

Οι αλλαγές που παρατηρούν-

ται στο πρώτο κύμα φαίνεται πως
σχετίζονται κυρίως με τον μετα-
βολισμό του λίπους και του αλ-
κοόλ, καθώς και με τη μυϊκή λει-
τουργία, ενώ το δεύτερο κύμα
κυρίως με τη δυσλειτουργία του
ανοσοποιητικού συστήματος και
τη μυϊκή λειτουργία. Αυτό με τη
σειρά του μπορεί να εξηγήσει
γιατί οι άνθρωποι φαίνεται να
έχουν περισσότερα προβλήματα

στην επεξεργασία του αλκοόλ
από τα 40 τους και γιατί γίνονται
πιο επιρρεπείς σε ασθένειες στα
60 τους, σχολίασε ο Μάικλ Σνάιν-
τερ, καθηγητής Γενετικής στην
Ιατρική Στάνφορντ και συν-συγ-
γραφέας της μελέτης.

Πέρυσι, μια διαφορετική με-
λέτη σε ποντίκια με συν-συγγρα-
φέα τον δρα Χόφμαν διαπίστωσε
ότι ξαφνικές χημικές τροποποι-
ήσεις στο DNA συνέβησαν στις
αρχές προς τα μέσα της ζωής των
τρωκτικών και ξανά στα μέσα
προς τα τέλη της ζωής, γεγονός
που υποδηλώνει ότι υπάρχουν
τρία διακριτά στάδια γήρανσης.
Ακόμη, στοιχεία άλλων μελετών
υποδεικνύουν ότι συγκεκριμένα
όργανα (όπως η καρδιά και ο εγ-
κέφαλος) μεγαλώνουν πιο γρή-
γορα από άλλα.

Οι επιφυλάξεις
Καθώς οι διαθέσιμες μελέτες

δεν είναι ακόμη πολλές, πολλοί
ερευνητές βλέπουν με επιφύλαξη
τα νέα δεδομένα προτείνοντας
πως η γήρανσή μας ακολουθεί
μια ευθύγραμμη πορεία με περι-
στασιακές «καμπυλώσεις». Για
παράδειγμα, ο Στιβ Χόρβαθ, συγ-
γραφέας και ερευνητής στην
εταιρεία Altos Labs, προτείνει
ότι η γήρανση είναι ταχεία από
την παιδική ηλικία μέχρι την
εφηβεία και έπειτα πιο γραμμική
από τα 20 έτη και μετά, με ορι-
σμένα προβλήματα να αντιστοι-
χούν σε συγκεκριμένες ηλικίες.
Οι επιστήμονες πάντως προτεί-
νουν οι άνθρωποι να προσαρμό-
ζουν σε κάθε ηλικία τη φροντίδα
της υγείας τους με τρόπο που να
εστιάζει στις συγκεκριμένες ανάγ-
κες και συνθήκες που έχει η κάθε
δεκαετία της ζωής ξεχωριστά.

<<<<<<

Οι εταιρείες έχουν δύο
επιλογές: είτε επωμίζον-
ται το πρόσθετο κόστος

είτε το μεταφέρουν
στους καταναλωτές.

Εναλλακτική προσέγγιση στο γήρας

<<<<<<

Ομάδες επιστημόνων,
αναλύοντας δείκτες

που σχετίζονται με την
ηλικία, κατέληξαν ότι

η γήρανση κάνει μεγά-
λα άλματα σε ορισμέ-
να σημεία της ζωής

του ατόμου.

Ο πολιτικός
κίνδυνος, αν
και αρχικά
υποτιμήθηκε,
σήμερα οδηγεί
στην αναστολή
πληρωμών
προς την
κατασκευάστρι
α εταιρεία σε
σχέση με την
υποθαλάσσια
ηλεκτρική
διασύνδεση.  

H γήρανση στην ενήλικη ζωή δεν είναι μια γραμμική διαδικασία, σύμφωνα με κάποιους
επιστήμονες, οι οποίοι διαπίστωσαν ότι οι άνθρωποι φαίνεται να γερνούν ταχύτερα γύρω στην
ηλικία των 44 ετών και ξανά γύρω στα 60.
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Με τα νέα ευρήματα εγείρονται και
νέα ερωτήματα, όπως αν οι αλλαγές
ποικίλλουν από άτομο σε άτομο ή με-
ταξύ των δύο φύλων και πόσο μπο-
ρούν να συμβάλουν ο τρόπος ζωής
και οι συνήθειες. 

Το ερώτημα γίνεται μάλιστα πιο
πιεστικό καθώς προκύπτουν όλο και
περισσότερες ενδείξεις ότι ορισμένα
γεγονότα (όπως η εγκυμοσύνη, το
τραύμα και οι αντιξοότητες ή ακόμη
και μια μόλυνση από ασθένειες όπως
η COVID-19) μπορούν επίσης να επι-
ταχύνουν τη βιολογική γήρανση. Οι
ειδικοί ανέφεραν ότι είναι πρόθυμοι
να απαντήσουν σε αυτά τα ερωτήματα
διεξάγοντας μελέτες που θα παρακο-
λουθούν τις αλλαγές κατά τη διάρκεια
ολόκληρης της ζωής των ανθρώπων
που συμμετέχουν. Αυτή η μέθοδος
θα συνυπολογίσει τις διαφορές στο
περιβάλλον ή στον τρόπο ζωής μεταξύ
των υποκειμένων.

Μέχρι στιγμής, οι ερευνητές «αγ-
γίζουν μόνο την επιφάνεια» του τρό-
που με τον οποίο οι μοριακές αλλαγές
σχετίζονται με τη γήρανση, δήλωσε
ο δρ Λουίτζι Φερούτσι, επιστημονικός
διευθυντής του Εθνικού Ινστιτούτου
Γήρανσης στο Μέριλαντ των Ηνω-
μένων Πολιτειών. Μαθαίνοντας πε-
ρισσότερα, πρόσθεσε, θα μπορέσουμε
να βοηθήσουμε τους ανθρώπους να
ζήσουν καλύτερα για μεγαλύτερο
χρονικό διάστημα, αλλά και να προ-
λάβουν σοβαρές ασθένειες: «Αντί
ένας άνθρωπος να φθίνει στα 70, μπο-
ρούμε να προσπαθήσουμε να τον κά-
νουμε να φθίνει στα 75 και να του
χαρίσουμε πέντε χρόνια καλής ζωής».

Υπάρχουν
διαφορές μεταξύ
των δύο φύλων;
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Α πό οικονομικές δυσκολίες
έως την κλιματική αλλαγή,
η Κύπρος αντιμετωπίζει προ-

κλήσεις παρόμοιες με εκείνες που
επηρεάζουν τις κυβερνήσεις σε
όλο τον κόσμο. Καθώς προχωράμε
στο 2025, οι κυβερνήσεις παγκο-
σμίως, συμπεριλαμβανομένης της
Κύπρου, βρίσκονται αντιμέτωπες
με σειρά προκλήσεων. Από την αύ-
ξηση του χρέους και τις ελλείψεις
εργατικού δυναμικού έως τις απει-
λές στον κυβερνοχώρο και την κλι-
ματική αλλαγή, αυτά δεν είναι
απλώς απομακρυσμένα προβλή-
ματα, είναι κίνδυνοι για τους οποί-
ους η Κύπρος πρέπει να προετοι-
μαστεί. Μια νέα έκθεση της Ernst
& Young (E.Y.) ρίχνει φως στα βα-
σικά ζητήματα που θα απασχολή-
σουν τις κυβερνήσεις παγκοσμίως
φέτος, με πολλές από αυτές τις προ-
κλήσεις να είναι εξίσου σημαντικές
και για την Κύπρο.

Οι κυβερνήσεις σε όλο τον κόσμο
έχουν δαπανήσει σημαντικά ποσά
τα τελευταία χρόνια για να στηρί-
ξουν τις οικονομίες τους. Η Κύπρος
δεν αποτελεί εξαίρεση, καθώς οι
δημόσιες δαπάνες αυξάνονται στα-
διακά. Ωστόσο, καθώς το εθνικό
χρέος μεγαλώνει και το κόστος δα-
νεισμού αυξάνεται, θα χρειαστεί
να ληφθούν δύσκολες αποφάσεις
για την κατανομή των πόρων χωρίς
να επηρεαστούν οι βασικές υπη-
ρεσίες. Αυτό μπορεί να σημαίνει
επανεξέταση των δημόσιων έργων
και διασφάλιση ότι τα χρήματα των
φορολογουμένων δαπανώνται με
σύνεση, με στόχο τα μακροπρόθε-
σμα οφέλη.

Η οικονομική ανάπτυξη επιβρα-
δύνεται παγκοσμίως και η Κύπρος
αισθάνεται τις επιπτώσεις. Ενώ το-
μείς όπως ο τουρισμός έχουν ση-
μειώσει πρόοδο, το αυξανόμενο
κόστος και η γήρανση του πληθυ-
σμού περιορίζουν τη δυναμική ανά-
πτυξη. Η κυβέρνηση πρέπει να

εστιάσει πέρα από τους παραδο-
σιακούς οικονομικούς δείκτες, όπως
το ΑΕΠ, και να προωθήσει τη βιώ-
σιμη ανάπτυξη, ειδικά μέσω επεν-
δύσεων στην πράσινη ενέργεια.

Ένα σημαντικό ζήτημα που αν-
τιμετωπίζουν πολλές χώρες, συμ-
περιλαμβανομένης της Κύπρου,
είναι η έλλειψη εξειδικευμένων ερ-
γαζομένων. Με όλο και περισσότε-
ρους ανθρώπους να εργάζονται σε
άτυπες θέσεις ή να μεταναστεύουν
στο εξωτερικό για καλύτερες ευκαι-
ρίες, το εργατικό δυναμικό συρρι-
κνώνεται. Η Κύπρος πρέπει να δώσει
προτεραιότητα στην εκπαίδευση,
την κατάρτιση και τη νομιμοποίηση
των θέσεων εργασίας, ώστε να δια-
τηρήσει μία ισχυρή οικονομία.

Στην ψηφιακή εποχή, η κυβερ-
νοασφάλεια αποτελεί ολοένα και

μεγαλύτερη ανησυχία. Τα δημόσια
συστήματα της Κύπρου είναι ιδι-
αίτερα ευάλωτα σε κυβερνοεπιθέ-
σεις. Η κυβέρνηση πρέπει να επεν-
δύσει σε νέες τεχνολογίες και υπο-
δομές κυβερνοασφάλειας για να
διασφαλίσει την ασφάλεια και την
αποδοτικότητα των συστημάτων,
καθιστώντας παράλληλα τις δημό-
σιες υπηρεσίες πιο προσβάσιμες
στους πολίτες.

Η γεωπολιτική θέση της Κύπρου,
ως σταυροδρόμι μεταξύ Ευρώπης,
Μέσης Ανατολής και Αφρικής, την
καθιστά ιδιαίτερα ευάλωτη στις
παγκόσμιες πολιτικές εντάσεις. Η
έκθεση προειδοποιεί ότι οι κυβερ-
νήσεις πρέπει να προσαρμοστούν
σε ένα πιο περίπλοκο και απρόβλε-
πτο διεθνές περιβάλλον. Για την
Κύπρο αυτό σημαίνει προετοιμασία
για πιθανά γεωπολιτικά ζητήματα

και ενίσχυση των σχέσεών της με
γειτονικές χώρες και σημαντικούς
διεθνείς εταίρους.

Οι διαταραχές στις εφοδιαστικές
αλυσίδες αποτελούν επίσης παγ-
κόσμιο πρόβλημα, και η Κύπρος
δεν αποτελεί εξαίρεση. Το νησί
εξαρτάται από τις εισαγωγές για
βασικά αγαθά όπως τρόφιμα και
φάρμακα, επομένως οποιαδήποτε
διακοπή, όπως καθυστερήσεις στις
μεταφορές ή ελλείψεις, θα μπορού-
σε να προκαλέσει σοβαρά προβλή-
ματα. Η Κύπρος πρέπει να αναπτύ-
ξει καλύτερα συστήματα παρακο-
λούθησης και διαχείρισης των εφο-
διαστικών αλυσίδων της, ώστε να
αποφύγει κρίσεις που θα μπορού-
σαν να πλήξουν την οικονομία και
τις δημόσιες υπηρεσίες της. Επι-
πλέον, θα ήταν στρατηγικά ωφέλιμο
να επιδιώξει τη συμμετοχή της στα

διεθνή εφοδιαστικά δίκτυα.

Στον δημόσιο τομέα, οι εργαζό-
μενοι παγκοσμίως αντιμετωπίζουν
δυσκολίες. Οι πολλέςώρες εργασίας,
οι χαμηλότερες αμοιβές σε σύγκρι-
ση με τον ιδιωτικό τομέα και οι αυ-
ξημένες απαιτήσεις καθιστούν δύ-
σκολη τη διατήρηση εξειδικευμέ-
νων υπαλλήλων. Στην Κύπρο, ο δη-
μόσιος τομέας αναμένεται να αυ-
ξηθεί, απορροφώντας ενδεχομένως
το 70% των κρατικών δαπανών.
Αυτό θα μπορούσε να δημιουργήσει
επιπλέον πιέσεις, και η Κύπρος
πρέπει να κινηθεί άμεσα για να
βρει βιώσιμες λύσεις.

Η κλιματική αλλαγή αποτελεί
μία ακόμη επείγουσα ανησυχία. Η
Κύπρος, όπως και πολλές άλλες πε-
ριοχές του κόσμου, έχει βιώσει
ακραία καιρικά φαινόμενα τα τε-

λευταία χρόνια. Παρόλο που η κυ-
βέρνηση έχει λάβει μέτρα για την
αντιμετώπισή της, η έκθεση υπο-
γραμμίζει ότι απαιτούνται περισ-
σότερες δράσεις. Η Κύπρος πρέπει
να ενισχύσει τις πρωτοβουλίες της
για την κλιματική προσαρμογή,
όπως η προώθηση της πράσινης
ενέργειας και οι επενδύσεις σε βιώ-
σιμες υποδομές, για να μειώσει
τους οικονομικούς και κοινωνικούς
κινδύνους.

Η Κύπρος είναι ιδιαίτερα ευάλωτη
σε φυσικές καταστροφές, όπως καύ-
σωνες, δασικές πυρκαγιές και πλημ-
μύρες. Η κυβέρνηση πρέπει να επεν-
δύσει σε καλύτερα συστήματα πρό-
ληψης και διαχείρισης κρίσεων,
ώστε να διασφαλίσει τη δημόσια
ασφάλεια και να προστατεύσει την
οικονομία από τις επιπτώσεις ακραί-
ων καιρικών φαινομένων.Στην καρ-
διά αυτών των προκλήσεων βρί-
σκεται μια ευρύτερη πραγματικό-
τητα: η εθνική επιτυχία δεν αφορά
μόνο τη διαχείριση κινδύνων, αλλά
και την ικανότητα πρόληψης και
ταχείας αντίδρασης. Όπως δηλώνει
ο Γιώργος Τζωρτζής επικεφαλής
Συμβουλευτικών Υπηρεσιών της
E.Y.: «Ο αγώνας για την εθνική επι-
τυχία δεν αφορά απλώς τη διαχεί-
ριση κινδύνων. Αυτό είναι το ελά-
χιστο που απαιτείται για να επιβιώ-
σουμε. Η πραγματική πρόκληση
είναι να αντιμετωπίζουμε τους κιν-
δύνους πιο γρήγορα και πιο απο-
τελεσματικά από τους ανταγωνιστές
μας. Για να το πετύχουμε, απαι-
τούνται τολμηρές αποφάσεις τώρα,
χωρίς δισταγμό και χωρίς να λαμ-
βάνουμε υπόψη μόνο τις βραχυ-
πρόθεσμες συνέπειες».

Με έξυπνες αποφάσεις σήμερα,
επενδύοντας στην εκπαίδευση,
την τεχνολογία και τη δράση για
το κλίμα, η Κύπρος μπορεί να αν-
ταποκριθεί στις προκλήσεις του
2025 και να δημιουργήσει ένα κα-
λύτερο μέλλον.

EY: Οι μεγαλύτεροι κίνδυνοι που αντιμετωπίζει
η Κύπρος και οι κυβερνήσεις παγκοσμίως

Της ΣΙΜΕΪΝ ΜΠΟΥΣΝΕΛ

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τους καρπούς από την εποχή της
αύξησης των επιτοκίων απολαμ-
βάνουν οι κυπριακές τράπεζες. Το
έτος 2024 αλλά και το 2023 θα κα-
ταγραφούν στη σύγχρονη ιστορία
των τραπεζών ως τα πιο κερδοφόρα
έτη, μετά βέβαια από αρκετά χρόνια
ζημιών, μεταρρυθμίσεων και επι-
βεβλημένων αλλαγών, που τις είχαν
σε συνεχή πίεση. Το δίπτυχο των
κυπριακών τραπεζών που θα χα-
ρακτηρίσει το 2025 θα είναι αρκετά
κέρδη, εξαγορές και ισχυρά μερί-
σματα, ενώ δεν αποκλείεται να δού-
με εντός του 2025 να λαμβάνει τρα-
πεζική άδεια και κάποια από τις
fintech εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται εντός Κύπρου.

Παρόλο που το 2025 δεν ανα-
μένεται να φέρει τα ίδια κέρδη που
καταγράφηκαν το 2024 λόγω επι-
τοκίων από τη ρευστότητα των
τραπεζών που ήταν κατατεθειμένη
στις κεντρικές τράπεζες (επιτοκιακά
έσοδα), τα νούμερα δεν θα είναι
πολύ μακριά από τα κέρδη του
2023. Μέσα στο 2025 έχουν γίνει
ήδη δύο μειώσεις επιτοκίων, αλλά
δεν πρόκειται να επιστρέψει η «οι-
κονομική ανωμαλία» των αρνητι-
κών επιτοκίων. Το 2 - 2,5% στο
ύψος των επιτοκίων θα είναι το νέο

«στάνταρ» και οι κυπριακές τρά-
πεζες είναι στην «καλή πλευρά της
ιστορίας» με ρευστότητα που κα-
τατίθεται στις κεντρικές τράπεζες
και τοκίζεται.

Πέραν των κερδών, οι κυπριακές
τράπεζες εντός του 2025 θα προ-
χωρήσουν σε αρκετές αλλαγές και
θα αλλάξει πλήρως ο τραπεζικός
χάρτης. Συγκεκριμένα, η Eurobank
θα προχωρήσει στην πλήρη εξα-

γορά της Ελληνικής Τράπεζας (ήδη
έχει εγκριθεί η νέα δημόσια πρό-
ταση για απόκτηση του 100% των
μετοχών της) και ακολούθως θα
συνενωθεί με την Eurobank Κύ-
πρου. Από την άλλη, η Alpha Bank
Κύπρου προχώρησε στην εξαγορά

της Astrobank και έτσι, θα δημι-
ουργηθεί η τρίτη μεγαλύτερη τρά-
πεζα στην Κύπρο. Έτσι όπως το
2018 στιγματίστηκε από την πώ-
ληση της Συνεργατικής Κυπριακής
Τράπεζας και το 2022 από το κλεί-
σιμο της RCB Bank, το 2025 θα μι-
λάμε για την εξαγορά της Ελληνικής
και τη δημιουργία της τρίτης με-
γαλύτερης τράπεζας στην Κύπρο.

Μέσα στο 2025 είναι πιθανό είτε
μέσω εξαγοράς τράπεζας, είτε μέσω
δοθείσας άδειας από την Κεντρική
Τράπεζα της Κύπρου, μία fintech
εταιρεία να αποκτήσει τραπεζική
άδεια. Οι αιτήσεις που έχουν κα-
τατεθεί στην Κεντρική για τραπε-
ζική άδεια είναι πολλές, με την Κεν-
τρική να έχει πληθώρα υλικού να
εξετάσει και η τάση αυτή αναμέ-
νεται να συνεχιστεί εντός του έτους.

Τους έδωσε άνεση
Για να προχωρήσουν στις εξα-

γορές άλλων τραπεζών, οι κυπριακές
τράπεζες, λόγω επιτοκίων, είχαν
περίσσεια άνεση. Από το καλοκαίρι
του 2022 που άρχισε η αύξηση των
επιτοκίων έχουν καταγράψει αρ-
κετά κέρδη, με τα συνολικά του
2023 και του 2024 να έχουν ξεπε-
ράσει κατά πολύ το 1 δισ. ευρώ.
Εφόσον η κερδοφορία τους είναι
υψηλή, οι τράπεζες χρησιμοποί-

ησαν αυτή την άνεση για να προ-
χωρήσουν σε εξαγορές, εξαργυρώ-
νοντας πρακτικά όποια στρατηγική
έμαθαν να ακολουθούν τα προ-
ηγούμενα χρόνια. Έτσι όπως μέχρι
το 2020 ό,τι κέρδος είχαν το έβαζαν
σε προβλέψεις για να καλύψουν τα
προβληματικά τους δάνεια, έτσι
και σήμερα προχώρησαν στην εξα-
γορά τραπεζών, σε μία προσπάθεια
δημιουργίας επιτοκιακών και μη
επιτοκιακών εσόδων για τα χρόνια
που πιθανώς δεν θα «βρέχει λεφτά».
Εξάλλου, η Ελληνική θα κοστίσει
στη Eurobank 1,3 δισ. ευρώ και η
Astrobank θα κοστίσει στην Alpha
Bank 200 εκατ. ευρώ. Θα υπάρξει
επίσης κάποιο κόστος από τη δια-
δικασία συνένωσης της Ελληνικής
με την Eurobank Κύπρου σε επό-
μενο στάδιο, αλλά ακόμα είναι πρό-
ωρο για να υπολογιστεί.

Προχωρούν και σε μερίσματα
Τα μερίσματα είναι ένα μέρος

που συμπληρώνει το δίπτυχο των
κερδών και των εξαγορών. Τα με-

ρίσματα των τραπεζών που είναι
θυγατρικές των ελληνικών τραπε-
ζών είναι ευθύνη των μητρικών,
αλλά η Τράπεζα Κύπρου έχει απο-
φασίσει να κρατήσει ψηλά τη με-
ρισματική της πολιτική. Η Τράπεζα
Κύπρου αναβάθμισε την πολιτική
διανομής της, αυξάνοντας το πο-
σοστό διανομής σε 50 - 70%, ενώ
επιπρόσθετα, θα εξετάσει την ει-
σαγωγή ενδιάμεσων μερισμάτων.
Έτσι, η συνήθης διανομή ανά έτος
αναμένεται να κυμαίνεται μεταξύ
50-70% (payout ratio), από 30-50%
της προσαρμοσμένης κερδοφορίας
πριν των μη επαναλαμβανόμενων
στοιχείων, συνδυάζοντας μέρισμα
σε μετρητά και επαναγορά ιδίων
μετοχών.

Η Τράπεζα Κύπρου έχει τονίσει
πως η απόφαση για μελλοντική τε-
λική ή ενδιάμεση διανομή, συμ-
περιλαμβανομένου οποιουδήποτε
προτεινόμενου ποσού διανομής,
καθώς και της προβλεπόμενης κα-
τανομής μεταξύ μερίσματος σε με-
τρητά και επαναγοράς ιδίων με-

τοχών, θα λαμβάνει υπόψη τις συν-
θήκες της αγοράς όπως επίσης και
τα αποτελέσματα της τρέχουσας
στρατηγικής σχεδιασμού κεφα-
λαίου και ρευστότητας του Συγ-
κροτήματος κατά τη δεδομένη χρο-
νική στιγμή.

Βάσει αποτελεσμάτων της Eu-
robank για το 2024, ανακοινώθηκε
διανομή μερίσματος 674 εκατ. ευρώ,
δηλαδή του 50% των καθαρών κερ-
δών. Αντιστοιχεί σε μέρισμα 10,5
σεντ του ευρώ ανά μετοχή σε με-
τρητά και  88 εκατ. ευρώ σε επα-
ναγορά ιδίων μετοχών. Η Eurobank
δήλωσε πως η διανομή μερίσματος
θα διαμορφωθεί το 2025 - 2027 άνω
του 50%.

Όσον αφορά στην τρίτη μεγα-
λύτερη τράπεζα που θα είναι στην
Κύπρο, την Alpha Bank, ανακοι-
νώθηκε πως, 281 εκατ. ευρώ θα
είναι το μέρισμα προς τους μετόχους
της για το 2024, ενώ το 75% του
ποσού αυτού, δηλαδή 210 εκατ.
ευρώ, θα είναι για επαναγορά με-
τοχών.

Κέρδη και εξαγορές
φέρνει το 2025 

για τις τράπεζες
Ενα πολύ καλό 2023 και 2024 έθεσε τις βάσεις και για 
ένα καλό τρέχον έτος με στόχους και αισιόδοξα πλάνα

<<<<<<

Μέσα στο 2025 είναι πι-
θανόν είτε μέσω εξαγο-
ράς τράπεζας, είτε μέ-

σω δοθείσας άδειας από
την Κεντρική Τράπεζα

της Κύπρου, μία fintech
εταιρεία να αποκτήσει

τραπεζική άδεια.

Πέραν των κερδών, οι κυπριακές τράπεζες εντός του 2025 θα προχωρήσουν σε αρκετές αλλαγές και θα αλλάξει πλή-
ρως ο τραπεζικός χάρτης.
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Μήνας εκσυγχρονισμού και αναβάθ-
μισης θα είναι ο Μάρτιος για τα αε-
ροδρόμια της Κύπρου, καθώς ξεκι-
νούν οι εργασίες επέκτασής τους
όπως προνοείται στη συμφωνία που
επιτεύχθηκε μεταξύ της αναδόχου
εταιρείας Hermes και της κυβέρνη-
σης. Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», εκκρεμούν μόνο ορισμένες υπο-
γραφές προκειμένου να ξεκινήσουν
οι κατασκευαστικές εργασίες στα
αεροδρόμια της Λάρνακας και της
Πάφου. Πιο συγκεκριμένα, οι εργασίες
κατασκευής που θα διεξάγονται πα-
ράλληλα και στα δύο αεροδρόμια θα
αρχίσουν τις επόμενες εβδομάδες,
καθώς έχουν εξασφαλισθεί τόσο η
πολεοδομική συναίνεση όσο και η
απαραίτητη γνωμάτευση της Περι-
βαλλοντικής Αρχής. Ωστόσο, αυτό
που εκκρεμεί είναι να υπογραφούν
ορισμένα έγγραφα από τον υπουργό
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έρ-
γων Αλέξη Βαφειάδη, που ανοίγουν
τον δρόμο στη χρηματοδότηση της
Hermes Αirports. Οι συγκεκριμένες
υπογραφές για τη χρηματοδότηση
έχουν προγραμματιστεί για τα μέσα
του Μάρτη και θα αποτελέσουν τα
διαπιστευτήρια της Hermes για τις
τράπεζες που θα χρηματοδοτήσουν
τα έργα στους δυο αερολιμένες. Υπεν-
θυμίζεται ότι στις 23 Δεκεμβρίου
2024 τα δυο μέρη είχαν υπογράψει
συμφωνία διακανονισμού αναφορικά

με την κατασκευή της Φάσης 2 και
τη διευθέτηση διαφορών που αφο-
ρούν στη Συμφωνία Παραχώρησης
για τα δυο διεθνή αεροδρόμια της
Κύπρου. Η συμφωνία, η οποία προ-
έκυψε έπειτα από πολύμηνη δια-
πραγμάτευση των δύο μερών, προ-
βλέπει την υλοποίηση σειράς έργων
ύψους €170 εκατ. για το αεροδρόμιο
Λάρνακας και το αεροδρόμιο Πάφου,
καθώς και την επίλυση διαφορών
που εκκρεμούσαν για σειρά ετών με-
ταξύ των μερών. Η εν λόγω συμφωνία
προνοούσε ακόμα την παραχώρηση
πρόσθετου δικαιώματος χρήσης πο-
σού €20 εκατομμυρίων από το με-
ταβλητό τέλος παραχώρησης υπό
μορφή δανείου, με καταβολή τόκου
που να καλύπτει τα έξοδα της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Μόλις εκτα-
μιευθούν τα ποσά αυτά στους λογα-
ριασμούς της αναδόχου εταιρείας
θα αρχίσουν και τα έργα υποδομής
των δυο αερολιμένων. 

Παρακολούθηση προόδου
Όπως πληροφορούμαστε, ήδη

πραγματοποιούνται επί τόπου κάποιες
προπαρασκευαστικές εργασίες, οι
οποίες θα υποβοηθήσουν την ομαλή
και άμεση έναρξη των εργασιών στους
αερολιμένες της Λάρνακας και της
Πάφου.

Επιπλέον, την πρόοδο των κατα-
σκευαστικών έργων έχει αναλάβει η
εταιρεία SETEC tpi η οποία θα παρα-
κολουθεί και θα πιστοποιεί την υλο-
ποίηση των έργων που θα υλοποι-
ηθούν από τη σύμπραξη Εταιρειών
Bouygues Batiment International
και Iacovou Brothers (Constructions).
Αναμένεται επίσης ότι κατά τη διάρ-
κεια των εργασιών των έργων θα συμ-
μετέχουν πληθώρα ντόπιων και διε-
θνών εταιρειών, προκειμένου να επι-
τευχθεί η παράδοση κι εγκατάσταση
εξειδικευμένου εξοπλισμού και συ-
στημάτων που απαιτούνται.

Τα δεδομένα
Η συνολική ζήτηση των δυο αε-

ρολιμένων της Κύπρου σήμερα έχει
σχεδόν διπλασιαστεί σε σχέση με το
2006 όταν τα αεροδρόμια ανατέθηκαν
μέσα στο πλαίσιο σύμπραξης δημό-
σιου με τον ιδιωτικό τομέα, στην εται-
ρεία Hermes Airports Ltd. Όσον αφο-
ρά τις συνεργασίες και τις συνδέσεις,
τα δεδομένα επισημαίνουν ότι τα αε-
ροδρόμιά μας σήμερα συνεργάζονται
με 55 αεροπορικές εταιρείες και εξυ-
πηρετούν συνδέσεις με 38 χώρες
εκτελώντας 156 δρομολόγια. 

Σύμφωνα με εκτιμήσεις του αρ-
μόδιου Υπουργείου, προβλέπεται ότι
η ζήτηση αερομεταφορών στο νησί
θα συνεχίσει να αυξάνεται, με την
αεροπορική κίνηση στα αεροδρόμια
Λάρνακας και Πάφου να υπερβαίνει
τα 16 εκατομμύρια επιβάτες σε βάθος
δεκαετίας. Ως εκ τούτου, η συμφωνία
που επιτεύχθηκε μεταξύ αναδόχου
εταιρείας και κυβέρνησης αναμένεται
να επιτρέψει τόσο βραχυπρόθεσμα,
αλλά κυρίως μακροπρόθεσμα, ακόμα
και μετά τη λήξη της συμφωνίας πα-
ραχώρησης, την εξυπηρέτηση μεγα-
λύτερου αριθμού επιβατών και αε-

ροσκαφών, στη βάση σύγχρονων
πρακτικών διαχείρισης επιβατών. Το
γεγονός αυτό θα ενισχύσει περαιτέρω
την ανάπτυξη της συνδεσιμότητας
και του τουρισμού στην Κύπρο στις
επόμενες δεκαετίες. Πιο συγκεκρι-
μένα, με την ολοκλήρωση της Φάσης
2 Ανάπτυξης των Αερολιμένων θα
εξυπηρετούνται σε ετήσια βάση 12,4
εκατομμύρια επιβάτες μέσω του αε-
ρολιμένα Λάρνακας και 5 εκατομμύρια
επιβάτες μέσω του αερολιμένα Πάφου,
αυξάνοντας δηλαδή την ικανότητα
εξυπηρέτησής τους κατά 70% περίπου
σε σχέση με τη σημερινή χωρητικό-
τητα. Ιδιαίτερα σημαντικό είναι το
γεγονός ότι οι σχεδιασμοί για την
αύξηση της χωρητικότητας των δυο
αερολιμένων δεν πρόκειται να επι-
βαρύνουν τον κρατικό προϋπολογισμό
ούτε να διαφοροποιήσουν την οικο-
νομική ισορροπία της συμφωνίας.
Το υπουργείο Μεταφορών, Επικοι-
νωνιών και Έργων στον στρατηγικό
σχεδιασμό του, θα προβεί επίσης σε
μελέτες προκειμένου να εξακριβω-
θούν οι πραγματικές ανάγκες των
αερολιμένων με βάση το υφιστάμενο
και μεσοπρόθεσμο περιβάλλον των

αερομεταφορών, έχοντας υπόψη και
την αναβάθμιση του διεθνούς εμπο-
ρίου, αφού η βελτίωση στις υφιστά-
μενες υποδομές θα ενισχύσει την
αποτελεσματικότητα της εφοδιαστι-
κής αλυσίδας.

Τα οφέλη
Η επέκταση των αεροδρομίων της

Λάρνακας και της Πάφου αναμένεται
να αποφέρει ένα ευρύ φάσμα πλεο-
νεκτημάτων σε διάφορους τομείς της
οικονομικής δραστηριότητας. Ειδι-
κότερα, όπως πληροφορούμαστε, τα
έργα αναβάθμισης και εκσυγχρονισμού
των αερολιμένων θα βελτιώσουν τις
ταξιδιωτικές εμπειρίες και τη συνδε-
σιμότητα της Κύπρου. Επιπλέον, η
αναβάθμιση θα δημιουργήσει νέες
θέσεις εργασίας και θα υποβοηθήσει
την ενίσχυση της τοπικής οικονομίας.
Την ίδια ώρα, αναμένεται να αυξηθούν
τα έσοδα για τη Δημοκρατία μέσω του
τέλους παραχώρησης και φορολογίας.
Εξίσου σημαντικό όφελος μακροπρό-
θεσμα είναι και το γεγονός ότι η νέα
εικόνα των αεροδρομίων της Κύπρου
θα προσελκύσει νέες επενδύσεις τόσο
από εγχώριους όσο και από ξένους

επίδοξους επενδυτές. Παράλληλα, η
συμφωνία ενέχει και ταξιδιωτικά και
τουριστικά οφέλη, καθώς η μελέτη
των εργασιών επέκτασης έχει γίνει
με γνώμονα την καλύτερη εξυπηρέ-
τηση των ταχέως αναπτυσσόμενων
αεροπορικών εταιρειών, ενώ η βελ-
τίωση της περιφερειακής συνδεσιμό-
τητας αναμένεται να επιφέρει αυξη-
μένο ανταγωνισμό για βελτίωση των
αεροπορικών ναύλων. Εξάλλου, τα
έργα στους αερολιμένες της Κύπρου
αποτελούν υποδομές στρατηγικής ση-
μασίας για τις μεταφορές, την οικο-
νομία και τον τουρισμό, δημιουργών-
τας προστιθέμενη αξία. Όπως μας το-
νίστηκε τα έργα σύμπραξης δημόσιου
και ιδιωτικού τομέα συμβάλλουν στις
προσπάθειες της κυβέρνησης για βελ-
τίωση του επιχειρηματικού ενδιαφέ-
ροντος, για άντληση πόρων από τον
ιδιωτικό τομέα, για ανάδειξη της και-
νοτομίας και της επιχειρηματικότητας.
Με τη δημιουργία ενός ισχυρού ρυθ-
μιστικού περιβάλλοντος, τη διασφά-
λιση της διαφάνειας και την αποτε-
λεσματική συμμετοχή των ενδιαφε-
ρομένων, το υπουργείο Μεταφορών
επιδιώκει να οδηγήσει στην επιτυχία
των πρωτοβουλιών, σύμπραξης δη-
μόσιου και ιδιωτικού τομέα, οδηγώντας
τελικά σε καλύτερες υποδομές και
υπηρεσίες για το κοινό.

Οι ανησυχίες
Πέραν των σημαντικών οφελών,

η επέκταση των αερολιμένων εγείρει

και ορισμένες ανησυχίες αναφορικά
με τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις,
καθώς η αρμόδια Περιβαλλοντική
Αρχή έδωσε μεν, το πράσινο φως
στα έργα επέκτασης των αερολιμένων
Λάρνακας και Πάφου, θέτοντας δε,
μια σειρά από όρους. 

Μεταξύ άλλων, οι όροι αυτοί πε-
ριλαμβάνουν ότι όλα τα μηχανήματα
που θα χρησιμοποιηθούν κατά τη
διάρκεια κατασκευής του έργου θα
συντηρούνται ορθά, σε τακτικά χρο-
νικά διαστήματα ώστε να μην πα-
ρουσιάζουν οποιεσδήποτε διαρροές
καυσίμων και μηχανέλαιων. Επίσης,
έθεσε ως όρο όπως οι χώροι ανεφο-
διασμού και παράδοσης καυσίμων
να βρίσκονται μακριά από αποχε-
τεύσεις επιφανειακών υδάτων και
φυσικά υδάτινα σώματα. Σε σχέση
με τα έργο υποδομής στο αεροδρόμιο
Λάρνακας η Περιβαλλοντική Αρχή
υπογραμμίζει ότι η ανάμιξη και ο χει-
ρισμός του υγρού σκυροδέματος θα
γίνεται σε καθορισμένους χώρους
όσο το δυνατόν πιο μακριά από το
σύστημα αποχέτευσης επιφανειακών
υδάτων του αεροδρομίου.

Οι διαβεβαιώσεις
Από τη μεριά του, το Υπουργείο

διαβεβαιώνει ότι τα αεροδρόμια θα
κατασκευαστούν με βάση τις πλέον
πρόσφατες προδιαγραφές, ενσωμα-
τώνοντας φιλικό προς το περιβάλλον
σχεδιασμό, ενώ προάγουν τη μείωση
του ενεργειακού τους αποτυπώματος
κι ενσωματώνουν μέτρα βιωσιμότη-
τας για βελτιωμένη ενεργειακή από-
δοση. Προσθέτουν ακόμα ότι οι αε-
ρολιμένες επενδύουν σε υποδομές
που υποστηρίζουν τεχνολογίες χα-
μηλότερων εκπομπών για εξυπηρέ-
τηση των αεροσκαφών, ενθαρρύνουν
τη χρήση ηλεκτρικών οχημάτων εδά-
φους, ενώ αναπτύσσουν δράσεις για
παραγωγή ενέργειας από φωτοβολ-
ταϊκά πάρκα.

Φουλάρουν 
οι μηχανές 

για επέκταση 
αεροδρομίων

Αρχίζουν οι κατασκευαστικές εργασίες 
τις επόμενες ημέρες

Με την ολοκλήρωση της Φάσης 2 θα εξυπηρετούνται σε ετήσια βάση 12,4 εκατομμύρια επιβάτες μέσω του
αερολιμένα Λάρνακας και 5 εκατομμύρια επιβάτες μέσω του αερολιμένα Πάφου.

<<<<<<

H πολεοδομική συναίνεση 
και η γνωμάτευση της 
περιβαλλοντικής αρχής έχουν
εξασφαλισθεί – Εκκρεμούν 
τα έγγραφα για τη χρηματοδότη-
ση της Hermes Airports από 
τράπεζες.

<<<<<<

Σε εξέλιξη βρίσκονται ήδη οι 
προπαρασκευαστικές εργασίες
και η υλοποίηση των έργων θα
γίνει από τη σύμπραξη εταιρειών
Bouygues Batiment International
και Iacovou Brothers
(Constructions). 

Τα χρονοδιαγράμματα και οι επεκτάσεις
Η γενική εκτίμηση του κόστους
του έργου για το αεροδρόμιο
Λάρνακας ανέρχεται σε περίπου
€95 εκατ. και του αεροδρομίου
Πάφου στα €75 εκατ. και οι υπο-
δομές που προνοούνται αναμέ-
νεται να ικανοποιήσουν τις ανάγ-
κες των αερολιμένων τουλάχι-
στον μέχρι το 2036. Η φάση 2
προνοεί έργα συνολικού εμβα-
δού περί τα 20.000 τετραγωνικά
μέτρα για το αεροδρόμιο Λάρνα-
κας που αφορούν εργασίες επέ-
κτασης του τερματικού κτηρίου,

την κατασκευή νέων πυλών επι-
βίβασης/αποβίβασης επιβατών
με τη δημιουργία μιας νέας πτέ-
ρυγας που θα ενώνεται με το κυ-
ρίως κτήριο, καθώς επίσης και
αύξηση των χώρων στάθμευσης
αεροσκαφών, ενώ η διάρκεια
ολοκλήρωσής τους υπολογίζεται
σε 30 μήνες. Στο αεροδρόμιο
Πάφου με την έναρξη των εργα-
σιών της φάσης 2 θα υλοποι-
ηθούν έργα τα οποία αυξάνουν
περίπου κατά 30% το εμβαδόν
του κτηρίου, καθώς επίσης και

επεκτείνουν τον νότιο παράλλη-
λο τροχόδρομο για αναβάθμιση
της ασφάλειας και χωρητικότη-
τας του συστήματος διαδρόμου/
τροχοδρόμων. Οι εργασίες ανα-
μένεται να ολοκληρωθούν εντός
27 μηνών από την έναρξή τους.
Οι εργασίες αναμένεται ότι θα
βελτιώσουν σημαντικά την εμ-
πειρία των επιβατών σε κάθε
στάδιο του ταξιδιού τους, ενι-
σχύοντας τη χωρητικότητα και
την άνεση για τους επιβάτες πριν
από την επιβίβαση.

Για το αεροδρόμιο Λάρνακας οι εργασίες προνοούν επέκταση του τερματικού κτηρίου, την κατασκευή νέων πυλών
επιβίβασης/αποβίβασης επιβατών με τη δημιουργία μιας νέας πτέρυγας που θα ενώνεται με το κυρίως κτήριο.

Στο αεροδρόμιο Πάφου με την έναρξη των εργασιών της φάσης 2 θα υλοποι-
ηθούν έργα τα οποία αυξάνουν περίπου κατά 30% το εμβαδόν του κτηρίου.
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Με 30 χρόνια εμπειρίας στον τομέα της
εξεύρεσης εργατικού δυναμικού από τρίτες
χώρεςη Orthodoxou Employment Bureau,
συνεργάζεται με ένα ευρύ δίκτυο συνερ-
γατών εντός και εκτός ΕΕ, εξασφαλίζοντας
την πρόσβαση σε υψηλού επιπέδου προ-
σωπικό για διάφορους τομείς τονίζει ο Δι-
ευθύνων Σύμβουλος της Orthodoxou Em-
ployment Bureau, Αντώνης Ορθοδόξου.
Ο κ Ορθοδόξου επισημαίνει ότι η εταιρεία
αναλαμβάνει από την αρχή μέχρι το τέλος
όλες τις διαδικασίες που σχετίζονται με
την απασχόληση ξένου προσωπικού. Η
εταιρεία μας δεσμεύεται να διατηρεί υψηλά
πρότυπα ηθικής και διαφάνειας, διασφα-
λίζοντας ότι οι εργαζόμενοι αντιμετωπί-
ζονται με σεβασμό και αξιοπρέπεια, καθ’
όλη τη διάρκεια της απασχόλησης τους
υπογραμμίζει ο κ Ορθοδόξου.
-Πόσα χρόνια δραστηριοποιείται στην
Κύπρο η εταιρεία σας Orthodoxou Em-
ployment Bureau Ltd;

-H εταιρεία μας δραστηριοποιείται
στην Κύπρο από το 1995, έχοντας πάνω
από 30 χρόνια εμπειρίας στον τομέα της
εξεύρεσης εργατικού δυναμικού από τρίτες
χώρες όπως είναι το Νεπάλ, το Βιετνάμ,
η Σρι Λάνκα, οι Φιλιππίνες, το Μπαγκλαν-
τές, το Πακιστάν, η Αίγυπτος και η Ινδία. 
-Ποιες υπηρεσίες προσφέρει και τι είναι
αυτό που σας διαφοροποιεί από τον αν-
ταγωνισμό;

-Η εταιρεία δραστηριοποιείται στην
εξεύρεση προσωπικού σε εξειδικευμένα
επαγγέλματα όπως σεφ, σερβιτόρους, ρε-
σέψιονιστ, καμαριέρες, εργάτες γεωργίας,
κηπουρούς, συγκολλητές, στον τομέα οι-
κοδομής κ.α. 

Έχει ακόμα ενεργό ρόλο στη διαδικασία
πρόσληψης καθώς αναλαμβάνει την προ-
ετοιμασία και έγκριση συμβάσεων, την
επικύρωση εγγράφων από τις αρμόδιες
αρχές, την υποβολή εγγράφων στις υπη-
ρεσίες αλλοδαπών και μετανάστευσης,
καθώς και την εγγραφή των εργαζομένων.
Επιπλέον αναλαμβάνει τη διαδικασία για
τις βίζες, την έκδοση αεροπορικών εισι-
τηρίων και την υποδοχή στο αεροδρόμιο

και μεταφορά στο χώρο εργασίας. Στις
υπηρεσίες της εταιρείας συμπεριλαμβά-
νονται και οι ιατρικές εξετάσεις, αναλύσεις
και ακτινογραφίες για τους εργαζομένους. 

Η διαφοροποίηση μας από τον αντα-
γωνισμό έγκειται στην προσήλωση μας
στην αριστεία, την ευελιξία και την προ-
σωπική εξυπηρέτηση, καθιστώντας μας
τον ιδανικό συνεργάτη για την κάλυψη
των αναγκών σε ανθρώπινο δυναμικό
από τρίτες χώρες. Η διεθνής εμβέλεια μας
και η μακροχρόνια εμπειρία μας, μας δίνει
προβάδισμα στον εν λόγω τομέα.

Η Orthodoxou Employment Bureau
Ltd συνεργάζεται με ένα ευρύ δίκτυο αξιό-
πιστων συνεργατών σε χώρες εντός και
εκτός ΕΕ, εξασφαλίζοντας την πρόσβαση
σε υψηλού επιπέδου προσωπικό για διά-
φορους τομείς. Διαθέτουμε την τεχνο-
γνωσία και την εμπειρία να κατανοούμε
τις ιδιαίτερες ανάγκες κάθε επιχειρηματία,
παρέχοντας εξατομικευμένες λύσεις. Πα-
ράλληλα, διασφαλίζουμε ότι κάθε υποψή-
φιος πληροί τα υψηλότερα πρότυπα, προ-
σφέροντας αξιόπιστο και καταρτισμένο
προσωπικό που ανταποκρίνεται στις απαι-
τήσεις κάθε πελάτη.
-Διαπιστώνετε σήμερα αυξημένη ζήτηση
από την κυπριακή αγορά στην απασχό-
ληση ατόμων από χώρες που δεν ανήκουν
στην ΕΕ;

-Η έλλειψη εγχώριου εργατικού δυνα-
μικού, ιδιαίτερα σε συγκεκριμένους τομείς
όπως η φιλοξενία, η γεωργία, η οικοδομική
βιομηχανία και η φροντίδα ηλικιωμένων
οδηγεί τις επιχειρήσεις στην αναζήτηση
εργαζομένων από χώρες όπως η Ινδία,
το Νεπάλ, η Σρι Λάνκα, οι Φιλιππίνες και
άλλες.
-Σε ποιους τομείς διαπιστώνονται οι με-
γαλύτερες ανάγκες για απασχόληση;

-Οι μεγαλύτερες ανάγκες για απασχό-
ληση εργαζομένων από τρίτες χώρες προ-
κύπτουν κυρίως σε τομείς όπου απαιτούν-
ται βαριές χειρωνακτικές εργασίες, ευέλικτα
ή δύσκολα ωράρια, καθώς και σε επαγ-
γέλματα που δεν προσελκύουν επαρκή
αριθμό Κύπριων ή Ευρωπαίων εργαζομέ-
νων. Ειδικότερα οι μεγαλύτερες ανάγκες
για απασχόληση διαπιστώνονται στη γε-

ωργία και τη κτηνοτροφία όπου οι θέσεις
απαιτούν απαιτητική σωματική εργασία,
σε δύσκολες συνθήκες (όπως υψηλές θερ-
μοκρασίες και εργασία σε εξωτερικούς
χώρους), γεγονός που καθιστά δύσκολη
την προσέλκυση ντόπιου εργατικού δυ-
ναμικού. Παράλληλα, στις κατασκευές
εντοπίζονται μεγάλες ανάγκες στον κα-
τασκευαστικό κλάδο καθώς έχει η ζήτηση
για εργατικά χέρια ξεπερνά συχνά τη δια-
θεσιμότητα ντόπιου προσωπικού. Ανα-
φορικά με τον τομέα της εστίασης και της
φιλοξενίας απαιτούνται ωράρια, συχνά

με βάρδιες και εργασία τα Σαββατοκύριακα
και αργίες, γεγονός που δυσκολεύει την
προσέλκυση προσωπικού από την τοπική
αγορά. Δυσκολίες στην εξεύρεση προσω-
πικού παρατηρούνται ακόμα στον τομέα
της υγειονομικής περίθαλψης και φρον-
τίδας ηλικιωμένων αλλά και των πρατηρίων
βενζίνης και πλυντηρίων αυτοκινήτων. 
-Η εταιρεία σας αναλαμβάνει από την
αρχή μέχρι το τέλος όλες τις διαδικασίες
που σχετίζονται με την απασχόληση ξέ-
νου προσωπικού στην Κύπρο; Που εν-
τοπίζετε τα μεγαλύτερα ζητήματα στις
διαδικασίες;

- Η εταιρεία μας αναλαμβάνει από την
αρχή μέχρι το τέλος όλες τις διαδικασίες
που σχετίζονται με την απασχόληση ξένου
προσωπικού στην Κύπρο και αυτό αφορά
την αξιολόγηση αναγκών και την επιλογή
κατάλληλου προσωπικού. Την ίδια ώρα,
ασχολείται με τη διαχείριση όλων των
απαραίτητων εγγράφων και αιτήσεων
προς τις κυβερνητικές αρχές αναλαμβά-
νοντας το συντονισμό με τις Πρεσβείες
και τα Προξενεία για την έκδοση βίζας
καθώς και την ολοκλήρωση των διαδικα-
σιών για εξασφάλιση άδειας εργασίας και
παραμονής του εργαζομένου.

Ωστόσο, οι μεγαλύτερες καθυστερήσεις
εντοπίζονται συχνά στις κρατικές υπη-
ρεσίες που εμπλέκονται στη διαδικασία
γεγονός που μπορεί να οδηγήσει σε χρο-
νοβόρες διαδικασίες επηρεάζοντας την
ταχύτητα στην ολοκλήρωση των αιτήσεων.
Παρά τις οποιεσδήποτε προκλήσεις, η
ομάδα μας παρακολουθεί στενά κάθε στά-
διο και συνεργάζεται με τις αρμόδιες αρχές. 
-Αναφορικά με το ζήτημα της διασφάλισης
της προστασίας των ανθρώπων που ερ-
γοδοτούνται στην κυπριακή αγορά ποιες
είναι οι δικές σας αρμοδιότητες; 

-Οι αρμοδιότητες μας περιλαμβάνουν
την αξιολόγηση των εργοδοτών ελέγχοντας
τους ότι πληρούν όλες τις απαραίτητες
νόμιμες προϋποθέσεις για την απασχόληση
των αλλοδαπών εργαζομένων. Έγνοια
μας αποτελεί επίσης η διασφάλιση αξιο-
πρεπών συνθηκώνδιαβίωσης και εργασίας
για τους εργαζομένους. Φροντίζουμε
επίσης ώστε τα συμβόλαια να είναι εναρ-

μονισμένα με την Κυπριακή νομοθεσία. 
Η εταιρεία μας δεσμεύεται να διατηρεί

υψηλά πρότυπα ηθικής και διαφάνειας,
διασφαλίζοντας ότι οι εργαζόμενοι αντι-
μετωπίζονται με σεβασμό και αξιοπρέπεια,
καθ’ όλη τη διάρκεια της απασχόλησης
τους. 
-Την ίδια ώρα, διασφαλίζεται η ασφάλεια
των ατόμων που έχουν τους ανθρώπους
αυτούς στις υπηρεσίες τους; 

-Δίνουμε ιδιαίτερη έμφαση στην ασφά-
λεια και αξιοπιστία του προσωπικού που
προτείνουμε στους πελάτες μας. 

Αναλαμβάνουμε με απόλυτη υπευθυ-
νότητα και εχεμύθεια όλες τις διαδικασίες
που απαιτούνται για την πρόσληψη και
την ενσωμάτωση του ξένου εργατικού
δυναμικού.  Γίνεται αυστηρή επιλογή προ-
σωπικού και έλεγχος ιστορικού και ανα-
φορών, για να διασφαλίσουμε την αξιο-
πιστία και την καταλληλόλητα των υπο-
ψηφίων. 
-Το τελευταίο διάστημα παρατηρείται
ένα κύμα φυγής των ξένων εργατών από
την Κύπρο προκαλώντας αναστάτωση
στην αγορά. Ποιοι είναι οι λόγοι που πα-
ρατηρήθηκε αυτό το φαινόμενο και ποια
είναι η δική σας ανατροφοδότηση;

-Το τελευταίο διάστημα παρατηρείται
αυξημένη αποχώρηση ξένων εργαζομένων
από την Κύπρο, κυρίως στον τομέα των
οικιακών βοηθών. Ένας βασικός λόγος
είναι η δράση επιτήδειων, οι οποίοι υπό-
σχονται καλύτερες συνθήκες εργασίας
και υψηλότερες αμοιβές σε άλλες χώρες
της Ευρώπης.  Δυστυχώς, σε πολλές πε-
ριπτώσεις αυτές οι υποσχέσεις αποδει-
κνύονται παραπλανητικές, οδηγώντας
τους εργαζομένους σε αβέβαιες ή ακόμα
και δυσμενείς συνθήκες. 

Η Κυπριακή Κυβέρνηση έχει λάβει συγ-
κεκριμένα μέτρα για να περιορίσει αυτό
το φαινόμενο. ΩςOrthodoxou Employment
Bureau Ltd, αναγνωρίζουμε την κρισιμό-
τητα της κατάστασης καισυνεργαζόμαστε
στενά τόσο με τις Κυβερνητικές αρχές
όσο και με τους εργαζόμενους ενημερώ-
νοντας τους για αυτά τα ζητήματα προ-
κειμένουνα αποφεύγουν τις οποιεσδήποτε
παγίδες. 

Orthodoxou Employment Bureau 

Ο ιδανικός συνεργάτης στην εξεύρεση προσωπικού
Αναλαμβάνει από την αρχή μέχρι το τέλος όλες τις διαδικασίες που σχετίζονται με την απασχόληση ξένου προσωπικού στην Κύπρο

Οι μεγαλύτερες ανάγκες 
για απασχόληση διαπιστώ-

νονται στη γεωργία, 
την κτηνοτροφία, τις κατα-

σκευές, την εστίαση και 
φιλοξενία και τη φροντίδα

ηλικιωμένων.

O Διευθύνων Σύμβουλος της Orthodoxou
Employment Bureau, Αντώνης Ορθοδόξου.

Προκρίνουν ξανά δανεισμό και κατανάλωση
Σύρμα για λιγότερη αποταμίευση και περισσότερη κατανάλωση δείχνουν τα επιτόκια και οι χαλαρώσεις κριτηρίων

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το Διοικητικό Συμβούλιο της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
αποφάσισε την περασμένη Πέμπτη
να μειώσει τα τρία βασικά επιτόκια
κατά 25 μονάδες βάσης, δίνοντας
ένα «σύρμα» για περισσότερη κα-
τανάλωση, περισσότερο δανεισμό
και περιορισμό της αποταμίευσης.
Τα επιτόκια της διευκόλυνσης απο-
δοχής καταθέσεων, των πράξεων
κύριας αναχρηματοδότησης και
της διευκόλυνσης οριακής χρη-
ματοδότησης θα μειωθούν σε
2,50%, 2,65% και 2,90% αντιστοί-
χως, με ισχύ από τις 12 Μαρτίου
2025, ανοίγοντας ελαφρώς τις κά-
νουλες του δανεισμού.

Πέραν τούτου, η Κεντρική Τρά-
πεζα της Κύπρου στο πλαίσιο της
έρευνας τραπεζικών χορηγήσεων
αναφέρει πως, σύμφωνα με τις
προσδοκίες των τραπεζών για το
πρώτο τρίμηνο του 2025, τα κρι-
τήρια χορήγησης δανείων τόσο
προς επιχειρήσεις όσο και προς
νοικοκυριά αναμένεται να χαλα-
ρώσουν, ενώ παράλληλα, η καθαρή
ζήτηση δανείων από επιχειρήσεις
και από νοικοκυριά αναμένεται
να αυξηθεί. Αν αυτό υλοποιηθεί,
όπως σημειώνει και η Κεντρική,
θα είναι η πρώτη φορά από το
2009 για τις επιχειρήσεις και από
το 2017 για τα νοικοκυριά, που τα
κριτήρια χορήγησης δανείων χα-
λαρώνουν, μετά από πολυετή πε-
ρίοδο αυστηροποιήσεων, ή αμε-
τάβλητων κριτηρίων χορήγησης
δανείων.

Σε συνδυασμό με τη μείωση
των επιτοκίων της ΕΚΤ, δημιουρ-
γείται ένα κλίμα εύφορο για δα-
νεισμό από τους καταναλωτές, θυ-
μίζοντας πιο πολύ τις εποχές προ
αύξησης των επιτοκίων, παρά της

περιόδου με τις 10 συνεχείς αυ-
ξήσεις που βίωσαν οι πολίτες από
το καλοκαίρι του 2022 έως και το
φθινόπωρο του 2023. 

Ανοιχτό το κλίμα από το 2024
Κατά το τέταρτο τρίμηνο του

2024, οι συνολικοί όροι και προ-
ϋποθέσεις χορήγησης νέων επι-
χειρηματικών δανείων (δηλαδή
οι όροι και προϋποθέσεις του δα-
νείου που συμφωνούνται κατά τη
σύναψη της δανειακής σύμβασης)
έγιναν χαλαρότεροι σε σχέση με
το προηγούμενο τρίμηνο. Αναλυ-
τικότερα, σημειώθηκε μείωση των
επιτοκίων για νέα επιχειρηματικά

δάνεια και του περιθωρίου των
τραπεζών για τα συνήθη νέα επι-
χειρηματικά δάνεια καθώς και,
σε μικρότερο βαθμό, του περιθω-
ρίου για δάνεια υψηλότερου κιν-
δύνου. Σύμφωνα με την έρευνα
της ΚΤΚ, η χαλάρωση στους συ-
νολικούς όρους και προϋποθέσεις
χορήγησης νέων επιχειρηματικών
δανείων αντανακλά κυρίως την
αντίληψη μειωμένου κινδύνου
από τις τράπεζες σε σχέση με τη
γενική οικονομική κατάσταση και
προοπτικές, αντίληψη η οποία
ενισχύθηκε κατά το τέταρτο τρί-
μηνο του 2024. Επιπρόσθετα, ο

αυξημένος ανταγωνισμός από άλ-
λα τραπεζικά ιδρύματα αποτελεί
έναν επιπλέον αλλά λιγότερο κα-
θοριστικό παράγοντα.

Οι συνολικοί όροι και προϋπο-
θέσεις χορήγησης νέων στεγαστι-
κών δανείων έγιναν χαλαρότεροι,
κατά το τέταρτο τρίμηνο του 2024,
όπως είχε συμβεί και στο δεύτερο
τρίμηνο του έτους. Συγκεκριμένα,
όπως και στα νέα επιχειρηματικά
δάνεια, καταγράφηκε μείωση των
επιτοκίων και του περιθωρίου των
τραπεζών για τα συνήθη νέα στε-
γαστικά δάνεια καθώς και, σε μι-
κρότερο βαθμό, του περιθωρίου

για στεγαστικά δάνεια υψηλότερου
κινδύνου. Όπως και για τα νέα
επιχειρηματικά δάνεια, η χαλά-
ρωση στους συνολικούς όρους και
προϋποθέσεις χορήγησης νέων
στεγαστικών δανείων, αντανακλά
την αντίληψη μειωμένου κινδύνου
από τις τράπεζες. Για τα στεγαστικά
δάνεια είναι η πρώτη φορά μετά
το 2015 που καταγράφεται μείωση
στον εν λόγω παράγοντα. Ταυτό-
χρονα, ο αυξημένος ανταγωνισμός
από άλλα τραπεζικά ιδρύματα απο-
τέλεσε και σε αυτή την κατηγορία
δανείων έναν επιπλέον παράγοντα
χαλάρωσης.

Κατά το τέταρτο τρίμηνο του
2024, οι συνολικοί όροι και προ-
ϋποθέσεις χορήγησης νέων κατα-
ναλωτικών και λοιπών δανείων
προς νοικοκυριά επίσης χαλάρω-
σαν, για πρώτη φορά από το πρώτο
τρίμηνο του 2018. Συγκεκριμένα,
σύμφωνα με την έρευνα, κατα-
γράφηκε μείωση στα επιτόκια κα-
θώς και στο περιθώριο των τρα-
πεζών τόσο για τα συνήθη νέα κα-
ταναλωτικά και λοιπά δάνεια όσο
και στο περιθώριο για τα δάνεια
υψηλότερου κινδύνου. Σύμφωνα
με την έρευνα, η χαλάρωση στους
συνολικούς όρους και προϋποθέ-

σεις χορήγησης νέων καταναλω-
τικών και λοιπών δανείων προς
νοικοκυριά οφείλεται στην αντί-
ληψη των τραπεζών για μειωμένο
κίνδυνο.

Προς το 2%
Επιστρέφοντας στις αποφάσεις

της νομισματικής πολιτικής της
ΕΚΤ της Πέμπτης, σημειώθηκε ότι
ο πληθωρισμός συνέχισε να εξε-
λίσσεται σε γενικές γραμμές όπως
αναμενόταν και οι πιο πρόσφατες
προβολές συμβαδίζουν με τις προ-
ηγούμενες προοπτικές για τον πλη-
θωρισμό. Οι εμπειρογνώμονες της
ΕΚΤ αναμένουν τώρα ότι ο γενικός
πληθωρισμός θα διαμορφωθεί κατά
μέσο όρο σε 2,3% το 2025, 1,9% το
2026 και 2,0% το 2027, ενώ η ανα-
θεώρηση του γενικού πληθωρισμού
για το 2025 προς τα πάνω αντανα-
κλά εντονότερη δυναμική των τι-
μών της ενέργειας. Σε ό,τι αφορά
τον πληθωρισμό χωρίς την ενέργεια
και τα είδη διατροφής, οι εμπειρο-
γνώμονες προβλέπουν ότι θα δια-
μορφωθεί κατά μέσο όρο σε 2,2%
το 2025, 2,0% το 2026 και 1,9% το
2027.

Οι περισσότεροι δείκτες του
υποκείμενου πληθωρισμού υπο-
δηλώνουν ότι ο πληθωρισμός θα
σταθεροποιηθεί γύρω από τον με-
σοπρόθεσμο στόχο του Διοικητικού
Συμβουλίου για ρυθμό 2% σε δια-
τηρήσιμη βάση. Ο εγχώριος πλη-
θωρισμός παραμένει υψηλός, κυ-
ρίως επειδή οι μισθοί και οι τιμές
σε ορισμένους τομείς εξακολουθούν
να προσαρμόζονται στην προηγού-
μενη έντονη άνοδο του πληθωρι-
σμού με σημαντική καθυστέρηση,
αλλά ο ρυθμός αύξησης των μισθών
μετριάζεται όπως αναμενόταν και
τα κέρδη απορροφούν εν μέρει τον
αντίκτυπο του πληθωρισμού.

<<<<<<

Αν χαλαρώσουν και άλ-
λο τα κριτήρια δανει-

σμού, θα είναι η πρώτη
φορά από το 2009 για

τις επιχειρήσεις και από
το 2017 για τα νοικοκυ-
ριά που συμβαίνει αυτό. Οι εμπειρογνώμονες της ΕΚΤ αναμένουν τώρα ότι ο γενικός πληθωρισμός θα διαμορφωθεί κατά μέσο όρο σε 2,3%

το 2025, 1,9% το 2026 και 2,0% το 2027.
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Να γεμίσουν τα ντουλάπια με καφέ 
έσπευσαν οι καταναλωτές ενό-
ψει των ανατιμήσεων στο πλέον 
δημοφιλές ρόφημα, με συνέπεια 
οι πωλήσεις στα σούπερ μάρκετ 
να αυξηθούν τον Ιανουάριο ακό-
μη και κατά 60% σε σύγκριση με 
ένα χρόνο πριν. Ακόμη και κατη-
γορίες καφέ όπου καταγραφόταν 
σταθερά το τελευταίο διάστημα 
μείωση πωλήσεων, όπως ο καφές 
φίλτρου, κατέγραψαν αύξηση 
πωλήσεων τον Ιανουάριο.

Ειδικότερα, σύμφωνα με στοι-
χεία της αγοράς που έχει στη 
διάθεσή της η «Καθημερινή», 
τον Ιανουάριο του 2025 οι πωλή-
σεις καφέ στο κανάλι του σούπερ 
μάρκετ αυξήθηκαν σε αξία κατά 
15,5% και σε όγκο κατά 16,7% 
σε σύγκριση με τον Ιανουάριο 
του 2024. Στον στιγμιαίο καφέ 
καταγράφηκε αύξηση του όγκου 
πωλήσεων κατά 60%(!) με την 
αύξηση στην αξία πωλήσεων να 
είναι 38%. Η πολύ μεγάλη αύξη-
ση όγκου πωλήσεων με την αρκε-
τά μικρότερη αύξηση της αξίας 
οφείλεται, σύμφωνα με στελέχη 
του οργανωμένου λιανεμπορίου 
τροφίμων, στη μεγάλη προωθη-
τική ενέργεια που «έτρεξε» το 
διάστημα αυτό κορυφαία πολυ-
εθνική με ηγετικό μερίδιο αγο-
ράς στον στιγμιαίο καφέ, αλλά 
και στον ελληνικό καφέ.

Στον ελληνικό καφέ καταγρά-
φηκε αύξηση του όγκου πωλήσε-
ων κατά 12% και της αξίας πω-
λήσεων κατά 11%, στον καφέ 
φίλτρου αύξηση του όγκου πω-
λήσεων κατά 2% και της αξίας 
πωλήσεων κατά 3%. Στον εσπρέ-
σο (συμπεριλαμβανομένων των 
καψουλών) σημειώθηκε τον Ια-
νουάριο αύξηση του όγκου πω-
λήσεων κατά 4% και της αξίας 
πωλήσεων κατά 6%, ενώ μόνο 
στις κάψουλες ο όγκος πωλήσε-
ων αυξήθηκε περισσότερο, κατά 
7%, έναντι της αξίας πωλήσεων 
που σημείωσε αύξηση 4%.

Πέρα από την αγωνία των κα-
ταναλωτών να προμηθευτούν 
καφέ πριν από τις μεγάλες ανα-
τιμήσεις έως και 30%, καθοριστι-
κό ρόλο στην αύξηση των πωλή-
σεων διαδραμάτισαν οι μεγάλες 
προωθητικές ενέργειες που έγι-
ναν κυρίως από τις πολυεθνικές 
του κλάδου, ειδικά μάλιστα, κα-
θώς μετά την επιβολή αυξήσεων 
στις τιμές δεν θα μπορούσαν, βά-
σει της σχετικής νομοθεσίας, να 
προβούν σε προσφορές για τρεις 
μήνες. «Αυτό και μόνον το πα-

ράδειγμα δείχνει τη στρέβλωση 
στην αγορά που μπορεί να προκα-
λέσει το τρίμηνο μπλόκο στις προ-
σφορές. Μια πολύ μεγάλη προω-
θητική ενέργεια την οποία έχουν 
τη δυνατότητα να «τρέξουν» οι 
πολυεθνικές έχει ως αποτέλεσμα 
να μαζέψουν όλο τον τζίρο μέσα 
σε λίγο διάστημα και στην ουσία 
να αντισταθμίσουν τις απώλειες 
που πιθανόν θα έχουν λόγω μεί-
ωσης της ζήτησης μετά τις ανατι-
μήσεις», υποστήριξαν, μιλώντας 
στην «Καθημερινή» στελέχη της 
αγοράς καφέ. Τόνισαν δε ότι εάν 
ήταν ελεύθερες οι προσφορές και 
είχε μειωθεί ή καταργηθεί ο ει-
δικός φόρος κατανάλωσης στον 
καφέ, η αγορά θα λειτουργούσε 
πιο ομαλά και σε όφελος των κα-
ταναλωτών.

Η διεθνής τιμή της ποικιλίας 
Αράμπικα που αποτελεί και το 
75% της παγκόσμιας παραγω-
γής, έφτασε σε ιστορικό υψηλό 
τον Φεβρουάριο του 2025, στα 

440,85 δολάρια/λίβρα, ενώ μό-
νο από τις αρχές του έτους έχει 
αυξηθεί κατά 21,96%. Οι προ-
βλέψεις για την πορεία της τι-
μής κάθε άλλο παρά αισιόδοξες 
είναι, δεδομένων των ιστορικά 
χαμηλών αποθεμάτων καφέ στη 
Βραζιλία, όπου παράγεται το 40% 
της εν λόγω ποικιλίας. Μάλιστα, 
επειδή ο Φεβρουάριος απέχει πο-
λύ από την επόμενη συγκομιδή, 
εκτιμάται ότι τα αποθέματα θα 
παραμείνουν σε αυτά τα χαμηλά 
επίπεδα πιέζοντας προς τα πάνω 
τις τιμές. Αξίζει να σημειωθεί ότι 
αυτή είναι η πρώτη φορά από 
τον Σεπτέμβριο του 2023 που 
οι εξαγωγές καφέ από τη Νότια 
Αμερική είναι μειωμένες. Σημα-
ντική άνοδο παρουσιάζει και η 
τιμή του καφέ Ρομπούστα, κα-
θώς οι εξαγωγές από το Βιετνάμ, 
την κύρια χώρα παραγωγής του, 
ήταν μειωμένες τον ∆εκέμβριο 
κατά 39,5% σε σύγκριση με τον 
∆εκέμβριο του 2023.

Επιδείνωση του οικονομικού κλί-
ματος καταγράφηκε στην Ελλάδα 
τον Φεβρουάριο, σε αντίθεση με 
την υπόλοιπη Ευρωζώνη, με τις 
αβεβαιότητες του διεθνούς πε-
ριβάλλοντος να δίνουν τον τόνο 
και τον πληθωρισμό να εξακο-
λουθεί να επηρεάζει την κατά-
σταση των νοικοκυριών. Αν και 
οι τιμές δεν αυξάνονται με τον 
ίδιο ρυθμό όπως τα τρία προη-
γούμενα χρόνια, η ανάκαμψη 
των τιμών ενέργειας και πρώτων 
υλών προκαλεί εύλογα ανησυχία 
σχετικά με την πορεία των τιμών 
καταναλωτή.

Ειδικότερα, σύμφωνα με το 

Ιδρυμα Οικονομικών και Βιομη-
χανικών Ερευνών (ΙΟΒΕ) ο δεί-
κτης οικονομικού κλίματος υπο-
χώρησε στις 106,9 μονάδες τον 
Φεβρουάριο έναντι 108,6 μονά-
δων τον Ιανουάριο. «Οι αβεβαι-
ότητες του διεθνούς περιβάλλο-
ντος παραμένουν, γεγονός που 
επηρεάζει τις εξωστρεφείς επι-
χειρήσεις που είναι, όμως, υψη-
λής σημασίας στο παραγωγικό 
μας σύστημα. Παράλληλα, τα 
νοικοκυριά παραμένουν απαισι-
όδοξα με μικρές μεταβολές από 
έντονη δυσαρέσκεια σε ηπιότε-
ρη, είτε για τα στενά οικονομι-
κά τους, είτε ευρύτερα για την 

οικονομία.  Προσεχώς, το οικο-
νομικό κλίμα θα διαμορφωθεί 
τόσο από τις εγχώριες εξελίξεις, 
κυρίως από τον ρυθμό αποκλι-
μάκωσης του πληθωρισμού και 
περαιτέρω μείωσης της ανεργίας 
αλλά και τη γενικότερη δυναμι-
κή που θα διαγράφεται στην οι-
κονομία, όσο και από αναταρά-
ξεις στο ευρωπαϊκό και διεθνές 
οικονομικό περιβάλλον που εν-
δέχεται να είναι έντονες», επι-
σημαίνει το ΙΟΒΕ.  

Ο δείκτης επιχειρηματικών 
προσδοκιών στη βιομηχανία ενι-
σχύθηκε ήπια τον Φεβρουάριο, 
στις 110,1 μονάδες από τις 108,1 

μονάδες τον Ιανουάριο. Αξίζει να 
σημειωθεί ότι σύμφωνα με την 
S&P Global που καταρτίζει τον 
δείκτη υπευθύνων προμηθειών 
στη μεταποίηση (δείκτης PMI), ο 
εν λόγω δείκτης διαμορφώθηκε 
στις 52,6 μονάδες τον Φεβρου-
άριο από 52,8 μονάδες τον Ια-
νουάριο. Ο ρυθμός ανάπτυξης 
της παραγωγής ήταν ο δεύτερος 
ταχύτερος που έχει καταγραφεί 
από τον Ιούνιο του 2024. Ωστό-
σο, ο ρυθμός αύξησης των νέων 
παραγγελιών επιβραδύνθηκε, με 
την εξασθένηση του ενδιαφέρο-
ντος να προέρχεται κυρίως από 
τους πελάτες στο εσωτερικό.

Οριακή αποκλιμάκωση του πλη-
θωρισμού, αλλά με ανησυχητικά 
στοιχεία έδειξαν οι εκτιμήσεις 
της Eurostat για τον Φεβρουά-
ριο, τα οποία ανακοινώθηκαν την 
Καθαρά ∆ευτέρα. Σύμφωνα με 
αυτά, ο εναρμονισμένος δείκτης 
τιμών καταναλωτή διαμορφώ-
θηκε στην Ελλάδα σε 3% έναντι 
3,1% τον Ιανουάριο. Πρόκειται 
για τον ένατο υψηλότερο πλη-
θωρισμό στην Ευρωζώνη, όπου 
ο εναρμονισμένος δείκτης τιμών 
καταναλωτή επίσης υποχώρησε 
και διαμορφώθηκε σε 2,4% από 
2,5% τον Ιανουάριο.     

Τα επιμέρους στοιχεία δεν 
επιτρέπουν εφησυχασμό, έστω 
κι αν δεν βρίσκονται στα υψη-
λά επίπεδα της περιόδου 2022-
2024. Ειδικότερα συνεχίστηκε 
για τρίτο συνεχή μήνα η αύξηση 
στον ενεργειακό πληθωρισμό, ο 
οποίος τον Φεβρουάριο του 2025 
διαμορφώθηκε σε 1,7%, ο πέ-

μπτος υψηλότερος στην Ευρω-
ζώνη. Στην Ευρωζώνη ο ενεργει-
ακός πληθωρισμός ήταν 0,2%. Η 
αύξηση των τιμών της ενέργειας 
μπορεί να συμπαρασύρει προς τα 
πάνω τις τιμές σχεδόν όλων των 
αγαθών και υπηρεσιών, όπως συ-
νέβη το 2022 με το ξέσπασμα του 
πολέμου στην Ουκρανία.  

Ο πληθωρισμός των τροφίμων 
ήταν 0,5%, ο χαμηλότερος στην 
Ευρωζώνη, γεγονός που έσπευσε 
να επισημάνει με ενημερωτικό 
του σημείωμα την Καθαρά ∆ευ-
τέρα το υπουργείο Ανάπτυξης. 

Ας σημειωθεί ότι τον Ιανουάριο 
δεν υπήρξε μεταβολή, ενώ τον 
∆εκέμβριο του 2024 είχε κατα-

γραφεί αρνητικός πληθωρισμός 
τροφίμων. Ο πληθωρισμός των 
τροφίμων στην Ευρωζώνη τον 

Φεβρουάριο του 2025 ήταν 2,7%.    
Στις υπηρεσίες συνεχίζονται 

οι μεγάλες πληθωριστικές πιέ-
σεις, με τον σχετικό δείκτη να 
διαμορφώνεται στην Ελλάδα τον 
Φεβρουάριο του 2025 σε 5,2%, 
που αποτελεί την τρίτη υψηλό-
τερη τιμή στην Ευρωζώνη. Ο 
εναρμονισμένος δείκτης τιμών 
καταναλωτή για τις υπηρεσίες 
στην Ευρωζώνη διαμορφώθη-
κε σε 3,7%.  

Σημαντικά υψηλότερος σε 
σχέση με την Ευρωζώνη παρέ-
μεινε στην Ελλάδα τον Φεβρουά-
ριο του 2025 ο λεγόμενος δομικός 
πληθωρισμός, ο πληθωρισμός 
δηλαδή χωρίς την ενέργεια και 
τα εποχικά, μη επεξεργασμένα 
τρόφιμα. Ετσι, ενώ στην Ευρω-
ζώνη διαμορφώθηκε σε 2,6%, 
στην Ελλάδα ήταν 3,4%.    

Σε ό,τι αφορά το σύνολο του 
έτους, η S&P Global, η οποία κα-
ταρτίζει τον ∆είκτη Υπευθύνων 

Προμηθειών στη Μεταποίηση 
(δείκτης PMI), εκτιμά ότι ο πλη-
θωρισμός στην Ελλάδα θα δια-
μορφωθεί σε 2,3%.    

Υπενθυμίζεται ότι την Πέμπτη 
6 Μαρτίου αναμένεται από το 
υπουργείο Ανάπτυξης η ανακοί-
νωση του νέου κώδικα δεοντο-
λογίας για τις προσφορές και τις 
εκπτώσεις στα σούπερ μάρκετ, 
ενώ από τις 17 Μαρτίου θα ξεκι-
νήσουν οι εντατικοί έλεγχοι για 
να διαπιστωθεί εάν εφαρμόζεται 
σωστά από τις επιχειρήσεις. Ηδη 
πάντως κάποιες αλυσίδες σούπερ 
μάρκετ έχουν ξεκινήσει να εφαρ-
μόζουν τον νέο κώδικα ακόμη 
και στα ηλεκτρονικά καταστή-
ματά τους, αναφέροντας και την 
προηγούμενη τιμή πριν από την 
προσφορά και μάλιστα σε κίτρι-
νο πλαίσιο («Σκλαβενίτης»), την 
περίοδο για την οποία ισχύει η 
προσφορά (MyMarket) κ.ο.κ.   

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Οι πωλΟ ήσεις καφέ στα σούπερ μάρκετ
ΑΝ. 2024 - ΙΑΝ. 2025ΙΑ

ΜΕΤΑΒΟΛΗ ΑΞΙΑΣ ΠΩΛΗΣΕΩΝΜ

ΕλληνικόςΣτιγμιαίοςΣ Κάψουλες

11%38%

15,5%

4%44

Φίλτρου

3%

Εσπρέσο
(με κάψουλες)

6%
ΜΕΤΑΒΟΛΗ ΟΓΚΟΥ ΠΩΛΗΣΕΩΝΜ

ΕλληνικόςΣτιγμιαίοςΣ Κάψουλες

12%60%

16,7%

7%

Φίλτρου

2%

Εσπρέσο
(με κάψουλες)

4%44

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Oι τιμές συνεχίζουν 
ανοδικά καθώς η πα-
ραγωγή στις κύριες 

χώρες παραγωγής κα-
φέ, Βραζιλία και Βιετ-
νάμ, είναι μειωμένη.

Ο δείκτης τιμών κατα-
ναλωτή είναι

ο ένατος υψηλότερος 
στην Ευρωζώνη,

όπου ανήλθε σε 2,4%.  

Αδεια ράφια στα σούπερ μάρκετ 
είναι το επόμενο πλήγμα για τους 
Ευρωπαίους λάτρεις του καφέ, 
στον απόηχο του ράλι των τι-
μών του.

Οι μεγάλες ολλανδικές αλυ-
σίδες λιανικής πώλησης Albert 
Heijn και Jumbo ανακοίνωσαν 
ότι σταμάτησαν να διαθέτουν 
ορισμένα προϊόντα της JDE 
Peet’s NV –παράγει μερικές από 
τις πιο δημοφιλείς μάρκες στην 
Ευρώπη–, καθώς επαναδιαπραγ-
ματεύονται τις συμφωνίες προ-
μήθειας. Επίσης, σύμφωνα με το 
Bloomberg, υπήρξαν αναφορές 
για διακοπές προμηθειών στα 
γερμανικά σούπερ μάρκετ Edeka 
και Aldi Nord.

Η εξέλιξη αυτή είναι μία ακό-
μη «παρενέργεια» της αλματώ-
δους αύξησης των τιμών του κα-
φέ. Οι τιμές για τους premium 
κόκκους arabica και τον τύπο 
robusta, που χρησιμοποιείται 
στα στιγμιαία ροφήματα, έχουν 
εκτοξευθεί τον τελευταίο χρόνο 
–έως και διπλασιαστεί– καθώς 
οι δυσμενείς καιρικές συνθήκες 
έπληξαν τις καλλιέργειες στις χώ-
ρες που κυρίως παράγουν καφέ, 
τη Βραζιλία και το Βιετνάμ.

Μικρότερες συσκευασίες
Εταιρείες καφεκοπής, όπως η 

Folgers J.M. Smucker Co., έχουν 
αυξήσει τις τιμές, η Nestle κά-
νει τις συσκευασίες μικρότερες 
για να περιορίσει τις επιπτώσεις 
στο κόστος και η Pret A Manger 
απέσυρε τη συνδρομή στο πλαί-
σιο της οποίας έδινε  δωρεάν 
ροφήματα στους πελάτες της.

Τώρα, καθώς τα σούπερ μάρ-
κετ αντιδρούν στις προσπάθει-
ες των εταιρειών που καβουρδί-
ζουν καφέ να αυξήσουν τις τιμές 
στο πλαίσιο νέων διαπραγμα-
τεύσεων, παρατηρείται προσω-
ρινή έλλειψη ορισμένων προϊό-
ντων σε κάποια καταστήματα.

«Οι εταιρείες καφεκοπής προ-
σπαθούν να αυξήσουν τις τι-
μές στα σούπερ μάρκετ και τα 
σούπερ μάρκετ ουσιαστικά αρ-
νούνται», δήλωσε ο Σίριλ Φί-
λοτ, παγκόσμιος στρατηγικός 
σύμβουλος για τα καταναλωτικά 
τρόφιμα, τη συσκευασία και τα 
logistics στη Rabobank.  

Οι κόκκοι καφέ αποτελούν 
περίπου το 70% του κόστους 
των καφεκοπτείων και οι από-
τομες αυξήσεις που σημειώ-
θηκαν πρόσφατα αποτέλεσαν 
πρόκληση, ανέφερε ο Αντερς 
Φρέντρικσον, διευθύνων σύμ-
βουλος της σουηδικής εταιρεί-
ας καφέ Löfbergs. 

Η ολλανδική Jumbo ανακοί-
νωσε ότι ορισμένα προϊόντα της 
JDE Peet’s δεν είναι προσωρινά 
διαθέσιμα λόγω των διαπραγμα-
τεύσεων για τις τιμές, αλλά ευ-
ελπιστεί να είναι διαθέσιμα σε 
όλα τα καταστήματα σύντομα. 
Αντίστοιχη δήλωση έκανε και 
η Albert Heijn, ενώ το ολλανδι-
κό διαδικτυακό σούπερ μάρκετ 
Picnic ανακοίνωσε ότι έχει απο-

σύρει από τη λίστα προϊόντων 
του τις μάρκες JDE.

Γερμανικά μέσα ενημέρωσης 
ανέφεραν νωρίτερα φέτος ότι 
προϊόντα όπως ο καφές Jacobs 
δεν αναπληρώνονταν πλέον στα 
ράφια της Aldi Nord και ότι ορι-
σμένα προϊόντα έλειπαν από κά-
ποια καταστήματα Edeka. 

Η JDE Peet’s, στην οποία 
ανήκουν τα εμπορικά σήμα-
τα Jacobs, Douwe Egberts και 
L’OR, δήλωσε ότι οι συνομιλίες 
με ορισμένους λιανοπωλητές 
στην Ολλανδία και τη Γερμα-
νία διαρκούν «περισσότερο από 
όσο ελπίζαμε», αλλά ότι είχε ολο-
κληρώσει τις διαπραγματεύσεις 
για το 80% των πωλήσεών της 
μέχρι τα μέσα της περασμένης 
εβδομάδας.

«Η πραγματικότητα είναι ότι 
οι σημαντικές αυξήσεις των τι-
μών είναι αναπόφευκτες», είχε 
δηλώσει την περασμένη εβδο-
μάδα σε αναλυτές ο διευθύνων 
σύμβουλος της JDE Peet’s, Ρά-
φαελ Ολιβέιρα.

Η εταιρεία διεξάγει διαπραγ-

ματεύσεις με τους περισσότε-
ρους λιανοπωλητές ετησίως, αλ-
λά μερικές φορές πρέπει να το 
κάνει πιο συχνά, αν το επιβάλ-
λουν οι συνθήκες της αγοράς. Το 
ύψος των προτεινόμενων αυξή-
σεων των τιμών δεν έχει διευκρι-
νιστεί, παρότι η εταιρεία διαβε-
βαίωσε ότι λαμβάνει μέτρα για 
να απορροφήσει όσο το δυνατόν 
μεγαλύτερο μέρος της αύξησης 
του κόστους.

Αναπόφευκτες οι αυξήσεις
Η ισχυρή θέση της JDE Peet’s 

στην αγορά παραδοσιακά της 
επέτρεπε να μετακυλίει μεγαλύ-
τερο κόστος στους λιανοπωλη-
τές, σύμφωνα με αναλυτές, αλλά 
με δεδομένο ότι το ράλι από τα 
τέλη του περασμένου έτους είναι 
της τάξης του 70%, μια αύξηση 
κατά τουλάχιστον 20% για στα-
θεροποίηση του κέρδους φαίνε-
ται αναπόφευκτη.

Αντίστοιχες διαταραχές στις 
παραγγελίες καταγράφηκαν πρό-
σφατα και σε άλλες χώρες. Το 
βελγικό ειδησεογραφικό πρα-
κτορείο Belga ανέφερε την πε-
ρασμένη εβδομάδα ότι ο όμιλος 
λιανικής Colruyt διέκοψε τις συ-
νομιλίες με την Jacobs Douwe 
Egberts και σταμάτησε τις πα-
ραγγελίες. 

Η ιταλική εταιρεία καφεκο-
πής Illycaffe ανέφερε στις αρχές 
Φεβρουαρίου ότι είναι πιθανό οι 
τιμές λιανικής να αυξηθούν έως 
και 25% τους επόμενους μήνες.

Μάχη παραγωγών -
λιανεμπόρων ενώ 

αδειάζουν τα ράφια

Στοκάρουν καφέ ενόψει
των μεγάλων ανατιμήσεων

Στο 3% διαμορφώθηκε ο πληθωρισμός στη διάρκεια του Φεβρουαρίου  

Υποχώρηση του δείκτη οικονομικού κλίματος

Εως και 60% σε σχέση με πέρυσι αυξήθηκαν οι πωλήσεις στα σούπερ μάρκετ 

Πρώτες ελλείψεις 
προϊόντων καφέ 

σε γερμανικές και 
ολλανδικές αλυσίδες 

σούπερ μάρκετ.

Ο πληθωρισμός των τροφίμων ήταν 0,5%, ο χαμηλότερος στην Ευρωζώνη.   
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Σημαντικές εισροές κεφαλαίων 
από το εξωτερικό έχει καταγρά-
ψει η ελληνική αγορά ακινήτων, 
καθώς η χώρα μας έχει αρχίσει 
να μετατρέπεται σε έναν από 
τους δημοφιλείς προορισμούς 
για ανθρώπους πολύ υψηλών 
εισοδημάτων (High Net Worth 
Individuals). 

Τα τελευταία χρόνια, αρκετοί 
εξ αυτών έχουν αποφασίσει να 
εγκαταλείψουν τη Βρετανία και 
εσχάτως και τις ΗΠΑ και να μετε-
γκατασταθούν σε χώρες της Ευ-
ρώπης, όπως η Ελλάδα, η Πορτο-
γαλία, η Μάλτα, η Ισπανία και η 
Ιταλία, ενώ σημαντική απήχηση 
έχουν και τα Ηνωμένα Αραβικά 
Εμιράτα και ιδίως το Ντουμπάι.

Ιδιαίτερα όμως σε ό,τι αφορά 
την Ελλάδα, φαίνεται πως έχει 
πλέον τοποθετηθεί στον «χάρ-
τη», προσελκύοντας σημαντι-
κά κεφάλαια, μέρος των οποίων 
κατευθύνεται και στην αγορά 
ακινήτων. 

Με βάση σχετική έρευνα της 
New World Wealth, κατά τη δι-
άρκεια της τελευταίας τριετίας 
(2022-2024) περίπου 1.200 εκα-
τομμυριούχοι έχουν εγκαταστα-

θεί στην Ελλάδα από διάφορες 
χώρες του κόσμου, επίδοση που 
κατατάσσει τη χώρα μας ως την 
όγδοη δημοφιλέστερη.

Σύμφωνα με την κ. Αλένα Λε-
σίνα, ειδική στις επενδύσεις ακι-
νήτων και αδειών διαμονής και 
ιθαγένειας, για λογαριασμό της 
βρετανικής εταιρείας επενδυτι-
κής μετανάστευσης Astons, «η 
Ελλάδα αποτελεί έναν ιδιαίτερα 
ελκυστικό προορισμό για τους 
πολύ εύπορους πολίτες που απο-
φασίζουν να εγκαταλείψουν τη 
Μεγάλη Βρετανία και τις ΗΠΑ.
Η τάση αυτή έχει εκτιναχθεί κα-
τά τη διάρκεια του τελευταίου 
12μήνου». Σύμφωνα με την ανά-
λυση που έχει κάνει η Astons, η 
Ελλάδα διαθέτει ένα σημαντικό 
εύρος προγραμμάτων παροχής 
κινήτρων για τη συγκεκριμέ-
νη κατηγορία ανθρώπων, από 
το πρόγραμμα golden visa, μέ-
χρι τα κίνητρα που παρέχονται 
στους non-dom και στους συ-
νταξιούχους.

Οι Βρετανοί πολίτες non-dom 
έχουν μειωθεί κατά 37% τη δε-
καετία 2013-2023, ενώ από το 
2024 και μετά, όταν η βρετανι-
κή κυβέρνηση ανακοίνωσε την 
αυστηροποίηση των όρων του 

προγράμματος non-dom, η τά-
ση αυτή έχει επιταχυνθεί σημα-
ντικά. Αντίστοιχα, η επανεκλογή 
του προέδρου Τραμπ στις ΗΠΑ 
φαίνεται πως είχε αντίστοιχο 
ρόλο στην αύξηση και των Αμε-
ρικανών εκατομμυριούχων που 
σχεδιάζουν τη μετεγκατάστασή 
τους στην Ευρώπη ή στη Μέση 
Ανατολή.

Οπως αναφέρει σχετική ανά-
λυση της Astons, κατά το εννε-
άμηνο του 2024, 4.184 πολίτες 
των ΗΠΑ επέλεξαν να φύγουν 
από τη χώρα και να εγκαταστα-
θούν στο εξωτερικό, με την Ευ-
ρώπη να αποτελεί βασική τους 
προτίμηση, λόγω της ελεύθερης 
μετακίνησης εντός της Ε.Ε. και 

των χωρών της ζώνης Σένγκεν. 
Το νούμερο αυτό είναι 28,3% 
υψηλότερο σε σχέση με το σύ-
νολο του 2023, δείγμα της μεγά-
λης αύξησης των Αμερικανών 
που προτιμούν να μετακινηθούν 
εκτός ΗΠΑ, ακόμα και πριν από 
τις εκλογές στις ΗΠΑ. Ωστόσο, 
μετά τις εκλογές, η Astons επίσης 
καταγράφει μεγάλη αύξηση του 
ενδιαφέροντος για προγράμμα-
τα επενδυτικής μετανάστευσης, 
μέσω των επιμέρους προγραμμά-
των «χρυσή βίζα».

Πλέον, η Ελλάδα είναι στους 
«ωφελημένους» της τάσης αυτής, 
έχοντας και το σχετικό «οπλο-
στάσιο» κινήτρων και προγραμ-
μάτων, πέραν φυσικά των δε-

δομένων χαρακτηριστικών της, 
όπως το φυσικό κάλλος, το ήπιο 
κλίμα, ο τρόπος ζωής και οι προ-
σιτές τιμές πολυτελών ακινήτων, 
συγκριτικά με άλλες χώρες του 
ευρωπαϊκού Νότου. Ετσι, με βά-
ση τα στοιχεία του υπουργείου 
Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών, σήμερα υπολογίζεται ότι 
πάνω από 213 επενδυτές έχουν 
αξιοποιήσει τα κίνητρα του προ-
γράμματος non-dom και έχουν 
μεταφέρει τη φορολογική τους 
έδρα στην Ελλάδα. Μέσα σε αυ-
τούς βρίσκονται πολλοί εκατομ-
μυριούχοι αλλά και δισεκατομ-
μυριούχοι που εγκατέλειψαν το 
Λονδίνο (τόσο εξαιτίας του Brexit 
όσο και της λήξης του περιθω-

ρίου που είχαν να παραμείνουν 
στη χώρα με ευνοϊκές συνθήκες), 
ενώ έχουν έρθει από Αυστραλία, 
ΗΠΑ, Αργεντινή, Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα, Ρωσία, ακόμα και 
από το Μονακό.

Οι πολίτες non-dom, όσοι δη-
λαδή δεν μένουν μόνιμα στη 
χώρα μας, μπορούν ως φυσικά 
πρόσωπα να μεταφέρουν τη φο-
ρολογική τους κατοικία στην Ελ-
λάδα, υπό τον όρο της υλοποίη-
σης κάποιας μορφής επένδυσης 
στη χώρα (π.χ. ακίνητα, μετοχές, 
ομόλογα, εταιρικά μερίδια), με 
το ελάχιστο όριο αυτής να τίθε-
ται στις 500.000 ευρώ. Ο όρος 
αυτός θα πρέπει να εκπληρωθεί 
εντός τριών ετών από την ημε-
ρομηνία υποβολής της αίτησης 
μεταφοράς της φορολογικής κα-
τοικίας στην Ελλάδα. Οσοι επιλέ-
γουν την Ελλάδα για τη νέα τους 
φορολογική κατοικία, φορολο-
γούνται για συνολική περίοδο 15 
ετών, με ετήσιο ανώτατο φόρο 
100.000 ευρώ, για το σύνολο των 
εισοδημάτων που αποκτούν στο 
εξωτερικό, ανεξαρτήτως αξίας. 
Γι’ αυτό, η συγκεκριμένη ρύθ-
μιση κρίνεται ελκυστική κυρί-
ως από πολυεκατομμυριούχους 
του εξωτερικού. Η συντριπτική 

πλειονότητα επιλέγει την αγο-
ρά ακινήτων, καθώς προσφέρει 
ελκυστικές αποδόσεις και την 
προοπτική μελλοντικών υπε-
ραξιών. Αυτό μεταφράζεται σε 
επενδύσεις τουλάχιστον 106,5 
εκατ. ευρώ στην αγορά ακινή-
των, μόνο από το πρόγραμμα 
non-dom.

Η αντίστοιχη ρύθμιση για 
τους συνταξιούχους του εξωτε-
ρικού προβλέπει ότι όποιος πο-
λίτης ξένης χώρας επιλέξει να 
μεταφέρει στην Ελλάδα τη φο-
ρολογική του έδρα, θα πληρώνει 
φόρο εισοδήματος με πολύ χαμη-
λό συντελεστή 7% του ύψους της 
σύνταξης που λαμβάνει. Ο συ-
ντελεστής αυτός θα ισχύσει για 
10 χρόνια. Εκτός από την ανά-
γκη ύπαρξης συμφωνίας αποφυ-
γής διπλής φορολόγησης μετα-
ξύ της Ελλάδας και της χώρας 
όπου εκδίδεται και καταβάλλεται 
η σύνταξη, προϋπόθεση είναι ο 
συνταξιούχος να διαμένει στην 
Ελλάδα για τουλάχιστον 183 ημέ-
ρες τον χρόνο. Επίσης, πρέπει να 
μην ήταν φορολογικός κάτοικος 
Ελλάδας τα προηγούμενα πέντε 
από τα έξι τελευταία χρόνια, πριν 
από τη μεταφορά της φορολογι-
κής κατοικίας στην Ελλάδα. 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Η Ελλάδα αποτελεί έναν ελκυστικό 
προορισμό για τους πολύ εύπορους 
πολίτες που εγκαταλείπουν τη 
Βρετανία και τις ΗΠΑ. Τάση που 
ενισχύθηκε στην Αμερική μετά την 
επανεκλογή Τραμπ.

Μπορούν να μεταφέρουν τη 
φορολογική τους κατοικία στην 
Ελλάδα, υπό τον όρο υλοποίησης 
κάποιας επένδυσης (π.χ. ακίνητα, 
μετοχές, ομόλογα), με ελάχιστο 
όριο τις 500.000 ευρώ.

Κύριος «αποδέκτης» της εισροής 
εκατομμυριούχων από το εξωτε-
ρικό είναι ασφαλώς η ελληνική 
αγορά ακινήτων. Οπως αναφέ-
ρουν πηγές της αγοράς ακινή-
των, αρκετοί είναι οι Βρετανοί 
και οι Αμερικανοί που επιλέγουν 
να κάνουν χρήση αυτού του προ-
γράμματος, συνδυάζοντάς το με 
την golden visa και φυσικά την 
απόκτηση ακινήτου στη χώρα 
μας, συνήθως παραθεριστικού 
χαρακτήρα. Συνολικά, πάντως, οι 
επενδυτές μέσω του προγράμμα-
τος non-dom ή της golden visa 
αναζητούν ακίνητα σε περιοχές 
όπως η Αθηναϊκή Ριβιέρα, το κέ-
ντρο της Αθήνας, δημοφιλή νη-
σιά, π.χ. Σαντορίνη, Μύκονος, 
Κέρκυρα, Κρήτη και Παξοί.

Είναι πάντως χαρακτηριστι-
κό ότι μεταξύ των πελατών της 
Astons από τις ΗΠΑ, η Ελλάδα 
καταλαμβάνει το 50% του συνό-
λου των αιτήσεων χορήγησης 
αδειών διαμονής, ενώ εκτιμά-
ται ότι συνολικά το 2024 ο αριθ-
μός των κατόχων άδειας διαμο-
νής στην Ελλάδα (από τις ΗΠΑ) 
διπλασιάστηκε σε σχέση με το 
2023. Οπως προκύπτει από σχετι-
κή έρευνα της Elxis - At Home In 
Greece, ελληνικής εταιρείας που 
ειδικεύεται στις αγοραπωλησίες 
εξοχικών κατοικιών στην Ελλά-

δα, έχοντας αμιγώς ξένο πελατο-
λόγιο, από το βράδυ των εκλογών 
στις ΗΠΑ και για τις επόμενες 
δύο εβδομάδες ο αριθμός των 
επισκεπτών από τις ΗΠΑ στον 
δικτυακό τόπο της δεκαπλασιά-
στηκε σε σχέση με την ίδια πε-
ρίοδο το 2023. Σε σύγκριση με 
τον αμέσως προηγούμενο μήνα 
(Οκτώβριος), ο αριθμός τετρα-
πλασιάστηκε, ενώ με αντίστοι-
χο ρυθμό αυξήθηκαν και τα αι-
τήματα για επιδείξεις κατοικιών.

Οπως αναφέρει ο κ. Γιώργος 
Γαβριηλίδης, διευθύνων σύμβου-
λος της Elxis, «ήδη από τις αρ-
χές του 2024 ξεκινήσαμε να πα-
ρατηρούμε μια μεγάλη αύξηση 

του αγοραστικού ενδιαφέροντος 
από τις ΗΠΑ για κατοικίες στην 
Ελλάδα. Τα νούμερα δείχνουν 
ότι, ανάλογα με την περίοδο, εί-
χαμε από τρεις έως και έξι φορές 
περισσότερους Αμερικανούς επι-
σκέπτες στον δικτυακό μας τό-
πο φέτος σε σχέση με το 2023. 
Αυτό που άλλαξε μετά τις πρό-
σφατες εκλογές είναι η μεγάλη 
επιτάχυνση της τάσης αυτής». 
Σύμφωνα με τον ίδιο, «το 2024, 
ένας στους οκτώ πελάτες μας 
(12,3%) ήταν από τις ΗΠΑ και 
προβλέπουμε ότι το 2025 η χώρα 
αυτή θα καταλαμβάνει την τρί-
τη θέση, μετά τους Γερμανούς 
και τους Ολλανδούς». Η εξέλιξη 

αυτή έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
και επειδή οι αγοραστές από τις 
ΗΠΑ διαθέτουν και μεγαλύτερο 
προϋπολογισμό. Το 2024 η μέ-
ση τιμή πώλησης εξοχικών κα-
τοικιών μέσω της Elxis διαμορ-
φώθηκε σε 378.500 ευρώ, αλλά 
οι αγοραστές από τις ΗΠΑ επέν-
δυσαν κεφάλαια 514.000 ευρώ 
κατά μέσον όρο.

Οσον αφορά τις περιοχές που 
προτιμούν οι Αμερικανοί αγορα-
στές, σύμφωνα με τα στοιχεία 
της Elxis επιλέγουν κυρίως κα-
τοικίες στην Κρήτη και στο Ιό-
νιο. Συγκεκριμένα, αγοράζουν 
κατοικίες με σημαντικό βαθμό 
ιδιωτικότητας, κοντά σε πόλεις 
όπως τα Χανιά, το Ρέθυμνο, το 
Ηράκλειο, τη Λευκάδα και την 
Κέρκυρα. Μεταξύ των επιλογών 
τους βρίσκονται επίσης η Θεσ-
σαλονίκη και η Πάτρα, όπως και 
η Αθηναϊκή Ριβιέρα. «Κάποιοι εξ 
αυτών αναζητούν εξοχικές κα-
τοικίες, αλλά πολλοί από τους 
Αμερικανούς αναζητούν και μό-
νιμες κατοικίες. Για παράδειγμα, 
πρόσφατα, μια μεγάλη οικογέ-
νεια Αμερικανών (ομογενείς τρί-
της γενιάς) αγόρασε δύο μεγάλα 
σπίτια έξω από τη Θεσσαλονίκη 
με σκοπό τη μετεγκατάσταση 
στην Ελλάδα», αναφέρει ο κ. Γα-
βριηλίδης.

Αναζητούν ακίνητα σε δημοφιλή νησιά και στην Αθήνα

Η Αθηναϊκή Ριβιέρα έχει μπει στο στόχαστρο ευπόρων ξένων που θέλουν να μετεγκατασταθούν στην Ελλάδα.
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Εκατομμυριούχοι
«μεταναστεύουν»

στην Ελλάδα
Περίπου 1.200 ξένοι έχουν εγκατασταθεί

στη χώρα μας – Μαγνήτης τα φορολογικά κίνητρα

Το 2024 η μέση τιμή 
πώλησης εξοχικών
κατοικιών μέσω της 
Elxis διαμορφώθηκε

σε 378.500 ευρώ, αλλά 
οι αγοραστές από τις 

ΗΠΑ επένδυσαν
κεφάλαια 514.000

ευρώ κατά μέσον όρο.

Η Ελλάδα έχει αρχίσει να μετατρέπεται σε έναν από τους δημοφιλείς προορισμούς για ανθρώπους πο-
λύ υψηλών εισοδημάτων (High Net Worth Individuals). Στα ατού της χώρας, πέραν του φυσικού κάλλους 
της, του ήπιου κλίματος και του τρόπου ζωής, είναι και οι προσιτές τιμές πολυτελών ακινήτων, συγκριτι-
κά με άλλες χώρες του ευρωπαϊκού Νότου. Μόνο από το πρόγραμμα non-dom οι επενδύσεις στην αγορά 
ακινήτων ανέρχονται σε 106,5 εκατ. ευρώ.
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– Το πρόβλημα

Α
ν κάποιος μου ζητούσε να 
κατονομάσω μόνο ένα θέμα 
που συνεισφέρει τα μέγιστα 

στην κακοδαιμονία της ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης, αλλά και στην εν γέ-
νει ανάπτυξη της γραφειοκρατί-
ας και της απάτης στην Ελλάδα, 
ανεπιφύλαχτα θα έλεγα την έλλει-
ψη ταυτοπροσωπίας. Και εξηγού-
μαι. Σήμερα ένας ενήλικας Ελλη-
νας πολίτης χαρακτηρίζεται από 
τους ακόλουθους αριθμούς: Ταυ-
τότητας, ΑΦΜ, ΑΜΚΑ, ∆ημοτολο-
γίου, ∆ιαβατηρίου, ∆ιπλώματος 
οδήγησης, Εκλογικό και πιθανόν 
και μερικούς άλλους (π.χ. αριθμός 
μητρώου εργοδότη). Αν κάποιος 
«χάσει» (εκούσια) την ταυτότη-
τά του μπορεί να πάρει άλλη, η 
οποία όμως θα έχει διαφορετικό 
αριθμό. Από εδώ ξεκινά η κακο-
δαιμονία. Με τη νέα ταυτότητα 
μπορεί ουσιαστικά να γίνει άλλο 
πρόσωπο και να απαλλαγεί από 
τυχόν βάρη του παρελθόντος του 
ή ακόμα να χρησιμοποιήσει το 
νέο πρόσωπό του πιο δημιουρ-
γικά, όπως περιγράφεται στην 
ακόλουθη ιστορία, η οποία έστω 
και αν φαίνεται απίστευτη, είναι 
100% αληθινή! 

Πριν από κάμποσα χρόνια, 
ένας πονηρός εφοριακός κατάφε-
ρε να βγάλει περίπου 200 ΑΦΜ 
(με εικονικά στοιχεία διεύθυν-
σης) και για 5 χρόνια υπέβαλλε 
ισάριθμες φορολογικές δηλώσεις, 
οι οποίες ήταν όλες πιστωτικές 
με ποσά μικρότερα των 1.000 ευ-
ρώ (ώστε να μη χρειάζεται έλεγ-
χος), τα οποία έμπαιναν κανο-
νικότατα στον λογαριασμό του 
κάθε χρόνο. Την απάτη ανακά-
λυψε το ∆ΙΑΣ, το διατραπεζικό 
σύστημα, όταν διαπίστωσε ότι 
υπήρχαν πολλές επιστροφές από 
την εφορία στον ίδιο λογαρια-
σμό. Βλέπετε, πολλά ΑΦΜ μπο-
ρούσε να βγάλει, αλλά πολλούς 
τραπεζικούς λογαριασμούς δεν 
μπορούσε να ανοίξει. Ο εν λό-
γω εφοριακός απολαμβάνει τους 
καρπούς των έργων του (περίπου 
1 εκατ. ευρώ) σε κάποια χώρα 
της Νοτίου Αμερικής. 

– Το παράδειγμα της Εσθο-
νίας

Η Εσθονία σήμερα παρέχει 
περισσότερες από 5.000 υπηρε-
σίες προς τους πολίτες της μέσω 
του Ιντερνετ. Καταλύτης για όλες 
τις παραπάνω υπηρεσίες είναι 
το Εθνικό Σύστημα Ταυτοτήτων 

(National ID Card System), το 
οποίο θεωρείται από τα πλέον 
ανεπτυγμένα σε όλο τον κόσμο. 
Η Κάρτα αυτή είναι κάτι πολύ 
περισσότερο από μια ταυτότητα. 
Είναι ουσιαστικά το «κλειδί» για 
όλες τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες 
που έχουν οι πολίτες στη διάθε-
σή τους. Και ενώ μεν δεν είναι 
υποχρεωτική η Κάρτα, εντούτοις 
κανένας δεν μπορεί να λειτουρ-
γήσει χωρίς αυτήν και γι’ αυτόν 
τον λόγο την αποκτούν όλοι οι 
πολίτες. Το chip της Κάρτας περι-
έχει κρυπτογραφημένα αρχεία με 
πολύ υψηλό βαθμό κρυπτογρά-
φησης (2048-bit) και ουσιαστικά 
επιτρέπει την απόλυτη ταυτο-
προσωπία του κατόχου σε ένα 
ηλεκτρονικό περιβάλλον, όπου 
οι περισσότερες δραστηριότητες 
γίνονται από μακριά και χωρίς τη 
φυσική παρουσία του. Ιδού μερι-
κά παραδείγματα για τη χρήση 
της Κάρτας: Σαν εθνική ταυτότη-
τα και ταξιδιωτικό έγγραφο για 
την Ευρωπαϊκή Ενωση. Σαν κάρ-
τα υγείας και κοινωνικής ασφά-
λισης. Σαν αποδεικτικό στοιχείο 
ταυτοπροσωπίας για τις τραπε-

ζικές συναλλαγές. Σαν προπλη-
ρωμένο εισιτήριο στα μέσα μα-
ζικής συγκοινωνίας στις πόλεις 
Tallinn και Tartu. Σαν πιστοποιη-
τικό για την ψηφιακή υπογραφή. 
Σαν ταυτότητα ψηφοφόρου για 
την ψηφοφορία μέσω Internet. 
Σαν κλειδί για την προσπέλαση 
σε όλες τις κρατικές βάσεις πλη-
ροφοριών προκειμένου ο πολίτης 
να δει τα στοιχεία που τον αφο-
ρούν, όπως τα ιατρικά αρχεία 
του, οι φορολογικές δηλώσεις 
του κ.ά. Τέλος με την Κάρτα αυτή 
ο πολίτης πάει σε οποιοδήποτε 
φαρμακείο για να παραλάβει τη 
συνταγή που του έδωσε ο για-
τρός του ηλεκτρονικά. 

Πώς πέτυχαν όλα αυτά σε 
τόσο μικρό διάστημα; Αμέσως 
μετά την πτώση του Παραπετά-

σματος, στην Εσθονία συνειδη-
τοποίησαν ότι ζούσαν σε μια μι-
κρή χώρα με ελάχιστους πόρους 
και έπρεπε να αναζητήσουν τρό-
πους για να «σπρώξουν» τη χώρα 
μπροστά. Το 1996 αποφάσισαν 
ότι η πληροφορική και οι τηλε-
πικοινωνίες είναι καθοριστικής 
σημασίας για την πρόοδο της 
χώρας. Πρώτα-πρώτα εκπόνησαν 
ένα σχέδιο με κωδική ονομασία 
«Tiger Leap» («Το τίναγμα της 
τίγρης») και πέρασαν τους σχε-
τικούς νόμους που αφορούσαν 
την Κάρτα Πολίτη και από τότε 
ακολουθούν πιστά το πρόγραμ-
μα, ανεξάρτητα από το ποιος κυ-
βερνά τη χώρα τους. ∆εύτερον, 
αλλά πολύ σημαντικό, είναι η 
εμπλοκή του ιδιωτικού τομέα 
από την αρχή του προγράμμα-

τος. Η απόφασή τους ήταν ότι ο 
ιδιωτικός τομέας πρέπει να συμ-
μετέχει ενεργά στην υλοποίηση 
και δεν προσπάθησαν να τα κά-
νουν «όλα μόνοι τους», με αθρό-
ες προσλήψεις προσωπικού όπως  
κάνουμε εμείς. Τρίτον και καθο-
ριστικό στην επιτυχία ήταν η εκ-
παίδευση. Το 2002 εκπαίδευσαν 
στο Internet και στη χρήση ηλε-
κτρονικών υπολογιστών 100.000 
πολίτες. Το επανέλαβαν για άλ-
λους 100.000 πολίτες το 2009 και 
το 2010. Σήμερα ο πληθυσμός 
της Εσθονίας είναι 1,350 εκατ. 
πολίτες.

Ολη η πρόοδος στην Εσθο-
νία βασίστηκε στον μοναδικό 
αριθμό (digital identity) που απο-
κτά ο κάθε Εσθονός από τη γέν-
νησή του. Αυτό ακριβώς είναι το 

κλειδί της επιτυχίας. Το αναγνώ-
ρισαν πολύ νωρίς και το υλοποίη-
σαν αμέσως. Κάθε Εσθονός μπο-
ρεί να υπογράψει ηλεκτρονικά 
όλα τα έγγραφά του, χρησιμοποι-
ώντας τη μοναδική Ταυτότητά 
του ή το κινητό τηλέφωνό του. 
Από το 2002 που εφάρμοσαν την 
ψηφιακή υπογραφή περισσότερα 
από 700+ εκατομμύρια υπογρα-
φές έχουν χρησιμοποιηθεί. Για 
να έχετε ένα μέτρο σύγκρισης, 
το πλήθος αυτό είναι μεγαλύτερο 
από όσες ψηφιακές υπογραφές 
έχουν χρησιμοποιηθεί σε όλη 
την Ευρωπαϊκή Ενωση! Με τη 
χρήση της ψηφιακής υπογραφής 
η Εσθονία εξοικονομεί το 2% του 
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος 
της. Για την Ελλάδα αυτό θα ισο-
δυναμούσε με 3,7 δισεκατομμύ-
ρια ευρώ οικονομία, δηλαδή 1,5 
ΕΝΦΙΑ χωρίς να χάσει κανένας 
πολίτης κάτι!

Προσωπικά, από το 1990 
προσπαθώ να πείσω τους πολι-
τικούς ότι χωρίς την ταυτοποί-
ηση του πολίτη με ένα μονα-
δικό αριθμό, δεν μπορούμε να 
μπούμε στην ψηφιακή εποχή. 
Μάταια όμως. Το 2009 ο Γιώρ-
γος Παπανδρέου υποσχέθηκε 
την έκδοση της κάρτας Πολίτη. 
Εχουν περάσει τα χρόνια και δεν 
έγινε τίποτα. Το 2015 ο Αλέξης 
Τσίπρας το ανακοίνωσε, αλλά 
και πάλι πέρασαν τα χρόνια και 
δεν έγινε τίποτα. Η έλλειψη αυ-
τή μόνο τους απατεώνες ευνοεί 
και κανέναν άλλο. Στα τέλη του 
2023 ο τότε υπουργός Πολιτικής 
Προστασίας Τάκης Θεοδωρικά-
κος ανακοίνωσε ότι θα αρχίσει 
η έκδοση νέων ταυτοτήτων με 
αυξημένα χαρακτηριστικά ασφα-
λείας. Πράγματι από τις αρχές 
του 2024 εκδίδονται νέες ταυ-
τότητες στους πολίτες που το 
επιθυμούν, αλλά χωρίς τον Προ-
σωπικό Αριθμό.  

Επιτέλους  «habemus 
papam». Στις 13/2/2025 ο υπουρ-
γός Ψηφιακής ∆ιακυβέρνησης 
∆ημήτρης Παπαστεργίου 
ανακοίνωσε ότι «Ο Προσωπι-
κός Αριθμός πήρε το πράσινο 
φως από την Αρχή Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα. Η Αρχή δέχεται πως με 
κάποιες αλλαγές που πρέπει να 
κάνουμε σε σχέση με το διαμοί-
ρασμα της φωτοτυπίας της ταυ-
τότητας στον ιδιωτικό τομέα, ο 
Προσωπικός Αριθμός μπορεί να 
ενταχθεί στις ταυτότητές μας». 

Παρακαλώ την προσοχή σας. Ολο 
το θέμα των νέων ταυτοτήτων 
είναι η ασφάλεια του εγγράφου 
και ο Προσωπικός Αριθμός. Ποιος 
καθυστερούσε (για 16 μήνες) και 
ακόμα καθυστερεί την κανονική 
έκδοση των νέων ταυτοτήτων; 
Η περίφημη Αρχή Προστασί-
ας Προσωπικών ∆εδομένων, η 
οποία είναι ο μεγαλύτερος ανα-
σταλτικός παράγων στην πρόοδο 
της χώρας. Εδωσε λέει «το πρά-
σινο φως» αλλά με επιφυλάξεις, 
για ένα θέμα που δεν υπάρχει σε 
καμία άλλη χώρα του πλανήτη. 
Τι άλλη απόδειξη θέλετε ότι αυ-
τοί οι άνθρωποι δεν ενδιαφέρο-
νται για τίποτα άλλο, παρά μόνο 
για να απολαμβάνουν την ηδονή 
από την καταχρηστική άσκηση 
των εξουσιών που τους δώσαμε. 

Η ανακοίνωση του υπουρ-
γού λέει ακόμα ότι θα χρεια-
στούν ακόμα έξι μήνες για να 
υλοποιήσουν τις απαιτήσεις της 
Αρχής. Εν τω μεταξύ, από το τέ-
λος του 2023 εκδίδονται οι νέ-
ες ταυτότητες χωρίς τον Προ-
σωπικό Αριθμό. Σύμφωνα με το 
υπουργείο, αυτές οι ταυτότητες 
(εκτιμάται ότι θα είναι περισσό-
τερες από 2 εκατ.) θα ισχύουν μέ-
χρι τη 10ετή λήξη τους και όλοι 
αυτοί που πήραν αυτές τις ταυτό-
τητες θα πρέπει να αποκτήσουν 
τον Προσωπικό Αριθμό τους, αλ-
λά να τον γράψουν κάπου αλλού 
γιατί δεν θα υπάρχει στην ταυ-
τότητά τους! Ελεος.

Το εξωφρενικότερο σε αυ-
τή την ιστορία, είναι το γεγο-
νός ότι η θητεία αυτής της Αρ-
χής αλλά και ορισμένων άλλων 
έχει λήξει εδώ και χρόνια, αλλά 
σύμφωνα με μια άλλη παγίδα που 
βάλαμε στο Σύνταγμά μας, δεν 
τα βρίσκουν στη ∆ιάσκεψη των 
Προέδρων στη Βουλή για να ορί-
σουν νέους και έτσι η κατάσταση 
συνεχίζεται και θα συνεχίζεται. 

Κάντε τη σύγκριση. Μια 
χώρα χωρίς πόρους, η Εσθο-
νία, βάσισε όλη την ανάπτυξή 
της στην ασφαλή ταυτοποίη-
ση των πολιτών της, και μία 
άλλη που κατοικείται από τον 
εξυπνότερο λαό του κόσμου, 
ακόμα ψάχνεται γιατί μια ξε-
περασμένη και αρτηριοσκλη-
ρωτική Αρχή ασχολείται με τη 
φωτοτυπία των ταυτοτήτων.

Είμαστε για κλάματα!
 

Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Με τη χρήση της ψηφι-
ακής υπογραφής η Ελ-
λάδα θα μπορούσε να 
εξοικονομήσει 3,7 δισ. 
ευρώ, δηλαδή 1,5 ΕΝ-

ΦΙΑ χωρίς να χάσει 
κανένας πολίτης κάτι.

Τ
ο σχεδιάζειν και το προοράν, 
έλεγε ο Αριστοτέλης, είναι το 
βασικό χαρακτηριστικό που 

ξεχωρίζει τους ελεύθερους αν-
θρώπους από τους φύσει δούλους. 
Εκείνη την εποχή, οι πόλεις που 
δεν προέβλεπαν και δεν σχεδία-
ζαν να αντιμετωπίζουν τις απειλές 
και τις ευκαιρίες ήταν ευάλωτες 
να κατακτηθούν από άλλες και 
να γίνουν δούλοι. 

Η δύναμη μιας χώρας σήμερα 
βασίζεται στην ικανότητά της να 
επενδύει με βάση τη συσσωρευ-
μένη σοφία της. Οσο περισσότε-
ροι πόροι δαπανώνται για την 
εξυπηρέτηση του αυξανόμενου 
χρέους, τόσο λιγότερα μέσα απο-
μένουν για να διαμορφώσουν ένα 
πιο ισχυρό, ανθεκτικό και δίκαιο 
μέλλον. Η ανευθυνότητα στον 
προϋπολογισμό δεν είναι απλώς 
μια οικονομική επιλογή, αλλά μια 
ηθική υποχρέωση απέναντι στις 
επόμενες γενιές. ∆υστυχώς, το 
αυξανόμενο κρατικό χρέος (όπως 
συνέβη και στην Ελλάδα) υπονο-
μεύει τις προσπάθειες για ένα 
λαμπρό μέλλον. Η ραγδαία αύξη-
ση της διαφοράς μεταξύ εσόδων 
και δαπανών οδηγεί σε συνεχώς 
αυξανόμενα ετήσια ελλείμματα, 
που καταλήγουν στη συσσώρευ-
ση χρέους.

Οι ΗΠΑ είχαν ένα έλλειμμα 
του κρατικού προϋπολογισμού 
το 2024 ύψους $1,8 τρισ., δηλαδή 
δαπάνησαν 37% ($6,75 τρισ.) πε-
ρισσότερα χρήματα από ό,τι εισέ-
πραξαν ($4,92 τρισ.). Το δημόσιο 

χρέος των ΗΠΑ από τα $22 τρισ. 
το 2020 έφθασε στα $36 τρισ. 
(αυξήθηκε κατά 14 τρισ. ή κατά 
63%). Αντιστοιχεί στο 1/3 του πα-
γκόσμιου ΑΕΠ και στο 123% του 
ΑΕΠ των ΗΠΑ, πιο πάνω από το 
επίπεδο του 119% που είχε φθά-
σει το 1946 σε περίοδο πολέμου. 
Η τεράστια αύξηση του χρέους 
των ΗΠΑ από το 2020 σε ειρη-
νική περίοδο δημιούργησε ελά-
χιστη ανάπτυξη. Παρόλο που εί-
ναι μικρό όταν συγκριθεί με την 
αξία των περιουσιακών στοιχεί-
ων που οι ΗΠΑ κατέχουν, η συνέ-
χιση της αύξησής του θα φθάσει 
στα $50 τρισ. εντός της επόμε-

νης δεκαετίας. Οι ετήσιοι τόκοι 
σήμερα είναι 13% των κρατικών 
δαπανών (περίπου $900 δισ.) με-
γαλύτεροι από το ποσό των δα-
πανών για την άμυνα (880 δισ.)! 
Κάθε μέρα πληρώνονται 2,6 δισ. 
τόκοι. Σε περίπου 10 χρόνια, οι 
τόκοι θα διπλασιαστούν και θα 
ξεπεράσουν το 25% των κρατι-
κών εξόδων. Φέτος θα ξεπερά-
σουν το 3,2%, το υψηλότερο με-
ταπολεμικό επίπεδο από το 1991.

 Σίγουρα η Αμερική εάν δεν 
σχεδιάσει και δεν προγραμματί-
σει πώς θα αντιμετωπίσει αυτό 
το πρόβλημα θα γίνει μια εξαι-
ρετικά ευάλωτη χώρα, η οποία 
θα έχει τεράστια έξοδα, λιγοστά 
έσοδα και τεράστια δημοσιονο-
μικά ελλείμματα στον κρατικό 
προϋπολογισμό. Κάθε δολάριο 
που δαπανάται για πληρωμές τό-
κων αντί για επενδύσεις σημαί-
νει ότι λιγότερα χρήματα είναι 

διαθέσιμα για την ενίσχυση ενός 
ισχυρότερου και ανθεκτικότερου 
μέλλοντος. Η συσσώρευση του 
κρατικού χρέους έχει σοβαρές 
επιπτώσεις στην οικονομία και 
στην κοινωνία. Μειώνει τις οι-
κονομικές ευκαιρίες, καθώς οι 
περιορισμένοι πόροι για επεν-
δύσεις εμποδίζουν την ανάπτυ-
ξη νέων επιχειρήσεων και την 
καινοτομία, την υιοθέτηση της 
τεχνητής νοημοσύνης και άλ-

λων νέων τεχνολογιών, κρίσι-
μων για μια δυναμική οικονομία. 
Υπονομεύει το κοινωνικό δίχτυ 
ασφαλείας, καθώς οι δαπάνες για 
τόκους αφήνουν λιγότερα διαθέ-
σιμα για προγράμματα κοινωνι-
κής προστασίας που βοηθούν 
τους πολίτες σε κρίσιμες στιγ-
μές. Μειώνει την προετοιμασία 
για μελλοντικές κρίσεις καθώς 
με τους διαθέσιμους πόρους να 
εξαντλούνται από τις πληρωμές 
τόκων, μειώνεται η δυνατότητα 
άμεσης ανταπόκρισης σε οικο-
νομικές ή φυσικές καταστροφές. 
Επιβαρύνει τις μελλοντικές γε-
νιές αφού η ανευθυνότητα στη 
διαχείριση του προϋπολογισμού 
δεν είναι δίκαιη προς τα παιδιά 
και τα εγγόνια, τα οποία θα κλη-
ρονομήσουν αυτό το βάρος.

 Επηρεάζει την παγκόσμια 
ηγεσία και την αξιοπιστία, μια 
και το υψηλό χρέος στέλνει το 
μήνυμα ότι οι πόροι της χώρας 
κατευθύνονται σε μακροπρό-
θεσμες υποχρεώσεις, αντί για 
επενδύσεις που θα διατηρήσουν 
ή θα ενισχύσουν την παγκόσμια 
επιρροή της Αμερικής. 

Τα ελλείμματα και τα τερά-
στια χρέη ήταν πάντα οι αιτίες 
πτώσης όλων των αυτοκρατο-
ριών στο πέρασμα της Ιστορί-
ας. Οι πιστωτές του κόσμου δεν 
θα συνέχιζαν να εκτιμούν τα 
δολάρια και τα δεκαετή κρατι-
κά ομόλογα εάν οι ΗΠΑ δανεί-
ζονται μόνο για να πληρώνουν 
τόκους παλιών δανείων. Η αξι-

οπιστία θα χαθεί όταν ο υπό-
λοιπος κόσμος δει σημάδια ότι 
οι ΗΠΑ δεν είναι η πρωταρχική 
υπερδύναμη – όπως συνέβη με 
τη Βρετανία κατά τις δεκαετία 
του ’40 και του ’50, όταν συσ-
σώρευσε ένα πολύ μεγάλο χρέ-
ος επειδή πολέμησε σε δύο πα-
γκόσμιους πολέμους. Μετά από 
κάποιο σημείο, δεν ήταν πλέον 
βιώσιμο για τη Βρετανία να δι-
αχειρίζεται τόσο μεγάλο χρέος 
και τόσο μεγάλη αυτοκρατορία. 
Το αποτέλεσμα ήταν το τέλος 
της αυτοκρατορίας. 

Το δολάριο θα μπορούσε να 
αποδυναμωθεί και το κόστος 
εξυπηρέτησης του χρέους να 
αυξηθεί ακόμη περισσότερο. 
Ετσι, ο κίνδυνος των ΗΠΑ έρ-
χεται εσωτερικά από ενδεχόμε-
νη μη επιτυχή αντιμετώπιση του 
εξαιρετικά αναποτελεσματικού 
και «σπάταλου» κράτους. Εάν 
για κάποιο λόγο υπάρξει και ένα 
εξωτερικό σοκ, π.χ. σύγκρουση 
στον Ειρηνικό Ωκεανό, θα απο-
καλυφθεί η ευθραυστότητα των 
ΗΠΑ. Οι ΗΠΑ δεν θα αναλάβουν 
πλέον άλλα χρέη. Πολλές από τις 
υπάρχουσες δαπάνες τους, για 
τις οποίες αναγκαζόταν να δα-
νείζονται, θα τις «μοιράσουν» 
στους συμμάχους τους.

 
Ο κ. Γιώργος Ατσαλάκης είναι 
οικονομολόγος, αναπληρωτής 
καθηγητής Πολυτεχνείου Κρήτης 
Εργαστήριο Ανάλυσης Δεδομένων 
και Πρόβλεψης.

Προορά και σχεδιάζει η Αμερική; Ο εφιάλτης των τόκων

Μια χώρα χωρίς πόρους, η Εσθονία, βάσισε όλη την ανάπτυξή της στην 
ασφαλή ταυτοποίηση των πολιτών της, και μία άλλη που κατοικείται από τον 
εξυπνότερο λαό του κόσμου, ακόμα ψάχνεται γιατί μια ξεπερασμένη και αρ-
τηριοσκληρωτική Αρχή ασχολείται με τη φωτοτυπία των ταυτοτήτων.

Α
Π

Ε

Η ταυτοποίηση των πολιτών

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΑΤΣΑΛΑΚΗ

Η δύναμη μιας χώρας 
σήμερα βασίζεται στην 
ικανότητά της να επεν-
δύει με βάση τη συσ-

σωρευμένη σοφία της.

Το έλλειμμα του κρατικού προϋπολογισμού των Ηνωμένων Πολιτειών το 
2024 ήταν 1,8 τρισ. δολ., δηλαδή δαπάνησαν 37% (6,75 τρισ.) περισσότερα 
χρήματα από ό,τι εισέπραξαν (4,92 τρισ.).  
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Ούτε η καταιγίδα των δασμών 
του Ντόναλντ Τραμπ δεν είχε 
έως τώρα τόσο εκτεταμένο και 
τόσο διεθνή αντίκτυπο στις αγο-
ρές όσο η συμφωνία στην οποία 
κατέληξε η υπό διαμόρφωση και 
εν αναμονή νέα κυβέρνηση της 
Γερμανίας για δαπάνες πολλών 
εκατοντάδων δισεκατομμυρίων 
ευρώ και δανεισμό που θα πλη-
σιάσει το ένα τρισ. ευρώ, με σκο-
πό την ενίσχυση της άμυνας και 
των απηρχαιωμένων υποδομών 
της χώρας. Με την απόφασή της 
να αυξήσει τις αμυντικές δαπάνες 
και να θεσπίσει ταμείο ύψους 500 
δισ. ευρώ για τη χρηματοδότηση 
έργων υποδομής στις μεταφορές, 
την ενέργεια και την ψηφιακή 
τεχνολογία, η χώρα της δημοσι-
ονομικής πειθαρχίας και του θε-
σμοθετημένου «φρένου χρέους» 
προκάλεσε παγκόσμια άνοδο του 
κόστους δανεισμού, από το Βερο-
λίνο μέχρι το Τόκιο. 

H είδηση έδωσε άμεσα μεγά-
λη ώθηση στο χρηματιστήριο της 
Φρανκφούρτης, αλλά και θεαμα-
τική άνοδο στο κόστος δανεισμού 
της Γερμανίας. Οι αποδόσεις των 
δεκαετών ομολόγων του γερμανι-
κού δημοσίου αυξήθηκαν κατά 31 
μονάδες βάσης υπερβαίνοντας το 
2,90% και καταγράφοντας τη με-

γαλύτερη άνοδο που έχουν σημει-
ώσει μέσα σε μία και μόνον ημέ-
ρα μετά την πτώση του Τείχους 
και την επανένωση των Γερμα-
νιών πριν από 35 χρόνια.  Οπως 
σχολίασε ο Τζιμ Ρέιντ, αναλυτής 

της Deutsche Bank, «είναι προ-
φανές πως οι αγορές αντιδρούν 
σε μια μεταβολή από εκείνες που 
καταγράφονται μία μόνο φορά 
στο χρονοδιάγραμμα ζωής μιας 
γενιάς και φέρνουν ανατροπή 
στα δεδομένα των ευρωπαϊκών 
τίτλων». Η στροφή του Βερολί-
νου ήταν σε μεγάλο βαθμό ανα-
μενόμενη, δεδομένων των όσων 
είχαν συζητηθεί τους μήνες προ 
των εκλογών για χαλάρωση του 
«φρένου χρέους»  και επιβεβλη-
μένη αύξηση του δανεισμού της 
χώρας, με σκοπό την τόνωση της 
γερμανικής οικονομίας που βρί-

σκεται σε ύφεση. Την υπαγόρευε 
εξίσου και η απαίτηση που έχει 
προβάλει ο Ντόναλντ Τραμπ να 
αυξήσουν οι Ευρωπαίοι τις δα-
πάνες τους για την άμυνα. Και 
πάλι όμως η συμφωνία των γερ-
μανικών κομμάτων αιφνιδίασε, 
καθώς αποτελεί ρήξη του Βερο-
λίνου με δεκαετίες δημοσιονομι-
κής ορθοδοξίας.

Απότοκος του τραυματικού 
υπερπληθωρισμού που γνώρισε 
η Γερμανία πριν από έναν αιώνα, 
με αποτέλεσμα την άνοδο του 
Χίτλερ και τα όσα τραγικά υπέ-
φερε στη συνέχεια η Ευρώπη, η 
δημοσιονομική πειθαρχία και η 
μακροχρόνια εμμονή με το χαμη-
λό χρέος κυριολεκτικά στοίχειω-
σε γενιές Γερμανών πολιτικών. 
Και όπως συχνά σχολιάζουν πο-
λιτικοί και οικονομικοί αναλυτές, 
έφτασε να αποτελέσει ένα είδος 
εθνικής νεύρωσης που επανει-
λημμένως αποτέλεσε, άλλωστε, 

πρόβλημα για τους εταίρους της 
Γερμανίας στην Ευρωζώνη. Πα-
γιώθηκε δε ακόμη βαθύτερα με-
τά την προ δεκαπενταετίας κρί-
ση χρέους της Ευρωζώνης και η 
αντιστροφή της αποτελεί σχεδόν 
κοσμοϊστορικό γεγονός, που ήταν 
αναπόφευκτο να παρασύρει τις 
αγορές ομολόγων ανά τον κόσμο. 
Μοιραία σημείωσε άνοδο και το 
κόστος δανεισμού των άλλων οι-
κονομιών της Ευρωζώνης, με τις 
αποδόσεις των δεκαετών ομολό-
γων της Ιταλίας να σημειώνουν 
άνοδο 8 μ.β., της Γαλλίας 7 μ.β., 
αλλά και των γκιλτς, των δεκα-
ετών ομολόγων της Βρετανίας 
κατά 6 μ.β.

Ιδιαίτερο χαρακτηριστικό αυ-
τής της ανατροπής ήταν, όμως, η 
παγκοσμιοποίηση της τάσης που 
έφτασε στην Ιαπωνία, με τις απο-
δόσεις των δεκαετών ομολόγων 
της να φτάνουν στα υψηλότερα 
επίπεδα των τελευταίων 16 ετών 

και συγκεκριμένα στο 1,5%, που 
ήταν το υψηλότερο επίπεδό τους 
από το 2009. Μιλώντας σε διεθνή 
ΜΜΕ παράγοντες των αγορών 
ομολόγων της Ασίας εξέφρασαν 
την εκτίμηση πως η απότομη με-
ταβολή οφείλεται σε ψυχολογι-
κά αίτια και πως δεν μπορούν 
να εντοπίσουν ποιοι βρίσκονται 
πίσω από τις μαζικές πωλήσεις 
ιαπωνικών ομολόγων. Τόνισαν, 
άλλωστε, πως οι μεγάλες τράπεζες 
και οι μεγάλοι θεσμικοί επενδυ-
τές τείνουν, αντιθέτως, να αγορά-
ζουν μαζικά ομόλογα του ιαπωνι-
κού δημοσίου τον Μάρτιο, όταν 
πλησιάζει το τέλος του ιαπωνικού 
οικονομικού έτους. Οπως υπο-
γράμμισε ο Μιτούλ Κοτέτσα, στέ-
λεχος της Barclays, «είναι το ίδιο 
που συνέβη σε όλον τον κόσμο, 
η μετάδοση του ιού της Γερμανί-
ας». Ο ίδιος υπενθύμισε, πάντως, 
πως έχει προηγηθεί έτσι κι αλλιώς 
αλλαγή στο κλίμα σε ό,τι αφορά 

την Ιαπωνία, καθώς αναμένονται 
επιτάχυνση της οικονομικής της 
ανάπτυξης και του πληθωρισμού 
και αυξήσεις επιτοκίων από την 
κεντρική της τράπεζα. 

Ανεξαρτήτως, πάντως, από την 
αναταραχή που προκάλεσε στις 
αγορές ομολόγων, η απόφαση για 
αύξηση των δαπανών της Γερμα-
νίας προοιωνίζεται τόνωση, όχι 
μόνον της γερμανικής οικονομίας 
αλλά και ευρύτερα της οικονομί-
ας της Ευρωζώνης. Αυτό εκτιμούν 
στην πλειονότητά τους οικονομι-
κοί αναλυτές, μεταξύ των οποίων 
και εκείνοι της Goldman Sachs, 
που αναθεωρεί τις προβλέψεις 
της για την ανάπτυξη της Γερμα-
νίας για το τρέχον έτος στο 0,2% 
και της Ευρωζώνης για ανάπτυξη 
0,8% Προβλέπει παράλληλα πως 
η αύξηση των δαπανών της θα 
οδηγήσει σε αύξηση του χρέους 
της από το 63% στο οποίο βρί-
σκεται τώρα στο 84%.

Αναταράξεις
στις αγορές
ομολόγων

λόγω Γερμανίας
Ανοδος στο κόστος δανεισμού, 

από τη Βρετανία μέχρι την Ιαπωνία

Οι αποδόσεις των δεκαετών ομολόγων του γερμανικού δημοσίου αυξήθηκαν κατά 31 μονάδες βάσης υπερβαίνοντας το 2,90% και καταγράφοντας τη μεγα-
λύτερη άνοδο που έχουν σημειώσει μέσα σε μία και μόνον ημέρα μετά την πτώση του Τείχους και την επανένωση των Γερμανιών πριν από 35 χρόνια.

Οι αποδόσεις 
των ιαπωνικών 

δεκαετών ομολόγων 
έφτασαν στα υψηλότε-
ρα επίπεδα των τελευ-

ταίων 16 ετών.
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Σταματούν από το τέλος του 
2025 οι παραδόσεις γραμμά-
των από τα ταχυδρομεία της 
∆ανίας, καθώς η κρατική υπη-
ρεσία Post Nord διαπιστώνει 
ότι έτσι κι αλλιώς τα γράμμα-
τα έχουν μειωθεί κατά 90% σε 
σχέση με τις αρχές του αιώνα.

Η απόφαση δίνει τέλος σε 
μια υπηρεσία την οποία η εται-
ρεία παρείχε εδώ και 400 χρό-
νια, με αποτέλεσμα τα 1.500 
ταχυδρομικά κουτιά να αρχί-
σουν να εξαφανίζονται από 
τους δρόμους της ∆ανίας από 
τον Ιούνιο.

Πάντως, ο υπουργός Με-
ταφορών της χώρας, Τόμας 
Ντάνιελσεν, έσπευσε να δια-
βεβαιώσει τους ∆ανούς ότι εάν 
θέλουν να στείλουν ένα γράμ-
μα μπορούν ακόμη να το κά-
νουν, αφού μια άλλη εταιρεία 
θα αναλάβει τις αποστολές.

Τα ταχυδρομεία σε όλη την 
Ευρώπη αντιμετωπίζουν μεγά-
λη μείωση στους όγκους των 
γραμμάτων.

Η γερμανική Deutsche 
Post ανακοίνωσε την περικο-
πή 8.000 θέσεων εργασίας που 
θα γίνει, όπως ανέφερε η εται-
ρεία, «με κοινωνικά υπεύθυνο 
τρόπο». Με την ψηφιακή αλ-
ληλογραφία να κυριαρχεί, η 

χρήση γραμμάτων μειώνεται 
δραματικά, με αποτέλεσμα η 
Post Nord να κρίνει ότι η υπη-
ρεσία αυτή δεν είναι πια κερ-

δοφόρος. Στη ∆ανία οι δημό-
σιες υπηρεσίες χρησιμοποιούν 
για τις επικοινωνίες τους την 
εφαρμογή Digital Post ή άλλες 
πλατφόρμες.

Το αποτέλεσμα είναι ότι τα 
γράμματα που αποστέλλονται 
μέσα σε ένα χρόνο μειώθηκαν 
από 1,4 δισ. που ήταν στις αρ-
χές του αιώνα, στα 110 εκατ. 
πέρυσι. Μόνο τον τελευταίο 
χρόνο οι όγκοι των γραμμάτων 
μειώθηκαν κατά 30%.

Η απόφαση της Post Nord 
να σταματήσει τις διανομές 
γραμμάτων αναμένεται να επη-
ρεάσει κυρίως άτομα μεγαλύτε-
ρης ηλικίας. Γιατί ενώ το 95% 
των ∆ανών χρησιμοποιεί την 

υπηρεσία Digital Post, περί-
που 271.000 λαμβάνουν ακόμη 
φακέλους με το ταχυδρομείο.

Ο ∆ανός βουλευτής Πελ 
Ντράγκστεντ επέκρινε την 
απόφαση, λέγοντας ότι θα φέ-
ρει σε μειονεκτική θέση αν-
θρώπους που ζουν σε απομα-
κρυσμένες περιοχές. Η Post 
Nord σχεδιάζει να απολύσει 
περίπου 1.500 από τους 4.600 
εργαζομένους της. Στο εξής, 
θα εστιάζει περισσότερο στη 
διανομή πακέτων.

Η εταιρεία ανακοίνωσε επί-
σης ότι όσοι έχουν αγοράσει 
γραμματόσημα μέσα στο 2024 
ή το 2025 θα μπορούν να πά-
ρουν πίσω τα χρήματά τους 
για ένα περιορισμένο χρονι-
κό διάστημα.

Η Post Nord λειτουργεί και 
στη Σουηδία και είναι κατά 
40% δανική και 60% σουηδική.

Στα γερμανικά ταχυδρομεία 
οι περικοπές θέσεων εργασί-
ας αφορούν το τμήμα παρά-
δοσης επιστολών και δεμάτων 
της εταιρείας μεταφορών DHL 
εντός Γερμανίας, το οποίο απα-
σχολεί 187.000 εργαζομένους. 
Η εταιρεία, με 600.000 εργα-
ζομένους παγκοσμίως, αιτιο-
λόγησε την απόφασή της στο 
πλαίσιο της «ανάγκης να κα-

ταστεί περισσότερο ευέλικτη 
και αποτελεσματική».

Το αυξημένο κόστος λει-
τουργίας προκαλεί προβλή-
ματα στον γερμανικό όμιλο, ο 
οποίος το 2024 αύξησε τον τζί-
ρο του κατά 3%, στα 84,2 δισ. 
ευρώ, αλλά τα κέρδη μειώθη-
καν κατά 7,2% στα 5,9 δισ. Τα 
μέτρα λιτότητας αναμένεται να 
μειώσουν το κόστος κατά πε-
ρισσότερο από ένα δισ. ευρώ.

Η βασική δραστηριότητα 
των γερμανικών ταχυδρομείων 
εντός χώρας αποτελεί εδώ και 
καιρό το «προβληματικό παι-
δί» του ομίλου, με τους τομείς 
π.χ. των αποστολών express, 
τις υπηρεσίες εφοδιαστικής 
αλυσίδας και τις εμπορευμα-
τικές μεταφορές να είναι πε-
ρισσότερο κερδοφόροι. 

Οι επιπτώσεις ωστόσο της 
οικονομικής ύφεσης και των 
γεωπολιτικών συγκρούσεων 
έγιναν αισθητές και σ’ αυτές 
τις δραστηριότητες. «Αναμέ-
νουμε ότι η παγκόσμια πολι-
τική και οικονομική κατάστα-
ση θα παραμείνει ασταθής και 
το 2025», δήλωσε ο διευθύνων 
σύμβουλος της Deutsche Post 
Τομπίας Μάιερ και έκανε λόγο 
για «υποτονικό μακροοικονο-
μικό περιβάλλον».

Τουλάχιστον 1 δισ. δολάρια θέλει 
να αντλήσει η Klarna από την 
αρχική δημόσια εγγραφή για την 
είσοδό της στο χρηματιστήριο 
της Νέας Υόρκης. Η εταιρεία buy-
now, pay-later αναμένεται να κα-
ταθέσει επισήμως την αίτησή της 
για το IPO την επόμενη εβδομά-
δα, σύμφωνα με πληροφορίες του 
Bloomberg, ενώ στοχεύει σε απο-
τίμηση άνω των 15 δισ. δολαρί-
ων. Η εταιρεία πληρωμών Klarna 
ιδρύθηκε πριν από 20 χρόνια στη 
Στοκχόλμη της Σουηδίας, αλλά το 
2023 άρχισε να στήνει μια εται-
ρεία συμμετοχών στο Ηνωμένο 
Βασίλειο, στο πλαίσιο της προ-
εργασίας για την είσοδό της στο 
χρηματιστήριο. Είναι πιο γνωστή 
για την υπηρεσία buy-now, pay-
later, που επιτρέπει στους χρή-
στες να κάνουν αγορές και να 
μοιράζουν την πληρωμή τους σε 
ισόποσες άτοκες δόσεις. Η Klarna 
διαθέτει 85 εκατ. πελάτες σε όλο 
τον κόσμο και 600.000 συνεργά-
τες στο λιανεμπόριο.

Τον Νοέμβριο κατέθεσε εμπι-
στευτική αίτηση για εισαγωγή στο 
NYSE στην αμερικανική Επιτροπή 
Κεφαλαιαγοράς και συνεργάζεται 
με περίπου 15 τράπεζες, με επικε-
φαλής τις Goldman Sachs, JPM-
organ Chase και Morgan Stanley 
για το IPO.

Η αρχική δημόσια εγγραφή της 
αναμένεται να δώσει ώθηση στα 

τεχνολογικά IPOs, τα οποία κι-
νούνται σε χαμηλά επίπεδα έπει-
τα από το ρεκόρ του 2021. Αλλες 
εταιρείες fintech που σκέφτονται 
να μπουν στο χρηματιστήριο φέ-
τος είναι οι Chime Financial και 
Zilch Technology.

Η αποτίμηση της Klarna έχει 
αποδειχθεί πολύ ευμετάβλητη 
τα τελευταία χρόνια, καθώς σε 
έναν γύρο χρηματοδότησης του 
2021 έφτασε στα 45,6 δισ. δολά-
ρια, αλλά υποχώρησε στα 6,7 δισ. 
τον επόμενο χρόνο. 

Ο CEO Σεμπάστιαν Σιεμιατ-
κόφσκι ανακοίνωσε τον περα-
σμένο μήνα ότι η Klarna εξετά-

ζει την επέκτασή της στην αγορά 
των κρυπτονομισμάτων. Τους τε-
λευταίους μήνες η εταιρεία βρί-
σκεται σε αναδιάρθρωση ενόψει 
του IPO, καθώς εστιάζει περισσό-
τερο σε συνεργασίες πληρωμών 
και σε επενδύσεις στην τεχνητή 
νοημοσύνη.

Η Post Nord, που λειτουργεί στη ∆ανία και στη Σουηδία, σχεδιάζει να απολύσει περίπου 1.500 από τους 4.600 εργαζομένους 
της και στο εξής θα εστιάζει περισσότερο στη διανομή πακέτων.

Καταθέτει αίτηση 
την επόμενη εβδο-

μάδα, στόχος η άντλη-
ση 1 δισ. δολαρίων 

από την αρχική 
δημόσια εγγραφή.Τέλος εποχής για την αποστολή

γραμμάτων με το ταχυδρομείο

Εισαγωγή Klarna 
στο χρηματιστήριο 

Νέας Υόρκης 

Σταματάει τη διανομή τους η κρατική υπηρεσία Post Nord της Δανίας

Η εταιρεία πληρωμών Klarna ιδρύθηκε πριν από 20 χρόνια στη Στοκχόλμη 
της Σουηδίας, διαθέτει 85 εκατ. πελάτες σε όλο τον κόσμο και 600.000 συ-
νεργάτες στο λιανεμπόριο.
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Περικοπές 8.000 
θέσεων εργασίας 

στο τμήμα παράδοσης 
επιστολών και δεμά-
των της γερμανικής 

Deutsche Post.

Η κυβέρνηση Τραμπ έβγαλε 
στο σφυρί –για λίγες ώρες– 
μια σειρά από ιστορικά, ομο-
σπονδιακά κτίρια, μεταξύ 
των οποίων τα κεντρικά γρα-
φεία του FBI και το υπουρ-
γείο ∆ικαιοσύνης των ΗΠΑ(!), 
κρίνοντας ότι δεν είναι «καίρια 
για τις κυβερνητικές λειτουργί-
ες». Η αρχική λίστα, που στη συ-
νέχεια «ψαλιδίστηκε» και μετά 
εξαφανίστηκε μέσα σε 24 ώρες, 
περιελάμβανε πάνω από 400 δη-
μόσια ακίνητα, με τα 100 εξ αυ-
τών να βρίσκονται στην πρω-
τεύουσα Ουάσιγκτον.   

Η Γενική ∆ιοίκηση Υπηρεσι-
ών (GSA) δημοσίευσε αρχικά την 
Τρίτη μια λίστα με 443 ακίνητα, 
«μη βασικά περιουσιακά στοι-
χεία» όπως τα αποκαλούσε, που 
είχαν τεθεί προς πώληση. «∆εκα-
ετίες υποχρηματοδότησης είχαν 
ως αποτέλεσμα πολλά από αυτά 
τα κτίρια να γίνουν λειτουργικά 
απαρχαιωμένα και ακατάλληλα 
για χρήση από το ομοσπονδια-
κό εργατικό δυναμικό μας. ∆εν 
μπορούμε πλέον να ελπίζουμε 
ότι θα προκύψει χρηματοδότη-
ση για την επίλυση αυτών των 

μακροχρόνιων ζητημάτων», ανα-
κοίνωσε η GSA.   

Η λίστα περιελάμβανε ιστο-
ρικά κτίρια, όπως το υπουργείο 
∆ικαιοσύνης στο κέντρο της Ου-
άσιγκτον και το πρόσφατα ανα-
καινισμένο Γραφείο Απογραφής 
των ΗΠΑ στο Σούτλαντ, καθώς 
και πολλά άλλα κεντρικά γρα-
φεία, δικαστικά μέγαρα, ακόμη 

και χώρους στάθμευσης σε όλη 
τη χώρα. 

Aνάμεσά τους το κτίριο 
«Εντγκαρ Χούβερ», όπου έχει 
την έδρα του το FBI, το κτίριο 
του παλαιού ταχυδρομείου της 
Ουάσιγκτον, όπου ο πρόεδρος 
Τραμπ διηύθυνε κάποτε ένα ξε-
νοδοχείο, και τα κεντρικά γρα-

φεία του Αμερικανικού Ερυθρού 
Σταυρού, όλα στην Ουάσιγκτον. 

Σε άλλες περιοχές της χώ-
ρας, η κυβέρνηση στοχοποίη-
σε το τεράστιο Ομοσπονδιακό 
Κέντρο του Υποστρατήγου Εμετ 
Μπιν στην Ιντιάνα, το Κέντρο 
Σαμ Ναν της Ατλάντας, το κτίριο 
Νάνσι Πελόζι στο Σαν Φρανσί-

σκο και την έδρα της αποστολής 
των ΗΠΑ στα Ηνωμένα Εθνη στη 
Νέα Υόρκη. 

Ωρες αργότερα, ωστόσο, η 
διοίκηση εξέδωσε μια αναθεω-
ρημένη λίστα με 320 ακίνητα, 
η οποία εξαιρούσε κάθε διατη-
ρητέο κτίριο στην Ουάσιγκτον. 
Και μέχρι το πρωί της Τετάρτης 

ο κατάλογος, ως διά μαγείας, είχε 
εξαφανιστεί εντελώς. Σε «διορ-
θωτικό» email που εστάλη στο 
προσωπικό, το αρμόδιο τμήμα 
της GSA είπε ότι η λίστα είχε 
δημιουργήσει «ένα συντριπτι-
κό ενδιαφέρον» και θα αναδη-
μοσιευόταν στο «εγγύς μέλλον», 
αφού η υπηρεσία ήταν σε θέση 
να «αξιολογήσει αυτή την αρ-
χική εισροή και να καθορίσει 
πώς θα μπορούσε να διευκολύ-
νει τους ενδιαφερομένους να 
κατανοήσουν τις αποχρώσεις 
των αναφερόμενων περιουσια-
κών στοιχείων». 

«Για να είμαστε σαφείς, μό-
νο και μόνο επειδή ένα περιου-
σιακό στοιχείο βρίσκεται στη 
λίστα δεν σημαίνει ότι τίθεται 
άμεσα προς πώληση», διευκρί-
νισε η υπηρεσία, ενώ πρόσθεσε 
ότι «θα εξετάσει τις προσφορές» 
και θα κάνει «ό,τι καλύτερο για 
τις ανάγκες της ομοσπονδιακής 
κυβέρνησης και των φορολο-
γουμένων».  

Η είδηση για την πώληση ακι-
νήτων του δημοσίου βλέπει το 
φως την ώρα που ο πρόεδρος 
Τραμπ και ο δισεκατομμυριού-

χος «σύμβουλός» του Ελον Μασκ 
διέταξαν τους δημοσίους υπαλ-
λήλους να επιστρέψουν στο γρα-
φείο, ενώ ταυτόχρονα έλαβαν 
μέτρα για τη μείωση του εργα-
τικού δυναμικού και τη μείωση 
των κρατικών δαπανών μέσω 
της ακύρωσης μισθώσεων και 
συμβάσεων, κινήσεις που έχουν 
πυροδοτήσει πολλές νομικές συ-
γκρούσεις. 

Περίπου το 80% των 2,4 εκα-
τομμυρίων ομοσπονδιακών ερ-
γαζομένων της χώρας, σημειω-
τέον, έχει την έδρα του εκτός 
Ουάσιγκτον.  

Οι αντιδράσεις ήταν πολλές 
και έντονες. Η ∆ημοκρατική δή-
μαρχος της Ουάσιγκτον Μιούριελ 
Μπάουζερ μεταξύ άλλων χαρα-
κτήρισε τη λίστα «εξωφρενική», 
λέγοντας στο News4: «Το βασικό 
είναι, και αυτό σκοπεύω να κα-
ταστήσω σαφές στον πρόεδρο, 
ότι δεν μπορεί να βγάζει κτίρια 
στην αγορά χωρίς προετοιμασία 
ή σχέδιο, γιατί κάτι τέτοιο θα 
ήταν αντίθετο με το σχέδιό μας 
να κάνουμε την πόλη μας την 
πιο όμορφη πρωτεύουσα στον 
κόσμο».

Η κυβέρνηση Τραμπ πήρε πίσω το πωλητήριο για το κτίριο του FBI  και άλλα 442 ακίνητα

Το κτίριο «Εντγκαρ Χούβερ» στην Ουάσιγκτον, όπου έχει την έδρα του το FBI.

Η αρχική λίστα, που πε-
ριελάμβανε ακόμη και 

το κτίριο του υπουργεί-
ου Δικαιοσύνης, αρχικά 
ψαλιδίστηκε και σε 24 

ώρες αποσύρθηκε.  
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Βρέθηκε ξαφνικά στο επίκε-
ντρο του παγκόσμιου ενδια-
φέροντος όταν ο απρόβλεπτος 
πρόεδρος των ΗΠΑ την έθεσε 
στο στόχαστρό του θέλοντας 
να την ενσωματώσει στην επι-
κράτειά τους. Αναπόφευκτα 
έγινε ευρύτερα γνωστό το εν-
διαφέρον που παρουσιάζει η 
παγωμένη αυτή χώρα και το 
οποίο αφορά κατά κύριο λόγο 
τον ορυκτό της πλούτο, τον 
πακτωλό μετάλλων που βρί-
σκονται στο υπέδαφός της. Ο 
λόγος για τη Γροιλανδία, στο 
υπέδαφος της οποίας βρίσκεται 
ένα από τα μεγαλύτερα απο-
θέματα του ∆υτικού Ημισφαι-
ρίου σε μέταλλα στρατηγικής 
σημασίας. Ανάμεσά τους τε-
ράστια κοιτάσματα σπάνιων 
γαιών, των μετάλλων που είναι 
αναγκαία για όλες τις σύγχρο-
νες τεχνολογίες από τις οθόνες 
των τηλεοράσεων, τα έξυπνα 
κινητά, τα ηλεκτροκίνητα οχή-
ματα, τον σύγχρονο αμυντικό 
εξοπλισμό και τις τουρμπίνες 
αλλά και πολλά άλλα. Εκτιμάται 
ότι στη Γροιλανδία βρίσκονται 
ένα δισ. τόνοι μετάλλων σπάνι-
ων γαιών, ποσότητα ικανή να 
αντιστρέψει πλήρως τις συνθή-
κες στην παγκόσμια αγορά του 
είδους και όχι μόνον με οικο-
νομικούς αλλά και με γεωπολι-
τικούς όρους. Να διαρρήξει εν 
ολίγοις το σχεδόν παγκόσμιο 
μονοπώλιο που ελέγχει η Κίνα 
σε ό,τι αφορά τις σπάνιες γαίες.

Η Κίνα ελέγχει περίπου το 
70% της παγκόσμιας παραγω-
γής σπάνιων γαιών, το 91% της 
επεξεργασίας τους παγκοσμίως 
και ελέγχει σε μεγάλο βαθμό 
την παγκόσμια εφοδιαστική 
αλυσίδα στον τομέα. Αυτός ο 
ορυκτός πλούτος θα μπορούσε 
άνετα να μετατρέψει τη Γροι-
λανδία στο νέο Ελντοράντο και 
να προσελκύσει το ενδιαφέρον 
όχι μόνον του Ντόναλντ Τραμπ 
αλλά και κάθε είδους εταιρείας 
εξορύξεων. 

Ομως οι βλέψεις του Τραμπ, 
όπως και οποιουδήποτε άλλου 
στο υπέδαφος της Γροιλανδί-
ας, είναι σε μεγάλο βαθμό εξω-
πραγματικές όχι για πολιτικούς 
λόγους, αλλά για λόγους τεχνι-
κούς και γεωγραφικούς. Το 
έχει ήδη καταστήσει σαφές η 
εμπειρία της εταιρείας Energy 
Transition Minerals, που σχε-
δίαζε εξορύξεις στη Γροιλανδία 
εδώ και περισσότερο από δύο 
δεκαετίες. Η εν λόγω εταιρεία 
επιχείρησε προσφάτως να υλο-
ποιήσει τα σχέδιά της στην πε-
ριοχή της Νάρσακ, μιας πόλης 
1.300 κατοίκων. Ομως στη δι-
άρκεια του χειμώνα ο μοναδι-

κός τρόπος με τον οποίο μπο-
ρεί να επισκεφθεί κανείς την 
περιοχή είναι με ελικόπτερο. 
Επικρατούν θερμοκρασίες υπό 
το μηδέν, το 80% της επιφάνει-
ας της χώρας είναι καλυμμένο 
από ένα στρώμα χιονιού, συ-
χνά πολλών μέτρων πάχους, 
οι υφιστάμενες εγκαταστάσεις 
εξόρυξης δεν συνδέονται οδι-
κώς μεταξύ τους και γενικώς 
δεν μπορεί να κινηθεί κανείς 
οδικώς.

Γι’ αυτό και οι υπάλλη-
λοι της Energy Transition 
Minerals δεν κατάφεραν τε-
λικά να φτάσουν στο ορυχείο 
αν και οι κάτοικοι της περιο-
χής τούς είχαν δείξει πού βρί-

σκεται, η είσοδος του οποίου 
καλύπτεται από πολλά μέτρα 
χιόνι. Οσες εταιρείες ορυχεί-
ων ενδιαφέρονται για το υπέ-
δαφος της Γροιλανδίας αντι-
μετωπίζουν ένα από τα πιο 
αφιλόξενα περιβάλλοντα που 
υπάρχουν στον πλανήτη, κα-
θώς εκτός από τον παγετό 
έρχονται αντιμέτωπες με την 
ανεπάρκεια υποδομών αλλά 
και την πολιτική αστάθεια στη 
χώρα. Πολλοί ενδιαφέρθηκαν 
για τη Γροιλανδία από τις αρ-
χές του 19ου αιώνα, αλλά σε 
αντίθεση με την Αλάσκα και 
τον Καναδά, η χώρα δεν έχει 
ιστορικό εξορύξεων από εγ-
χώριες εταιρείες. Γι’ αυτό και 
είναι πολύ χλιαρό το ενδιαφέ-
ρον των επενδυτών που προ-
τιμούν να γνωρίζουν σε τι το-
ποθετούν τα κεφάλαιά τους. 
Πρωτίστως, όμως, οι εξορύξεις 
στη Γροιλανδία είναι πανάκρι-
βες και οι επενδυτές δεν είναι 
πρόθυμοι να διακινδυνεύσουν 
τα χρήματά τους σε τόσο αβέ-
βαιες συνθήκες. Γι’ αυτό και 
παρά τον ασυνήθιστα μεγάλο 
ορυκτό πλούτο της, η Γροιλαν-
δία δεν έχει παρά μόνον δύο 
ενεργά ορυχεία. Εχει, ωστό-
σο, παρατείνει περίπου 100 

άδειες λειτουργίας ορυχείων. 
Η κατασκευή ενός ορυχείου 
στη Γροιλανδία συνεπάγεται 
μεγάλο κόστος και πρέπει να 
ξεκινήσει από το μηδέν σε μια 
πολύ δύσκολη γη.

Τα τελευταία χρόνια και κα-
θώς λιώνουν διαρκώς οι πάγοι 
ανοίγοντας νέες προοπτικές, 
αξιωματούχοι της Γροιλανδί-
ας έχουν επισκεφθεί την Αυ-
στραλία και τον Καναδά στην 
προσπάθειά τους να προσελ-
κύσουν πολυεθνικές εταιρείες 
ορυχείων. Αρκετοί δείχνουν 
ενδιαφέρον στην αρχή αλλά 
ζητούν πιο διεξοδική ενημέρω-
ση σχετικά με τα αποθέματα 
μετάλλων στο υπέδαφος της 
χώρας. Επιπλέον, η γραφειο-
κρατία αποτελεί τροχοπέδη. 
Οσες εταιρείες υποβάλουν αί-
τηση για άδεια λειτουργίας 
οφείλουν να διατηρούν στα-
θερό προσωπικό με μισθό και 
ασφάλιση. Οσον αφορά τη δε-
ξαμενή εργατικών χεριών από 
την οποία μπορούν να επιλέ-
ξουν τους υπαλλήλους τους, 
είναι αρκετά περιορισμένη. Ο 
πληθυσμός της Γροιλανδίας 
δεν υπερβαίνει τις 57.000 άτο-
μα και η αγορά εργασίας είναι 
πολύ μικρή.

Οσες εταιρείες ορυχείων ενδιαφέρονται για το υπέδαφος της Γροιλανδίας αντιμετωπίζουν ένα από τα πιο αφι-
λόξενα περιβάλλοντα στον πλανήτη, καθώς έρχονται αντιμέτωπες με τον παγετό και την ανεπάρκεια υποδομών.
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Παρά τον ασυνήθιστα 
μεγάλο ορυκτό 

πλούτο της,
η Γροιλανδία δεν 

έχει παρά μόνον δύο 
ενεργά ορυχεία, 

λόγω των δύσκολων 
συνθηκών εξόρυξης.

Η Γροιλανδία, νέο Ελντοράντο
για τις πολύτιμες σπάνιες γαίες
Στο υπέδαφος της παγωμένης χώρας βρίσκονται ένα δισ. τόνοι μετάλλων

ΑΝΑΛΥΣΗ

Κάθε μεγάλο άλμα στην αν-
θρώπινη πρόοδο, από την τυ-
πογραφία μέχρι τους ημιαγω-
γούς, προήλθε από ιδέες. Αλλά 
οι ιδέες δεν αναδύονται στο κε-
νό, προέρχονται από ανθρώ-
πους. Και μεταξύ αυτών, είναι 
συχνά τα πιο ταλαντούχα μυα-
λά που ξεπερνούν τα όρια του 
δυνατού. Αυτό καθιστά το τα-
λέντο έναν από τους πιο πο-
λύτιμους πόρους στον κόσμο, 
που μπορεί να οδηγήσει στην 
καινοτομία και στην ανάπτυξη.

Οι χώρες που φιλοξενούν 
τα καλύτερα μυαλά αποκτούν 
ανταγωνιστικό πλεονέκτημα. 
Oσες αποτυγχάνουν, δεν επι-
βραδύνουν απλώς τη δική τους 
πρόοδο, αλλά και την παγκό-
σμια. Κάθε αναξιοποίητη ιδιο-
φυΐα είναι μια ανακάλυψη που 
δεν γίνεται, μια τεχνολογία που 
δεν αναδύεται, ένα πεδίο που 
δεν απογειώνεται. Η επόμενη 
ιδέα που θα αλλάξει τα δεδομέ-
να, μια θεραπεία, μια επαναστα-
τική τεχνολογία,  θα μπορούσε 
να προέλθει από οπουδήποτε. 
Αλλά μόνο εάν δοθεί η ευκαι-
ρία στα σωστά μυαλά να αξιο-
ποιήσουν πλήρως τις δυνατό-
τητές τους.

Οι κοινωνίες έχουν έντονο 
ενδιαφέρον να επεκτείνουν 
τις ευκαιρίες για να δημιουρ-
γηθούν επιστήμονες, εφευρέτες 
και επιχειρηματίες. Οι Ρουσίρ 
Αγκαρουάλ και Πάτρικ Γκάου-
λε εξετάζουν αυτό που αποκα-
λούν εξίσωση που λείπει: πώς 
να αναγνωρίσουμε, να καλλι-
εργήσουμε και να ενδυναμώ-
σουμε τις νεαρές ιδιοφυΐες, 
ιδιαίτερα στην επιστήμη, την 
τεχνολογία και τα μαθηματικά. 
Πολύ συχνά, οι αναπτυσσόμε-
νες οικονομίες αποτυγχάνουν 
να εντοπίσουν νωρίς τα κορυ-
φαία ταλέντα τους, με αποτέλε-
σμα να μένουν ανεκμετάλλευ-
τες οι δυνατότητες. Η Ταμπάτα 
Αμαράλ, λόγου χάρη, είναι ένα 
παιδί-θαύμα από τη Βραζιλία, 
που κατάφερε από ένα μέτριο 
υπόβαθρο να γίνει ηγετική φω-
νή στην πολιτική, χάρη στις 
Ολυμπιάδες μαθηματικών στα 
δημόσια σχολεία. Η περίπτω-
σή της είναι πολύ σπάνια. Σε 
όλο τον κόσμο, το λανθάνον 
ταλέντο παραμένει συχνά ανε-
ξερεύνητο, όχι λόγω έλλειψης 
ικανότητας αλλά λόγω έλλειψης 
ευκαιριών.

Ερευνα από τον Ξαβιέ Χα-
ραβέλ του London School of 
Economics δείχνει ότι η πρό-
σβαση στην εκπαίδευση, το 
οικογενειακό εισόδημα και τα 
κοινωνικά δίκτυα διαμορφώ-

νουν ποιος γίνεται εφευρέτης. 
Πολλά παιδιά έχουν την ικανό-
τητα, αλλά δεν έχουν τις συν-
θήκες να ανακαλύψουν τις δυ-
νατότητές τους. Το οικονομικό 
κόστος αυτού του ανεκμετάλ-
λευτου ταλέντου είναι ιλιγγι-
ώδες.

Η τεχνητή νοημοσύνη προ-
σθέτει μια νέα διάσταση σε αυ-
τή την πρόκληση. Οπως ση-
μειώνει η οικονομολόγος του 
∆ΝΤ, Μαρίνα Ταβάρες, η ΑΙ θα 
μπορούσε είτε να ενισχύσει το 
ανθρώπινο δυναμικό είτε να 
συρρικνώσει τον χώρο για και-
νοτομία. Εάν χρησιμοποιηθεί 
με σύνεση, θα μπορούσε να εν-
δυναμώσει τα ταλέντα σε πρω-
τοφανή κλίμακα. Εάν γίνει κα-
κή διαχείριση, θα μπορούσε να 
συγκεντρώσει τη δύναμη σε λι-
γότερα χέρια και να περιορίσει 
τις δημιουργικές ανακαλύψεις.

Εν τω μεταξύ, ο Ουίλαμ Κερ 
του Πανεπιστημίου του Χάρ-
βαρντ υποστηρίζει ότι οι χώ-
ρες που είναι ικανές να προ-
σελκύουν και να διατηρούν 
κορυφαίες επιδόσεις θα είναι 
σε καλύτερη θέση ώστε να αντι-
μετωπίσουν δημογραφικές πιέ-
σεις, όπως η γήρανση του πλη-
θυσμού και η επιβράδυνση της 
αύξησης της παραγωγικότητας. 
Ο παγκόσμιος αγώνας δρόμου 
για ταλέντα δεν αφορά μόνο 
την εύρεση των πιο λαμπρών 
μυαλών, αλλά και τη διασφάλι-
ση του οικονομικού μέλλοντος.

Ο εντοπισμός ατόμων που 
ξεχωρίζουν, ειδικά σε μη προ-
νομιούχες κοινότητες, είναι ζω-
τικής σημασίας. Το ίδιο όμως 
και η επέκταση της πρόσβασης 
στην εκπαίδευση. Η ενίσχυση 
της δευτεροβάθμιας και τριτο-
βάθμιας εκπαίδευσης, ο εξοπλι-
σμός των νέων με επαγγελματι-
κές δεξιότητες και η προώθηση 
ενός περιβάλλοντος που καλλι-
εργεί τη δημιουργικότητα και 
την επίλυση προβλημάτων μπο-
ρούν επίσης να συμβάλουν στη 
μείωση της ανισότητας ευκαιρι-
ών. Η οικονομία του ταλέντου 
είναι ένα αναδυόμενο πεδίο, 
αλλά ένα πράγμα είναι ξεκά-
θαρο: Οι έξυπνες πολιτικές που 
βοηθούν τους ανθρώπους να 
συνειδητοποιήσουν τις δυνα-
τότητές τους μπορούν να αλλά-
ξουν το παιχνίδι για ολόκληρες 
κοινωνίες.

* Η κ. Γκίτα Μπατ είναι υπεύθυνη 
Πολιτικής Επικοινωνίας και 
αρχισυντάκτρια του περιοδικού 
Finance & Development. Το άρθρο 
δημοσιεύεται στο ιστολόγιο του 
ΔΝΤ.

Τα ταλέντα τροφοδοτούν
την ανάπτυξη

Της ΓΚΙΤΑ ΜΠΑΤ*



Real EstateReal Estate
ΚΥΡΙΑΚΗ 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 

Του ΝIΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣAΝΟΓΛΟΥ

Την πολύ υψηλή ζήτηση για στέ-
γαση φοιτητών σε διάφορες πόλεις
της χώρας, παράλληλα βέβαια με
την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη,
φιλοδοξούν να εκμεταλλευτούν
ιδιώτες επενδυτές που προχωρούν
σε σημαντικές κινήσεις ανάπλασης
υφιστάμενων κτιρίων –π.χ. παλιών
ξενοδοχείων– προκειμένου να
προσφέρουν σύγχρονους χώρους
διαμονής σε ανταγωνιστικό κό-
στος. Ηδη υπολογίζεται ότι λει-
τουργούν πανελλαδικά πάνω από
500 διαμερίσματα για φοιτητές σε
Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Πάτρα και
Ξάνθη, ενώ δρομολογούνται και
νέες κινήσεις. 

Το κόστος ενοικίασης των ακι-
νήτων αυτών υπολογίζεται ότι
είναι κατά 20% έως 40% υψηλότερο
συγκριτικά με μια συμβατική κα-
τοικία στην ίδια περιοχή ή πόλη
και κυμαίνεται από 300 έως 700
ευρώ, ανάλογα με την τοποθεσία
και την επιφάνεια. Ωστόσο, τα δια-
μερίσματα αυτά είναι πλήρως επι-
πλωμένα κι εξοπλισμένα με όλες
τις απαιτούμενες συσκευές για τη
διαμονή του φοιτητή (π.χ. κουζίνα,
ψυγείο, τηλεόραση κτλ.), ενώ στην
τιμή περιλαμβάνονται επίσης οι
λογαριασμοί κοινής ωφελείας, δη-
λαδή το κόστος του ηλεκτρικού
ρεύματος, του νερού και της πρό-
σβασης στο Διαδίκτυο. Αν συνυ-
πολογιστούν όλα τα παραπάνω,
οι τιμές είναι ευθέως ανταγωνι-
στικές ενός συμβατικού διαμερί-
σματος.

Παράλληλα, τα διαμερίσματα
των ιδιωτών είναι σύγχρονων προ-
διαγραφών, καθώς βρίσκονται σε
πλήρως ανακαινισμένα κτίρια και
–ίσως το σημαντικότερο– συστε-
γάζουν κι άλλους φοιτητές, με ό,τι
αυτό συνεπάγεται για την κοινω-
νικοποίηση και την ελευθερία που
έχουν οι ένοικοι φοιτητές. Αυτός
είναι και ο λόγος που τα ακίνητα

αυτά καταγράφουν πληρότητες
άνω του 95%.

«Για το κτίριο που εγκαινιάσαμε
στην πόλη της Ξάνθης τον περα-
σμένο Ιούνιο έχουμε ήδη μεγάλη
λίστα αναμονής, καθώς είναι πλή-
ρως μισθωμένο. Ετσι, σχεδιάζουμε
δύο ακόμη συγκροτήματα φοιτη-
τικών κατοικιών στην ίδια πόλη,
ενώ προχωρούμε και σε αντίστοι-
χες κινήσεις στον Βόλο, στη Λά-
ρισα και τη Ρόδο», αναφέρει ο Κων-
σταντίνος Μαρκάζος, διευθύνων
σύμβουλος της Premia Properties.
Η εισηγμένη έχει επενδύσει ήδη

σε κτίρια στην Αθήνα (Κυψέλη),
στην Πάτρα και τη Θεσσαλονίκη,
ενώ μαζί με εκείνο της Ξάνθης εκ-
μεταλλεύεται (μέσω της εκμίσθω-
σης σε εξειδικευμένες εταιρείες

διαχείρισης) πάνω από 255 φοι-
τητικές κατοικίες.

Στο κτίριο της Ξάνθης το κόστος
ενοικίασης κυμαίνεται από 450
ευρώ για διαμερίσματα των 20 τ.μ.
- 25 τ.μ., μέχρι 650 ευρώ για ακί-
νητα των 60 τ.μ. - 65 τ.μ. Η ενοι-
κίαση συμβατικών διαμερισμάτων
στην Ξάνθη διαμορφώνεται  πε-
ρίπου σε 300 ευρώ για ένα στούντιο
και 400-450 ευρώ για διαμερίσματα
των 55 τ.μ. - 60 τ.μ. Ωστόσο, σε
αυτές τις τιμές δεν περιλαμβάνον-
ται οι σχετικοί λογαριασμοί κοινής
ωφελείας και Διαδικτύου, ενώ αφο-

ρούν και σπίτια χωρίς έπιπλα και
συσκευές.

Η Prodea Investments έχει ανα-
πτύξει σχετικά ακίνητα στην Πά-
τρα και τη Θεσσαλονίκη και πιο
πρόσφατα στην Καλλιθέα. Ασφα-
λώς η αγορά της Αθήνας είναι ιδι-
αίτερα δύσκολη για τη δημιουργία
τέτοιων συγκροτημάτων, λόγω
της έλλειψης κατάλληλων ακινή-
των σε προσιτό κόστος, ώστε να
είναι και οικονομικά βιώσιμη μια
τέτοια επένδυση. Aυτό που απαι-
τείται είναι κτίρια που να έχουν
μια διαμερισμάτωση, όπως π.χ.

παλιές πολυκατοικίες, ξενοδοχεία,
ή ακόμη και κλινικές, ώστε το κό-
στος ανακατασκευής να είναι συγ-
κρατημένο. 

Σύμφωνα με την τελευταία ετή-
σια έκθεση της Geoaxis για τις
φοιτητικές κατοικίες, το 2024 στην
Αθήνα σημειώθηκε αύξηση της
μέσης ζητούμενης τιμής ενοικία-
σης κατά 17% σε 10,7 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στην Πάτρα η αύξηση δια-
μορφώθηκε σε 15% και η μέση
τιμή σε 10 ευρώ/τ.μ. Στη Θεσσα-
λονίκη το μέσο κόστος ανέρχεται
πλέον σε 9,5 ευρώ/τ.μ., σημειώνον-
τας ετήσια μεταβολή κατά 12%.

Από τις εταιρείες που επενδύουν
και στις φοιτητικές κατοικίες είναι
η DKG Development, η οποία ολο-
κληρώνει αυτή την περίοδο την
ανάπλαση κτιρίου κατοικιών στην
περιοχή της Δάφνης. Πρόκειται
για ακίνητο επί της Λ. Βουλιαγμέ-
νης, 350 μέτρα από τον σταθμό
μετρό και επιφανείας 3.500 τ.μ.
Εχει διαμορφωθεί σε 57 στούντιο
πλήρως επιπλωμένα και εξοπλι-
σμένα, με επιφάνειες από 18 τ.μ.
έως 27 τ.μ. Αναμένεται να λειτουρ-
γήσει υπό την εταιρεία διαχείρισης
καταλυμάτων βραχυχρόνιας μί-
σθωσης Raise Projects. Τα διαμε-
ρίσματα είναι κατάλληλα για τη
στέγαση φοιτητών, αλλά και ερ-
γαζομένων.

Αντιστοίχως, η Zoia, επενδυτικό
fund ισραηλινών συμφερόντων,
έχει τοποθετηθεί στην Καλλιθέα
σε κτίριο 1.100 τ.μ. που βρίσκεται
πλησίον του Παντείου Πανεπι-
στημίου, προσφέροντας 24 δια-
μερίσματα. 

Σε φοιτητές απευθύνεται και
ένα ακόμη κτίριο που εκμεταλ-
λεύεται η Zoia στην περιοχή του
Ζωγράφου. Πρόκειται για ακίνητο
συνολικής επιφανείας 1.124 τ.μ.,
που έχει διαμορφωθεί σε 18 γκαρ-
σονιέρες - στούντιο και απέχει
400 μέτρα από την Πανεπιστημι-
ούπολη.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Οι φοιτητικές «πολυκατοικίες»
που αλλάζουν τα δεδομένα

Πλήρως εξοπλισμένες κατοικίες προσφέρουν πλέον ιδιωτικές εταιρείες

<<<<<<

Στο ενοίκιο 
περιλαμβάνονται 

οι λογαριασμοί ρεύμα-
τος, νερού και πρόσβα-

σης στο Ιnternet.

Tα φοιτητικά διαμερίσματα των ιδιωτών –με το κλειδί στο χέρι– βρίσκονται σε πλήρως ανακαινισμένα κτίρια και στεγάζουν κι άλλους φοιτητές. Γι’ αυτούς
τους λόγους τα ακίνητα αυτά καταγράφουν πληρότητες άνω του 95%. Στη φωτογραφία, η «εστία» της Premia Properties στην Κυψέλη.

Υπάρχει καλό επενδυτικό κλίμα
Είχαμε προχθές την έκτη κατά σει-
ρά μείωση επιτοκίων από την ΕΚΤ
μέσα σε ένα κλίμα παγκόσμιας
αβεβαιότητας, σε μια προσπάθεια
ενίσχυσης των ευρωπαϊκών οικο-
νομιών με το αναγκαίο καύσιμο
για ανάπτυξη – η οποία ανάπτυξη
είναι και προδιαγράφεται ασθε-
νική.  

Στο δικό μας χρηματοπιστωτικό
τοπίο, παρατηρήθηκε μια πτωτική
τάση στα επιτόκια και αναμένεται
περαιτέρω μείωση το επόμενο διά-
στημα. Δεδομένης της χρονοκα-
θυστέρησης που σχεδόν πάντα
παρατηρείται, η νέα μείωση ανα-
μένεται να αρχίσει να φαίνεται
εντός της ερχόμενης τριμηνίας.

Παράλληλα, δεν μπορούμε να
παραγνωρίσουμε το γεγονός πως
το τραπεζικό τοπίο αλλάζει με εξα-
γορές/ συγχωνεύσεις, αναδιοργα-
νώσεις και είναι λογικό να αναμέ-
νεται πως θα αρχίσει ανταγωνισμός
μεταξύ των νέων σχημάτων για
διατήρηση και επέκταση του χαρ-
τοφυλακίου πελατών τους και αύ-
ξησης του μεριδίου αγοράς τους
– γεγονός που οδηγεί στο συμπέ-
ρασμα πως συνδυαστικά με την
πτωτική τάση των επιτοκίων, θα
υπάρξει αύξηση των δανείων.

Η αύξηση των δανείων είναι
άρρηκτα συνδεδεμένη με τον κα-
τασκευαστικό τομέα, τον τομέα
ανάπτυξης γης και τον στεγαστικό
τομέα, επηρεάζοντας έτσι τόσο
την προσφορά, αλλά και τη ζήτη-
ση. Αν συνυπολογιστεί και η επέ-

κταση του αυτοελέγχου στην αδει-
οδότηση η οποία τίθεται σε ισχύ,
τότε έρχεται αύξηση στις μονάδες
που δυνητικά θα προσφέρονται
προς πώληση ανά χρονική περίο-
δο. Εκείνο που δεν μπορεί να προ-
βλεφθεί με ανάλογο βαθμό βεβαι-
ότητας είναι το ύψος των τιμών
πώλησης: αν δηλαδή θα αυξηθούν,

αν θα παραμείνουν στα ίδια ση-
μερινά επίπεδα ή αν θα μειωθούν.
Ο λόγος της αδυναμίας πρόβλεψης
έχει να κάνει αφενός, με το κατά
πόσο η νέα και υφιστάμενη προ-
σφορά θα μπορέσουν συνδυαστι-
κά να καλύψουν ή σε ποιο βαθμό
θα καλύψουν τη ζήτηση, και αφε-
τέρου, δεν είναι εύκολα υπολογί-
σιμη η ευαισθησία της νέας ζή-
τησης σε παραμέτρους όπως τις

μεταβολές τιμών και εισοδημά-
των.

Σε ό,τι αφορά στο τελευταίο, η
επικείμενη φορολογική μεταρρύθ-
μιση έχει πολλά θετικά στοιχεία
και πρέπει να προχωρήσει, παρόλο
που προσωπικά ανέμενα ότι μετά
από κάποιες δεκαετίες που έγινε
η τελευταία, θα έπρεπε να είναι
πολύ πιο βαθιά και πλατιά. Αν ήταν
ενδεικτικά να αναφέρω μόνο μια

παράμετρο, αυτή έχει να κάνει με
το ύψος του αφορολόγητου εισο-
δήματος: η προτεινόμενη αναθε-
ώρηση προς τα πάνω είναι πολύ
μικρή αν ληφθεί υπόψη η αγορα-
στική δύναμη του παλιού ορίου
τότε που εφαρμόστηκε και του νέ-
ου προτεινόμενου ορίου σήμερα.
Αν θέλουμε να βοηθήσουμε πε-
ρισσότερο κόσμο να ζει με αξιο-
πρέπεια και να αποκτά μεταξύ άλ-

λων, στέγη, κανονικά θα πρέπει
να είναι πιο ψηλό.

Μεγάλο ερωτηματικό αποτελεί
η ζήτηση προερχόμενη από ξένους.
Αυτή είναι πολύ πιο επιρρεπής
στην αβεβαιότητα και σε άλλες
συνθήκες (πολιτικές, οικονομικές
κ.λπ.), σε αντίθεση με την εγχώρια,
η οποία ιστορικά δείχνει να είναι
πιο δυνατή ή πιο αναίσθητη (θα
τολμούσα να πω) σε ανάλογες συν-

θήκες – ίσως επειδή μάθαμε να
ζούμε στην ασφάλεια που προ-
σφέρει η δική μας γυάλα…

Αν λοιπόν η ξένη ζήτηση είναι
αισθητά μειωμένη τους επόμενους
μήνες, η κτηματαγορά των παρα-
λιακών μας επαρχιών θα υποστεί
πλήγμα και θα δούμε ανάλογα αρ-
νητικά αποτελέσματα στις συναλ-
λαγές. Αν από την άλλη η μείωση
δεν είναι αισθητή αλλά οριακή,
τότε ενδεχομένως να μη δούμε
σοβαρή διαφοροποίηση στη δρα-
στηριότητα σε σχέση με το 2024.
Υπενθυμίζω πως τον Γενάρη οι
αποδόσεις σε συναλλαγές ήταν
ιδιαίτερα ψηλές, γεγονός που μας
γέμισε με αισιοδοξία.

Ας μην ξεχνάμε ότι είναι και ο
παράγοντας του πολέμου στην Ου-
κρανία και οι ζυμώσεις που γίνονται
για τερματισμό του από πλευράς
ΗΠΑ ή συνέχισής του από πλευράς
ΕΕ και ΗΒ.  Είναι πολύ νωρίς να
κρίνουμε την έκβασή του, πόσο
μάλλον πώς δυνητικά θα μας επη-
ρεάσει ως Κύπρος σε διάφορα οι-
κονομικά πεδία.

Συνοψίζοντας, αν και υπάρχουν
πολλά θετικά στοιχεία, οι προκλή-
σεις είναι πολλές, η αβεβαιότητα
μεγάλη, οι αστάθμητοι παράγοντες
μεταβάλλονται καθημερινά και
άρα χρειάζεται μεγάλη προσοχή
στις επενδυτικές μας επιδιώξεις.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

<<<<<<

Aν και υπάρχουν πολλά
θετικά στοιχεία, οι προ-
κλήσεις είναι πολλές, η
αβεβαιότητα μεγάλη, οι
αστάθμητοι παράγον-
τες μεταβάλλονται κα-
θημερινά και άρα χρει-
άζεται μεγάλη προσοχή

στις επενδυτικές μας
επιδιώξεις. Αν η ξένη ζήτηση είναι αισθητά μειωμένη τους επόμενους μήνες, η κτηματαγορά των παραλιακών μας επαρχιών θα

υποστεί πλήγμα και θα δούμε ανάλογα αρνητικά αποτελέσματα στις συναλλαγές.
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Στο προηγούμενο βιβλίο του, ο δρ 
Ελίας Αμπουτζαούντ, καθηγη-
τής Ψυχιατρικής στο Στάνφορντ, 
ασχολήθηκε με τα χαρακτηρι-
στικά της «ηλεκτρονικής προ-
σωπικότητας», περιγράφοντας 
τους ποικίλους τρόπους με τους 
οποίους επηρεάζει η τεχνολογία 
τους ψυχισμούς μας. Πρόσφατα, 
κυκλοφόρησε ένα νέο βιβλίο με 
τον τίτλο «A Leader’s Destiny, 
why Psychology, Personality, 
and Character make All the 
Difference» («Το πεπρωμένο του 
ηγέτη, γιατί η ψυχολογία, η προ-
σωπικότητα και ο χαρακτήρας 
κάνουν όλη τη διαφορά»), όπου 
αμφισβητεί την ιδέα ότι η ηγεσία 
μπορεί να διδαχθεί μέσω τυπο-
ποιημένων προγραμμάτων και 
τεχνικών. Τελικά, η ψυχολογία, 
η προσωπικότητα, ο χαρακτή-
ρας και η τύχη παίζουν πιο κα-
θοριστικό ρόλο απ’ όσο πιστεύ-
αμε έως τώρα. 

Ο Αμπουτζαούντ αποδομεί τη 
«βιομηχανία ηγεσίας», η οποία, 
όπως υποστηρίζει, έχει δημιουρ-
γήσει ένα σύστημα που δεν μπο-
ρεί να παραγάγει καλούς ηγέτες, 
γιατί αγνοεί τη σημασία τόσο της 
προσωπικότητας όσο και της τύ-
χης. Μέσα από το βιβλίο του, ο 
Αμπουτζαούντ προσπαθεί να επα-
ναφέρει την ψυχολογία στο προ-
σκήνιο της συζήτησης για την 
ηγεσία. Μεταξύ άλλων, υποστηρί-
ζει ότι η τεχνολογία μάς έχει κάνει 
λιγότερο υπομονετικούς με τους 
ηγέτες και ότι η εμμονή με την 
ηγεσία δημιουργεί ένα σύμπλεγ-
μα κατωτερότητας στους ανθρώ-
πους που δεν μπορούν να ανέλ-
θουν σε ηγετικές θέσεις.

 
– Είναι αλήθεια πολύ πειστικό 
αυτό που γράφετε στο βιβλίο 
σας, ότι αν όλες αυτές οι σχολές 
ηγεσίας και τα μαθήματα ηγε-
σίας παρήγαν πραγματικά λα-
μπρούς ηγέτες, ο κόσμος μας θα 
ήταν γεμάτος από αυτούς. Και 
όμως, όλοι μιλάμε σήμερα για 
το έλλειμμα ηγεσίας ή τους προ-
βληματικούς ηγέτες. Μπορείτε 
να περιγράψετε στους αναγνώ-
στες μας το πρόβλημα;

– Πρόκειται για ένα παράδοξο 
που βρίσκεται στην καρδιά του 
κενού ηγεσίας που παρατηρείται 
σήμερα στον κόσμο. Από τη μία 
πλευρά, δεν υπήρξαν ποτέ περισ-
σότερες ευκαιρίες εκπαίδευσης 
στην ηγεσία. Από την άλλη, οι 
ηγέτες δεν μας έχουν απογοητεύ-
σει ποτέ περισσότερο. Μια αντί-
δραση είναι να πούμε ότι απλά 
χρειαζόμαστε περισσότερα μα-
θήματα ηγεσίας. Μια άλλη αντί-
δραση –η δική μου– είναι να κα-
τηγορηθεί εν μέρει η βιομηχανία 
ηγεσίας γι’ αυτές τις αποτυχίες. 
Oταν μετατρέπουμε την ηγεσία 
σε ένα προϊόν που μπορεί να αγο-
ραστεί και όταν προσποιούμαστε 
ότι έχουμε βρει πώς να παράγου-
με καλούς ηγέτες, προσελκύουμε 
τους λάθος τύπους ανθρώπων 
στις τάξεις των ηγετών. 

– Η ψυχολογία, όπως περιγρά-
φετε, διαδραματίζει μεγαλύτε-
ρο ρόλο στη δημιουργία ενός 
ηγέτη. Το ίδιο ισχύει και για 
την προσωπικότητα. Αν κατά-
λαβα καλά, λέτε ότι οι ηγέτες 
γεννιούνται παρά γίνονται.

– Ναι, οι ηγέτες σε μεγάλο βαθ-
μό «συμβαίνουν». Οι ηγέτες προ-
κύπτουν μέσα από ένα συνδυα-
σμό έμφυτων χαρακτηριστικών 
της προσωπικότητας, ποιοτήτων 
του χαρακτήρα, καθαρής τύχης 
και ευνοϊκού πλαισίου. 

 
– Στο βιβλίο σας αναφέρετε ότι 
η σύγχρονη κοινωνία έχει ανα-
πτύξει μια «αλλεργία στην ιε-
ραρχία». Πώς μπορεί να συμ-
βιβαστεί αυτή η τάση με την 
ανάγκη για σταθερή ηγεσία, 
ιδίως σε περιόδους κρίσης;

– Είναι ένα μεγάλο μέρος του 
προβλήματός μας σήμερα. Κυ-
ρίως εξαιτίας της τεχνολογίας, 
δεν έχουμε αρκετή υπομονή απέ-
ναντι σε ιεραρχικές δομές που 
έχουν ένα μόνο άτομο στην κο-
ρυφή. Σκεφτείτε τις ανατροπές 
που έχει επιφέρει η τεχνολογία 
σε ιεραρχικές σχέσεις όπως εί-
ναι εκείνες γονέα - παιδιού, δα-
σκάλου - μαθητή ή ακόμη και 
γιατρού - ασθενούς. Για παρά-

δειγμα, οι γονείς συχνά μαθαί-
νουν από τα παιδιά τους όλα αυ-
τά τα πράγματα που σχετίζονται 
με την τεχνολογία. Μόλις χειρα-
φετηθούμε από αυτού του είδους 
την «υπακοή», είναι δύσκολο να 
φανταστούμε τον εαυτό μας να 
ακολουθεί έναν ηγέτη, να κάνει 
υπομονή μαζί του 
ή να του δίνει μια 
ευκαιρία. Ωστόσο, 
το DNA μας εξακο-
λουθεί να αποζητά 
έναν ηγέτη, όπως 
ακριβώς και άλλα 
είδη στη φύση με 
τα οποία μοιραζό-
μαστε γενετικές 
ρίζες και τα οποία 
δείχνουν να οργα-
νώνονται υπό έναν 
ηγέτη. Χωρίς ηγέ-
τη, μια φυλή στην 
άγρια φύση είναι 
ευάλωτη, δεν μπο-
ρεί να εξασφαλίσει 
ούτε την τροφή 
της ούτε την επι-
βίωση της επόμε-
νης γενιάς. Αυτό 
το «μπρος-πίσω» 
–η ανυπομονησία 
μας με τους ηγέτες 
και η γενετική ανά-

γκη γι’ αυτούς– είναι μία ακόμη 
αιτία πίσω από τα «θέματά» μας 
και τις απογοητεύσεις που βιώ-
νουμε σήμερα με την ηγεσία. 

 
– Πρέπει ένας ηγέτης να είναι 
νάρκισσος; Μοιάζει όλο και πιο 
δύσκολο να δούμε πραγματι-

κά ταπεινούς αν-
θρώπους να ανε-
βαίνουν τη σκάλα 
της εξουσίας σή-
μερα. 

– Ο καθαρός 
νάρκισσος θέλει να 
ηγηθεί και αισθά-
νεται ότι το αξίζει, 
αλλά δεν αξίζει να 
τον ακολουθήσου-
με. Αλλά το αντίθε-
το ενός νάρκισσου 
δεν είναι απαραι-
τήτως η μητέρα 
Τερέζα. Μια ορι-
σμένη ποσότητα 
αυτοαγάπης και 
μια επιθυμία να 
είναι κάποιος στο 
επίκεντρο δεν εί-
ναι απαραιτήτως 
κάτι καταδικαστι-
κό για έναν ηγέτη. 
Ωστόσο, για να πε-
τύχει, ένας καλός 

ηγέτης θα πρέπει επίσης να επεν-
δύει στο να θέλει να ανυψώσει 
τους άλλους και όχι να το κάνει 
μόνο για τον εαυτό του. 

 
– Μιλάτε πολύ για την τύχη. 
Αυτό δεν είναι πολύ αξιοκρα-
τικό, έτσι δεν είναι;  

– Μπορεί να μην είναι αξιο-
κρατικό, αλλά είναι ρεαλιστικό. 
Η ηγεσία, η οποία θέλει να θεω-
ρεί τον εαυτό της επιστήμη, κα-
λό θα ήταν να θυμάται ότι έως 
και το 50% των επιστημονικών 
ανακαλύψεων αποδίδεται στην 
καθαρή τύχη και στην ευνοϊκή 
συγκυρία. Τόσο πολλά συμβαί-
νουν επειδή βρισκόμαστε στο 
σωστό μέρος τη σωστή στιγμή 
και τόσο πολλά δεν συμβαίνουν 
επειδή βρισκόμαστε στο λάθος 
μέρος τη λάθος στιγμή. Eτσι εί-
ναι η ζωή, όχι μόνον η ηγεσία. 
Ο καθηγητής ηγεσίας που αρ-
νείται τον ρόλο της τύχης έχει 
πολύ απλά να σας πουλήσει ένα 
ακριβό μάθημα ηγεσίας. 

 
– «Κάποιοι άνθρωποι απλώς δεν 
είναι ψυχολογικά καταρτισμέ-
νοι για να γίνουν ηγέτες», λέτε. 
Πώς μπορούμε να τους απο-
θαρρύνουμε, ιδίως όταν τους 
δίνεται τεράστια προσοχή από 

τα νέα και τα παλιά μέσα ενη-
μέρωσης; Ποιους μηχανισμούς 
θα πρέπει να χρησιμοποιούν οι 
σύγχρονες δημοκρατίες προ-
κειμένου να προωθούν τους 
καλούς ηγέτες;

– Πρέπει να ξεκινήσουμε προ-
σέχοντας όσους δεν είναι ηγέτες. 
Εν μέρει, σήμερα επιδιώκουν την 
εξουσία άνθρωποι που δεν είναι 
ψυχολογικά φτιαγμένοι για να γί-
νουν ηγέτες, γιατί η κοινωνία μας 
υπερεκτιμά τους ηγέτες και υπο-
χρεώνει τους οπαδούς να νιώθουν 
ένα σύμπλεγμα κατωτερότητας. 
Πρέπει να αλλάξουμε αυτή την 
αφήγηση και να αρχίσουμε να 
σεβόμαστε τον καθένα γι’ αυτό 
που είναι, όχι μόνο για το «ηγε-
τικό δυναμικό» του. Θα πρέπει 
επίσης να αμβλύνουμε το μήνυμα 
του μάρκετινγκ της βιομηχανίας 
ηγεσίας, που ισχυρίζεται ότι μπο-
ρούμε δυνητικά να γίνουμε ηγέ-
τες και ότι το μόνο που έχουμε 
να κάνουμε είναι να πάρουμε τον 
σωστό κόουτς ή να εγγραφούμε 
στο σωστό μάθημα ηγεσίας. 

 
– Με ενδιαφέρει πολύ η συνά-
ντηση της ηγεσίας με την τε-
χνολογία. Η διάδοση των σό-
σιαλ μίντια έχει οδηγήσει σε 
μια κουλτούρα υπερέκθεσης. 
Τι έχουν να κερδίσουν πραγ-
ματικά οι ηγέτες από τα βίντεο 
του TikTok; 

– Eνας ηγέτης έχει πολύ λίγα 
να κερδίσει από την υπερέκθε-
ση στα σόσιαλ μίντια. Ο ηγέτης 
πρέπει σε κάποιο βαθμό να είναι 
«άγραφος πίνακας», ώστε να μας 
επιτρέπει να προβάλλουμε επά-
νω του τις φιλοδοξίες μας. Γεμί-
ζοντας τον κόσμο με κάθε μικρή 
λεπτομέρεια για τη ζωή, τις από-
ψεις και τις προτιμήσεις τους, οι 
ηγέτες βάζουν φραγμούς στη δη-
μιουργία ονείρων και μας εμπο-
δίζουν να τους φανταστούμε ως 
υπερασπιστές των αξιών μας. Οι 
ηγέτες πρέπει να καλλιεργούν το 
μυστήριο και να αφήνουν τη φα-
ντασία των οπαδών να συμπλη-
ρώνει τα κενά. Αυτό είναι σχεδόν 
αδύνατο να γίνει από ηγέτες που 
είναι εθισμένοι στα σόσιαλ μίντια.

 
– Πώς βλέπετε το μέλλον της 
ηγεσίας; Είστε αισιόδοξος ότι 
μπορούμε να ξεπεράσουμε τα 
προβλήματα που περιγράφετε 
και να δημιουργήσουμε μια νέα 
γενιά καλών ηγετών;

– Πρέπει να επιστρέψουμε στα 
βασικά και να επανεκτιμήσου-
με τον ρόλο της ψυχολογίας, της 
προσωπικότητας και του χαρα-
κτήρα – όπως είναι και ο υπότιτ-
λος του βιβλίου μου. Αυτά είναι 
τα κρίσιμα συστατικά της ηγεσίας 
που δεν αγοράζονται με χρήματα. 
∆ιαφορετικά, φοβάμαι ότι οδεύ-
ουμε προς περισσότερες απογο-
ητεύσεις απ’ την τάξη των ηγε-
τών μας. Και αυτό είναι ακόμη 
χειρότερο, σε μια εποχή που ο 
κόσμος αντιμετωπίζει πρωτοφανή 
προβλήματα που μόνον αληθινοί 
ηγέτες μπορούν να μας βοηθή-
σουν να ξεπεράσουμε.

Οι ηγέτες γεννιούνται, δεν γίνονται
Ο καθηγητής Ψυχιατρικής Ελίας Αμπουτζαούντ μιλάει στην «Κ» για το κενό ηγεσίας που παρατηρείται στον κόσμο

Συνέντευξη στον ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Ο καθηγητής του 
Πανεπιστημίου Στάν-
φορντ, Ελίας Αμπου-
τζαούντ.

Σκεφτείτε τις ανατροπές που έχει επιφέρει η τεχνολο-

γία σε ιεραρχικές σχέσεις όπως είναι εκείνες γονέα - παι-

διού, δασκάλου - μαθητή ή ακόμη και γιατρού - ασθε-

νούς. Μόλις χειραφετηθούμε από αυτού του είδους την 

«υπακοή», είναι δύσκολο να φανταστούμε τον εαυτό μας 

να ακολουθεί έναν ηγέτη, να κάνει υπομονή μαζί του ή 

να του δίνει μια ευκαιρία. Ωστόσο, το DNA μας εξακο-

λουθεί να αποζητά έναν ηγέτη.

Η ηγεσία, η οποία θέλει να θεωρεί τον εαυτό της 

επιστήμη, καλό θα ήταν να θυμάται ότι έως και 

το 50% των επιστημονικών ανακαλύψεων αποδίδεται 

στην καθαρή τύχη και στην ευνοϊκή συγκυρία. 

Τόσο πολλά συμβαίνουν επειδή βρισκόμαστε 

στο σωστό μέρος τη σωστή στιγμή και τόσο πολλά 

δεν συμβαίνουν επειδή βρισκόμαστε στο λάθος μέρος 

τη λάθος στιγμή.
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Το βιβλίο του Ελίας 
Αμπουτζαούντ αποδο-
μεί τη «βιομηχανία ηγε-
σίας», η οποία, όπως ο 
ίδιος υποστηρίζει, έχει 
δημιουργήσει ένα σύ-
στημα που δεν μπορεί 
να παραγάγει καλούς 
ηγέτες, γιατί αγνοεί τη 
σημασία τόσο της προ-
σωπικότητας όσο και 
της τύχης.
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Ατζέντα

 Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

9.3 - 15.3.25

Κ
άθε καλλιτεχνική πρόταση, είτε εί-
ναι φεστιβάλ, είτε μεμονωμένη 
περίπτωση παράστασης, συναυ-

λίας, εικαστικής έκθεσης, είναι καλο-
δεχούμενη και σίγουρα εμπλουτίζει 
τα πολιτιστικά μας πράγματα. Καλ-
λιτέχνες και κάθε τέχνης δημιουργοί 
μπορούν να ανταλλάξουν ιδέες, να 
πάρουν ιδέες, να πάρουν κατά το λα-
ϊκότερο μυρωδιά για το τί συμβαίνει 
στον υπόλοιπο κόσμο, αν δεν έχουν 
την ευκαιρία και τη δυνατότητα να 
το κάνουν ταξιδεύοντας οι ίδιοι. Επί-
σης, κάθε ιδιωτική πολιτιστική πρω-
τοβουλία, όπως και στις επιχειρήσεις, 
στον κόσμο που ζούμε, είναι θεμιτή 
και οποιοσδήποτε/οποιαδήποτε έχει 
όραμα πολιτιστικό έχει κάθε δικαίω-
μα να το πραγματοποιήσει, και φυσι-
κά να το κοστολογήσει όσο θέλει. Τα 
παραπάνω είναι νομίζω αυτονόητα, 
αλλά και απαραίτητη εισαγωγή για 
να μπω στο προκείμενο. 

Το ∆ιεθνές Φεστιβάλ Θεάτρου Κύ-
πρου ανακοίνωσε με εμφατικό τρό-
πο πως ο Γιαν Φαμπρ, ο Βέλγος δη-
μιουργός, θα ανοίξει το Φεστιβάλ και 
μάλλον δεν ανέμενε ότι θα υπήρχαν 
αντιδράσεις. Κοτζαμάν Φαμπρ μάς 
φέρνουν, θα αντιδράσουν κιόλας; 
Έλα, όμως που υπήρξαν αντιδράσεις, 
για τη φιλοξενία του στο φεστιβάλ, 

και οι δύο κυπριακές παραγωγές που 
είχαν συμπεριληφθεί στο πρόγραμ-
μα αποχώρησαν, καθώς και η Στέγη 
Χορού Λευκωσίας ακύρωσε τη συ-
νεργασία της με το φεστιβάλ. Και ο 
λόγος της αντίδρασης, ο κ. Φαμπρ 
καταδικάστηκε το 2022 για βία, παρε-
νόχληση, σεξουαλική παρενόχληση 
και προσβολή της αιδούς στην εργα-
σία σε ποινή 18 μηνών με αναστολή 
και με στέρηση των πολιτικών του 
δικαιωμάτων από ποινικό δικαστή-
ριο της Αμβέρσας.

Το Φεστιβάλ απάντησε και μεταξύ 
άλλων σημείωσε πως «η καλλιτεχνική 
σκηνή δεν είναι δικαστήριο», φυσικά 
και ο γράφων συμφωνεί, δικαστήρια 
είναι μόνο τα ∆ικαστήρια. Η σκηνή, 
είτε θεατρική, είτε μουσική, είναι 
χώρος σκέψης, έκφρασης, ενίοτε και 
αγανάκτησης, σίγουρα όμως εκεί δεν 
απονέμεται δικαιοσύνη. Όσοι και 
όσες αντέδρασαν υποθέτω πως δεν 
το έκαναν γιατί θέλησαν να ακυρώ-
σουν έναν σπουδαίο καλλιτέχνη, ο 
οποίος –είτε αρέσει είτε δεν αρέσει– 
έχει να επιδείξει έργο, αιρετικό ή μη, 
είναι έργο. Το φεστιβάλ στην απά-
ντησή του επίσης αναφέρεται πως 
«μετά την ολοκλήρωση της νομικής 
του υπόθεσης, έχει προσκληθεί για 
ατομικές εκθέσεις και παραστάσεις 

στη Βενετία, το Λονδίνο, τη Ρώμη και 
την Αθήνα, όπου η παρουσία του δεν 
προκάλεσε καμία αντίδραση». Άρα; 
Κακώς διαμαρτυρόμαστε εδώ, επει-
δή στην Αθήνα, ή στη Ρώμη, ή στη 
Βενετία δεν διαμαρτύρονται; Κατά 
την άποψή μου, αυτή η φράση «δεν 
προκάλεσε καμία αντίδραση» κρύ-
πτει νουν… οίησης και απαξίας. Οι 
ιθαγενείς, πολιτιστικά και όχι μόνο, 
αντιδρούν γιατί δεν καταλαβαίνουν 
πως η παρουσία του Γιαν Φαμπρ θα 
ανοίξει τους ορίζοντές τους… Πά-
ντως, είμαι βέβαιος, πως οι αντιδρά-
σεις θα ήταν λιγότερες αν κάποια 
γκαλερί τον προσκαλούσε για μία 
ατομική έκθεση, όπως στην Αθήνα, 
τον χειμώνα του 2024, ή σε άλλες 
πόλεις του κόσμου. 

Έχω την αίσθηση πως οι διοργα-
νωτές του φεστιβάλ αυτού, που ονο-
μάζεται ∆ιεθνές Φεστιβάλ Θεάτρου 
Κύπρου, δεν παρουσιάζονται στην 
εγχώρια σκηνή και στους ανθρώπους 
της ως έντιμοι συνομιλητές τους, αλ-
λά ως κάποιου είδους μαικήνες, που 
μεταξύ άλλων επιζητούν για λόγους 
μάλλον τυπικούς και καλλιτεχνικές 
προτάσεις από κυπριακά σχήματα. 

Κλείνοντας και προς αποφυγήν 
παρεξηγήσεων, σαφώς κάθε διάλο-
γος είναι επιθυμητός και πρέπει να 

ευνοείται, αλλά αυτός θα πρέπει να 
είναι α πριόρι έντιμος. Και όχι να 
πασπαλίζεται με πολλά λόγια εκ των 
υστέρων για να δικαιολογηθούν ζη-
τήματα που δεν είχαν υπολογιστεί 
ότι θα ανακύψουν. 

Συμφωνούμε πως «Τέχνη, ευθύ-
νη και “κουλτούρα της ακύρωσης” 
είναι   έννοιες που πυροδοτούν έντο-
νες συζητήσεις κάθε φορά που δια-
σταυρώνονται», διαφωνούμε πως τα 
κίνητρα της πρόσκλησης του Γιαν 
Φαμπρ ήταν να συζητηθούν στην 
Κύπρο αυτές οι έννοιες με προσκε-
κλημένο τον καλλιτέχνη –δεν είδα 
πότε θα γινόταν αυτή η συζήτηση, 
και μάλιστα, όχι τυχαία ίσως να μην 
το βρήκα εγώ στο site του φεστιβάλ. 
Επίσης, το κάλεσμα όλων να συμμε-
τέχουν και να βιώσουν το θέατρο 
ως μια εμπειρία που προκαλεί σκέ-
ψη και αναστοχασμό ακούγεται και 
κάπως ειρωνικό, για εκείνους που 
μπορεί να μη διαθέτουν τα χρήματα 
που απαιτούνται για ένα εισιτήριο, 
στην πλατεία, ή έστω στις μπροστά 
θέσεις του εξώστη.

Αλλά σε αυτό, δεν έχω να πω πε-
ρισσότερα, ιδιωτικό φεστιβάλ είναι, 
περί τιμών κολοκυθόπιτα.

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Αλλού δεν αντέδρασαν… εδώ γιατί;   

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Το Κέντρο Παραστατικών Τεχνών 
ΜΙΤΟΣ παρουσιάζει τη νέα επιτε-
λεστική δουλειά της Έλενας Αγα-
θοκλέους με τίτλο «Έρκουμαι σαν 
καταρράκτης κάθετα (μια αντίστρο-
φη λιτανεία)» σε μορφή θεατρικού 
αναλογίου για έξι παραστάσεις στο 
Ξυδάδικο, στη Λεμεσό. Η Αγαθο-
κλέους αναφέρει για το νέο της 
εγχείρημα «Η πανδημία υπήρξε 
μια καταλυτική εμπειρία για το πα-

ραστατικό μέρος της δουλειάς μου, 
μια σκληρή υπενθύμιση για την 
εφημερότητα και ευαλωτότητα της, 
που σε συνδυασμό με τις αντισυμ-
βατικές πρακτικές που εφάρμοσα 
στην παράσταση «Λαζάρος», είχα 
αρκετά ερωτήματα πώς θα συνεχί-
σω. Το «Έρκουμαι» προέκυψε από 
κάπου αχαρτογράφητα, που για πο-
λύ καιρό αναζητούσα να το ορίζω 
για να ξεκινήσω να εργάζομαι. Πρε-

μιέρα Παρασκευή 14 Μαρτίου, ώρα 
8:30 μ.μ. Πρωτότυπη μουσική, επί 
σκηνής: Μαριάννα Μιχαήλ σε συ-
νεργασία με Αλέξανδρο Παπαδό-
πουλο και Κάλαξ. Παραστάσεις 14 
Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ., 15 και 16 
Μαρτίου στις 6:00 μ.μ. και 8:30 μ.μ. 
και 17 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. Ξυ-
δάδικο, Γενεθλίου Μιτέλλα 34, Λε-
μεσός. Κρατήσεις απαραίτητες στο 

τηλέφωνο 97879793. 

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Έρκουμαι σαν καταρράκτης κάθετα»

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Καθρέφτης
σε 40 δωμάτια»
Η Γκαλερί Γκλόρια παρουσιάζει την ατο-
μική έκθεση της εικαστικού Ρέας Αφα-
ντίτου «Καθρέφτης σε 40 δωμάτια». Από 
το σκεπτικό της δημιουργού: «Φωτογρα-
φία καρφιτσωμένη σε μια γωνιά στον τοί-
χο εργαστήρι μου εδώ και πολλά χρόνια. 
Σαράντα άνθρωποι, γυναίκες, άνδρες και 
παιδιά, μέλη μιας μικρής κοινότητας στην 
Κύπρο (Λάνια) παραθέτουν τον εαυτό 
τους, χωρίς να τον επινοούν, με μια απρο-
κάλυπτη αθωότητα. Η μετωπική στάση 
του σώματος και τα βλέμματα στη φω-
τογραφία του J.P. Foscolo της δεκαετίας 
1890 αντανακλούν σαν σε καθρέφτη μια 
συλλογικότητα και προκαλούν την απο-

ρία της δικής μου διερεύνησης σε ένα 
πολύπλοκο δίκτυο ανθρώπινων συνδέσε-
ων. Ανάμεσα στην ύλη που με περιβάλλει 
και τα θραύσματα μνημονικών αποθεμά-
των εκκρεμεί συνεχώς η αναγκαιότητα 
για επικαιροποίηση του ανοίκειου στον 
κάθε παρόντα χρόνο». Γκαλερί Gloria, 
Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκωσία. ∆ιάρκεια 
έως 22 Μαρτίου. Πληροφορίες www.

gloriagallery.com

Η έκθεση με τίτλο «άνοιξη, καλοκαίρι, 
φθινόπωρο …και πάλι άνοιξη» της Χρύσας 
Βέργη εγκαινιάζεται στην Alpha C.K. Art 
Gallery στη Λευκωσία. Η Χρύσα Βέργη, 
μία από τις πιο σημαντι-
κές σύγχρονες ζωγράφους 
της Ελλάδας, στην πιο δη-
μιουργική και ώριμη φάση 
της μέχρι τώρα ζωγραφι-
κής της πορείας, επιστρέ-
φει στην Κύπρο για να 
παρουσιάσει τη νέα της 
δουλειά. Ο τίτλος της έκ-
θεσης είναι μια παράφραση τού τίτλου τής 
ταινίας του νοτιοκορεάτη σκηνοθέτη Kim 
Ki-duk , «Άνοιξη, Καλοκαίρι, Φθινόπωρο, 
Χειμώνας … και Άνοιξη», η οποία είχε συ-

γκινήσει τη ζωγράφο. Η Χρύσα Βέργη, με 
μια σειρά αποκαλυπτικών και μυσταγωγι-
κών τοπιογραφιών που κινούνται ανάμεσα 
στο ορατό και στο μεταφυσικό, αναδεικνύ-

εται σε πολύ δεινή αφηγή-
τρια μιας πολύ προσωπικής 
διαδρομής στο τοπίο. Τα έρ-
γα της έκθεσης στο σύνολό 
τους συνθέτουν μια φιλο-
σοφική αφήγηση που τεκ-
μηριώνεται μέσα από σαγη-
νευτικές εικόνες μοναδικής 
ομορφιάς και ακολουθεί 

ευλαβικά τους εκστατικούς ρυθμούς ενός 
βυζαντινού ύμνου. Alpha C.K Art Gallery, 
Εθνάρχου Μακαρίου & Παπανικολή 3, Λευ-
κωσία. Διάρκεια έως τις 7 Απριλίου 2025.

ΕΚΘΕΣΗ

«άνοιξη, καλοκαίρι, φθινόπωρο… και πάλι άνοιξη»

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ο θρόνος 
του ψέματος

Η 
δουλειά της Αμερικανίδας ντοκιμαντε-
ρίστριας και φωτογράφου Λόρεν Γκρίν-
φιλντ είναι αποκαλυπτικά επίκαιρη. Το 

γεγονός ότι την  αναδεικνύει, με αφιέρωμα 
στις ταινίες της, το φετινό 27ο Φεστιβάλ 
Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης (6-16 Μαρτίου) 
υπενθυμίζει πόσο η συγκυρία βοηθάει να 
επαναδιατυπώνονται οι πτυχές ενός έργου 
αυξάνοντας την επιρροή και τη σημασία 
του. Η 58χρονη σκηνοθέτις, παρούσα στη 
διοργάνωση και μέλος της κριτικής επιτρο-
πής του ∆ιεθνούς ∆ιαγωνιστικού Τμήματος, 
ένα πράγμα έχει κάνει με μεγάλη συνέπεια 
έως τώρα: να αφυπνίζει. Να παρουσιάζει την 
τοξική πλευρά του υπερκαταναλωτισμού, 
την παρακμή μιας νεόπλουτης τάξης, κα-
ταγράφοντας απλώς(;) τις συνήθειές της 
και τον τρόπο που βλέπει τον κόσμο μέσα 
από μέγαρα και «Βερσαλλίες».

Το 2019 είχε προβληθεί το ντοκιμαντέρ 
της «Ιμέλντα Μάρκος: Βασίλισσα χωρίς θρό-
νο» (υπάρχει στο Cinobo). H 96χρονη σύ-
ζυγος του δικτάτορα των Φιλιππίνων είναι 
ένα ζωντανό μνημείο της εποχής μας, μια 
σύνοψη του διαρκούς ψεύδους που από την 
επανάληψη αρχίζει να θυμίζει αλήθεια, της 
διαφθοράς που οχυρώνεται πίσω από αμύ-
θητο πλούτο και εξουσία.  Για τις Φιλιππίνες, 
μοιάζει με επιδημία.

Ο Μάρκος ο πρεσβύτερος κυβέρνησε πά-
νω από δύο δεκαετίες, με διαρκείς παραβιά-
σεις των ανθρωπίνων δικαιωμάτων –συλλή-
ψεις, βασανισμούς και δολοφονίες πολιτικών 
του αντιπάλων– προτού εκδιωχθεί από την 
εξουσία το 1986. Σύντροφός του η καλλονή 
Μις Μανίλα, Ιμέλντα Μάρκος, που παρέμεινε 
στο πλευρό του επί 35 χρόνια, δημιουργώ-

ντας μια πολυμελή οικογένεια, της οποίας 
η βαριά σκιά παραμένει μέχρι σήμερα στις 
Φιλιππίνες. Η Μάρκος μπροστά στην κάμε-
ρα της Γκρίνφιλντ ξαναγράφει με αδιανόητο 
θράσος την ιστορία της «δυναστείας» σαν 
ένα αφήγημα βασισμένο στην υπερβολι-
κή αγάπη μιας μητριαρχικής φιγούρας (της 
ίδιας, δηλαδή) για την πατρίδα της. ∆υσκί-
νητη, πλέον, από το βάρος, εξακολουθεί να 
νοιάζεται για το πώς «γράφει» στον φακό, να 
συνοδεύεται από προσωπικό, να προβάλλει 
το προφίλ μιας ηγεμονικής, αλλά φιλεύσπλα-
χνης και συνετής, γυναίκας. Παρεμβάλλονται 
οι απόψεις δημοσιογράφων, ιστορικών, αλλά 
και κάποιων φίλα προσκείμενων, οι οποίες 
εναλλάσσονται ανάμεσα στο τέρας και στο 
θύμα. Η ευφυής και έμπειρη Γκρίνφιλντ δίνει 
στη Μάρκος όλο τον χώρο που εκείνη της 
προσφέρει απλόχερα. Αφήνει στη δημιουρ-
γό απόλυτη πρόσβαση στη ζωή και στην κα-
θημερινότητά της. Σαν να μη διανοείται ότι 
μπορεί και να υπάρχει άλλη πραγματικότητα 
(άλλη εξουσία, για να ακριβολογούμε) από τη 
δική της. Και η σκηνοθέτις το αξιοποιεί στο 
έπακρο. Στο τέλος του ντοκιμαντέρ διαβάζου-
με: «Το 2019 το φέισμπουκ εντόπισε χιλιάδες 
λογαριασμούς ψευδών ειδήσεων που συνδέ-
ονταν με τον Ντουτέρτε  (σ.σ. διεφθαρμένο 
πρώην πρόεδρο των Φιλιππίνων) και την 
οικογένεια Μάρκος...». Με την υποστήριξή 
του, μέλη της οικογένειας εκλέγονταν κατ’ 
εξακολούθηση σε θέσεις εξουσίας. 

Σε μια εποχή που οι ψευδείς ειδήσεις 
επηρεάζουν τα αποτελέσματα εκλογικών 
αναμετρήσεων, η αφήγηση της Ιμέλντα ξε-
διπλώνεται σαν ένα σκοτεινό παραμύθι. Ή 
έναν υπαρκτό εφιάλτη. Το ψευδεπίγραφο 
αμερικανικό όνειρο και οι παραμορφώσεις 
του μπορεί να είναι στον πυρήνα της φιλμο-
γραφίας της Γκρίνφιλντ με διάφορους τρό-
πους: το κυνήγι της ομορφιάς, «βασίλισσες» 
που συντηρούν τον τίτλο τους πάση θυσία, 
ακόμη και ανήλικα, μικρά κορίτσια, μεγιστά-
νες δισεκατομμυριούχοι, εξαρτησιακή σχέ-
ση εφήβων με το χρήμα, η λαμπερή βιτρίνα 
και το παρασκήνιο του μόντελινγκ και της 
πασαρέλας. Η θεματολογία της όμως δεν 
«δείχνει» μόνο την Αμερική. Ο παγκόσμι-
ος ιστός των ψεμάτων (και των fake news) 
διαμορφώνει έναν κόσμο ολοένα και πιο 
ανθεκτικό στην, κάθε μορφής, αθλιότητα. 
Ολοένα και πιο σκληρό, πιο ανεκτικό στη 
βία, στη νοθεία, στην εκμετάλλευση από 
επιτήδειους ή δυνάστες. Ο 21ος αιώνας της 
Λόρεν Γκρίνφιλντ μοιάζει με ένα κοινωνι-
κό πείραμα για το οποίο όμως δεν έχουμε 
αγωνία για το αποτέλεσμα. Το ξέρουμε, και 
αυτό είναι το πιο δυσοίωνο.

ΘΕΑΤΡΟ

«Φάουστ» του Γκαίτε

Η Θεατρική Ομάδα Persona και ο Πολι-
τιστικός Οργανισμός «ΥΠΟΓΑίΑ» παρου-
σιάζουν τον «Φάουστ» του Γιόχαν Βόλ-
φγκανγκ φον Γκαίτε, σε σκηνοθεσία, 
μετάφραση και διασκευή Λέανδρου Τα-
λιώτη, ένα έργο που, δύο αιώνες μετά τη 
συγγραφή του, παραμένει ακόμα επίκαιρο. 
Η σκηνοθετική προσέγγιση επιχειρεί να 
αναδείξει τον «Φάουστ» ως έναν καθρέ-
φτη της σύγχρονης εποχής, όπου η τεχνο-
λογική πρόοδος και η ακόρεστη δίψα για 
γνώση θέτουν την ανθρωπότητα μπρο-
στά σε πρωτόγνωρες προκλήσεις. Μέσα 
από μια καινοτόμο ματιά και με έναν θίασο 
αποτελούμενο αποκλειστικά από γυναίκες, 
η παράσταση επιχειρεί να γεφυρώσει το 
χθες με το σήμερα, με τα διλήμματα του 

Φάουστ να απηχούν εκκωφαντικά επίκαι-
ρα και διαχρονικά. Παίζουν: Βασιλική Κυ-
πραίου, Λέα Μαλένη, Μαριλύ Μήλια, Μυρ-
τώ Κουγιάλη, Ιωάννα Κορδάτου, Θέμιδα 
Νικολάου, Αθηνά Σάββα. Κέντρο Παραστα-
τικών Τεχνών Εγκώμιο, Νέας Έγκωμης 8, 
Έγκωμη. Πρεμιέρα Σάββατο 15 Μαρτίου, 
ώρα 8:30 μ.μ. Παραστάσεις Κυριακή 16, 23 
και 30 Μαρτίου, ∆ευτέρα 17, 24, 31 Μαρτί-
ου ,Τετάρτη 2 Απριλίου και Παρασκευή 4 
Απριλίου, ώρα 8:30 μ.μ. Περιοδεία και στη 
Λεμεσό στην ΕΘΑΛ, Τετάρτη 19 και Πέμπτη 
20 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. και στην Πάφο 
στο Αττικό, τις Παρασκευές 21 και 28 Μαρ-
τίου, ώρα 8:30 μ.μ. Εισιτήρια, πληροφορί-

ες www.ticketmaster.cy και στο τηλέφωνο 

70000138.

Ο 21ος αιώνας της Λόρεν
Γκρίνφιλντ μοιάζει με ένα κοι-
νωνικό πείραμα, για το οποίο 
όμως δεν έχουμε αγωνία για το 
αποτέλεσμα. Το ξέρουμε, και 
αυτό είναι το πιο δυσοίωνο.

ΕΚΔΗΛΩΣΗ

«Η κουβέρτα του Τζον»
Η Βιβλιοθήκη του Πανεπιστημίου Λευκωσί-
ας σε συνεργασία με το Γραφείο «∆ημιουρ-
γική Ευρώπη» διοργανώνει την εκδήλωση 
«Λογοτεχνία και ∆ημιουργική γραφή». Την 
Παρασκευή 14/3, στις 2:00 μ.μ., θα γίνει 
ενημέρωση για τις ευκαιρίες χρηματοδότη-
σης μέσω του Ευρωπαϊκού Προγράμματος 
∆ημιουργική Ευρώπη. Στις 3:00 μ.μ. διορ-
γανώνεται εργαστήριο δημιουργικής γρα-
φής με την Εύα Πολυβίου. Το Σάββατο 10:30 
π.μ. οι εκδόσεις Τελεία και η Βιβλιοθήκη του 
Πανεπιστημίου διοργανώνουν διαδραστι-
κή παρουσίαση του βιβλίου της Κωνσταντί-
ας Σωτηρίου: «Η κουβέρτα του Τζον», ένα 
βιβλίο για την ανάγκη της προσφοράς και της 
θαλπωρής που προσφέρει η αγάπη. Βιβλιο-
θήκη Πανεπιστημίου Λευκωσίας, Μακεδονί-
τισσης 44, Λευκωσία. Δηλώσεις συμμετοχής 

μέχρι την Πέμπτη 13 Μαρτίου στο τηλέφωνο 

22842100. Είσοδος ελεύθερη.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

STARLIGHT 3

Μια βραδιά με πρωταγωνιστές 
την παγκοσμίου φήμης βιολί-
στρια Viktoria Mullova υπό την 
αριστοτεχνική μπαγκέτα του 
μαέστρου Douglas Boyd θα 
απολαύσει το κοινό στις συναυ-
λίες Starlight 3 σε μερικά από 
τα πιο μεγαλειώδη έργα του 
Ludwig van Beethoven. Ερμη-
νεύτρια εξαιρετικής μουσικότη-
τας και τεχνικής λαμπρότητας, η 
Viktoria Mullova θα ζωντανεύ-
σει το Κοντσέρτο για βιολί του 
Beethoven σε Ρε μείζονα, έργο 
θεσπέσιας ομορφιάς και δεξιο-
τεχνικής φινέτσας, που ανήκει 
στους ακρογωνιαίους λίθους 
του βιολιστικού ρεπερτορίου. 
Η συναυλία θα ξεκινήσει με τη 
δραματική Εισαγωγή «Egmont», 
μια συγκλονιστική μουσική εν-
σάρκωση θάρρους και αντίστα-
σης, και θα ολοκληρωθεί με 
τη Συμφωνία αρ. 4. Λεμεσός: 
Πέμπτη 13 Μαρτίου - Παττίχειο 
∆ημοτικό Θέατρο, ώρα 8:30 μ.μ. 
Λευκωσία: Παρασκευή 14 Μαρ-
τίου - ∆ημοτικό Θέατρο Λευκω-
σίας, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορί-

ες 25377277 και 22463135, www.

cyso.org.cy
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΤΑΖΟΠΟΥΛΟΣ
Η πολιτική της αντιπροσώπευσης
Ντοστογιέφσκι, Παπαδιαμάντης, 
Κόντογλου
εκδ. Αρμός, 2024, σελ. 190

 
Το έργο του Ντοστογιέφσκι, του 
Παπαδιαμάντη, του Κόντογλου 
έχει τύχει πολλών και διαφορε-
τικών προσεγγίσεων. Μελετη-
τές, αναλυτές, κριτικοί, επιστή-
μονες διαφόρων κλάδων, αλλά 
και η τέχνη, έχουν προσπαθήσει 
να φωτίσουν το έργο τους από 
οπτικές γωνίες που δεν είναι ευ-
διάκριτες, εύκολα προσβάσιμες 
και άμεσα αντιληπτές. 

Μια ματιά διεισδυτική και 
καινούργια αναλαμβάνει να μας 
προσφέρει ο Ανδρέας Παντα-
ζόπουλος. Αντικρίζει πολιτικά 
το έργο τους, προσπαθώντας 
να προσδιορίσει τον κοινωνικό 
αντίκτυπο που προκαλεί στις μέ-
ρες μας. Κοντολογίς, επιδιώκει 
την υπαρκτή κρίση της πίστης, 
της εμπιστοσύνης, να την αντι-
παλέψει με το περί Ορθοδοξίας 
φρόνημα των τριών συγγραφέ-
ων, τη σχέση τους με το θείο 

και τον θεσμό της Εκκλησίας. 
Για τον Ντοστογιέφσκι, μείζον 
στοιχείο της ουσίας του ρωσι-
κού λαού, του περιούσιου κατά 
τη γραφή του, είναι η ταυτό-
τητα. ∆εν είναι άλλη από την 
εμποτισμένη με θρησκευτική 
πίστη εμπιστοσύνη προς τον 
μοναδικό οργανισμό αυθεντι-
κής αντιπροσώπευσης, την Εκ-

κλησία. Και μάλιστα, όχι με την 
κοσμική, διοικούσα μορφή της, 
αλλά με την πνευματική, ορθό-
δοξη υπόστασή της.

Θεία αρμονία
Ο «πολιτικός» Παπαδιαμά-

ντης, κατά τον συγγραφέα, εν-
στερνίζεται το δίλημμα τάξη ή 

χάος. Η τάξη εμφανίζεται υπό 
την τυπολειτουργική σταθε-
ρότητα της Εκκλησίας, τη θεία 
αρμονία, ενώ το χάος αντιπρο-
σωπεύεται από τον ξενόφερτο 
αθεϊσμό, τις αντιορθόδοξες δυτι-
κές αξίες, τις διαλυτικές εθνικών 
και θρησκευτικών κοινοτήτων 
νέες τάσεις. Ο ανεπίκαιρος, μο-

νήρης Κόντογλου, δικαιωμένος 
μόνο, όπως λέει ο συγγραφέας, 
από τα ασκητικά πνευματικά 
του μάτια, εναποθέτει την ελ-
πίδα για την πορεία του κόσμου 
στην «ευσέβεια», την πνευματι-
κότητα, την κάθαρση. Ο Κόντο-
γλου προτάσσει την ελευθερία 
και την ευθύνη ως το δίπολο της 

αντιπροσώπευσης, με συνεχή 
σύγκρουση, ένταση, ακρότητα. 

Ηθική στάση
Το ζητούμενο αναδύεται καί-

ριο στο έργο και των τριών: εί-
ναι η ηθική στάση. Η θεολογική 
ματιά των τριών συγγραφέων 
έρχεται να κοιτάξει τη σημερινή 

πολιτική διάσταση του κόσμου. 
Με άρνηση της προοδευτικότη-
τας ως ισοπέδωσης και ανάδειξη 
της συντήρησης ως διατήρησης 
του πολύτιμου. Αν εντυπωσιάζει 
η γραφή, είναι διότι δεν προτάσ-
σει την αθωότητα του πιστού, 
του καλού χριστιανού, του εκτός 
του κόσμου τούτου ταγμένου. 
Αντιθέτως, απογυμνώνει κάθε 
άλλοθι για την πολιτική, κοι-
νωνική, εντέλει ηθική στάση 
που υιοθετεί ο καθένας μας. Η 
απόσταση ανάμεσα στον Σάτοβ 
των «∆αιμονισμένων» και στη 
Χαδούλα της «Φόνισσας» κατα-
λύεται. Η υπέρβαση προς τον 
Θεό είναι ύβρις και λύτρωση. 

Αναμφίβολα είναι ένα βιβλίο 
που γεννάει αντιστάσεις, σκέ-
ψεις, προβληματισμούς. Προ-
καλεί να πάρει θέση κανείς, 
και αυτό πάντα είναι δύσκολο, 
άβολο, παρακινδυνευμένο. Γιατί 
καταλύει την πνευματική βολή 
και απαιτεί την κατάκτηση μιας 
νέας εσωτερικής ισορροπίας. 

Η απόσταση ανάμεσα 
στον Σάτοβ των «Δαιμο-
νισμένων» και στη Χα-
δούλα της «Φόνισσας» 
καταλύεται. Η υπέρβαση 
προς τον Θεό είναι 
ύβρις και λύτρωση. 

Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Οταν η πίστη
είναι πολιτική
ταυτότητα
Ο κόσμος μέσα από το περί Ορθοδοξίας

φρόνημα τριών κορυφαίων συγγραφέων 

Ο Φώτης Κόντογλου με την οικο-
γένειά του, διά χειρός του ιδίου. Στο 
συγγραφικό του έργο, ο Κόντογλου 
εναποθέτει την ελπίδα για την πο-
ρεία του κόσμου στην «ευσέβεια», 
την πνευματικότητα, την κάθαρση.

Μετάφραση: Νικολέτα Κοτσαηλίδου 
Σκηνοθεσία: Σπύρος Παπαδόπουλος

 

ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ: 
24-25-26-27 ΑΠΡΙΛΙΟΥ

ΠΑΤΤΙΧΕΙΟ ΘΕΑΤΡΟ ΛΕΜΕΣΟΥ: 
29-30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ ΚΑΙ 1η ΜΑΙΟΥ

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ:

ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΕΙ:

H ΚΩΜΩΔΙΑ ΠΟΥ ΕΚΑΝΕ ΡΕΚΟΡ ΕΙΣΙΤΗΡΙΩΝ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ 
ΓΙΑ ΠΡΩΤΗ ΦΟΡΑ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ !!!
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Στις «Τροχιές» της Σαμάνθα Χάρβεϊ, 
δεν συμβαίνουν πολλά σε επίπε-
δο πλοκής. Εξι αστροναύτες, από 
την Αμερική, την Ιαπωνία, τη Βρε-
τανία, την Ιταλία και τη Ρωσία, 
ζουν και εργάζονται στον ∆ιεθνή 
∆ιαστημικό Σταθμό, που ταξιδεύ-
ει με 27.000 χλμ./ώρα γύρω από 
τη Γη. Παρακολουθούν τον σιω-
πηλό Μπλε Πλανήτη (και εμείς 
μαζί τους, για ένα εικοσιτετράω-
ρο), εστιάζοντας στις ηπείρους και 
στους ωκεανούς του, στις ημέρες 
και στις νύχτες του, νιώθοντας δέ-
ος για το μεγαλείο και φόβο για το 
μέλλον του.

«Τίποτε αμελητέο δεν γίνεται 
να λάμπει τόσο δυνατά», είναι μία 
από τις σκέψεις που τους αποδίδει 
η Βρετανίδα συγγραφέας, η οποία 
αξιοποιεί αυτήν ακριβώς τη σπανι-
ότητα αφηγηματικών επεισοδίων 
για να εμβαθύνει στην ομορφιά 
της Γης, αλλά και στην καθημερι-
νότητα μιας διαστημικής αποστο-
λής. Ο θάνατος της μητέρας ενός 
μέλους του πληρώματος, ένα μέιλ 
από τη Γη, ένας τυφώνας, γίνονται 
ιδανικές αφορμές για στοχασμούς 
πάνω στην τρωτότητα της ανθρω-
πότητας, στην ύπαρξη του Θεού, 
στη σημασία των ανθρώπων που 
μας περιμένουν.

Πριν ακόμη βραβευθούν με το 
Μπούκερ τον περασμένο Νοέμ-
βριο, οι «Τροχιές» είχαν αρχίσει να 
κερδίζουν δημοσιότητα, μας λέει 
η Χάρβεϊ, που το 2009 είχε κάνει 
αίσθηση με το «The Wilderness», 
ένα μυθιστόρημα γραμμένο από 
τη σκοπιά ενός ανθρώπου που πά-
σχει από τη νόσο του Αλτσχάιμερ. 
Η δική της δημοφιλία έχει επίσης 
αυξηθεί. Οταν ξαναβρεί χρόνο για 
γράψιμο, πιστεύει ότι θα αξιοποι-
ήσει «την ιδιαίτερη δημιουργική 
ελευθερία που εγγυάται ένα τέτοιο 
βραβείο», λέει στην «Κ». Και εξη-
γεί πώς έγραψε το μυθιστόρημα 
που της το χάρισε.

 
– Πώς γράφει κανείς ένα βιβλίο 
για την εμπειρία του Διαστήμα-
τος χωρίς να έχει βρεθεί εκεί; 
Είναι μια διανοητική, μια συ-
ναισθηματική διεργασία ή προ-
ϋποθέτει απλώς πολλή έρευνα;

Προφανώς έκανα εξονυχιστι-
κή μελέτη για το βιβλίο – αγαπώ 
αυτό το κομμάτι της συγγραφής. 
Και ενώ κάτι θα μου διέφυγε, πή-
ρα την έρευνα πολύ σοβαρά, θέ-
λοντας να αποδώσω σωστά όσο το 
δυνατόν περισσότερα πράγματα. 
Είναι όμως και κάτι παραπάνω: 
πρέπει να ξέρεις τι να κάνεις με 
την έρευνα, πρέπει να μπορείς 
να της δώσεις ζωή, προοπτική, 
ένα νόημα, να τη μετατρέψεις σε 
μυθιστόρημα. Νομίζω λοιπόν ότι 
η απάντηση βρίσκεται στο ενδι-
αφέρον τρίγωνο των πραγμάτων 
που αναφέρατε: έρευνα, ένα είδος 
διανοητικής άσκησης και συναί-
σθημα. Για μένα, οι «Τροχιές» ήταν 
ένα συναισθηματικό εγχείρημα. 
Ηθελα να γράψω για το πώς ένιω-
θα όταν έβλεπα αυτές τις εικόνες 
της Γης από το ∆ιάστημα, έστω 
και καθισμένη στο γραφείο μου. 
Η αγαλλίαση, η δυσπιστία σχε-
δόν, ότι αυτός είναι ο πλανήτης 
στον οποίο ζούμε, αυτό το μείγμα 
συναισθημάτων ήταν που ήθελα 
να αποτυπώσω. Και ακολούθησαν 
η διανοητική προσπάθεια και η 
έρευνα. Ηταν ένας συνδυασμός 
λοιπόν, με το συναίσθημα, πιθα-
νότατα, να έρχεται πρώτο.

 
– Πώς σχεδιάσατε τους χαρα-
κτήρες των έξι αστροναυτών; 
Βασιστήκατε στις ανθρώπινες 

πολυπλοκότητες ή αυτές απο-
δυναμώνονται όταν οι άνθρω-
ποι απομακρύνονται από ό,τι 
τους πλαισιώνει;

– Αποφάσισα ότι ήθελα να 
επικεντρωθώ σε αυτούς τους 
έξι ανθρώπους –τους τέσσερις 
αστροναύτες, τους δύο κοσμοναύ-
τες– και στη δυνατότητά τους, 
ως κατοίκων του ∆ιαστήματος, 
να μην αναμειγνύονται πολύ στη 
ζωή τους στη Γη. Φυσικά έχουν 
κάποια ιστορία, ένα πλαίσιο, αλλά 
δεν ήθελα να είναι αυτό το θέμα 
του βιβλίου. Νομίζω ότι όταν πη-
γαίνεις στο ∆ιάστημα –για μια πε-
ρίοδο σύντομη, συνήθως πρόκει-
ται για μερικούς μήνες– η εμπειρία 
είναι τόσο συγκλονιστική, που κα-
θίσταται σχεδόν μοναδική και όλα 
τα υπόλοιπα στη ζωή σου –πριν το 
γεγονός αλλά και εκείνα στα οποία 
θα επιστρέψεις– υποχωρούν σε 
κάποιο βαθμό. ∆εν είναι ότι δεν 
θυμάσαι τους ανθρώπους στο σπί-
τι σου ή τα μέρη όπου έζησες, δεν 
είναι ότι δεν αγαπάς ακόμη την 
οικογένειά σου, ωστόσο, βρίσκε-
σαι σε ένα πλαίσιο που δεν τους 
περιέχει. Πρέπει σχεδόν να γίνεις 
ένα καινούργιο άτομο. Φυσικά, 
κουβαλάς τον εαυτό σου· όλοι το 
κάνουμε, πάντα. Στους αστροναύ-
τες, όμως, υπάρχει ίσως και ένας 
επαναπροσδιορισμός του εαυτού 
τους. Το αντιλήφθηκα και με βά-
ση τις δικές μου μικρές εμπειρίες 
από ασυνήθιστα πράγματα: υπήρ-
ξε μια συνέχεια ανάμεσα σε εμέ-
να, στον παρελθοντικό μου εαυτό 
και σε όσα συνθέτουν τη ζωή μου, 
αλλά υπήρξε και ένας επαναπροσ-
διορισμός.

 
– Κάποια στιγμή, ενώ παρατη-
ρεί από ψηλά την περιοχή του 
Μαυροβουνίου, της Σερβίας, της 
Ουγγαρίας και της Ρουμανίας, 
ένας αστροναύτης διαπιστώνει 
ότι δεν θυμάται τη διάταξη των 
συνόρων τους. Επειδή είναι ασή-
μαντα όταν τα κοιτάζεις από συ-
γκεκριμένη προοπτική; 

– ∆εν ήθελα να υπονοήσω ότι 
είναι ασήμαντα. Από όσα διάβασα 
για τον χρόνο που περνάει ένας 
αστροναύτης στο ∆ιάστημα, έμα-
θα ότι εξοικειώνεται πολύ με τη 
θέση των χωρών, με τα σύνορά 
τους και με όσα κάνουν την κάθε 
μία ξεχωριστή. Στη διάρκεια της 
έρευνάς μου εξοικειώθηκα κι εγώ 
με τη γεωγραφία, καθώς κοιτούσα 
πολλούς χάρτες και παρακολου-
θούσα εκατοντάδες ώρες βίντεο 
με τη Γη από το ∆ιάστημα. Νιώθεις 
ότι πρόκειται για κάτι πολύ οικείο, 
ότι κοιτάζεις έναν πλανήτη που 
στην πραγματικότητα είναι πολύ 
μικρός, οι ήπειροι μοιάζουν με κή-
πους που περνούν από μπροστά 
σου. Αλλά ένα μέρος αυτής της οι-
κειότητας βασίζεται στο γεγονός 
ότι όλα είναι όχι ίδια, αλλά πολύ 
ιδιαίτερα. Οι χώρες, οι ωκεανοί 
έχουν ένα ελαφρώς διαφορετικό 
χρώμα και ανακλούν το φως με αλ-
λιώτικο τρόπο. ∆εν ήθελα λοιπόν 
να πω ότι τα πάντα είναι ουσια-
στικά ένας πλανήτης και ότι όλοι 
είμαστε ίδιοι, γιατί δεν θα απέ-
διδε την ομορφιά όσων μπορείς 
να δεις από το ∆ιάστημα. Νομίζω 
ότι από τη μια είναι η αναγνώρι-
ση των χωρών και των διαφορών 
τους και μετά υπάρχει η συνείδη-
ση ότι αυτά τα πράγματα είναι σε 
μεγάλο βαθμό τεχνητά. Πρόκειται 
για έναν πλανήτη, μια κινούμενη, 
ενιαία σφαίρα που τα υπερβαίνει. 
Τα περιλαμβάνει, είναι σημαντικά, 
αλλά τα υπερβαίνει.

 
– Είναι η μοναξιά, η απομόνωση, 
το πλέον εύφορο έδαφος για να 

στοχαζόμαστε γύρω από τη ζωή, 
τον θάνατο, την ύπαρξή μας; 

– Iσως κάτι υπάρχει στην ευ-
αλωτότητα του να είσαι μόνος, 
με τον εαυτό σου. Στη συνειδη-
τοποίηση ότι όταν πεθάνουμε, 
πρέπει να φύγουμε μόνοι. Είναι 
ένα ταξίδι που πρέπει να κάνουμε 
μόνοι, κανείς δεν μπορεί να έρθει 
μαζί μας. Αυτά τα πράγματα μας 
δείχνουν τη θεμελιώδη μοναξιά 
μας. Και σε τέτοιους αναστοχα-
σμούς υπάρχει κάτι πολύ ισχυ-
ρό, ίσως και πολύ παρηγορητικό 
ή, τουλάχιστον, κάτι που φέρνει 
ενώπιόν μας τους φόβους μας. Σί-
γουρα υπάρχει ένα μέρος κατάλ-
ληλο για τέτοιου είδους μοναξιά. 
Και το ίδιο ισχύει για τη συνει-
δητοποίηση της μοναξιάς μας ως 
κατοικήσιμου πλανήτη, για τη συ-
νειδητοποίηση ότι είμαστε πολύ 
ευάλωτοι και δεν θα αντέξουμε 
για πάντα. Είμαστε μια φευγαλέα 
στιγμή πολύπλοκης ζωής πάνω σε 
ένα βράχο που θα συγκρουστεί 
με τον ήλιο του. Προσωπικά, το 
βρίσκω πολύ παρηγορητικό. Και 
νομίζω ότι πολλοί άλλοι νιώθουν 
το ίδιο. Η μοναξιά και η απομό-
νωση είναι μεγάλο κομμάτι των 
όσων πραγματεύεται το βιβλίο – 
κάθε αστροναύτης είναι μόνος 
και απομονωμένος, το διαστημι-
κό σκάφος είναι μόνο και απομο-
νωμένο, ο πλανήτης είναι μόνος 
και απομονωμένος. Μου φαίνεται 
πολύ ενδιαφέρον σημείο από το 
οποίο μπορεί να γράψει κανείς. 
Επιτρέπει πολλές αναμετρήσεις 
με όσα αντιμετωπίζουμε όταν δεν 
αποσπόμαστε από την ασφάλεια 
του πλήθους.

 
– Πώς σας φαίνεται το ενδιαφέ-
ρον που δείχνουν για το Διάστη-
μα άνθρωποι όπως ο Eλον Μασκ 
και ο Τζεφ Μπέζος;

– Eνας δημοσιογράφος με ρώ-
τησε αν η εξερεύνηση του ∆ια-
στήματος έχει γίνει κάπως χυδαία. 
Είναι μια καλή λέξη, κατά κάποιο 
τρόπο αυτό έχει συμβεί. Iσως βέ-
βαια πάντα έτσι ήταν και ανέκα-
θεν η εξερεύνηση του ∆ιαστή-
ματος αφορούσε την προαγωγή 
εθνικιστικών σκοπών. Ηταν πά-
ντα ένα ελαφρώς... όχι ελαφρώς, 
αλλά πολύ ανδρικό εγχείρημα, που 
είχε να κάνει με την υπεροχή και 
με τον ανταγωνιστικό στόχο να 
φτάσουμε πρώτοι κάπου, για πα-
ράδειγμα στο φεγγάρι. Από μια 
άποψη αυτό δεν έχει αλλάξει. Αλλά 

ένας από τους λόγους που ήθελα 
να γράψω για τον ∆ιεθνή ∆ιαστη-
μικό Σταθμό, είναι γιατί τον βλέ-
πω –ίσως λίγο ρομαντικά– σαν 
κάτι διαφορετικό. Βρίσκεται εκεί 
πάνω είκοσι πέντε χρόνια, αποτε-
λώντας μια ειρηνική, ουσιαστική 
συνεργασία δεκαεπτά, νομίζω, δι-
αφορετικών εθνών. Συνιστά μια 
προσπάθεια να συναντηθούν και 
να μεριμνήσουν για τη Γη, να πε-
ριηγηθούν γύρω της, δεν είναι μια 
ανταγωνιστική επιχείρηση που 
προσπαθεί να ξεφύγει από τη Γη. 
Mε συγκίνησε όταν το σκέφτηκα. 
Φυσικά, αυτή η εποχή της ειρη-
νικής συνεργασίας πλησιάζει στο 
τέλος της. 

 
– Ο Μασκ ζήτησε να αποσυρθεί 
ο Διεθνής Διαστημικός Σταθμός 
το συντομότερο.

– Θα τεθεί εκτός τροχιάς ού-
τως ή άλλως, πιθανώς τη δεκαε-
τία του 2030. Πλέον, η προσοχή 
εστιάζεται στο να επιστρέψουμε 
στο φεγγάρι και να φτάσουμε στον 
Aρη. ∆εν είναι προς το συμφέρον 
ανθρώπων σαν τον Eλον Μασκ ή 
τον Τραμπ ή τον Μπέζος να συμ-
βάλουν σε ένα συνεργατικό εγ-
χείρημα σαν τον ∆ιεθνή ∆ιαστη-
μικό Σταθμό. Μου φαίνεται ότι 
είναι απλώς επιχειρηματίες, που 
κοιτάζουν το συμφέρον τους και 
θέλουν να φτάσουν στο φεγγάρι 
και στον Αρη, σαν μια προσπά-
θεια κατάκτησης εδαφών, σαν μια 
αναμέτρηση στην εκμετάλλευση 
πόρων. Είναι απίστευτα θλιβερό. 
Και είναι ανησυχητικό το να αρ-
χίσουμε να σκεφτόμαστε ποιος 
έχει την ιδιοκτησία του φεγγα-
ριού, ποιος έχει την ιδιοκτησία 
των άλλων πλανητών, του ∆ια-
στήματος, ποιος μπορεί να τοπο-
θετήσει δορυφόρους όπου θέλει. 
Ο Ελον Μασκ έχει ήδη θέσει σε 
τροχιά αρκετούς. Είναι ένα μέρος 
χωρίς κανονισμούς και αυτό ακρι-
βώς αγαπούν άνθρωποι σαν εκεί-
νον: μια νέα, ανεξέλεγκτη μεθόρι-
ος προς εκμετάλλευση. Για εμάς 
τους υπόλοιπους είναι ανησυχη-
τικό, για πολλούς λόγους, αλλά 
και γιατί το ∆ιάστημα ανήκει σε 
όλους μας, κατά μία πραγματική 
έννοια – ή δεν ανήκει σε κανέναν. 
Είναι μέρος της συλλογικής μας 
φαντασίας και συνείδησης. Μου 
φαίνεται ανησυχητικό το ότι θα 
προσαρτηθεί, όπως κάθε τι άλλο, 
από μερικούς πολύ πλούσιους λευ-
κούς άντρες.

– Ποιες σκέψεις και συναι-
σθήματα σας προκαλεί το εν-
δεχόμενο ύπαρξης εξωγήινης 
ζωής; Τι θα άλλαζε αν μαθαί-
ναμε ότι όντως υπάρχει τέ-
τοια ζωή;
– Oλα όσα ακούω για το ζήτημα 
υποδεικνύουν ότι θα πρέπει να 
υπάρχει κάποια σύνθετη μορφή 
ζωής εκεί έξω. Μοιάζει απίθα-
νο να είμαστε μόνο εμείς στο 
σύμπαν. Αλλάζει κάτι αυτό; Αν 
ανακαλύπταμε αυτή τη ζωή, θα 
άλλαζε τα πάντα. Είναι ωστόσο 
δύσκολο να ανακαλύψουμε κά-
τι ουσιαστικό, εκτός δηλαδή από 
ορισμένα αφηρημένα σήματα 
ήχου. ∆εν νομίζω ότι θα μπορού-
σαμε πραγματικά να συναντή-
σουμε αυτή τη ζωή. Αυτό που με 
ενδιαφέρει, επομένως, είναι η 
επιθυμία μας να υπάρχει ζωή εκεί 
έξω, η επιθυμία να μην είμαστε 
μόνοι. Και νιώθω μεγάλη τρυφε-
ρότητα για την ανθρωπότητα όταν 
σκέφτομαι όλες τις προσπάθει-
ες που έχουμε κάνει για να επι-
κοινωνήσουμε. Πολλοί λένε πως 
δεν είναι αρκετές, όμως έχουμε 
διαθέσει κάποιους πόρους στην 
προσπάθεια να επικοινωνήσουμε 
με ό,τι βρίσκεται εκεί έξω. Κάποια 
στιγμή νομίζαμε ότι ίσως είναι κο-
ντά, ότι μπορεί να υπάρχει κάποια 
στοιχειώδης μορφή ζωής στον 
Αρη. Αλλά νομίζω ότι πιο σημαντι-
κό είναι το τι λέει για εμάς αυτή η 
αναζήτηση, γιατί ψάχνουμε. Υπο-
θέτω πως είναι προφανές: γιατί 
δεν θέλουμε να είμαστε μόνοι 
όταν κοιτάμε τον πλανήτη μας να 
κρέμεται εκεί, στο ∆ιάστημα, όταν 
κοιτάμε το ηλιακό μας σύστημα, 
τον γαλαξία μας, το σύμπαν. Είναι 
ένα ιλιγγιωδώς μοναχικό μέρος 
να βρίσκεται κανείς – αν είμαστε 
οι μόνοι. Οπότε νομίζω ότι αυτή η 
παιδική ανάγκη να υπάρχει εκεί 
και κάτι άλλο, είναι μια πολύ εν-
διαφέρουσα αντανάκλαση του τι 
θέλουμε ως άνθρωποι.

Είμαστε μια
φευγαλέα
στιγμή ζωής

Απίθανο
να είμαστε
μόνο εμείς
στο σύμπαν

Η Σαμάνθα Χάρβεϊ μιλάει για τις «Τροχιές»

που της χάρισαν το βραβείο Μπούκερ

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Οταν πεθάνουμε,
πρέπει να φύγουμε 
μόνοι. Είναι ένα ταξίδι 
που πρέπει να κάνουμε 
μόνοι, κανείς δεν μπορεί 
να έρθει μαζί μας. 
Αυτά τα πράγματα μας 
δείχνουν τη θεμελιώδη 
μοναξιά μας.

Δεν είναι προς το 
συμφέρον ανθρώπων 
σαν τον Eλον Μασκ ή 
τον Τραμπ ή τον Μπέζος 
να συμβάλουν σε ένα 
συνεργατικό εγχείρημα 
σαν τον Διεθνή 
Διαστημικό Σταθμό. 
Είναι απλώς επιχειρη-
ματίες, που κοιτάζουν 
το συμφέρον τους.

Οι «Τροχιές» της Σαμάνθα 
Χάρβεϊ κυκλοφορούν από τις 
εκδόσεις Gutenberg, σε μετά-
φραση Γιώργου Κυριαζή.

Η Σαμάνθα Χάρβεϊ χαρακτηρίζει «χυδαία» τη μορφή που έχει λάβει τα τελευταία χρόνια η εξερεύνηση του ∆ιαστή-
ματος. «Iσως βέβαια πάντα έτσι ήταν. Ανέκαθεν αφορούσε την προαγωγή εθνικιστικών σκοπών», προσθέτει η ίδια. 
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Επιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ
 

Το τριήμερο 21-23 Φεβρουαρίου, 
το Κυπριακό Κέντρο Σκηνογρά-
φων, Αρχιτεκτόνων και Τεχνικών 
Θεάτρου (CYCSTAT) πραγματο-
ποίησε το 2ο ∆ιεθνές Συμπόσιο 
Performance Design Futures 
2025. Σε επιμέλεια Ελένης Ιωάν-
νου, Μαρίζας Παρτζίλη και δρος 
Μαρίνας Χατζηλουκά, το συμπό-
σιο εστίασε στη θεματική «Σκη-
νογραφίες του Εδώ και Τώρα: 
Αντιμέτωποι με τη Σύγκρουση, 
τον ∆ιαχωρισμό και τον Εκτο-
πισμό». Σκοπός του Συμποσί-
ου ήταν να φέρει τη συζήτηση 
για τη διευρυμένη σκηνογραφία 
στην περιοχή της Νοτιοανατολι-
κής Μεσογείου και Μέσης Ανα-
τολής. Με την περιοχή σε διαρκή 
κρίση προέκυψε η αναγκαιότη-
τα προσέγγισης και ένταξης του 
πλαισίου αυτού στη συζήτηση. 
Αναπόφευκτα, η Λευκωσία δια-
δραμάτισε σημαντικό ρόλο στις 
επιμέρους παρουσιάσεις.

Στο Συμπόσιο συμμετείχαν 
ακαδημαϊκοί και επαγγελματί-
ες από την Κύπρο και τη διεθνή 
σκηνή. Κύριοι ομιλητές ήταν η 
Νεοζηλανδή αρχιτέκτονας και 
σκηνογράφος Ντορίτα Χάνα, η 
Αγγλίδα σκηνογράφος, σκηνοθέ-
τρια και πανεπιστημιακός Πάμε-
λα Χάουαρντ και η σκηνογράφος, 
ενδυματολόγος, ακαδημαϊκός, 
Σοφία Παντουβάκη.  

 Οι βασικές θεματικές που ανα-
πτύχθηκαν κατά τη διάρκεια του 
συμποσίου ήταν: α) Οι σκηνογρά-
φοι ως ακτιβιστές /ενεργοποιητές 
της αλλαγής (activist/ activator) 
καθώς και φορείς ιστοριών, β) Η 
σκηνογραφία πέρα από τη σκη-

νή και γ) Συγκρουσιακά τοπία 
και χώροι. Το Συμπόσιο άνοιξε με 
καλωσόρισμα από τις τρεις επι-
μελήτριες. Ο Άντης Παρτζίλης, 
επίτιμος πρόεδρος του Κέντρου 
Σκηνογράφων, εστίασε στην ανά-
γκη του ως πρόσφυγας να εκφρα-
στεί μέσα από την τέχνη, μια δι-
αδικασία που περιέγραψε σαν 
προσωπική κάθαρση, μέσα από 
δύο σκηνογραφίες του: «Επτά επί 
Θήβας» και «Μυρμιδόνες», «Νη-
ρηίδες», «Φρύγες». Μίλησε για 
την ανθεκτικότητα και επιμονή 
του ανθρώπινου πνεύματος όπως 
παρουσιάζεται στα έργα, εντοπί-
ζοντας παραλληλισμούς μεταξύ 
συνόρων και ορίων στον πραγμα-
τικό κόσμο και στο δράμα.

Στα πορίσματα της πρώτης εκ-
δοχής του Συμποσίου που πραγ-
ματοποιήθηκε το 2022, αναφέρθη-
κε η Μαρίνα Μαλένη του οποίου 
υπήρξε συνεπιμελήτρια. Τότε, η 
συζήτηση κινήθηκε γύρω από τις 
μελλοντικές πρακτικές πέρα από 
τους θεατρικούς περιορισμούς και 
πώς αυτές επεκτείνονται στο αστι-
κό τοπίο, την οικο-σκηνογραφία 
(ecoscenography). Εκτενώς συζη-
τήθηκε το ενδεχόμενο δημιουρ-
γίας Σχολής Σκηνογραφίας στην 
Κύπρο, θέμα το οποίο προέκυ-
ψε και στο φετινό Συμπόσιο, ως 
αναγκαιότητα για τη δημιουργία 
ενός χώρου όπου γεννούνται και-
νοτόμες και πρωτοπόρες ιδέες. 
H Πάμελα Χάουαρντ μίλησε για 
τη σκηνογραφική, καλλιτεχνι-
κή δύναμη που δύναται να φέρει 
στην επιφάνεια χαμένες ιστορίες. 
Με αφορμή την παράσταση που 
η ίδια σκηνοθέτησε και σκηνο-
γράφησε βασισμένη στη ζωή και 
το έργο της Charlotte Salomon 

(1917-1943, καλλιτέχνης θύμα 
του Auschwitz), εστίασε στην 
ιδέα ότι μέσα από το θέατρο και 
την ανάπτυξη μιας εικαστικής 
γλώσσας μπορεί η τραγωδία να 
μετατραπεί σε μια πανανθρώπι-
νη νίκη. Η παρουσίαση κατέληξε 
σε ένα καίριο ερώτημα, το οποίο 
προέκυπτε επανειλημμένα κατά 
τη διάρκεια του τριημέρου, ζωή 
ή θέατρο, θέατρο ή ζωή;

Η δρ Ντορίτα Χάνα επανα-
προσδιόρισε το όρο Performance 
Design ως «...ριζοσπαστικές χω-
ρικές συναρμογές που αντα-
ποκρίνονται στο ακατέργαστο 
“Πραγματικό” απέναντι στη δι-
αρκή απειλή της καταστροφής, 
της κατάρρευσης και της επικής 
αποτυχίας (epic failure)... που πα-
ρακινεί το κοινό να αναλάβει χω-
ροχρονική δράση». Αυτό αποτέ-

λεσε έναυσμα για να επεκταθεί σε 
σκηνογραφικές δράσεις που λαμ-
βάνουν μέρος στο δημόσιο χώ-
ρο, χρησιμοποιώντας τη φράση 
«Theatre has left the building». 
Έπειτα αναφέρθηκε στην επανά-
σταση της Βηρυτού που έγινε το 
2019 με παραδείγματα ανάκτη-
σης του δημόσιου χώρου μέσα 
από παραστατικές δράσεις. 

Ο δρ Αντώνης Βολανάκης με 
το project «Οι Χάριτες ζυμώνουν» 
εξήγησε πώς μέσα από συλλογι-
κές δράσεις και κοινωνική ενερ-
γοποίηση ενέπλεξε την τοπική 
κοινότητα καθιστώντας τη σκη-
νογραφία ως εργαλείο συζήτη-
σης σε ένα ετερόκλητο κοινωνικά 
χώρο. Οι δράσεις αυτές έλαβαν 
χώρα σε ένα εγκαταλελειμμένο 
σιδηροδρομικό σταθμό, στα Μέ-
γαρα στην Ελλάδα.

Η Μελίτα Κούτα με έναυσμα 
το μεταλλευτικό παρελθόν της 
Κύπρου συνδυάζοντας την πρα-
κτική της ως γλύπτρια με το επι-
τελεστικό δρώμενο dust to dust 
εξέτασε πώς οι παραστατικές 
πρακτικές λειτουργούν ως πρά-
ξεις φροντίδας και αντίστασης.

Η δρ Σοφία Παντουβάκη μετά 
από μακροχρόνια έρευνα για το 
θέμα, μίλησε για το ανέβασμα 
της όπερας Brundibar, από παι-
διά στο γκέτο του Τερεζίν, στην 
Τσεχοσλοβακία κατά τον Β΄ Πα-
γκόσμιο Πόλεμο, εξετάζοντας πως 
η σκηνογραφία μπορεί να προ-
σφέρει μία αίσθηση κανονικό-
τητας σε συνθήκες εκτοπισμού. 

Για τις δράσεις στο πλαίσιο του 
Buffer Fringe Festival μίλησαν οι 
δρ Ελλάδα Ευαγγέλου και Νιχάλ 
Σογαντζί. Φέρνοντας ως παρά-
δειγμα μεταξύ άλλων την παρά-
σταση του Άχμεντ Μπάαμπα ILK: 
A Queer Arab Dichotomy, έθιξαν 
θέματα που άπτονται στην αποι-
κιακή υλικότητα, πράξεις επανα-
προσδιορισμού του συναισθήμα-
τος μέσω της αλληλεγγύης και 
της συνεργασίας, και θέματα κλη-
ροδοτημένης μετα-μνήμης.

Η δρ Μαρίνα Χατζηλουκά 
πρότεινε τον νέο όρο Protest 
Scenographics (σκηνογραφίες 
διαμαρτυρίας) αναφερόμενη στο 
πώς μεθοδολογίες της σκηνογρα-
φίας μπορούν να χρησιμοποιούν 
για ανάλυση και κατανόηση του 
τραύματος που προέρχεται μέ-
σα από συγκρούσεις και διχοτο-
μημένες κοινωνίες, αντλώντας 
παραδείγματα από συλλογικές 
δράσεις που έλαβαν χώρα στη 
Λευκωσία. Η δρ Μαγδαλένα Ζή-
ρα και η σκηνογράφος Έλενα Κα-

τσούρη ανέλυσαν το σκεπτικό 
πίσω από site-specific θεατρικές 
παραστάσεις τους σε συγκρουσι-
ακά τοπία, αναφερόμενες στις 
εντάσεις και τις αφηγήσεις του 
ίδιου του χώρου, και πιο συγκε-
κριμένα στη Λευκωσία σαν μέρος 
της δραματουργίας. 

Η δρ Μαρία Κονομή μέσα από 
τα παραδείγματα της δουλειάς 
της Ισραηλινής Yael Bartana 
αναφέρθηκε στις παραστατικές 
πρακτικές για την ειρήνη, καθι-
στώντας τη σκηνοθετημένη δι-
αμαρτυρία ως συλλογική πράξη 
και ανέπτυξε σε παραστατικές 
πρακτικές που συσπειρώνονται 
για την ειρήνη. Η δρ Πόπη Ια-
κώβου μαζί με τη Χριστίνα Ιω-
άννου, με βάση το παιδαγωγικό 
μοντέλο που αναπτύχθηκε στο Α΄ 
Έτος Αρχιτεκτονικής του Πανε-
πιστημίου Κύπρου, εξήγησαν τον 
τρόπο με τον οποίο το «παιχνίδι» 
χρησιμοποιήθηκε ως κρίσιμη μέ-
θοδος σχεδιασμού για την προ-
ώθηση της διασύνδεσης μεταξύ 
κοινοτήτων σε αμφισβητούμενα 
αστικά περιβάλλοντα, με αφορμή 
την απόφαση της κυβέρνησης 
για κλείσιμο του σχολείου της 
Φανερωμένης. 

Συμπερασματικά, μέσα από τα 
διάφορα στάδια της συζήτησης 
του τριημέρου, προκύπτει ότι η 
μεταφορικότητα της σκηνογραφί-
ας μπορεί να γίνει φορέας ελπίδας 
για το μέλλον και να διαδραματί-
σει σημαντικό ρόλο στη διαμόρ-
φωση, την αμφισβήτηση και τον 
επανασχεδιασμό των χώρων σύ-
γκρουσης και διαπραγμάτευσης.

Περισσότερες πληροφορίες:
www.performancedesignfutures.com

Εξωτερικά ερεθίσματα… επί σκηνής εικόνα
2ο Διεθνές Συμπόσιο Performance Design Futures 2025 από το Κυπριακό Κέντρο Σκηνογράφων, Αρχιτεκτόνων και Τεχνικών Θεάτρου

Οι βασικές θεματικές που αναπτύχθηκαν κατά τη διάρκεια του συμποσίου 
ήταν: α) Οι σκηνογράφοι ως ακτιβιστές /ενεργοποιητές της αλλαγής (activist/ 
activator) καθώς και φορείς ιστοριών, β) Η σκηνογραφία πέρα από τη σκηνή 
και γ) Συγκρουσιακά τοπία και χώροι.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ισαβέλλα, η αποκατάσταση 
ενός αριστουργήματος 

Μουσική με δύναμη από την Ολλανδία

Η Ισαβέλλα από τον γαλλικό οίκο 
των Βουρβόνων βασίλεψε στην 
Ισπανία από το 1621 έως το 1644 
και συνέβαλε στην ίδρυση του 
ισπανικού οίκου των Βουρβόνων, 
στον οποίον ανήκει η σημερινή 
βασιλική οικογένεια της Ισπανί-
ας. Υπήρξε ισχυρή προσωπικότη-
τα, ιδιαίτερα δημοφιλής και ήταν 
σύζυγος του βασιλιά Φιλίππου ∆΄, 
γνωστού για την αγάπη του στις 
τέχνες και την προστασία που πα-
ρείχε σε καλλιτέχνες, ανάμεσά 
τους και στον Βελάσκεθ.

Το εξαιρετικό αυτό πορτρέτο 
της βασίλισσας Ισαβέλλας της 
Ισπανίας φιλοτεχνήθηκε από τον 
Βελάσκεθ γύρω στο 1635, όταν η 
βασίλισσα ήταν 33 ετών (απεβί-
ωσε στα 41 της). Ο Βελάσκεθ εί-
χε ζωγραφίσει αρκετές φορές τη 
βασίλισσα, στην περίπτωση αυτή 
όμως, σε αυτό το επιβλητικό πορ-
τρέτο, την παρουσιάζει έφιππη 
με τρόπο απολύτως συμβολικό 
για την ισχύ του χαρακτήρα της.

Αυτό το έργο τέχνης αποκατα-
στάθηκε υποδειγματικά από το 
Μουσείο Πράδο, όπου παρουσι-
άζεται και πάλι στο κοινό. Η δι-
αδικασία και τα στάδια της απο-
κατάστασης, με χρηματοδότηση 
από το Ιδρυμα Iberdrola Espana, 
αποτέλεσε ξεχωριστό γεγονός κα-
θώς αφαιρέθηκαν αριστοτεχνικά 
χρόνια μουντζούρας και βερνικιού, 
που είχαν θαμπώσει και σκοτεινιά-

σει τα αρχικά χρώματα. Ο πίνα-
κας φιλοτεχνήθηκε αρχικά για τη 
βασιλική αίθουσα στο ανάκτορο 
Buen Retiro. Αποτελεί μέρος μιας 
σειράς έφιππων προσωπογραφι-
ών που είχε παραγγείλει ο βασι-
λιάς Φίλιππος ∆΄. Σε αυτές περι-
λαμβάνονταν πορτρέτα του ίδιου, 
του γιου του πρίγκιπα Μπαλτάσαρ 
Κάρλος και των γονέων του Φιλίπ-
που ∆΄, του βασιλιά Φιλίππου Γ΄ 
και της βασίλισσας Μαργαρίτας 
της Αυστρίας. 

Το έργο της αποκατάστασης 
εκτελέστηκε από την ειδική συ-
ντηρήτρια Μαρία Αλβαρεθ Γκαρθι-
γιάν, η οποία αποκάλυψε το βάθος 
και την ένταση των πρωτότυπων 
χρωμάτων. «Η βασίλισσα ανέκτη-
σε το βασιλικό παράστημα και τη 
γαλήνη και τη φυσική ομορφιά», 
σχολιάζει. «Οπως και το άλογο 
αποκαλύπτει τις αρετές του να-
τουραλισμού που μόνο μια ιδιο-
φυΐα όπως ήταν ο Βελάσκεθ μπο-
ρούσε να συλλάβει».

Στη διάρκεια της αποκατάστα-
σης αφαιρέθηκαν μεταγενέστερες 
προσθήκες και πλέον αυτό το έρ-
γο τέχνης ακτινοβολεί την αρχική 
πρόθεση του ίδιου του Βελάσκεθ 
αποτελώντας καύχημα της σύγ-
χρονης αντίληψης περί συντήρη-
σης. Μπορεί κανείς να το δει από 
κοντά στην Αίθουσα 12 του Μου-
σείου Πράδο μαζί με άλλα έργα της 
ισπανικής βασιλικής συλλογής.

Ποιες εθνικότητες κυριαρχούν πα-
ραδοσιακά στη λόγια μουσική; 
Γερμανοί και Αυστριακοί, Ιτα-
λοί, Γάλλοι, Ρώσοι, Τσέχοι, Ούγ-
γροι, Αγγλοι κ.ά. Από τον πρό-
χειρο αυτό κατάλογο απουσιάζει 
εντελώς η Ολλανδία. Παράξενο 
δεν είναι; Μια τέτοια χώρα στην 
καρδιά της Ευρώπης; Ο κύρι-
ος Γκρι, όμως, ακούει το τριπλό 
cd «Piano Concertos from The 
Netherlands», που μόλις κυκλο-
φόρησε η Brilliant Classics. 

Τρεις ψηφιακοί δίσκοι με δέ-
κα έργα για πιάνο και ορχήστρα 
που χρονολογούνται από τη δε-
καετία του ’30 και μετά. Αυτό εί-
ναι το χρονικό σημείο κατά το 
οποίο φαίνεται πως η ολλανδική 
μουσική σχολή «ενηλικιώνεται». 

Γνωστός Ολλανδός συνθέτης 
του 19ου αιώνα δεν υφίσταται· η 
γερμανική ρομαντική επιρροή εί-
ναι συντριπτική. Οπως μας υπο-

δεικνύουν οι ειδικοί, περίπου έως 
το 1930 οι Ολλανδοί μουσικοί δι-
χάζονταν ανάμεσα στον υποβλη-
τικό γερμανικό ήχο και στον πιο 
ραφιναρισμένο γαλλικό ήχο.

Από το ’30 και μετά, υποτίθεται 
ότι έχουμε έναν πρώτο «ολλαν-
δικό ήχο». Μάλιστα, μερικά από 
τα σημαντικότερα έργα της συλ-
λογής φέρουν την ένδειξη (από 
τους ίδιους τους συνθέτες) «κο-
ντσερτίνο». Αυτό επέφερε μια 
παρεξήγηση διότι δεν πρόκειται 
για κοντσέρτα «μικρού μήκους», 
το αντίθετο μάλιστα. 

Ωστόσο, η ένδειξη αυτή ση-
ματοδοτεί μια αποκοπή από τις 
μεγάλες φόρμες της γερμανικής 
μουσικής όχι μόνο του 19ου αλλά 
και του πρώιμου 20ού αιώνα (π.χ., 
οι αχανείς μουσικές εκτάσεις των 
Αντον Μπρούκνερ, Ρίχαρντ Στρά-
ους και Γκούσταβ Μάλερ). Ο όρος 
«κοντσερτίνο» υποδηλώνει και 
μια επιστροφή στις απαρχές του 
είδους, στο μπαρόκ του 17ου και 
του 18ου αιώνα. 

Το λατινικό «concertare» ση-
μαίνει «διάλογος» – ανάμεσα στο 
όργανο και στην ορχήστρα. Τον 
καιρό του Μπαχ οι ισορροπίες 
ήταν πιο ισοδύναμες· όλο αυτό 
μεταβλήθηκε δραματικά με τον 
Μότσαρτ και τον Μπετόβεν, για 
να πάρει μια πρωτοκαθεδρία το 
πιάνο με τον Σοπέν και τον Λιστ. 
Οι Ολλανδοί της έκδοσης αυτής 
φέρνουν τα πράγματα, σε ένα 
βαθμό, πίσω σε μια πιο δυναμι-

κή ισορροπία. Ο κύριος Γκρι δεν 
ξέρει να πει αν πρόκειται για «ολ-
λανδικό ήχο»· η διάκριση αυτή 
τον φέρνει σε μια αμηχανία. Αυ-
τό που καταλαβαίνει, όμως, εί-
ναι ότι από τα ηχοχρώματα που 
αναδύονται, ειδικά στα πιο αργά 
μέρη ή στο έξοχο Dances Sacrees 
του Τον Ντε Λιουβ (1926-1996) 
προκύπτουν πράγματα σπάνι-
ας έμπνευσης και ατμόσφαιρας. 
Υπάρχουν όντως τόσα ερεθιστι-
κά ακόμη πράγματα να ανακαλύ-
ψει κανείς...

Για την Ιστορία: τα ονόματα 
των άλλων συνθετών στα τρία 
αυτά άλμπουμ: Ενριέτ Μπόσμανς 
(1895-1952), Κέες βαν Μπάαρεν 
(1906-1970), Λέο Σμιτ (1900-1943), 
Καρλ Σμούλντερς (1863-1934), 
Βίλεμ Πίτζπερ (1894-1947), Χενκ 
Μπάντινγκς (1907-1987), Τριστάν 
Κέουρις (1946-1996) και Γιαν βαν 
Βλίτζμεν (1935-2004).

ΤΣΕΧΙΑ
Νέοι χώροι τέχνης
Η μετατροπή της βιομηχανικής κλη-
ρονομιάς σε νέους χώρους πολιτι-
σμού δίνει συχνά νέα και ενδιαφέ-
ροντα δείγματα αρχιτεκτονικής. Ενα 
από αυτά βρίσκεται στην Τσεχία, στην 
πόλη Πάρντουμπιτς, όπου ένα θαυ-
μάσιο δείγμα βιομηχανικής αρχιτε-
κτονικής αποκαταστάθηκε και δια-
μορφώθηκε σε χώρο τέχνης από το 
αρχιτεκτονικό γραφείο Transat, που 
έχει έδρα το Μπρνο. Ο νέος χώρος 
παίρνει το όνομα του δημιουργού 
του, σημαντικού Τσέχου αρχιτέκτονα 
Γιόζεφ Γκόκαρ (1880-1945). 

ΔΡΕΣΔΗ
Βόλφγκανγκ Τίλμανς
Στο Μουσείο Αλμπερτίνουμ της 
∆ρέσδης μπορεί κανείς να δει μια 
νέα έκθεση με έργα του φωτογρά-
φου Βόλφγκανγκ Τίλμανς έως τις 29 
Ιουνίου. Ο 57χρονος Τίλμανς είναι 
ένας ολιστικός δημιουργός που γεννά 
οπτικές εγκαταστάσεις με συνδυασμό 
των εντελώς ιδιαίτερων φωτογραφι-
ών του, μαζί με βίντεο, κείμενα και 
μουσική. Στο ιστορικό Αλμπερτίνουμ, 
που διασώθηκε στον βομβαρδισμό 
της ∆ρέσδης το 1945, με ζημιές που 
αντιμετωπίστηκαν, η επίσκεψη γίνε-
ται μια καθολική εμπειρία. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Ρίτσαρντ Λιρόιντ
Στην γκαλερί Pace της Νέας Υόρκης, 
η νέα έκθεση του Βρετανού Ρίτσαρντ 
Λιρόιντ αποτελεί ισχυρό δέλεαρ για 
όσους θέλουν να σταθούν απέναντι 
σε εικαστικές φωτογραφίες υψηλής 
αισθητικής, τεχνικής και ευκρίνειας. Ο 
Λιρόιντ παραδίδει φωτογραφίες που 
παραπέμπουν στον ολλανδικό Χρυσό 
Αιώνα (17ος) με εξαιρετικά επεξερ-
γασμένη χρήση φωτός και χρώματος. 
Κινείται ανάμεσα στην αναλογική και 
στην ψηφιακή φωτογραφία, έχοντας 
κατακτήσει ένα δικό του ύφος που τον 
καθιστά απολύτως αναγνωρίσιμο. 

ΗΝΩΜΕΝΟ ΒΑΣΙΛΕΙΟ
Αθάνατα Πένγκουιν
Ο ιστορικός εκδοτικός οίκος Πέν-
γκουιν εισήγαγε τον θεσμό των βι-
βλίων τσέπης στην Αγγλία –όπως τα 
γνωρίζουμε– το 1935. Για την επέτειο 
των 90 ετών προκήρυξε διαγωνι-
σμό σχεδιασμού εξωφύλλων για τις 
σειρές τσέπης, που θα συνδυάζουν 
καινοτόμο πνεύμα και κατανόηση 
της ιστορικής ταυτότητας του οίκου. 
Τον Μάιο θα ανακοινωθούν τα απο-
τελέσματα. Το ενδιαφέρον είναι ότι 
έμφαση δίνεται στους νέους άνευ 
εμπειρίας, με σκοπό να τονώσουν και 
να κεντρίσουν τη δημιουργικότητα. 

ΒΙΕΝΝΗ
Μοντερνιστικά κιμονό
Το Μουσείο Εφαρμοσμένων Τε-
χνών της Βιέννης (ΜΑΚ) εγκαινιάζει 
έκθεση που διερευνά τη σχέση των 
παραδοσιακών κιμονό με τον μοντερ-
νισμό. Εξετάζεται η υποδοχή των νε-
ωτερικών ρευμάτων της ∆ύσης μέσα 
στο σώμα της ιαπωνικής κουλτούρας 
από τα τέλη του 19ου αιώνα, καθώς 
και η ανάδυση της νέας γυναίκας και 
της αλλαγής των προτύπων. Η διάχυση 
του δυτικού μοντερνισμού, αποτυπω-
μένου σε υφάσματα, αντανακλά και 
τη διάδοση του καλλιτεχνικού κιμονό 
σε ευρύτερα στρώματα της κοινωνίας. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Nτιέγκο Βελάσκεθ, «H βασίλισσα 
Ισαβέλλα των Βουρβόνων έφιππη» 

(1634-35). 

Τρία cd με δέκα έργα 
για πιάνο και ορχήστρα 
που χρονολογούνται 
από τη δεκαετία 
του ’30 και μετά.

Tο τριπλό cd «Piano Concertos from The Netherlands» που 
μόλις κυκλοφόρησε η εταιρεία Brilliant Classics.
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΚΑΣ
«Μάριος Τόκας: Άγνωστες πτυχές από τη ζωή του»
Λεμεσός 2023, σελ. 207

Μία ενδιαφέρουσα έκδοση που αφορά τον σπουδαίο μουσικοσυν-
θέτη Μάριο Τόκα έχει κυκλοφορήσει από τον αδελφό του Νίκο Τόκα 
το 2023, με τίτλο «Μάριος Τόκας: Άγνωστες πτυχές από τη ζωή του». 
Η έκδοση εμπλουτίζεται με πλούσιο φωτογραφικό και άλλο αρχειακό 
υλικό από τη ζωή του μουσικοσυνθέτη, αλλά και με θύμισες από τον 
Μάριο Τόκα ανθρώπων που τον έζησαν από κοντά, φίλοι του και συ-
νεργάτες του (β΄ μέρος). Στο πρώτο μέρος ο Νίκος Τόκας σκιαγραφεί 
τον Μάριο Τόκα, μιλάει για τον άνθρω-
πο, τον αδελφό και τον φίλο πολλών 
Τόκα και παρουσιάζει στιγμές της ζωής 
του, όχι μόνο της καλλιτεχνικής, αλλά 
και δυνατών προσωπικών στιγμών ολό-
κληρης της οικογένειας, όπως οι ώρες 
που είχε θεωρηθεί νεκρός κατά τη δι-
άρκεια των γεγονότων της εισβολής. 
Ενδεικτικός της όλης έκδοσης είναι ο 
τίτλος του προλόγου του Νίκου Τόκα, 
«Για πάντα παρών στην καθημερινότητά 
μας». Γράφει: «Εμείς, τα αδέλφια του, 
τον κουβαλούμε συνεχώς στη σκέψη 
μας» και πιο κάτω: «Κι είναι αναρίθμητοι 
οι απλοί άνθρωποι που τον αγάπησαν 
μέσα απ’ τη μουσική και τα τραγούδια 
του, και τον έκλεισαν στην καρδιά τους!» Το Ίδρυμα Μάριου Τόκα πα-
ρουσιάζει τον Απρίλιο, σε Λάρνακα, Λευκωσία και Λεμεσό μια μου-
σική αναδρομή στα νεανικά έργα του Μάριου Τόκα, με τίτλο «Μάριος 
Τόκας: Μια μουσική αναδρομή στα νεανικά του έργα». Συμμετέχουν οι 
Γιάννης ∆ιονυσίου, ∆ημήτρης Φάνης, ∆ημήτρης Μεσημέρης, Κατερί-
να Παράσχου, Γιώργος Ιωάννου και Αντρέας Σοφοκλέους, καθώς και 
το φωνητικό σύνολο «∆ιάσταση» και το μουσικό σύνολο «Ες Αεί». Την 
ενορχήστρωση και την επιμέλεια του μουσικού υλικού έχει αναλάβει ο 
Νεοκλής Νεοκτίδης. Οι συναυλίες θα πραγματοποιηθούν στις 22 Απρι-
λίου στο ∆ημοτικό Θέατρο Λάρνακας «Γ. Λυκούργος», στις 23 Απριλίου 
στο ∆ημοτικό Θέατρο Στροβόλου και στις 24 Απριλίου στο Παττίχειο 
∆ημοτικό Θέατρο Λεμεσού. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

   ΤΟ ΒΙΒΛΙΟ
   ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Θα μπορούσε να ανήκει στην κα-
τηγορία των γεγονότων που υπο-
δεικνύουν μια «κατάσταση απελ-
πιστική αλλά καθόλου σοβαρή». 
Αλλά, δυστυχώς, είναι απελπι-
στικά σοβαρή. Ο πρόεδρος των 
Ηνωμένων Πολιτειών Ντόναλντ 
Τραμπ, σε άλλη μια «πρωτιά» για 
την ιστορία των ΗΠΑ, ανακοίνω-
σε ότι «ψηφίστηκε ομόφωνα» για 
τη θέση του προέδρου στο John 
F. Kennedy Memorial Center for 
the Performing Arts, γνωστό ως 
Kennedy Center: το εθνικό πολιτι-
στικό κέντρο των Ηνωμένων Πο-
λιτειών, που βρίσκεται στην Ουά-
σιγκτον, DC, και είναι η επίσημη 
κατοικία της Εθνικής Συμφωνικής 
Ορχήστρας και της Εθνικής Οπε-
ρας της Ουάσιγκτον. «Είναι με-
γάλη τιμή να είμαι πρόεδρος του 
Κένεντι, ειδικά με αυτό το κατα-
πληκτικό συμβούλιο επιτρόπων. 
Θα κάνουμε το Kennedy Center 
ένα πολύ ιδιαίτερο και συναρπα-
στικό μέρος!» έγραψε στις 12 Φε-
βρουαρίου ο πρόεδρος, ο οποίος, 
κατά δήλωσιν του ιδίου, δεν έχει 
παρακολουθήσει ποτέ παράστα-
ση του συγκεκριμένου οργανι-
σμού: «∆εν ήθελα να πάω», είπε. 
«∆εν υπήρχε τίποτα που θα ήθελα 
να δω. ∆εν μας άρεσε αυτό που 
έδειχναν και διάφορα άλλα πράγ-
ματα. Ετσι αναλάβαμε εμείς. Μια 
εντελώς νέα ομάδα ανθρώπων 
μπαίνει μέσα και θα είμαι ο πρό-
εδρός της», δήλωσε σε δημοσιο-
γράφους στο Οβάλ Γραφείο. Οπως 
σημειώνουν αρθρογράφοι των 
NYT και της Washington Post, 
το διοικητικό συμβούλιο του Κέ-
ντρου Κένεντι περιλάμβανε πά-
ντα ένα διακομματικό πολιτικό 
στοιχείο, αλλά τώρα κάθε μέλος 
του διοικητικού συμβουλίου ανή-
κει στο στρατόπεδο του Τραμπ 
και το ανασυγκροτημένο διοικη-
τικό συμβούλιο περιλαμβάνει: την 
Ούσα Βανς, σύζυγο του αντιπρο-
έδρου Βανς, την επικεφαλής του 
προσωπικού του Λευκού Οίκου 
Σούζι Γουάιλς και τη μητέρα της 
Σούζαν Σάμερολ, τον αναπληρω-
τή επικεφαλής του προσωπικού 
του Λευκού Οίκου Νταν Σκαβί-
νο, την Αλισον Λούτνικ, σύζυ-
γο του υπουργού Εμπορίου Χά-
ουαρντ Λούτνικ, τον διευθυντή 
του προεδρικού γραφείου προσω-
πικού του Τραμπ, Σέρτζιο Γκορ, 
και άλλους... ανάλογων προσό-
ντων. Ως εκτελεστικό διευθυντή 
του οργανισμού, μια θέση που 
δεν υπήρχε πριν από τον διορι-

σμό του, όρισε τον Ρικ Γκρενέλ, 
ο οποίος είχε διατελέσει υπηρε-
σιακός διευθυντής των εθνικών 
μυστικών υπηρεσιών (DNI) υπό 
τον πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ 
το 2020. Το 2016, η εταιρεία του 
Γκρενέλ, «διεθνής συμβουλευτική 
στρατηγικής για τα μέσα ενημέ-
ρωσης και τις δημόσιες σχέσεις», 
παρείχε τις υπηρεσίες της στην 
ουγγρική κυβέρνηση του Βίκτορ 
Ορμπαν αλλά και, σύμφωνα με το 
CNN, σε «πελάτες» όπως το Ιράν, 
η Κίνα, το Καζακστάν.

Στο μεταξύ, ύστερα από έναν 
αιώνα, αφαιρείται το δικαίωμα 
της Ενωσης Ανταποκριτών Λευ-
κού Οίκου να επιλέγει τους δια-
πιστευμένους συντάκτες, με τον 
έλεγχο της αίθουσας Τύπου να 
περνάει στην κυβέρνηση Τραμπ.

Ναι, όλα τα παραπάνω δεν εξυ-
πηρετούν παρά μια διαπίστωση 
που επαναλαμβάνεται πλέον συ-
χνά χρησιμοποιώντας τα ίδια, αλ-
λά ιστορικά πολύτιμα, παραδείγ-
ματα, για να υπενθυμίσουν ότι η 
επιθυμία ελέγχου της κουλτούρας 
και των ΜΜΕ είναι το χαρακτηρι-

στικό γνώρισμα των αυταρχικών 
καθεστώτων και η απαραίτητη 
συνθήκη για την επιβίωσή τους.

Μαοποίηση
Η αντιελιτίστικη, αντιαστική 

ρητορική του Μάο και η Πολι-
τιστική Επανάσταση της Κίνας 
αποτελεί καλύτερο μοντέλο για 
την κατανόηση της προσπάθειας 
του Τραμπ να καταλάβει την πο-
λιτιστική εξουσία απ’ ό,τι εκείνη 
των ναζιστών στις δεκαετίες 1930 
και 1940, έγραψε ο Φίλιπ Κένικοτ 
στην Washington Post και η Με-
λίσα Μακόλεΐ το είχε ήδη περι-
γράψει από το 2020, όταν μεταξύ 
άλλων ανέφερε: «Η μαοποίηση 
επιτρέπει στον πρόεδρο Τραμπ 
να κάνει ό,τι θέλει για τη δήθεν 
προώθηση του “συντηρητισμού”, 
ενός όρου που, όπως και ο “κομ-
μουνισμός” στη σημερινή Κίνα, 
καθίσταται όλο και πιο ανούσιος, 
καθώς δεν εξισώνεται με τίποτα 
περισσότερο από την κομματική 
εξουσία και την πίστη στον ανώ-
τατο ηγέτη». 

Αλλά δράσεις όπως η ανάληψη 
της προεδρίας από τον Τραμπ του 
Kennedy Center και φράσεις του 
όπως «Αυτό θα σταματήσει!» ανα-
φερόμενος σε μια (!) παράσταση 
drug που φιλοξενήθηκε στο Κέ-
ντρο και σε ένα δημοφιλές παι-
δικό μιούζικαλ που παρήγαγε το 
Κέντρο και διερευνούσε θέματα 
αυτογνωσίας, κοινά για την κοι-
νότητα ΛΟΑΤΚΙ, παραπέμπουν 
ευθέως στη δεκαετία του 1930, 
όταν το ενδιαφέρον των μοντερ-
νιστών για την πρωτόγονη τέχνη 
των μη ευρωπαϊκών πολιτισμών, 

τα αυθόρμητα σχέδια που έμοια-
ζαν με παιδικές ζωγραφιές και η 
εικαστική αποτύπωση φαντασι-
ώσεων ψυχικά ασθενών χαρα-
κτηρίζονταν διανοουμενίστικα, 
ελιτίστικα, ξένα προς τις εθνικές 
αξίες και τελικά απαγορεύονταν 
ως εκφυλισμένη τέχνη από τους 
ναζί, καταφέρνοντας να περά-
σουν τα μηνύματα κατά Εβραί-
ων, Ρομά, ομοφυλόφιλων, δημο-
κρατικών, νοητικά άρρωστων. «Ο 
μοντερνισμός, που φαινόταν να 
υποστηρίζεται από μια ανεύθυνη 
πολιτιστική κουλτούρα, έπρεπε 
να αποκαλυφθεί ως απτή απά-
τη με σκοπό να μπερδέψει τον 
γερμανικό λαό», υπογραμμίζει η 
Στέφανι Μπάρον στο βιβλίο της 
«Degenerate art: the fate of the 
avant-garde in Nazi Germany». 
Οπως το γουόκ και η συμπερί-
ληψη (DEI), των οποίων τις ενο-
χλητικές πράγματι ακρότητες για 
πολλούς εκμεταλλεύθηκαν αυ-
ταρχικοί ηγέτες όπως ο Πούτιν, 
η προεκλογική ρητορική και τε-
λικώς η δυστοπία Τραμπ, υπο-
νομεύοντας έτι περαιτέρω αυτό 
που στην πραγματικότητα ση-
μαίνουν: Επαγρυπνώ για το κοι-
νό καλό, νοιάζομαι για τους αδύ-
ναμους. Και αν αυτό ακούγεται 
βαρύγδουπο, ας σκεφτούμε ότι, 
όπως έγραψε σε ανάρτηση στο FB 
ο Λεωνί δας Ηρακλειώ της, καθη-
γητής Πληροφορικής στο Πανε-
πιστή μιο Loyola στο Σικά γο: «Οι 
ράμπες στα πεζοδρόμια είναι συ-
μπεριληπτικότητα επειδή δίνουν 
σε ΑμεΑ συνανθρώπους μας πρό-
σβαση στην ίδια καθημερινότητα 
μ’ εμάς. Οι τουαλέτες για ΑμεΑ, το 
ίδιο. Οι υπότιτλοι στις ξένες ται-
νίες από την εποχή της ΥΕΝΕ∆ 
και της ΕΙΡΤ είναι συμπεριληπτι-
κότητα επειδή τις έκαναν προ-
σβάσιμες σε ευρύτερο κοινό. Τα 
σκυλιά-οδηγοί στα μουσεία είναι 
συμπεριληπτικότητα. Ο ανελκυ-
στήρας στην Ακρόπολη είναι συ-
μπεριληπτικότητα. Οι ηχητικές 
αναγγελίες αφίξεων στα τρένα 
και στο μετρό, και οι οθόνες με 
τις ίδιες πληροφορίες είναι συ-
μπεριληπτικότητα. Τα κίτρινα 
πλακίδια στα πεζοδρόμια με τις 
διαγραμμίσεις είναι συμπεριλη-
πτικότητα. Τι πρόβλημα έχετε με 
τη συμπεριληπτικότητα;». Και με 
αυτά τα «απλά» καταλαβαίνουμε 
τη δυστοπία που ελλοχεύει στην 
προπαγάνδα της απολυταρχίας... 
απ’ όπου κι αν προέρχεται. Ή 
μήπως όχι;

Ο Γιώργος Γεωργακόπουλος σπού-
δασε κοινωνιολογία στη Γαλλία. 
Εργάστηκε για πολλά χρόνια στη 
Μόνιμη Ελληνική Αντιπροσωπεία 
στις Βρυξέλλες, εκπροσωπώντας 
την Ελλάδα στην Ε.Ε. στoν τομέα 
της υγείας. Το νέο του βιβλίο «Ρί-
ζες από στάχτη» κυκλοφορεί από 
τις εκδόσεις Αρμός.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τα τρία βιβλία του Θανάση Λάλα: 
«Πίνοντας καφέ με τον Σωκράτη», 
«Πίνοντας καφέ με τον Πλάτωνα» 
και «Πίνοντας καφέ με τον Αρι-
στοτέλη». 
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας τα βιβλία του Θανάση 
Λάλα, αυτό με έκανε να σκεφθώ 
πόσο διαφορετικά μπορεί να προ-
σεγγίσει κάποιος τη φιλοσοφία – 
όχι σαν ένα σύνολο θεωριών, αλλά 
σαν μια συζήτηση που συνεχίζεται 
μέσα στους αιώνες.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας επει-
δή διαβάσατε ένα βιβλίο;
∆εν θα έλεγα ότι βρήκα τον μπε-
λά μου, αλλά σίγουρα βρέθηκα σε 
ατελείωτες συζητήσεις εξαιτίας 
ενός βιβλίου. 
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Ησυχία και ελεύθερος χρόνος. Αν 
έξω βρέχει, ακόμη καλύτερα.  
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτεχνίας 
που προτιμάτε και άλλα που απο-
φεύγετε; 
∆εν έχω συγκεκριμένα είδη που 
να αποφεύγω, αλλά προτιμώ τη λο-
γοτεχνία που έχει μια φιλοσοφική 
διάσταση ή που αναφέρεται σε 
υπαρξιακά ή κοινωνικά ζητή-
ματα. 
 
Τι είναι αυτό που σας συγκι-
νεί περισσότερο σε ένα βι-
βλίο;
Με συγκινεί η γραφή που 
καταφέρνει να αποδώσει τη 
σύγκρουση, τη μοναξιά, τη 
χαρά ή την απώλεια με τρό-

πο αυθεντικό και ειλικρινή.
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο βιβλίο 
που θα θέλατε να γίνει ταινία;
∆εν μου έχει περάσει κάτι τέτοιο 
από το μυαλό.
 
Ποιες είναι οι κρίσιμες εμπειρίες 
στη ζωή ενός ανθρώπου στις οποί-
ες αναφέρεται το βιβλίο σας;
Το «Ρίζες από στάχτη» αναφέρεται 
σε εμπειρίες που αφορούν την ανα-
μέτρηση με τον πόνο, την απώλεια, 
τη μοναξιά. ∆εν πρόκειται όμως 
για απλές καταγραφές προσωπι-
κών στιγμών, αλλά για μια προσπά-
θεια κατανόησης του πώς αυτές 
οι εμπειρίες αλληλεπιδρούν με τη 
σκέψη μας. 
 
Τι μηνύματα επιθυμείτε να μετα-
δώσετε στους αναγνώστες μέσα 
από τις «Ρίζες από στάχτη»;
Το βασικό μήνυμα του βιβλίου είναι 
ότι η ζωή δεν είναι μια σειρά από 
γεγονότα που απλώς μας συμβαί-
νουν. ∆εν είναι μόνο οι εξωτερι-
κές συνθήκες που μας καθορίζουν, 
αλλά και ο τρόπος που επιλέγουμε 
να τις αντιμετωπίσουμε και να τις 
νοηματοδοτήσουμε. Στο ερώτημα, 
λοιπόν, μπορούμε άραγε να ξανα-
δούμε τα γεγονότα από απόσταση, 
να τα ξεκλειδώσουμε και να τα με-
τατρέψουμε από εμπόδια σε γέφυ-
ρες προς κάτι νέο; Η απάντηση του 
βιβλίου είναι ναι.

Δανάη Σιώζιου
Επιστολές
εκδ. Αντίποδες, 2024, σελ. 48

 
Ενα ολιγοσέλιδο, καλαίσθητο βι-
βλίο, όπου ποιήματα συνομιλούν 
με επί τούτου φιλοτεχνημένα σχέ-
δια του Στέφανου Ρόκου, είναι η 
τρίτη συλλογή της ∆ανάης Σιώ-
ζιου (γεν. 1987). Ηδη με το πρώ-
το βιβλίο της («Χρήσιμα παιδι-
κά παιχνίδια», Αντίποδες, 2016) 
η ποιήτρια αγαπήθηκε από τις/
τους αναγνώστ(ρι)ες και απέσπα-
σε σημαντικές τιμητικές διακρί-
σεις. Στο υπό συζήτηση βιβλίο, 
τα χαρακτηριστικά της ποίησής 
της παραμένουν αναγνωρίσιμα: 
χαμηλός τόνος, ευφάνταστη ει-
κονοποιία, πεζολογικό ύφος, ένα 
ποιητικό «εγώ» που μοιράζεται 
έξυπνες σκέψεις πάνω σε συναι-
σθήματα παρά τα ίδια τα συναι-
σθήματα· οι συλλογικές περιπέ-
τειες διαγράφονται άλλοτε αδρές, 
άλλοτε υπαινικτικές στον ορίζο-
ντα της αφήγησης. Η Σιώζιου έχει 
κατακτήσει το να μας ξαφνιάζει 
ευχάριστα με τα ευρήματά της, 
κάνοντάς μας να αναρωτιόμα-
στε: τι θα διαβάσουμε άραγε αυ-
τή τη φορά; 

Αυτή τη φορά, λοιπόν, το «με-
νού» έχει ανταλλαγή επιστολών 

ανάμεσα σε δύο μέρη, εκ των 
οποίων το ένα σταθερό και το 
άλλο εναλλασσόμενο. Το ένα μέ-
ρος, που βρίσκεται πάντα στην 
αριστερή σελίδα, και είναι αυτό 
που πρώτο παίρνει κάθε φορά την 
πρωτοβουλία της επικοινωνίας, 
είναι η αράχνη, η κλαίουσα ιτιά, 
η ομίχλη, ο παγετώνας, το τραπέζι 
της κουζίνας, το 
φωτεινό σημείο, 
η θαλασσινή σπη-
λιά, η φωνή, η κο-
τσίδα· κι ακόμα η 
προφητεία, το κα-
ρουζέλ, ο ύπνος, 
η βροχή, τα άλο-
γα, το δάσος. Οι 
επιστολές αυτές 
αρχίζουν πάντα 
με την προσφώ-
νηση «αγαπητέ 
κύριε». Στη δεξιά 
πλευρά βρίσκεται 
η απάντηση, που 
ξεκινάει πάντα με μιαν ανάλογη 
προσφώνηση: αγαπητή Ομίχλη, 
αγαπητό Φωτεινό Σημείο, αγα-
πητή Κοτσίδα, κ.ο.κ. 

Η υπογραφή των επιστολών 
στις αριστερές σελίδες αντιστοι-
χεί στον εκάστοτε τίτλο του ποι-
ήματος: «φιλικά, η αράχνη», «φι-
λικά, ο παγετώνας» κ.λπ., με μια 

εξαίρεση: Στο ποίημα «Τα άλο-
γα», η επιστολή στα αριστερά φέ-
ρει την υπογραφή «Κατερίνα και 
Μάρκος», ενώ μέσα στο ποίημα 
γίνεται και η σχετική αναφορά: 
«Μας ονομάσατε. / Ηταν τα άλο-
γα αληθινά;» Στην άλλη πλευρά, 
τη δεξιά, τις επιστολές υπογρά-
φει στερεοτυπικά ο «Κ.», με ένα 

«∆ικός σας, Κ.». 
Τα άλογα όμως, 
ο Κ. αποφεύγει 
να τα ονομάσει: 
«Αγαπητά Αλογα», 
γράφει, μολονότι 
παραδέχεται μέ-
σα στο γράμμα: 
«Σας ονόμασα, 
έκλαψα,/ μέχρι 
που οι τεντωμένες 
χορδές στην ψυ-
χή μου,/ να σπά-
σουν όλες η μία 
μετά την άλλη». 

Η υπογραφή 
«Κ» παραπέμπει διακειμενικά σε 
πλήθος διάσημων «Κ» της λογοτε-
χνίας, πιστεύω ωστόσο ότι αυτός 
ο «Κ» είναι μια εντελώς δική του 
περίπτωση. Ισως, έχοντας απένα-
ντί του πλάσματα και καταστά-
σεις της φύσης, να είναι περισσό-
τερο ένας «Α», όπως «άνθρωπος». 
Αυτός ο άνθρωπος, με ένα ξεκά-

θαρο όμως γένος αρσενικό, δι-
ασταυρώνεται με τη μαγεμένη 
από την ποιήτρια, ομιλούσα φύ-
ση. Αρχίζει τότε να σχηματίζεται 
ένα τρίτο, διαρκώς παρόν, αν και 
ευρισκόμενο στο βάθος της σκη-
νής, υποκείμενο: η σκηνοθέτιδα. 
Συνηθίζουμε –δεν είναι έτσι;– να 
μιλάμε για το «ποιητικό εγώ», για 
τη «φωνή που μιλά στο ποίημα». 
∆ιαβάζοντας τις αντικριστές επι-
στολές, υποστασιοποιείται σταδι-
ακά η μορφή που οργανώνει τη 
συγκεκριμένη γραπτή ανταλλα-
γή. Αν, τώρα, πρέπει κάτι να μας 
θυμίζει αυτή η μορφή, θα είναι 
μια παραλλαγή είτε της Ντίκιν-
σον, που στα ποιήματά της μια 
μύγα απευθύνει επιστολή σε μια 
μέλισσα και η εν γένει συνομιλία 
με τα κάθε λογής μη ανθρώπινα 
πλάσματα είναι αβίαστη· είτε των 
ποιητ(ρι)ών στα γιαπωνέζικα χα-
ϊκού, που συνέλεξε ο Λευκάδιος 
Χερν. Κατοικούνται και αυτά από 
πλήθος εμψυχωμένα πράγματα 
και πλάσματα. Σε κάθε περίπτω-
ση, την ώρα που μιλά π.χ. η κο-
τσίδα, γράφοντας στον Κ «όταν 
σας σκέφτομαι/ τα μαλλιά μου/ 
κοκκινίζουν/ανεπαίσθητα/ επειδή 
ντρέπονται/ πλέκονται έτσι/ από 
μόνα τους», η ανάγνωση γίνεται 
βέβαιη απόλαυση. 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ 

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Η αράχνη, ο παγετώνας, η κοτσίδα γράφουν στον Κ.

Ο Τραμπ και η «εκφυλισμένη τέχνη»

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ 
διόρισε φίλους και γνω-
στούς στο νέο Δ.Σ. 
του Kennedy Center, κο-
ρυφαίου πολιτιστικού 
κέντρου της χώρας, 
και έχρισε επικεφαλής 
τον εαυτό του! 

O Ντόναλντ Τραμπ στο βήμα του Kennedy Center κατά τη διάρκεια της 
πρώτης προεδρικής θητείας του. Πλέον, αποφάσισε να πάρει στα χέρια του 
τα ηνία του σημαντικότερου κέντρου πολιτισμού της Ουάσιγκτον.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΓΙΩΡΓΟ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Σάββατο βράδυ αφήσαμε το αυτο-
κίνητο επί της Ακαδημίας και αρ-
χίσαμε να κατηφορίζουμε προς 
την πλατεία Κάνιγγος, μαζί με 
την παρέα που βρήκε, τυχαία, 
μία κενή θέση ακριβώς μπρο-
στά μας. Αν και η ηλικία τους 
δεν ξεπερνούσε τα 20-22, δεν 
έμοιαζαν με παιδιά του «σήμε-
ρα»ê θύμιζαν κάτι από τη μακρι-
νή πρώτη δεκαετία του 2000 – 
κάτι τόσο ξεχασμένο, που δεν 
μπορούσα καν να το προσδιο-
ρίσω. Μέχρι που ένας από αυ-
τούς τους μαυροντυμένους και 
όμορφα μακιγιαρισμένους τύ-
πους, έβγαλε από την τσέπη το 
κινητό του κι έπαιξε το τραγούδι 
«Black Parade», των My chemical 
romance, ενώ ένας άλλος σχολί-
ασε: «Πιο μέινστριμ πεθαίνεις». 

«Μα φυσικάê ήταν ένας από 
τους ύμνους των emo. Μα υπάρ-
χουν ακόμη;», αναρωτήθηκα, τη 
στιγμή που η δική μου παρέα 
έστριψε στη Θεμιστοκλέους και 
αναγκάστηκα να την ακολουθή-
σω, παρόλο που εγώ ήθελα να 
τρέξω πίσω από αυτή τη «μαύ-
ρη παρέλαση», όπως λέει και το 
τραγούδι.

«H Emo μουσική ξεκίνησε 
στα τέλη των ’80s ως παρακλά-
δι της hardcore πανκ, στην Ουά-
σιγκτον. Αρχικά την αποκαλού-
σαν “emotional hardcore” (σ.σ. 
Σκληροπυρηνικά συναισθηματι-
κό), μια πρώιμη μορφή του“post-
hardcore”. Αν και συνέχισε να 
αποτελεί παρακλάδι της πανκ ξέ-
φευγε όλο και περισσότερο από 
τις hardcore ρίζες της και έγινε 
πιο μελωδική, εμπεριέχοντας και 
indie στοιχεία», εξηγεί στην «Κ» 
ο dj Νίκος Μπαλαντίνης, που 
ασχολείται με το συγκεκριμένο 
είδος μουσικής.

Στα ’00s, όπως μας λέει ο 
ίδιος, η emo φάνηκε να είναι 
ένα είδος που συναποτελείται 
από πολλά διαφορετικά είδη, κά-
τι το οποίο την κάνει να υπάρχει 
σε κάθε εποχή, άλλοτε πιο έντο-
να και άλλοτε ως ένα αφομοιω-
μένο στοιχείο. «Τότε είναι που 
emo συγκροτήματα εμφανίζο-
νται και στο Ηνωμένο Βασίλειο, 
με μπάντες όπως οι Funeral for 
a friend και Hell is for heroes, οι 
οποίες καθόρισαν τη συγκεκρι-
μένη σκηνή. Το MTV βοήθησε 

στο να γίνει μόδα σε όλη την 
Ευρώπη και να βγουν θρυλικά 
άλμπουμ», συνεχίζει.

Στην Ελλάδα η emo εμφανί-
στηκε περίπου το 2005-2007, όχι 
μόνο ως είδος μουσικής. Ολοένα 
και περισσότεροι νέοι, κυρίως 
έφηβοι, άρχισαν να υιοθετούν 
το αντίστοιχο στυλ – ναι, ακρι-
βώς αυτό που έχουμε στο μυα-
λό μας: μαύρα - καρό ρούχα, 
μακριές ολόισιες φράντζες, 
έντονο μολύβι ματιών και 
σκουρόχρωμα νύχια, ήταν 
μερικές από τις στυλιστι-
κές επιλογές αγοριών και 
κοριτσιών. «Η αλήθεια εί-
ναι πως δεν υπήρξα ποτέ 
emo, με την αυστηρή έν-
νοια του όρου, αν και είχα 
υιοθετήσει σε ένα βαθμό 
αυτό το στυλ. Με κέντριζαν 
μπάντες της σκηνής όπως 
οι Lost Prophets, Bring me 
the Horizon, αλλά και πιο μέ-
ινστριμ όπως οι Simple Plan», 
μας λέει ο σκηνοθέτης Κώστας 
∆ημολίτσας, παιδί των ’90s, που 
γνώρισε και αγάπησε την emo 
μουσική και κουλτούρα στην 
εφηβεία του.

Πέρα όμως από τα τραγού-
δια, τις μπάντες και τα ρούχα, η 
emo είχε αρχίσει να εισχωρεί και 
στον αστικό ιστό της Αθήνας, με 
«στέκια» που ξεφύτρωναν εδώ 
και εκεί. «Tο 2006-2008 ήταν σύ-
νηθες να σουλατσάρεις στο Σύ-
νταγμα, στο Mall, στην πλατεία 
∆εξαμενής, στην Ομόνοια και να 
συναντάς άτομα με μαλλί “ήλιο”, 
μαύρους σωλήνες με αλυσίδες 
και μπλούζες misfits», θυμάται 
ο ίδιος και συνεχίζει: «Μία φορά 
στην πλατεία Κολωνακίου, εκεί 
που καθόμασταν στα ημικυκλι-
κά παγκάκια, δίπλα από το υπό-
στεγο, μας πλησίασε μία παρέα 
ατόμων, που δεν συμφωνούσε 
με την emo κουλτούρα και απει-

λούσαν ότι 
θα κάψουν 
το μαλλί ενός 
παιδιού, από την 
παρέα μας, με ανα-
πτήρα. Ευτυχώς, η κα-
τάσταση δεν είχε τραγι-
κή κατάληξη, αλλά υπήρχαν 
πολλές περιπτώσεις που τα 
πράγματα ξέφευγαν». 

Παρόμοια περιστατικά έχει 
να αφηγηθεί και ο κ. Μπαλα-
ντίνης, ο οποίος όπως μας είπε, 
«μεγάλωσα στα νότια προάστια. 
Θυμάμαι σημεία στη Γλυφάδα 
που άραζαν οι emo, κάνοντας 
σκέιτμπορντ, κάτι πολύ χαρα-
κτηριστικό. Φυσικά οι “κάγκου-
ρες” δεν μας πήγαιναν και μας 
την έπεφταν για ξύλο. Αυτός 
θεωρώ ήταν και ένας λόγος που 
οι emo άραζαν και σε μεγάλες 
παρέες».

Οταν τους ρωτάμε γιατί πι-
στεύουν ότι η συγκεκριμένη 
μουσική γοήτευσε τις νεαρές 
ηλικίες της δεκαετίας του 2000, 
οι απαντήσεις τους δεν αποκλί-
νουν και τονίζουν ότι η συγκε-
κριμένη κουλτούρα έκρυβε μία 
«ατομική μελαγχολία», και οι 

έφη -
βοι δεν 

έ ν ι ω -
θαν, επι-
τ έ λου ς , 
τύψεις για 

να την εκδηλώσουν. «Πι-
στεύω πως ήταν μία συμβα-

τική μορφή αντίδρασης προς 
το καθιερωμένο, μία προσπά-
θεια των νέων να αντιμιλήσουν 
σε αυτό που τους επιβαλλόταν 
ως νόρμα, είτε αυτό αφορούσε 
τη μουσική είτε ανδρικά και γυ-
ναικεία πρότυπα. Με άλλα λόγια, 
να διαρθρώσουν μία νέα ταυτό-
τητα μακριά από τις επιταγές 
της οικογένειας και της κοινω-
νίας», αναφέρει ο κ. ∆ημολίτσας 
και ο κ. Μπαλαντίνης συμπλη-
ρώνει ότι «είμαι γεννημένος το 
1993. Θεωρώ πως αυτή η θλίψη 
και απόγνωση που εξέφραζαν οι 
emo καλλιτέχνες ήταν κάτι που 
ταίριαξε απόλυτα στη γενιά μας, 
η οποία βίωσε την αρχή της οι-
κονομικής κρίσης, τα γεγονότα 
της δολοφονίας του Αλέξη Γρη-
γορόπουλου και γενικότερα ζού-
σε μέσα στην ανασφάλεια και 
στις κοινωνικές εντάσεις».

Η παρέα που πέτυχα στην 
Ακαδημίας, εκείνο το Σάββατο, 
δεν είναι η μοναδική της Αθή-
νας, που διατηρεί την emo αι-
σθητική και συνεχίζει να ακούει 
θρυλικά συγκροτήματα της πε-
ριόδου. Ωστόσο η συγκεκριμέ-
νη μουσική φαινομενικά έχει 
εκλείψει σε ένα βαθμό με το 
πέρασμα των χρόνων, ενώ 
πολλοί νέοι, οι σημερινοί 
μιλένιαλς, σταμάτησαν να 
ισιώνουν τις φράντζες τους 
και να φοράνε μόνο ό,τι θε-
ωρείται emo.

Εmo revival
«Μετά το 2010 η emo 

άρχισε να χάνει τη δύναμή 
της, με άλλα μουσικά είδη 
να έχουν τον πρώτο λόγο. 
Αν και δεν θεωρούνταν πλέον 
μέινστριμ, δεν πέθανε εντε-
λώς. Καλλιτέχνες της γενιάς 
μου, που έχουμε παρόμοια μου-
σικά ακούσματα, παρατηρώ ότι 
κάνουν μουσική επηρεασμένη 
από την emo – είναι το λεγόμενο 
emo revival και βρίσκεται ακό-
μη σε εξέλιξη», μας λέει ο Νίκος 
Μπαλαντίνης, ενώ ο Κώστας ∆η-

μολίτσας σημειώνει ότι σήμερα 
αυτή η μουσική αποτελεί προϊ-
όν νοσταλγίας για εκείνον. «Τα 
ακούσματά μου έχουν διευρυν-
θεί και έχουν αλλάξει κατά πο-
λύ από τότε που ήμουν 15-16. 
Βλέπω όμως μία μικρή αναβίω-
ση της σκηνής. Η Gen Z ανακα-
λύπτει αυτή την κουλτούρα με 
τον τρόπο της. Ωστόσο θεωρώ 
πως έχει παρέλθει ως μόδα και 
επανέρχεται περισσότερο ως ση-
μείο αναφοράς σε μία εποχή».

Πράγματι, αν κάποιος σήμε-
ρα κάνει μία βόλτα στην πλατεία 
Συντάγματος ή στη ∆εξαμενή, 
δύσκολο να συναντήσει κάποιο 
γκρουπ μαυροντυμένων με εκ-
κεντρικό χτένισμα και μέικ απ, 

που να ακούει σε ηχεία κομμά-
τια των Tokio hotel. Παρ’ όλα 
αυτά, ο κ. Μπαλαντίνης ως ένας 
από τους θιασώτες της emo μου-
σικής λέει ότι «η emo γνωρίζει 
μία αναπάντεχη αναβίωση από 
την καραντίνα και μετά. Ακό-
μα και ο πιο αισιόδοξος “elder 
emo” (όπως μας αποκαλεί η νέα 
γενιά) δεν θα το φανταζόταν. Σε 
αυτό έχει παίξει τεράστιο ρόλο 
το TikTok και άλλες πλατφόρμες 
που έκαναν πολλούς νέους να 
“ξεθάψουν” διαμαντάκια του τό-
τε και να ταυτιστούν με τη μου-
σική και τους στίχους».

Μα πού είναι τέλος πάντων 
οι emo σήμερα αν όχι στις πλα-
τείες; Πού μαζεύονται; Πού πή-
γαινε η παρέα που κατηφόριζε 
την Ακαδημίας εκείνο το βράδυ; 
αναρωτιέμαι. «Από τον Φεβρουά-
ριο του 2024 και μετά διοργανώ-
νω, με τους dj Axellae και Mike 
Α, τα λεγόμενα core πάρτι αλλά 
και τα emo nights, όπως έκανα 
το 2012-2019. Είναι ένας πόλος 
έλξης για τους εναπομείναντες 
φαν της γενιάς μου αλλά και για 
νεότερους, πολλοί από τους οποί-
ους πρόσφατα ανακάλυψαν αυ-
τόν τον κόσμο, τον λίγο ξεπερα-
σμένο, όπως αρκετοί νομίζουν», 
απαντάει ο κ. Μπαλαντίνης και 
μας λέει ότι στα πάρτι του θα δεις 
κάθε ηλικία, από εφήβους μέχρι 
και 40ρηδες, με την Gen Z να 
παίρνει τη μερίδα του λέοντος.

«Οταν ήμουν εγώ γύρω στα 
20, δεν υπήρχε κάποιο μαγαζί 
που να παίζει αμιγώς emo μου-
σική. Αναγκαστικά, πηγαίνα-
με σε μεταλάδικα και γκοθάδι-
κα με την ελπίδα να βάλει ένα 
- δυο κομμάτια. Υπήρχε μόνο 
ένα μέρος στο κέντρο, έμοιαζε 
σχεδόν με γκαρσονιέρα, που λει-
τουργούσε παράνομα. Εκεί μπο-
ρούσαμε να πάμε και να ακού-
σουμε όντως τη μουσική που 
μας αρέσει», μας λέει ο ίδιος και 
σημειώνει ότι «τα πάρτι που δι-
οργανώνω έχουν πολύ μεγάλη 
απήχηση και προσελκύουν δια-
φορετικό κόσμο, μουσικά αλλά 
και ως στυλ. Η ίδια η emo μου-
σική το επιτρέπει αυτό, γιατί με 
το πέρασμα των χρόνων περι-
κλείει μέσα της όλο και περισ-
σότερα διαφορετικά είδη. Είναι 
ενωτική και αυτός είναι ένας 
από τους κύριους λόγους που 
την απολαμβάνω».

Της ΕΛΕΝΗΣ ΣΑΜΠΑΝΗ

Στα emo πάρτι, που διοργα-
νώνονται σε χώρους του κέ-
ντρου της Αθήνας και τα οποία 
αποτελούν πόλο έλξης για 
τους εναπομείναντες φαν της 
γενιάς του ’90, προσέρχονται 
όλο και περισσότερα άτομα της 
Gen Z αλλά και νεότερα, απο-
λαμβάνοντας μελωδίες από 
θρυλικά συγκροτήματα των 
’00s. Eπάνω αριστερά, ο dj Νί-
κος Μπαλαντίνης και η συνερ-
γάτις του dj Axellae.

Η γενιά της χορευτικής μελαγχολίας
Η emo μουσική, που άνθησε στα ’00s, γνωρίζει μια απρόσμενη αναβίωση στην Αθήνα μετά την περίοδο της πανδημίας

«Η θλίψη που 
εξέφραζαν οι emo 
καλλιτέχνες ήταν κάτι 
που ταίριαξε απόλυτα 
στη γενιά μας, η οποία 
βίωσε την αρχή της 
οικονομικής κρίσης».

«Το TikTok και άλλες 
πλατφόρμες έκαναν 
πολλούς νέους να
“ξεθάψουν” διαμαντά-
κια τού τότε και να ταυ-
τιστούν με τη μουσική 
και τους στίχους».
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Whoops
Meghan Trainor

Small Talk

ΓΙΟΧΕΝ ΓΚΟΥΤΣ & ΜΑΞΙΜ ΛΕΟ
Η ζωή σύμφωνα με τον Φράνκι
μτφρ.: Δέσποινα Κανελλοπούλου
εκδ. Πατάκη, 2025, σελ. 224

 

Να ένα βιβλίο που διαφέρει, ένα 
βιβλίο που δεν πασχίζει να πα-
ραστήσει κάτι παραπάνω από 
αυτό που είναι –όπως, φευ, κά-
νουν τα περισσότερα–, ένα βι-
βλίο που έχει μόνο μια γοητευ-
τική, χαρούμενη, συγκινητική, 
ανθρώπινη ιστορία να αφηγη-
θεί. Πιο «ανθρώπινη» δεν γί-
νεται άλλωστε, γιατί κεντρι-
κός πρωταγωνιστής, αλλά και 
αφηγητής, είναι ένας γάτος: ο 
Φράνκι.

Γραμμένο από το συγγραφικό 
δίδυμο των Βερολινέζων δημο-
σιογράφων και συγγραφέων Γιό-
χεν Γκουτς και Μαξίμ Λέο (αυτό 
είναι το πέμπτο βιβλίο που γρά-
φουν μαζί, και το πιο επιτυχημέ-
νο τους: μεταφράζεται σε πάνω 
από 20 «ανθρωπινές» γλώσσες, 
όπως θα έλεγε και ο Φράνκι), εί-
ναι ένα βάλσαμο για τον αναγνώ-
στη, μια καταφυγή και μια παρη-
γοριά. Αν πρέπει κανείς να αγαπά 
τις γάτες –«τον πιο εκνευριστικό, 
ανίδεο και όμορφο αντιπερισπα-
σμό» (σ. 215)– για να το ευχαρι-
στηθεί; Μα, ποιος αναγνώστης 
δεν αγαπά τις γάτες;

Ο Φράνκι, λοιπόν, ζει έξω 
από τη μεγάλη πόλη, στο χω-
ριό. Είναι αδέσποτος ή, μάλλον, 
ελεύθερος («υπάρχουν πέντε 
κατηγορίες ζώων», θα πει, «αυ-

τά που ζουν σε στάβλους, αυ-
τά που ζουν σε κοπάδια, αυτά 
που ζουν σε αγέλες, αυτά που 
φορούν λουρί κι αυτά που ζουν 
ελεύθερα», σ. 69), αρκούντως 
φιλοσοφημένος και ικανός να 
τα βγάλει πέρα απέναντι στις 
αντιξοότητες του βίου, με λιγό-
τερες ή περισσότερες απώλειες 
κάθε φορά. Μέχρι που συναντά 
τον συγγραφέα Ρίχαρντ Γκολντ, 
που ήρθε να μείνει στο εγκα-
ταλελειμμένο σπίτι στην άκρη 
του δρόμου. Ηρθε όντως για να 

μείνει; Ή τον έπεισε ο Φράν-
κι να μείνει; ∆εν έχει σημασία. 
Σημασία έχει πως τώρα πια μέ-
νουν μαζί, κοιμούνται μαζί, πη-
γαίνουν με το αυτοκίνητο στο 
πετ σοπ ή και στην πόλη, και 
συζητούν. Με τις ώρες. Γιατί ο 
Φράνκι μιλάει καλά τη γλώσ-
σα μας. Ξέρει κι άλλες, και η 
δική μας δεν είναι η πιο δύσκο-
λη. Για τι πράγματα συζητούν; 
Για τα πάντα. Για τον θάνατο, 
επί παραδείγματι: «Οι άνθρω-

ποι παίρνουν τον θάνατο πολύ 
στα σοβαρά. Σχεδόν προσωπι-
κά. Αλλά ο θάνατος δεν είναι 
παρά το τέλος της ζωής. Που, 
όπως έχει αρχή, έχει και τέλος. 
Σαν τα λουκάνικα. Χωρίς αρχή 
και τέλος, το λουκάνικο δε θα 
ήταν λουκάνικο. Ούτε η ζωή θα 
ήταν ζωή. Καταλάβατε;» (σ. 87).

Λέει και άλλα ο Φράνκι: «Το 
μόνο σημαντικό είναι πως είσαι 
εδώ» (σ. 151). «∆ε γίνεται να πά-
νε όλα καλά στη ζωή. Μπορεί 

να πάνε καλά τα μισά. Αν είσαι 
τυχερός» (σ. 196). «Ο άνεμος 
λίκνιζε τα κλαδιά της γέρικης 
φλαμουριάς, κι εμείς ήμασταν 
ξαπλωμένοι στο φως του σού-
ρουπου, αραχτοί και γλαρωμέ-
νοι, γιατί αυτό είναι κάτι που 
μπορείς να κάνεις καλά με τους 
φίλους σου: να μην κάνεις τίπο-
τα» (σ. 132). Που μας θυμίζει ότι 
αυτό ακριβώς (πρέπει να μπο-
ρείς να) κάνεις και με μερικά 
βιβλία. Οπως αυτό εδώ. Απλώς 

το διαβάζεις, γελάς, συγκινεί-
σαι και κλαις.

Ενα μοναδικά μεταφρασμένο 
(«Αυτό έχω να δηλώσω») βιβλίο 
για τη μελαγχολία, τη μοναξιά, 
το πένθος, την κατάθλιψη και, 
ναι, τον αυτοκτονικό ιδεασμό. 
Και βέβαια: για τις γάτες. 

Αλλα βιβλία με γάτες
Μπορεί αρκετές χιλιάδες άν-

θρωποι να έχουν διαβάσει το 
«Χρονικό ενός πολυταξιδεμένου 

γάτου» (μετ. Αλεξάνδρα Κοντα-
ξάκη, Μίνωας) και την, τρόπον 
τινά, συνέχειά του, τον «Απο-
χαιρετισμό του γάτου» (μετ. Αρ-
γυρώ Μαντόγλου, Μίνωας) της 
Χίρο Αρικάουα ή, βέβαια, τον 
«Γάτο που έσωζε βιβλία» (μετ. 
Αύγουστος Κορτώ, Ψυχογιός) 
του Σοσούκε Νατσουκάουα, αλ-
λά ούτως ή άλλως από τις «Πε-
ριπέτειες της Αλίκης στη Χώ-
ρα των Θαυμάτων» (μετ. Μένης 
Κουμανταρέας, Πατάκης) μέχρι 
τον «Μετρ και τη Μαργαρίτα» 
του Μιχαήλ Μπουλγκάκοφ (μετ. 
Αλεξάνδρα Ιωαννίδου, Μίνωας), 
από τον «Κάφκα στην Ακτή» 
του Χαρούκι Μουρακάμι (μετ. 
Αργυρώ Μαντόγλου, Ψυχογιός) 
μέχρι το «Πρόγευμα στο Τίφφα-
νυς» του Τρούμαν Καπότε (μετ. 
Ανδρέας Αποστολίδης, Πατά-
κης), από το «Σπίτι στην ομί-
χλη» του Νιλ Γκέιμαν (μετ. Βα-
σίλης Μπαμπούρης, Οξύ) μέχρι 
τον «Γάτο που δίδασκε Ζεν» του 
Τζέιμς Νόρμπουρι (μετ. Βαγγέ-
λης Γιαννίσης, ∆ιόπτρα) και από 
το «Ενας άντρας που τον λένε 
Ούβε» του Φρέντρικ Μπάκμαν 
(μετ. Γιώργος Μαθόπουλος, Κέ-
δρος) μέχρι το «Νεκρωταφίο ζώ-
ων» του Στίβεν Κινγκ (μετ. Εφη 
Τσιρώνη, Κλειδάριθμος), τα πι-
θανώς εξωγήινα αυτά αιλουρο-
ειδή, όντα υπερκόσμια, είναι 
εκεί, στα πιο απίθανα μέρη, στα 
πιο αναπάντεχα μυθιστορήμα-
τα, γλείφοντας νωχελικά τις πα-
τούσες τους ή γλιστρώντας σαν 
σκιές ανάμεσα στις αράδες, ανά-
μεσα στις σελίδες.

Ο Φράνκι δεν πιάνει μόνο ποντίκια
Τι μπορεί να σκέφτεται ένας γάτος για τη μελαγχολία, τη μοναξιά, το πένθος, την κατάθλιψη, τον αυτοκτονικό ιδεασμό

«Οι άνθρωποι παίρνουν 
τον θάνατο πολύ στα σο-
βαρά. Σχεδόν προσω-
πικά. Αλλά ο θάνατος 
δεν είναι παρά το τέλος 
της ζωής. Που, όπως 
έχει αρχή, έχει και τέλος. 
Σαν τα λουκάνικα».

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ

Ο Φράνκι είναι αδέσποτος ή, μάλ-
λον, ελεύθερος. «Υπάρχουν πέντε 
κατηγορίες ζώων», λέει, «αυτά που 
ζουν σε στάβλους, αυτά που ζουν σε 
κοπάδια, αυτά που ζουν σε αγέλες, 
αυτά που φορούν λουρί κι αυτά που 
ζουν ελεύθερα».SH
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Mickey 17 ���
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2025), 137΄
Σκηνοθεσία: Μπονγκ Τζουν-χο
Ερμηνείες: Ρόμπερτ Πάτινσον, 
Μαρκ Ράφαλο, Στίβεν Γιουν

 

Εξι χρόνια μετά τα οσκαρικά «Πα-
ράσιτα», ο σπουδαίος Κορεάτης 
Μπονγκ Τζουν-χο επιστρέφει 
με την πιο φιλόδοξη έως τώρα 
ταινία του, η οποία υποστηρίζε-
ται και από μια πλουσιοπάροχη 
παραγωγή της Warner. Κάπου 
στο απροσδιόριστο μέλλον, ο 
Μίκι Μπαρνς (Ρόμπερτ Πάτιν-
σον), ένας νεαρός άνδρας δίχως 
προοπτικές, δηλώνει εθελοντικά 
συμμετοχή σε ένα πρόγραμμα 
κλωνοποιημένων εργαζομένων. 
Κάπως έτσι θα βρεθεί να δου-
λεύει στις πιο ακραίες συνθή-
κες αδιαφορώντας για τη ζωή 
του –κάθε φορά που πεθαίνει 
επανέρχεται σε σώμα που δι-
ατηρεί τις μνήμες του– μέχρι 
που θα κληθεί στην αποστολή 
για την εποίκηση ενός επικίν-
δυνου πλανήτη.

Ο Τζουν-χο διασκευάζει τη 
νουβέλα με τίτλο «Mickey7» του 
Εντουαρντ Αστον, προσαρμό-
ζοντάς την στο σατιρικό ιδίωμα 
που αποτελεί δικό του σήμα κα-
τατεθέν. Εδώ, βέβαια, βρισκόμα-
στε πιο κοντά σε sci-fi αλληγο-
ρίες τύπου «Snowpiercer» παρά 
στα «Παράσιτα», ωστόσο, ο εμ-
φανής παραλληλισμός της κα-
τάστασης του Μίκι με σύγχρονο 
δυστοπικό εργασιακό περιβάλ-
λον είναι σίγουρα επιτυχημένος. 
Γενικώς εδώ το μαύρο χιούμορ 
ξεχειλίζει, ειδικά στο πρώτο απο-
λαυστικό μέρος, όπου μας συστή-
νεται και ο χαρακτήρας-καρικα-
τούρα του Μαρκ Ράφαλο, κάτι 
ανάμεσα σε Ντόναλντ Τραμπ 
και Ελον Μασκ από το... μέλλον.

Ολα τα παραπάνω είναι, φυσι-
κά, πολύ ευπρόσδεκτα, μαζί με 
τις φιλοσοφικές προεκτάσεις και 
την προσοχή στη λεπτομέρεια 

–η «εκτύπωση» κάθε καινούρ-
γιου Μίκι αποτελεί μικρό αρι-
στούργημα– και μια εξαιρετική 
ερμηνεία από τον Ρόμπερτ Πά-
τινσον. Ο Αμερικανός ηθοποιός, 
πιο ώριμος από ποτέ, αποδίδει 
ιδανικά τον μελαγχολικό, διαρ-
κώς έκπληκτο αλλά και στωικό 
απέναντι στις δυσκολίες Μίκι, 
καλούμενος μάλιστα να διαχει-
ριστεί και τις διαφορετικές προ-
σωπικότητες του τελευταίου.

Καθώς τα πάντα έχουν το-
ποθετηθεί στη θέση τους, βέ-
βαια, και οδεύουμε προς τη 

δραματική κορύφωση, τα ηνία 
πλέον αναλαμβάνει η καθαρή 
δράση, με τη μορφή της πολε-
μικής σύρραξης ανάμεσα στους 
ανθρώπους και στα υβριδικά 
πλάσματα του εξωγήινου πλα-
νήτη, τα οποία μοιάζουν βγαλ-
μένα από τη φαντασία του Χ. 
Φ. Λάβκραφτ. Παρασυρμένος 
ίσως και από το μεγάλο μπάτζετ, 
ο Τζουν-χο εκτροχιάζει τη ροή 
της αφήγησής του σε αυτό το 
δεύτερο κομμάτι, το οποίο θυ-
μίζει περισσότερο ταινία του 
Κρίστοφερ Νόλαν, δίχως όμως 
το μεγαλειώδες όραμα του τε-
λευταίου. Ακόμη κι εδώ πάντως 
δεν λείπουν κάποιες υπέροχες 
σεκάνς, οι οποίες φανερώνουν 
ένα δημιουργό που ξέρει να 
αφουγκράζεται τον κοινωνικό 
παλμό και να τον ενσωματώνει 
σε τολμηρές κινηματογραφικές 
κατασκευές, είτε αυτές τοποθε-
τούνται στη Σεούλ είτε στα πέ-
ρατα του ∆ιαστήματος.

Χίλια χτυπήματα 
ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2025)
Δημιουργός: Στίβεν Νάιτ
Ερμηνείες: Μάλακαϊ Κίρμπι, 
Εριν Ντόχερτι

 
Ο δημιουργός του δημοφιλούς 
«Peaky Blinders», Στίβεν Νάιτ, 
επιστρέφει με μια σειρά παρό-
μοιας αισθητικής που τοποθε-
τείται στη Βρετανία του τέλους 
του 19ου αιώνα. Ο Εζεκάια και 
ο Αλεκ, αδελφικοί φίλοι από την 
Τζαμάικα, φθάνουν στο βουτηγ-
μένο στη βρωμιά και στην εγκλη-
ματικότητα Ανατολικό Λονδίνο. 
Εκεί θα αναμειχθούν στην ακμά-
ζουσα πυγμαχική σκηνή, κερδί-
ζοντας φήμη αλλά και την προ-
σοχή της περίφημης «Βασίλισσας 
των Σαράντα Ελεφάντων», Μέρι 
Καρ, αρχηγού μιας γυναικείας 
συμμορίας. Ταυτόχρονα, έχουν 
να ανταγωνιστούν τον βετεράνο 
πυγμάχο Σούγκαρ Γκούντσον, ο 
οποίος ορκίζεται να καταστρέψει 
τον Εζεκάια.

Ο Στίβεν Νάιτ πατάει εξαρ-
χής το γκάζι, ενορχηστρώνο-
ντας μια ενδιαφέρουσα ιστο-
ρία, που μπορεί να μη φτάνει 

το στυλ και την ατμόσφαιρα του 
«Peaky Blinders» –και εννοείται 
δεν έχει Κίλιαν Μέρφι– στέκεται 
όμως εξαιρετικά στο σύγχρονο 
τηλεοπτικό τοπίο. Ο γοητευτι-
κός κόσμος της ημιπαράνομης 
πυγμαχίας κάνει μεγάλο μέρος 
της δουλειάς, μαζί με τους γρή-
γορους ρυθμούς και τις εύστοχες 
ιστορικές παρατηρήσεις σχετικά 
με τη μετάβαση από την παλιά 
πραγματικότητα σε μια καινούρ-
για. Η σειρά είναι διαθέσιμη στην 
πλατφόρμα του Disney+.

Υπόθεση Γκολντμάν ���½
ΔΙΚΑΣΤΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2023), 115΄
Σκηνοθεσία: Σεντρίκ Καν
Ερμηνείες: Αριε Βορχάλτερ, 
Αρτούρ Χαραρί

 
Από την πλατφόρμα της Cosmote 
TV επιλέγουμε το πιο πρόσφατο 
φιλμ του Σεντρίκ Καν, το οποίο 
μεταφέρει στην οθόνη μία από τις 
πιο πολύκροτες δίκες της δεκα-
ετίας του 1970 στη Γαλλία. Στην 
αίθουσα του δικαστηρίου, ο ακρο-
αριστερός ακτιβιστής Πιερ Γκολ-
ντμάν δικάζεται για δεύτερη φορά 
για υποθέσεις ένοπλης ληστείας 

και ανθρωποκτονίας, έχοντας ήδη 
καταδικαστεί σε ισόβια κάθειρξη. 
Εκείνος ωστόσο υπερασπίζεται 
με πάθος την αθωότητά του ως 
προς τις δολοφονίες, ερχόμενος 
μάλιστα σε σύγκρουση με τον 
νεαρό δικηγόρο του Ζορζ Κιεγ-
μάν και ρισκάροντας τη θανατι-
κή ποινή. Ταυτόχρονα, ένα κύμα 
υποστήριξης στους κόλπους της 
διανοούμενης Αριστεράς της επο-
χής τον μετατρέπει σε είδωλο. Ο 
Σεντρίκ Καν καταφέρνει να κρα-
τήσει αμείωτο το ενδιαφέρον του 
θεατή, παρουσιάζοντας με έντα-
ση και πάθος την πληθωρική προ-
σωπικότητα του Γκολντμάν, όπως 
αυτή αποκαλύπτεται μέσα από 
τη δίκη. Παιδί του Ολοκαυτώμα-
τος και αγωνιστής του Μάη του 
’68, ο Πολωνοεβραίος στην κα-
ταγωγή Γκολντμάν συμβολίζει τη 
Γαλλία (και την Ευρώπη) της εξέ-
γερσης και της ελευθερίας· από 
την άλλη, κάποιες πράξεις του, 
όπως και ο ίδιος παραδέχεται, εί-
ναι απολύτως εγκληματικές. Ολα 
αυτά τοποθετημένα στο πλαίσιο 
μιας κοινωνίας και ενός συστή-
ματος συχνά κατάφωρα άδικων 
και απροκάλυπτα ρατσιστικών. 

Στη μουσική δωματίου του Μoρίς 
Ραβέλ ήταν αφιερωμένη η συναυ-
λία που πραγματοποιήθηκε στις 
13 Φεβρουαρίου στην αίθουσα 
«∆ημήτρης Μητρόπουλος». Ο βιο-
λονίστας Κώστας Παναγιωτίδης 
και ο τσελίστας ∆ημήτρης Τραυ-
λός ξεκίνησαν ερμηνεύοντας τη 
Σονάτα για βιολί και τσέλο, ενώ 
στη συνέχεια ο πιανίστας Κων-
σταντίνος ∆εστούνης απέδωσε 
τον «Γκασπάρ της νύχτας». Με-
τά το διάλειμμα, οι τρεις μουσι-
κοί απέδωσαν το «Τρίο για βιολί, 
τσέλο και πιάνο». 

Η τετραμερής Σονάτα για βιο-
λί και τσέλο πρωτοπαρουσιάστη-
κε το 1922 και είναι αφιερωμένη 
στον Κλοντ Ντεμπισί, ο οποίος εί-
χε φύγει από τη ζωή τέσσερα χρό-
νια νωρίτερα. Ο Ραβέλ θεωρούσε 
ότι η Σονάτα συνιστούσε στρο-
φή στο δημιουργικό του έργο. Η 
αρμονική αυστηρότητα και το 
ενδιαφέρον για τη γραμμική ανά-
πτυξη είναι στοιχεία που θα εξε-
ρευνούσε σε επόμενα έργα του. 
Λίγα χρόνια νωρίτερα, ο Ούγγρος 
συνθέτης Ζόλταν Κόνταϊ είχε ολο-
κληρώσει ένα έργο για τον ίδιο 
συνδυασμό οργάνων, το οποίο 
ο Ραβέλ φαίνεται πως γνώριζε, 

καθώς στη Σονάτα του υπάρχουν 
μνήμες ουγγρικής παραδοσιακής 
μουσικής. Πιο σημαντικό είναι ότι 
βρίσκει κανείς έντονα διάφωνα 
διαστήματα, ανάλογα με αυτά που 
συναντά στα έργα των Κόνταϊ και 
Μπάρτοκ. Το συγκεκριμένο στοι-
χείο φάνηκε να επηρεάζει τους 
Παναγιωτίδη και Τραυλό στην 
ερμηνεία τους, αφού εστίασαν 
πρωτίστως στον μοντερνιστικό 
χαρακτήρα του έργου και μάλλον 
δευτερευόντως στην τρυφερότη-
τα και στην ευγένεια, που επίσης 
βρίσκει κάποιος στη γραφή του 
Ραβέλ. Σε κάθε περίπτωση, διέ-
θεταν τη σιγουριά και την απα-

ραίτητη τονική ακρίβεια για την 
ερμηνεία τους κι έτσι είχαν την 
άνεση να ασχοληθούν με τα δι-
αφορετικά χαρακτηριστικά του 
μουσικού κειμένου, όπως εμφα-

νίζονται ήδη στο πρώτο μέρος 
της Σονάτας. Η πολύ καλή μεταξύ 
τους συνεργασία επιβεβαιώθηκε 
στο ζωηρό και απαιτητικό δεύτε-
ρο μέρος, με τον έντονο διάλο-

γο ανάμεσα στα δύο όργανα. Το 
αργό τρίτο μέρος δόθηκε με εκ-
φραστικότητα, ενώ οι δύο μουσι-
κοί ολοκλήρωσαν με ακρίβεια και 
νεύρο την ερμηνεία της Σονάτας.

Ακολούθησε μια εξαιρετικά 
εντυπωσιακή ανάγνωση του πολ-
λαπλά απαιτητικού «Γκασπάρ της 
νύχτας». Ο Κωνσταντίνος ∆ε-
στούνης διαθέτει στο ακέραιο 

την αστραφτερή δεξιοτεχνία χω-
ρίς την οποία δεν έχει νόημα να 
προσεγγίσει κανείς το απαιτητι-
κότατο έργο, που ο Ραβέλ χαρα-
κτήρισε ως «τρία ποιήματα για 
πιάνο». Μια δεξιοτεχνία ταυτό-
χρονα αέρινη και διάφανη, που 
επιτρέπει στον ακροατή να απο-
λαύσει τη μουσική, έχοντας την 
αίσθηση πως ακούει όλες τις νό-
τες μία προς μία χωρίς να χάνει 
τη συνολική εικόνα. Οι επιρροές 
από τον «Ισλαμέι» του Μπαλακί-
ρεφ και τις «Σπουδές υπερβατι-
κής δεξιοτεχνίας» του Λιστ είναι 
φανερές, ενώ ο Ραβέλ χτίζει με 
επιτυχία πάνω στην εκφραστι-
κή γλώσσα που είχε αναπτύξει ο 
Ντεμπισί στα δικά του πιανιστικά 
έργα. Η επιτυχία ήταν ότι στην 
ερμηνεία του ∆εστούνη αντιλαμ-
βανόταν κανείς όλα αυτά και ταυ-
τόχρονα άκουγε την προσωπική 
γλώσσα του Ραβέλ. 

Στο δεύτερο μέρος, οι τρεις κα-
λοί μουσικοί απέδωσαν το έξοχο 
«Τρίο», έργο που συνδυάζει λυρι-
σμό, δεξιοτεχνία, αλλά και έντονα 
δραματικό στοιχείο. Συνεργάστη-
καν αποτελεσματικά και φώτισαν 
τις όψεις της μουσικής, προσφέρο-
ντας μια ολοκληρωμένη ερμηνεία.

Ο Στίβεν Γκράχαμ είναι ο βετε-
ράνος μποξέρ Σούγκαρ Γκού-
ντσον, στα «Χίλια χτυπήματα» 
του Στίβεν Νάιτ.

O Αριε Βορχάλτερ ενσαρκώνει 
τον Πιερ Γκολντμάν στο δικαστικό 
δράμα του Σεντρίκ Καν.

Παράνομη πυγμαχία με ατμόσφαιρα «Peaky Blinders»

Μια βραδιά με έργα μουσικής δωματίου του Ραβέλ

Διάστημα,
κλώνοι και
μαύρο χιούμορ
Ο Μπονγκ Τζουν-χο επιστρέφει με

την πιο φιλόδοξη έως τώρα ταινία του

Τρεις πολύ καλοί Ελληνες 
μουσικοί παρουσίασαν 
αντιπροσωπευτικά 
έργα της δημιουργίας 
του Γάλλου συνθέτη.

Ο χαρακτήρας-καρικα-
τούρα που ενσαρκώνει 
ο Μαρκ Ράφαλο 
είναι κάτι ανάμεσα 
σε Ντόναλντ Τραμπ 
και Ελον Μασκ 
από το... μέλλον.

Ο Ρόμπερτ Πάτινσον με την Αναμαρία Βαρτολομέι σε σκηνή του «Mickey 17», που υπογράφει ο σπουδαίος Κορεάτης σκηνοθέτης Μπονγκ Τζουν-χο.

Ο βιολονίστας Κ. Παναγιωτίδης, ο τσελίστας ∆. Τραυλός και ο πιανίστας Κ. ∆εστούνης προσέφεραν μια ολοκληρω-
μένη ερμηνεία στο έξοχο «Τρίο για βιολί, τσέλο και πιάνο» του Μορίς Ραβέλ. 
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Την Πέμπτη 13 Μαρτίου 2025 συ-
μπληρώνονται 125 χρόνια από τη 
γέννηση του Γιώργου Σεφέρη. Tι-
μώντας την επέτειο, προσθέτουμε 
μία ακόμη πολύτιμη ψηφίδα στη 
γνώση της ιστορίας της Σμύρνης: 
την ακριβή θέση της οικίας Σεφε-
ριάδη, όπως ήταν το πραγματικό 
επώνυμο του νομπελίστα ποιητή.

Τις τελευταίες δεκαετίες πο-
λύ μελάνι έχει χυθεί για το σπί-
τι του Σεφέρη, όχι όμως γι’ αυ-
τό της Σμύρνης, αλλά για εκείνο 
στη Σκάλα Βουρλών (σημ. Urla 
Iskelesi), όπου εσφαλμένα θεω-
ρείται από πολλούς ως ο τόπος 
γέννησής του. Στην πραγματικό-
τητα, η Σκάλα ήταν το παραθα-
λάσσιο μέρος όπου με τα αδέλφια 
και τους συγγενείς της μητέρας 
του πέρασε τις ομορφότερες στιγ-
μές ξεγνοιασιάς των παιδικών του 
χρόνων και πάντα το αναπολούσε. 
Τι γνωρίζουμε όμως για το μέρος 
που έζησαν στη Σμύρνη, μετά τον 
γάμο τους το 1897, ο Στυλιανός 
Σεφεριάδης και η ∆έσποινα (∆έ-
σπω) Τενεκίδη, εκεί όπου γεννή-
θηκε ο Σεφέρης;

Η Ιωάννα Τσάτσου στο βιβλίο 
της «Ο αδελφός μου Γιώργος Σε-
φέρης» δίνει την εξής περιγρα-
φή: «Ενα μεγάλο σπίτι με τρία 
πατώματα, με πλατιά μαονένια 
σκάλα. Στα υπόγεια οι αποθήκες. 
Εκεί έμπαιναν οι σοδιές της χρο-
νιάς. Στο πρώτο πάτωμα η μεγάλη 
κλειστή αυλή (σ.σ. Προθάλαμος, 
το χωλ), η τραπεζαρία με τα πορ-
τρέτα των παππούδων και τις βα-
θιές πολυθρόνες, η σάλα, το σα-
λόνι. Ηταν και μια υπαίθρια μικρή 
αυλή με τη φανταχτερή γλυσίνα, 
τη γούρνα και τη βρύση της. Στο 
δεύτερο πάτωμα το δωμάτιο των 
εικονισμάτων, οι κρεβατοκάμαρες. 
Μια μεγάλη κάμαρα με το κλειστό 
μπαλκόνι προς τον δρόμο, προς 
τη θάλασσα όπου τα τρία παιδιά 
παίζαμε».

Πρώτη παρατήρηση: Η Τσά-
τσου, η οποία επίσης γεννήθηκε σ’ 
αυτό το σπίτι, δύο χρόνια μετά τον 
αδελφό της Γιώργο και τρία πριν 
από τον Αγγελο, ονομάζει «τριώρο-
φο» ένα σπίτι με δύο ορόφους. ∆εν 
πρόκειται όμως για σφάλμα. Ηταν 
τέτοια η κατασκευή του τυπικού 
σμυρναίικου σπιτιού, που συχνά 
έπρεπε να ανέβει κανείς έως και 
δέκα σκαλιά από τον δρόμο προ-

κειμένου να φτάσει στην προφυ-
λαγμένη μέσα σε εσοχή είσοδο. 
Ετσι, μολονότι ισόγειο πρακτικά 
δεν υφίσταται, το ψηλό ημιυπό-
γειο, ο 1ος και ο 2ος, μας κάνουν 
σύνολο τρεις ορόφους.

Η θάλασσα
Το άλλο κρίσιμο ζήτημα είναι 

η αναφορά της Τσάτσου στη θά-
λασσα. Γνωρίζοντας ότι το σπίτι 
βρισκόταν στην Παράλληλο πίσω 
από το Σπόρτινγκ κλαμπ, αλλά και 
ότι απείχε πολύ λίγο από το Ελλη-
νογαλλικό Λύκειο του Νίκου Αρώ-
νη (Αλάμπρας 9), εξετάστηκαν 
όλα όσα είχαν γωνιακό μπαλκόνι 
αντίστοιχου προσανατολισμού. 
Το μόνο που πληρούσε τις περι-
γραφές ήταν εκείνο στη διασταύ-
ρωση με την οδό Αλάμπρας, ένα 
στενούτσικο δρομάκι που έβγαζε 
στο Και. Κατά την ανοικοδόμη-
ση του παραλιακού μετώπου, τα 
τελευταία άχτιστα οικόπεδα της 
περιοχής ήταν εκείνα του γαλλι-
κού προξενείου (1905-6) και του 
διπλανού του, θεάτρου Σμύρνης 
(1910-11). Ετσι, η απουσία τους, 
ειδικά τα 6 πρώτα χρόνια της ζω-
ής του ποιητή, άνοιγε ένα μεγάλο 
«παράθυρο» του μαγευτικού κόλ-
που της Σμύρνης και του απέναντι 
Κορδελιού, πλάτους 50 μέτρων, το 
οποίο δυστυχώς σταδιακά περιο-
ρίστηκε σε λιγότερο από το 1/10. 
Ακόμη και ο ειδυλλιακός κήπος με 
τα ψηλά δέντρα του παλιού γαλ-
λικού προξενείου, ο οποίος βρι-
σκόταν πίσω από το νέο και στο 
πλάι της οικίας, με τα χρόνια είχε 
αρχίσει να οικοπεδοποιείται. Παρ’ 
όλα αυτά, φαίνεται ότι το σημείο 
παλαιότερα ήταν τόσο ελκυστικό, 
ώστε για χάρη του ο Στ. Σεφεριά-
δης απαρνήθηκε τα ακίνητα της 
οικογένειάς του επάνω στην προ-
κυμαία, στην Μπέλλα Βίστα.

Την οριστική επιβεβαίωση της 
θέσης της οικίας Σεφεριάδη έδω-
σε καρτ ποστάλ πριν από την Κα-
ταστροφή, με το μεγάλο μπαλκόνι, 
που όντως κοιτούσε τη θάλασσα, 
να ξεχωρίζει ανάμεσα στο «βα-
ρύ» σαν φρούριο γαλλικό προξε-
νείο και τη διασημότερη μπιραρία 
της Σμύρνης, την «Αλάμπρα». Για 
να συμβεί αυτό, ο φωτογραφικός 
φακός έπρεπε να σταθεί ακριβώς 
απέναντί της, κάτι που ανάμεσα 
σε εκατοντάδες φωτογραφίες του 
θρυλικού Και, συνέβη σε μία μό-
λις λήψη!

Την εικόνα της μορφής του ακι-
νήτου συμπληρώνουν φωτογρα-
φίες τραβηγμένες μετά τη φωτιά 
του 1922, για λογαριασμό του γαλ-
λικού εβδομαδιαίου περιοδικού 
L’Illustration (30.9.1922) και της 
συλλογής Albert Kahn αντίστοι-
χα. Στην πρώτη διακρίνονται στο 
Παραλλέλι τα ερείπια της οικίας 
Σεφεριάδη (η ίδια δεν περιλαμ-
βάνεται στο κάδρο), παραδίπλα 
χαλάσματα περίφραξης και ένας 
ψηλός μαντρότοιχος προς την 
πλευρά της επόμενης προς νότο 
μετά την οδό Αλάμπρας κάθετης 
στην Παράλληλο, της οδού Να-
τάλι. Μάλιστα, στη μέσα πλευρά 
του μαντρότοιχου διακρίνεται κα-
τασκευή με διπλή κόγχη, λογικά 
η βρύση με τη γούρνα της περι-
γραφής της Τσάτσου. ∆εδομένης 
λοιπόν της απουσίας άλλου ερει-

πωμένου σπιτιού στο ίδιο μέτω-
πο, αυτό που περίκλειε ο μαντρό-
τοιχος και βρισκόταν εδώ, πρέπει 
να ήταν η εσωτερική αυλή της 
οικίας Σεφεριάδη. Επιπροσθέτως, 
στη δεύτερη φωτογραφία (αυτο-
χρωμική λήψη 20.1.1923) φάνηκε 
καθαρά μέρος του κτίσματος που 
τότε έστεκε ακόμη όρθιο, βαμμέ-
νο ώχρα.

Ο κύκλος των Σεφεριάδηδων
Γύρω από αυτό το σπίτι απλω-

νόταν ο μικρόκοσμος των Σεφε-
ριάδηδων, μιας μεσοαστικής οικο-
γένειας της Σμύρνης, που ζούσε 
κυρίως από την εκμίσθωση γρα-
φείων και καταστημάτων του βερ-
χανέ Τενεκίδη στον Φραγκομαχα-
λά. Οι γονείς, αλλά και ο Γιώργος, 
φοίτησαν στη Σχολή Αρώνη. Μά-
λιστα ο γιος του σχολάρχη Νίκου 
Αρώνη, Χρήστος, ήταν ο καλύτε-
ρός του φίλος, όπως επιβεβαιώνε-
ται από τη μεταξύ τους αλληλο-
γραφία. Ο πατέρας του Σεφέρη, 
Στυλιανός Σεφεριάδης, διαπρεπής 
νομομαθής και λογοτέχνης, διετέ-
λεσε νομικός σύμβουλος του γαλ-
λικού προξενείου, ενώ μίσθωνε 
επαγγελματικό χώρο λίγο πιο κά-
τω, στην Ιταλική Σχολή. Αντίκρυ 
στο σπίτι τους και όπισθεν της 

«Αλάμπρα» κατοικούσε η οικο-
γένεια του ποιητή και συγγραφέα 
Αλέκου Φωτιάδη, η οποία φρόντι-
ζε τα τρία αδέλφια –μαζί με τους 
συγγενείς των γονιών τους και 
τον Αρώνη– όταν εκείνοι έπρε-
πε να λείψουν. ∆ίπλα στην οικία 
Φωτιάδη βρισκόταν η πίσω είσο-
δος του αριστοκρατικού Σπόρ-
τινγκ κλαμπ με το ομώνυμο θέα-
τρο, όπου οι Σεφεριάδηδες ήταν 
τακτικοί θαμώνες. Ο κόσμος της 
μητέρας του ∆έσπως, τουλάχιστον 
όσο ζούσαν στη Σμύρνη, φαίνεται 
πως περιοριζόταν στη φροντίδα 
των παιδιών. Χαρακτηριζόταν δε 
από έντονη θρησκευτικότητα, κα-
θώς όλο το σπίτι μοσχοβολούσε 
θυμίαμα, ενώ για τα «κονίσματα» 
υπήρχε ιδιαίτερη κάμαρα, πράγ-
μα όχι σπάνιο στην κοινωνία της 
Σμύρνης, που αγαπούσε και σε-
βόταν τις κατ’ οίκον εκκλησίες.

Φυλακή. Ετσι αποκαλούσε το 
χτισμένο πριν από το 1893 σπί-
τι του ο Σεφέρης. Τα παιδικά του 
χρόνια σημαδεύουν οι καβγάδες 
των γονιών και, κυρίως, η καταπί-
εση. Μπορεί ο πατέρας του να τον 
μύησε στη λογοτεχνία, να ήταν 
υπέρμαχος της δημοτικής και φλο-
γερός πατριώτης, απαιτούσε όμως 
ταυτόχρονα εκείνος να είναι τέ-
λειος μαθητής (δεν ήταν), φθάνο-
ντας στο σημείο να του σκίζει τις 
εκθέσεις. Το φθινόπωρο του 1913 
η γενικότερη κατάσταση θα χει-
ροτερεύσει, εξαιτίας των Βαλκα-
νικών Πολέμων, όταν ο Σεφέρης 
φοβόταν ακόμη και να κυκλοφο-
ρήσει έξω κρατώντας ελληνικά 
βιβλία, γιατί οι Τούρκοι σε στα-
ματούσαν και τα κατέστρεφαν.

Το καλοκαίρι του 1914 τα περι-
θώρια παραμονής της οικογένει-
ας, εξαιτίας κυρίως της πατριωτι-
κής δράσης του πατέρα του, είχαν 
πια στενέψει, ενώ και ο ίδιος έπρε-
πε να συνεχίσει αλλού τις σπουδές 
του. Ετσι, θα αδειάσουν το σπίτι 
συσκευάζοντας τα πάντα σε κά-
σες και θα μετακομίσουν στην 
Αθήνα. Πριν φύγουν, η Τσάτσου 
γράφει ότι ο αδελφός της έκαψε 
στη μικρή αυλή τα σχολικά βι-
βλία, βγάζοντας το άχτι του. Οι 
δικοί του επέστρεψαν για λίγο 
στα χρόνια της ελληνικής κατο-
χής και διοίκησης (1919-1922), 
όμως το σπίτι είχε πια πωληθεί. 
Αν και κανείς τους δεν έζησε από 
κοντά την Καταστροφή του ’22 
και τη φωτιά που το κατέκαψε, 

μαζί με τη Σμύρνη βίωσαν την 
κατοπινή ανέχεια, εξαιτίας της 
απώλειας της περιουσίας τους, 
αλλά και την τεράστια αγωνία μέ-
χρι να φύγουν όλοι οι δικοί τους 
σώοι και αβλαβείς.

«Το τίποτε...»
Η απώλεια της Σμύρνης θα 

σημαδέψει τον ποιητή, διαποτί-
ζοντας το έργο του. Μόνο στην 
Κύπρο θα αισθανθεί ξανά ότι βρί-
σκεται σε γενέθλια γη. Επιστρέφο-
ντας μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλε-
μο στην Τουρκία ως διπλωμάτης 
καριέρας, αναζήτησε το πατρικό 
του. Στο ημερολόγιό του, το Σάβ-
βατο 1η Ιουλίου (1950) θα γράψει: 
«Κατεβήκαμε στο Tüccar Kulübü (Λέ-
σχη Εμπορίου) το αλλοτινό Sporting  
εδώ από πίσω ήταν κάποτε το σπίτι 
μας. ... Μετά το γεύμα, δυο βήματα 
προς το μέρος του σπιτιού μας: Το 
τίποτε».

Ο χαμένος ίσκιος της πόλης-
φαντάσματος που τόσο συγκλο-
νιστικά περιγράφει στη συνέχεια, 
ήταν πρώτα και κύρια ο ίσκιος του 
δικού του σπιτιού.

Σήμερα, στην Ιζμίρ από τα προ 
του 1922 κτίσματα σώζεται μόνο 
το γαλλικό προξενείο, ενώ εκεί που 
στεκόταν το σπίτι του Σεφέρη περ-
νά η διαπλατυμένη μετά το τέλος 
του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου λεω-
φόρος ∆ημοκρατίας (Cumhuriyet 
Bulvari), δηλαδή η Παράλληλος. 
Ακόμη και η θάλασσα, έπειτα από 
τις επιχωματώσεις της δεκαετίας 
του 1990, έχει απομακρυνθεί κα-
τά δεκάδες μέτρα.

Η Μνήμη όμως πρέπει να επι-
ζήσει.

O κ. Αχιλλέας Χατζηκωνσταντίνου είναι 
γεωγράφος, ιστορικός ερευνητής και 
μέλος του Δ.Σ. της Ενωσης Σμυρναίων. 
Μαζί με τον Γιώργο Πουλημένο είναι 
οι συγγραφείς του δίτομου βιβλίου «Η 
προκυμαία της Σμύρνης. Ανιχνεύοντας 
ένα σύμβολο προόδου και μεγαλείου», 
εκδόσεις Καπόν, 2018 (Βραβείο 
Ακαδημίας Αθηνών 2019).

• Θερμές ευχαριστίες στον συγγρα-
φέα και ερευνητή της σμυρναίικης 
τοπογραφίας Γιώργο Πουλημένο για 
τις εύστοχες τοπογραφικές παρατη-
ρήσεις του, στον τ. υπουργό και με-
λετητή του Γ. Σεφέρη κ. Γιώργο Ανω-
μερίτη και στους υπεύθυνους του 
αρχείου Γιώργου Σεφέρη της Αμερι-
κανικής Σχολής Κλασικών Σπουδών.

«Εδώ ήταν κάποτε το σπίτι μας»
Στην Παράλληλο, στον μεγάλο δρόμο πίσω από το Σπόρτινγκ κλαμπ και το γαλλικό προξενείο γεννήθηκε ο Γιώργος Σεφέρης

Το ακριβές σημείο 
όπου βρισκόταν η οικία 
Σεφεριάδη στη Σμύρνη 
προσδιορίστηκε χάρη 
σε μια παλιά γαλλική 
καρτ ποστάλ.

Η καρτ ποστάλ που επιβεβαιώνει τη θέση της οικίας Σεφεριάδη. Το μεγάλο μπαλκόνι που «κοιτούσε τη θάλασσα» διακρίνεται ανάμεσα στο γαλλικό προξενείο και στην μπιραρία «Αλάμπρα».

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΧΑΤΖΗΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Μετά την καταστροφή. Το σπίτι δεν φαίνεται, αλλά θεωρητικά 
είναι τα ερείπια στα αριστερά της ανθρώπινης φιγούρας.



Ο ιεροµόναχος Επιφάνιος  
Παντοκρατορινός  

σερβίρει φαγητό στην τράπεζα  
της Μονής Παντοκράτορος,  

που χρονολογείται  
στον 14ο αιώνα.
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Η Μαριλένα Ιωαννίδου 

μάς φτιάχνει μοναστηριακά 
και νηστίσιμα.

Αλάδωτα Ρεβίθια 
με ντομάτα και ταχίνι

& 
Σπανακόπιτα με ρίγανη 

και ελαιόλαδο
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